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1. BEVEZETŐ

Tizedik alkalommal jelenik meg a Magyar Tudományos Akadémia Agrártudo
mányok Osztályának Tájékoztatója! A 2000. év különösen jelentős volt Osztályunk 
immár több mint ötvenéves történetében is, hiszen a XX. század utolsó évében ünne
peltük a Szent István-i magyar állam millenniumát és Akadémiánk alapításának 175. 
évfordulóját. Ezek az - egész nemzetünk számára felemelő és emlékezetes - ünnepi 
alkalmak egyrészt megtisztelő lehetőségeket, másrészt örömteljes kötelezettségeket 
jelentettek Osztályunk, tudományos bizottságaink és valamennyi köztestületi tagunk 
számára. Úgy érezzük, hogy éltünk is a lehetőségekkel, azokhoz mérten jól teljesítet
tük kötelezettségeinket. Mindez tükröződik e Tájékoztatóban is.

Ugyanakkor a 2000. év új feladatokat, korszakalkotó kihívásokat is jelentett a 
magyar agrártudományok művelői és képviselői számára. A harmadik évezredbe lépve 
- a globalizáció korában, az Európai Unióhoz való csatlakozás közeledtével, a nem
zeti érdekek és távlatos célok szolgálatában és elkötelezettségével - koncentrálni kell 
szellemi és anyagi erőinket, a magyar agrárium új fejlődési pályára emeléséért, Ha
zánk felemelkedéséért. Ezek a törekvések ugyancsak tükröződnek Tájékoztatónkban, 
informálva, orientálva és cselekvésre késztetve szakembereink népes és elhivatott 
táborát.

A 10. alkalommal megjelenő Tájékozató előszavában nem mulaszthatjuk el, hogy 
köszönetét mondjunk mindazoknak a kiváló szakembereknek, akik egy évtizede útjára 
indították és mindmáig aktív közreműködésükkel támogatták, gazdagították és telje
sebbé tették, egyúttal folyamatosan javították ezt a fontos, hiánypótló kiadványt. A va
lóban csapatmunkát igénylő áldozatos tevékenység részvevői közül ki kell emelnünk 
Stefanovits Pál és Kovács Ferenc akadémikus osztályelnököket, Zsarnóczai Sándor 
korábbi felelős szerkesztőt és a tudományos bizottságok vezetőit, valamint szerkesz
tőbizottságunk tagjait. Természetesen őszinte köszönet illeti mindazokat a köztestületi 
tagokat, akik közvetlenül vagy közvetve segítették munkánkat.

Őszinte szívvel kívánjuk, hogy a Tájékoztató a XXI. század első évében is betöltse 
hivatását, eredményesen szolgálja a magyar agrártudományoknak és Hazánk agráriumá- 
nak egész nemzetünk jövője szempontjából létfontosságú fejlődését.

Dohy János Solynios Rezső Papp Miklós
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2. AZ MTA 2000. ÉVI KÖZGYŰLÉSEINEK HATÁROZATAI

2.1. AZ MTA 166. KÖZGYŰLÉSÉNEK HATÁROZATAI
(2000. május)
1. Az Akadémia közgyűlése megállapítja, hogy a millenniumi ünnepi ülés jelen

tős mértékben járult hozzá az Akadémia társadalmi presztízsének növeléséhez, nem
zeti szerepének elismertetéséhez. A közgyűlés az Akadémia és a köztestület tudósai
nak megbecsülését látja abban, hogy a köztársasági elnök, a miniszterelnök, a Kor
mány és a közélet jeles képviselői részt vettek az ülésen. A közgyűlés üdvözli a törté
nelmi egyházak képviselőinek részvételét a millenniumi rendezvényen.

2. A közgyűlés meghallgatta, megvitatta és elfogadta az elnök beszámolóját.
3. A közgyűlés támogatja az Akadémia vezetőségének az államalapítás 1000. évfor

dulója és az Akadémia alapításának 175. évfordulója alkalmából tervezett megnyilvá
nulásait, kiadványok megjelentetését.

4. A közgyűlés egyetért a köztestületiség további építésével, különösen az 1999. 
decemberi közgyűlésen elfogadott határokon túli magyar kutatók támogatásával, a 
„nyitott akadémia” megvalósításával, a köztestületen belüli információáramlás segíté
sével, a klubélet továbbfejlesztésével, a társadalmi vitafórumok szervezésével, a szék
ház művészeti gyűjteményeinek megnyitásával.

5. A közgyűlés elfogadja a konszolidációs program keretében
- Társadalomkutató Központ létesítését,
- egyetért a konszolidáció keretében a fejlesztési programokkal,
- felkéri az Akadémia elnökét, hogy tegyen javaslatot a Kormány számára ökológiai 

program indítására, a novemberi közgyűlésre készítse elő és terjessze a közgyűlés 
elé a Kisebbségkutató Intézet tervét, készítse elő az Alföld, a vízgazdálkodás és a 
judaisztika kutatása továbbfolytatásának intézményes hátterét. Foglaljon állást a 
Konszolidációs Bizottság az orvostudományi, a demográfia, a földtudományi kuta
tások lehetséges fejlesztése kérdésében, a 2001. évtől készítsen javaslatot az akadé
miai kutatóhálózat részére állandó mobil fejlesztési alap kialakítására.

6 . A közgyűlés bizottságot küld ki, hogy az 1998-ban, a közgyűlés által elfoga
dott, a belső struktúraváltoztatásra vonatkozó elvek alapján dolgozzon ki javaslatot az 
alábbi témakörökre:
- mennyiben, illetve hogyan érvényesülnek a szintetizáló szempontok a három nagy 

tudományterület vonatkozásában,
- a jelenlegi osztálystruktúra mennyiben követi a tudományok fejlődését,
- készítsen javaslatot a doktori utánpótlás javítására,
- vizsgálja meg a köztestületi feladatok végrehajtásának adminisztratív, titkársági 

feltételeit,
- készítsen javaslatot a regionális központok továbbfejlesztésére.
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A bizottság összetétele a következő: Enyedi György, Keviczky László, Vizi E. 
Szilveszter, Kiefer Ferenc, Somlyódy László, Telegdy Gyula, Kulcsár Kálmán, Ger
gely János, Nagy Károly, Láng István, Király Tibor, Vámos Tibor, Kozák Imre, Kiss 
Jenő, Kiss Ádám, Nyéki József.

7. A közgyűlés elfogadta az Akadémia 1998-99. évi tevékenységéről készült kor
mánytájékoztatót és hozzájárult, hogy az ebben a formában tárcakörözésre kerüljön.

8. A közgyűlés elismeréssel vette tudomásul az Akadémián folyó Stratégiai Ku
tatások eddigi eredményeit.

9. A közgyűlés meghallgatta, megvitatta és elfogadta a főtitkár beszámolóját:
- elfogadta a hasznosítható ingatlanokról szóló tájékoztatót,
- elfogadta az Akadémia 1999. évi költségvetésének végrehajtásáról szóló előter

jesztést,
- elfogadta az Akadémia 2000. évi költségvetési irányelveit.

A közgyűlés felhatalmazza az Akadémia vezetését, hogy a költségvetési tárgyaláso
kon a K+F kiemelt támogatását szorgalmazza, továbbá az ország gazdasági realitását 
szem előtt tartva az irányelvekben foglaltak szerint képviselje az Akadémia igényeit.

10. A közgyűlés egyetért azzal, hogy az INTERACADEMY PANEL ülésén a 
„Környezetbiztonság erősítéséről Közép-Kelet-Európában és a világ más térségeiben” 
témakörben nyilatkozatot ismertessenek az Akadémia képviselői.

11. A közgyűlés Kántás Károly akadémikus akadémiai tagságát helyreállította és 
azt folyamatosnak tekinti.

12. A közgyűlés köszönetét fejezi ki és támogatja Vizi E. Szilveszter alelnöknek 
az akadémikusok szociális helyzetéről adott tájékoztatását. Felkéri az Akadémia főtit
kárát, hogy vizsgálja meg akadémikusok özvegyeinek járadék-kiegészítése 5 éven túli 
meghosszabbítása érdekében tehető lépéseket.

A közgyűlés felkéri az elnököt és a főtitkárt, vizsgálják meg, hogy milyen reális 
igény van akadémiai nyugdíjasház létrehozására, illetve nyugdíjasház igénybevételére. 
Ennek függvényében vizsgálják meg, hogy az akadémiai ingatlanértékesítésből szár
mazó bevétel hogyan fordítható e célra.

13. A közgyűlés javasolja a nyugdíjas akadémikusok munkavégzésének technikai 
támogatására szóló elkülönített költségvetési keret 3 millió forintról 6 millió forintra 
történő emelését - a 2001. évi elfogadott költségvetés függvényében.

14. A közgyűlés felhívja az akadémikusokat és a doktorokat, hogy az árvízi káro
sultak megsegítésére havi tiszteletdíjukat vagy egy részét ajánlják fel.

15. A közgyűlés felhatalmazza az Elnökséget, hogy a határozatot - tartalmának 
változatlansága mellett - véglegesítse.
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2.2. AZ MTA 167. KÖZGYŰLÉSÉNEK HATÁROZATAI
(2000. november)

1. A közgyűlés elégedettségét fejezi ki az Akadémia alapításának 175. évfordulójáról 
történt méltó megemlékezésért. Az ünnepi ülés hozzájárult az akadémia önbecsü
lésének és autonómiájának erősítéséhez. A közgyűlés az Akadémia történetének, az 
Akadémián belül helyet kapó tudományok történetének folytonos feltárását, a tör
téneti anyag közreadását fontosnak tartja és abban a magyar tudomány és az aka
démiai eszme erősítésének eszközét látja. Ezért is kívánatos lenne egy akadémiai 
tudománytörténeti adattár létrehozása. Kéri a vezetést, illetve a Konszolidációs Bi
zottságot, hogy az intézethálózaton belül találjon helyet önálló tudománytörténeti 
csoport (osztály) kialakítására.

2. A közgyűlés elfogadta az elnöki expozét.
3. Az Akadémia működésének rendszeressége érdekében az Akadémia vezetése és az 

osztályok sokat tettek. Különösen a székfoglalók súlyának visszaállítása, az emlék
beszédek újraindítása (s mindezeknek közreadása), valamint a közgyűlési előadások 
publikálása jelent nagy előrelépést. Ezek folytatása mindenképpen kívánatos. Fel
hívja a tudományos osztályok figyelmét a székfoglalók megtartásának és írásban 
való rögzítésének fontosságára.

4. A közgyűlés lényeges feladatnak tartja a Stratégiai Kutatások folytatását, amelyek 
segítik az Akadémia „nemzeti tanácsadó” szerepkörének az erősödését.

5. A közgyűlés a Konszolidációs Bizottság és az AKT együttes javaslatára elfogadta:
5.1. Etnikai - Nemzeti Kisebbségkutató Intézet létesítését, és annak Alapító Okiratát; 
5.2. Társadalomkutató Központ létrehozását és annak Alapító Okiratát.

6. A közgyűlés elfogadta a főtitkár beszámolóját, benne az Akadémia 2001. évi költ
ségvetését, és a 2002. évi költségvetésről a tájékoztatót.

7. A közgyűlés a jelölőbizottság előterjesztése alapján megválasztotta az alábbi köz
gyűlési bizottságok tagjait:
7.1. Doktori Tanács tagjai: Árkai Péter, Beck Mihály, Besznyák István, Csikor Fe

renc, Csirik János, Dobozy Attila, Falus András, Görömbei András, Kertész 
András, Klinghammer István, Laczkovich Miklós, László János, Lázár Gyula, 
Lőrincz Lajos, Mátyás Antal, Mészáros János, Nagy István, Novák Lajos, Or
mos Pál, Papp János, Patthy László, Sólyom Jenő, Stépán Gábor, Szabó Mik
lós, Várallyay György.

7.2. Doktori Tanács póttagjai: Bélyácz Iván, Bíró Péter, Bokor József, Erdei Anna, 
Fehér Márta, Gáspár Zsolt, Horváth Zalán, Katona Gyula, Kovács László, 
Kristó Gyula, Major György, Paládi-Kovács Attila, Pálfy Péter Pál, Pápay Jó
zsef, Poszter György, Rónyai Lajos, Schmidt János, Szűcs István.

7.3. Tudományetikai Bizottság: Augusztinovics Mária, Berényi Dénes, Bocsa Iván, 
Daróczy Zoltán, Farkas József, Fésűs László, Gallé László, Gáti István, Heller 
Ágnes, Hermán József, Juhász-Nagy Sándor, Keglevich György, Kubovics Im
re, Marosi Sándor, Mátyás Antal, Orosz István, Páczelt István, Recski András, 
Solti László, Székely Vladimír, Szili József, Tompa Kálmán.
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7.4. Akadémiai Kutatóhelyek Tanácsa: Cseh József, Dövényi Zoltán, Engel Pál, 
Erdős Tibor, Faigei Gyula, Hunyady György, Kálmán Alajos, Kosa László, 
Márta Ferenc, Nagy Béla, Papp Gyula, Papp László, T. Sós Vera, Tuschák Ró
bert, Venetiáner Pál.

7.5. Könyv- és Folyóiratkiadó Bizottság
elnöke: Benkő Loránd
titkára: Hernádi Miklós

7.6. Felügyelöbizottság: Balázs Ervin, Detreköi Ákos, Gál Sándor, Magyar Kál
mán, Michelberger Pál, Sárközy Tamás, Vájná Zoltán.

7.7. Vagyonkezelő Kuratórium: Bedő Zoltán, Benussi Antonio Silvio, Kollár János, 
Koltay Jenő, Miklós Dezső, Patyi Mária, Strausz Tamás.

A megválasztott bizottságok 2000. december 31-ig válasszák meg elnökeiket és 
munkájukat 2001. január 1-től kezdjék meg.

8. A közgyűlés a közgyűlési doktorok számát osztályonként az alábbiak szerint hatá
rozza meg:

I. Osztály 16 fő VII. Osztály 21 fő
II. Osztály 19 fő VIII. Osztály 17 fő

III. Osztály 13 fő IX. Osztály 21 fő
IV. Osztály 20 fő X. Osztály 14 fő
V. Osztály 26 fő XI. Osztály 14 fő

VI. Osztály 19 fő
Összesen: 200 fő

9. A közgyűlés tudomásul veszi, hogy a tagválasztás előkészítése jól halad.
10. A Struktúrabizottság jelentése alapján a közgyűlés a következő határozatokat hozta:

10.1. A regionális bizottságok feladatai megnőttek, mindenekelőtt a regionális 
tudományos problémák tanulmányozásában, a regionális kutatásszervezeti 
egységek összefogásában, a tudomány és társadalom kapcsolatának erősítésé
ben, a köztestületiség kiterjesztésében. Kiemelkedő szerepük lehet azonban 
a határokon túli magyar tudományosság szervezésében is. E célra költség
vetési eszközöket is biztosítani kell. A közgyűlés felkéri az elnököt, hogy 
tűzze az elnökség napirendjére a regionális központok feladat-meghatározá
sáról, finanszírozási alapjainak bővítéséről készítendő tanulmányt és erről 
számoljon be a májusi közgyűlésen.

10.2. Egyetért a közgyűlés azzal, hogy a tudomány nyitott legyen a társadalom 
széles tömegei felé. Ezért felkéri a Struktúrabizottságot, hogy vizsgálja tovább 
a köztestületiség rendszerét, a „köztestület” pontos értelmezését, a köztes
tületi tag kötelezettségeinek és jogainak rendszerét, terjessze a javaslatokat 
a 2001. évi májusi közgyűlés elé.

10.3. Felhívja a figyelmet a tudományos társaságokkal történő szorosabb viszony 
kialakítására, a nem piacorientált társulatok nagyobb akadémiai támogatá
sának fontosságára. Kéri az elnököt, hogy a tudományos társaságokkal való 
kapcsolatok kérdését tűzze az elnökségi ülés napirendjére.
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10.4. Felhívja a figyelmet az „Akadémia doktora” cím tudományos színvonalának 
megtartására, növelésére.

11. A közgyűlés köszönettel vette Pálinkás József politikai államtitkár tájékoztatását 
az új nemzeti tudományos pályázati rendszerről.

12. A közgyűlés felhatalmazza az elnökséget, hogy a határozatot annak érdemi vál
toztatása nélkül véglegesítse.
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3. AZ MTA 166. KÖZGYŰLÉSÉHEZ KAPCSOLÓDÓ 
NYILVÁNOS OSZTÁLYÜLÉS

KORSZAKVÁLTÁSOK ÉS KIHÍVÁSOK 
A MAGYAR AGRÁRTUDOMÁNYOKBAN

3.1. TALAJTAN ÉS AGROKÉMIA
Stefanovits Pál, Várallyay György, Németh Tamás

Az ember és a talaj
A talajtan történetének első szakaszában a talajok megkülönböztetését és jellem

zését elsősorban az ősi növénytakaró (erdő, sztyepp, láprét stb.) hatása alatt álló tala
jok alapján végezték. Még nem voltak figyelemmel azokra a változásokra, amelyek az 
ember tevékenységének következményeként jellemzik a talajt. Ezek a változások lehet
nek kedvezők, vagy kedvezőtlenek a talaj emberközpontú megítélése, termékenysége 
tekintetében.

Napjaink mező- és erdőgazdaságának, valamint a környezetvédelemnek az a cél
ja, hogy a talajra gyakorolt kedvező hatások megerősödjenek, a kedvezőtlenek pedig 
gyengüljenek. Elvileg a változtatások jellege és mértéke szinte korlátlan, határt csak a 
gazdasági lehetőségek, valamint a jó környezet megőrzésének követelménye jelent.

A múltban a gazdasági és szociális kényszerhelyzetek egyes talajjavítási eljárá
sok fellendülését váltották ki, mint az 1800-as évek folyószabályozása, az 1926. évvel 
kezdődő szikjavítás, az 1950-es évek talaj védelmi akciói, valamint az 1960-as évek 
nyugat-magyarországi talajjavítási programja.

Jelen helyzetünket mérlegelve két kulcsfontosságú kérdéskört emelünk ki, mint 
az ország egyes tájainak termelési és népességmegtartó képességének, valamint a ter
mészeti környezet iránt támasztott igények kielégítésének egyeztetéséből következő 
feladatokat. Ezek a víz- és szélerózió elleni védelem, valamint a szántóföldi művelés
ből kivont területek hasznosítása.

A felmérések szerint a vízerózió az ország szántóföldi művelés alatt álló terüle
teinek mintegy 40%-án okoz kárt és a helyzet még tovább romlik mióta a kukorica- és 
napraforgó-termesztés a domb- és hegyvidéki szántókra is kiterjedt. Ugyanígy kedve
zőtlen volt a lucerna és vörös here vetésterületének csökkenése, mert ezek talajvédö 
hatása kiesett. Érthetetlen módon nem terjedt el a talajvédö agrotechnika legegysze
rűbb formája, a szintvonalas művelés, a szalagos vetés sem vagy a talajvédő növény
szerkezet alkalmazása. Az állami támogatás megszűnte, illetve csökkenése után visz- 
szaszorult a műszaki talajvédelem. Ma pedig a felaprózott földtulajdon a talajvédelem 
feltételeit tovább rontja.

Szükségesnek tartjuk ezért a gazdasági okokból is indokolt birtokrendezés mi
előbbi megvalósítását, de úgy, hogy az új táblák kialakításánál a talajvédelmi igénye
ket már kezdetben vegyék figyelembe. A dombvidéki szántókon csökkenteni kell a 
talajt csak gyengén védő növények termesztését és ezt gazdasági eszközökkel támo
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gatni kell. Homoki tájakon, valamint a szélnek kitett egyéb területeken a kötöttebb 
talajokon is fokozni kell a szélerózió elleni védelmet fasorok és erdősávok fenntartá
sával, illetve létesítésével. Az agrotechnikának alkalmazkodni kell a szélvédelemhez, 
a tavaszi fedetlen térségek csökkentésével.

A másik sürgős és a közeljövőben mind nagyobb erővel jelentkező feladat a szántó
földi művelésből kivont területek gondozása. Ennek három lehetősége adott: a gyepe
sítés, az erdősítés és a vizes élőhelyek visszaállítása.

A gyepesítés önmagában nem jelent gondot ott, ahol a legeltetéshez és a széna- 
gyűjtéshez megfelelő állatállomány fenntartható. Mivel azonban a gazdaságosan fenn
tartható állatállomány a piaci tényezők által korlátozott, megoldást kell találni a fenn
maradó gyepterületek gondozására, ami megakadályozza a gyep és a környező szántók 
elgyomosodását és eleget tesz a jó környezet kívánalmainak.

A másik területhasználati mód az erdősítés. Ennek mértéke ugyancsak korláto
zott, mert jelentős a munkaigénye, nagy költséggel jár, ami csak évtizedek után térül 
meg. Talaj védelem tekintetében ez a leghatásosabb talaj használati mód, ezért a gazda
sági lehetőségektől függően a lehető legnagyobb területen kell alkalmazni.

A harmadik területhasznosítási lehetőség a vizes élőhelyek visszaállítása ott, ahol 
a szántóterületet ezek rovására növelték a múltban.

A vizes élőhelyek mind természetvédelmi, mind idegenforgalmi tekintetben érté
kesek, míg a lecsapolás utáni szántóföldi művelés nagy kockázattal jár és hosszútávon 
nem gazdaságos.

Mindezek végrehajtásához megfelelő jogi szabályozásra, gazdasági támogatáson 
és elvonáson alapuló szabályozó rendszerre, valamint jó szaktanácsadói hálózat mű
ködtetésére van szükség. Az emberi tevékenység hátrányos következményeinek elhá
rítása érdekében a két általunk kiemelt területen csak úgy lehet tartós eredményt elérni, 
ha a valós termelési érdekeket összhangba hozzuk a jó környezet fenntartásának igé
nyeivel, éspedig nemcsak a mának, hanem a távolabbi jövőnek érdekében is.

Talajfunkciók, talajfolyamatok
A szemléletváltás egyik tétele a talaj sokoldalú funkcióképességének haszno

sítása.
Magyarország legfontosabb - feltételesen megújuló (megújítható) - természeti 

erőforrása a talaj. Hazánkban ezért a fenntartható fejlődés egyik alapeleme talaj
készleteink ésszerű hasznosítása, védelme, állagának megóvása, sokoldalú funkcióké
pességének fenntartása, ami környezetvédelmünk és mezőgazdaságunk egyik leg
fontosabb feladata.

A társadalom egyre inkább igénybe veszi a talaj multifunkcionalitását. A talaj 
funkciói közül legfontosabbak a következők:
(a) Feltételesen megújuló (megújítható) természeti erőforrás.
(b) A többi természeti erőforrás (sugárzó napenergia, légkör, felszíni és felszín alatti 

vízkészletek, biológiai erőforrások) hatásának integrátora, transzformátora, reaktora. 
Ily módon biztosít életteret a talajbani élettevékenységnek, termőhelyet a termé
szetes növényzetnek és termesztett kultúráknak.
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(c) A primér biomasszatermelés alapvető közege, a bioszféra primér tápanyagforrása, 
(d) Hő, víz és növényi tápanyagok természetes raktározója.
(e) A talajt (és terresztris ökoszisztémákat) érő, természetes vagy emberi tevékenység 

hatására bekövetkező stresszhatások puffer közege.
(f) A természet hatalmas szűrő- és detoxikáló rendszere.
(g) A bioszféra jelentős gén-rezervoárja, a biodiverzitás nélkülözhetetlen eleme.
(h) Történelmi örökségek hordozója.

A felsorolt funkciók mindegyike nélkülözhetetlen, azok egymáshoz viszonyított 
fontossága, jelentősége, „súlya” azonban térben és időben egyaránt nagymértékben 
változott az emberiség történelme során, s változik ma is. Hosszú ideig csak a talaj 
élelmiszert, takarmányt, ipari nyersanyagot, újabban alternatív energiaforrást jelentő 
biomassza előállítására való képessége (termékenység, produktivitás) volt a talaj 
funkciója, csak később egészült ez ki a természeti erőforráskénti hasznosítás funkciói
val (a, b), majd a termelési kockázatok mérséklésére képes raktározó funkcióval, még 
később pedig további ökológiai/környezetvédelmi funkciókkal (e, f, g).

Hogy hol és mikor melyik funkciót hasznosítja az ember, milyen módon és mi
lyen mértékben az az adott gazdasági helyzettől, szocio-ökonómiai körülményektől, 
politikai döntésektől, az ezek által megfogalmazott céloktól, „elvárásoktól” függ. Sok 
esetben egy-egy funkció karaktere (tér- és időbeni variabilitása, változékonysága/sta- 
bilitása/kontrollálhatósága, határfeltételei, korlátái) nem - vagy nem megfelelően - 
került figyelembevételre talajkészleteink különböző célú hasznosítása során. Ez pedig 
sajnos gyakran ésszerűtlen talaj használathoz, a talaj kizsarolásához, megújuló képes
ségének meghiúsulásához, egy vagy több talajfunkció zavarához, súlyosabb esetben 
komoly környezet-károsodáshoz vezetett.

A paradigmaváltás második tétele tömören úgy fogalmazható meg, hogy „a talaj
folyamatok szabályozása, a korszerű talajtan legfontosabb feladata”.

A talajjal kapcsolatos minden tevékenység végül is ezen folyamatok megváltoz
tatását jelenti, ezen keresztül módosítja a talajtulajdonságokat, s hat a talaj funkcióké
pességére. A tudatos, bizonyos termelési célok vagy a talaj állagának megőrzése, ter
mékenységének fenntartása vagy fokozása, valamint táj- és környezetvédelem érdeké
ben történő beavatkozások éppúgy, mint a legkülönbözőbb egyéb emberi tevékenysé
gek ismert vagy ismeretlen, kívánatos vagy kedvezőtlen, káros hatásai.

A talajfolyamatok szabályozásának legfontosabb területei Magyarországon a talaj 
termékenységét gátló tényezők kedvezőtlen hatásának tompítása; a talajdegradációs 
folyamatok megelőzése, kiküszöbölése, mérséklése; a talaj vízháztartásának, nedvesség
forgalmának javítása; a talajban előforduló és odajutó vagy odajuttatott anyagok bio
geokémiai ciklusának szabályozása a növények zavartalan tápanyagellátásának, illetve 
talaj- valamint felszíni és felszín alatti vízkészleteink szennyeződésének csökkentése, 
káros ökológiai és egészségügyi hatásainak kivédése érdekében.

A talaj folyamatok átgondolt, megalapozott, ésszerű, eredményes és hatékony sza
bályozásához megfelelő információk szükségesek. A korszerű talajtani tudománynak 
és talaj vizsgálati gyakorlatnak ma ezen információk „előállítása”, összegyűjtése, érté
kelő feldolgozása, valamint minél szélesebb körben történő racionális és eredményes 
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hasznosítása képezi egyik legfontosabb célkitűzését. Ehhez az utóbbi évek robbanás
szerű technikai fejlődésének lehetőség szerint minél több elemét fel lehet és fel is kell 
használni (analitikai technika (pontos mérések és folyamatos monitorozás - esetleg in 
situ - lehetősége); térinformatika (GIS, távérzékelés); számítógéptechnika (korszerű 
interaktív adatbázisok és cél-specifikus szakértői rendszerek kidolgozása); különböző 
típusú modellezés és ezekre alapozott hatáselemzés és előrejelzés; különböző statisz
tikai módszerek széles körű alkalmazása stb.

Tápanyaggazdálkodás, környezetvédelem

Az elmúlt 100 év növénytermesztésének áttekintése azt mutatja, hogy az időszak 
első felében a termések stagnáltak, műtrágyázás gyakorlatilag nem folyt, a szerves
trágyázás csak mintegy egyharmadát volt képes pótolni a terméssel elszállított fő táp
elemeknek. A 60-as években kezdődő és a 70-es években fellendülő műtrágyázás meg
szüntette a korábban jelentkező tápelemhiányokat, a talajok tápelemellátottsága javult 
és nőttek a termések. A 70-es évek második felétől a 80-as évek végéig - országos át
lagban - túltrágyázás volt, tápelemenként eltérő mértékben (ennek kiváltó oka a lehető 
legnagyobb termés elérésének igénye és korlátlan felvevő piac volt). A 90-es években 
bekövetkezett drasztikus visszaesésnek nem szakmai oka volt.

Az egyértelműen megállapítható, hogy amennyiben a gazdálkodás - és ezen belül a 
(mű)trágyázás - jelenlegi színvonala tartósan megmarad, jelentős terméscsökkenéssel 
kell számolni, a termések akár a 60-as évek szintjére zuhanhatnak vissza. Ha ez nem 
kívánatos (józanul mérlegelő szakmai irányítás nem tarthatja kívánatosnak), akkor 
meg kell találni azokat a gazdálkodási-finanszírozási technikákat, melyek alkalmazá
sával e kedvezőtlen folyamat megfordítható. A műtrágyázás oldaláról az valószínűsít
hető, hogy szakmai alapokon nyugvó tápanyagutánpótlási gyakorlat alkalmazása ese
tén a felhasználásra kerülő mennyiség a 80-as években alkalmazottnak az 50-60%-át 
teheti ki.

A környezet terhelésének elkerülése érdekében a felhasználásra kerülő trágyasze
rek minőségére, kezelésére (szállítás, tárolás, kiszórás) a korábbiaknál nagyobb figyel
met kell fordítani.

A trágyázással, a szakszerű növénytáplálással összefüggő ismereteink zöme sza
badföldi kisparcellás (tartam)kísérletekböl származik, a kísérletügynek a szerepének 
és jelentőségének megfelelő háttért biztosítani kell. Ezekre a kutatásokra az a jellem
ző, hogy másutt és mások által nem végezhető el, a kísérleti eredmények adaptálása 
eredményezhet csak olyan - kiegyensúlyozott - termesztést, mely a termesztők számára 
alapot nyújt a megélhetőségüket biztosító gazdálkodáshoz.

A következő évezred kihívásainak megfelelni tudó szántóföldi növénytermesz
tésben a szakszerűségnek még inkább fel kell értékelődnie, ez nehezen valósítható 
meg államilag támogatott szaktanácsadás nélkül, ez elengedhetetlenül fontos többek 
között az új termelők esélyegyenlőségének megvalósításához is. Az agrárgazdaság 
egészének versenyképessége, kiegyensúlyozott fejlődése feltételezi és egyben igényli a 
kutatás-oktatás-szaktanácsadás zavartalan működését és együttműködését a termelés
irányítás keretein belül.
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A fenntartható mezőgazdasági fejlődés a tápanyagutánpótlás oldaláról is kihívást 
jelent, hiszen a mechanikus trágyázási gyakorlatról át kell térni egy dinamikusra, 
melynek alapelemei, (a) az egyedi tápelemszükséglet kielégítése helyett a rendelke
zésre álló tápelemforrások optimális kihasználása, (b) a statikus tápelemmérlegről a 
tápelem körforgalom figyelembevételével a növények tápelemfelvételi dinamikájához 
igazodás, (c) a trágyázás tartamhatásának fokozottabb figyelembevétele, (d) a trágyá
zás nem kívánt mellékhatásainak elkerülése, (e) a stressz-hatások - fagy, szárazság, 
belvíz, só, szennyeződések - elleni védekezés, (f) a talajtermékenység fenntartása és 
szükség szerinti javítása.

A termesztés kiegyensúlyozott rendszerébe illeszkedő trágyázásnak alapvető 
láncszeme a tápanyagutánpótlási szaktanácsok készítése, hiszen a racionálisan tervez
hető termésszint eléréséhez szükséges tápanyagoknak a talajban rendelkezésre kell 
állniuk, ennek forrása a talaj eredeti tápanyagtartalma mellett a szerves és a műtrá
gyák alkalmazása. A racionálisan tervezhető termésszint az ökológiai adottságoknak 
megfelelő, az adott termesztési környezetben elérhető termésmennyiséget jelenti táb
lánként, termesztési egységenként. A gazdálkodók által megcélzott, adott évre terve
zett termésszintnek a helyessége a korábbi évek terméseredményeinek elemzésével 
ellenőrizhető.

A trágyázási szaktanácsadások készítésénél a különbözően, az alkalmazott szak
tanácsadási rendszernek megfelelően meghatározott és csoportosított alapparamétere
ket (talajtulajdonságok, talajvizsgálati eredmények, termesztett növények fajlagos táp- 
elemtartalma stb.) figyelembe véve lehet az adott táblára vonatkozó vizsgálati eredmé
nyek ismeretében a kijuttatandó trágyamennyiségeket meghatározni. Ennek a mennyi
ségnek a lehető legpontosabb meghatározása mind a termesztés, mind a környezetvé
delem szempontjából elengedhetetlenül fontos.

A paradigmaváltás harmadik tétele mindezeknek megfelelően a tudományosan 
megalapozott, a robbanásszerű technikai fejlődés minden korszerű eszközét felhasz
náló, termőhely-specifikus precíziós termesztési technológiák kidolgozása és minél 
szélesebb körű gyakorlati elterjesztése.

3.2. NÖVÉNYTERMESZTÉS: JAVASLAT A PRECÍZIÓS AGRÁR- 
GAZDASÁG KUTATÁSI PROGRAMJÁNAK INDÍTÁSÁRA

Győrffy Béla

A világ mezőgazdasága válságban van. A válság kétoldalú. A Föld nagyobbik ré
szén a kis termésátlagok miatt százmilliók éhezése, a másik oldalról a fejlett világban 
a túltermelés okozza a gondokat. Ezek kiegészülnek az ökonómia és az ökológia el
lentmondásával. A mezőgazdaság eszköztára a legutóbbi időben a hagyományosnak 
tekinthető biológiai, műszaki és kemotechnikai eszközökön túlmenően az elektronika, 
az informatika és az automatizálás fejlődésének következtében olyan lehetőségekkel 
bővült, amelyek révén ma már megvalósítható a termőhelyhez alkalmazkodó ter
mesztés, az adott táblán belüli - a talaj, növény és a termőhelyi körülmények figye
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lembe vevő - igények változó és integrált módszerekkel való kielégítése. A precíziós 
módszerek alkalmazása egyik oldalról képes kielégíteni a termelés ökonómiai szem
pontjait a technológiai pontosság, a takarékosság és a megnövelt hatékonyság révén, a 
másik oldalról viszont képes alkalmassá tenni a szántóföldi termelést a legkülönfélébb 
ökológiai szempontok figyelembevételével is. A precíziós agrárgazdaság minél gyor
sabb és minél szélesebb körű bevezetése, elindítása ma a hazai agrár- és környezet
védelmi kutatásokban prioritást kell élvezzen, lévén ez az egyetlen olyan megoldás, 
amely egyidejűleg képes megoldást kínálni ökonómiai és ökológiai problémákra. Ez 
a program a jövőt illetően stratégiai jelentőségű. A téma komplexitása ugyanakkor 
szükségessé teszi, hogy a precíziós agrárgazdaság minden komponense az agrokémia 
és talajtan, a vízgazdálkodás, a növénytermesztés, a növényvédelem, a műszaki és az 
automatizálási területek, valamint az ökonómiai diszciplínák e programban egyidejű
leg helyet kaphassanak.

A növénytermesztők az ökológia és a növénytermesztés kapcsolatát már régen fel
ismerték. A Magyar Tudományos Akadémia Növénytermesztési Bizottsága már 1968- 
ban megállapította: „A természettudományok felosztásában a növénytermesztés fel
fogható úgy is, mint a kultúrnövények ökológiája”. Az ökológia fejlődésében mind
jobban előtérbe kerül a kvantitatív ökológia. Ebben a vonatkozásban tehát a növény
termesztés úgy is tekinthető, mint a kultúrnövények kvantitatív ökológiája.

A hazai ökológiai kutatások nagy súlyt fektetnek a természetes ökoszisztémák 
vizsgálatára és változására. Ezek azonban az ország területének csak szerény hányadát 
foglalják el. E területek nyilvánvalóan fontosak a tudományos kutatás számára és ma
gukba foglalják a flóra, fauna és a növény- és állatrendszereket. Az agrár-ökosziszté
mák alakulásáról sokkal kevesebb egzakt ismeretünk van. E témakörben inkább öko
filozófiáról van szó és a nemzetközi irodalom többsége is ezzel foglalkozik, mivel 
legtöbbször a kultúrnövény-földeket monokultúrának, „agrársivatag”-nak tekintik. 
A szántóföldek ökoszisztémájának fontos eleme a gyomok és a kultúrnövények együttes 
jelenléte. Ennek vizsgálatával kiterjedten talán Magyarországon foglalkoztak legala
posabban, ezért van pontos képünk a gyomflóra változásáról kultúrnövényenként fél 
évszázadra visszemenően.

A mezőgazdasági termelés folytatásához szükséges műszaki, technológiai és kemo- 
technikai beavatkozások számos ökonómiai és ökológiai probléma forrásai. Napjainkig 
- bár számos próbálkozás történt - nem született igazán olyan megoldás, amely az agrár
gazdaság e területein átfogó megoldást jelentett volna. Az ipari mezőgazdaság ellen
pólusaként létrejött bio- vagy szerves gazdálkodás szélsőségeinek a mérséklésére kez
dett kialakulni az ún. mid-tech farming, vagyis a középutas gazdálkodás. Ez magába 
foglalja a talajvédő-, a környezetbarát- és az anyag- és energiatakarékos mezőgazdál
kodást. Az utóbbi évtizedekben jelentkezett egy újabb típust jelző gazdálkodási mód; 
a precision farming, vagyis a precíziós mezőgazdaság.

A precíziós agrárgazdaság
A precíziós agrárgazdaság célja lényegében a termőhelyi viszonyokhoz való mi

nél pontosabb termesztés-technológiai adaptáció. A precíziós mezőgazdaság módszer
tana magába foglalja a termőhelyhez alkalmazkodó termesztést, táblán belül változó 
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technológiát, integrált növényvédelmet, a csúcstechnológiát, távérzékelést, térinformati
kát, geostatisztikát, a növénytermesztés gépesítésének változását és az információs 
technológia vívmányainak behatolását a növénytermesztésbe, a talajtérképek mellett 
terméstérképek készítését és a termésmodellezést. Talajtérképek összevetését a termés
térképekkel, kártevők, gyomok, betegségek táblán belüli eloszlásának törvényszerűségeit.

A precíziós szántóföldi termelés gondolata nem előzmény nélküli a magyar növény
termesztéstanban. A termelés ökológiai alapegységén a termőtáblán belüli inhomoge
nitás tanulmányozása, az ahhoz való biológiai, termesztési és technológiai alkalmaz
kodás igénye csaknem évszázados múltra tekinthet vissza. A megoldás azonban nap
jainkig váratott magára, hiszen sem az informatikai felkészültség, sem a műszaki-tech
nikai lehetőségek nem voltak elegendőek a növénytermesztési termőhely-specifikus 
problémák megoldásához.

A precíziós agrárgazdaság bevezetésével kapcsolatos kutatások az alábbi terüle
teket kell magukba foglalják:

1. Talajtani és agrokémiai kutatások
Feladatok:
• GIS adatbázis építés, az 1:10000 méretarányú talajtérképek információinak térin

formatikai feldolgozása.
• Pont- és területi adatok alkalmazhatóságának mintaterületi kidolgozása.
• Tápanyagutánpótlási szaktanácsadási rendszer illesztése a precíziós gazdálkodás 

keretei közé.
Várható eredmények:
• Precíziós agrárgazdaságot támogató térinformatikai adatbázis kialakítása.
• Környezetkímélő tápanyagutánpótlási szaktanácsadási rendszer táblán belüli, ho

mogén egységekre történő alkalmazása.

2. Vízgazdálkodási kutatások
Feladatok:
• Az eddigi nagy méretarányú (1:5000, 1:10000 és 1:25000) tál aj térképek, illetve 

talajtani adatbázisok kiegészítése a hiányzó talajfizikai/vízgazdálkodási paraméte
rekre vonatkozó mért, számított vagy becsült adatokkal.

• A pontszerű adatbázisok térbeli információkká történő átalakítása különböző 
(geo)statisztikai módszerek, a GIS technika és a távérzékelés integrált alkalmazá
sával.

• A talajnedvesség dinamikájának modellezése (modellek kidolgozása és tesztelése) 
fontosabb növényeink különböző termesztéstechnológiái esetén.

• A nedvességforgalom-szabályozás szakértői rendszereinek megalkotása.
Várható eredmények:
Olyan alternatív talajhasználati technológiák kidolgozása, amelyek biztosítják, hogy
• a felszínre jutó csapadékvíz minél nagyobb hányada jusson a talajba (felszíni le

folyás és párolgás csökkentése);
• a talajba jutó víz minél nagyobb hányada tározódjon a talajban (vízraktározó ké

pesség növelése, „szivárgási veszteségek” csökkentése);
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• a talajban tározott víz minél nagyobb hányada váljon a termesztett növények által 
hasznosíthatóvá.

E célok megvalósítását célzó beavatkozások túlnyomó része egyben hatékony 
környezetvédelmi intézkedés is: eredményesen járul hozzá a szélsőséges vízháztartási 
helyzetek (aszály, belvíz, árvíz) mértékének, gyakoriságának mérsékléséhez; a felszíni 
és felszín alatti vízkészletek minőségének megóvásához; valamint a biodiverzitás 
fenntartásához.

3. Növénytermesztési kutatások
Feladatok:
• A fontosabb termesztett növényfajok (gabona, olajos növények, gyökgumósok, ipari- 

és takarmánynövények) termőhelyi anomáliákkal kapcsolatos reakcióinak vizsgá
lata, paramétereinek meghatározása.

• Az egyes növényfajok és fajták termesztés-technológiai rendszerének vizsgálata a 
termőhely-specifikus megoldások adaptációjához.

Várható eredmények:
Szántóföldi növények fajspecifikus technológiai adatbankjának létrehozása a 

termesztés-technológiai elemek adaptációs tényezőiről, azok élettanilag és műszakilag 
lehetséges határértékeiről (írott és elektronikus formában).

Szántóföldi növényfajok adaptált termesztés-technológiáinak kidolgozása és közre
adása.

4. Növényvédelmi kutatások
Feladatok:
Adatbázis létrehozása
• Meteorológiai adatok (makro és mikro környezet)
• Talaj adatok (fekvés, szerkezet, vízellátottság stb.)
• Termesztett növény (faj, fajta, hibridek termesztéstechnikai adatai, betegségekkel 

szembeni fogékonysága)
• Károsítok (gombák, rovarok, gyomok) csoportosítása a precíziós módszerek meg

valósíthatóságára vonatkozóan
• Peszticidek (technológiai értékelés)
Az adatbázis alapján kidolgozandó védekezési eljárások
• Preventív - „kötelezően”, szélsőséges körülmények között elvégzendő (pl. jégverés 

utáni gombaölőszeres kezelés)
• Kuratív kezelés

A rendelkezésre álló adatok rendszeres karbantartása, (naprakész információk létre
hozása) amelynek eredménye az, hogy térben és időben folyamatosan nyomon követi 
az adott területen termesztett növényre ható állandó és változó elemek összességét. 
Várható eredmények:

Az idevonatkozó szakirodalom szerint az egyes károsító csoportoktól függően: 
10-40% peszticid megtakarítás és az ezzel járó arányos környezetvédelmi előnyök. 
Konkrét értékben a peszticid megtakarítás, a jelenlegi árakon számolva elérheti az évi 
10 milliárd forintot.
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5. Műszaki kutatások
A közvetlen (rövidtávú) feladatok:
• A rendszer továbbfejlesztése vető, szervestrágya-szóró, növényvédő stb. munka

gépekre.
• A hozamtérkép készítés pontosítása.
Távlati feladatok:

A szenzortechnika fejlődésével kialakítandó eszközök és eljárások összekapcso
lása a helyspecifikus rendszerekkel (folyamatos talaj pH, -ellenállás, humusztartalom 
stb. mérés).

6. Automatizálási kutatási feladatok
Feladatok:
• a célszerű talajmintavétel támogatására (talajmintavételi térkép generálására stb.) 

és adatainak feldolgozására;
• a vetés igény szerinti szabályozására és a hely-specifikusan szabályozott vetés 

adatainak feldolgozására;
• a talajművelésnek a talaj- és terepadatok alapján való irányítására (pl. munkamély

ség) és a talajművelési adatok feldolgozására, (pl. fajlagos talajellenállás);
• a tápanyag-utánpótlásra rendelkezésre álló rendszerek adattal való feltöltésére és a 

gépcsoportokkal a hely-specifikusan szükséges fajlagos mennyiség kijuttatására;
• a gyomosodás érzékelése (földi vagy távérzékeléssel) és a gyomtérkép alapján nö

vényvédelmi beavatkozás helyi igényekhez igazodó szabályozására;
• betakarítás során hozamtérkép felvételére, ennek feldolgozására, majd az eredmé

nyek bevitelére az információs rendszerbe;
• a talaj mintavételi, vetési, talajművelési, tápanyag utánpótlási, növényvédelmi és 

betakarítási eredmények tábla- és táblán belüli poligonspecifikus bevitelére az in
formációs rendszerbe, ezek feldolgozására, majd az eredmények alapján szakértői 
rendszer kialakítására, amely alapja lehet az egyes munkafolyamatok tervezésének 
és a munkafolyamatok terv szerinti elvégzésének.

Várható eredmény:
Az információs rendszernek adatokkal való feltöltése után az adott terület/gazdaság 

egyes tábláira meghatározható az adott növény esetén a tervezett tőszám, a szükséges 
tápanyagmennyiség, valamint a várható, majd a tényleges hozam, továbbá az ehhez 
tartozó tervezett és tényleges ráfordítás.

7. Információs technológiai kutatások
Az alprogramok mindegyike jelentős mértékben támaszkodik az informatikára, 

amit csak egységes informatikai háttérrel lehet kielégíteni.
Feladatok:
• Egységes információs rendszer kidolgozása, ami kiterjed

- a talajtani,
- a hidrológiai, vízgazdálkodási,
- a növénytermesztési termesztés-technológiákra és kockázati tényezőkre,
- a növényvédelemre,
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- a termesztési feltételek és a produkciós folyamat monitorozására,
- a termelési folyamat cost-benefit elemzésére.

• a faktografikus és térinformációs rendszerre alapozva a döntéstámogató rendszer 
kialakítása.

Várható eredmény:
Információs háttér folyamatos bővülése, amely lehetővé teszi a precíziós agrár

gazdaság folyamatainak állandó elemzését az agroökológia, a technológiai és agro- 
ökonómiai rendszer összefüggéseinek egyre fontosabb megismerését, ezzel elősegítve 
a precíziós agrárgazdaság minél szélesebb körben való elterjedését.

8. Agrárgazdasági kutatások
Modellrendszer kidolgozása, amely feleletet adhat arra, hogy
• a kis-, közepes- és nagyméretű különféle termőhelyeken;
• egy időpontban és évek egymásutánjában (a hasznosítás lehetséges szerkezete 

(vetésváltás) érdekében;
• az alkalmazott technikák és technológiák mellett;
• hogyan alakulnak a ráfordítás-termőhely-hozam összefüggések;
• hogyan alakulnak az egyszeri és folyamatos ráfordítások, az áldozatok és a köz

vetlen, közvetett gazdasági, valamint más előnyök;
• hogyan alakulhat a versenyképesség?

Mindez természetesen csak a programban résztvevő egyéb kutatásokkal, vizsgá
latokkal szoros együttműködésben valósítható meg.

Az előterjesztést készítő ad hoc programbizottság:
elnök: Györffy Béla
társelnök: Láng István
tagok: Bedö Zoltán, Berzsenyi Zoltán, Csete László, Fekete András, Füleky György, Harnos

Zsolt, Jolánkai Márton, Nagy János, Neményi Miklós, Németh Tamás, Pálmai Ottó és 
Reisinger Péter

A kutatásban résztvevő intézmények:
Agro-21 Kutatási Programiroda
Debreceni Egyetem
Fejér megyei Növényegészségügyi és Talajvédelmi Állomás
MTA Mezőgazdasági Kutatóintézete
MTA Talajtani és Agrokémiai Kutatóintézete
Nyugat-magyarországi Egyetem
Szent István Egyetem
VE Georgikon Mezőgazdaságtudományi Kar
A kutatás pénzügyi előirányzata (millió Ft):

A program jellegéből és méretéből adódóan a finanszírozás több csatornás lenne, amelyben részt 
vehetnének: Magyar Tudományos Akadémia, Környezetvédelmi Minisztérium, Földművelésügyi és 
Vidékfejlesztési Minisztérium, Oktatási Minisztérium, Országos Műszaki- Fejlesztési Bizottság és a 
vállalati szféra.

2001 2002 2003 2004
Munkabér és járulékai 60 70 70 80
Dologi költségek 120 130 140 150
Beruházás 120 100 80 50
Kutatási pályázati keret 100 100 100 100
Összesen 400 400 400 400
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3.3. A NÖVÉNYNEMESÍTÉS SIKERESSÉGÉNEK ALAPJAI
ÉS A GÉNTECHNOLÓGIÁVAL NEMESÍTETT (GN) FAJTÁK 
NÖVEKVŐ JELENTŐSÉGE
Dudits Dénes

Minden műszaki és technológiai fejlesztés dacára a mezőgazdasági tevékenység 
lényegi meghatározói az élő szervezetek. A termesztett növényfajták, illetve gazdasági 
állatok tulajdonságai, a sejtjeikben, szerveikben lejátszódó anyagcsere-folyamatok el
sődlegesen behatárolják e tevékenység eredményességét. Az örökítő anyag, a DNS 
funkcionális egységei, a gének kulcsszerepet játszanak a fajra jellemző fejlődési prog
ram megvalósulásában, irányítják a környezeti tényezők érzékelését, az alkalmazko
dási folyamatokat. A növény életciklusának különböző stádiumaiban kialakuló szer
vek, mint például a cukorrépa gyökere, a lucerna levele és szára, vagy a búza esetében 
az embriót és endospermiumot magába foglaló szemtermés jelentik a gazdaember 
számára a betakarítható terményt. Annak mennyiségi és minőségi jellemzőit végső so
ron a hasznosított szerv sejtjeiben végbemenő molekuláris és élettani folyamatok ala
kítják ki. A gének által kódolt makromolekulák (nukleinsavak, fehérjék, enzimek) 
szintézise, működése, kölcsönhatásai révén játszódnak le azok a sejtfunkciók, ame
lyek a terméket jelentő növényi szervek differenciálódását eredményezik.

A genetikai meghatározók jelentőségének korai felismerése vezetett a szelekción 
alapuló nemesítés kezdeteihez az 1850-1900-as években. A természetes genetikai va
riabilitást reprezentáló tájfajták, ökotípusok és „primitív” fajták már alapot adtak a ke
resztezéssel történő új génkombinációk létrehozásához. A nagy gonddal kiválasztott 
szülők utódaiban a gének véletlenszerű kombinálódása vezethet a kívánt tulajdonságú 
egyedek megjelenéséhez. A hasadó utódpopulációkban végzett szigorú szelekció biz
tosítja a kívánt tulajdonságok fennmaradását és így a nemesített fajták teljesítményé
nek növelését. A növénynemesítés mint interdiszciplináris, szintetizáló tevékenység 
egész története során kiemelten támaszkodott a biológiai alaptudományok eredmé
nyeinek alkalmazására. Különösen a mendeli genetika biztosított jelentős módszertani 
fejlődést a poliploidizáció, a heterózis, a hímsterilitás vagy az indukált mutáció neme- 
sítési felhasználásának megalapozásával.

A NÖVÉNYNEMESÍTÉS EDDIGI TÖRTÉNETE SIKERTÖRTÉNET

Az eredményességet legjobban az mutatja, hogy megvalósult a gazdasági növé
nyek teljesítőképességének folyamatos javítása. Számos hazai példát találhatunk arra, 
hogy a magyar fajták versenyképesek az igen erős nemzetközi mezőnyben is. Ezek 
közül a búzanemesítés eredményeinek és a jövőbeni fejlődés várható irányainak be
mutatása szolgálhat példaértékű tanulsággal>Af«tóz János cégvezető igazgató a Szege
den folyó búzanemesítés értékelése kapcsán több általános érvényű következtetést is 
megfogalmaz:

„A gazdasági növények közül a gabonafélék ma is meghatározó jelentőségűek az 
élelmiszertermelésben Magyarországon és Európában egyaránt. A búza esetében a 
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túltermelés a gyenge minőségű végterméknél jelent problémát, de a javító vagy speci
ális minőségű (pl. durumbúza, tönköly) tételek könnyen eladhatók. Jellemző, hogy a 
80-as években elterjedt nagy termőképességű, de gyenge minőségű búzafajták eltűn
tek a piacról. Ugyanakkor a búzatermesztés extenzívebbé vált, fontosabb lett a minő
ség mellett a betegség-ellenállóság, illetve az általános alkalmazkodóképesség. A ma
gyar búzanemesítés gyorsan reagált a változó igényekre, és tömegesen állított elő 
ilyen típusú fajtákat. Szinte ez az egyetlen a fontos növényfajok közül, amely esetében 
itthon nemesített biológiai alappal látjuk el az országot és részben szomszédainkat is. 
Kiváló nemesítő iskolák működnek az országban, ahol évről évre új fajták sora szüle
tik. A Gabonatermesztési Kutató Közhasznú Társaságból (GKKhT) az utóbbi 5 évben 
25 kenyérbúza- és 2 makaróni búzafajta került a piacra. Szegeden magas szinten meg
oldották a fajták fenntartását, a vetőmag szaporítását is, biztonsági alapot teremtve az 
elméletileg lehetséges akár 5-10 millió hektár búza vetésterülethez is. A siker kulcsa 
az, hogy a helyes filozófiára épített hagyományos nemesítési, illetve szelekciós rend
szert megerősítették élettani, kórtani, beltartalmi és speciális módszertani kutatások
kal, miközben a folyamat minden lépésében megoldották a technikai és műszeres ki
szolgálást. Ilyen módon a teremtő gondolat az alapkutatások újabb és újabb eredmé
nyeinek felhasználásával szinte az intézmény falai között vált valósággá, új értékké, 
vetőmaggá, végtermékké. Csak az ilyen erős, képzett kutatógárdával és korszerű inf
rastruktúrával felszerelt intézmények ígérnek rendszeres innovációt és versenyképes
séget a külső erőkkel szemben. Tehát a jól működő, sikeres ágazatokat és intézménye
ket akkor is tovább kell támogatni, ha úgy tűnik, önállóak lehetnének.

A magyar búzanemesítés több ponton hozott átütő sikert és teremtett olyan kitö
rési pozíciókat, amelyek lehetővé teszik a nemzetközi helytállást és továbblépést akár 
nagy globális piacok felé is. Ma a magyar búzafajták minden vonatkozásban jobbak, 
mint a külföldiek. Az OMMI adatai bizonyítják, hogy a szegedi búzafajták termésben 
az elmúlt három év átlagában 5%-os fölényt mutattak az ún. egyéb fajták fellett. 
Ugyanilyen tendenciák mutatkoznak a betegségekkel szembeni ellenállóságban és a 
malom, illetve sütőipari minőségben is. Ha figyelembe vesszük a történelmi tényeket, 
miszerint 1960-tól a 80-as évek közepéig csaknem 100%-ban orosz-ukrán búzákat 
termesztettek, majd újvidéki, zágrábi fajták váltak dominánssá, végül a hazai nemesi- 
tők diadala következett, meghozva a mai erőfölényt.

Minden olyan növényfaj esetében, ahol a megfelelő szellemi és technikai kapa
citás megvan vagy megteremthető, a búza példájára, a hazai biológiai alapokra kívá
natos támaszkodni.

Speciális megoldott és megoldatlan problémák

Az uralkodó gombabetegségek (levélrozsda, szárrozsda, lisztharmat) mellett ve
szélyessé, szinte leküzdhetetlenné vált a kalász fuzáriózisa. A nekrotikus betegség 
akár 50%-os termésveszteséget is okozhat, csaknem minden évben járvány van, és 
nincs hatásos rezisztenciagén a betegség ellen. Bizonyos fokú tolerancia kialakítása 
megoldható, és a védekező mechanizmust segítő gének beépítése reményt keltő.
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A rovarkártevők közül a vetésfehérítő általánosan károsít az országban, és a 
vegyszeres védekezés szükségszerű. A GKKhT-ban 10 éve folyik kutatás a rovar
rezisztencia morfológiai, élettani, genetikai okainak felderítésére, illetve a genetikai 
rezisztencia kialakítására.

A 90-es évektől alapvetően fontossá vált a fajták morfológiai homogenitása, 
megkülönböztethetősége és stabilitása. A DÚS követelményeket nem teljesítő fajta
jelölteket nem minősítik, és szabadalmi védelmet sem kaphatnak. A professzionális 
nemesítők felkészültek a kihívásra és homogén fajtákat visznek a piacra. Részben a 
hagyományos nemesítési módszerekkel, részben a rediploidizált haploidok felhaszná
lásával a fajtafenntartás ilyen vonatkozásban is eredményessé tehető.”

A fenti analízis számos megállapítása a Martonvásáron folyó búzanemesítés 
tapasztalataira és eredményeire is érvényes. Bocsa Iván akadémikus a hazai növény
nemesítés prioritásaival kapcsolatban az alábbiakat hangsúlyozza:
„Alapelvként szem előtt tartandó, hogy Magyarországon néhány növényfaj, így a szán
tóföldi növények közül az őszi búza és az őszi árpa, továbbá a lucerna és számos fű
faj nagymértékben függ a genotípus x környezet hatásától, ezért külföldi fajták csak 
mérsékelten használhatók a hazai termesztésben.”

A kertészeti növények közül számos faj tekinthető ún. hungaricumnak, amelyek 
nemcsak a magyar ízlésnek felelnek meg, vagy régi hagyományainkat megőrizve cél
szerű ezek termesztését előtérbe helyezni (meggy, bogyós gyümölcs, uborka), hanem 
keresettek a külföldi piacokon is. Ugyanez a helyzet a gyógy- és illóanyag növények 
hatóanyagával is, melyek éghajlatunk alatt sokkal pregnánsabban alakulnak ki, és 
ezért versenyképesek világviszonylatban.

A fenti növényfajok vetőmagjának termesztését a hazai kedvező ökológiai kö
rülmények (talaj, napsütéses órák száma stb.) nagymértékben elősegítik, és erre kell a 
hangsúlyt az EU-n belül is helyezni. Tehát nem tömeg (áru) termelést, hanem vetőmag
termesztést kell előtérbe helyezni.

A hazai „röghöz kötött” növényfajok előtérbe helyezésével együtt jár néhány fő 
növény nemesítésének háttérbe szorítása, mivel ökológiai viszonyaink részben nem 
kedveznek e növények termesztésének (pl. tavaszi sörárpa, repce), részben ökológiai
lag közömbösek (pl. kukorica, napraforgó) ún. kozmopolita növények, amelyek a kül
földi fajtákkal nem képesek versenyezni. Itt a leépülés már régebben megkezdődött, a 
multinacionális cégek betelepülése részben már megtörtént (lásd Pioneer-Szarvas), a 
külföldi napraforgó fajták beáramlása is folyamatban van. E két növényfajból és a 
repcéből várhatók az első transzgénikus fajták megjelenése is. A zöldségfajok közül - 
a tipikus hungaricumokon kívül - szinte mindegyik vetőmag forgalmazása átment 
már holland illetve német kézbe, és így csak a nem gépesíthető szedésü fajok ter
mesztése van magyar tulajdonban. A gyümölcsfajoknál és a szőlőnél jobb a helyzet, 
részben a hungaricumok mellett, részben ágyes fajok nagy külföldi kereslete követ
keztében.

A sörárpa, kukorica, napraforgó, repce nemesítésének leépítése állami pénzből 
tetemes összegeket szabadítana fel az EU-ban is perspektivikus fajok nemesítése szá
mára. Ilyen átcsoportosítások végrehajtásához csak bátorságra, a személyi, baráti és 
egyéb érdekszövetségek felszámolására van szükség.
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A DNS-SZEKVENCIÁTÓL A FUNKCIÓIG: NÖVÉNYI GENOMPROGRAMOK

Némi túlzással úgy is fogalmazhatunk, hogy a növénynemesítés a kedvező gén
kombinációk megtalálásának művészete. A rohamosan fejlődő műszerezettség ellené
re a növénynemesítöi szem, a lényeglátás, az ítélőképesség nélkülözhetetlen összete
vője a sikeres fajta-előállító munkának. Mindez érthető, hiszen a növények értékelé
sekor a nemesítő a fenotípusból, a felszínen megjelenő bélyegekből következtet a gé
nek jelenlétére és hatásaira. A gének misztikus világának a kézzelfogható valósághoz 
történő közelítését tette lehetővé a rekombináns DNS-módszerek kidolgozása a 70-es 
évek kezdetétől. Megvalósíthatóvá vált a gének izolálása, egy adott funkcióért felelős 
DNS-szakasz behatárolása, felszaporítása. Génkönyvtárak készültek többek között 
növényekből származó DNS-molekulák felhasználásával. Megnyílt az út az egyes gé
nek nukleotid-sorrendjének megállapításához. Meghatározhatóvá váltak a gének főbb 
funkcionális elemei, így megismerhettük a működést szabályozó ún. promoterszaka- 
szokat, a fehérjéket kódoló DNS-régiók szekvenciáját. Az intenzív kutatás kereste 
azokat a DNS-szekvencia motívumokat, amelyek specifikus fehérjékkel kölcsönhatás
ban irányítják a gének ki- illetve bekapcsolását. Egészen más gének működnek a gyö
kérben, mint a virágban vagy az érő termésben. A növényeket ért külső káros hatások 
elleni védekezéshez perceken belül nagyszámú gén, illetve fehérje vagy enzim közre
működésére van szükség, amihez lényegesen átprogramozódik a génmüködési mintázat.

A génizolálás célja sok esetben nem az ún. genomikus klón megkeresése, hanem 
az mRNS-ről készült kópia-DNS (cDNS) in vitro szintézise. A cDNS-ek reverz 
transzkripcióval nyerhetők, amelyek a sejtekben éppen működésben lévő géneket rep
rezentálják. Mind alapkutatási, mind alkalmazási szempontból figyelemre méltó in
formációkhoz juthatunk, ha különböző állapotú sejtekből származó mRNS-molekulák- 
ról készítünk cDNS-klóntárakat, valamint azokban a megegyező és eltérő cDNS- 
klónokat azonosítjuk. így például összevethető a baktérium által fertőzött, illetve nem 
fertőzött, a hidegkárosított és normál hőmérsékleten nevelt gyökér-, levél-, szárere
detű sejtekben a génkifejeződési mintázat, és felismerhetők az egyes sejtállapotokra 
jellemző cDNS-klónok. A differenciális génkifejeződés tanulmányozásában az utóbbi 
években jelentős előrehaladást jelentett a DNS-chip technológia megszületése. Nagy
számú, akár több tízezer cDNS-klónt - egy szigorúan meghatározott rendszerben, ro
bot segítségével - üvegfelületre rögzítenek, amihez fluoreszcens próbák hibridizálha- 
tók különböző eredetű sejtekből származó minták felhasználásával. A hibridizációs jel 
erősségének mérését, valamint a specifikus fluoreszcens jelek szétválasztását lézerle
olvasó készülék végzi. A digitalizált jelek analízisével azonosíthatók azok a cDNS- 
klónok, illetve az általuk képviselt gének, amelyek meghatározott sejtállapot esetén 
vagy erős kifejeződést mutatnak, vagy kikapcsolt állapotban vannak. A cDNS-klónok 
szekvenciájának ismeretében a nemzetközi adatbázisok segítségével megállapítható, 
hogy az adott gén egy ismert vagy ismeretlen fehérjét kódol-e. Ha új, az adatbázisban 
nem szereplő fehérjét azonosított a vizsgálat, már akkor is - a kifejeződési mintázat 
alapján - bizonyos funkcionális információhoz juthatunk. Részletes felbontású transz
kripciós mintázat értékelése megbízható kiindulópontot jelent a funkciók behatárolá
sához.
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Több növényfaj bevonásával is folyamatban van a különböző eredetű génkönyv
tárakból véletlenszerűen kiválasztott cDNS-klónok szekvenciájának meghatározása. 
A nagy teljesítményű, automata DNS-szekvenátorok egy-egy növény esetében akár 
több tízezer cDNS-t mint génkifejeződési markert (expressed sequence tag, EST) is 
azonosíthatnak. Napjainkban a legnagyobb EST adatbázisok a rizs és Arabidopsis 
esetében állnak rendelkezésre. Az EST-klónok 25%-a már ismert gén megfelelője. Az 
EST cDNS-ek igen fontos szerephez jutnak a genetikai és molekuláris térképek elké
szítésénél. Az EST programokkal párhuzamosan folyik nagyméretű (300-1000 kb) 
növényi genomikus DNS-szakaszok klónozása bakteriális vagy élesztő vektorokba 
(bacterial artificial chromosome, BAC; yeast artificial chromosome, YAC). Az ilyen 
génkönyvtárak jelentik az alapját a sokszor nemzetközi összefogással megvalósuló 
szekvenálási programoknak, amelyek célja valamely növény teljes DNS-állomá- 
nyára kiterjedően a nukleotidsorrend megfejtése. A legfrissebb közlemények szerint 
az Arabidopsis 2. és 4. kromoszómájának szekvenálása sikeresen befejeződött. Ez fontos 
mérföldkő a teljes genom DNS-szekvenciájának meghatározását célzó programokban. 
Feltételezhető, hogy sikeresen halad a rizs és kukorica esetében is a nukleotidsorrend 
megfejtése. Két kromoszóma adatai alapján 40-60% az ismeretlen gének aránya. Érde
kes eredmény, hogy igen nagymértékű genomátrendeződésre utaló szekvenciamotívu
mok találhatók. Magas a gének illetve a kromoszómarégiók megduplázódásának gya
korisága.

A folyamatban lévő szekvenálási programok jelentős szellemi és anyagi hátteret 
igényelnek. Szinte elképzelhetetlen, hogy a felszínre került információkat ne használ
ják fel a növénybiológiai alapkutatásokban, illetve az alkalmazott molekuláris nö
vénynemesítésben. Különösen így lesz, ha minél több szekvenciarészlet esetében 
megállapítható a kódolt fehérje szerepe is, akár szekvencia-összehasonlítás, akár fe
hérje-fehérje kölcsönhatás segítségével. Az ún. funkcionális genomprogramok több
féle megközelítést is felhasználnak. Az evolúció során struktúrájukban és funkciójuk
ban konzervált fehérjék jellemzése megtörténhet heterológ sejtekben. így élesztőmu
tánsok eredményesen használhatók növényi cDNS-ek funkciójának megállapításához. 
Mutációk komplementációja vezetett például több növényi sejtciklusgén izolálásához. 
Igen kiterjedten használják az élesztő kéthibridrendszert fehérje-fehérje kölcsönha
tásban résztvevő partnerek génjeinek klónozására. Ebben a kísérleti rendszerben az 
élesztősejtek akkor szaporodnak, ha két növényi cDNS-t hordozó plazmiddal történt 
transzformáció után a szintetizálódó fehérjék komplexeket képeznek. A kölcsönhatás 
ténye már funkcióra vonatkozó információ, amelyet természetesen más módszerekkel 
is indokolt megerősíteni. A gén és funkció összekapcsolásában kiemelt szerephez jut
nak az inszerciósmutáns-gyűjteniények. Ugráló gének, ún. transzpozonok vagy is
mert szekvenciájú idegen DNS-szakaszok beépülése a növényi gén bármely régiójába 
funkcióvesztést eredményezhet. A gén működési hibája folytán megváltozott mutáns 
fenotipus alakul ki. Mivel a mutációt kiváltó DNS szekvenciája ismert, a beépülés 
helyét közrefogó DNS-szakasz, az elrontott gén izolálható és szekvenciája meghatá
rozható. Ezzel kezdetét veszi a gén funkcionális analízise, amikor kapcsolat teremt
hető egy fenotípus és a szekvenciaadat között. A gének funkciójára vonatkozó köz
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vetlen információt a génbeépítés, az ún. transzformáció módszerével nyerhetünk. Ha 
működőképes formában akár genomikus klón promoterrégióját vagy kódoló szekven
ciáját, akár cDNS-t visszajuttatunk növényi sejtekbe, melyekből aztán transzgénikus 
növényt nevelünk fel, akkor a fenotípusos bélyegek megváltozásából következtetni le
het a gén szerepére. A transzformáció módszere elengedhetetlen eleme a funkcio
nális genomprogramoknak. Magától értetődő törekvés, hogyha a növénybe beépített 
gén kifejeződésének eredményeként agronómiái szempontból kedvező változás követ
kezik be, akkor azt a növénynemesítő hasznosítani akarja. Igen visszás helyzetet szül
ne, ha az így nyert értékes tenyészanyagokat, csak azért kellene kidobni, mert azok 
izolált gén beépítése nyomán alakultak ki. Mint korábban láthattuk, a szekvenálási 
programok a teljes DNS-állományt veszik célba. Ezzel egy időben alig találhatunk 
növényi szervet, életjelenséget, amellyel kapcsolatban ne lenne folyamatban génizo
lálási munka, és természetesen transzformánsok előállítása. Könnyen belátható, hogy 
ezek közül azok a géntechnológiai megoldások, amelyek nemesítik a növényeket, 
azaz emberi igényeket kielégítő terméket biztosítanak, előbb vagy utóbb felhasz
nálásra kerülnek. Nem véletlen, hogy a legutóbbi években ugrásszerűen megnőtt a 
transzgénikus technológiára alapozott szabadalmak száma. Ennek az igen intenzív 
technológiai fejlesztésnek az alapját a legújabb tudományos eredmények jelentik, így 
volt ez a növénynemesítés korábbi története során is. Gondoljunk a citológiai megfi
gyelésekre épülő poliploid nemesítés sikereire. Néhány évtizede elegendő információt 
jelentett a kromoszómák számának meghatározása. Napjainkban már ez kevés, és a 
módszerek a genetikai anyag mélyebb szerveződési szintjeinek feltárására hivatottak. 
Mindinkább a sejtfunkciók, a fejlődési program genetikai szabályozásának központi 
problémájává válik annak tisztázása, hogy a sejtet ért külső jelek miként tevődnek át a 
transzkripciós változások szintjére. Az egyes jelátviteli láncolatok koordinációjára 
épül az egyedfejlődés belső programozottsága, a külső környezeti tényezőkre adandó 
válaszreakciók létrejötte. A génizolálási kísérletek megközelíthetővé teszik ezeket az 
alapvető biológiai kérdéseket, ugyanakkor hozzájárulhatnak a növénynemesítés ered
ményességéhez is.

A GÉNTECHNOLÓGIAI MÓDSZEREK NÖVEKVŐ FELHASZNÁLÁSA
A FAJTAELÖÁLLÍTÁSBAN

Szinte számba vehetetlen azoknak a kísérleteknek, génizolálási stratégiáknak a sora, 
amelyek célja kedvező hatású gének azonosítása és nemesítési felhasználása. A labo
ratóriumban előállított DNS-molekulák biológiai és agronómiái hatásait akkor tudjuk 
értékelni, ha beépítjük azokat a növények génjei közé. Ezt a folyamatot DNS- 
transzformációnak és a létrehozott új tulajdonsággal rendelkező növényt transz
génikus növénynek nevezzük. A génbeépítés technológiája napjainkban szinte már 
minden fontos gazdasági növényünk esetében kidolgozott. Gyakran egy természetes 
génátviteli mechanizmusra épül a transzformáció, amikor a talajban élő baktériumfaj, 
az Agrobacterium közvetítésével kerül be a kívánt gén a növény DNS-állományába. 
Előfordul, hogy erőszakos eszközökkel biztosítjuk a DNS felvételét a sejtekbe, szö
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vetekbe. A génpuskák apró fémszemcsékhez kötött DNS-molekulákat juttatnak el egé
szen a sejtmagba. Ha enzimek segítségével eltávolítjuk a növényi sejtek falát, akkor a 
sejthártya már könnyebben átjárható a DNS számára. A transzgénikus növények elő
állításának széleskörűen használt módja az, hogy először idegen gént hordozó sejtek 
keletkeznek, majd ezekből történik a növények felnevelése.

Az első sikeres génbeépítési kísérletekről a kutatók 1983/84-ben számoltak be. 
A korai próbálkozások során tesztgének működését lehetett igazolni dohánynövé
nyekben. Ezután intenzív kutatás indult meg, hogy a gazdasági növények mindegyiké
re kifejlesszék a transzformáció módszerét. Közben természetesen folyt az agronómi- 
ailag fontos gének izolálása és hatásuk értékelése. Megszülettek az első gyomirtó 
szer- illetve vírusrezisztens növények. Igen nagy kapacitással folyik a rovarreziszten
cia kialakítása elsősorban bakteriális toxingének kifejeztetésével. Különböző géntech
nológiai stratégiákkal próbálkoznak, hogy fokozzák a növények stressztűrését. Új 
mechanizmusokat használnak hímsterilitás kialakítására, és így hibridvetőmag előál
lítására. Különösen jelentős a kórokozókkal szemben rezisztenciát biztosító növényi 
gének azonosítása. Megjelenik a boltokban az első, géntechnológiával előállított nö
vény terméke, a paradicsompüré, amelyet érésében befolyásolt paradicsomból készí
tettek. Módosításra kerülnek az ipari anyagként szolgáló növényi termékek, az olajok, 
a keményítő alapvető tulajdonságai. Kísérletek történnek környezeti szennyeződést 
csökkentő növények létrehozására. Génbeépítéssel változtatják meg a termesztett nö
vények tápanyag-hasznosítását. Világméretű verseny bontakozik ki. Szabadalmak vé
dik a technológiákat, a géneket és azok hatásait. Amerika után Európában is törvényi 
úton szabályozzák a szabadföldi kísérletek végzését és engedélyhez kötik a transz
génikus növények termesztését.

A rekombináns DNS-módszerek lehetővé teszik agronómiailag fontos gének izolá
lását és visszaépítését a növények genomjába. Ez a növénynemesítés folyamatával 
egybeépülő tevékenység új eszköz a kívánt célok elérésében. Míg keresztezés alkal
mával a nagyszámú gént érintő, előre nem irányítható rekombinációs folyamatok sora 
játszódik le, addig a transzformáció egy vagy néhány jól ismert gént épít be. Termé
szetesen egyetlen gén is igen sokirányú hatást fejthet ki. Ezért van szükség a 
transzgénikus genotípusok nagyszámban történő előállítására, a tenyészanyagok 
éveken át történő értékelésére. Lehetséges, hogy újabb keresztezések révén kell to
vábbjavítani az elsődleges transzgénikus anyagokat. A géntechnológia lehetővé teszi 
tetszőleges élő szervezet (vírus, baktérium, gomba, állat) génjének felhasználását, 
ezért láthattuk, hogy milyen sokféle géntechnológiai megközelítéssel próbálkoznak a 
kutatók. Nyilvánvaló, hogy a többféle elképzelés közül csak bizonyos megoldások ve
zetnek növénynemesítési felhasználásra érdemes tenyészanyaghoz. A génforrások kö
rének bővülésével a növényekben elő nem forduló fehérjék, anyagcsereutak jelennek 
meg, ezért különös alapossággal kell értékelni a lehetséges kockázatokat akár a fo
gyasztás szemszögéből, akár a természetes növénypopulaciókra kifejtett hatás oldalá
ról. Az utóbbi szempont csak akkor kerül előtérbe, ha a termesztett növény kereszte
ződik vadon élő rokon fajokkal. így a búza, kukorica és burgonya teljesen bizton
ságos, a beépített gén nem szabadulhat ki. A repcében vagy lucernában lévő transz
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gén spontán kereszteződéssel átépülhet a gyompopulációk génállományába. Ezt a 
tényt figyelembe kell venni a kibocsátást megelőző hatásvizsgálatok során.

A biotechnológiai módszerekkel nemesített fajták termesztése világszerte 
gyors ütemben növekszik. A transzgénikus tenyészanyagok szabadföldi kipróbálása 
engedélyhez kötött, így a rendelkezésre álló adatok igen szemléletesen mutatják a nö
vekedés ütemét. 1998-ban már közel 2000 szabadföldi kísérletet végeztek.

Érdemes megemlíteni, hogy a legtöbb kísérlet (37%) kukoricával folyik. Ezt kö
veti a burgonya, a repce és a szója. A kísérletek 85%-át Észak-Amerikában végezték. 
A növekedés szintén igen gyors a géntechnológiával nemesített (GN) fajták termesz
tési területét tekintve.

1996. 2,0 millió ha
1997. 12,8 millió ha
1998. 27,8 millió ha (Kína nélkül)
2000. 40,1 millióba
Igazán pontos adatok a világban folyó termesztésről nincsenek. Becslések szerint 

1998-ban csak Kínában 9 millió hektáron termesztettek rovarrezisztens gyapotot. 
Bármennyire hiányosak az adatok, az biztosan megállapítható, hogy a növekedés üte
me figyelemre méltó, különösen, ha értékeljük a földrajzi megoszlást. Míg Észak- 
Amerikában és Dél-Amerika egyes országaiban (Argentína, Brazília) kiterjedten ter
mesztenek GN fajtákat, addig Európában lényegében kísérleti stádiumban van az 
anyagok értékelése. Ennek a technológiai szakadéknak komoly gazdasági kihatásai 
vannak. Nehéz pontosan előre jelezni a fejlődés várható irányait és ütemét. A kiala
kult különbség részben észrevehető a közvélemény eltérő nyitottságában a géntech
nológiai termékek fogyasztását illetően. Míg az amerikai vásárlók igen jelentős arány
ban (70-80%) készek GN fajtákból származó termékeket vásárolni, addig az európaiak 
elzárkóznak. Különösen Németország és Ausztria közvéleménye ellenzi az ilyen ter
mékek forgalmazását. Igen indulatos, sokszor reális valóságtartalmat nélkülöző viták 
tanúi lehetünk. Bonyolítja a tisztánlátást, hogy a sajtó szenzációt hajszolva felnagyítja 
a vélt vagy valós problémákat. A GN fajták előállítása egy bonyolult folyamat, a 
részletek megértése bizonyos felkészültséget igényel. A használt módszerek az elmúlt 
években kerültek kidolgozásra, így még nem szerepelhettek a tananyagban. Komoly 
energiákat igényel a népszerűsítés és a felvilágosítás. Mindezeket alapul véve, diffe
renciált ütemű, a világ különböző részein eltérő mértékű fejlődésre számíthatunk 
a biotechnológiai termékek elterjedését illetően. Meghatározó tényező az, hogy az 
Európai Unió milyen politika mellett dönt. Az elzárkózás mögött valószínűsíthető a 
gazdaságvédelmi törekvés is, hiszen ezen a területen az amerikai technológiai fölény 
elvitathatatlan.

Látva az eddig elért eredményeket, a jelentős gazdasági kihatásokat, nagyon ne
hezen elképzelhető, hogy a jelenlegi európai elszakadás hosszabb ideig fennmarad. 
Még a fejlett, túltermelő európai mezőgazdaság is rákényszerül a rezisztens faj
ták használatára, amely egyben a kémiai növényvédelem környezetkárosító ha
tásainak mérséklését is jelenti. Elkerülhetetlen a súlyosan szennyezett talajok, a vi
zek terhelésének csökkentése. Számos géntechnológiai megközelítés a minőségi pa-
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ramétereket javítja. Ipari alapanyagokat előállító növények is génbeépítéssel szolgál
tathatnak optimális termékeket. Ha figyelembe vesszük azt, hogy a géntechnológiával 
kiegészített növénynemesítés a hatékonyság növelése révén jobb terméket jelentő faj
ták előállításával tudja csak versenyképességét biztosítani, akkor nem merész előrejel
zés az, hogy a nem is olyan távoli jövőben a fajták túlnyomó többségének előállí
tásánál használni fogják a géntechnológia nyújtotta előnyöket. így a géntechnoló
gia integráns része lesz a nemesítésnek, mint ahogy az ma a keresztezés, a szelekció, 
és a poliploidizáció. A technológia elterjedésének ütemét sok tényező befolyásolja, 
így a kutatás előrehaladása, a módszerek tökéletesedése. A vásárlói szokásokat meg
határozza majd a termék ára, minősége és az egészséget kímélő sajátosságai. A bio
termesztés alapját a rezisztens tenyészanyagok termesztése jelenti, mert csak így 
lehet a kémiai védekezést mellőzni. Kísérletek sora igazolja, hogy a rezisztenciagé
nek ma már izolálhatok és a gazdasági növények széles körébe beépíthetők. A valódi 
biotermesztés jövője csak úgy biztosítható, ha a gazdák élnek GN fajták által nyújtott 
előnyökkel.

A hazai biotechnológia jövőbeni fejlődésének irányait több tényező is jelentősen 
befolyásolja. Néhány kertészeti mikroszaporító laboratóriumtól eltekintve, ide
haza is a fajta-előállító növénynemesítés az elsődleges hasznosítója a sejt- és mo
lekuláris módszerekre épülő technológiáknak. A jelenlegi tevékenység és a jövő
beni fejlődés meghatározója az a tény, hogy Magyarország talaj- és klimatikus viszo
nyai kiváltságos feltételeket biztosítanak a vetőmagtermesztés számára. Ehhez társul 
még az ország nemzetközileg is elismert tradíciója a fajta-előállításban. Mind a neme
sítés, mind a vetőmagtermesztés nagy szaktudást igényel, és jelentős az a hozzáadott 
szellemi tőke, amely a termékben, a jó minőségű vetőmagban megtestesül. Mindezek 
indokolják a mezőgazdaság ezen húzó ágazatának kiemelt fejlesztését. A biotechnoló
giai és génsebészeti módszerek bevezetése hazánkban viszonylag korán megtörtént. 
Párhuzamosan az alapkutatási eredmények megszületésével, jelentős erőfeszítések 
történtek, amelyre támaszkodva ma már szinte minden hazai nemesítő intézetben mű
ködik növény-szövettenyésztő laboratórium és rendelkezésre áll a génbeépítéshez 
szükséges metodikai háttér. A Szegedi Biológiai Központban 13 éve közölték az első 
idehaza előállított transzgénikus növényről szóló közleményt. A szegedi kukorica- és 
búzanemesítők már közöltek cikkeket transzgénikus növények előállításáról. Marton- 
vásáron az MTA Mezőgazdasági Kutatóintézetében és Gödöllőn a Mezőgazdasági Bio
technológiai Központban génpuskát használnak a gén-beépítéshez. Az utóbbi intézet
ben előállított vírusrezisztens dohány és burgonya tenyészanyagok agronómiái érté
kelése folyamatban van. A keszthelyi és nyíregyházi burgonyanemesítők rendelkeznek 
transzgénikus tenyészanyagokkal. A GATE Genetikai és Növénynemesítési Tanszék 
által előállított transzgénikus szegfűvonalakat üvegházi körülmények között értékelik. 
Tehát minden alap adott ahhoz, hogy nemesítőink támaszkodjanak a meglévő lehető
ségekre. Jelenleg az agronómiái gének korlátozott száma gátolja a szélesebb körű 
transzformációs programok kivitelezését. Ezért a jövőbeni fejlesztések kiemelt célja 
új, originális elgondolásra épülő géntechnológiai stratégiák kidolgozása és nö
vénynemesítési felhasználása. A kapacitások szűkösek, ezért összehangolt, országos 
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projektekre van szükség, amelyek biztosítják a molekuláris biológusok és növényne- 
mesítők együttműködését. Természetesen körültekintő mérlegelés szükséges a nö
vényfaj és a javítandó tulajdonság megválasztásához. Az ilyen döntések már gazdasá
gi és piaci szempontokat is figyelembe vesznek. Mivel a magyar mezőgazdaság leg
fontosabb piacát az Európai Unió országai jelentik és ebben a régióban van a legerő
sebb konkurencia, fejlesztéseinket az EU-politikához célszerű igazítani, bár más pia
cok szintén fontos szerepet játszanak. Láttuk, hogy Európa jelentős hátrányban van 
az USA-hoz, Kanadához viszonyítva. Késik a géntechnológiai termékek piaci be
vezetése, ugyanakkor nagyon jelentős erőforrásokat mozgósítanak a kutatásra, 
fejlesztésre. Magyarország számára egy kedvező stratégia lehet az, hogy kihasználjuk 
az EU-csatlakozásig hátralévő éveket és előnyös helyzetet próbálunk termékeink szá
mára biztosítani. Ehhez a fejlesztéseket már most meg kell kezdeni. A tömegáruk he
lyett egyedi, specifikum értékű felé kell tevékenységünket irányítani. A kiemelkedő 
minőségű búza (lisztminőség és sütőipari érték, fuzáriumrezisztencia) mellett a kerté
szeti növények (dinnye, uborka) vagy a gyógynövények nyújthatnak kedvező piaci le
hetőségeket.

A hazai növénynemesítési és biotechnológiai tevékenység lehetőségeit ma már 
lényegesen befolyásolja az a tény, hogy nagyszámban és jelentős kapacitással működ
nek az országban nemesítési és agrokémiai világcégek. így jelen van több amerikai 
cég is, amely vezető szerepet játszik a géntechnológiai fejlesztésekben. A világcégekkel 
kialakítandó kapcsolat több szempontból is kínál kiaknázható lehetőségeket. A meg
felelő feltételrendszer kidolgozása alapot adhat a kölcsönös előnyökre épülő együtt
működésekhez, és így lehetővé válhat, hogy a hazai nemesítők felhasználhassák a 
csúcstechnológiát jelentő géneket. Ezek jelenléte az új, korszerű fajtákban alapfeltétel 
lehet a jövőbeni fajtaminősítések során. Másik oldalról támogatandó lenne, hogy a 
világcégek építsenek a hazai kutatási, fejlesztési kapacitásokra, a magyar nemesítők 
tevékenységére. A kölcsönös előnyökre épített együttműködések kedvező helyzetet je
lenthetnek nemcsak az európai versenyben, hanem a piac megszerzésében világszerte.

Követve a kutatás világtendenciáit, megdöbbentő tapasztalatot jelent, hogy mi
lyen nagyszámú tudományos közlemény használja a géntechnológiai módszereket 
mind új tudományos felismerések, mind nemesítési célú gyakorlati eredmények eléré
se érdekében. Nem lehet nem észrevenni, hogy egy igen jelentős technológiai forra
dalom tanúi, részesei vagyunk, amely minden bizonnyal hatást gyakorol a következő 
évezred emberének mindennapjaira. Mint minden emberi próbálkozás, ez a technoló
gia is hordozhat magában kockázatot, de ez nem jelenti azt, hogy ne éljünk az előnyök 
adta lehetőségekkel, és természetesen minden lehetséges eszközzel a problémák elke
rülésére kell törekednünk. Csak kiterjedt alapkutatással, a növények életfolyamatainak 
megismerésével lehet biztonságossá tenni a géntechnológia felhasználásával előállított 
termékeket. Egy fejlődési spirál kezdetén vagyunk, és állandó erőfeszítést igényel 
mindenegyes újabb fok megtétele. Ma még nehezen jósolható meg, hogy miként érvé
nyesül a géntechnológia szerepvállalása az élelmiszert túltermelő fejlett világ, illetve 
az éhínség sújtotta fejlődő világ országainak mezőgazdaságában. Mindenesetre súlyos 
mulasztás lenne, ha a magyar mezőgazdaság és fejlesztéspolitika nem készülne fel az 
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új technológiák bevezetésével összefüggő kihívásokra. A kutatói közösség eddig is tö
rekedett a módszerek bevezetésével, újdonságértékű eredményekkel ezt a felkészülést 
segíteni és a versenyképességet biztosítani.

Köszönetnyilvánítás
A fenti tanulmány anyagának összeállításához nyújtott véleményekért köszönet illeti 
Bocsa Iván, Heszky László, Matúz János, Mesterházy Ákos, Pauk János, Mórocz Sán
dor, Velich István kollégákat.

3.4. KORSZAKVÁLTÁSOK ÉS KIHÍVÁSOK
A NÖVÉNYVÉDELEMBEN
Király Zoltán

1. Az áttörés és alapozás időszaka (1880-1930-as 40-es évek)
Ebben a kezdeti időszakban a növényi betegségeket és rovarkártételeket okozó 

mikroorganizmusok és kártevő rovarok azonosítása, a tünetek leírása és a kóroktan ki
dolgozása volt a növényvédelem fő feladata. A tudományos kutatás ebben az időszak
ban szoros kapcsolatot tartott a gyakorlattal, mégpedig a gazdáknak nyújtott szakta
nácsadás révén, amely az akkori tudományos álláspontnak (az akkori paradigmának) 
megfelelt. Ebben a korszakban alakult meg a Növényvédelmi Kutatóintézet, amely 
különböző neveket viselt, de mindenképpen komplex kutatóközpontnak számított.

2. Peszticid-kémia és kórélettan (1940-es, 50-es és 60-as évek)
A 40-es és 50-es évektől kezdve a kémiai növényvédelem kutatása volt az egyik 

fő kihívás, illetve irányzat. A növényi hormonanalógok gyomirtó hatásának felfedezése, 
valamint a szisztemikus peszticidek alkalmazása serkentette a peszticid kémiát. A leg
nagyobb sikerek a kémiai gyomirtás területén keletkeztek. A multinacionális világcégek 
jelentős mezőgazdasági kémiai ipart fejlesztettek ki, éppen a műtrágyák és növényvé
dő szerek intenzív felhasználásának kielégítésére. Ebben a szakaszban nem a minőség, 
hanem a termésbiztonság elérése volt a fő cél! Új paradigmát jelentett az, hogy a 
növénypathológus kutatók a kórokozók helyett most már a gazdanövényt, a beteg nö
vényt tették elsősorban a vizsgálatok tárgyává. Biokémiai módszerek alkalmazásával 
kutatták a rezisztencia mélyebb okait is, mert kiderült, hogy a legolcsóbb és leginkább 
környezetkímélő növényvédelmi eljárás a rezisztens növények nemesítése, illetve ter
mesztése.

3. Intenzív rovartani kutatások (1970-es, 80-as és 90-es évek)
Ekkor indult fejlődésnek a kártevő rovarok cönológiai szempontjait vizsgáló, il

letve az ökológiai kérdéseket feltáró tudományos irányzat, amely utóbbi a kémiai nö
vényvédelem kritikáját is kifejlesztette. A rovarfiziológiai irányzat főleg a rovarok 
táplálkozásával és a rovartáplálkozást gátló növényekkel, azok hatóanyagaival foglal
kozott. Ebben a korszakban vált általános meggyőződéssé, hogy a növényvédelemnek 
a környezetvédelemmel teljes összhangban kell a jövőben lebonyolódnia. Ezzel kap
csolatban új védekezési lehetőségek vetődtek fel. A biológiai védekezéshez és a 
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hímsteril rovarok növényvédelmi alkalmazásához nagyon nagy reményeket fűztek. Ez 
utóbbi két törekvés nem járt igazi sikerrel, kivéve a Bacillus thuringiensis alkalmazá
sát rovarkártevők ellen. Ez a siker és a környezetvédelmi érzékenység, amely világ
szemléletté vált, átvezet bennünket a következő paradigmaváltásra, amely az ökológiai 
és biotechnológiai szemléleten nyugszik.

4. A modern növényvédelem két pillére: az ökológiai-környezetvédelmi
és a biotechnológiai irányzat érvényesülése (1980-tól jelenleg is)

Ebben az új korszakban az élelmiszer- és takarmánynövények minősége a fő 
szempont. A 80-as 90-es években a környezetvédelem központi kérdéssé vált, különö
sen a kémiai növényvédelemmel kapcsolatban. A tápláléklánc mélyebb vizsgálata a 
humán egészségvédelem igényeire is ráirányította a figyelmet. A jövő európai uniójá
ban az egészségvédő és speciális élelmiszerek előállítása alapvető követelmény lesz. 
Az új paradigma szerint a kémiai növényvédelmet helyettesíteni kell, és erre az integ
rált védekezési irányzat látszik a legalkalmasabbnak, amely a szermaradványok elő
fordulását minimálisra csökkenti a legfontosabb élelmiszerekben. Csakhogy a legtöbb 
esetben nem könnyű integrálni! Az agrotechnikai védekezés csak korlátozott jelentő
ségű, legalábbis a gyakorlat szempontjából, a biológiai védekezés pedig csak egyes 
kivételes esetekben vihető végbe. Marad a rezisztencia, mint védekezés, integrálva a 
kémiai növény védelemmel. Ezt az igazán gyakorlatias és hasznos irányzatot kiegészí
tené a kártételek, járványok előfordulását jelző szolgálat kifejlesztése. A pontos és al
kalmazható előrejelzés azonban még gyermekcipőben jár, bár a rovarferomon-kutatás 
az előrejelzés fejlesztése terén nagyon nagy lépést jelent. Ennek kimunkálása az új év
század feladata, amely a precíziós mezőgazdaság jegyében kezdődött el. Gyakorlati 
szempontból a szaktanácsadás megszervezése is elengedhetetlen feladata a jövő kuta
tási irányzatának, amelyben a számítógépes programoknak nagy szerepe lesz. Ez a kér
dés azonban inkább igazgatási és nem tudományos kérdés. Az igazán jelentős para
digmaváltást a molekuláris irányzat (karöltve a biotechnológiával) jelentheti.

A molekuláris technikákat illetően a már gyakorlatba is átvitt első kutatási si
kert a Bacillus thuringiensis rovarölő géntermékét kódoló gén átvitele jelentette a 
gazdasági növényekbe, amelyek így maguk termelték a rovarölő peszticidet. A másik 
nagy siker a herbicid-rezisztenciát biztosító gének expresszáltatása gazdasági növé
nyekben. E növények ennek következtében ellenállóvá váltak a totális gyomirtó sze
rekkel szemben. Az elmúlt 4-5 évben számos betegség- és rovarrezisztenciát biztosító 
gén átvitelével foglalkoztak, és gyakorlati sikereket elsősorban a vírusfertőzésekkel 
szemben értek el. A molekuláris, illetve biotechnológiai kutatásokat mind az állami, 
mind a magántőke kiemelten finanszírozza, mert a paradigmaváltást a tudományos, 
illetve az igazgatási és vállalati szakemberek is felismerték!

A molekuláris irányzatnak nemcsak a rezisztencia-kutatásban van jelentősége, 
hanem a diagnosztikában is. A rendkívül kis mennyiségű és ezért kimutathatatlan kór
okozókat biztonsággal ki lehet mutatni, ha a patogénekre jellemző nukleinsavakat a 
megfelelő „primer” nukleinsavdarabka segítségével és a PCR (polyinerase chain 
reaction) technika alkalmazásával felszaporítjuk.
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A molekuláris irányzat olyan új védekezések lehetőségét vetíti előre, amelyek per 
analógiám a precíziós mezőgazdaság fogalmi körébe tartoznak. Egy példa: a fogé
kony gazdasági növénybe transzformálják a rezisztenciát kódoló R gént és a kórokozó 
avirulenciáját kódoló avr gént. Ezek találkozása fertőzés hiányában is hiperszenzitív 
válasszal párosuló szöveti elhalást (azaz a növény halálát) idézné elő, ha a kórokozó 
avr génje nem lenne elhallgattatva egy nem működő, de indukálható promoterrel. Ha 
a természetben a növényt egy patogén megfertőzi, a növénybe beépített avr gén 
promotere aktiválódik, az R gén és az avr gén találkozik, így helyi hiperszenzitív szö
vetelhalás jön létre, és a természetben fertőző kórokozó is elpusztul. A növényt fertő
ző patogén tehát rezisztenciát indukál saját maga ellen! Nyilván lesznek még más, 
nem várt molekuláris technikán alapuló növényvédelmi eljárások is a jövőben, ame
lyek komplikáltságuk ellenére is alkalmazhatók lesznek az ún. precíziós mezőgazda
ságban. A környezetvédelmi szempontokat a molekuláris technikák esetében is szigo
rúan figyelembe kell venni. E tekintetben azonban a nagyközönség (fogyasztók) köré
ben igen nagy a tájékozatlanság. Az új Géntechnológiai Törvény biztosítéka lehet an
nak a tárgyilagos magatartásnak, amely a molekuláris technikákkal előállított növé
nyek és állatok esetében nem a tiltás, hanem az okszerű szabályozás alapelvén áll, 
fontos szempontnak tartva a környezetvédelmi kihívást.

A paradigmaváltás nagy jelentőségű eseménye az is, hogy a felsőfokú oktatás és 
a kutatás újra összekapcsolódik a növényvédelmi tanszékeken. Az oktatás és kutatás, 
mint ismeretes, mintegy 40 évig külön úton járt, nem volt mindig szoros összefüggés
ben a két tevékenység. A kutatásnak szinte kizárólagos központja a Növényvédelmi 
Kutatóintézet volt. A kutatók nem oktattak, azaz nem voltak kapcsolatban a jövő ge
nerációjával. A tanszékeken szinte kizárólag oktatás folyt: az oktatók nem mélyülhet
tek el az új ismeretek alkotásában vagy felfedezésében, és a doktorképzés (kandidatú- 
ra) is az MTA irányítása alatt működött, nem az egyetemek kezében volt. Jelenleg 
alapvető változás vette kezdetét. A kutatóintézet legjobbjai lehetőséget kaptak arra, 
hogy tudományos tevékenységüket, az új kutatási eredményeket megismertessék, 
méghozzá élményszerűen, a felsőfokú intézmények hallgatóságával. Új, ún. kihelye
zett tanszékek alakultak a Növényvédelmi Kutatóintézetben. A doktori iskolák tevé
kenységében ezek a kihelyezett tanszékek intenzíven részt vesznek. A doktori iskolák 
oktatási nívója jelentősen emelkedett. A tanszékek felszereltsége örvendetesen javult, 
amely lehetővé teszi a tudományos kutatás újraindítását vagy fokozását. A pályázati 
rendszer révén alkalom nyílik arra, hogy a tanszéki oktatók új, eredeti ötleteiket meg
valósíthassák, illetve, hogy nemzetközi kutatási programokban is részt vehessenek.

A gyakorlati szakemberképzés mind az egyetemeken, mind a főiskolákon a múlt
ban igen jó volt. Most meg kell nyíljon a lehetőség arra is, hogy a tanszékek a nö
vényvédelmi szakemberképzés mellett a tudományos kutatásban is jelentős szerepet 
vigyenek, és igazi egyetemi szintet érjenek el.

A magyar növényvédelmi kutatás, szakemberképzés és a hatósági növényvédelmi 
szolgálat nemzetközileg is elismert. Az új kihívásoknak megfelelő párádigmaváltás 
viszont két területen megköveteli a hiányok pótlását: ez a szaktanácsadás és a nö- 
vénykórtani, illetve rovartani prognózisok készítése. Mindkét terület a szakigazga
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tás körébe tartozó téma, azonban a jövőben mindkét területen fontos szerep vár a ku
tatóintézményekre és a felsőfokú oktatóközpontokra is.

3.5. A KERTÉSZETI TERMELÉS KORSZAKVÁLTÁSA
AZ EZREDFORDULÓ UTÁN
Balázs Sándor, Kozma Pál, Nyéki József, Papp János

A kertészeti termesztés helyzetértékelése
A kertészeti termesztés egyik sajátossága nálunk és másutt is, hogy az áruterme

lés és a saját ellátásra való termelés, továbbá a kedvtelésből végzett kertészkedés sok 
szállal kapcsolódik egymáshoz. A kertészeti árutermelés mellett a természetközeli 
életmódot biztosító kertészkedés iránti érdeklődés világszerte megnövekedett. A ker
tészkedés a legelterjedtebb és közkedvelt időtöltéssé vált. A kertészkedést a magas 
életszínvonalat biztosító országokban jelentős ipari és kereskedelmi szolgáltató tevé
kenység segíti. Az említettekkel magyarázható elsősorban, hogy a kertészet területén a 
nemesítés új reneszánszának vagyunk tanúi és az egészséges szaporítóanyag iránt 
nagy kereslet mutatkozik.

A világ kertészeti termelése a II. világháború után ugrásszerűen fejlődött, becslé
sek szerint az utolsó két évtizedben évente 3-5 százalékkal növekedett. Legjelentősebb 
mértékben a zöldség-, gyümölcs- és dísznövénytermesztés bővült. A 80-as évektől a 
kertészeti termelés növekedése a fejlődő országokban volt a legdinamikusabb. Ezek
ben bőségesen áll rendelkezésre munkaerő, és a csökkenő termőterület miatt számukra 
a nagyobb értéket előállító kertészeti termelés fejlesztése stratégiai kérdéssé vált. A vi
lág kertészeti termelésének nagyarányú bővülésétől e termékek piaci forgalma elma
rad, ezért az árakat alacsony szinten tartja a túlkínálat.

A hazai kertészeti árutermelés fejlődéséhez a gazdasági válságokból való kilába
lás lehetősége adott nagy ösztönzést e század 30-as éveiben. Ekkor erősödtek meg a 
mai kertészeti táj termesztési körzetek, különösen a Duna-Tisza közén és Kelet- és 
Dél-Magyarországon.

A kertészet a zöldségtermesztés kivételével Magyarországon tradicionálisan 
azokban a régiókban alakult ki, amelyekben a talajadottságok más mezőgazdasági nö
vény termelésére kevésbé voltak alkalmasak. A II. világháborút követően a 60-as és 
70-es években a mezőgazdaságban foglalkoztatottak magas aránya tette szükségessé a 
kertészet fejlesztését. Ez a fejlesztés azonban nagyrészt extenzív módon valósult meg. 
A kertészeti termékek termelése és exportja a 80-as évek közepéig növekedett, majd 
fokozatosan csökkent. Különösen a keleti piacok összeomlása után a 90-es évek első 
felében került válságos helyzetbe. Legmélyebben a válság a gyümölcs- és szőlőter
mesztési ágazatot érintette, amelyek még ma sem érték el az 1990. évi termelési szin
tet. A kertészeti ágazatokból az elmúlt két évtizedben olyan mértékű tőkekivonás kö
vetkezett be, hogy a döntően családi gazdaságokra épülő kertészeti termesztés önerőre 
alapozva nem képes finanszírozni a termőalapok megújítását és műszaki fejlesztését. 
A kertészeti termesztést feltétlenül konszolidálni és gyorsított ütemben fejleszteni 
szükséges még az EU csatlakozás előtt.

36



Magyarország azon országok közé tartozik, ahol a fö mezőgazdasági ágazatok 
mindegyikében versenyképes termelés folytatható, tehát az agrárium kellő műszaki 
fejlesztés esetén a sokoldalúsága alapján egyértelműen perspektivikus nemzetgazda
sági ágazat maradhat az EU csatlakozást követően is. A magyar agrárgazdaság ver
senypozícióját csak növelheti a több lábon állás lehetősége. Hazánk kertészeti ter
mesztésének kedvező ökológiai és társadalmi feltételeit bizonyítja, hogy mind az öt 
kertészeti ágazatban versenyképes termelés folytatható a jövőben is.

A kertészeti termesztés fejlődésének tendenciái és lehetőségei
A hazai kertészet fejlődésének pályaképét az ezredforduló utáni évtizedekben a 

várható EU integráció határozza meg. A nagy termelési értéket előállító kertészeti 
termesztés az EU csatlakozást követően a magyar agrárium fejlődőképes stratégiai 
ágazatává válhat, ezért fejlesztését nemzetgazdasági fontosságú prioritásként kell a 
felzárkóztatási folyamat során támogatni. Amennyiben a magyar mezőgazdaság, egyik 
prioritásaként, nem az intenzív kertészeti termesztést fejlesztené, akkor egész régiók 
agrárgazdaságának elsorvadása következne be.

A kertészeti termékek számára az EU a világ legjelentősebb piaca. Az Európai 
Unió közös agrárpolitikája a kertészet területén kevésbé korlátozó jellegű. A kedve
zőtlen adottságú régiók EU támogatási alapjaiból való részesedésében pótolhatatlan 
szerepe lehet a hazai kertészeti termesztésnek. Az elmúlt években folytatott EU- 
csatlakozásunkat előkészítő tárgyalások során megerősítést nyert, hogy hazánk termé
szeti adottságai és tradicionális kertkultúrája alapján a siker reményében fejlesztheti a 
főként családi gazdaságokra alapozott kertészeti termelését, ha ehhez a szükséges ter
mesztési feltételeket megteremtik. A magyar mezőgazdaság szerkezeti átalakítása a 
jelenlegi birtokméretek mellett legkönnyebben a kertészet területén lehetséges, mert 
viszonylag kisméretű birtokkoncentrációval versenyképes családi gazdaságok alakul
hatnak.

Hazánkban a kertészettel hasznosított termőterület a termelés intenzitásának nö
vekedésével párhuzamosan csökkenthető. 300-350 ezer ha termőterületen a kertészeti 
ágazatok termelése a teljes mezőgazdaság bruttó termelésének egyharmadát is elérhe
ti. A növekvő hazai igények biztonságos kielégítése mellett a kertészet exportorientált 
mezőgazdasági ágazat marad a jövőben is, mert termékei 30-40%-át exportálhatja.

A magyar mezőgazdaság a jövőben is munkaerő kibocsátó lesz, de ez a tendencia 
a kertgazdaságban lényegesen lassúbb ütemben megy végbe.

A kertészeti tájkörzetek a hátrányos helyzetű térségek fejlesztésének bázisai 
lesznek a jövőben is. A kertészeti ágazatok élőmunka-igényessége hosszútávon meg
maradó sajátossága a kertészeti termesztésnek. A családi gazdaságokra alapozódott 
kertészeti termelés élőmunka-igényessége az utóbbi évtizedekben felértékelődött a vi
déki lakosság foglalkoztatásában az Európai Unió országaiban is. Az ezredfordulót 
követő évtizedekben varnatóan hazánkban az intenzív kertészeti termesztés foglalkoz
tatja majd a legtöbb fő- és mellékfoglalkozású mezőgazdasági vállalkozót, amellyel 
hozzájárul a vidék népességeltartó és megtartó képességének növeléséhez. A kerté
szeti ágazatok jelentős részében, így a zöldség- és gyümölcstermesztésben a frissen 
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értékesített termékek továbbra is megtartják szerepüket, mert az egészséges táplálko
zásban nyers fogyasztásuk nélkülözhetetlen és jövedelmezőségük eléri vagy gyakran 
meghaladja a feldolgozott termékekét. A legértékesebb kertészeti termékek előállítása 
magas fokú szaktudáson alapuló és egyedi gondozást jelentő fitotechnikát igényel.

A kertészetnek a természet, a tájak ökológiai értékének és biodiverzitásának a 
megőrzésében a környezetkímélő és fenntartható mezőgazdasági termelés feltételei
nek megteremtésében kiemelkedő szerepe lehet a jövőben. A vidékfejlesztés Magyar
országon jelentős kertészetfejlesztést igényel. Az Európai Unió régiók fejlődését elő
térbe állító vidékfejlesztési politikájához a kertészet fejlesztése szorosan kapcsolód
hat, mert a vidékfejlesztés legtöbb követelményét kielégíti. A hagyományos kertészeti 
tájkörzetek a következő évtizedekben alapvetően nem változnak, erre csak új növény
fajok termesztésbe vonása esetén kerülhet sor, várhatóan a gyógynövény-, a dísznö
vény- vagy a zöldségtermesztés területén.

A kertészeti termelés fenntartható fejlesztésének elsősorban a kelet- és észak-magyar
országi, a Duna-Tisza közi, a dél-alföldi és a kevésbé kedvező ökológiai adottságú dunán
túli térségek, kistájak felzárkóztatásában és foglalkoztatási gondjainak enyhítésében lehet 
mással nem pótolható szerepe. A kertészeti növények termesztési igényeinek sokoldalúsá
ga lehetővé teszi hazánk eltérő ökológiai adottságainak széleskörű kihasználását.

A kertészeti termesztés korszakváltása sok szállal kötődik a 21. század biológiai 
forradalmához. Alapvető változások következnek be az egyes kertészeti ágazatok faj- 
és fajtahasználatában. A kertészeti nemesítésben jelentős eredmények várhatók a 
betegségellenálló és az ökológiai adottságokhoz alkalmazkodóképesebb fajták előál
lításában és használatában. Az életszínvonal emelkedésével párhuzamosan a különle
ges sajátosságokkal, új minőségi tulajdonságokkal rendelkező termék előállítását le
hetővé tevő fajták terjedése várható, mert piaci fogadókészségük növekszik. A geneti
kailag módosított fajták nagyarányú terjedése a dísznövénytermesztésben valószínű
síthető, ahol a különleges megjelenés és az eltérő körülményekhez történő alkalmaz
kodóképesség fontos szempont, s humán egészségügyi vonatkozások a felhasználás 
jellege miatt kevésbé merülhetnek fel.

A biotechnológia felhasználása már a 20. században bevonult a kertészeti gya
korlatba. A biotechnológiai módszerek alkalmazása az ezredfordulót követő évtize
dekben általánossá válik a kertészeti növények mikroszaporításában és a szaporítóa
nyagok vírusmentesítésében.

A környezet fokozott védelme és az egészséges táplálkozás követelménye szük
ségessé teszi a termesztéstechnológia alkalmazásában ezen szempontok fokozott érvé
nyesítését. Világszerte, de különösen az Európai Unió országaiban növekszik az igény 
a kiváló minőségű, káros szennyeződésektől mentes és új, vagy különleges termesztési 
módhoz kötött termékek iránt. A jövőben a fogyasztók egyértelmű biztonsági garanci
át követelnek a termelőktől és forgalmazóktól, hogy ellenőrzött és tanúsított termelési 
módon történt-e a vásárlásra felkínált termék előállítása. Különösen vonatkozik ez a 
frissen fogyasztható zöldség- és gyümölcsfélékre, amelyek esetében az ún. integrált 
termékek tanúsítványa, védjegye az ezredforduló utáni első évtized végére a vásárlók 
preferenciája alapján az eladhatóság és ezért a jövedelmező termesztés egyik feltétele 
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lesz. Az integrált termesztés fejlesztése a kertészeti ágazatokban fontos nemzetgazda
sági érdek. Az integrált gyümölcstermesztés az EU országok gyümölcstermesztésében 
eléri az 50-70%-os részarányt. Hazánkban az integrált kertészeti termesztés növény
védelmi alapjainak kidolgozása megtörtént és a kertészeti ágazatokban megkezdődött 
az integrált termesztéstechnológia egyes elemeinek bevezetése.

A kertészeti termesztés bővítésének egyik lehetőségét jelenti a bio- vagy organi
kus termékek iránti növekvő kereslet. Az ökológiai adottságok kihasználásával és a 
természetbarát anyagok felhasználásával folytatott biotermesztés számos kertészeti 
növény jövedelmező termesztését teszi lehetővé, viszonylag mérsékelt ráfordítással. 
Bár jelenleg a biotermesztés részaránya még az EU-országokban is szerény, mégis a 
hazai kertészeti termesztés fejlesztésének egyik lehetősége, mert a biotermékek iránt 
egyre fokozódó fizetőképes kereslet mutatkozik a világpiacon.

Hazánk klimatikus adottságai között intenzív kertészeti termesztés csak korszerű 
öntözéses gazdálkodás mellett folytatható, ezért az öntözhetőség feltételeinek megte
remtése a kertgazdálkodás fejlesztésének kiemelt feladata. Öntözés nélkül hazánkban 
a kertészeti ágazatokban nem lehet minőségi árutermesztést folytatni. A következő 
évtized végére a gyümölcs- és dísznövénytermesztésben általánossá válik a tápoldatos 
öntözés. A növényházi zöldség- és dísznövénytermesztésben növekszik a talaj nélküli 
mesterséges közegek és a zárt rendszerű termesztéstechnológiák szerepe. A fólia alatti 
termesztés volumene várhatóan két-háromszorosára növekszik.

A nagyszámú családi gazdaságra alapozott kertészeti termesztés igényli és felté
telezi a korszerű kutatási- és termelésfejlesztési tevékenységet. Ez szükségessé teszi 
az államilag finanszírozott kertészeti kutató intézményhálózat fenntartását az EU or
szágok gyakorlatához hasonlóan. A magyar kertészet versenyképessége jelentős mér
tékben függ attól, hogy képes-e hungaricum jellegű termékeket előállítani, amely csak 
hazai kutatási-fejlesztési tevékenységgel alapozható meg. A kertészeti termesztés bi
ológiai alapjai és termesztési eljárásai gyorsan változnak, ezért a nemzetközi kutatás
fejlesztés eredményeinek ökológiai és üzemi adaptációja is elengedhetetlen. A több
százezerre tehető kertészeti termelő részére nyújtott folyamatos szaktanácsadás és to
vábbképzés, szakmai-, fogyasztói- és környezetvédelmi szempontból egyaránt fontos 
érdek.

A kertészet nemzetgazdasági szerepe az életszínvonal fejlődésével párhuzamosan 
növekszik, mert a kertészet sok szállal kötődik az élet minőségéhez. A kertkultúra 
színvonala, a kertészeti termékek fogyasztásának mértéke, lakókörnyezeti és a lakás
kultúra egyaránt visszatükrözi az ország kertészeti termesztésének és a kertészeti szol
gáltatásának fejlettségét. A friss és feldolgozott zöldség-gyümölcs már ma is az alap
vető élelmiszerekhez tartozik, de a jelenlegi egy főre jutó évi 80-90 kg zöldségfo
gyasztást 110-120 kg-ra, a gyümölcsfogyasztást 70-75 kg-ról 90-100 kg-ra kívánatos 
növelni. A kertészeti termékek importjára megfelelő fejlesztés esetén csak választék- 
bővítés és speciális igények kielégítése céljából lesz a következő évtizedekben szükség.

Az Európai Unióhoz utóbb csatlakozott országok Spanyolország, Portugália és 
Görögország kertészetének nagyarányú fejlődése bizonyítja, hogy a közösség keretein 
belül a magyar kertészet jövője is ígéretes lehet.

39



A kertészeti ágazatok fejlődésének tendenciái és jövőképe
Az EU csatlakozást követő egy-két évtized alatt a hazai kertészeti termesztés 

üzemi szerkezetében uralkodóvá válnak a bővített újratermelésre képes családi gazda
ságok. A kertészeti árutermelők többsége, akár fő, akár kiegészítő tevékenységet 
folytatnak - tagja lesz a közös értékesítő és beszerző szervezeteknek, ami a piacra ju
tás és a piacon maradás feltétele lesz. A kertészeti termékek forgalmában EU konform 
piacszabályozási és értékesítési rendszert vezetnek be. Csak magas fokú termelői ön
szervezettség mellett valósítható meg az integrált termesztés bevezetése, a korszerű 
árukezelés és forgalmazás, valamint a termékek minőségellenőrzése.

Az export-orientált kertészeti ágazat termékeinek külföldi értékesítése a piacos 
fajtahasználat, a termesztéstechnológia és az áruértékesítés folyamatos korszerűsítése 
mellett feltételezi a hungaricum jellegű kertészeti kultúrák termesztésének előtérbe 
állítását. A kiváló minőségű kertészeti termékeket eredetgaranciát és minőségbiztosí
tást tanúsító védjeggyel fogják forgalomba hozni, mert ez az értékesítés feltétele lesz.

A zöldségtermesztés marad a következő évtizedekben is a legjelentősebb és leg
sokoldalúbb kertészeti ágazat. Vetésterülete, fajtahasználata és az előállított termék
mennyisége évente a keresletnek megfelelően rugalmasan változtatható. Hazánk terü
letén mintegy 100 zöldségfaj termeszthető eredményesen, de a termőterület több mint 
90%-át az árutermelésben meghatározó jelentőségű 12 zöldségfaj foglalja el. A kü
lönlegességek iránt növekvő kereslet miatt újabb zöldségkultúrák termesztésének 
meghonosodása várható. A szabadföldi termesztésben és a zöldséghajtatásban a hun
garicum jellegű zöldségfélék termelése növekedhet. A zöldségtermesztés és hajtatás 
többsége az Alföldre koncentrálódik. A versenyképesség javítása érdekében az öntö
zött területek aránya 30%-ról legalább 70-80%-ra emelkedik. A gazdag dél-alföldi 
termálvíz-kincs felhasználása a zöldséghajtatásban jelentőssé válik.

A hazai gyümölcstermesztésben mintegy 20 mérsékelt égövi gyümölcsfaj ter
mesztéshez kedvezőek az ökológiai adottságok. A halmozottan hátrányos helyzetű ré
giók foglalkoztatási gondjainak enyhítésében a kézimunka-igényes gyümölcstermesz
tés kiemelt szerepet játszik a jövőben is. A gyümölcsfajok közül mennyiségileg és a 
gyümölcsfogyasztásban betöltött szerepe alapján távlatilag is az alma lesz a meghatá
rozó gyümölcsünk. Különleges minőségűnek és harmonikus beltartalmi értékűnek te
kinthető, ezért joggal nevezhető hungaricum-jellegű gyümölcsnek a magyar alma, 
meggy, kajszi, szamóca és málna, amelyeket eredettanúsító márkanévvel célszerű for
galmazni. Hazánk EU-csatlakozása után a várhatóan legjövedelmezőbben értékesít
hető gyümölcsfajok a meggy, cseresznye, korai érésű szilva, kajszi, dió, málna és a 
bodza lesznek. Az integrált gyümölcstermesztés általánosan elterjed az ezredforduló 
első évtizedének fordulójára.

Hazánkban szőlőtermesztéssel és borászattal versenyképesen csak a minőségi 
bor termelésére alkalmas termőhelyeken lehet a jövőben foglalkozni, mert az EU- 
csatlakozás után várhatóan csak a minőségi szőlőtermesztés és borászat fejlesztésének 
lesznek jó esélyei. Az asztali tömegborok piaci versenyében a mediterrán országok 
pozíciója sokkal előnyösebb. A magyar szőlőtermesztést az ültetvényszerkezet és mű
velésmód, valamint a fajtahasználat tekintetében még középtávon is a sokszínűség fogja 
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jellemezni. A csemegeszőlő-termesztésének részaránya szerény lesz. A szőlőtermés 
több mint 90%-a borként kerül feldolgozásra, ezért a szőlőtermesztés csak a ráépülő 
borászattal együtt lehet eredményes. A hazánkban termett minőségi fehérborok, meg
felelő marketing tevékenységgel versenyképesek lehetnek a világpiacon. A nyugat
európai országok gyakorlatának megfelelően a hazai borvidékeken a falusi turizmus és 
vendéglátás jelentős fejlődése következhet be.

Az ökológiai adottságaink között termesztett és begyűjtött gyógy- és illóolajos 
növények, minőségük alapján, világhírnévre tettek szert és tradicionálisan hungari
cum termékként jelennek meg az export piacokon. Nemzetközi előrejelzések szerint 
abszolút és relatív értelemben is folyamatosan nő a felhasznált gyógy- és egészség
megőrző táplálkozáskiegészítő és speciális rendeltetésű termékek aránya. A növeke
dés üteme várhatóan a 21. század első évtizedeiben is folytatódik, ami az első évtized 
végére további évi 30-50 ezer tonna drogtöbblet előállítását feltételezi. Magyarország 
részaránya az EU országokba irányuló gyógynövény-exportban jelentős. Jelenlegi 
termelésünk csak akkor növelhető, ha átgondoltabban hasznosítjuk a hazai ökológiai 
potenciál lehetőségeit, s a mezőgazdasági termelés más ágazatai által gazdaságosan 
nem művelhető területeket gyógy- és illóolajos növénykultúrákkal hasznosítjuk. Szük
séges az ágazat biológiai alapjainak, termesztési és feldolgozási technológiájának fej
lesztése, valamint korszerű minőségbiztosítási és tanúsítási rendszer bevezetése.

A hazai dísznövénytermesztés többszáz növényfajjal foglalkozik, tevékenységi 
köre rendkívül szerteágazó. A dísznövények felhasználása erősen és egyenletesen nö
vekszik, amelynek nagyságrendje elérheti az évi 10-12%-ot. A szabadföldi termesz
tésben és különösen a növényházi virágok forgalmában világméretű szakosodás alakul 
ki. A magyar dísznövénytermesztés a díszfaiskolai termékek, az évelő dísznövények, a 
szárazvirág és virágmagtermesztés, cserepes virágos dísznövények és virágpalánták 
előállításában versenyképes termelést folytathat. Hazánk Kelet- és Közép-Európában 
a dísznövénytermesztésben és a dísznövénytermékek kereskedelmében regionális köz
ponttá válhat.

3.6. KORSZAKVÁLTÁS - SZEMLÉLETFEJLESZTÉS
AZ ERDŐ-, A VAD- ÉS A FAGAZDASÁGBAN

Sólymos Rezső, Kőhalmy Tamás, Mátyás Csaba, Winkler András

Hosszú fejlődési folyamat eredményeként érte el a hazai erdő-, vad-, és fagazdaság 
jelenlegi állapota a harmadik évezred kezdetét. A társadalmi és a gazdasági haladás, a 
tudományos és a technikai eredmények, az emberi beavatkozások és a környezeti ha
tások nyomán különböző változások sorozatát élte át az ágazat, amelynek a kedvező 
és kedvezőtlen tényezőit egyaránt tapasztalhatjuk. A különböző változások legtöbb 
esetben huzamosabb idő elteltével mutatkoztak meg az erdők életében. Évszázados 
következményeiket viszont tartósan élvezte vagy szenvedte el a lakosság és bővebb 
értelemben az egész élővilág. Ezért az erdészeti hosszútávú termelési ciklus miatt 
rendkívül nagy a jelentősége a korszak- és szemléletváltásnak.
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A szárazföld egyharmadát, Európának mintegy 30%-át, Magyarország területének 
18,5%-át borító faállomány, az erdők vadja és a bennük újratermelhető fa hasznosítá
sa napjainkban a korábbiaknál nagyobb társadalmi és környezetpolitikai figyelemben 
részesül. A XX. század folyamán jelentősen bővültek az erdőkkel szemben támasztott 
szocio-ökológiai és ökonómiai igények. Ezeket viszont nem követte és követi az indo
kolt gazdasági elismerés és támogatás.

Évszázadunk utolsó esztendejében az élet számos területén jelentkezik a külön
böző kihívások nyomán a korszak és a szemléletváltás követelménye. Ez a váltás az 
erdő- és a vadgazdaságban hosszabb ideig, a fagazdaságban gyorsabban valósul és 
valósítható meg. Szerencsésnek mondható, hogy az ide vonatkozó törekvések a XX. 
század első felében már érzékelhetők voltak, a második fél évszázad folyamán viszont 
jelentősen felerősödtek. A folyamat részletes kifejtésére most nem törekedhetünk. 
Fontosabb jellemzőit tézisszerüen emeljük ki:
- Az első világháborúig az 1879. évi első erdőtörvény nyomán kialakult a kor európai 

színvonalának megfelelő magyarországi erdőgazdálkodás, amely a 7,3 millió ha er
dőből kitermelt fával bőven ellátta az országot és ezen felül a faexport útján is erő
sítette a gazdaságot. Az erdők közjóléti szerepét már ekkor kezdték felismerni és 
hangsúlyozni.

- Trianon következtében erdőben és fában egyaránt a legszegényebb európai államok 
közé kerültünk. Erdeink területe 1,1 millió ha-ra, erdősültségünk 12%-ra csökkent. 
A faexport előnyeivel szemben a faimport is terhelte az országot. Mindezek nyo
mán megkezdődött az erdők területének az új erdőtelepítések útján való bővítése és 
az erdők népegészségügy szempontjából kedvező hatásainak, közcélú szolgáltatá
sainak felértékelése.

- A második világháború után valósultak meg a korábbi erdőtelepítési, ország-fásítási 
törekvések, amelyek nyomán az erdőterület mintegy 600 ezer ha-ral növekedett. Az 
intenzív és extenzív erdőfejlesztés eredményeként az ország élőfa-készlete a kétsze
resére, a kitermelhető famennyiség a háromszorosára nőtt. Javult az ország faellátá
sa és az erdők környezetvédelmi, szociális szolgáltatásainak, közcélú feladatainak 
köre, minősége.

- A rendszerváltás idején az erdő, a vad és a fagazdaság egész területén már érzékel
hető volt a korszakváltás korábban megkezdődött folyamatának a kiteljesedése is. 
Egyértelművé vált, hogy csak a többcélú, természetközeli erdőgazdálkodás kereté
ben biztosítható hosszú távon az erdei ökoszisztémák fenntartása, biológiai diverzi- 
tásának megőrzése, vagy helyreállítása és bővítése, a környezetvédelmi, az üdülési, 
az emberi élet minőségét javító szolgáltatásainak a társadalom által igényelt telje
sítése. Az erdő anyagi jellegű hasznát a jövőben is elsősorban a környezetbarát fa 
jelenti, amelynek a teljeskörű hasznosítása nem csak gazdasági, hanem környezet
védelmi érdek is. A faanyag többek között a levegő széndioxidjából kivont 
carbonból épül fel, amely hazánk élőfa-készletében mintegy 99 millió tonnát jelent. 
Az évi fanövendék 3 millió tonnát köt le. A természetközeli erdő-, és vadgazdálko
dás, a természetbarát fa hasznosításának kiemelt kérdéseit jelentőségük miatt külön 
is részletezzük. Elsőként a természetközei iség megítélésében tapasztalható korszak
váltással foglalkozunk.
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Korszakváltás a természetközeliség megítélésében
A „fenntartható fejlődés” fogalma az 1992-es riói konferencia óta már közhelyként 

szerepel a köztudatban. Az erőforrások fenntartható hasznosításának elvét elsőként 
erdészeti szakemberek ismerték fel és fogalmazták meg a XVIII. században. A magyar 
erdészeti szaknyelvben „tartamosság”-ként honosodott meg. A tartamosság értelmezé
se az évszázadok során a gazdasági-társadalmi változásokkal együtt módosult. A mai 
napig az erdőgazdálkodás központi elve maradt, és az marad a jövőben is.

A tartamosság eredetileg a fahozam, majd később a gazdálkodással nyerhető já
radék tartós maximálását jelentette. A XX. században érett meg a felismerés, hogy a 
védelmi és közjóléti funkciók egyenrangúak az erdő nyersanyag-szolgáltató szerepé
vel. A „sokoldalú hasznosításra” kiterjesztett tartamosság gyengéje azonban, hogy a 
természeti környezet elemeit, illetve funkcióit társadalmi hasznosságuk oldaláról kö
zelíti meg.

Magyarországon a rendszerváltozás hozta magával annak az elvnek az érvénye
sülését, hogy az erdő nemcsak szolgáltató és hasznot hozó erőforrás, hanem olyan ön
fenntartó életközösség, amely természet adta teljességében az élőlények sokféleségét 
(biodiverzitását) őrzi. Az ökológiai elvekkel kibővült tartamosság az erdő termelő és 
szolgáltató funkciói megőrzése mellett arra a követelményre is kiterjed, hogy az erdei 
ökoszisztémától függő élőlények sokaságát minél nagyobb teljességében megőrizze.

Bár a korábbi évtizedek-évszázadok erdőművelése is tartalmazza a sokféleség 
fenntartásának számos elemét, az ökológiai tartamosság következetes megvalósítása 
az elmúlt évtized igen komoly kihívása. Alapelveit az 1996-ban elfogadott új erdőtör
vény fektette le. A természetközeli módszerek szélesebb körű alkalmazása érdekében 
„Pro Silva” néven szakmai mozgalom is kialakult.

Az új szemlélet terjedése az 1991-es mélyponthoz képest máris észrevehető el
mozdulást eredményezett.

Az erdőfelújításokban a kultúrállományok, ültetvények fafajai, a fenyők és a 
nemesnyárak aránya csökkent, az értékesebb, őshonos fafajok javára, bár ezek lénye
gesen nagyobb munka- és költségráfordítást igényelnek. Az ellenszolgáltatás nélküli 
természetközeli gazdálkodást ezért elsősorban az állami tulajdonú erdőkben lehet 
megvalósítani; nem véletlen, hogy jelentős eltérés van az állami és magán tulajdonú 
erdőkben alkalmazott felújítási módszerek között.

A mesterséges felújítási módszerek elterjedtségének hazánkban egyébként öko
lógiai okai vannak: helyzetünk átmenetet képez a kedvezőbb adottságú északi államok 
és Délkelet-Európa között. Mindamellett a természetes felújítás aránya még mindig 
valamivel jobb, mint Csehországé vagy Lengyelországé.

Ki kell hangsúlyozni, hogy éppen a természetközeli erdőterületek kiemelése ér
dekében hosszú távon is szükség van a kultúrerdőkre, a gyors növekedésű ültetvé
nyekre. Ezeket azonban elsősorban a kedvezőtlenebb ökológiai adottságú területeken, 
és inkább a magántulajdonú erdőterületeken kell támogatni.

A természetközeliségre való törekvés nemcsak az erdő-, hanem a vadgazdálko
dásban is jellemző. Várható, hogy a XXI. században jelentős lesz ezen a téren is az 
előrehaladás.
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Természetközeli vadgazdálkodás
Páratlan természeti adottságainknak és kiváló szakembereinknek köszönhetően 

már jó két emberöltönyi idő óta a vadgazdálkodó országok nemzetközi élvonalába 
tartozunk. Századunk első felében világhírnévre tettek szert apróvadas területeink a 
ma már soha vissza nem térő természetes vadbőségükkel és nagyterítékű vadászati 
eredményeikkel. A hírnév továbbra is megmaradt ugyan, hordozója annyiban válto
zott, hogy az évszázad második felében a nagyvadgazdálkodás eredményei kerültek 
előtérbe egyrészt a mennyiségi mutatóikkal, de főképpen a kimagasló vadászati értékű 
szarvas, dám és őztrófeákkal. A nagyüzemi agrártermelés technológiái nem kedveztek 
az apróvadnak (kemikáliák és gyorsjáratú munkagépek), de jelentősen javították a 
nagyvadtartás feltételeit (nagytáblás gazdálkodás, zavarásmentes határrészek).

Neves szakembereink határainkon túl is elismertek voltak, mint Nadler a trófea
bírálati képleteiről, Szederjei a táji szarvasgazdálkodásról, Bakkay a trófeabírálat ál
talános bevezetéséről stb. Eredményeink elismerése volt, hogy az I. Vadászati Világ
kiállítás rendezésének jogát hazánk kapta 1971-ben és napjainkban is sokat mondó 
tény, hogy a Nemzetközi Vadászati és Vadvédelmi Tanács (CIC) a párizsi megalaku
lása és 70 éves (!) működése után Magyarországra tette át székhelyét az elmúlt évben.

A vadgazdálkodási ágazat előtt is új távlatokat nyitnak, ugyanakkor új igényeket 
is támasztanak az aktuális követelmények. Ide sorolhatjuk az EU integrációt, a termé- 
szetközeliséget, a tartamosság (fenntarthatóság) követelményét, a biodiverzitás meg
őrzésének elveit és mindezek gyakorlatban való alkalmazását.

Nagyvadgazdálkodásunk új országos tervezési irányelvekre épül, amelyek alapja 
egyfelől az erdei ökoszisztéma optimális terhelhetősége (maximálisan fenntartható 
állomány) és az egyes vadfajok genetikai potenciáljának megőrzése (minimálisan 
fenntartandó állomány). Erre vonatkozóan az agrár és a természetvédelmi tárca közös 
egyeztetéssel adott irányszámokat a gyakorlat kezébe. Számolni kell mindezek mellett 
a zárttéri nagyvadgazdálkodás térhódításával (vaddisznós kertek), az ágazat export 
orientációjával (bérvadászat) és az őz kivételével valamennyi nagyvadfajunk állomá
nyának szakszerű, de jelentős csökkentésével.

Az apróvad-gazdálkodás jövője (sratégiája) a gyökeres szemléletváltásban rejlik, 
amely szinte kizárólag a bölcs hasznosítás alkalmazásában ölthet testet. Ez utóbbiról 
akkor beszélhetünk, ha a kérdéses vadfaj hasznosítását az optimális hozama szintjén 
végzik, ugyanakkor olyan vadgazdálkodási eljárásokkal segítik a fajt (természetközeli 
gazdálkodás, stabil állategészségügy, ragadozókkal való gazdálkodás stb.), amelyek 
eredményeképpen törzsállományainak sűrűsége magasabb lesz, mint ugyanazon faj 
nem vadászott és vadgazdálkodási eljárásokkal nem támogatott populációinak állo
mánysűrűsége. Jelenlegi ismereteink szerint kizárólag ilyen elvi alapokon tudja elérni 
a hazai apróvad-gazdálkodás - még kiegészítő mesterséges tenyésztés árán is - hogy 
megbirkózik a mezei környezet állapotát jellemző negatív hatásokkal és képes lesz 
vadászható apróvad-állományt hagyni az utókorra.

Korszakváltás a fafeldolgozásban, - a környezetbarát fa hasznosítása
A fafeldolgozás fő törekvése, az erdő csodálatos termékének, a fának minél tö

kéletesebb, értékesebb és teljesebb hasznosítása. Ennek a törekvésnek alapos szakmai 
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tudással, kézműves ügyességgel, szellemes és pontos műszaki megoldásokkal és a fa 
tökéletes ismeretének jegyében tudunk eleget tenni.

A fafeldolgozáshoz kapcsolódó oktatási tevékenység, az előbb említettek teljesí
tésére minden szintjén változott és sokoldalúbb lett. Az oktatás és gyakorlati munka 
alapjául szolgáló kutató munka a rendszerváltozást követően, az átalakuló fafeldolgo
zó ipar támogatásának csökkenésével szűkült. Az elmúlt évben azonban kialakult az 
intenzív, céltudatos, alap- és alkalmazott kutatásokra koncentráló kutatási stratégia a 
Nyugat-Magyarországi Egyetem Faipari Mérnöki Karán.

Az ún. elsődleges fafeldolgozás változásait összefoglalva elmondhatjuk, hogy 
először visszaesés, azután konszolidáció, majd a céltudatos fejlesztés vált jellemzővé. 
Ennek ellenére még mindig sok a feldolgozatlanul külföldre kerülő faanyag, amely 
ellenkezik törekvéseinkkel. A szakmai szempontból indokolt famennyiséget sem Eu
rópában, sem Magyarországon nem termelik ki. A fafeldolgozás jelentős mértékben 
segíti a kitermelt fa gazdaságos hasznosítását és kihat az erdőgazdálkodásra is.

Fűrészipar
A rendszerváltást követő zavarok után jelenleg már rendezett a hazai fűrészipar. 

A piacgazdálkodás érvényesülésének hatására megszűntek a gazdaságtalan tevékeny
séget folytató fűrészüzemek, és hatékonyan dolgoznak azok, amelyek a térségükben 
termesztett faanyagból gyártanak a külföldi piac igényeit kielégítő terméket. Az egy
kori szovjet fenyő import megszűnésével lényegesen megváltozott a fenyő feldolgo
zás, megszűntek a fenyő alapanyagot feldolgozó fűrészüzemek. A talpon maradt - el
sősorban lombos alapanyagból dolgozó - fűrészüzemek, ha szerény mértékben is, de 
folyamatosan fejlesztik technikai eszközeiket, és egyre többen rendelkeznek az ISO 
9002-es minőség-tanúsítással. Örvendetesen megnőtt azoknak az üzemeknek a száma, 
amelyek szárító berendezéssel rendelkeznek. Mindez biztosítja termékeink piacképes
ségét a világ minden táján.

Kiemelésre érdemes sok más iparágtól eltérően, hogy az eredményeket majdnem 
teljes mértékben saját erőből, külföldi tőke bevonása nélkül sikerült a hazai fűrész
iparnak elérnie.

Furnér - és furnéralapú termékek
1990 után csökkent a gyártás vagy megszűnt. Az évtized második felében azonban 

a színfurnér és a legkülönbözőbb furnéralapú termékek gyártása fejlődésnek indult. 
Külföldi és hazai kutatások eredményeképpen fejlesztési munkák indulnak kemény 
lombos alapanyagú rétegelt idomtest, lágy lombos (elsősorban nyár) alapanyagból ré
tegelt falemezek, bútorlap és rétegelt furnérfa gyártására.

Farost - és forgácslemez gyártás
Ma forgácslap-gyártás hazánkban két gyárban, a farostlemezgyártás egy gyárban 

folyik. Ezek a gyárak az elmúlt 10 év alatt folyamatos fejlesztéssel, - amely sokszor 
környezetbarát technológiai változásokat is jelentettek -, megbízhatóan termelnek.

A működő gyártóhelyeken az idei évtől kezdve új termékek gyártásának előké
szítése kezdődött. Ezek a fejlesztési munkák korszerű, sokoldalúan felhasználható le
mezek gyártását és a gyártás növelését teszik lehetővé.

45



Fontos törekvés a különböző fafajok keverten történő felhasználása és egyre több 
fűrészüzemi és egyéb fafeldolgozási hulladék (pl. fűrészpor) hasznosítása.

Cellulóz és papírgyártás
1990 után csökkent a gyártás. Jelenleg a hazai papírgyártás külföldről vásárolt 

cellulózzal dolgozik. Európai Közösségi Program keretében akác cellulóz gyártási 
kutatómunka kezdődött.

A fafeldolgozás többi ágazatait a meginduló új fejlesztések jól segítik, majd a 
gyártott termékekkel lehetővé válik nagy mennyiségű hazai faanyag (különböző fafa
jok) nagy értékű hasznosítása.

Az erdő-, a vad- és a fagazdaság területén folyó kutatások folyamatosan segítet
ték a múltban és segítik a jelenben is az indokolt korszakváltás körültekintő megvaló
sítását. Sürgősen javítani kell a témakörben folyó kutatások helyzetén. A kutatási 
eredmények alapozták meg a XX. században elért fejlesztéseket. Newtonnal együtt 
valljuk, hogy: „Ha ma tovább látunk, azt annak köszönhetjük, hogy elődeink tegnapi 
magaslatáról tekinthetünk körül.” A korszakváltáshoz tartozik az is, hogy utódainknak 
az idézetben megfogalmazott elődeivé váljunk.

3.7. A VÍZGAZDÁLKODÁS JÖVŐKÉPE A MEZŐGAZDASÁGBAN

Cselőtei László

Az alkalmazott növénytudományok - más megfogalmazással a termesztés
ökológia és az azt alapozó és kiegészítő ismeretek - témaköréből az eddig elhangzott 
előadásokban a három termelési főágazat mellett

- a talajtan és agrokémia döntően, mint természeti erőforrás,
- a növénynemesítés, és annak egy már több mint ígéretes módszere, valamint
- a változó körülmények között jelentős újraértékelést kívánó növényvédelem 

szerepelt.

Ülésünk, s azon belül az egyes előadások nagy témaköre nem tették lehetővé a 
teljességre való törekvést. A mezőgazdasági vízgazdálkodásból én is csak néhány ki
emelt gondolat érintésére szorítkozhatom.

A vízzel kapcsolatban a talajtan és agrokémia mellett hangsúlyozottan utalni kell 
az ülésszakunkon nem szereplő, kiemelkedően fontos légköri, klimatikus körülmé
nyekre, úgyis mint természeti erőforrásra, valamint a földművelés-tudományra, amely 
a termelési főágazatok mellett, azok igen változatos igényének megfelelően integrálja 
és szintetizálja a termelést alapozó és határtudományok ismereteit.

Hazánk éghajlatát inkább a száraz, mint a nedves évek jellemzik. Emiatt a növé
nyek sajátosságaitól, a termelés céljától és idejétől függően, évjáratonként változóan 
nagyobbrészt a vízhiány, sőt az aszály, mint a vízbőség korlátozza a termesztést. Ez is 
hozzájárulhatott ahhoz, hogy főként az 1980-as 90-es években a világban elterjedt né
zethez igazodva, a térben és időben rendkívül változatos hazai időjárás helyett, az 
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esetlegesen bekövetkező, aszállyal járó klímaváltozás felé fordult nem a termelők, ha
nem egyes kutatók és a közvélemény figyelme.

Az 1960-as és 70-es évek néhány hűvösebb, csapadékosabb, s vele többé-kevésbé 
belvizes esztendejét követően az elmúlt 2-3 évben indokoltan az árvíz és a belvíz 
problémáitól volt hangos az ország. Ez a helyzet döntően az időjárás hatására követ
kezett be, amelyen változtatni nem tudunk, ahhoz a mező- és környezetgazdálkodás
ban is csak alkalmazkodni lehet.

Hol voltak és vannak tehát a mezőgazdasági vízgazdálkodás problémáinak a gyö
kerei és várhatóan hogyan alakulnak a megoldás feltételei, lehetőségei?

150-200 évvel ezelőtt a Kárpát medencében, főként a mai Magyarország terüle
tének közel 50%-át, tartósan vagy rövidebb ideig víz borította. Akkor az ország fejlő
désének alapvető feltétele volt a vízrendezés, a folyók szabályozása, s vele az árvízi 
biztonság megteremtése. A tartósan vagy időszakosan elöntött területek csökkentésé
vel jelentősen megnövekedett a mezőgazdasági művelésre alkalmas föld. Az 1800-as 
évek elejét jellemző vízügyi térkép, a Széchenyi és Vásárhelyi vezette munkát követő
en a század végére alapvetően megváltozott. Bár a víz - főként belvízként - időnként 
úrrá lett a mentett területek kisebb-nagyobb részén, a gazdálkodás és a települések 
fejlődése alkalmazkodott az új helyzethez. Azután az 1940-es évek elején a nagy bel
víz miatt ezrével dőltek össze főként a tanyasi és a lakóhelyek szélén lévő épületek. 
Ilyen vagy még nagyobb árvíz veszély és belvíz volt most is, és csak az összefogott és 
eredményes védekezés akadályozta meg a korábbi vagy annál nagyobb tragédiát.

Összevetve a múlt század elejének vízügyi térképét a mostani legnehezebb hely
zettel, hasonló képet kapunk. Egyesek szerint a víz visszavette azt, ami az övé volt. 
Ady után szabadon szólva: „Úgy fölülről nézvést...” valóban ez a kép. Az ördög azon
ban a részletekben búvik meg.

Az 1999-es belvíz helyzetet különböző időszakokban művelési áganként vizsgál
va az okozott kár mértéke eltérő volt, a legnagyobb a szántó, azután a rét-legelő, majd 
a vetett terület következik. A legkisebb az egyéb címen szereplő rész, amely feltehető
en az ültetvényeket, a kerteket és főként a beépített területeket fedi. Az okozott kár 
azonban itt területegységre vetítve az előzőekhez képest 10-100-szoros, sőt még na
gyobb is lehet. Még súlyosabb az a lélektani hatás, amelyet az otthon, a ház károsodá
sa, pusztulása okoz az emberekben. A jövőben a vízrendezés műszaki megoldásánál a 
vízzel való gazdálkodás során ezért erre fokozott figyelemmel kell lennünk.

A mezőgazdasági vízgazdálkodás hátterét jelentő néhány gondolat után térjünk át 
a jövőképet meghatározó, a várható társadalmi-gazdasági igényekhez való alkalmaz
kodás feladataira.

Az elmúlt több, mint 100-150 év alatt, Széchenyiék idejének elvárásaihoz képest, 
más lett a helyzet itthon és a világban. A változás folyamatos volt, s ahhoz több
kevesebb sikerrel mindig igyekeztünk alkalmazkodni. Ma újabb gyökeres átalakulás
nak, átértékelésnek vagyunk a tanúi, s egyúttal a helyzetünk és szemléletünk is módo
sul. Ez a mezőgazdasági vízgazdálkodásban is új igényeket támaszt, más feltételeket 
és lehetőségeket teremt számunkra.
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Az ár- és belvíz veszélyről szólva biztonságunk növelése változtatást kíván a 
hullámtéri gazdálkodásban és a belvizekkel is összefüggésben új vízfelületek létesíté
sét indokolja. Az erre kidolgozott egyik koncepció szerint pl. a mai 20-25 ezer ha 
vízfelület 4-5-szörösére növelhető. A terv megvalósítása társadalmi - benne mező- és 
környezetgazdálkodási - szempontból is jelentős.

Az előzőek hatására többé-kevésbé a talajvíz és a talaj vízgazdálkodása is meg
változik. Erről a feszült ár- és belvíz helyzetben érthetően alig beszéltünk. Pedig a víz 
nemcsak a talaj felszínén, hanem - részben azzal összefüggésben - a talajban is mo
zog. Az elöntött területek mellett ott is jelentős károk keletkezhetnek, ahol a felszínen 
nem „csillog” a víz, de különböző mélységben - néha a talaj felszínéig - telített a ta
laj nedvességgel. Az új vízfelületek létesítésével a változó - és remélhetően sok he
lyen változtatható - talajvízszint nagyrészt kedvezően befolyásolja majd a táj alakulá
sát, s benne a növényzet életfeltételeit. Fel kell azonban készülni arra, hogy főként a 
lakott területeken és azok közelében a hatás kedvezőtlen is lehet, súlyos társadalmi és 
gazdasági problémákat okozhat.

Más a helyzet ott, ahol csak a csapadék és annak a talajban tározóit része áll a 
növényzet rendelkezésére. Ennek és az azt befolyásoló időjárásnak az ismerete hatá
rozza meg a természeti és termesztési feltételeket. Ez teremti meg a termőhelyi adott
ságokhoz igazodó földművelés, s vele a társadalmi igényekhez és lehetőségekhez al
kalmazkodó termelés, környezet- és táj gazdálkodás feltételeit.

Öntözéssel ott teremtünk kedvezőbb termesztés-ökológiai feltételeket, ahol az 
gazdaságilag indokolt és a helyi adottságok lehetővé teszik. A rendelkezésünkre álló 
víz tömegéből kiindulva az elmúlt évtizedekben néha millió ha-os nagyságrendűre is 
terveztük az öntözést. Az élet azonban mást diktált. Az öntözésre berendezett terület 
soha nem haladta meg a félmillió-, a ténylegesen öntözött pedig a 300 ezer ha-t. 
Azután az 1980-as, de különösen a 90-es években az aszályos időjárás ellenére - tehát 
nem termesztés-ökológiai hatások miatt - ez is csökkent, és ma 150 ezer ha körül mo
zog. Erre felfigyeltünk. Arra azonban már kevésbé, hogy az öntözés és annak növény
szerkezete is gyökeresen átalakult. Nagyrészt kiszorultak belőle a szálastakarmányok, 
az árukukorica és más szántóföldi növények - így a rizs - területe is csökkent. Viszont 
- elsősorban a termelés biztonsága és gazdaságossága miatt - előtérbe került a vető
magtermesztés és főként a kertészeti növények kiegészítő vízellátása.

Az öntözött terület csökkenéséből egyesek azt a következtetést is levonták, hogy 
az a szántóterülethez viszonyított 3-4%-os aránya miatt nem meghatározó a növény
termesztésben. Nem vették figyelembe, hogy ma az öntözött terület adja a teljes nö
vénytermesztés és kertészet értékének mintegy 20%-át, főként azokban az ágazatok
ban, ahol a jövőben a mainál is fontosabb lesz a termésbiztonság - a termésingadozás 
csökkentése valamint a termés minősége. Ezzel együtt tudomásul kell vennünk, 
hogy ma már nagyrészt nem ott, nem azt, nem akkor, nem azért, nem úgy, nem azzal - 
és folytathatnám tovább - öntözünk, mint ahogy korábban tettük. Különösen így van 
ez a mezőgazdaság kitörési lehetőségeként említett kertészetben, ahol a zöldségter
mesztés után a gyümölcstermesztés intenzív ágazatai is öntözötté váltak. Az úgyneve
zett mezőgazdasági művelésből kivont területeken, a lakóhelyeken, a házi-, a zárt- és 
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üdülőkertekben, a zömében itt lévő különösen nagy termelési értékű hajtatásban, va
lamint a tájrendezésben is nő az öntözés és a víz szerepe. Ez gazdasági súlya mellett 
az itt koncentrálódó lakosság környezetének alakítása, egészsége és közérzete miatt is 
egyre jelentősebb lesz.

Összefoglalva, az előzőekből társadalmi-gazdasági - benne mező- és környezet
gazdálkodási - végső soron az ember szempontjából néhány fontos következtetést 
vonhatunk le.

Mindenekelőtt tudomásul kell vennünk, hogy mai ismereteink szerint a mezőgaz
daságban a jövőben is elsősorban időjárásunk változékonysága szabja meg a vízzel 
való gazdálkodás kívánatalmait, rendszerét. A termelési célnak megfelelően a föld 
művelésével és a termesztéssel elsősorban ehhez kell alkalmazkodnunk. Ár- és belvíz 
esetén a víz minél gyorsabb elvezetése a feladat, az évek nagyobb részében azonban 
továbbra is annak visszatartása, a vele való gazdálkodás lesz a fő gondunk.

Területünk nagy részén az évek többségében a jövőben is a száraz gazdálkodás 
lesz a jellemző. A földművelést alapozó tudományok - elsősorban a vízgazdálkodás
öntözés, az agrometeorológia és a talajtan-agrokémia - eddigi eredményeit ennek fi
gyelembevételével kell újraértékelni, kiegészíteni és a növénytermesztés- és a környe
zet- - tehát a termesztésökológiai - tudományban szintetizálni, hasznosítani.

A folyton változó társadalmi igények és lehetőségek, a táji- és termőhelyi adott
ságok figyelembevételével így kell változtatni a művelési ágazatot, kialakítani a föld
használatot, melyben a termelés csak gazdaságos lehet. A nem gazdaságos termelés 
ugyanis gyorsan megszűnik, s ahonnan a mezőgazdaság kivonul, ott a természet-, a 
táj-, a talaj-, a környezet védelmét és még sok egyebet másként, más forrásból kell 
megoldani. Ezekkel együtt viszont a megmaradó és átalakuló termelés, s vele az új 
környezet és táj már megfelelő életfeltételeket biztosíthat az ott élők számára.

Az előzőekben a mezőgazdasági vízgazdálkodás néhány sajátossága, törvénysze
rűsége, várható alakulása mellett a határ-tudományaival való összefüggésre is utaltam. 
Ezzel arra kívántam rámutatni, hogy a saját tudományterületen végzett munkánk, tu
dományos tevékenységünk csak akkor lesz hasznos, ha mi is keressük eredményeink
nek az azt szintetizáló földművelés, növénytermesztés és környezetgazdálkodás tudo
mányba való beépülési lehetőségeit. Másrészről a munkánkat integráló-szintetizáló 
tudományoknak is vissza kell nyúlniuk a mi eredményeinkhez.

A növények vízellátása (vízforrása) különböző termőhelyeken

A növények* vízforrása Terület % Érték %

1. Csapadék, talajnedvesség + talajvíz 25-30 25-30
2. Csapadék, talajnedvesség 70-75 50-55
3. Csapadék, talajnedvesség + (talajvíz) + öntözés 3-3,5 12-15
4. Öntözés (hajtatásban) 0,06-0,08 8-10

* szántó, kert, gyep, hajtatás
Cselötei L. (1998): Az időjárás hatása a növények vízellátására és termésére. Országos Meteoro
lógiai Tud. Napok, OMSZ, Bpest, 7-14. p.
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Az öntözött ágazatok számított és becsült adatai
(Cselőtei, 1998 alapján)

Terület 
1000 ha

Termelési érték Összes érték 
milliárd Ft Átlagmillió Ft/ha Átlag

1.
Szántóföldi

15-20 0,2-0,3 (0,2) 3-5
28

2.a 70-75 0,3-1,0 (0,4) 22-25
2.b

Kertészeti
20-25 0,3-1,0 (0,4) 8-10

28
3. 12-15 1-3 15-20
4. Hajtatás 3-4 8-30 (13) 45-55 50
5. Kerti 40 0,5 20 20
6. Díszkert 7 7 7

1. Árukukorica, rizs, takarmány, legelő stb.
2.a Vetőmag, burgonya, cukorrépa stb.
2.b Szántóföldi zöldség
3. Intenzív zöldség, gyümölcs, faiskola stb.
4. Zöldséghaj tatás, dísznövény stb.
5. Zöldség, gyümölcs, dísznövény stb. a házi-, üdülő-, zárt- stb. kertekben
6. Díszkert, közkert stb.

3.8. KORSZAKVÁLTÁSOK ÉS KIHÍVÁSOK
A MAGYAR ÁLLATTENYÉSZTÉS-TUDOMÁNYBAN
Dohy János, Horn Péter, Wittmann Mihály

„A Múlt elesett hatalmunkbul, 
a Jövendőnek urai vagyunk.” 

(Széchenyi István: Hitel)

A Szent István-i magyar állam Milleniumán - 2000-ben -, amikor a 175 éves 
Magyar Tudományos Akadémiát is ünnepeljük, jubileumi osztályülésünk előadásso
rozata keretében visszaemlékezünk állattenyésztés-tudományunk korszakváltásaira, 
tisztelettel adózva prominens tudósaink munkásságának és felvázolva a belátható jövő 
kihívásait és kilátásait.

A magyar állattenyésztés-tudományt megalapozó évszázadokra is jellemző Horn 
Artúr (1955) következő összefoglaló megállapítása: „A tudatos állattenyésztés korai 
szakában inkább hasonlítható volt valamiféle művészeti tevékenységhez, amelynek 
során sok tetszetős és hasznos állatfajta és értékmérő tulajdonság jött létre szinte min
den gazdasági állatfaj keretében. Az ember kiválogatta a neki leghasznosabbnak tűnő 
vagy legtetszetősebb egyedeket és ezeket jelölte a következő nemzedék szüleiül. 
Megkapóan fogalmazza meg ezt a tevékenységet Sanders, amikor azt mondja: „Ha a 
művész elképzelését, sőt sokszor a világ bámulatát kiváltó alkotását a keze érintésének 
hűen engedelmeskedő képlékeny agyagból, márványból vagy bronzból mintázza, mi 
legyen a megbecsülésünk annak a tevékenysége iránt, aki elképzelt alkotását csak 
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közvetve, az átöröklés, a szelekció, a keresztezés, a takarmányozás eszközével tudja 
kialakítani, akinek egyedüli anyaga az akaratának közvetlenül nem engedelmeskedő 
hús és vér, és akinek elképzeléseit állandó harcban az örökletesség konzervativizmu
sával kellett megvalósítani. Ezeket az alkotásokat azután a művészek - esetenként 
csak szerény eredménnyel - igyekeznek reprodukálni.”

Éber Ernő: „A magyar állattenyésztés fejlődése” című grandiózus könyvében 
(1961) rámutatott, hogy: „A 18. század második felében Európában már kezd kibon
takozni az új természettudományos szemlélet, amely fokozatosan áthatja, új alapra 
helyezi a mezőgazdasági és állattenyésztési szakirodalmat is. Magyarországra csak 
lassan szivárognak be az új ismeretek és még lassabban terjednek a könyvek, folyó
iratok és az oktatási intézmények akkori gyönge apparátusa útján.” E század második 
felének átfogó, úttörő jelentőségű művei Nagyváthy János és Mitterpacher Lajos tol
lából származnak, de meg kell emlékezni Tolnai Sándor szakfordítói és szakírói mun
kásságáról is, amely ugyancsak jelentős mértékben járult hozzá a hazai állattenyész
tés-tudomány megalapozásához. Tessedik Sámuel, Tolnay Sándor továbbá a Festetics 
György által Keszthelyen alapított Georgikon első igazgatója, Nagyváthy János és kö
vetőik rakták le az állattenyésztési szakoktatás és kutatás alapjait.

A 19. század első felében - a reformkorban - a legnagyobb magyar: Széchenyi 
István korszakalkotó munkássága állattenyésztésünk fejlődése szempontjából is meg
határozó jelentőségűvé vált. „Lovakrul” (1828) című lenyűgöző könyvében olvashat
juk a következő sorokat: „Némelly okosabbak pedig azt mondhatnák, hogy... azt elér
ni nem lehet, amit én kimutatok. Ezeknek az egész munkámmal iparkodom megfelel
ni, és ezért csupán a már másutt megtörtént és megpróbált tapasztalásokra fogom 
okoskodásaimat állítani. Olvasómnak pedig köszönni fogom, ha a megöszült tapasz
talás felárkolt útján velem együtt mindég megmarad.”

Éber értékelése szerint: „Az állattenyésztők legnagyobb része még ebben a szá
zadban is tapasztalati alapon állt. De a szakkönyv- és szaklapirodalom nem tudott vol
na kiterebélyesedni, ha nem lett volna mégis egy rétege a gazdálkodóknak - leginkább 
középbirtokosok és gazdatisztek - amely már nem elégedett meg a gyakorlati tapasz
talatokból levonható tanulságokkal, hanem igyekezett behatolni az állattenyésztés el
méletébe és tudományos magyarázatot találni az állati élet jelenségeire.” Ebben a vo
natkozásban Nagyváthy mellett Pethe Ferenc és Balásházy János munkásságát is ki 
kell emelni.

A keszthelyi Georgikon mellett az 1818-ban Magyaróvárott megnyílt felsőfokú 
gazdasági tanintézet (később gazdasági akadémia) - nagy tanári karával-, valamint a 
Széchenyi által alapított Magyar Tudományos Akadémia (1825) jelzik a fejlődés mér
földköveit.

A pesti állatgyógyászati tanintézetben (a későbbi Ál latorvostudományi Főiskolán 
és Egyetemen) 1851-től kezdve már előadták az állattenyésztéstant is (hivatkozás: 
Éber, 1961).

Új korszakot jelentett az 1867-es kiegyezéssel kezdődő és az első világháború 
végével (1918) befejeződő fél évszázad: a dualizmus. Ez az általános fellendülést 
eredményező időszak a magyar állattenyésztés-tudomány és szakoktatás szempontjá
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ból is fontos, jövőtformáló szakasza történelmünknek. Cselkó István és Újhelyi Imre 
magyaróvári, Kovácsy Béla debreceni és kassai, Tormay Béla, Monostori Károly és 
Wellmann Oszkár budapesti (állatorvosi főiskolai) munkássága - tudományos iskoláik 
révén - az európai élmezőnyhöz történő felzárkózásunkat célozta és eredményezte 
számos vonatkozásban, különös tekintettel a gazdaságos, versenyképes állattenyésztés 
meglapozására.

Jelentős lépés volt az Állatélettani és Takarmányozási Kísérleti Állomás műkö
désének megindulása (1897) - Tangl Ferenc tudományos iskolájának kialakulása és 
munkássága továbbá az országos Gyapjúminősítő Intézet (1898), Rodiczky Jenő ve
zetésével, valamint a magyaróvári Tejgazdasági Kísérleti Állomás (1903) létrehozása 
és tevékenysége, a rokondiszciplínák tudományos műhelyeivel párhuzamosan.

Éber szerint a magyar állattenyésztés-tudomány fejlődését ebben a korszakban 
mintegy lezárja Wellmann 1921-ben megjelent „Általános állattenyésztés” című mü
ve, amelyben a Szerző - Weismann elméletével vitába szállva - így írt: „Lehetetlen, 
hogy a test sejtjei és az embrionális szövet, melyből a csírasejtek kifejlődnek, teljesen 
függetlenek volnának egymástól, mert az élő szervezet dinamikai egyensúlyban lévő 
rendszer, melynek minden része összefügg egymással”.

Az állattenyésztéstan kiváló professzorai és kutatói fokozatosan olyan szemlélet
formálást valósítottak meg hazánkban, amely lépésről lépésre előrevitte állattenyész
tésünket. Szépen és máig ható sok tanulsággal ismerteti ezt a folyamatot Gaál László 
könyveiben, különösen a „Szemléletek az állattenyésztésben” című kitűnő művében 
(1974).

A két világháború között - a trianoni diktátummal megnyomorított országban - 
heroikus erőfeszítések sorozata jellemezte az állattenyésztés-tudomány alakulását is. 
Éber értékelése szerint ebben az időszakban a tudományos ismeretek oktatása, ter
jesztése tekintetében jelentős haladás mutatkozott, és nem kis részben ennek tulajdo
nítható az állattenyésztés akkoriban végbement minőségi fejlődése. Meghatározó je
lentőségű volt Schandl József professzor és Konkoly-Thege Sándor munkássága, ké
sőbb (főként az 1940-es évektől kezdődően) Csukás Zoltán és Horn Artúr professzo
rok széleskörű oktatói, kutatói, szakírói és tudományos közéleti tevékenysége, amely 
nemzetközi szinten is elismerést hozott a magyar állattenyésztés-tudomány számára.

A II. világháborút követő időszak - amint ismeretes -, ismét az újjáépítés, a 
romokban heverő ország felépítése gigászi feladatait állította a magyar nemzet elé. 
A megújuló állattenyésztési kutatás és oktatás, az egész mezőgazdaság átszervezése és 
korszerűsítése heroikus munkát igényelt, amelynek eredményei (és kudarcai) ismertek 
szakembereink előtt. Itt most csupán Horn Artúr akadémikus és tudományos iskolája 
munkásságára hívom fel a figyelmet, amely a populáció- és kvantitatív genetika beve
zetése, gyakorlati alkalmazása, a szelekciós és keresztezéses nemesítés fejlesztése és 
hasznosítása, a tenyésztőmunka hazai és nemzetközi integrációja kibontakoztatása 
szempontjából máig ható és általános elismerést hozó eredményeket produkált.

Az 1990-ben kezdődött rendszerváltozás - napjaink korszakváltása - minden 
bizonnyal meghatározza állattenyésztésünk jövőjét is, amelyért mindnyájan felelős
séggel tartozunk! „Újra kezdeni minden művet és minden életet, kezünket mindenki
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nek újra odanyújtani” - idéztem 1989-ben Váci Mihályt (Dohy: Az állattenyésztés 
genetikai alapjai). Ez az újrakezdés és nemzeti összefogás sorskérdés számunkra az 
egyesülő Európában!

Az állatenyésztés-tudomány jövőjét meghatározó világhelyzet és fejlődési trendek

Olyan korban élünk, és olyan évszázad elé nézünk, amely a világnépesség alaku
lása, a demográfiai robbanásból fakadó számtalan probléma, feladat és lehetőség 
szempontjából soha nem látott és valószínűen soha meg nem ismétlődő helyzetet 
teremt nemzetünk - így a magyar állattenyésztés - számára is. Amíg ugyanis napja
inkban kereken 6 milliárd ember él a Földön - a „megsebzett bolygón” - addig a 
3. évezred első századában Glóbuszunk lélekszáma 10-12 milliárdra növekedhet és 
várhatóan ezen a szinten stabilizálódik majd. Az 1. ábra szemlélteti a világnépesség 
1900-tól bekövetkezett és 2050-ig várható alakulását.

A század elejétől napjainkig 5 milliárd fővel nőtt a Föld lakóinak száma.

Becslések szerint a növekedés üteme csak harmincéves távlatban csökken le, 
majd 2030-2050 körül stabilizálódik.
Ezután igen lassú csökkenés kezdődik.

1 milliárd 2,5 milliárd 3,9 milliárd 5,4 milliárd 6 milliárd 8,9 milliárd

/. ábra A világnépesség alakulása 1900-ban, 1950-ben, 1972-ben, 1992-ben, 
1999-ben és - várhatóan - 2050-ben (Forrás: Panorama)

A világnépesség évi 80-90 millió főt kitevő szaporodásának mintegy 90%-a a 
„harmadik világ” - az ún. fejlődő országok - óriási nehézségekkel küzdő terüle
tein jön létre, ugyanakkor a „fejlett világ” országainak összlakossága stagnál vagy 
csökken. Hazánk ebből a szempontból különösen aggasztó helyzetben van, mert or
szágunk lélekszáma két évtized óta fogy, és az előrejelzések szerint - ha ez a nagyon 
veszélyes trend folytatódik - a következő évszázadban 8 millióra zsugorodhat! Ezt - 
többek között az állattenyésztés hatékony és elengedhetetlen közreműködésével is - 
meg kell akadályozni!
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A prognózisok szerint 2010 körül még mindig több, mint 700 millió éhező vagy 
rosszul táplált emberrel kell számolni a Földön - a világméretű és sok helyen (pl. 
Kínában és Indiában) eredményes, gigantikus erőfeszítések ellenére.

A jelenleg megművelt, illetve élelmiszer-alapanyag termelésre alkalmas (aligha 
növelhető) területek okszerű, intenzív hasznosítása, a területi termelékenység opti
malizálása nélkül, az emberiség globális problémáinak egyike, az éhség leküzdé
se, el sem képzelhető.

A nem kielégítő táplálékellátás hiányterületei közül elsősorban a szűkös energia 
- és a nagy biológiai értékű - főként állati eredetű fehérjeellátás hiánya okozza a 
legsúlyosabb problémákat, és rejti magában a legnagyobb veszélyeket - a világbéke 
szempontjából is!

Különösen nagy veszélyben vannak az újszülöttek, a legfiatalabb korosztályok. 
Világszerte több tízmillió gyermek pusztul el évente az éhezés következtében! Ez a 
tragikus helyzet különösen azokra az afrikai és ázsiai országokra jellemző, amelyek
ben egyre nagyobb arányt képviselnek a legfiatalabb korosztályok. Más oldalról: a 
fejlett világ népessége ijesztően öregszik. Ezt a kétirányú trendet - amely az állat
tenyésztés-tudomány számára is meghatározó feladatokat jelöl ki - szemlélteti a 
2. ábra.

2. ábra A Föld lakosságának növekedése korcsoportok szerint 
(Forrás: ENSZ-A világ népesedésének  folyamata)

A nagy biológiai értékű, fehérjében és ásványi anyagokban gazdag, könnyen 
emészthető és viszonylag kis önköltséggel előállítható állati eredetű termékek: tej, so
vány húsfélék, tojás mind a gyermekek és fejlődő korosztályok, mindpedig az idős 
emberek számára nélkülözhetetlenek. Az állati eredetű fehérjeellátás színvonala az 
életminőségnek egyik fontos jelzője. Ez a világhelyzet és „fejlődési” trend meghatá
rozza tehát az állattenyésztés-tudomány helyét, küldetését is a 21. században.

Az állattenyésztéssel szemben mind mennyiségi, mindpedig minőségi és gazda
ságossági szempontból gyorsan növekvő igények, globális szükségletek kielégítésének 
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óriási feladatait tetézi az a tény, hogy rohamosan csökken az a terület, amelyen egy 
ember élelmiszer-szükséglete megtermelhető. Ennek nemcsak a demográfiai robba
nás az oka, hanem az urbanizáció, az iparosítás, a közlekedés következtében a mező
gazdasági termelésből kivont földterületek növekedése, ezen túlmenően sok helyen a 
termelés beszüntetése (parlag, ugar területek)!

Az urbanizáció egyfelől, az elnéptelenedő „marginális” területek másfelől - az 
állattenyésztés differenciált fejlesztését: intenzív („high input”) és extenzív („low 
input”) termelési rendszerek (integrációk) kialakítását és hatékony működtetését sürge
tik. Ez a világtrend ugyancsak meghatározó jelentőségű az állattenyésztés-tudomány 
jövője szempontjából is.

A világ demográfiai helyzetének alakulását az egyes kontinensek szerint az 
1. táblázat szemlélteti, míg a 2. táblázat prognózist tartalmaz a 10 legnépesebb ország 
lélekszámának alakulására vonatkozóan.

1. táblázat Az ENSZ előrejelzése az egyes régiók népességének alakulásáról
(közepes becslés, millió fő) (HABLICSEK és JÓKUTHY, 1999 nyomán)

1950 1998 2050
Föld 2549 5902 8909
Európa 574 729 628
Ázsia 1402 3585 5268
Afrika 221 749 1766
Dél-Amerika 167 504 809
Eszak-Amerika 172 305 392
Ausztrália és Óceánia 13 30 46

(Forrás: KSH-NKI, ENSZ 1998)

2. táblázat A Föld 10 legnépesebb országának várható lélekszáma 2050-ben
(közepes becslés, millió fő) (HABLICSEK és JÓKUTHY, 1999 nyomán)

1998 2050

Kína 1256 1478
India 982 1529
USA 274 349
Indonézia 206 312
Brazília 166 244
Pakisztán 148 346
Oroszország 147 122
Japán 126 105
Banglades 125 213
Nigéria 106 244
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Ezek a trendek „exportorientált” állattenyésztésünk jövője szempontjából meg
határozó jelentőségűek.

A FAO felmérése szerint:
- 1950-ben a világ népességének még csaknem 72%-a falvakban és tanyákon élt,
- az ezredfordulóra ez az arány 50%-ra csökken. Ez azt jelenti, hogy
- a 3. évezred kezdetén mintegy 3,2 milliárd ember városlakó.

A legújabb előrejelzések arra hívják fel a figyelmet, hogy a 21. században a világ 
népességének 80%-a városlakóvá válhat, és robbanásszerűen szaporodnak és növe
kednek azok a „megapoliszok”, amelyekről a 3. ábra ad áttekintést.

3. ábra A jövő „megapoliszai” (Forrás: Panorama)

Könnyen belátható, hogy az óriási fogyasztói centrumok ellátása hatalmas és új 
feladatokat ró az állattenyésztésre és a környezetgazdálkodásra. A fogyasztási tejellá
tást szolgáló „tejgyűrűk” számára például nagy termelésű, koncentrált és specializált 
telepeken holstein-típusú tehénállományt kell tartani és nemesíteni, a vágóhidak szá
mára óriási létszámban stresszrezisztens hízósertés-állományokat kell koncentrálni, a 
„tojásgyárakban” átlagosan évi 300 tojást produkáló tojóhibrid-populációkat kell hasz
nosítani stb. És mindezt ma már a környezetvédelem és az állatvédelem igényeinek, 
valamint az ember és az állatok egészségvédelmének megfelelő integrált rendsze
rekben szükséges megvalósítani.

A magyar állattenyésztés gyorsütemű és differenciált fejlesztése - amely nemzet
gazdasági szintű és stratégiai jelentőségű feladat - szempontjából (a röviden össze- 
foglaltakon túlmenően) a következő tételek megfogalmazása és érvényesítése elen
gedhetetlen:
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- Fejlett állattenyésztés nélkül nem valósítható meg a fenntartható agrárgazdaság.
- A fejlett állattenyésztés a környezetkultúra (környezetgazdálkodás és környezet

védelem) elengedhetetlen komponense.
- Az állattenyésztés verseny- és piacképességét a hozzáadott érték növelése, op

timalizálása alapvetően befolyásolja.
- Az állattartás és állattenyésztés a foglalkoztatás- és életszínvonal-politika nél

külözhetetlen alkotóeleme, különös tekintettel a „rurális” térségek népesség
megtartó képességére és a munkanélküliség elleni küzdelem sikerére.

A magyar állattenyésztés a rendszerváltozás nagy vesztese, a drámai létszám
csökkenés és termelési volumen visszaesés (a minőség és hatékonyság romlásával 
együtt) parancsoló szükségszerűséggel írja elő az állattenyésztés-tudomány - mint a 
fejlődés katalizátora-célratörő, nagyarányú fejlesztését!

Verseny- és piacképességünk jövője szempontjából ugyanakkor kedvező körül
mény, hogy az állattenyésztés biológiai alapjai (ma még) rendelkezésre állnak és 
megújíthatók, a környezetterhelés szintje pedig országos átlagban kedvező. A diffe
renciált fejlesztés és a minőségi termelés tudományos alapjai adottak, és a prognoszti
zálható bel- és külpiaci értékesítési lehetőségek alapján az állattenyésztés új fejlődési 
pályára juttatása indokolt és sürgetően időszerű.

A saját takarmánybázisra alapozott, kedvező takarmányhasznosítással és területi 
termelékenységgel jellemezhető, víz- és energia-takarékos, környezetkímélő, az öko
lógiai, ökonómiai és állategészségügyi szempontokat összhangba hozó állati termék
előállítás hazánkban megvalósítható és feltétlenül megvalósítandó!

A fejlesztési stratégiák kidolgozása és megvalósítása folyamatában - szem előtt 
tartva a különleges fogyasztói igényeket is - meg kell különböztetni és differenciáltan 
kell fejleszteni:
a) a minőségi tömegtermelést, amely a globalizáció hatásainak messzemenően kitett 

versenyszférát képvisel (tejtermelés, sertéshús- és broiler-termelés stb.), továbbá
b) a „hungarikumokat”, a helyi igények kielégítését, a környezetgazdálkodás, a vidék

fejlesztés, a turisztika szempontjából jelentős ágazatokat (juh, húsmarha, ló, hal, 
nyúl, méh, vadásztatás céljait szolgáló tenyésztett fajok).

Végeredményben fel kell készülnünk arra, hogy a világ élelmiszer-fogyasztása 
30 év alatt megduplázódhat, exportteljesítményünk növelése (az önköltségcsökkentés, 
a választékbővítés, a mennyiség és a minőség differenciált növelése, illetve javítása 
útján) tehát eminens nemzetgazdasági érdek! Ugyanakkor számítani kell arra is, hogy 
a világkereskedelem tovább liberalizálódik, fokozódik a konkurenciaharc a piacokért 
(a hazai piacon is meg kell küzdenünk a multinacionális cégekkel!), fokozatosan le
építik (leépítjük) az exporttámogatásokat. Ennélfogva a termeléshatékonyság, kom- 
petitív és komparatív előnyeink kiaknázása létkérdés állattenyésztésünk számára! 
Élesedik a gazdasági küzdelem az USA és Európa között, ebben a „háborúban” a ter
melés koncentrációja, specializációja és integrációja - a globalizáció - törvényszerű
en előrehalad és eldöntheti a versenyt a nemzetközi arénában.
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Mindezek következtében a K+F szféra célzott, országosan koordinált, a nemzet
gazdasági prioritásoknak megfelelő támogatása és a teljes innovációs lánc vala
mennyi résztvevőjének érdekközössége létfontosságú a magyar állattenyésztés - és 
ezen keresztül a nemzetgazdaság - számára.

Várható „szintáttörések” az állattenyésztést szolgáló genetika területén

Az állatállományok genetikai képességeinek fejlesztése az a lehetőség és „túlerő
sített láncszem”, amely katalizátorként hatva maga után vonja az állattenyésztés integ
rált rendszerének tökéletesítését. A takarmányozási és tartási technológiák, a „me
nedzsment”, az üzemszervezés stb. mind aszerint fejlődnek, illetve fejlesztendők, 
hogy milyen genetikai képességű és igényű állatpopuláció szolgálja „biológiai terme
lőeszközként” az embert. Ezért a következőkben röviden összefoglaljuk az alkalma
zott állatgenetika (állatnemesítés) területén várható „szintáttöréseket”, kihívásokat és 
lehetőségeket, amelyekre szisztematikusan és időveszteség nélkül kell felkészülnünk.

A klasszikus (mendeli) genetika szférájában:
a) Genetikai terheltségek hordozóinak felderítése molekuláris genetikai módsze

rek segítségével.
b) Nagyhatású gének hasznosítása a rezisztencia-nemesítés céljainak szolgálatá

ban. (Molekuláris genetikai módszerek segítségével).
c) A mutációs nemesítés új lehetőségei: „adekvát” (adaptív) mutációk feltárása 

és hasznosítása.

A molekuláris genetika és biotechnológia területén:
a) Részletes géntérképek hasznosítása számos állatfaj nemesítésében.
b) A „funkcionális genomika” hasznosítása.
c) Transzgénikus állatok hasznosítása bioreaktorként, a rezisztencia-nemesítés 

szolgálatában és xenotranszplantáció céljaira.
d) Az in vitro embrió-előállítás új módszereinek kidolgozása és hasznosítása, 

több állatfajra kiterjesztve.
e) Ivarspecifikus sperma hasznosítása.
f) Szexált embriók hasznosítása.
g) A klónozás megvalósítása (többféle módszerrel) és beépítése az állatnemesíté- 

si stratégiákba.
h) A biotechnológia - mint eszközrendszer - integrálása az állatnemesítésbe.

Az immuno- és biokémiai genetika területén:
a) A molekuláris genetika speciális módszereinek integrálása és hasznosítása a 

nemesítés szolgálatában (polimorfizmusok DNS-szintig történő kimutatása és 
hasznosítása).

A populáció- és kvantitatív genetika szférájában:
a) A populációdinamika nyomon-követése és irányítása molekuláris genetikai és 

immunogenetikai módszerek segítségével.
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b) A heterózistenyésztés hatékonyságának fokozása (heterózis jelenségek előre
jelzésének, tervszerű kiváltásnak és széleskörű hasznosításának megvalósítá
sával).

Az ökológiai genetika területén:
a) A genotípus x környezet kölcsönhatások prognózisának megbízhatóbbá tétele 

és kiaknázása: a genetikai-ökológiai-ökonómiai egyensúly megteremtése és 
fenntartása.

b) A magatartás genetikai prediszpozíciójának (tényezőinek és azok kölcsönha
tásainak) felderítése és hasznosítása: az „animal welfare” követelményeinek 
érvényesítése az „állatbarát” tartási rendszerek keretében.

Az örökítőérték (tenyészérték) becslése keretében:
a) A „MAS” (markerekre alapozott szelekció) széleskörű megvalósítása és haté

konyságának növelése.
b) Az informatika sokrétű alkalmazása a tenyészértékek hazai és nemzetközi 

összehasonlításában és hatékony kiaknázásában.

A tenyésztés-tervezés és -szervezés keretében:
a) Az alkalmazott genetika és biotechnológia felsorolt területeinek és a tenyész- 

értékbecslés új módszereinek integrálása: a nemesítés és az árutermelés szfé
ráinak új kapcsolatrendszere és minőségileg magasabb szintre emelt működ
tetése.

A génkészletek (géntartalékok) megőrzése és hasznosítása területén:
a) Az „in situ” génmegőrzés módszereinek integrálása a környezetvédelmi és ter

mészetvédelmi programokba.
b) Az „ex situ” génmegőrzés komplex módszereinek alkalmazása: sperma-, emb

rió- és génbankok működtetése.
c) A génerózió elleni védekezés integrált rendszere: a genetikai diverzitás meg

őrzése, újratermelése és koordinált hasznosítása.
d) Kívánatos gének kiemelése a „gén-pool”-ból és beépítése nemesítési progra

mokba.
e) Transzgénikus és klónozott „csúcsegyedek” génkészletének fenntartása és 

tervszerű hasznosítása.
f) „Hungarikumot” képviselő fajták és típusok (pl. magyar szürke szarvasmarha, 

mangalica sertés, rackajuh stb.) génkészleteinek védelme és hasznosítása.

A nemesítés integrációja keretében:
a) A vertikális és horizontális integráció új rendszere, a felsoroltak szisztemati

kus alkalmazásával.
b) A nemzetközi integráció: a nemesítés „globalizációja” új dimenziói (kölcsö

nös előnyök érvényesítése, közös érdekeltség megteremtése és fenntartása, 
nemzetközi harmonizáció, munkamegosztás és koordináció).

c) A nemzeti érdekek és értékek védelme és érvényesítése, a nemzeti „imázs” 
erősítése és hasznosítása.
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Olyan kis ország számára, mint Hazánk, „Navigare necesse est!” - „hajózni mu
száj !” A gyors, rugalmas alkalmazkodás és reagálás, az új ismeretek hatékony alkal
mazása és továbbfejlesztése, érdekeink időbeni felismerése és érvényesítése sorskér
dés! A nemzetközi arénában - az állatnemesítés küzdőterén is - egyre kíméletlenebb a 
küzdelem, ezért felkészültségünk, önbizalmunk, reakcióképességünk és akcióegysé
günk meghatározó lesz és sikerre vihet bennünket - Magyarországot - a 21. században!

3.9. KORSZAKVÁLTÁSOK ÉS KIHÍVÁSOK
A GAZDASÁGI ÁLLATOK TAKARMÁNYOZÁSÁBAN
ÉS A TARTÁSTECHNOLÓGIÁBAN

Schmidt János, Csermely Jenő, Fenyvesi László, Gundel János,
Mézes Miklós, Tóth László

Abban a jelentős fejlődésben, amelyet állattenyésztésünk az elmúlt 50 évben elért, 
a céltudatos genetikai munka mellett a takarmányozásban, valamint a tartástechnológiá
ban bekövetkezett számottevő előrehaladás is közrejátszott. A tenyésztőmunka ered
ményeként megnövekedett genetikai potenciál kiteljesedését az tette lehetővé, hogy az 
állatállomány genetikai értékének javulásával párhuzamosan a takarmányozás színvo
nala is folyamatosan fejlődött és a termelés technikai feltételei is tökéletesedtek.

Amennyiben sorra vesszük azokat az új tudományos eredményeket, fejlesztése
ket, amelyek a takarmányozás elméletét és gyakorlatát jelentős mértékben vitték előre, 
úgy az elsők között az ipari keveréktakarmány gyártás beindítását és iparrá fej
lesztését kell említeni. A keveréktakarmányok használata teremtette meg leginkább 
annak a feltételeit, hogy a gazdasági állatok takarmányozásával kapcsolatos új tudo
mányos eredmények a gyakorlatban gyorsan és széleskörűen bevezetésre kerüljenek. 
A keveréktakarmányok használatával ugrásszerűen javult az állatok aminosav, vitamin 
és mikroelem ellátása.

Korszakváltást jelentett a monogasztrikus állatok fehérje, illetve aminosav ellátá
sában az ipari úton (szintézissel, vagy fermentációval) előállított aminosavak 
megjelenése és széleskörű felhasználása. Lizinből és metioninból már az 1970-80 kö
zötti időszakban is évi 5-6 ezer tonnát használtunk fel a sertés és a baromfi takarmá
nyozásban. Az ipari úton előállított aminosavak a bendőstabil bypass készítmények 
formájában a kérődzők takarmányozásába is bevonultak. Az ipari úton előállított amino
savak - mindenekelőtt a lizinkiegészítés - jelentősen javították a zömmel kukoricára 
alapozott abrakbázisunk fehérjéjének biológiai értékét és ezzel a fehérjekonverziót.

A lizinhez és a metioninhoz hasonlósan az 1970-es években megkezdődött az 
ipari úton előállított vitaminok rendszeres használata az ipari keveréktakarmányok
ban. A vitaminpremixek használatával számottevő mértékben javult a gazdasági álla
tok vitaminellátása a legtöbb vitamin tekintetében, ami más táplálóanyagok mellett 
ugyancsak közrejátszott a teljesítmények javulásában, valamint az elhullások mérsék
lésében. A minerál stabil vitaminkészítmények kifejlesztése nagyban növelte a vita
min kiegészítések hatékonyságát.
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A keveréktakarmányok használatának széleskörű elterjedése nem csak az állatok 
aminosav és vitaminellátása tekintetében jelentett minőségi javulást, hanem az ásvá
nyi anyag, mégpedig elsősorban a mikroelem ellátás tekintetében is. Lényeges erő- 
lelépés volt, amikor egyes mikroelemeket (Zn, Fe, Mn, Cu) olyan komplexek (pl. kü
lönféle kelátok) formájában keverték a premixekbe, amely kötésből nagyobb haté
konysággal szívódnak fel a mikroelemek, mint a szervetlen formából.

Sokat fejlődött az elmúlt évtizedekben a takarmánytartósítás technológiája is. 
A szénakészítésben a szellöztetéses szárítási technológia kifejlesztése, a forrólevegös 
zöldliszt készítés bevezetése, az utóbbi évtizedben pedig a nagybálás szénakészítési 
technológia széleskörű elterjedése tette lehetővé a kézi munkaerő igény, valamint a 
tartósítási veszteség csökkentését. Megjegyzendő, hogy a lucernaszéna esetében a 
tartósítási veszteségeket a nagybálás technológia bálacsomagolásos változata csök
kenti lényegesen. Az erjesztéses tartósításban a kémiai konzervánsok, az utóbbi évti
zedben pedig a biológiai tartósítószerek kifejlesztése és elterjedése tette lehetővé a 
konzerválást veszteségek mérséklését. Technológiai tekintetben a közelmúltban beve
zetett fóliahengeres silózási technológia eredményezett átütő sikert, ami a technológia 
rugalmasságával és univerzalitásával, valamint azzal a ténnyel magyarázható, hogy a 
fajlagos létesítési költségek, valamint a veszteségek ennél a technológiánál kisebbek, 
mint a falközi silók esetében.

Mérföldkő volt a hazai takarmányozásban, amikor 1986-ban a keményítöérték 
használatáról valamennyi állatfaj takarmányozásában a takarmányok energia alapon 
történő értékelésére tértünk át. A sertések takarmányozásában az emészthető, a ba
romfi takarmányozásban a metabolizálható, a kérődzők takarmányozásában pedig a 
parciális nettó energia használata következtében pontosabbá vált az állatok energia
ellátása, ami nem csak a teljesítményeket, hanem az energia-transzformáció hatásfokát 
is javította. Előnye volt az áttérésnek az is, hogy ezzel energiaértékelési rendszerünk 
alapelveit és kifejezésmódját illetően is szinkronba került a fejlett állattenyésztéssel 
rendelkező országok rendszereivel, ami alapfeltétele a szakmai együttműködésnek, a 
tudományos eredmények cseréjének, illetve átvételének.

Jelentőségében hasonló munka volt a kérődzők takarmányozásában bevezetett új 
fehérjeértékelési rendszer - a metabolizálható fehérjerendszer - kidolgozása. Túl 
azon, hogy ezzel a fehérjeértékelés tekintetében is szinkronba kerültünk a világ ná
lunknál fejlettebb részével, az új rendszertől a nagy tejtermelésű állományok töké
letesebb fehérje, illetve aminosav ellátását, következésképpen a termelés és fehérje
transzformáció hatásfokának javulását, a szaporodásbiológiai helyzet kedvezőbbé vá
lását várjuk.

Nagy hatást gyakorolt a takarmányozás fejlődésére a számítógépek bekapcsolá
sa a takarmánygazdálkodásba. Az egyre tökéletesebb szoftverek lehetővé teszik akár 
15-20 táplálóanyagot egyszerre tekintetbe vevő, árra optimalizált takarmányadagok, 
valamint keveréktakarmány receptúrák rövid idő alatti összeállítását. Amennyiben az 
etetni kívánt takarmányok táplálóanyag tartalma kémiai vizsgálattal került megállapí
tásra, a számítógéppel összeállított takarmányadagok etetésekor a termelés növekedé
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se, valamint a takarmányozási költségek csökkenése a jellemző. Azt azonban hangsú
lyozni szükséges, hogy a számítógépes ismeretek mellett a legjobb programok sikeres 
alkalmazásához is biztos takarmányozási tudásra van szükség.

Az elmúlt évtizedekben a tartástechnológiában is számos olyan fejlesztésnek 
lehettünk tanúi, melyek alapvető hatással voltak egy-egy állattenyésztési ágazat fejlő
désére. így pl. a szarvasmarhatartásban átütő munkatermelékenység növekedést ered
ményezett a gépi fejes bevezetése. Amíg kezdetben a gépi fejés még 9-10 szakszerűen 
elvégzendő műveletből állt, addig ma a tőgystimuláló pulzátoros egységgel, fejőké
szülék leemelő automatával, számítógéppel összekapcsolt fejőgépek kevés emberi be
avatkozással is a tejleadás idegi és hormonális hátterét figyelembe vevő fejést tesznek 
lehetővé.

Az 1960-as években a nagy állattartó létesítményekben általánossá vált az etetés, 
itatás, a légcsere, valamint a trágyaeltávolítás gépesítése. A szarvasmarhatartásban 
hosszú időn át sikertelenül kísérleteztek a kötött tartás nagyüzemi honosításával és 
teljes automatizálásával. Végül a kötetlen tartástechnológia vált általánossá és ehhez 
igazodott a takarmányozás, a fejés, valamint a trágyaeltávolítás gépesítése és automa
tizálása.

A baromfitartásban a nagyüzemi tömegtermelés vált uralkodóvá, létrejöttek az 
ún. tojás- és húsgyárak, amelyeket teljes technológiájukban gépesítettek és automati
záltak. Az automatizálásban minőségi változást jelentett a számítástechnika bekap
csolása az említett technológiai műveleteknek az irányításába. Az 1980-as években 
megjelentek a személyi számítógépek a gabonaszárító - tároló telepeken, a takar
mánykeverő üzemekben, valamint az állattenyésztő telepeken, ahol az adatok gyűjté
sére, archiválására, a termelési folyamatok irányítására, vezérlésére és ellenőrzésére 
nyertek felhasználást.

A takarmányozási és a technológiai kutatásokra jelentős feladatok várnak az el
következendő évtizedekben is, hiszen napjainkban már a nemzetközi együttműködés 
előnyeit kihasználó, a biotechnológia legújabb eredményeire támaszkodó tenyésztő
munka várhatóan az eddiginél gyorsabb ütemben fogja növelni az állatok genetikai 
képességeit. Az állományátlagban laktációnként már ma is 10-11 ezer liter tejet ter
melő tehenek, a 42 napos korra 2,0 kg-nál nagyobb testtömeget elérő brojlerek, a 24 
hetes korra 20 kg-ot meghaladó testtömegű pulykakakas táplálóanyag szükségletét, 
környezete iránti igényét már ma sem könnyű fedezni, illetve megteremteni. Nehezíti 
a feladatot, hogy a jövőben tovább fog nőni a termékek minősége iránti igény.

A takarmányozási kutatások fontos feladata lesz a következő évtizedben a táp
lálóanyag szükségleti értékek folyamatos revíziója valamennyi táplálóanyag tekin
tetében. Ennek a munkának lesz a része, hogy a monogasztrikus állatok esetében a 
bélsár vizsgálatán alapuló emésztési együtthatók használatáról az ileális emésztési 
együtthatókra kell átállni. A nyersfehérje emészthetőség mellett a leggyakrabban li
mitáló aminosavak (lizin, metionin, treonin és triptofán) ileális emészthetőségére is 
tekintettel kell lenni a keveréktakarmányok összeállításakor. Arra kell számítani, hogy 
a következő években újabb aminosav - várhatóan a triptofán - ára éri el azt a szintet,
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hogy üzemi méretű használatával lehet számolni. Ez számunkra különösen fontos lesz, 
hiszen az abrak bázisunknak mintegy 60%-át jelentő kukorica a lizin mellett triptofán- 
ban is igen szegény.

A következő években az ismert veszélyek miatt az antibiotikumok nutritív célú 
felhasználásának további visszaszorulásával kell számolnunk. Ezek szerepét foko
zatosan a pre-, a pro-, illetve a szimbiotikumok fogják átvenni. Az emésztőtraktus 
mikrobiális egyensúlyának, a gazdaállat számára a legkisebb mikrobiális terhelést je
lentős eubiózis fenntartásában, a diszbiózis megelőzésében a jövőben várhatóan egyre 
nagyobb szerep hárul a probiotikumokra, illetve a szimbiontikumokra. Az ezekben ta
lálható mikroszervezetekről (baktériumokról, gombákról) beigazolódott, hogy bio
regulációs és szisztematikus hatásokkal (tejsavtermelő, biofilm képző, enzimaktivitást 
fokozó stb.) közreműködnek az eubiózis fenntartásában, így az ilyen mikroszervezete- 
ket tartalmazó készítmények védelmet jelenthetnek az állatok számára potenciálisan 
kórokozó mikroorganizmusokkal szemben. Már napjainkban is kiterjedt kutatások 
folynak, hogy hozamfokozás és a stressztűrő képesség növelése céljára fejlesszenek ki 
készítményeket. A kísérletek a jövőben várhatóan arra is kiterjednek majd, hogy a 
probiotikumok, illetve a szimbiotikumok a különböző kórokozó mikroszervezetek 
(baktériumok és vírusok) elleni prevencióra, sőt esetleg terápiás célokra is alkalmasak 
legyenek.

Az emésztőtraktus mikroflórája, annak csíraszáma és összetétele az állatok im
munstátuszát is jelentős mértékben meghatározza. Eubiózis esetén a celluláris és 
humorális immunválasz-készség a primer mediátor (citokinek) mérsékelt kiválasztása 
mellett is megfelelő szinten tartható, így a heveny szisztémás immunválaszokra for
dítandó energiákat a termelés céljára használják az állatok. Heveny szisztémás im
munválasz esetén a takarmány fel vétel csökkenésére, az életfenntartó energiaigény nö
vekedésére, az aminosavak oxidatív lebontásának fokozódására, mindezek eredmé
nyeként az állatok növekedésének és termelésének növekedésére lehet számítani. Az 
immunrendszert segítő eubiózis fenntartása ismereteink szerint takarmányozási eszkö
zökkel is segíthető. Ilyen takarmányozási megoldások lehetnek: kórokozómentes ta
karmányok etetése, a takarmányok acidifikálása szerves savakkal és azok sóinak fel
használásával, probiotikumok és szimbiotikumok, továbbá antimikrobás hatású ter
mészetes adalékok (növényi kivonatok, illóolajok, élesztősejtfal preparátumok, 
oligopeptidek) alkalmazásával. Ahhoz azonban, hogy a pro- és szimbiotikumok, va
lamint az említett adalékanyagok az antibiotikumoknak az emésztőcső mikrobiológiai 
állapotára gyakorolt szabályozó hatását biztonsággal átvehessék, a kutatásnak még 
jelentős feladatai vannak. Ismerve az Európai Uniónak az antibiotikumokkal kapcso
latos egyre szigorodó szabályozását, biztonsággal prognosztizálható, hogy a kutató
munka az említett területen fel fog gyorsulni.

Az enzimek takarmányozási célú hasznosítása már az elmúlt évtizedben meg
kezdődött, de a bennük rejlő lehetőségek széleskörű hasznosítása a következő idő
szakban várható. Az egyre aktívabb celluláz, proteáz, amiláz, glükanáz és egyéb szén
hidrátbontó enzimkészítmények lehetőséget adnak arra, hogy a fiatal állatokat hama
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rabb szoktassuk rá a szilárd takarmányok fogyasztására, továbbá hogy javítsuk a ki
fejlett állatok emésztését, ami azonos hatású a takarmányok energia-, illetve fehérje
koncentrációját javító eljárásokkal. Az enzimek nem csak a felszívható szerves anya
gok mennyiségének növelésére alkalmasak, hanem segítségükkel az állatok ásványi 
anyag ellátása is javítható. Fitáz kiegészítéssel a monogasztrikus állatok fitin- 
foszforsav hasznosítása és ezzel P-ellátása egyértelműen jobbá tehető. Fontos szerep 
vár a sejtfalbontó enzimekre a takarmánytartósításban. A harmadik generációs bioló
giai tartósítószerek lényeges komponensét képezik azok az enzimek (celluláz, xylanáz, 
pentozanáz stb.), amelyek a silózandó növény rostanyagainak elbontásával biztosítják 
a tej savtermelő baktériumok számára szükséges erjeszthető szénhidrát mennyiséget.

Már az elmúlt időszakban többször okozott gondot, hogy az állatok takarmány
felvétele nem mindig volt szinkronban a folyamatosan növekvő termeléssel. A terme
lés további emelkedése várhatóan állandósítja ezt az ellentmondást. Ezért a takar
mányfelvételt növelő természetes alapú íz- és aromaanyagok keresése, valamint a 
hormonális rendszer kínálta lehetőségek hasznosítása aktuális területe lesz a takar
mányozási kutatásoknak.

A kérődzők esetében a növekvő termelést minden tekintetben kiszolgáló tápláló
anyag ellátást nehezíti, hogy a táplálóanyagok az elögyomrokban - elsősorban a ben- 
dőben - zajló mikrobás fermentáció közbeiktatásával jutnak el a gazdaállatokhoz. Már 
a 8-9000 literes tejtermelés energia- és fehérjeszükséglete is csak úgy fedezhető a 
bendőflóra és fauna működésének sérülése nélkül, hogy a táplálóanyagok (fehérje és 
zsír) egy részét bypass készítmény formájában adjuk az állatoknak és ezzel kivonjuk 
őket a bendőfermentáció folyamatainak köréből.

A tejtermelés további növekedésével mindinkább a tejcukor szintéziséhez szük
séges glükóz válik a termelés limitáló tényezőjévé. A májat nagymértékben igénybe 
vevő glükoneo-genézist csak úgy tudnánk mérsékelni, ha a könnyen lebontható szén
hidrátok egy részének hidrolízisét a bendőből a vékonybélbe lehetne áthelyezni, azaz 
ha az energiaellátás egy részét bypass szénhidrátokkal tudnánk a tehenek részére 
biztosítani. Az eddig elvégzett vizsgálatok arra utalnak, hogy ennek a megoldása a 
bypass fehérje- és zsírkészítmények kifejlesztésénél lényegesen nehezebb feladat a 
kutatás számára.

A következő évtizedben várhatóan felgyorsulnak azok a kutatások, amelyek célja 
a bendőben élő mikrobiális ökoszisztéma faji összetételének módosítása, az elő
nyösebb tulajdonságokkal bíró mikrobák számarányának növelése. A korszerű bio
technológiai módszerek ennek minden bizonnyal megteremtik a lehetőségét. A bendő
ben folyó nyersrost lebontás növelése, a fehérjebontás és az aminosavak dezaminálá- 
sának mérséklése, a metántermelés csökkentése, megváltoztatott tulajdonságú bendő- 
baktériumok biotechnikai úton történő előállításával és a bendőben történő elszaporí- 
tásával belátható időn belül megoldandó feladatnak tűnik.

A jövő várható aktuális kutatási feladatainak számbavételekor nem kerülhető 
meg a genetikai úton módosított takarmányok felhasználásának kérdése, hiszen a 
világ számos országában már jelenleg is etetnek a gazdasági állatokkal olyan növényi 
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eredetű takarmányokat, amelynek nemesítése során igénybe vették ezt a korszerű bio
technikai eljárást. Példa erre a szójabab, melynek a genetikai úton módosított válto
zatából készült extrahált szójadarát az Amerikai Egyesült Államokban nagy mennyi
ségben használják fel takarmányozásra. A takarmányozási kutatások fontos feladata 
lesz a következő évtizedben, hogy más szakterületek (genetika, orvostudomány) ku
tatóival együttműködve korrekt kísérletek keretében állapítsa meg az ilyen takarmá
nyok etetésekor várható hatásokat. Ilyen kísérletekre nem csak a tudományos bizo
nyosság megszervezése érdekében, hanem a genetikai úton módosított termékekkel 
kapcsolatban meglevő előítéletek feloldása érdekében is szükség van.

A jövőben minden bizonnyal tovább növekszenek az állati eredetű termékekkel, 
élelmiszerekkel kapcsolatos minőségi igények, sőt speciális összetételű, különleges 
dietetikai igényeket kielégítő élelmiszerek iránti kereslet megjelenése is várható. 
Ilyen termékek lehetnek pl. a megváltoztatott, a humán szükségleteknek jobban meg
felelő zsírsavösszetételű tejzsír, illetve vaj, a módosított zsírsav összetételű, növelt 
E-vitamin tartalmú tojás stb. Az ilyen speciális összetételű termékek előállításához 
szükséges takarmányozási ismereteknek csak egy részével rendelkezünk, ezért további 
kutatómunkára van szükség ahhoz, hogy a különleges minőségi igényeket kielégítő - 
ebből következően exportképes - termékek körét bővíteni lehessen. Eredményesebb 
lehetne a munka, ha a takarmányozási és humán dietetikai kísérletek jobban össze
hangolásra kerülnének.

A takarmányok, de rajtuk keresztül az élelmiszerek minőségét számottevő mér
tékben befolyásolják a takarmányokban található antinutritív anyagok. Közülük a 
legtöbb figyelmet a következő években a takarmányok toxintartalmára kell fordíta
ni. Ezt egyrészt a hazai takarmányok igen jelentős és sajnos emelkedő mértékű toxin- 
fertőzöttsége indokolja, de fontos az indokok között az is, hogy a gombatoxinok 
okozta gazdasági kár igen nagy, a közegészségügyi veszélyek ma pedig még szinte 
felbecsülhetetlenek. A kutatómunkának ki kell terjednie a gomba-, illetve toxinmentes 
takarmányok előállításának feltételeire, továbbá a már fertőzött takarmányok dekonta- 
minációjára, valamint dezinfekciójára. Az eredményes munka fontos tényezője ebben 
az esetben is a különböző szakterületek kutatóinak szoros együttműködése.

Várhatóan fontos része lesz a takarmányozási kutatásoknak a környezetbarát 
takarmányozási technológiák kidolgozása, az állattartás okozta környezetterhelés 
takarmányozási eszközökkel történő mérsékelése. A monogasztrikus állatok takarmá
nyának fitáz enzimmel végzett kiegészítése jelentősen csökkenti a sertés- és baromfi
tartó gazdaságok környezetében lévő területek foszfor terhelését. Az etetett takar
mányfehérje aminosav összetételének javítása a vizelettel ürülő nitrogén csökkentését 
teszi lehetővé. Az említett példákon túlmenően a takarmányozás számtalan lehetősé
get kínál a bélsárral és vizelettel ürülő szerves és szervetlen anyagok mennyiségének 
csökkentésére, ami egyet jelent a környezet terhelésének mérséklésével. A tápláló
anyag szükségleti értékek pontosítása, az ezeknek megfelelő táplálóanyag ellátás, a 
szerves anyagok emészthetőségének javítása, az ásványi anyag kiegészítés jobban fel
szívódó komplexekkel (pl. kelátokkal) történő végrehajtása, a fehérje ipari úton előál
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lított aminosavakkal történő komplettálása stb., a trágyával ürülő táplálóanyagok 
mennyiségének csökkenését eredményezik. A felsorolt lehetőségek hasznosításához, 
illetve a lehetőségek bővítéséhez további ismeretekre, adatokra van szükség, ami vi
szont csak intenzív kutatómunkával szerezhető meg.

A termelés technikai feltételeit illetően a következő években az automatizáció, 
valamint a számítógépek további térhódítása lesz a jellemző. A számítógépekkel 
összekapcsolt automaták a biológiai folyamatok ellenőrzésén és irányításán túl lehető
séget adnak a termelési folyamat, pl. az energia, a víz, valamint a különböző vegyi 
anyagok felhasználásának optimalizálására.

A biológiai folyamatok (pl. takarmányozás, fejés) automatizálásának alapfeltétele 
az elektronikus állatazonosítás megvalósítása. Az elektronika fejlődése lehetővé 
tette az azonosító egységek miniatürizálását, inplantálható egységek kifejlesztését. 
Alkalmazásuk napjainkban valamennyi gazdasági állatfajnál megkezdődött. A bizton
ságos állatazonosítás tette lehetővé a takarmányadagoló automaták, valamint fejőro
botok kifejlesztését, amelyek a következő években olyan tehenészetek kialakítását te
szik lehetővé, amelyek akár napokig is emberi felügyelet nélkül működhetnek.

A leírtak alapján megállapítható, hogy a takarmányozási és a tartástechnológiai 
kutatásoknak jelentős feladatokat kell megoldaniuk ahhoz, hogy a megnövekedett ge
netikai képességű állományok képességeiket a gyakorlati körülmények között is reali
zálni tudják. Nehezíti a feladatot, hogy a termelés növekedésével együtt folyamatosan 
javítani szükséges a termékek minőségét is, valamint hogy olyan technológiákat kell a 
kutatómunka során kifejleszteni, melyek nem veszélyeztetik azt a környezetet, mely
ben nem csak mi, hanem a jövő generációi is élni lesznek kénytelenek.

3.10. KORSZAKVÁLTÁSOK AZ ÁLLATEGÉSZSÉGÜGYBEN,
A JELENLEGI HELYZET ÉS A KÖZELJÖVŐ FELADATAI
Varga János, Kovács Ferenc, Mészáros János, Nagy Béla

Az állategészségügy feladatai a mezőgazdasági termelés igényeihez igazodóan 
igen sokrétűek. E feladatkörbe beletartozik:
- az állatok (ideértve a haszonállatok mellett a vadon élő, vadas parkokban, állatkert

ben tartott állatokat, valamint a kedvtelésből tartott állatokat is) egészségének a vé
delme, a betegségek, szaporodásbiológiai, anyagforgalmi zavarok, a takarmányozá
si és tartási hibák következményeként kialakuló egészségkárosodások megelőzése, 
illetve a betegek gyógyítása,

- az állattartás állategészségügyi szempontból optimális, illetve még elfogadható kö
rülményeinek a meghatározása, figyelembe véve az állatok faji igényeit, az etikai 
szabályokat és az állatvédelmet,

- az állategészségügynek jelentős környezetvédelmi feladatai is vannak, az állattartás 
környezetkímélő, illetve a környezetet legkevésbé terhelő módjainak a kialakításá
ban, az elhullott állatok, vágási hulladékok szakszerű ártalmatlanná tételében (hogy 
ez mennyire fontos, illetve milyen károkkal járhat, azt jól mutatja az állati eredetű 
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takarmány kiegészítők, hús- és csontlisztek takarmányozásban való felhasználására 
visszavezetett BSE, illetve annak az emberben megjelent variánsa, vagy idehaza is 
jól példázza ezt a tiszai ciánszennyezés következtében elhullott haltetemek ártalmat
lanná tétele körül kialakult, a lakosság jelentős részét érintő vita, illetve félelem), 

- végül az állategészségügynek döntő szerepe van a fogyasztók jó minőségű, magas 
tápláló és élvezeti értékű, emellett biztonságosan, azaz az ember egészségének a ve
szélyeztetése nélkül fogyasztható állati eredetű élelmiszerekkel való ellátásában, 
kezdve a termék előállítás első lépésétől, egészen azok elfogyasztásáig. Az állati 
eredetű élelmiszerek biztonságos fogyaszthatósága (az összetétel és az előállítás hi
giéniai körülményei mellett) a fejlett világ országaiban az utolsó két évtizedben ki
emelt fontosságú kérdéssé vált. A fogyasztót az élelmiszerek oldaláról fenyegető 
veszélyek elkerülésére, illetve csökkentésére alakították ki, a WHO ajánlására, a 
Nemzeti Élelmiszerbiztonsági Programokat.

A manapság működő Állategészségügyi és Élelmiszerellenőrző Szolgálat kiala
kulásához hosszú út vezetett. Az állategészségügyben lényegében három nagyobb kor
szak különböztethető meg. Az első a kezdetektől egészen a II. világháború végégig, 
illetve a háborús károk helyreállításáig tartott. Ezt követte az 1950-es évek végétől az 
1960-as évek elejétől kezdődő, a mezőgazdasági nagyüzemek és a nagyüzemi tömeg
termelés kialakulásának a szakasza, amely az 1990-es évek elején bekövetkezett for
dulattal zárult le. A harmadik, jelenleg is tartó szakasznak a rendszerváltás kezdete óta 
eltelt időszak tekinthető.

A gazdasági haszonállatok egészségügyi helyzete, elsősorban az azokban előfor
duló fertőző betegségek, tömeges elhullásokkal járó járványok megjelenése egészen 
az II. világháború végéig jelentősen befolyásolta a mezőgazdaság, a mezőgazdaságból 
élők és ezáltal az egész ország helyzetét. A múlt században és az e század első felében 
megjelent járványokat részben a betegségek és még inkább a kórokozók tulajdonsá
gaira vonatkozó közelebbi ismeretek, valamint a megfelelő gyógyszerek, vakcinák hi
ánya miatt csak igen nagy nehézségek árán, illetve egyáltalán nem sikerült korlátozni. 
Pedig az állatállomány már a II. világháború előtt is nagy értéket képviselt, a gazdasá
gi haszonállatok aránya azonban jelentősen különbözött a maitól.

Az 1938. évi állatszámlálás alapján az akkori FM évkönyve szerint a legfonto
sabb gazdasági haszonállatok létszáma az alábbi volt: ló: 0,8 millió, szarvasmarha: 1,8 
millió, juh: 1,6 millió, sertés: 3,1 millió, baromfi 21,9 millió. A szarvasmarha-, juh- és 
a lóállomány létszáma a jelenlegihez, de az utóbbi évtizedekéhez képest is jelentősen 
magasabb volt, míg a sertés- és baromfi állomány létszáma az utóbbi évtizedekét meg 
sem közelítette, bár a baromfiágazat már akkor is évente pl. 500 tonna libamájat ex
portált.

A különféle fertőző betegségek széleskörű elterjedtsége ellenére az 1900-as évek 
első évtizedeiben a magyar állat-egészségügyi szolgálat, az oktatással és a kutatással 
szoros együttműködésben mind szervezetében mind pedig szabályzataiban Európa 
számos országának mintául szolgált. Már 1900-tól működött pl. az Országos Állat
egészségügyi Tanács, amely szakkérdésekben való állásfoglalásaival jelentősen segí
tette a mindenkori mezőgazdasági kormányzat munkáját. Az 1928. évi XIX. te. alap
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ján megalkotott 100.000/32. sz. Állategészségügyi Szabályzat megalapozottságát mu
tatja, hogy 1962-ig volt érvényben. Kiemelkedően jó volt a század elejétől kezdődően 
az állatorvosi szakoktatás színvonala. A Hutyra-Marek, majd Manninger-Mócsi által 
írt, több kiadásban megjelent, a háziállatok fertőző betegségeit és belgyógyászatát tár
gyaló tankönyvek világhírnévre tettek szert, több mint tíz nyelvre lefordították azokat, 
s generációk tanultak belőle külföldön is. A század első éveiben írta le Aujeszky Ala
dár a később róla elnevezett betegséget, amely ellen világszerte és nálunk is most fo
lyik a mentesítés, illetve Marék József az ugyancsak később róla elnevezett és manap
ság is mindenütt előforduló Marek-féle betegséget. Igen jelentős eredménynek szá
mított a kutyák veszettség elleni kötelező védőoltásának a bevezetése, amely a szigorú 
kutyarendtartással együtt lehetővé tette az urbánus veszettség felszámolását, a világon 
elsőként nálunk, az 1930-as évek végére.

A n. világháború az állatállomány jelentős részének pusztulásával járt, 1945 végén 
az állatlétszám az 1938. évihez képest kb. 56%-kal volt kevesebb. A II. világháború 
utáni első években a mezőgazdasági termelés újraindítása és a lakosság élelemmel 
való ellátása volt a legfontosabb cél. Az állati eredetű élelmiszerekkel való ellátás 
érdekében, mindenekelőtt az állatállomány létszámát kellett növelni és ezt szolgálta, 
illetve támogatta a maga eszközeivel az állategészségügy is. A háborút követő leg
fontosabb állategészségügyi feladatok közé tartozott az újonnan behozott, illetve a há
ború alatt újból elterjedt fertőző betegségek, így elsősorban a ragadós száj- és köröm
fájás, a brucellosis, a szarvasmarha gümőkór, a juhhimlő, a malleus, a tenyészbéna- 
ság, a sertéspestis, a baromfipestis és a veszettség visszaszorítása, illetve lehetőség 
szerinti felszámolása. Ezek közül a betegségek közül a tenyészbénaságot, a malleust 
és a juhhimlöt az 1950-es évek közepére, végére sikerült felszámolni, másokat, így a 
ragadós száj- és körömfájást, valamint a sertés- és baromfipestist részben új oltó
anyagokkal, részben pedig igazgatási intézkedésekkel sikerült jelentősen korlátozni. 
Különösen jelentős eredményeket értünk el a kutyák kötelező védőoltásának ismételt 
bevezetésével az urbánus veszettség felszámolásában.

Az 1950-es évek vége, az 1960-as évek eleje állategészségügyi szempontból is 
korszakváltást jelentett. Befejeződött a háború okozta károk helyrehozása, létrejöttek 
a mezőgazdasági nagyüzemek, amelyek a korábbitól lényegesen eltérő állategészség
ügyi ellátást igényeltek és számos új állategészségügyi feladatot is jelentettek.

A különböző udvarokból összehozott állatok között a fertőző betegségek egy ré
sze (pl. a gümőkór, a brucellosis) általánosan elterjedt és megjelentek olyan vírusos és 
baktériumos betegségek (pl. valamennyi állatfajban a légző- és emésztőszervi beteg
ségek egész sora), amelyeket a korábbiakban nem ismertünk, s amelyek különösen a 
nagyüzemi tömeges állattartás és a rossz higiéniai körülmények miatt igen jelentős 
veszteségeket okoztak. Tetézték a gondokat a nagyüzemi állattartás állathigiéniai prob
lémái, a zsúfolt tartás, a takarmányozási hibák, a takarmányokban lévő mikotoxinok 
károsító hatása, de önmagában a nagy létszámú állományok (több ezres tehenészetek, 
több ezer kocás sertéstenyészetek-, illetve hizlalótelepek) kialakulása, az állományok, 
illetve az egyes korosztályok keverése is igen jelentős állategészségügyi problémákat 
okozott.
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Az állategészségügyi gondok megoldásában jelentős feladat hárult az állategész
ségügyi (diagnosztikai) intézetekre is. Az 1928-ban alapított Országos Állategészség
ügyi Intézet mellett 1948 és 1971 között öt vidéki diagnosztikai intézet is létrejött.

Az 1960-as évek elejétől rohamléptekkel alakult ki, illetve fejlődött a nagyüzemi 
baromfitartás, ideértve a nagyüzemi csirke-, pulyka-, liba- és kacsatartást is. Jól érzé
kelteti ezt, hogy a törzsállomány létszáma, a tojás- és hústermelés, valamint az utóbbiak 
egy főre eső fogyasztása 20 év alatt megduplázódott. Egymás után jöttek létre a kü
lönféle szakmai társaságok, szakosztályok (baromfi, szarvasmarha, sertés egészség
ügyi társaság stb.) amelyek máig is működve igen jelentős szakmai segítséget nyúj
tottak az adott ágazat állategészségügyi gondjainak a megoldásához.

A nagyüzemekben jelentkező betegségek okozta veszteségek megelőzésére az 
1960-as évek elejétől egészen az 1980-as évek végéig számos, országos és tárcaszintű 
kutatási program is indult. Ezek a kutatási programok jelentős gazdasági haszonnal já
ró eredményeket hoztak, elsősorban a tömegesen előforduló emésztőszervi- és légző
szervi megbetegedések megelőzésében. A kutatók új gyógyszereket, vakcinákat fej
lesztettek ki, ezek egy jelentős részét szabadalmaztatták és forgalomba is hozták, mind
ezekkel óriási veszteségeket előzve meg. Számos vírusvakcinánk, amelyet abban az 
időszakban dolgoztak ki, még manapság is forgalomban van. Ezek közül különösen 
jelentősek voltak a szarvasmarhák fertőző rhinotracheitise, a szarvasmarha vírusos 
hasmenése, a borjak adenovírusok okozta, valamint a sertés Aujeszky-féle betegségé
nek a megelőzésére kidolgozott és a gyakorlatba bevezetett vakcinák. E vírustörzsek 
első izolálása, a vírusok tulajdonságainak a közelebbi megismerése igen jelentős, 
nemzetközi viszonylatban is prioritást élvező publikációt, sok citációt és ezáltal je
lentős tudományos elismertséget és hírnevet eredményezett a kutatóknak és az ország
nak is. Az 1970-es évek közepétől a virológiái és bakteriológiai kutatásokban egyaránt 
megjelentek a finomabb fehérje és nukleinsav kimutatási és elemzési módszerek, teret 
nyert a mikrobiológiai genetika. Ezek a kutatások is igen jelentős eredményeket hoz
tak, különösen az adenovírusok, a herpesvírusok, a baromfipestis és néhány más vírus 
esetében. Ezek a kutatások eredményezték több, genetikailag megváltoztatott vírus
törzsnek az oltóanyag termelésbe való bevezetését.

A tudományos eredmények gyakorlati hasznosulását, az igazgatási rendszabályok 
érvényesítését jelentősen elősegítették az 1970-1980 között megépült, létszámukban 
és szakmai teherbíró képességükben jelentősen megerősödött megyei állategészség
ügyi és élelmiszer ellenőrző állomások, valamint azok laboratóriumai is.

Az 1960-tól 1990-ig eltelt három évtized a számos gond mellett igen jelentős 
eredményeket hozott a fertőző betegségek felszámolásában is. Egyebek mellett min
tegy 20 éves kitartó munka eredményeként 1980-ra sikerült felszámolni a szarvasmar
ha gümőkórt, 1985-re pedig a szarvasmarha brucellosist is. Az 1970-es évek közepére 
az ország mentessé vált a sertéspestistől. Mindezeket az eredményeket az állategész
ségügy a mezőgazdasági termelés jelentős mennyiségi növekedése mellett érte el.

A fertőző állatbetegségek mellett a magyar állategészségügy mindig is igen ko
moly figyelmet szentelt az élelmiszerek biztonságos előállításának és a mindenkori 
élelmiszerhigiéniai ismeretek törvényi alkalmazásának is. Az élelmiszerhigiénia leg
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először az állategészségügyről szóló 1928. évi XIX. te. végrehajtása tárgyában kiadott, 
100.000/1932. FM rendeletben jelent meg, mely a tudomány akkori állásának megfe
lelően jogi keretek közé foglalta a húshigiéniai előírásokat is. Ezt követően húsz év 
telt el mire a 21/1953. MT rendelettel újra fogalmazták a hús- és tejhigiéniai feladato
kat. Jelentős előrelépést jelentett a modern export vágóhidak létrejötte. Megalakult a 
húsipari és külön a tejipari élelmiszerhigiéniai szolgálat, valamint annak laboratóriu
mai s kialakultak, szigorú központi szakmai irányítás alatt, az egyes nagyobb vágóhi- 
dakon működő, a mindennapi termelés ellenőrzésében nélkülözhetetlen szerepet ját
szó ún. kirendeltségi laboratóriumok.

Az állategészségügy legutóbbi korszaka a rendszerváltással az 1990-es évek ele
jén kezdődött. A jelentős piacvesztés, a mezőgazdaságban is a magántulajdon kiala
kulása, gyakran a kellő szakismeret, a termelési eszközök és a pénzügyi háttér hiánya, 
de számos egyéb ok is az állatállomány jelentős létszámcsökkenéséhez vezetett. Mindez 
együtt járt a határok kinyitása, a privatizáció és az Európai Unióba törekvés miatti fo
kozódó mezőgazdasági importtal, illetve a versennyel.

Az állategészségügyi diagnosztikai vizsgálatoknak 1987-től bevezetett díjkötele
zettsége, az állategészségügyi szolgálat többszöri, nem kellően átgondolt átszervezése 
és zsugorítása, a kisgazdaságok tőkehiánya és számos egyéb ok is hozzájárult ahhoz, 
hogy az állategészségügy legfeljebb az elért eredményeket igyekezett megtartani, de 
jelentős előrelépésre nem volt mód. Az agráregyetemi, valamint a kutató- és diag
nosztikai intézeti létszámcsökkentések, a kutatásra fordított pénzösszegek jelentős 
csökkenése, illetve számos területen a hiánya ugyancsak gátolja a haladást, pedig az 
állategészségügy területén is jelentős kihívásokkal kell szembenéznünk. Az új gazda
sági szerkezet viszonyai között lényegesen nehezebb a fertőző betegségek felszámolá
sát célzó, a jogszabályokban rögzített igazgatási intézkedések végrehajtása, komoly 
gondok jelentkeztek az élelmiszerbiztonság területén is, mert az újonnan létrejött 
nagyszámú kisvágóhidak egy jelentős részénél csaknem lehetetlen a megkívánt élel
miszerhigiénia és élelmiszerbiztonsági előírások betartatása, illetve az ehhez szüksé
ges feltételek kialakítása. Ugyanakkor pedig a követelmények az EU csatlakozásra 
való felkészülés következményeként egyre szigorúbbak és ezek betartását az EU a 
helyszínen ellenőrzi.

Mindezen nehézségek ellenére ebben a szakaszban is születtek eredmények. 1995- 
ben megszületett az új (XCI) Állategészségügyi Törvény, melynek végrehajtási ren
deleté (41/1997. (V. 28.) FM) az új Állategészségügyi Szabályzat (benne valamennyi 
állati eredetű élelmiszer előállításának és élelmiszerhigiéniai vizsgálatának előírásával) 
tartalmi szempontból összhangban van az EU hasonló jogszabályaival.

Az élelmiszerhigiénia vonatkozásában külön is meg kell említeni a 17/1999. 
(II. 10.) FVM-EüM együttes rendeletet, amely valamennyi élelmiszer előállításának és 
forgalmazásának élelmiszerhigiéniai feltételrendszeréről rendelkezik, s amely szinte 
teljes mértékben megfelel az EU jogszabályoknak, figyelembe véve a Codex Alimen
tarius és a tőlünk importáló országok előírásait is. A fenti rendeletekben új elemként 
jelenik meg az az elv, hogy az állam az élelmiszer biztonságáért, míg az előállító az 
élelmiszerek minőségéért vállal felelősséget.

70



Az utóbbi két évben jelentős állami támogatással felgyorsult a sertésállományok 
Aujeszky-féle betegségtől való mentesítése. A kisüzemi állományok túlnyomó több
sége már fertőzéstől mentes, a nagyüzemi állományoknak pedig, megyénként változó 
mértékben ugyan, de már mintegy 50%-a ugyancsak fertőzéstől mentes. A mentesítés 
meggyorsítását a pénzügyi támogatás mellett a genetikailag megváltoztatott szerke
zetű vírustörzsek oltóanyagként való felhasználása tette lehetővé.

Jelentősen előrehaladt a szarvasmarha állományok leukosistól való mentesítése 
is. Amennyiben a kistermelői állományok szerológiai vizsgálatára biztosítható pénz
forrás, a mentesítés néhány éven belül befejezhető.

1996-ban már a Dunántúl egész területén elvégezték a rókák veszettség elleni 
kétszeri vakcinázását csalétekbe rejtett, élő veszettségvírust tartalmazó vakcinával. 
Ennek eredményeként az 1996-ban még 1000 feletti veszettségi esetszám 1997-re 450 
alá süllyedt, a veszettség erről a területről gyakorlatilag eltűnt. Ha biztosítható lenne 
elegendő pénz az ország egész területén a rókák szájon át történő vakcinázására, az 
ország néhány éven belül veszettségtől mentesíthető lenne. Ennek óriási lenne a köz
egészségügyi jelentősége is, mert jelenleg évente mintegy 8000-10000 embert része
sítenek posztinfekciós sorozatoltásban a veszett állatokkal való kapcsolat miatt.

Igen jelentős fejlődésen ment át a kedvtelésből tartott állatok gyógyítása, magán
vállalkozások alapján. Ez tükröződik a műszeres diagnosztikában, a gyógyítás anya
gaiban, eszközeiben és természetesen eredményeiben is. A kedvtelésből tartott állatok 
gyógyításának jelentős közvéleményt befolyásoló hatása is van.

Jelen helyzetben legfontosabb szakmai feladatainknak az alábbiak tekinthetők:
- Folytatni kell, illetve el kell érni az EU országaival a jogharmonizációt az állat

egészségügy területén is. E területeken már ez ideig is jelentős eredmények szület
tek (állategészségügyi törvény, állategészségügyi szabályzat, állatvédelmi törvény 
stb.). A jogharmonizációnak ki kell terjednie az állattenyésztés, az állategészség
ügy, az élelmiszer-előállítás és a forgalmazás egészére. Nem elég azonban a jog
szabályok megalkotása, az azokban foglaltakat meg kell ismertetni a termelőkkel is, 
hogy már a termelési folyamat elején tisztában legyenek azzal, hogy milyen minő
ségi, gyártási, élelmiszerhigiéniai és élelmiszerbiztonsági követelményeknek kell 
majd áruiknak a termelési folyamat végén megfelelniük. E feltételek nem ismerése, 
illetve hiánya ismételt válsághelyzetekre vezet az állati eredetű élelmiszertermelés
ben is.

- Folytatni kell elsősorban a bejelentési kötelezettség alá vont, illetve oda ugyan nem 
tartozó, de jelentős gazdasági veszteségeket okozó betegségektől való mentesítési 
programokat (a szarvasmarha állományokban be kell fejezni a szarvasmarha- 
leukosistól való mentesítést, s el kell kezdeni az IBR-től és a BVD-től való mente
sítést). Ezekhez, legalábbis az induláshoz, pénzforrásokat kell találni, mert a mező
gazdasági termelők többsége jelenleg ezeket a költségeket nem vállalja, mivel gaz
dasági érdeke többnyire nem ezt diktálja. Ugyanakkor az EU országaiban ezek a 
mentesítési programok jelentős pénzügyi támogatással már évek óta folyamatban 
vannak, s amint a mentességet elérik, megtiltják fertőzött állatok, illetve ilyenekből 
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származó élelmiszerek importját. így a további késlekedés jelentős későbbi károkat 
okozhat.

- Szükség van termelésorientált, komplex állategészségügyi programok kidolgo
zására és gyakorlati bevezetésére a sertés-, szarvasmarha- és a baromfitenyésztés
ben egyaránt a hozzátartozó szaktanácsadással együtt. Ezek a programok termelés- 
orientáltan számba veszik az állományban előforduló valamennyi állategészségügyi 
problémát, s az állomány rendszeres vizsgálata, illetve a termelési adatok elemzése, 
a vágóhídi visszajelzések együttes értékelése alapján reális alapot adnak azok meg
oldására. Ilyen komplex állategészségügyi programok a fejlett világ országaiban 
már régóta működnek. Ezek a programok teszik lehetővé nagytömegű, jó minőségű, 
versenyképes állati eredetű termékek előállítását.

- Fenn kell tartanunk egy megfelelő, az EU által is elismert és partnernek tekinthető 
diagnosztikai hálózatot. Ez elsőrendű hazai érdek is, hogy tudjuk mi történik, il
letve mi a helyzet az egyes fertőző betegségek tekintetében az országban. A fertőző 
betegségek döntő jelentőségűek élelmiszerhigiéniai, illetve élelmiszerbiztonsági 
szempontból is, mert bármilyen kitűnő minőségű állati eredetű élelmiszeripari ter
mékek is csak akkor exportálhatok, illetve engedhetők be az országba, ha azok az 
állategészségügyi követelményeknek is megfelelnek, ideértve az állományt, ahon
nan az alapanyag eredt. Fontos a modem, gyorsdiagnosztikai eszközök fokozott be
vezetése, ezek azonban igen költségesek, de nem nélkülözhetők. E területen is 
kényszerpályán vagyunk, mert az EU jogszabályok a bejelentési kötelezettség alá 
tartozó betegségek jelentős részére előírják az általuk megkívánt, illetve elfogadott 
diagnosztikai módszereket.

- Igen jelentős előrelépésre van szükség az élelmiszerbiztonság területén, elsősorban 
az állatról emberre terjedő fertőző betegségek (zoonosisok) visszaszorítása terüle
tén is. Ezek között különösen fontosak az élelmiszerek közvetítette fertőző betegsé
gek (salmonellosis, Campylobacter fertőzések, listeriosis, Q-láz), valamint a Lyme 
borreliosis, a kullancsencephalitis, a veszettség, a BSE és a surlókór stb.). Ezek 
esetében az EU jogszabályokat is figyelembevevő törvényi szabályozásra, diag
nosztikai kapacitások kialakítására és fenntartására egyaránt szükség van. A hazai 
adatok ismertek, betegségenként számba véve konkrét programokat kell kidolgozni 
az élelmiszerek által közvetített fertőzések megelőzésére, úgy, hogy az élelmiszer 
előállítás folyamatának minden résztvevője tudja, hogy neki mi a feladata az adott 
fertőzés terjedésének megelőzésében.

- Igen fontos lenne megfelelő kutatási kapacitások fenntartása, illetve a nekünk 
kellő területeken történő bővítése, kutatási irányok, programok kialakításával, illet
ve a pályázati források bővítésével, hogy legalább lépést tarthassunk az EU orszá
gaival.

Az, hogy a hazai állategészségügy jelenlegi és következő korszakában milyen 
eredményekkel tudja segíteni az állattenyésztést, élelmiszertermelést és a közegész
ségügyet, elsősorban a jelenlegi szervezet átalakítása körüli viták eredményétől, a 
rendelkezésre álló pénzforrásoktól és a követni kívánt célok helyes kijelölésétől függ.
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3.11. KORSZAKVÁLTÁSOK ÉS KIHÍVÁSOK
AZ AGRÁRKÖZGAZDASÁGI TUDOMÁNYOKBAN
Dimény Imre, Széles Gyula, Szűcs István

„Miért gyarapodnak némely 
országok lakosai mezei gaz
daság által, bár földjük rossz?
S miért szegényülnek el, 
vagy csak bajjal élnek mások, 
jól lehet honjukban a föld jó." 
(Széchenyi)

A tudományszakok differenciálódási folyamatában - a gyakorlati igények
nek megfelelően alakultak ki a XIX. század elejétől - a különböző ágazati gazda
ságtanok, köztük az agrár közgazdasági tudomány is, amely egyrészt a mezőgaz
daság üzemgazdasági kérdéseivel (a termelési tényezők kedvező kombinációinak 
kialakításával, rendszerré szervezésével), másrészt a mezőgazdasági termelés 
közgazdasági környezetének (érték, költség, jövedelem, ár és piaci viszonyainak) 
elemzésével, törvényszerűségeinek feltárásával foglalkozik. A kutatások kiter
jednek az agrárgazdaság stabilitására, gazdasági színvonalának, fejlettségének 
megítélésére, a gazdasági növekedés vagy visszaesés okainak feltárására, vala
mint a gazdálkodás hatékonyságának tanulmányozására. Az agrár közgazdaság
tan e két nagy területe kölcsönhatásban fejlődött, igyekeztek választ adni az 
adott történelmi korszak agrár közgazdasági kérdéseire, feladatuk volt minden
kor az agrárgazdaság közgazdasági környezetének, jövedelmi pozíciójának elfo
gadható szinten tartása és javítása, mindenek előtt a technológiai színvonal szün
telen fokozása által.

1. Mélyek a gyökerek
Az agrárközgazdasági kutatásokat végigkísérte a mezőgazdaságban keletkezett 

jövedelmek (elsősorban a foldjáradék) képződésének és elosztásának nagy elméleti - 
gyakorlati vitája. Ez a küzdelem Boisquillberttől a mai közgazdasági gondolkodókig 
tart, s a tét nem kevés, mert ettől függ a mezőgazdaságban dolgozók és abból élők 
társadalmi hierarhiában elfoglalt helye.
A küzdelem képlete egyszerű:

„A termelő számára adott ár - a termelő egyéni költsége”.

Ebbe az egyenlegbe van belesűrítve az agrárgazdaság szereplőinek a mozgástere. 
A járadékviszonyokkal összefüggésben az agrárközgazdaságtan két olyan kihívásra 
adott tudományos választ, amely az egész jövedelem-elosztási kérdést új alapokra 
helyezte:
- a mezőgazdasági termékek árát, ezen keresztül járadék (jövedelem) nagyságát a 

még művelésben tartott kedvezőtlen minőségű földön kialakult költségek hatá
rozzák meg, (ha egyébként az ezeken a földeken termelt termékekre szükség van);
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- a földre, mint termelési tényezőre jutó jövedelmet (járadékot) nem lehet marad
ványértékként kezelni. Ez az elmélet, amely gyökeresen szakított a korábbi 
elméletekkel abból indul ki, hogy a földnek, mint termelési tényezőnek is van 
hozadéka, tehát ha képződik jövedelem, akkor abból mindhárom tényezőnek, mun
ka, tőke, föld (illetve használójának) részesednie kell!

A múltra is visszahivatkozva az előadás fő mondanivalója az, hogy amíg a ter
melési és vállalatgazdasági oldalról jelentkező kihívásokra a mezőgazdasági és 
üzemgazdasági kutatások és fejlesztések egyértelműen pozitív választ adtak, ad
dig a mezőgazdasági törekvéseket nem kísérte megfelelő társadalmi elismertség, 
mindig mostohák voltak a közgazdasági viszonyok. Az agrárközgazdasági kutatá
sok - számos bizonyító erejű kutatási eredmények ellenére - nem tudtak az alaphely
zeten változtatni, hacsak azt nem nézzük, hogy ezek nélkül még nagyobbak lettek vol
na az agrárium gondjai.

Egy ország csak akkor tudja kihasználni az ökológiai adottságokból szárma
zó előnyöket (vagy járadék jellegű jövedelmet termelni), ha a technológiai fejlett
sége ezt lehetővé teszi. Ha a mezőgazdaság fejlesztése (technológiai alapok, termelés 
technológiák, tárolási, tartósítási módok stb.) lemaradnak, akkor elmarad az az előny, 
ami az ökológai viszonyból egyébként származna. Az agrárközgazdaságtan egész 
története e tétel körül rajzolódik ki. Ha a mezőgazdaságban nem marad elegendő 
jövedelem a technológia szüntelen korszerűsítésére, akkor nem képes a technológiai 
váltásra és a járadék jellegű illetve az extrajövedelmek realizálására. Ez pedig az ága
zat fokozatos lemaradásához vezet.

Ha végignézzük az agrárgazdaság fejlődésének elmúlt másfél évszázadát azt 
látjuk, hogy az agrárgazdasági tudomány története a mezőgazdasági termelés fel
emelkedésért és a mezőgazdaságból élők elviselhető életfeltételének biztosításáért 
folyó ádáz harcnak a históriája. A mezőgazdaság szereplőinek hármas küzdelmet 
kellett folytatniuk:
- önmagukkal szemben, hogy olcsón, hatékonyan termeljenek. (Ezt segítették az ag

rárjellegű kutatások biológiai, technikai, üzemgazdasági stb. eredményei);
- a mezőgazdasági termékeket felvásárlókkal szemben; (akik mindig körülvették és 

körülveszik az önmagukban gyenge alkupozícióban lévő - ezért legtöbbször kiszol
gáltatott - termelőket)

- az állam törekvéseivel szemben, melyek az ország makroszintű struktúrájának át
alakítását a mezőgazdaságban keletkező jövedelmek (kisebb-nagyobb hányadának) 
átcsoportosításával próbálták megoldani. Ez a küzdelem tulajdonképpen mindvégig 
a járadék jellegű jövedelmek elosztása, illetve megszerzése körül zajlott, s zajlik 
napjainkban is.

2. Nagy eredmények az üzemgazdasági kutatásokban
2.1. A magyar agrárgazdaság fejlődésének nagy sorsfordulói akkor következtek 

be, amikor a kedvező ökológiai adottságainkhoz a biológiai, technikai, gazdasági 
és humán tényezőket komplex módon sikerült társítani. Ezek alapvetően megvál
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toztatták a tradicionális üzemszervezési eljárásokat, amelyek főleg empíriára épültek, 
és előtérbe kerültek a tudományosan megalapozott gazdálkodási rendszerek. Ilyen 
korszakváltásnak minősíthetők a következők:
- Az állati eredetű igaerő felváltása gépi technikával, amely megteremtette a termő

talaj mélyebb művelésének lehetőségét, a tápanyagellátás korszerűsítését (műtrá
gyázás), a nehéz fizikai munka csökkentését.

- A biológiai potenciál megalapozása a hibridizációval, amelynek eredményeként 
a növényi és állati transzfromációban a minőség új dimenziói jelentek meg.

- A termelési erőforrások koncentrálása, amely az egyes ágazatok termékpá
lyáin új típusú szerveződéseket involvált, amelyek keretében a termelési ténye
zők optimális összhangját komplex módon, tudományos alapokra épülő rend
szerelmélet alkalmazásával teremtették meg. Ez jellemezte a vertikális és hori
zontális integrációs kapcsolatokat, amelyek az 1960-as évek elejétől a növényter
melési és állattenyésztési ágazatok fejlődésének hajtóereje volt.

Az integrációs kapcsolatok széleskörű kiépítése a következő főbb gazdasági 
előnyökkel járt:
- A világszínvonalú termelési tényezők (gép, fajta, kemikáliák) a technikai járadék

ból megtérültek, ezáltal átmenetileg fellélegeztek a termelők a fejlesztési forrás
hiányos helyzetből;

- Az integrációs kapcsolatok kiépülése mobilizálta a ki nem használt erőforrásokat 
(ház körüli istállók, falusi népesség töredék munkaereje stb.), így a mezőgazda
sági termelés társadalmi hatékonysága növekedett;

- Az integrátor, utólagos elszámolás mellett megelőlegezhette a termelés fonto
sabb tényezőit (vetőmag, hízóalapanyag, takarmány stb.) ezáltal csökkentette a 
mezőgazdasági vállalkozásokra általánosan jellemző forgóeszköz, finanszírozási 
terheket;

- A megújuló erőforrásokhoz adekvát módon az üzem- és munkaszervezés is kap
csolódott, előtérbe került a specializáció, az ágazatirányítás, a számítógépre instal
lált döntés-előkészítés és termelési folyamatirányítás stb.;

- Modell-értékű az integráció kialakításában és működtetésében az olyan társas 
vállalkozás, amelyben az egyéni gazdák tulajdonosként vesznek részt.

2.2. Az ökológiai és ökonómiai potenciálra épülő rendszerelméletben gondolko
dó gazdálkodási formák előmozdították az erőforrások hatékonyságának növekedését. 
A kiegészítő tevékenység keretében (építőanyag-előállítás, fafeldolgozás, élelmiszer
feldolgozás, kereskedelem, ipari bedolgozói tevékenység, lakossági szolgáltatás stb.) 
megszerzett jövedelmet gyakran az alaptevékenységbe forgatták vissza (műtrágya, 
növényvédőszer, tápok vásárlása, vagy más forgóeszköz-finanszírozás stb.). Itt említ
jük meg azt is, hogy a nagyüzemi gazdaságok esetében a legnagyobb erő az agrárága
zat szereplőinek jobb alkupozíciója. Ez igaz a beszerzésre, értékesítésre, a hitelhez 
jutás feltételeire stb. is.

2.3. A rendszerváltások az üzemgazdasági kutatásokban is új kihívásokat 
jelentettek. A nagy politikai és gazdasági rendszerváltásból a mezőgazdaság és a pa
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raszti népesség soha sem maradt ki. Csak az elmúlt fél évszázadot tekintve három 
olyan változás is bekövetkezett, amely a mezőgazdaságot gyökereiben megrázta: 
- a 1945-ös földreform,
- az 1959-62-es tömeges átszervezés,
- az 1990-es évek privatizációs folyamata.

Ezek a változások elsősorban a földtulajdon és földhasználat jellegét változ
tatták meg, amire a gazdálkodási rendszerek épülnek. Közös jellemzőjük az, hogy 
csökkent a jövedelem, a jövedelmezőség, holott a mezőgazdasági termelőknek (vállal
kozásoknak) kellett megvívniuk az újrakezdés küzdelmes csatáit, hordozva a politikai 
változások hatalmas terhét.

3. Válasz nélkül maradt kihívások az árkérdésben
Közgazdasági szempontból alapvető kérdés az, hogy mi az az árszint, amely az 

egyes ágazatokban az önerős fejlesztés feltételeit megteremti. Nyilván az, amely a 
piacképes termék termeléséhez még felhasznált termőhelyen kialakult egyéni ráfordí
tásokat elismeri, s emellett biztosítja a termelő ágazatok átlagára jellemző átlagprofi
tot s a föld forgalmi értékének megfelelő járadék bizonyos hányadát is. Ezt szemlélteti 
az alábbi ábra.

Elosztási sajátosságok
Közönségei többlellennék értéke (FÚtennékegység)

ITíTin En- járadék

A különbözeti járadék termelése 
a különböző minőségű földek művelésbe vonása esetén

1 . Az érvényben levő árrendszer mellett realizált tartós többlettermék értéke (Ft/ 
termékegység); 2. A még művelésbe vont legrosszabb földhöz képest megtermelt kü
lönbözeti járadék (Ft/termékegység); 3. A világpiaci marginális földhöz képest meg

termelhető többlettermék (járadék), ha létezik a még művelésbe vont Fo és Fv mi
nőségű föld (Ft/termékegység).

Fv = marginális világpiaci föld; Fo = művelésbe vont legrosszabb minőségű hazai 
föld; F = átlagos minőségű föld; F, = legjobb minőségű föld.
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Az ábra jól illusztrálja a különböző gazdasági pozícióban kialakult járadékter
melési és realizálási folyamatot. Amennyiben a mezőgazdasági termelői árak az 
átlagos földminőségben kialakult egyéni ráfordításokhoz igazodnak, úgy lényegé
ben csak azok a termelők realizálnak járadékjellegű jövedelmet, amelyek a leg
rosszabb földminőségnél jobb földön gazdálkodnak. Ennek mértéke attól függ, 
hogy a jobb földeken az átlaghoz képest mennyivel tudják csökkenteni a termékegység 
előállítási költségeit. Az agrárközgazdaságtan elméletének fejlődésében azon nem 
volt vita, hogy az átlagprofitot a mezőgazdasági vállalkozónak is realizálni kell.

A mindenkori gazdaság-politikának a járadék-jellegű jövedelmek elvonására két 
választási lehetősége van: árakon keresztül, vagy adóval vonja el a jobb minőségű föl
deken megtermelt többletjövedelmeket. A történelem folyamán azonban sokirányú 
társadalmi-gazdasági erővonalak mentén az árakon keresztüli jövedelemelvonás vált 
általánossá. Az egész agrárfejlődés alapvető dilemmája abból fakad, hogy amennyi
ben a járadékot termelői árakon keresztül vonják el, úgy az ármeghatározó kö
rülményeknél rosszabb körülmények között gazdálkodók nem jutnak hozzá az 
átlagprofithoz sem. Ez odavezetett, hogy az állami támogatás jövedelem-pótló 
formája általános kísérő jelensége lett az agrártermelésnek.

A viszonylag tiszta elméleti tételek mellett szomorú képet mutat a valóság. Mert 
míg a mezőgazdasági alapanyagtermelésben nagyot léptünk előre a termelési színvo
nal javítása és az üzemi rendszerek korszerűsítése terén, addig a mezőgazdaság egé
szére jellemző volt az alacsony jövedelem színvonal és az általános tőkeszegény
ség. Tehát nem tudtunk olyan mezőgazdasági árrendszert működtetni, amely a mező
gazdaság önerős fejlődésének feltételeit megteremtette volna.

Néhány példa a múltból, s utána nézzük a jelent.
- „drasztikusan nőtt az elárverezett ingatlanok száma” (1880)1

' Ráth Z.: A földbirtokos osztály hitelszükséglete és annak kielégítése. Pesti Könyvnyomda Rt. 1891.
2 Fehér Gy.: Darányi Ignác Válogatott dokumentumok, Bp. 1999. p. 55. Hivatkozik D. I. 1894. nov. 13-i 

képviselőházi beszédére.
3 Magyar Gazdák Szemléje: XXXVI. évf. 1932.
4 OTKA Kutatási zárójelentés 1992.

- „megengedem, hogy a mezőgazdaság súlyos helyzetben van” (1984-85)2
- „az 1900-as évek elejétől a tőketerhek annyit tettek ki, mint Magyarország akkori 

búzatermésének 1 évi értéke”3
- az 1980 és 1990 között a növénytermelésben megtermelt jövedelem 48%-át vonták 

el a termelői árakon keresztül.4

4. Napjaink nagy kihívásai
4.1. A mezőgazdaság technikai felszerelésének, a tőkeellátottságának általában az 

alapvető forrása a mezőgazdaságban képződő tiszta jövedelem. A technológiai fej
lesztés gyorsítása érdekében az állam szinte a világ valamennyi országában tevékeny 
szerepet vállal különböző fejlesztési programok indításával is. Az állami beavatko
zásnak azonban nagyobb a szerepe abban az esetben, ha az agrárgazdaságban 
nem teremtődnek meg az önerős termelésfejlesztés feltételei. A mezőgazdaságban 
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a 90-es években is igen rossz jövedelmezőségi viszonyok alakultak ki. Az agrárgazda
ságot'érintő negatív hatások, elsősorban a jövedelem vesztés következtében megkez
dődött egy máig is tartó tőkekivonás és vagyonfelélés, amelynek legnagyobb vesz
tese az állattenyésztés volt. A biológiai alapok csökkenését jól jellemzi a tehénállo
mány drasztikus visszaesése. Ugyanakkor megoldatlan egymillió ha körüli gyepterület 
racionális hasznosítása.

A mezőgazdaság valamennyi ágazatából az inputárakon történő jövedelem
elvonás folytatódik, az agrárolló tovább nyílik, amely a 90-es években 170%-os volt.1 
A fiskális jellegű pénz- és hitelpolitika nem veszi kellően figyelembe az agrártermelés 
sajátosságait.

1 Németi László: Mezőgazdasági adattál-. Bp. 2000.
2 Udovecz G. (szerk): Jövedelem-hiány és versenykényszer a magyar mezőgazdaságban. AKII. 2000. 1. sz.
3 Borszéki Éva: Állami szerepvállalás a mezőgazdaságban. Stratégiai kutatások az ezredfordulón. Bp. 1999.
4 A költségvetéshez kerülő 20% nettó módon értelmezendő, a mezőgazdasági termelőkhöz közvetlenül 

eljutó támogatásokat ennyivel haladják meg az elvonások.

4.2. Az Agrárgazdasági Kutató és Informatikai Intézetben végzett elemzések azt 
mutatják, hogy a kettős könyvvitelt vezető mezőgazdasági vállalkozások adózás előtti 
eredménye az 1992-93. években negatív volt.  Ezt követően lassú nominális növeke
dés figyelhető meg. „Mértéke azonban messze elmarad a nemzetgazdaság általános 
lehetőségeitől. Míg a mezőgazdaságban az adózás előtti mérleg szerinti eredmény 
1994 és 1998 között 4-4,5-szeresére nőtt, addig a nemzetgazdasági átlag 10-szeresére, 
a feldolgozóipari átlag pedig 17-18-szorosára emelkedett. Nem lehet figyelmen kívül 
hagyni, hogy az utóbbi években kimutatott évi 20 md Ft körüli adózás előtti eredmény 
nominális értékben is elmarad a 80-as évtized akkori árakon számított 25-26 md Ft-os 
eredményétől. A mezőgazdasági vállalkozások 40-5 0%-a évek óta rendszeresen vesz
teséggel zárja gazdálkodását.”

2

Borszéki Éva számításai szerint3 a mezőgazdaságban elért alacsony adózatlan 
mérleg szerinti eredménynek is csupán töredéke jutott a mezőgazdasági termelőknek. 
Ugyanis a 90-es évek harmadik harmadában a mezőgazdasági jövedelmek:

42%-a a pénzügyi intézményekhez,
20%-a a költségvetéshez,4
16%-a a földtulajdonosokhoz,
7%-a részvény, illetve üzletrész tulajdonosokhoz áramlott.

Csupán 15%-a maradt a termelőknél, került visszaforgatásra a termelésbe.
A jövedelem-hiányok pótlására mozgósított állami támogatások változása nem 

volt szinkronban sem a pénzromlással, sem pedig a mezőgazdaságra háruló terhekkel. 
Ha csak az agrárolló által elszívott jövedelmeket az állami támogatásokkal állítjuk 
szembe kiderül, hogy 1991-1998 között az agrárolló és a támogatások egyenlegeként 
(1991. évi áron), mintegy 45 md Ft jövedelemkiesés keletkezett a mezőgazdaságban.

A jövedelem tartósan alacsony színvonala miatt nagy a mezőgazdaságban a 
tőkeszegénység. Számítások szerint a mezőgazdaságban az elmaradt beruházá
sok pótlására, illetve a technikai színvonal EU-átlag-szintre emeléséhez mintegy 
2000 milliárd forint tőkebefektetésre lenne szükség.

78



A szabályozó-rendszer támogatás irányába történő elmozdulása tovább tart. Az 
OECD elemzése szerint hazánkban a mezőgazdaság támogatottsága 1997. évi 7%-ról 
1999-re 20%-ra nőtt. Hasonló tendencia figyelhető meg más közép-európai országok
ban (Csehországban 9%-ról 25%-ra, Lengyelországban 22%-ról 25%-ra, az EU-ban 
38%-ról 49%-ra, az OECD országok összességében 31%-ról 40%-ra nőtt a termelési 
támogatás). A támogatás növekedésének fő okát a nemzetközi referencia árként szol
gáló világpiaci árak csökkenésével magyarázzák.

5. Kihívások az állami szerepvállalásban
5.1. A közgazdasági feltételeket illetően az állam főleg három ponton tud beavat

kozni a felhalmozott feszültségek oldásába:
- megkísérli az önerős (árakon keresztüli) fejlesztési feltételek kialakítása irányá

ba elmozdítani a szabályozás intézményrendszerét, s egy stabil árrendszert 
tesz a piacszabályozás centrumába.

Ennek érdekében markánsabb piacszabályozási rendszert működtet - beleértve a 
termelők védelmét, alkuerejének javítását, az export import-szabályozás közvetett és 
közvetlen elemeit, illetve a mezőgazdasági árszint befolyásolását.1

1 Itt jegyezzük meg, hogy a termelő számára kevés garanciát jelent a garantált ár. A 2000-re meghirdetett 
garantált ár a búzánál 16500 Ft/to, a kukoricánál 14000 Ft/to, ami a becsült átlag-költség 70%-át éri el. 
Ez azt jelenti, hogy amennyiben a termelők komolyan veszik az irányjelzést, úgy csak a 35-40 Arany
korona értékű földeken vállalkoznak e termékek termelésére.

2 Közgazdasági tény, hogy az ár sokkal fontosabb tényező egy mezőgazdasági üzem, vagy gazdálkodó 
jövedelmében, mint a támogatás, .... a világ legpuhább rendszerében sem lehet a támogatással annyit 
elérni, mint egy stabil árrendszerrel. (Balogh Cs. 1988. október 15. Nádudvar, előadás.)

3 Csete L. - Láng I.: Minőségi fordulat szükségessége és lehetőségei a magyarországi agrárágazatokban. 
Gazdálkodás. 1999. 1. p. 2.

- finomítja az adózási és támogatási rendszert olyan módon, hogy a támogatások el
sősorban fejlesztési célokat szolgáljanak;

- különböző kormányzati programokat indít a szerkezet átalakításra, a versenyhelyzet 
javítására.

A szabályozórendszer javasolt átalakítása, illetve a jövedelemeloszlás rend
szerének a tudományos megalapozása és az agrárirányítás ilyen irányú törekvé
seinek támogatása az agrárközgazdaságtan jelenkori nagy kihívásai közé tarto
zik. Ez többek között azt feltételezi, hogy az állami beavatkozásnak a termékek árá
nak és termelési tényezők piacának szabályozására kell mindenek előtt irányul
nia.2 Ennek érdekébe célszerű állítani a kormányzati beavatkozás további főbb terü
leteit is: a birtokpolitikát, a struktúrapolitikát, a technológiai fejlesztést, a gazdaságok 
működési feltételeinek szabályozását, valamint a gazdálkodók és a mezőgazdaságból 
élők életkörülményeinek alakítását. Nem maradhat el az állami beavatkozás a minősé
gi termelésre való átállás nagy feladatában sem. „Az állami irányítás segítheti a vál
lalkozói szféra irányváltására irányuló törekvéseit.”3 Az utóbbi években, évtizedekben 
új beavatkozási területként jelent meg a természeti környezet megóvásának kény
szere, valamint a mezőgazdaság és a vidék összehangolt fejlesztése. Fontos gazda
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ságpolitikai feladat továbbra is az, hogy az állam olyan mértékben legyen jelen az ag
rárgazdasági folyamatok alakításában, melyben elsősorban a különböző tevékenysé
gek alakulásának külső feltételeit hozza összhangba a más nemzetgazdasági ágak 
fejlődésével. Ugyanakkor nem gátolja a piaci automatizmusok és a belső tör
vényszerűségek hatékonysági és profitnövelő hatásának érvényesülését.

5.2. Ma már tisztán látjuk, hogy a mezőgazdaságban markánsabb változásokra 
van szükség. Az 1980-as évek elejére már világosan kirajzolódott, hogy a termékpá
lyák megszervezése és koordinálása jelentheti azt a szervező erőt, amely a képző
dő jövedelmeket, illetve azok nagyobb részét a mezőgazdaságban képes tartani, 
ha a mezőgazdasági termelő a termékpálya egyes szakaszaiban közvetlen érdekeltség
gel rendelkezik. Ez a folyamat a 90-es években megszakadt. Az élelmiszeripar és ke
reskedelem lényegében kezd egy tömbbé integrálódni (bár ennek megjelenési for
mái még nem mindenütt egyértelműek), míg a mezőgazdaság fejlődése kezd össze
fonódni a vidékfejlesztéssel. Ez önmagában véve is teljesen új kihívást jelent nem 
csak az agrártermeléssel, hanem az egész nemzetgazdasággal szemben. Ez egy
részt egy új, történelmi horderejű kihívást, egy nemes nemzeti feladatot jelent, más
részt viszont magában hordozza annak a veszélyét, hogy nehezítik a tennivalók 
egyértelműbb felismerését, megfogalmazását. A vidékfejlesztési feladatok között 
számos olyan feladat van (a szociális gondolkozásmód felerősödése, az egyenlőtlenül 
fejlődő térségek felzárkóztatásának elősegítése, a foglalkoztatási problémák megoldá
sa, illetve enyhítése stb.), amit a versenyben lévő mezőgazdasági vállalkozások nem 
tudnak felvállalni.

Az államirányításnak ezekhez a változásokhoz feltétlenül igazodnia kell. így 
pl. a szociálpolitika és vidékfejlesztés eszközeit kell erőteljesebben működtetni azok
ban a térségekben, ahol a kedvezőtlen körülmények ezt kívánják meg. Ezzel egyide
jűleg esélyt kell viszont adni azoknak a vállalkozóknak, akiknek a versenyszférá
ban kell naponta megvívni csatájukat. Ebben a szférában a versenyesély alapve
tő eleme a marginális ráfordításokat elismerő termelői ár. Ezzel párhuzamosan 
fontos feladat a termelők alku-pozíciójának javítása, amelynek legfontosabb eleme az 
alapanyag-termelők együttműködése az input-ráfordítások (a termékek beszer
zése és értékesítése) terén. A termelők érdekérvényesítésének (az alkupozíciója ja
vításának) fő eszköze a termelői szövetkezések létrehozása. Olyan szövetkezések jö
hetnek szóba, amelyek a mezőgazdálkodók közvetlen szövetkezései a beszerzési 
és értékesítési helyzetük javítására. Tehát nem értékesítési szövetkezetek kellenek, 
hanem a termelők szövetkezései az értékesítésre. Elsősorban a tevékenységi alapo
kon szerveződő termelői közösségek kialakulása hozhat előrelépést.

Itt említjük meg, hogy a következő időszak komoly kihívása lesz a transznacio
nális és multinacionális vállalatok terjeszkedési törekvéseire való állami és ter
melői reagálás. A jelenség már napjainkban tapasztalható, de fokozottan kell vele 
számolni az elkövetkező időszakban. „A globalizáció hatására a termékpályák vég
pontjai és egyben irányítása ezen óriásvállalatok kezébe kerülhet, ami jelentős struk
turális és jövedelemi problémákat okozhat az agrártermelők számára.”1

1 Székely Csaba: Gondolatok az agrárvállalkozások stratégiai tervezéséről. Gazdálkodás. Bp. 2000.
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6. Tudományos kihívások középtávon
A tudományos kutatások és ezek gyakorlati megvalósítását jelentő kihívások fő

irányai:
6.1. A mezőgazdasági költség- és árviszonyok sokoldalú (ökológiai viszonyoktól, 

az alternatív mezőgazdálkodási rendszerektől, az új termesztés-technológiáktól stb. 
függő) elemzése és az ehhez szükséges informatikai bázis kiépítése, a statisztikai és 
információs rendszer jelentős átalakítása.

6.2. Az agrárpiacok olyan konzekvens és adekvát átalakítására irányuló ku
tatások, amelyek a piac termelésre gyakorolt hatásától kezdve a biztonságra, a ter
melők megfelelő alkupozíciójára, s a vertikumban keletkezett jövedelmek elosz
tására vontakozólag is alternatívákat fogalmaz meg.

Tudományos választ vár a multinacionális cégek terjedésére vonatkozó termelői 
reagálás mikéntje, illetve az alulról kezdeményezett integrációban rejlő lehetőségek 
sokoldalú mérlegelése.

6.3. Komoly kutatási feladatot jelent az EU-csatlakozással összefüggő hatás
vizsgálatok végzése. Elsősorban azokra a kutatásokra célszerű koncentrálni, amely a 
hazai mezőgazdasági ár- és jövedelem-viszonyokra gyakorolt hatásra koncentrál. Cél
szerű lenne tudományos vizsgálat tárgyává tenni a MacSherry nevével fémjelzett prog
ramot, melynek lényege az ár- és jövedelem-politika szétválasztása.

6.4. A mezőgazdaság és vidékfejlesztés összehangolásával kapcsolatos kuta
tási feladatok:
- a vidék népességmegtartó képessége és a piacra termelő mezőgazdálkodás viszonya 

(versenyző és szociális mezőgazdálkodás együttélési problémái);
- az agrártámogatási és adózási rendszer szerepe az ökológiai és technikai járadék el

osztásában;
- a mezőgazdasági rendszerek diverzifikációja, az alternatív technológiák és externális 

hatások elterjedése;
- az alternatív jövedelemszerzési lehetőségek feltárása.

6.5. A birtokszerkezetből és a birtok-testek széttagoltságából adódó a Nemzeti 
Földalap intézmény-rendszerének mielőbbi kiépítését segítő fejlesztő kutatások.

6.6. A termelők védelmét jelentő termelői szövetkezések létrehozásához kap
csolódó szervezeti, jogi és államirányítási feladatok meghatározásának tudományos 
alátámasztása.

Az általunk megfogalmazott kihívások sokban eltérnek a megszokott felfogástól. 
Ezek megvalósítása újfajta közgondolkodást sugall. Ezért is ajánljuk megszívlelésre 
Darányi Ignác üzenetét a már idézett irodalmi forrás 55. oldaláról:

„Én az tartom, hogy a mezőgazdaság kérdéseiben úgy kell cselekedni, mint ahogy 
a török cselekszik, mikor a mecsetbe lép, hogy tudni illik kinn hagyja a saruit. A poli
tikai gyűlölséget, a politikai szenvedélyeket és a politikai pártoknak érdekeit hagyjuk 
ezen kérdésnél egészen figyelmen kívül.”
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3.12. MÚLT ÉS JÖVŐ AZ AGRÁRMARKETINGBEN

Lehota József, Sass Pálf, Tomcsányi Pál

A marketing és az agrármarketing kialakulása, történeti gyökerei

A marketing, - beleértve az agrármarketinget is - kialakulásának időszakát 1900- 
1910. közötti évekre teszik. A kialakulás folyamatában két nagy tényezőcsoport sze
repe volt meghatározó. Egyrészt az agrárpiacok fejlődése, másrészt az elméleti köz
gazdaságtudomány differenciálódása. A XIX. század második felében a szállítási mó
dok (vasút) és a kommunikáció (telegráf) kialakulása és fejlődése a helyi piacokat 
nemzeti, illetve több nemzeti piacot átfogó regionális piacokká integrálta. Az új tech
nikai felfedezések új földterületek bekapcsolását is lehetővé tették, egyben megte
remtve a földrajzilag kiterjedt agrár túltermelési válságok feltételét is.

A közgazdaságtudomány differenciálódása volt a marketing kialakulásának 
másik fontos összetevője. A történelmi gyökerek a német gazdaságtörténeti iskolá
hoz vezethetők vissza, amely a merev ok-okozati kapcsolatokra építő klasszikus 
(tiszta) közgazdaságtannal szemben a tények gyűjtésére, a statisztikai elemzésre és 
a történeti összehasonlításra helyezte a hangsúlyt. Az eredményeket Németország
ban tanuló amerikai diákok honosították meg az Egyesült Államokban. Az üzleti tu
dományok közös indulását jelzi az is, hogy a két országban közel egy időben alapí
tották az első business school-okat. (A Berlini Egyetemen 1906-ban, a Harvard 
Egyetemen 1908-ban.)

Az Egyesült Államokban a marketing kialakulásának két intézménye játszott fő 
szerepet, egyrészt a mezőgazdasági piaci problémákkal foglalkozó Wisconsin Egye
tem, másrészt döntően az elosztással, a nagy és kiskereskedelmi témákkal foglalkozó 
Harvard Egyetem.

Az agrármarketing fejlődési szakaszai

Tomcsányi P. szerint a marketinget - mint új módszert és szemléletmódot - R. S. 
Butler használta először (1905.). Az általános és az agrármarketing történetét M. T. G. 
Meulenberg (1986) két szakaszra osztotta: egyrészt az 1910-1950. közötti időszakra, 
másrészt az 1950 utáni időszakra. C. Ritson 1980-as évek elejétől új fejlődési szakaszt 
határozott meg.

Az első fejlődési szakaszra az általános marketing és az agrármarketing közös 
fejlődése volt jellemző; a másodikra az eltérő fejlődés, a differenciálódás, a harmadik 
fejlődési szakaszra a közeledés, a konvergencia.

McLean-Zwart (1993) az agrármarketing könyvek elemzései alapján, az agrár- 
marketing fő és leggyakoribb témaköreit a következőkben határozta meg: az agrárpo
litika, az ármagatartás és árelemzés, a határidős piacok és a fedezeti ügyletek, az ön
kéntes marketing szövetkezetek, a piaci verseny, a termékpiacok, a termékek tárolása, 
osztályozása és minősítése, a kereslet- és kínálat elemzése, a piaci információk, a piaci 
hatékonyság és az értékesítési csatornák.
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Európában az első agrármarketing tanszéket a holland Wageningen-i Egyetemen 
1966-ban hozták létre. Magyarországon a marketing oktatása tanszék létrehozásával 
1970-ben kezdődött meg a Janus Pannonius Tudományegyetemen. Marketinget a Marx 
Károly Közgazdaságtudományi Egyetemen a Marketing Tanszék jogelődjén a Piac
kutató és Piacszervezési Tanszéken, 1972 óta oktatnak. Az agrármarketing oktatását a 
Kertészeti Egyetemen 1972-ben kezdték meg, 1987-ben szervezték meg az Agrár
gazdasági és Marketing Tanszéket, ahol már marketing szakmérnököket is képeztek. 
Gödöllőn a GATE Gazdaságtudományi Intézetében 1986-tól intézeti tanszéken, majd 
1991-től önálló Agrármarketing Tanszéken oktatják az agrármarketinget, a posztgra
duális doktorképzést is megindítva e szaktudományban.

Az agrármarketing tudomány akadémiai meghonosításában Tomcsányi Pál elnök
letével 1983-ban megalakult MTA-MÉM Agrármarketing Bizottság jelentős szerepet 
játszott. Ezenkívül kiváló külföldi és hazai szakemberek előadásainak megszervezésé
vel nagy lökést adott a legújabb marketing eredmények hazai gyakorlati alkalmazásá
hoz és a kutatás beindulásához. Különösen vonatkoztatható ez az árutechnológiai és 
postharvest tevékenységre.

A hazai agrármarketing indítása az árukezelési technológiai kutatásokon és piaci 
kísérleteken alapult, amit Tomcsányi Pál „Piacos kertészet” (A kertészeti marketing 
alapjai) című nagy kézikönyvében tett közzé 1973-ban. (Ebben az időben az NDK-ban 
a marketing szót még ki sem szabad volt ejteni.)

A Bizottság eredményességét mutatja, hogy tíz éve osztályközi akadémiai Bizott
sággá fejlődött, az MTA Agrárgazdaságok Gazdasági és Jogi Osztályának közremű
ködésével. Legutóbb az általános marketingelmélet, az agrármarketing és árutechno
lógia mellett albizottságként a logisztika sokszínű tudományágát is magába fogadta.

Végülis a hazai agrármarketing kutatások alapvetően a következő területekre 
koncentrálódtak a termékfejlesztés, a mezőgazdasági (kertészeti) termékek postharvest 
tevékenysége, az élelmiszerfogyasztói magatartás kutatások, az értékesítési csatornák, 
a piaci orientáció és intézmények és a piaci szervezetek szerepe.

Kihívások és a jövőbeni feladatok

A megfogalmazáshoz és felsoroláshoz abból kell kiindulnunk, hogy az általános 
és az agrármarketing konvergenciája várhatóan tovább folytatódik. A változások hor
dozói minden bizonnyal a hazai és nemzetközi makrokörnyezetben bekövetkező átala
kulások lesznek.

Két fő trend becsülhető előre, egyrészt az agrár- és élelmiszerpiacok fokozódó 
globalizációja, másrészt a piaci folyamatoknak a természeti, a társadalmi és gazdasági 
feltétekkel való szorosabb összehangolásának igénye, integrációja.

Feltételezzük, hogy az agrár világkereskedelem liberalizációja, az adminisztratív 
és közgazdasági akadályok csökkentése, a nemzetközi kereskedelmet torzító szerve
zetek szerepének módosulása, az agrártermékek nemzetközi piaci áramlását jelentősen 
segítik. A globalizációval párhuzamosan jelentkező regionalizáció révén a piacok 
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földrajzi hatóköre kitágul és egyben a hazai és külpiacok közti akadályok mindkét ol
dalról csökkennek. Az agrárpiacok határainak tágulása szempontjából a technológiai 
környezet változása játsza a fö szerepet, nevezetesen az információs és a kommuniká
ciós technika. A technológia forradalmi változása az agrárgazdaság teljes egészét át
hatja, az input iparágaktól a háztartásokig. A kereslet és kínálat növelésének, a tech
nológiai változásoknak egyre erősebb korlátáivá válik a természeti környezet (a kör
nyezetvédelem, az állatvédelem) társadalmi (az egyéni és a társadalmi jólét, a fogyasz
tóvédelem) és gazdasági feltételekkel (a szűkös erőforrások) való összehangolása.

A hazai és nemzetközi makrokörnyezeti változások jelentős hatással lesznek az 
élelmiszergazdaság mikro-környezetére, azon belül elsősorban a fogyasztói magatar
tásra, a vállalatok és az állam szerepére.

Jelentős változások várhatók az élelmiszerfogyasztók és háztartások szerkezeté
ben, az élelmiszerfogyasztók magatartásában. A demográfiai környezet változásának 
hatására az élelmiszerfogyasztók, a háztartások szerkezete átalakul. Számuk a lakos
ság létszámának csökkenésével párhuzamosan csökken. Az élelmiszerfogyasztói ma
gatartás változása alapvetően a lakossági jövedelmek növekedésétől, az élelmiszerek
kel és a táplálkozással kapcsolatos ismeretek szintjétől, az életmód, az életstílus és a 
társadalmi értékek várható változásától függ. A jelenlegi - szűkén vett - hasznossági 
(ár, minőség) tényezőkre összpontosító fogyasztói magatartásban egyre nagyobb sze
rephez jut az idő, a kényelmi tényezők, az élelmiszerkockázatok (egészségi és környe
zeti) észlelése. A fejlett országokban már ma határozottan jelentkező ún. bizalmi elvre 
épülő összetevők (az etikai szempontok, az állati jólét, a bio-ökotermékek) hatása csak 
jelentősebb fáziskéséssel várhatók. Az élelmiszerfogyasztói magatartáson belül, hatá
rozott differenciálódás jelezhető előre, amely a hazai és a nemzetközi piacot egyre 
élesebben elkülönülő piaci szegmensekké formálja. Hosszabb távon az élelmiszerfo
gyasztás, -kereslet alakulásában a jövedelem és az ár szerepe csökken, a fogyasztói 
magatartás pszichológiai szociológiai és emberi összetevői javára.

Az agrárpiaci vállalkozások magatartása is nagy változások előtt áll. Az állam 
piacszabályozási szerepének csökkenésével párhuzamosan a vállalkozások piaci ori
entációjának szerepe felértékelődik. A piaci szereplők közti horizontális és vertikális 
koordináció alapvető fontosságúvá válik, a piaci verseny egyoldalú megközelítésével 
szemben az együttműködés szerepe erősödik. A piaci folyamatok - a természeti, a tár
sadalmi, és a gazdasági feltételek összehangolásának igénye következtében a - válto
zások hosszú távú piaci sikereinek fontos összetevőivé (a társadalmi összjólét, a kör
nyezetvédelem, a fogyasztóvédelem tényezőivé) válnak, szemben a jelenlegi rövid tá
vú profitorientációval szemben (társadalmi marketing).

Az állam szerepe az agrárpiacok szabályozásáról új súlypontra tevődik át. Az új 
feladatok között a társadalmi összjóléti célok kijelölése és támogatása (a vidék-, a táj- 
és a környezetvédelem, a foglalkoztatottság, a fogyasztóvédelem stb.), a magán- és 
társadalmi költségek és előnyök összehangolása, a rövid és hosszú távú célok egyez
tetése, az elősegítő intézmények (az oktatás, a kutatás, a szaktanácsadás, a piaci in
formáció, a közösségi marketing) támogatása előtérbe kerül. így az iparági, az intéz
ményi és az állami szerepvállalás koordinálása meghatározó lesz.
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A hazai és a nemzetközi makrokörnyezet másodsorban a piaci versenyre, a ver
senystruktúrára és a verseny eszközeire (marketing-mixre) fejti ki hatását. A hatás el
sősorban a piaci verseny integrálódásában és differenciálódásában, a horizontális és 
vertikális verseny szerepének módosulásában várható. A regionális piacokon - az in
tegráció bővülésével párhuzamosan - a jelenlegi piaci verseny új dimenzióban jelenik 
meg. A piaci belépési korlátok lebontásával párhuzamosan a piaci szereplők száma, a 
piac és a szereplők mérete, a piaci erőviszonyok jelentősen átalakulnak. E folyamattal 
párhuzamosan a verseny differenciálódása is végbemegy. A fogyasztói piacok, a szer
vezeti piacok növekvő szegmentálódása és fregmentálódása, a rés (nische) piacok 
megjelenése és erősödése a verseny differenciálódásával jár együtt.

Az eddigiekben döntő horizontális verseny (a helyettesítő termékek és potenciális 
belépők fenyegetése) csökken, a vertikális verseny (a beszállítókkal, a vevőkkel és fo
gyasztókkal kapcsolatos alkuerő) szerepe felértékelődik. A vertikális verseny erősödé
se mellett, a vertikális együttműködések megerősödése is várható. A piaci verseny az 
egyes vállalatok, illetve marketingcsatorna szintekről az egyes vertikumokra., illetve 
vertikális marketingcsatorna rendszerek közti versenyre tevődnek át.

A piaci szereplők méretének, a verseny jellegének, a piaci orientáció fokozódá
sának következtében a versenystratégiák szerepe megnő. A versenystratégia erősödé
se, egyrészt vállalati szinten, másrészt a vertikumok, a vertikális marketingcsatorna 
szintjén jelentkezik (szektorstratégiák).

A piaci verseny eszközei is várhatóan jelentős változáson mennek át, mivel a me
zőgazdasági termékek alacsony differenciáltságig könnyen helyettesíthető, viszonylag 
lassú termékfejlesztési ütemmel rendelkeznek. A jövőben a mezőgazdasági termék
fejlesztés (új fajták és termelési és tenyésztési technológiák) gyorsulása várható. Az új 
fajták és technológiák elterjedésével együtt, a termék és a technológiai életciklusok és 
ahhoz kapcsolódó különleges marketing eszközök szerepe felértékelődik. A termelés 
technológiája szerint a bio- az öko-, az alternatív termékek, a speciális állati jóléti kö
vetelményeknek megfelelő termékek, a hagyományos, illetve biotechnológiai úton 
előállított termékek egyre differenciáltabbá válnak, elsősorban az élelmiszerfogyasztó 
megítélése szempontjából, A termékdifferenciálódás másik útja a földrajzi, a regioná
lis eredetjelzéssel rendelkező termékek és az azokra épülő márkázási lehetőségek ki
használása.

A mezőgazdasági termékek árképzése várhatóan a piaci árképzés keretében ma
rad a jövőben is, néhány sajátos összefüggés megjelenése mellett. Az élelmiszerfo
gyasztáson belül várhatóan nő a divathatás, s így új feladatként jelentkezik a piaci ár
képzés és az életciklusok közötti kapcsolat tisztázása. A másik alapkérdés a differen
ciálódó mezőgazdasági termékek és a piaci árképzés kapcsolata, az árprémiumok és 
azt befolyásoló tényezők vizsgálata. A vállalatok közötti koordináció és integráció 
erősödése, a vertikális marketing csatornarendszerek szerepének növekedésével pár
huzamosan a vertikális árlépcsök elemzése is jelentős feladattá válik. Az árképzés te
kintetében továbbra is fontos téma a koncentrált piacok árképzése, azok új formáinak 
kifejlesztése.
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Az agrártermékek értékesítési csatornáin belül a fő kérdéskörök a következők: a 
marketingcsatomán belüli kölcsönhatásokra épülő kapcsolatok elemzése, a fogyasztó 
számára nyújtott érték és összköltség kialakítása, az elosztási logisztika, a postharvest 
tevékenység, a marketing csatornák különleges formáit alkotó koncentrált piacok fej
lesztése. A marketingcsatomán belüli magatartás elemzése során az elégedettség, a piaci 
erő, az elkötelezettség, az adaptáció, a kommunikáció, az együttműködés, a konfliktus 
és a teljesítmény közti kapcsolatok értékelése és tisztázása a fő feladat. Az értékesítési 
csatorna koordináltsága, a kapcsolatok jellege jelentősen hat a fogyasztóknak nyújtott 
érték(ek) megjelenítése, különösen a termékspecifikus tényezők tekintetében. A mező
gazdasági termékek technológiák szerinti differenciálódása szükségessé teszi speciális 
logisztikai rendszerek, megoldások alkalmazását, amelyek az értékesítési csatorna tel
jes egészében biztosítják az alapanyag azonosságának és azonosíthatóságának megőr
zését A marketinglogisztika másik kulcsfeladata a végső fogyasztónál, illetve felhasz
nálónál jelentkező összköltség alakítása és formálása, amelyhez elengedhetetlen lesz a 
korszerű árutechnológiai ismeretek alkalmazása.

A marketing-mix negyedik eleme - a generic termékek reklámja, eladásösztönzése, 
a generic PR, valamint a fogyasztókkal, a célcsoportokkal való közvetlen kommuniká
ció szerepe - eladásösztönzés keretében nő meg.

A makrokömyezet várható változása, a piaci és marketing intézményrendszer át
alakulására is hat. Az állam hagyományos szerepének csökkenése, új eszközök al
kalmazása (a jövedelemtámogatás, a vidék- és a környezeti célú támogatások, a piaci 
alapú hozam-, illetve árbiztosítási rendszerek), valamint az agrármarketing verseny
feltételeinek átalakulása, az intézményrendszerre is jelentős hatást gyakorol. Újra kell 
értékelni a koncentrált piacok helyét és szerepét, a közösségi és egyéb marketing 
szervezetek funkcióit (marketing szövetkezetek, a promóciós szervezetek, az ország
szervezetek stb.).

A vázolt folyamatok egy része, részben a mai trendekből előre jelezhető, másik 
része ma még nem észlelhető. Az azonban minden bizonnyal állítható, hogy az egyre 
összetettebbé váló folyamatok irányítása, a problémák megoldása csak az együttmű
ködés erősítésével, a vállalat és a fogyasztók, a vállalatok és vállalatok, az állam és az 
iparágak, a vertikumok és a marketing kutatás és oktatás, valamint a különböző tudo
mányok (társadalom és természet) szorosabb koordinációjával vihetők sikerre.
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3.13. AZ AGRÁRTÖRTÉNET ÉS A FALUSZOCIOLÓGIA 
KORSZAKVÁLTÁSAI ÉS ÚJ KIHÍVÁSAI MAGYARORSZÁGON

Romány Pál, Hoffmann Tamás, Kovách Imre

„Az időkkel, melyek reánk szakadtak, 
együtt kellene, hogy nójjön a nemzet. 
Minden magyar ember kellene, hogy 
összefogjon!...]most kétszeres és három
szoros kötelesség a gazdasági, a társa
dalmi kérdésekkel behatóan foglalkozni.

A mottóval utalni kívánunk több követelményre is.
Először arra, hogy már a honfoglalás milléniumát követően, az idézett nyomaté

kos fogalmazásban figyelmeztetni kellett a gazdasági és a társadalmi kérdésekre adan
dó érdemi válaszokra. Mennyivel indokoltabbnak ítélhető ez a mostani időkben! Ér
demi, jó válasz pedig a valóság kellő ismerete, a történelmi tapasztalatokra való 
alapozás nélkül, aligha adható.

Másodszor - Darányi gondolatait választva mottónak - arra is emlékeztetni sze
retnénk, hogy ideje helyreállítani a kontinuitást a hazai agrártörténeti értékelések
ben, gazdaságunk fejlődéstörténetének tárgyalásában (is). A IX. Osztály megtette, a 
IV. Osztály késésben van.

Tudva, hogy nyílegyenes életutak, szeplőtelen jellemek, nem a XIX. vagy a XX. 
század Európájában vehetők számba. Ezért is gondoljuk azt, hogy valakinek egy-egy 
bírálható fellépése, történetileg hibásnak bizonyult eljárása, alkalmi szerepvállalása, 
nem teheti semmissé előző, érdemes alkotásainak maradandóságát, vagy éppen a 
későbbi, a nemzet javára kiküzdött eredményeinek tényleges értékeit.

Harmadszor: a mottóval utalunk arra a hatalmas teljesítmény igényre, amely a 
követelményeknek való megfeleléshez - száz éve is - lecke volt, és most is az. Lecke, 
mert - visszaidézve - „az időkkel, melyek reánk szakadtak, együtt kellene, hogy 
nőjjön a nemzet”. Ez azonban olyan feladat, amelynek elvégzése nem egyedül az 
adott nemzedéken múlik. Minden kor nemzedéke, s minden tudományág is, magával 
hozza a tegnapját. Ahogyan a fa évgyűrűinek képe elmondja a hozzáértőnek a növe
kedés históriáját, úgy kell visszaidéznie a társadalomtörténetnek a sikereket is, 
amelyekre alapozni lehet, s a múlt kudarcait is, amelyek ismétlését jó lenne elkerülni. 
Egyébként: nehéz arról véleményt formálni, ami történt, ha nem vesszük figyelembe 
azt, ami nem történt.

Ha csak egyiket teszi egy nemzedék - akár akaratán kívül - nem értheti meg a múltat, s 
hamis következtetésekre jut a jövőre vonatkozóan. Elődeink ezt vallották, amikor az agrártörté
neti kutatás és a faluszociológia művelése mellett a különböző korszakokban kiálltak. Nem kis 
részben ennek köszönhetjük, hogy tudományos örökségünk gazdagnak tekinthető. Sok or-

1 Darányi Ignác (1906): Nyílt levél a választókhoz. In.: Darányi Ignác. Válogatott dokumentumok. 
Szerk.: Fehér György, Osiris, 1999. 233, 235. o. (Kiemelés: R.P.) 
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szágban alig található hasonló méretű és jellegű agrártörténeti kutatás, falukutató irodalom. 
Igaz, mezővárosi-tanyai településtörténet sem, hiszem más utat jártak be. Annál fontosabb, 
hogy jól ismertessük a magunkét.

A társadalomtudományokat és a kutatóit eme tudományoknak éppen az a meg
győződés élteti, sarkalja, hogy szintetizációs és integráló tevékenységükkel a gazdasá
gi és emberi haladást szolgálhatják. A történeti összefüggések felmutatása által is. 
Mert konszolidált társadalmakban megtapasztalt igazság: „a tények csak akkor szó
lalnak meg, ha a történész megszólaltatja őket: ő dönti el, melyik tény jusson szó
hoz, s milyen sorrendben, illetve kontextusban.”' Ezen is múlik tehát a folyamatok áb
rázolásának hitelessége, továbbá a lehetséges következtetések helytállósága.

I. A témakör áttekintése
Témakörünkben hat korszakváltást és hat kihívást tekintünk át. (Az idő- és 

terjedelem korlátokkal számolva, hiszen más korszakolás is lehetséges.)
- A korszakokat tekintve az első, s maradandó váltás a harmincas évekre tehető, 

amikor a szakirodalomban megtörik a nagybirtok hegemóniája. Az 1945-ös földre
formmal azután végetér a 19. század Magyarország rurális térségein. Ez az új váltás, 
a forradalmi jelleg, mély nyomokat hagy az agrárvilágban.

A harmadik váltást az importált agrárpolitika jelenti a negyvenes évek végén, 
ami a régmúlt fedezékébe, az uradalmi múlt kutatásába szorítja diszcipliáink művelőit. 
A hatvanas évek agrártörténeti termését a tegnapi parasztság, „a kapitalista múlt” 
leltározása, Szabó István, a „debreceni csapat” munkája reprezentálja. Újabb váltást 
- az ötödiket - hozza el az ún. magyar agrármodell, azaz a hetvenes évtized, az ag
rárpolitikai jelenidő megírása, az újrapolgárosodás jeleinek számbavétele. Végül, 
napjainkban, a kutatás - átépítés - helyreállítás egyfajta időszakát éljük, mind az 
agrártörténet, mind az agrárszociológia tekintetében. Új dimenziók jelennek meg. 
A regionális műhelyek újból elfoglalják megérdemelt helyüket. A kutatási témák kö
zött már megtalálható a kolostorok, a szerzetesek szerepe, a legelső „termelési rend
szerek” megszervezői tevékenységének vizsgálata. Azaz: a történelem folytatódik, 
új paradigmák következnek.

- Az új kihívások élesek, nagyok. A tudomány válaszait - akár vitatható téte
leit - viszont jogos, időnként már türelmetlen várakozás előzi meg. A kérdések a 
múltról - a jövő szolgálatában:
1. Miként, hogyan formálandó a földtulajdon, a földbirtokpolitika Magyarországon, 

miként alakul a bérleti, az örökösödési jogrend, és milyen konzekvenciákat hordoz 
mindez a 21. századra? Ismét idézik már helyenként Csokonait: „Hát csak kanász
nak termett / A somogysági paraszt?”

2. Mit nyújtott és mit nyújthat az agrártársadalom és az agrárgazdaság (mező-, erdő-, 
vad-, hal, élelmiszeripar) az országnak, hogyan lehetett a magyar agrárexport 
egykor harmadik a világban? Egyáltalán: mi az agrárkereskedelem története 
Magyarországon, és mi lesz az EU-ban?

1 Carr, E. H. (1995): Mi a történelem? Osiris. 11. o.
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3. Mi volt a személyek szerepe agrártörténelmünkben (a szubjektív tényezők, a 
felkészültség stb.), s melyek ennek a továbbmutató tanulságai? A szórványban élő 
agrárnépesség miért vonzódik egy-egy egyéniséghez?

4. Az összehasonlító történeti elemzés milyen tanulságokat kínál(na), főleg az euró
pai agrárfejlődést tekintve? Mikor nem várható „magyar landflucht”, új exodus 
falvainkból? Hogyan hasznosítható a hetvenes évek kedvező tapasztalata a falusi 
migráció alakításában?

5. A rurális térségek mai állapota mögött milyen tényezők találhatók? A Gyűrüfű 
szindróma elkerülése miként lehetséges a 21. század magyar falvaiban? (Lehet-e 
ezer faluból „üdülőfalu”?)

6. Végül a nagy kérdés, egy igazi kihívás: melyek a magyar agrárcivilizáció, az 
egész agrárpolitika összegezhető értékei, mit tudunk az agrárteljesítményben 
felmutatni a világnak, utódainknak? Milyen alternatíva, egyáltalán: alternatíva-e a 
piaci versenyben „mezítláb futni a salakpályán”? Nem arra tanít-e a magyar ag
rárátalakulások - Európában páratlan gyakoriságú, méretű és tartalmú - sora, hogy 
mindenkor a józan szakmaiság segítette át ágazatainkat a forradalmi jellegű politi
kai radikalizmus akadálypályáin?

A magyar agrártársadalom földtulajdonosai - tudjuk - háromszor cserélőd
tek rövid félévszázad alatt. És mindenkor a hatalmi-politikai, nem pedig a tudomá
nyosan is igazolt szakmai-gazdálkodási érdekek mezsgyéi között zajlottak ezek a vál
tozások. Amikor, egyszer, sikerült a szakértelem beáramoltatása a politikába, ott fó
rumot kapott, teret nyert - időlegesen még a politikának is segített. A magyar társa
dalom pedig - alig túlbecsülhető - előnyökhöz jutott. Ennek volt az eredménye az ún. 
magyar agrármodell. (így lett a „mérkőzés” állása 3:1.) Tartós hozama a falvak át- 
épülése, az életmód átalakulása, az új termelési rendszerek megszületése volt. És - 
akkor - egyedüli módon: ötvöződött a tradicionális és a modern a mezőgazdasági fo
lyamatokban. A „puszták népe” szinte önmagát múlta fölül.

A XX. század eme agrárteljesítményéről születtek már tanulmányok, oktatási 
kiadványok, könyvek is, de „a” történet megírása még várat magára. Ahogyan az 
is, hogy miként vette ki a részét mindebből a tudomány, és sok-sok művelője, a bio
lógiától az agrárpolitikáig, Martonvásártól Mosonmagyaróvárig, az első Kossuth díja
soktól a mostani Széchenyi-díjasokig. A már készülő Agrártörténeti Életrajzok új 
kötete is hiányt pótol, de az említett elmaradást csak a tudományos feldolgozás szün
tetheti majd meg.

Minderről némileg részletesebben.

I. Az agrár-történetírás és az agrárszociológia kezdetei Magyarországon
(l)Az 1890-es népességi összeírás adatai szerint Magyarország lakosságának 

70,1%-a (Horvát-Szlavónország nélkül) a mezőgazdasági keresőkhöz tartozott. Ezt 
látva írta Acsády Ignác, hogy a mezőgazdaság történetének megírása nélkül nem 
írható meg az ország története sem.

A XIX. század történészeiben a hazai agrár-történetírás kiváló művelőkre talált (Horváth 
Mihály 1840, Wenzel Gusztáv 1887), s az első önálló munkák jó folytatást ígértek. Acsády Ig
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nác megírta A magyar jobbágyság története című alapmunkát.1 Jellemzőnek maradt azonban 
a nagybirtok, a latifundium bemutatása és méltatása. Az agrártörténetirást „nagybirtok párti”- 
nak lehetett tekinteni.

1 Acsády Ignác (1948): A magyar jobbágyság története III. kiadás. Szikra Kiadó.
2 Balás Á. - Hensch Á.: Földmívelés. In.: Magyarország földmívelése (1896). Szerk.: Bedő Albert 90. o. 

M. kir. FM kiadás.
3 Kerék Mihály (1939): A magyar földkérdés. Mefhosz K. Bp.

A XIX. század végén megjelenik Magyarországon falumonográfia formájában 
az életmód kutatás is. A kérdőíves (!) felmérésre támaszkodó kutatás az Országos 
Magyar Gazdasági Egyesület kezdeményezése nyomán született. Az OMGE - 1898. 
évi határozata - a parasztgazdálkodás állapotának felmérését célozta.

Megkezdődik az agrárszociológia megalapozása. Történeti szemlélet, a nép
rajzzal való kapcsolat, a módszerek hasonlósága - esetenként még a publikációk azo
nos fórumokon való közlése is - jellemzi az életmód vizsgálatokat, a parasztságról 
szóló beszámolókat.

Tükröződik a szakirodalomban, már a századforduló éveiben, a kisüzem
nagyüzem vita, majd az ún. agrárszocialista mozgalom kérdései kerülnek előtérbe. 
A nagybirtok szociális hatásai címmel vitasorozatban publikálnak a téma művelői. A 
nyugati emigrációból hazatérő egykori 48-asok pedig az ott megismert szövetkezeti 
formák hazai átültetésén fáradoznak.

A földéhség nem csillapul, százezrek hagyják el a falvakat, hogy a városokban és a tenge
rentúl keressenek megélhetést. Hiába hirdetik az „óvári iskola” jelesei (Balás Árpád, Hensch 
Árpád) írásaikban is, hogy „a földbirtok aránytalan kiterjedése nem tekinthető előnyösnek”2 
földosztás, parcellázás szóba sem jöhet a magyar országgyűlésben. A mérsékelt telepítési ja
vaslatok is elakadnak, a latifundiumok, a korlátolt forgalmú birtokok területe növekszik. A 32 
hitbizományhoz 60 újat alapítanak a kiegyezés utáni évtizedekben.

(2) Egy, a magyar földkérdésről szóló átfogó munka abban az időszakban lát 
napvilágot, amikor a hazai agrár-történetírás és az agrárszociológia első nagy para
digma váltását éli. Az első világháború után, amikor már sokan szégyenük - bár 
kormányzati körökben még nem elegen - a magyar nagybirtokrendszer mozdulatlan 
fennmaradását. Minderről, és a későbbi, hamvába hullt földreform elgondolásokról, 
telepítési tervekről Kerék Mihály adott - máig a legteljesebbnek tekinthető - értéke
lést 1939-ben.3

Mi váltotta ki az agrárvilág vizsgálóinak jelentős köreiben a paradigma vál
tást a harmincas években? Miért léptek fel írásaikban új agrárpolitikáért, más bir
tokszerkezetért, kert-Magyarországért s más hasonló programokért? A súlyos nemzeti 
veszteségeket gondosan - és jogosan - leltározó történészek jelesei is eljutottak oda, 
hogy strukturális bajai is vannak az országnak. Röviden szólva: szembe kellett 
fordulni a trianoni szindrómával.

A változtatás elérését remélve sokan, sokféle utat választottak. Volt aki Dániát mutatta 
fel, mint a „boldog parasztok országát”, jóllehet az is elveszítette egykori területeinek kéthar
madát, de „területnövelési” céljait az intelligencia és a (közeli angol) piac növelésében, meg
szerzésében jelölte meg - és érte el.
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A két világháború közötti időszakban nemcsak a földkérdés kísértett és váltotta 
ki a csupán néhány vonásban jelzett szemléleti átalakulást (vagy annak kezdetét), ha
nem -jórészt hozzá kapcsolódva - a falusi szegénység ügye is. A Magyarország fel
fedezése c. sorozat szerzői az ország egész „területének és népének” (ahogyan írták) 
feltérképezésére vállalkoztak. Szemben a feudális renddel, a továbbélő XIX. század
dal, a paraszt romantikával, a falusi világ mitikus felfogásával. Figyelve más országok 
szociológusaira, így Gunst professzor és tanítványai romániai munkájára is.'

Természetesen változó eredménnyel, s különböző fogadtatással. Egy korabeli 
kritika szerint: „Különösen Veres Péternél és Darvas Józsefnél észlelhetjük, hogy ki
zárólag annak a félnek adnak igazat, amelyekhez ők is tartoznak”. A magyar paraszt
társadalom című munkával kapcsolatban jegyzi meg a kritikus: „...azt hisszük, hogy 
Erdei kiemelkedő helyet fog elfoglalni a magyar szociológusok sorában”.2

1 Henri H. Stahl (1992): A régi román falu és öröksége. Encyclopaedia Transylvanica, Bp. 12-13. o.
2 Rézier Gyula (1943); falukutatók és szociográíüsok. Faust K. Bp. 65. o.
’ Den Hollander, A. N. J. Dr. (1980): Az Alföld települései és lakói. Mezőgazdasági Kiadó. 84. o.
4 Sauvageot, Aurélien (1988): Magyarországi életutam. Európa Kiadó, 208. o.
5 Gunst Péter (1987): A paraszti társadalom Magyarországon a két világháború között. MTA Tört. Tud.

Int. 30. o.

E korszak paraszti életmód kutatásainak értékeléséhez sokat meríthetünk az ethnográphia 
művelőinek írásaiból, továbbá a Magyarországon hosszabb-rövidebb időt töltő külföldi kuta
tók beszámolóiból. Az utóbbiaknál különösen figyelemre méltó az, hogy mit vesznek észre, mit 
emelnek ki tanulmányútjaik tapasztalataiból. A holland világjáró, pl. azt, hogy „a gazdák és a 
föld nélküli parasztok egyaránt iskolázatlanok”,3 továbbá, hogy „a szekták nagy száma lénye
gében a társadalmi rend betegségének a tünete”. Az Eötvös Kollégium francia tanára, Aurélien 
Sauvageot pedig, aki 1923-1931 között élt nálunk, azt hangoztatja könyvében, hogy a paraszt
kérdés a legsürgetőbb, megoldásra váró ügye Magyarországnak.4

Valamennyi megközelítés, következtetés egybeesik a korszak - évtizedekkel ké
sőbbi - kutatójának ama megállapításával, hogy a harmincas évek Magyarországán „a 
föld minden kérdést megelőzött, s eleve eldöntötte egy-egy parasztgazdaság s vele a 
paraszti család sorsát is ... Ez magyarázza azt a rendkívül szívós törekvést a föld után, 
amely nem csupán nagybirtokellenes éllel rendelkezett... hanem felismerte a föld... 
meghatározó jelentőségét” - írta Gunst Péter.5

A földreform megkésett, ám elkerülhetetlen megvalósításának sürgető igé
nye így vált a történeti munkák, az agrárpolitikai okfejtések, valamint az agrár
szociológiai következtetések azonos tételévé. Elérése pedig - érthető módon - új 
helyzetet teremtett és új igényeket támasztott tudomány területeinken is.

(3) A földreform végrehajtásának történeti leírása gazdag. A háborús vereség 
szerepétől az önkényes földfoglalásokig ismerünk történeti munkákat. Hiányzik 
mindmáig azonban a történeti (sőt még a szépirodalmi) feldolgozásokból is a „másik 
oldal”, azaz a nagy tulajdonátrendezési folyamat „mindkét partján” lévők szerepének 
értő és kellő bemutatása. Nem számszerűen - ez hozzávetőleg megtörtént - hanem 
gazdaság- és társadalomtörténeti szempontból.

91



Árnyékban maradt, pl. az uradalmak és a banktőke megszakadt kapcsolatának, vagy - ké
sőbb - az államosított élelmiszeripari gyárak volt tulajdonos dinasztiáinak és egy-egy iparág 
sorsának, illetve e kölcsönhatásoknak az értékelése.

A földreform nem epizód volt, sem az országnak, sem társadalmának az életében. 
Hatásában forradalminak minősülő, elhalasztott és elmulasztott reformok kike
rülhetetlen következménye. A háború, 1945, Debrecen, csak a színteret teremtette 
meg a kimondásához, de a nagy földosztást a magyar történelem „termelte ki”, meg
valósítási módját pedig a felhalmozódott hazai feszültségek és a nemzetközi politika 
determinálta.

(4) A földreformot követő néhány esztendő múlva - paradigma váltással felérő 
- változás állt be a „kortársi történelem” kutatási értékrendjében. A tudományos ér
deklődés mindinkább a régmúlt felé fordult. Főleg uradalmi monográfiák, munka
eszköz-történeti leírások születnek, a levéltári feltárások, forrásanyag kutatások felé 
fordul (menekül?) sok történész érdeklődése. A szociológia jó időre mellőzött, sőt 
gyanús kutatássá minősül. Két folyóirat, máig megmaradt periodika jelent új re
ményt.  A két, politikától sebzett, alapító főszerkesztő: Kosáry Domokos az Agrár
történeti Szemle és Erdei Ferenc, a Gazdálkodás folyóiratnak a vezetője.

1

(5) A hatvanas évek végére a hazai agrárvilág a konszolidálás - adott keretek
ben elérhető - jeleit mutatja. Vele együtt az agrártörténeti közelmúlt megírása és az 
agrárszociológia iránti igény, illetve fogadókészség is fellelhető. Az előbbire a nyi
tányt az a feltérképező, különösen alapos munka jelentette, amit Debrecen hírneves 
professzora, Szabó István szerkesztett és Erdei Ferenc, valamint Veres Péter segí
tett tető alá hozni. A kétkötetes mű: A parasztság Magyarországon a kapitalizmus 
korában 1848-1914. A gazdaságirányítás reformjának bevezetése táján uralomra ju
tott az a felfogás, hogy „a magyar parasztság kapitalizmus kori történetére, mint le
zárt korszakra lehet visszatekinteni, melynek problémáival a történettudománynak a 
feladata foglalkozni”.2

1 Kosáry Domokos (1997): Bevezető az Agrártörténeti Szemle I. (1957) évfolyamához. Agrártört. Sz. 
XXIX. évf. 3-4. sz. 727. o. V. ö. Zsamóczai Sándor (1997): Lázár Vilmos. Uo. 329. o.

2 A parasztság Magyarországon a kapitalizmus korában 1848-1914. I-II. Szerk.: Szabó István. Akadémiai 
Kiadó, Bp. 30. o. (Kiemelés: R.P.) 1965, 1972.

Megkezdődik a hazai agrártársadalom életének (is) a felosztása 1957 előtti, majd 
azt követő történeti időszakra. Különösen a népszerűsítő, alkalmi, tsz-történeti stb. 
írásokban, továbbá a szépirodalomban. Többnyire igazoltnak tekintik a tudományos 
kutatók is a különbséget a szovjet mintájú, parasztellenes, valamint a Fehér Lajoshoz 
kötődő, anyagi érdekeltség elvére épülő magyar agrárpolitika között. A történetírás 
igyekezett megragadni az agrártársadalom eme korszakváltását, valamint műszaki
technológiai fordulatát is. Az egyébként mindmáig vitatott, hogy az akkor, itt lehetsé
ges agráraltematívák közül Magyarország a jobbikat választotta-e a modernizációhoz? 
Röviden: nem a jobbikat, s nem a rosszabbikat, hanem az akkor itt alkalmazhatót. 
Ami más volt, mint aminek látszott, s főleg: értették az érdekeltek. Itt, a Tisza men
tén. Akik azt is tudták, hogy a Mississipi messze, a Volga pedig közel található.
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A következő lépést a gazdasági statisztika „rehabilitációja” jelentette Benda Kálmán, 
Kiss Albert munkája még az előző századokat tárja fel, de Fazekas Béla könyve fontos forrássá 
válik a mezőgazdaság kollektivizálásáról és az agrárpolitika cikk-cakkjáról szóló kutatásoknak.1

1 Fazekas Béla (1967): Mezőgazdaságunk a felszabadulás után. Mezőgazdasági Kiadó, Bp.
2 Márkus István (1991): Az ismeretlen főszereplő. Szépirodalmi Kiadó, Bp. Végh Antal (1972): Erdőháton, 

Nyíren. Szépirodalmi Kiadó, Bp.
3 Glatz Ferenc (1998): Szintetizálás és részkutatás. In.: A hazai agrárpolitika tanulságai és lehetőségei. 

FM-MTA 13-14. o.

(6) Az újból induló Magyarország felfedezése sorozatban és máshol a falu pol
gárosodásának új jeleiről, utóparaszti folyamatokról (Márkus István, Végh Antal)  
és új ellentmondásokról lehetett publikálni. Erdei Ferenc: Város és vidéke című 
munkája után berobban a magyar faluszociográfiába Sütő András 1971-ben kiadott 
könyve, az Anyám könnyű álmot ígér. Az új agrárképet, átalakult falut látva, sajátos 
vonásait felfedezve nevezik a formálódó mezőgazdasági rendszert - először a német, 
majd a francia publicisztikában, később a szakirodalom mind több helyén is - magyar 
agrármodellnek. (Itthon inkább csak a rendszerváltozást követően.) Indokolt a minő
sítő megállapítás, hogy „megtörtént a szakértelem beáramlása a politikába, és az, hogy 
ez a szakértelem időlegesen legyőzte a pártpolitikai szempontokat, nemcsak az egy- 
pártrendszer története szempontjából figyelemre méltó, de a többpártrendszer szem
pontjából is”.  Úgy tűnik, hogy a tanulságok levonása nagyon is részleges.

2

3
Faluszociológiánk is jelentős tudományos értékeket teremtett meg. A rurális tár

sadalmak elemzése alapján megtörtént a polgárosodás paradigmának a kidolgozása. 
A nemzetközi faluszociológiában ismertté vált a magyar kutatók tevékenysége, helyet 
kaptak az európai szervezetekben is. Hasonlóan, mint az agrárföldrajz és a szövetke
zeti kutatás jelesei.

A rendszerváltozáshoz kötődő agrártörténeti eseményeket még nem rostálta meg 
kellően az idő. A folyamatok ellentmondásosak. Nagy visszaesések és ambiciózus 
kezdeményezések regisztrálhatók. Ami bizonyos: újból korszakváltás zajlik a magyar 
agráriumban. A sokadik a XX. században.

II. Hol, miben maradt el, s merre tart korszakunkban a két diszciplína?
1. Elmaradt a már említett földkérdés, pontosabban a földbirtok-politika történeti 

feldolgozásával. Kerék Mihály a földreform küszöbéig elvezette a maga történeti 
feldolgozását. A földtulajdon további történetének és az agrártársadalom alakulásá
nak összefüggéseit, a termőföld használat és a települési formák kölcsönhatásait, 
napjainkra és a jövőre is vonatkoztatható következményeit is fel kellene tárni, 
hogy történettudományi folytatásról beszélhessünk. És arról, hogy tudjuk: mivel jár 
a magyar „landflucht”?
Nem volna tanulságnélküli az sem, hogy még a Monarchiában létrehozott földértékelési 
rendszer - az aranykoronában jelölt jövedelem - miért csak Magyarországon konzerváló
dott az egykori birodalom országai közül? A hetvenes években elhatározott felváltása miért 
maradt el, miközben a talajtan és több más tudomány művelői készen álltak a közreműkö
désre? Vagy mégsem akarták mindenhol a modernizálást? Nem számoltak a várhatóan ked
vező következményekkel? Vagy nagyon is számoltak?
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2. Az agrártörténettudomány másik nagy elmaradásának tekinthető az agrárkeres
kedelem alakulásának, s félévszázados tanulságainak hiányzó összegezése, feltárása. 
A XX. század második felének kereskedelmi forgalmát, tényeit, az okozati össze
függéseket a misztifikált devizaforgalom, a katonai érdekek s más hasonló címen 
teremtett titkosítások homálya fedi.
És másról is szó van. Többek között, pl. arról, hogy miért, milyen érdekek keresztezték 
rendszeresen az ún. mezőgazdasági háttéripar kiépülését? Miért nem jutott - az egyébként 
kiváló beltartalmi értékekkel bíró mezőgazdasági áru - olyan megjelenési formához és ke
reskedelmi környezethez, hogy versenyképessége vitathatatlanná váljék. Vagy: miért él to
vább Magyarországon a volt Bosnyák-téri zöldség-gyümölcs nagybani piac korszerűtlen 
formája, amelyet már negyedszázada úgy jellemeztek némely külföldi szakértők, hogy az 
Nyugat-Európa XIX. százada?
A „termékforgalmazással” szemben ismét polgárjogot nyert ugyan a kereskedelem, 
Tomcsányi Pál akadémikus fellépése által a marketing, de hogy miért kellett en
nek álcázva végbemennie, s mi ennek az összegezhető terhe és mi amannak a ho- 
zadéka - ez még szintén az agrár-történetírásra vár.

3. Elhanyagoltnak minősíthető - kialakító tényezőit ugyan ismerjük - a személyek 
szerepének, tágabb értelemben a szaktudás érvényesítésének vagy kiszorításának, 
a szakirányításnak a vizsgálata. Beleértve ágazataink tudománytörténetét is, 
amelyeket jobbára csak szaklapjaink egykori híradásai őriznek.
Ma már pl. szinte köznapi téma genetikai forradalomról beszélni, doktriner mó
don támadni is, ám a negyedszázaddal ezelőtti hazai kezdetekről kevés az ismeret. 
„Az elmúlt öt évben csaknem kétezer embrió-beültetésre került sor Üllőn” - írta 
1983-ban a Magyar Mezőgazdaság.1 Az ilyen és hasonló tények mögött kutatók, 
egyetemi, vállalati emberek hivatástudattal végzett alkotó munkája volt - és van ma 
is. Az agrár-történetírás képes csak bemutatni, hogy volt - s hiszem, hogy lesz is - 
több olyan agrárértelmiségi nemzedék Magyarországon, amely nemcsak át
vett, nemcsupán adaptált a külső világtól, hanem adott is másoknak. Még a 
génsebészetben is. Sőt: volt eset, hogy első volt Európában. Megcsinálta a maga 
„zöld forradalmát”. Harmadik volt a világban - az USA és Hollandia után - pl. az 
agrárkülkereskedelem aktív egyenlegének egy főre számított nagyságában.

1 Pék János (1983): A biotechnikai forradalom hazai eredményei. Magyar Mezőgazdaság 38. évf. 9. sz. 
V.ö.: Biotechnológia: Lépéstartás Európával. Szerk.: Dudits Dénes - Dohy János, MTA 1998.

Ezt sok országban számontartják, s értékeli az ENSZ Mezőgazdasági és Élelmezési Szerve
zete (a FAO) is.

4. Agrártörténeti és agrárszociológiai kutatásainkat indokolt nagyobb mértékben ki
terjeszteni más országok hasonló témáira, hogy összehasonlításainkat alaposabbá 
lehessük.
a) Előkelő hely illeti meg e törekvésben a szomszédos országok agrárviszonyait, 

egyáltalán agrártörténetét, nem is szólva az 1920. előtti vizsgálatok, levéltári 
források, vagy a legújabb kori azonosságok szerepéről.

b) Tágítani indokolt a világ mezőgazdaságának, agrártársadalmi átalakulásának 
tanulmányozását, megismerési és megismertetési lehetőségeit is. Az elsőség
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természetesen az európai országoké, de a XXL század már más dimenziókat is 
jelentőssé tehet.

5. Az agrárszociológiáról. A tudomány terület több témájában elérkezett a riadó ide
je. Bizottságunk, még Andorka Rudolf vezetésével, több alkalommal, nyilvánosan 
is szót emelt a látható veszélyek miatt, s ezt teszik az MTA Regionális Kutató 
Központjának falukonferenciái és a tanyatanácskozásai is. A rurális térségekről, a 
mezőgazdasági lakosság ősi településeiről és népességéről van szó. Azért, mert ná
lunk nem keletkez(het)tek városszéli bádogvárosok, még nem lehet nemlétezőnek 
tekinteni a falusi elvándorlást.
A súlyos, sokfelé elágazó kérdések itt vannak, mindinkább láthatóvá válnak. A ha
gyományos faluszociológiai témák mellett új kutatási területek (policy orientált
ságú, az EU-migráció, a rurális imázs, a vidékfejlesztés stb.) jelentek meg.
A tudomány segítségét is várja:
• A szociális erózió megállítása, a falusi-tanyai szegénység, magányosság vizsgálata, a mil

liónyi törpebirtokos egzisztenciális kérdéseinek megválaszolása;
• a rurális térségek demográfiai eróziójának az orvoslásához a megbízható diagnózis el

készítése;
• a társadalombiztosítási rendszer és a birtokstruktúra összekapcsolási lehetőségeinek - 

több EU országban gyakorolt - vizsgálata;
• a ritkuló népsűrűségű vidékek gazdálkodási-népmozgalmi, röviden: kultúrában való 

megőrzésének vagy - feladásának kérdése.

6. Végül: abban is nagy a feladatunk, hogy magunkról, agrártermelésünk megtett út
járól a mainál lényegesen többet tegyünk hozzáférhetővé az érdeklődő hazai és 
külföldi tudományos élet számára. Egyben hiteles, önbecsülést erősítő elszámolá
sokat az utókornak is. A társadalomtudományok egy részénél egyébként is némi 
hátrányt képezhet a sajátos közeg, - az ún. hungaricum jelleg - szemben, pl. egy 
általános érdeklődésre számot tartó új biotechnológiai eljárással. A Magyarorszá
gon formálódó agrárcivilizációnak van mondanivalója a világ számára. Valódi 
kihívás tehát történetileg is felmutatni, hogy akkor hozott az agrártermelés az or
szág számlájára nagy aktívumot, amikor adottságainkat - kellő felkészültsé
günk által - ésszerűen kamatoztatni tudtuk. Amikor felismerték: aki mezítlába
sán fut a salakpályán, alulmarad a versenyben. A kellő felszerelés, a szakismeret, a 
tudományos háttér nem takarítható meg következmények nélkül.
A nemzetközi kapcsolatok ápolására, az idegen nyelveken való publikálásra érdemes na
gyobb gondot fordítani. És a magyarra is, hogy pl. ismét havi folyóirattal rendelkezzék a 
szakma. Nyilvánvaló, hogy ez a diszciplína és ez a tevékenység akadémiai támogatást is 
kíván ahhoz, hogy megfeleljen az említett igényeknek. A gondoskodás azonban többszörö
sen térülhet meg a magyar tudományosság és az ún. országkép méltó megítélésében.

7. Szorosan véve nem része Bizottságunk feladatkörének, de történetileg jellemző volta 
miatt mégis említésre érdemes egy filológiai téma is. Azaz: a szaknyelv. A köz
nyelv jelentősnek tekinthető gazdagodása illetve változása mellett hasonló tapasztal
ható a szakmai szókincsben is. Egy-egy fogalom korszakot jelezhet. A szókincs 
is tükrözi a történelmet. És az Akadémiának ebben hagyományos a szerepe.
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Sajnálatosan elszürkült sok községben a határnévanyag, átadva helyét a táblák, 
dűlők számozásának. A hagyományéltetö elnevezéseket felváltották a betűszavakkal 
rövidített megjelölések. Mindezzel a történeti kútfő értékű hagyományos helynévréteg 
is kopott. Ez talán még megállítható.

III. Hogyan, miként végezhetők el a jelzett tudományos feladatok?
Mind az agrártörténet, mind az agrárszociológia műveléséhez elengedhetetlen 

feltétel, hogy az agrártudomány egésze, az Akadémia IV. Osztálya és maga az 
MTA igényelje, eredményeire támaszkodjék abban a kivételes tevékenységben, amit 
úgy definiált az Akadémia, hogy „a Nemzet tanácsadója” kíván lenni. Munkájuk érté
kelését és támogatását kérik tehát az említett diszciplínák művelői. Annál is inkább, 
mert elfogadható a megállapítás, hogy „a hazai társadalomtudományos történetírás, az 
új társadalomtörténet legnagyobb fehér foltja a parasztság, az agrártársadalom”.1

1 Benda Gyula (1997): A társadalomtörténet-írás helyzete és persektívái. Századvég. Új folyam 4. sz. 41. o.
2 A magyar agrártársadalom a jobbágyság felszabadításától napjainkig. Szerk.: Gunst Péter (1998) Napvilág 

K., Magyarország agrártörénete. Szerk.: Orosz I. - Für L. - Romány P. (1996) Mezőgazda K., A ma
gyar agrárgazdaság jelene és kilátásai. Szerk.: Glatz Ferenc (1997) MTA, Harcsa I. - Kovách I.: Farme
rek és mezőgazdasági vállalkozók. In.: Társadalmi riport (1996). Szerk.: Andorka R. ct al. TÁRKI- 
Századvég Bp., A hosszú tizenkilencedik és a rövid huszadik század. Tanulmányok Pölöskei Ferenc 
köszöntésére. Szerk.: Gergely Jenő (2000) ELTE BTK Bp. Romsics Ignác (1999): Magyarország törté
nete a XX. században. Osiris Kiadó.

Az agrárértelmiségnek - agrártörténeti vizsgálatok szerint is - van mit átadnia a válto
zatos agrármúltból, a regionális fejlesztés, a faluszociológia tapasztalataiból is.

Mindezek alapján:
• Az egyetemek gazdaság- és társadalomtudományi fakultásain - az orvostörténet, a közgazdasá

gi elméletek története és más stúdiumokhoz hasonlóan - indokolt e tantárgyak oktatása.
• Folytatni szükséges a Magyar Agrártörténeti Életrajzok kiadását is. A legutóbbi, a III. 

kötet 1985-tel zárult. A kontinuitás ebben is fontos. A IV. kötet munkálatainak elindításához 
hozzáláttak a Mezőgazdasági Múzeumban.

• A közelmúlt és a régmúlt agrártörténetének tárgyi emlékei egyaránt fogynak. A tulajdon és 
szervezeti átalakulások idején az apadás pusztulássá fokozódhat. A kilencvenes évek elején 
az Akadémiai bizottságok felhívták erre a figyelmet, aminek indokolt a megismétlése.

• Ma még megszólítható a nagy agrárátalakulások sok résztvevője. A hazai zöld forradalom, a 
technológiai-technikai váltás, valamint a tektonikus jellegű társadalmi-gazdálkodási változás 
számos szereplője. Olyan személyes vallomások gyűjthetők tehát össze, amelyek semmiféle 
levéltárban, archívumban nem lesznek fellelhetők.

Az Agrártörténeti és Faluszociológiai Bizottság - Pölöskei Ferenc akadémikus 
elnökletével - a programpontokat megvitatta, azokat, a véleményeket figyelembe véve 
ismertettem. Az előadott megállapítások kialakításában közreműködött több kolléga. 
Támaszkodhattam - Dorgai László, Fehér György, Hoffmann Tamás, Kovách Imre, 
Kulcsár László és Zsarnóczai Sándor munkájára és több tanulmánykötetre.2 A vég
ső megfogalmazást, illetve szerkesztést magam vállaltam.

Mindvégig törekedtem Deák Ferenc intelmének megfogadására. Intő igazságát a 
következőképpen fogalmazta: „Aki a múltról szól, s azt adja elő, ami megtörtént 
...annak a történt dolgokat nem lehet saját nézetéhez idomítani, hanem úgy kell azo- 
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kát előadni, mint valósággal állanak. S ha e részben tévedés történik, a tudomány ér
dekében fekszik a tévedést kimutatni, s arra megjegyzést tenni.”1

1 Deák Ferenc (1865): Adalék a magyar közjoghoz, Pest, In.: Sarlós Béla: Deák és a kiegyezés, Gondolat, 
1987.7. 0.

2 A Magyar Agrártudományi Egyetem Mezögazdaságpolitikai Intézete (igazgató: Dr. Ihrig Károly) is így 
tett, amikor (1946-ban) a párizsi béketárgyaláshoz A magyar mezőgazdaság és a békekötés c. tanul
mányát, a miniszter 1945. évi megbízása alapján benyújtotta.

Természetesen a megtett útra, az agrártörténetre és faluszociológiára vonatkozó 
„megjegyzés” sem lehet más - ha használni akar - mint tudományos, a valóságot ku
tató, azaz olyan, ami „a tudomány érdekében fekszik”. Garancia soha nincs arra, hogy 
érvényesül-e a kutatói megállapítás, ám az arra irányuló törekvést föladni nem szabad.2 
Számolva azzal, hogy az agrárvilágban összetartozó kapcsolatban található a tegnap és 
a holnap, a tradicionális és a modem. A folyamatok diszkontinuitása ám lerombol
hatja a múltat, útját állhatja a jövőnek. Kutatásaink segíteni szeretnének ennek elhá
rításában.

A nagy ígéret: mind több fiatal kolléga fordul, immár előítéletek nélkül, teljes 
nyitottsággal, eme folyamatok valóságos kérdései felé. Érteni, ezért tanulmányozni 
akarják agrártörténetünket, az agrártársadalom hatalmas változásait, a kedvező, 
valamint a riasztó jelenségeket, hogy jól felismerjék a mai teendőket, hogy - vissza
utalva Darányira - „az időkkel ... együtt nöjjön a nemzet”.

Kívánjunk nekik - s ezáltal a magyar agrárgazdaságnak - eredményes, jó munkát, 
sikeres folytatást.

3.14. INFORMATIKA AZ AGRÁRTUDOMÁNYOKBAN

Hamos Zsolt

A tudományos ülésszak témája „Paradigma és korszakváltások a magyar agrártu
dományokban”. Az én szükebb szakterületem az informatika, agrár-informatika.

Fel lehetne tenni azt a kérdést, hogy mit keres az (agrár)informatika az agrártu
dományok között, illetve azt, hogy tulajdonképp mi is az agrár-informatika, milyen 
hatással volt, van illetve lesz rájuk.

Az informatika korában a kérdésfelvetés egyszerűen elintézhető lenne azzal, 
hogy nincs kérdés, az informatika, s rajta keresztül az alkalmazott matematika ma már 
gyakorlatilag minden tudományba beépült, szerepe az egzaktság egyik fokmérője lett.

Egy ilyen sommás megállapítást majdnem mindenki elfogadna anélkül, hogy 
komolyabban végiggondolná azt, hogy mit is jelent az informatika, mit értünk az ag
rárinformatika alatt.

Ha az informatikát mint egy matematikai, műszaki tudományt értelmezzük, akkor az 
viszonylag jól meghatározható, bár jelentése az elmúlt évtizedekben gyorsan változott.

Az informatika a 60-as, 70-es években kiadott lexikonokban, értelmező szótárak
ban még nem is szerepel. A kezdetek a számítógépek megalkotásához vezetnek vissza, 
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s viszonylag rövid, de elképzelhetetlenül gyors fejlődéssel elvezetett napjainkig az in
formatika korába, az internet világába.

Az informatika a szaktudományok eszköze, azokkal egységet alkotva alakultak ki 
az alkalmazott informatikai tudományok, amelyek visszahatottak magára az alaptu
dományra is, kiszélesítve annak hatáskörét.

Nyilvánvaló, hogy minden „alkalmazott” informatikának az „informatika” az 
alapja, de ahhoz, hogy ilyen hatást tudjon kifejteni a tudományra, gazdaságra és a tár
sadalomra, ki kellett szélesítenie határait, össze kellett fonódnia más tudományokkal.

Bizonyos fokig az informatika fejlődése tette lehetővé a rendszerszemléletű, inter
diszciplináris kutatások elterjedését, általánossá válását. Nagy teljesítményű számító
gépek nélkül lehetetlenség bonyolult rendszerek funkcionális elemzése, sztochasztikus 
folyamatok jellemzése.

Ennek megfelelően, ha azt akarjuk vizsgálni, hogy az informatikának milyen ha
tása van (volt) az agrártudományokra, akkor tágítani kell az informatika fogalmát, de
finiálni kell a „szakinformatikát”, ami alatt a következőt értjük:
• Informatika: matematikai modellezésen alapuló tudomány, amely az agrártudomá

nyokat segíti elemzésekkel, a vizsgált objektumok egzakt leírásával, szimulálásá
val, lehetővé téve a bonyolult rendszerek összefüggéseikben, dinamikájukban való 
vizsgálatát.

A definícióból látszik, hogy a szakinformatika lényegesen több, mint a számítás
technika és nem tévesztendő össze az informatika tudományával, amely részét képezi 
a matematikai, mérnöki tudományoknak.

A szakinformatika definíciójából fontos kiemelni azt, hogy multidiszciplináris 
tudomány, azaz műveléséhez nem elegendőek az alapvető informatikai ismeretek, 
rendelkezni kell a vizsgált objektum szaktudományi ismereteivel, mert e nélkül az 
eredmények megkérdőjelezhetőek lehetnek. A definícióból az is kiolvasható, hogy az 
informatika alkalmazott tudomány, amely az elemzésekhez biztosítja a módszertant és 
az eszközrendszert is.
Használatának feltételei:
• információk a vizsgálandó objektumról,
• az elemzés módszertana,
• számítástechnikai háttér (software és hardware),
• a szaktudományhoz és az informatikához értő szakemberek együttműködése.

Ebben a definícióban benne van a matematikai módszertan is, pl. biometria, mate
matikai statisztika, aminek kidolgozása sok esetben messze megelőzte az informatikát, 
azonban mivel ezek nagy mennyiségű adat feldolgozását feltételezik, így tényleges 
használatukat a számítógépek tették lehetővé Az informatika visszahatott a matemati
kai módszertanra is, kezelhetővé téve bonyolult rendszerek modellezését, pl. növényi 
növekedési modellek, ezekkel végzett elemzések, szimulációk bővítették ismereteinket, s 
néhány esetben olyan problémákra mutattak rá, amelyek elemzése az „alaptudomány” 
elé tűzött ki új feladatokat.
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A bonyolult rendszerek vizsgálata, az interdiszciplinaritás elmossa a határokat a 
szaktudományok között, óriási távlatokat nyitva a további fejlődésnek.

A tudományos ülésszak címében az szerepel, hogy a „magyar agrártudomá
nyokban”. Ezt a felvetést így nagyon nehéz megválaszolni, mert olyan, hogy magyar 
agrártudomány nincs, vannak agártudományok, amelyek nagy részét itthon is műve
lik. A magyar vetületre vonatkozó válasz azzal foglalkozhat, hogy milyen hatása van, 
volt és lehet az informatikának a magyar agrárkutatásokra.

Mielőtt az agrárinformatikai eredményekre rátérnénk, meg kell jegyeznem azt, 
hogy a nemzetközi élvonalat tekintve lemaradásunk van, ami elsősorban annak kö
szönhető, hogy az 50-es, 60-as években az informatika, illetve elődjei majdnem tiltott 
tudományok voltak, aztán a 80-as évek elejéig a korszerű eszközök beszerzése volt 
nehéz, vagy lehetetlen (cocom lista). Igazi fejlődés a 80-as években indult meg, s a 
90-es években elképzelhetetlen fejlődés ment végbe Magyarországon az informatika 
és alkalmazása terén. Ilyen rövid idő alatt azonban nem lehetett minden téren utolérni 
a fejlett világot, mert ott sem állt meg a fejlődés, sőt az Internet általánossá válásával 
talán még fel is gyorsult.

Először tekintsük át, a teljességre való törekvés nélkül, az alkalmazott informati
kával összefonódott agrártudományokat.

A sort a biometriával kell kezdeni, mert annak kialakulása messze megelőzte az 
informatikát (az 1920-as évek, R. Fischer) bár már akkor is voltak mechanikus szá
mítógépek.

A biometria gyors fejlődését, a kutatásokba való beépülését azonban a nagytelje
sítményű számológépek tették lehetővé. A biometria, a kísérlettervezésben, fajtasze
lekcióban, hatásvizsgálatokban, hatóanyagok tesztelésében stb. ma már nélkülözhe
tetlen. A fejlett országokban komoly iskolák alakultak ki elsősorban a
• gyógyszeripari (humán és állati),
• az egészségügyi,
• a biológiai 
kutatások terén.

Magyarországon a helyzet nem ilyen jó, Sváb János végzett úttörő jellegű tevé
kenységet mint kutató, s az MTA MgKI-ben alakult ki olyan gárda, amely kutatói 
munkájában magas szinten alkalmazza a biometriai módszereket.

A magyar biométerek nemzetközi összehasonlításban is jelentős szerepet játsza
nak. Több a minősítésben használt módszert magyar kutatók ajánlására fogadtak el 
nemzetközi szabályként.

A bonyolult rendszerek vizsgálatához nélkülözhetetlen a matematikai modellek, 
szimulációs eljárások használata. A 70-es évek elején kezdték kidolgozni és alkal
mazni a szimulációs technikát. Az első nagy vihart kiváltó modellt Donella és Denis 
Meadows dolgozta ki, amit a Római Klub első jelentéseként 1972-ben publikáltak 
A növekedés határai (The limits of growth) címmel. Számos, az agrárkutatásokkal 
összefüggő modell került kidolgozásra a 70-es évek óta, amelyek a természetben leját
szódó folyamatokat pl. talaj állapotváltozás CREAMS, a növény-környezet-agro- 
technika kapcsolatrendszerét (növekedési modellek) írták le. Ezek használata sok
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esetben lehetővé teszi olyan szituációk szimulálását, amelyeket a gyakorlatban nem, 
vagy csak nagy költséggel lehetne előállítani.

E területen is számos iskola alakult ki, amelyek közül kiemelkedik a Wageningeni 
Agrártudományi Egyetem, az IACR, Rothamsted, az INRA hálózat, Lincoln Állami 
Egyetem stb. Az eredmények ma már sok esetben gyakorlati alkalmazásba mennek át, 
elsősorban a szaktanácsadás terén. Erre jó példa az IBSNAT modellrendszer, az INRA 
tevékenysége stb.

Magyarországon ilyen típusú tevékenység elsősorban az MTA TAKI-ban, az 
MTA MgKLben, a PATE-n (most VE Agrártudományi Karán) és az OMSz-ban folyt, 
folyik.

A klímaváltozás várható hatásait elemző nemzetközi programokhoz több magyar 
kutatócsoport is csatlakozott, amelyek keretében nem csak eredményesen fejlesztették 
tovább és használták a szimulációs modelleket, hanem sztochasztikus módszerek új
szerű alkalmazásával jelentősen hozzájárultak a kutatások eredményességéhez.

A 70-es évek végén, a 80-as évek első felében kezdtek el foglalkozni azzal a kér
déssel, hogy globális illetve regionális szinten mi a mezőgazdaság termelési potenci
álja, mik a fokozott földhasználat következményei, illetve mik a fenntartható fejlődés 
feltételei. Ilyen kutatás folyt az IIASA-ban, többek között magyar résztvevőkkel. Ezt a 
nemzetközi projektet megelőzte „A magyar mezőgazdaság agroökológiai potenciálja 
az ezredfordulón” c. felmérés, amit az MTA Agrártudományok Osztálya kezdeménye
zett. Ezt több rendszerelemzési munka követte - Biomassza, Alkalmazkodó mezőgazda
sági rendszerek, Aszály - amelyekben az informatika, a rendszerelemzés alapvető esz
köz volt.

Az utóbbi évtized terméke a távérzékelés, s az ehhez kapcsolódó térinformatika. 
A távérzékelés segítségével nyomon lehet követni a föld felszínén lejátszódó folya
matokat, s azok értékelésével olyan döntéstámogató eszközhöz jutunk, ami gyakorla
tilag lehetővé teszi az azonnali beavatkozást.
Hol alkalmazható ez az eszköz?
• természeti folyamatok monitorozása,
• agrometeorológia,
• növényvédelem, 
• termésbecslés stb.

E téren az utolsó néhány évben Magyarországon is jelentős előrelépés történt. 
Korábbi lemaradásunk elsősorban az eszközrendszer hiányával magyarázható.

Befejezésül a környezeti statisztika (environmetrics) jelenével és jelentőségével 
foglalkozom. Ez a tudomány terű let mintegy 15 éves múltra tekint vissza, de jelentő
sége azzal párhuzamosan nő, ahogy a fejlett világban a környezetvédelem, környezet
gazdálkodás központi kérdéssé válik. Célja a környezetben lejátszódó folyamatok le
írása, modellezése, a várható változások előrejelzése.

A legnagyobb problémát az okozza, hogy viszonylag rövid idősorok alapján, ke
vés adatra támaszkodva kell megbízható következtetésre jutni. Ma már meghatározták 
azokat az indikátorokat, amik a kutatáshoz szükségesek, s ezeket a fejlett országokban 
gyűjtik is.

MAGYAR .
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Sajnos Magyarországon e téren katasztrofális a helyzet, mert szisztematikus adat
gyűjtés nincs, s tudtommal Magyarországnak nincs képviselete (tagja) a nemzetközi 
szervezetben.

A környezeti elemek közül szisztematikus adatgyűjtés több mint száz éve visz- 
szamenőleg a meteorológiai megfigyelések területén folyik. Ez az eredmények terén is 
megmutatkozik, amelyek nagy része a mezőgazdasághoz kapcsolódik. Ezek közül 
megemlíthetők:
• az ország klimatikus zónarendszerének kialakítása a növénytermesztés szempont

jából,
• klimatikus extremáliák kockázatának jellemzése, 
• kockázatelemzés stb.

Ha az agrártudományokat tekintjük, nem mehetünk el szó nélkül az agrárműsza
ki tudományok és az agrárökonómia mellett. Az informatika elsőnek talán a műszaki 
tudományokba épült be - kibernetika, robottechnika - s vált ma már általánossá. Egy 
modernebb motor számítógép vezérelt, legyen az bármibe beépítve. Ezzel nem kívá
nok foglalkozni. Van azonban két terület, ahol nemzetközi összehasonlításban is jól 
állunk. Ezek
• az automatizált üvegházak és
• a fitotron.

A fitotron fejlesztése nem magyar, de használata valószínűleg jelentősen hozzá
járul az MgKI kutatási eredményeihez.

Az ökonómia, a döntéstámogató rendszerek fejlesztése terén úgy érzem furcsa 
helyzet alakult ki Magyarországon. A 70-es, 80-as években a nagyüzemi gazdálkodás 
keretei között ez a terület virágzott Magyarországon. Jelentős iskolák alakultak ki az 
egyetemeken, az agrárkutató intézetekben.

A 90-es évek elején egy óriási törés állt be. Az agrárökonómiai kutatások vissza
szorultak, a szervezett szaktanácsadói hálózat megszűnt. A szaktanácsadás módszertana 
és eszközrendszere közben a fejlett országokban rohamosan fejlődik (USA, INRA-Fr.).

Erre Magyarországon is figyelmet kell fordítani. Egy új hatékony rendszer kiala
kítása jelentős szellemi és anyagi erőforrást igényel, s hatékony működtetésének fel
tétele az informatika és a korszerű informatikai infrastruktúra.

Mi várható a jövőben az (agrár)informatika terén?
Az Internet ma már mindenki által elérhető, s így elmondhatjuk, hogy nincsenek 

határok a kutatócsoportok között. A tudomány a szó igaz értelmében nemzetközivé 
válik. Ha ebben a nyitottabb világban versenyképesek akarunk lenni, akkor tágabb te
ret kell nyitni az agrárinformatikai kutatásoknak és alkalmazásoknak. Én úgy érzem, 
hogy ennek a feltételei megteremthetők, ha Akadémián belül és kívül általánossá vál
nak az interdiszciplináris rendszerszemléletű kutatások, s ezt elismerik mind a tudo
mányos fokozatszerzés, mind a kutatási támogatások terén.
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4. AZ MTA AGRÁRTUDOMÁNYOK OSZTÁLYÁNAK ÜLÉSEI, 
HATÁROZATAI, ÁLLÁSFOGLALÁSAI ÉS RENDEZVÉNYEI

4.1. AZ OSZTÁLYÜLÉSEK NAPIRENDJEI ÉS HATÁROZATAI

4.1.1. 2000. január 25-i osztályülés

Napirend
1. Az Acta kiadványokkal kapcsolatos időszerű kérdések

Előterjesztők: Király Zoltán, az MTA rendes tagja
Kozma Pál, az MTA rendes tagja
Mészáros János, az MTA rendes tagja

2. Doktori cselekmények védés utáni véleményezése
Előterjesztők: Kovács Ferenc, az MTA rendes tagja (Szilágyi Mihály pályázata) 

Láng István, az MTA rendes tagja (Győri Zoltán pályázata) 
Várallyay György, az MTA rendes tagja (Loch Jakab pályázata) 
Mészáros János, az MTA rendes tagja (Solti László pályázata) 
Horváth József, az MTA lev. tagja (Sülé Sándor pályázata) 
Heszky László, az MTA lev. tagja (Szabó László Gyula pályázata)

3. Doktori cselekmény bizottsági véleményezése
Előterjesztő: Velich István, az MTA Doktora (Galiba Gábor pályázata)

4. A 2000. év megünneplésével kapcsolatosan tervezett osztályrendezvények konkre
tizálása

Előterjesztő: Dohy János osztályelnök
5. Bejelentések és egyebek

Határozatok
1. Az Osztály kompetenciájába tartozó Acta kiadványokkal kapcsolatosan az 

Osztály vezetősége felkérte az előterjesztőket (Acta Phytopathologica Hungarica- 
Király Zoltán, Acta Agronomica Hangaríca-Kozma Pál, Acta Veterinaria Hungarica- 
Mészáros János), hogy a február 29-i osztályülésig állítsanak össze - a nemzetközi 
szakmai színvonal biztosítására, a terjesztés eredményességének növelésére vonatko
zó javaslatot is tartalmazó - részletes írásbeli tájékoztatást azzal a céllal, hogy a kiad
ványokkal kapcsolatos problémák érdemben előterjeszthetők legyenek az MTA elnök
sége felé.

2. Kozma Pál, az MTA rendes tagja, leköszönő főszerkesztő javaslatára az Osztály 
titkos szavazással (18 - igen, 1 - nem) Bedő Zoltánt elfogadta az Acta Agronomica új 
főszerkesztőjének.

3. Az Osztály doktori cselekmény védés utáni véleményezése kapcsán, az előter
jesztő Dohy János, az MTA rendes tagja javaslatát figyelembe véve, titkos szavazás
sal, Szilágyi Mihály MTA Doktori pályázatát 82,1%-os szavazati arányban támogatta.
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4. Az Osztály doktori cselekmény védés utáni véleményezése kapcsán, az előter
jesztő Láng István, az MTA rendes tagja javaslatát figyelembe véve, titkos szavazás
sal, Győri Zoltán MTA Doktori pályázatát 88,1%-os szavazati arányban támogatta.

5. Az Osztály doktori cselekmény védés utáni véleményezése kapcsán, az előter
jesztő Várallyay György, az MTA rendes tagja javaslatát figyelembe véve, titkos sza
vazással, Loch Jakab MTA Doktori pályázatát 91,5%-os szavazati arányban támogatta.

6. Az Osztály doktori cselekmény védés utáni véleményezése kapcsán, az előter
jesztő Mészáros János, az MTA rendes tagja javaslatát figyelembe véve, titkos szava
zással, Solti László MTA Doktori pályázatát 91,7%-os szavazati arányban támogatta.

7. Az Osztály doktori cselekmény védés utáni véleményezése kapcsán, az előter
jesztő Horváth József, az MTA levelező tagja javaslatát figyelembe véve, titkos sza
vazással, Sülé Sándor MTA Doktori pályázatát 91,7%-os szavazati arányban támo
gatta.

8. Az Osztály doktori cselekmény védés utáni véleményezése kapcsán, az előter
jesztő Heszky László, az MTA levelező tagja javaslatát figyelembe véve, titkos szava
zással, Szabó László Gyula MTA Doktori pályázatát 85,7%-os szavazati arányban tá
mogatta.

9. Az Osztály doktori cselekmény bizottsági véleményezése kapcsán, a Növény- 
nemesítési Bizottság 92,3%-os támogatását és Velich István, az MTA Doktora előter
jesztését figyelembe véve, titkos szavazással, Galiba Gábor MTA Doktori pályázatát 
85,7%-os szavazati arányban támogatta.

10. Az Osztály megvitatta Kondorosi Adám, az MTA rendes tagjának elaborátu- 
mát és testületi állásfoglalásként egyetértését fejezte ki azzal a megjegyzéssel, hogy az 
előterjesztett téma fontosságára való tekintettel további részletes, közös tárgyalást 
igényel.

11. Az egyeztető tárgyalások elősegítése érdekében az Osztály Titkársága vala
mennyi tudományos bizottsága részére is megküldi Kondorosi Adám elaborátumát, 
hogy bizottsági ülés keretében megtárgyalják azt, valamint, hogy szakterületükön ál
lásfoglalásukat és konkrét javaslataikat kialakíthassák.

12. A 2000. év megünnepléséhez kapcsolódóan tervezett emlékbeszédek konkre
tizálásra kerültek azzal a módosítással, hogy Nagy Béla, az MTA lev. tagja javaslatára 
a Szent-Iványi Tamásról szóló emlékbeszédet Varga János, az MTA Doktora tartja, 
valamint azzal a kiegészítéssel, hogy az előadók az Osztály Titkárságára leadják konk
rét terveiket, előadásaikat.

13. Az Osztály titkos szavazás eredménye alapján javasolta az Elnökségnek, 
hogy Flerkó Bélát, a Biológiai Tudományok Osztálya jelöltjét részesítse Akadémiai 
Aranyérem Díjban.

14. Az Osztály titkos szavazás eredménye alapján javasolta az Elnökségnek, 
hogy Kassai Tibort, Stipkovits Lászlót és Rudas Pétert részesítse megosztott Akadé
miai Díjban.

15. Az Osztály titkos szavazás eredménye alapján javasolta az Elnökségnek, 
hogy Princzinger Gábort részesítse Akadémiai Újságírói Díjban.
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4.1.2. 2000. február 29-i osztályülés

Napirend
1. Tájékoztatás a két osztályülés közötti időben történtekről

Előterjesztő: Dohy János osztályelnök
2. Állásfoglalás az Osztály kompetenciájába tartozó, MTA Állatorvos-tudományi Ku

tatóintézet igazgatói pályázatáról
Előterjesztő: Kovács Ferenc, az MTA rendes tagja (Harrach Balázs pályázata)

3. Doktori cselekmények védés utáni véleményezése
Előterjesztők: Tomcsányi Pál, az MTA rendes tagja (Csorna Zsigmond pályázata) 

Kovács Ferenc, az MTA rendes tagja (Mézes Miklós pályázata) 
4. Doktori cselekmény bizottsági véleményezése

Előterjesztő: Nagy Béla, az MTA lev. tagja (Tóth József pályázata)
5. Beszámoló • A FVM-MTA Agrárkutatásokról

• A Darányi Ignác Kuratóriumi Díjakról
• A Darányi Ignác Agrár-Klubnapról

Előterjesztő: Kovács Ferenc, az MTA rendes tagja
6. A 2000. májusi osztályrendezvény programja

Előterjesztő: Dohy János osztályelnök
7. Beszámoló a 2000. február 10-i, Közgyűlési Doktor Képviselők részvételével tartott 

megbeszélésről
Előterjesztő: Sólymos Rezső osztályelnök-helyettes

8. Bejelentések és egyebek

Határozatok
16. Az osztályelnök és az Osztály több tagja hozzászólásában köszönetét mondott 

az MTA Állatorvos-tudományi Kutatóintézet leköszönő igazgatójának, Nagy Bélának, 
az MTA levelező tagjának eredményes vezetői munkájáért.

17. Az Osztály meghallgatta az MTA Állatorvos-tudományi Kutatóintézet igaz
gatói helyére pályázó Harrach Balázs, az állatorvos-tudomány kandidátusa, szakmai 
programját, valamint Kovács Ferenc akadémikus, az igazgatói pályázat elbírálására 
összehívott ad hoc bizottság (tagjai: Solti László, az MTA Doktora és Papócsi László 
a mezőgazdaság tudomány kandidátusa) elnökének előterjesztését és több hozzászóló 
véleményét, majd titkos szavazással 95,2%-os arányban javasolta erre a pozícióra.

18. Az Osztály doktori cselekmény védés utáni véleményezése kapcsán, az elő
terjesztő Cselőtei László, az MTA rendes tagja javaslatát figyelembe véve, titkos sza
vazással, Csorna Zsigmond MTA Doktori pályázatát 87,5%-os szavazati arányban tá
mogatta.

19. Az Osztály doktori cselekmény védés utáni véleményezése kapcsán, az elő
terjesztő Kovács Ferenc, az MTA rendes tagja javaslatát figyelembe véve, titkos sza
vazással, Mézes Miklós MTA Doktori pályázatát 88,2%-os szavazati arányban támo
gatta.
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20. A 2000. év megünnepléséhez kapcsolódóan tervezett májusi osztályrendez
vény programjának (2000. május 16., 10h, Vári Kongresszusi terem) végleges címe az 
Osztály állásfoglalása alapján: Korszakváltás és kihívások a magyar agrártudomá
nyokban. A közgyűlési osztályüléshez kapcsolódóan az utóbbi 10 évben írt könyveket, 
kiadványokat - az Osztály tagjainak teljes körét érintően - bemutató könyvkiállítás 
kerül megrendezésre.

21. Határozat született abban, hogy a Vízgazdálkodás - Cselőtei László az MTA 
rendes tagjának koordinálásával és az Informatika - Harnos Zsolt az MTA levelező 
tagjának koordinálásával önálló témakörként szerepeljen a Közgyűléshez kapcsolódó 
osztályrendezvényen.

22. Megegyezés született arra is, hogy a Közgyűléshez kapcsolódó osztályülés 
előadásainak írásos anyagát (lemezen is) az előadók 2000. április 15-i határidővel 
megküldik az Osztály Titkárságára.

4.1.3. 2000. április 4-i osztályülés

(Zárt ülés csak az akadémikusok számára)

Napirend
1. Tájékoztatás a két osztályülés közötti időben történtekről

Előterjesztő: Sólymos Rezső osztályelnök-helyettes
2. Az akadémiai tagválasztás előkészítésével kapcsolatos feladatok, javaslatok megbe

szélése
(Tájékoztatásul mellékelve a legutóbbi tagválasztás alkalmával levelező tagságra 
javasoltak előterjesztései)

Előterjesztő: Sólymos Rezső osztályelnök-helyettes
3. Az Eötvös Koszorúra vonatkozó javaslat(ok) megbeszélése

Előterjesztő: Sólymos Rezső osztályelnök-helyettes
4. Bejelentések és egyebek

Határozatok
23. Megállapodás született azzal kapcsolatosan, hogy a májusi közgyűléshez 

kapcsolódó ünnepi osztályülés keretében rendezett könyvkiállításra szánt könyvek 
összegyűjtésének határideje 2000. április 20., a rendezés felelősei: Fésűs László, az 
MTA Doktora és Papp Miklós kandidátus, tud. tanácsadó.

24. A 2001. évi akadémiai tagválasztás előkészítésével kapcsolatos feladatok 
megbeszélésének keretében határozat született arról, hogy az Enyedi György által ösz- 
szeállított, a tagválasztás irányelveit tartalmazó elnökségi anyagot a titkárság az Osz
tály akadémikus tagjainak postázza, akik az előterjesztéssel kapcsolatos írásos véle
ményüket 2000. április 17-ig kialakítják.

25. Határozat született arról, hogy 2000. április 17-én 10 órakor, a Bolyai terem
ben az Osztály tagjai között kötetlen beszélgetésre kerül sor azzal a céllal, hogy a 
2000. április 18-i Elnökségi Ülésre az Osztály kialakítsa a tagjelöléssel és az Osztály
szerkezet módosításával kapcsolatos állásfoglalását.
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26. Az Eötvös-koszorú Díjra vonatkozó javaslatok megbeszélésének keretében 
Kiss Árpád (előterjesztő: Bocsa Iván, az MTA rendes tagja), Diófási Lajos (előter
jesztő: Kozma Pál, az MTA rendes tagja) és Kovács Jenő (előterjesztő: Sólymos Rezső, 
az MTA lev. tagja) jelölésének előterjesztésére került sor. Az Osztály egyhangúlag 
megszavazta Diófási Lajos Eötvös-koszorúra való jelölését, és ugyancsak támogatta 
Kiss Árpád Darányi Ignác Díjra való jövőbeni felterjesztését.

4.1.4. 2000. június 16-i osztályülés

Napirend
1. Doktori cselekmények védés utáni véleményezése

Előterjesztők: Király Zoltán, az MTA rendes tagja (Páldi Emil pályázata) 
Balázs Ervin, az MTA lev. tagja (Weisz Ottó pályázata)

2. Doktori cselekmények bizottsági véleményezése
Előterjesztők: Nagy Béla, az MTA lev. tagja (Nagy Éva pályázata)

Nagy Béla, az MTA lev. tagja (Tóth József pályázata)
Horváth József, az MTA lev. tagja (Solymosi Péter pályázata) 
Horváth József, az MTA lev. tagja (Bürgés György pályázata) 
Schmidt János, az MTA Doktora (Bata Árpád pályázata)

3. Állásfoglalás a Széchenyi Díjra történő jelölésről
4. Bejelentések és egyebek

Határozatok
27. Az Osztály elfogadva Király Zoltán akadémikus előterjesztését, 95,4%-ban 

támogatta Páldi Emil pályázatát az MTA Doktora cím elnyerésére.
28. Az Osztály elfogadva Balázs Ervin akadémikus előterjesztését, 95%-ban tá

mogatta Veisz Ottó pályázatát az MTA Doktora cím elnyerésére.
29. Az Osztály elfogadva Nagy Béla akadémikus előterjesztését, 91,6%-ban tá

mogatta Nagy Éva, Kanadában dolgozó kutató pályázatát az MTA Doktora cím elnye
résére.

30. Az Osztály tudomásul véve Nagy Béla akadémikus jelentését Tóth József MTA 
Doktori pályázatával kapcsolatban, azt csak 55,2%-ban támogatta. (Az Állatorvos
tudományi Bizottság a munkát csak 54,1 %-ban fogadta el.)

31. Az Osztály meghallgatta Horváth József akadémikus beszámolóját Solymosi 
Péter MTA Doktori pályázatáról, melynek lényege, hogy a Növény védelmi Bizottság 
a Növénytermesztési Bizottságot találja autentikusnak a munka elbírálására. Az Osz
tály tagjai azonnali titkos szavazással úgy döntöttek, hogy az ügy maradjon a Növény
védelmi Bizottságnál.

32. Az Osztály meghallgatta Horváth József akadémikus beszámolóját Bürgés 
György MTA Doktori pályázatáról és tudomásul véve a Növényvédelmi Bizottság 
57,8%-os elfogadási arányát, a körülmények figyelembevételével 75,7%-ban támo
gatta.

33. Az Osztály elfogadva Schmidt János előterjesztését Bata Árpád MTA Dokto
ri pályázatával kapcsolatban, annak megindítását 86,2%-ban támogatta.
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34. Az Osztály egyetértett Kovács Ferenc akadémikus előterjesztésével, amely 
szerint az Arany János Közalapítvány Darányi Ignác szakkuratóriuma 2000-ben, a 
Magyar Tudomány Napja alkalmából, a következő szakembereket tartja érdemesnek 
Darányi Ignác Díjra: Kiss Árpád, Mészáros János, Csermely Jenő és Magyar János. 
Rajtuk kívül a kuratórium a szakember utánpótlás érdekében négy fiatal PhD foko
zattal rendelkezőnek szánt Darányi Díjat.

35. Az Osztály tudomásul vette Dohy János osztályelnök bejelentését, hogy Eöt
vös koszorú kitüntetésre az idén 3 osztály 2 jelöltet terjeszthet fel. (Az egyik Diófási 
Lajos lehet.)

4.1.5. 2000. szeptember 12-i osztályülés

(Zárt osztályülés, csak akadémikusoknak)

Napirend
1. Tagjelölésekkel kapcsolatos vita és állásfoglalás

• levelező tagság
• rendes tagság
• tiszteleti tagság (1 fő/osztály)
• külső tagság (2 fő/osztály)

Előterjesztő: Sólymos Rezső osztályelnök-helyettes
2000. szeptember 5-i határidővel bezárólag valamennyi ajánlásnak be kellett érkez
nie (két hitelesített aláírással, 30 példányban sokszorítva).

2. Széchenyi-díj javaslatokra vonatkozó vita és állásfoglalás
Előterjesztő: Dohy János osztályelnök (írásban)

Jelöltek: Király Zoltán
Sólymos Rezső

3. Bejelentések és egyebek

Határozatok
36. Glatz Ferencnek, az MTA elnökének az osztályelnökök részére szeptember 

12-én délelőtt tartott eligazításán elhangzott ajánlás szerint akadémiai levelező tagnak 
az Osztályok olyan kiváló személyeket ajánljanak, akik

- 70 éves korukat még nem töltötték be
- a jelöltek száma ne haladja meg az osztálykeret 2-3 szorosát (osztálykeretünk 

4 fő lev. tag)
37. Az Osztály az 36. pont irányelvein túlmenően úgy foglalt állást, hogy a leve

lező tagságra csak azok jöhetnek szóba, akik az MTA Doktori címet az elmúlt 3 évnél 
korábban szerezték, valamint azok, akiknek előzetes ajánlásai a megadott határidőig 
(2000. szeptember 5.) beérkeztek.
Az 36. pont és 37. pont alapján a 9. hó 12-ig beérkezett 24 db ajánlás közül 3 nem fe
lelt meg a feltételeknek, egyet pedig, amely interdiszciplináris tudományterületről ke
rült beadásra (Bertók Loránd), az Osztály támogatólag az Akadémia elnökének továb
bít elbírálásra.

107



A beérkezett 20 (24-4) előzetes ajánlás esetében az osztálytagok többségi szavazással 
úgy döntöttek, hogy 10 jelöltre szavaznak. A titkos szavazás során 11 jelölt kapott 
50%-ot meghaladó támogatást, tehát az Osztály a továbbiakban ezekre javasolja vég
leges ajánlás készítését. E 11 levelező tag ajánlói szeptember 30-ig a megadott szem
pontok szerint fél oldalban küldenek értékelést a jelöltről a „Magyar Tudomány” c. 
lap részére.

38. Titkos szavazás történt három, 3 évnél korábban MTA levelező taggá választott 
osztálytag rendes taggá választása ügyében, éspedig Balázs Ervin, Hamos Zsolt és 
Horváth József professzorok esetében. A jelenlévők (21 fő) mind igennel szavaztak.

39. Ugyancsak titkos szavazás döntött Boyazoglu Jean az EAAP Rómában székelő 
elnökének MTA tiszteleti taggá, valamint Somogyi Árpád az Európa Tanács Brüsz- 
szelben ügyködő élelmiszerbiztonsági igazgatója és Maliga Pál külhoni magyar pro
fesszor MTA külső taggá való választása ügyében. Mindhármójuk esetében a jelenlé
vő 21 fő igennel szavazott.

40. A Széchenyi Díj odaítélésével kapcsolatosan az Osztály 
Király Zoltán felterjesztését 17/22 arányban, 
Sólymos Rezső felterjesztését 11/22 arányban támogatta.

41. Végül Klement Zoltán, az MTA rendes tagja az Osztály könyv- és folyóirat 
felelőse ismertette, hogy 2000-ben az MTA Könyv- és Folyóirat Bizottsága döntése 
szerint az Akadémiai Kiadó Nívódíját a Balázs Ervin és Dudits Dénes szerkesztésében 
megjelent „Molekuláris Növénybiológia” c. könyv kapta.

42. Befejezésül a közeljövő jubileumi rendezvényeiről (Nagycenk, Sopron, októ
ber 16.; Magyar Tudomány Napja, november 3. és 7.) szólt Sólymos Rezső osztályel- 
nök-helyettes.

4.1.6. 2000. október 24-i osztályülés

Napirend
1. Tájékoztató a két osztályülés közötti időben történtekről 

Előterjesztő: Sólymos Rezső osztályelnök-helyettes
2. Doktori cselekmények védés utáni véleményezése

Előterjesztő: Cselőtei László, az MTA rendes tagja (Szász Gábor pályázata)
3. Doktori cselekmények bizottsági véleményezése

Előterjesztő: Sáringer Gyula, az MTA rendes tagja (Ali Ibrahim Farag pályázata) 
Király Zoltán, az MTA rendes tagja (Solymosi Péter pályázata) 
Nagy Béla, az MTA lev. tagja (Tóth József pályázata)

4. A Magyar Tudomány Napjához kapcsolódó osztályrendezvények 
Előterjesztő: Sólymos Rezső osztályelnök-helyettes

5. A 2001. évi tagválasztással kapcsolatos további teendők megbeszélése 
Előterjesztő: Sólymos Rezső osztályelnök-helyettes

6. Bejelentések és egyebek

Határozatok
43. Az Osztály tudomásul vette Cselőtei László akadémikus jelentését, mely sze

rint a Bizottság Szász Gábor MTA Doktori pályázatát 95,8%-ban elfogadta. Az Osz
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tály a már védés után lévő munkát az érintettek meghallgatása után 98%-os arányban 
támogatta.

44. Az Osztály meghallgatva Sáringer Gyula akadémikusnak Ali Ibrahim Farag 
pályázatára, illetve Király Zoltán akadémikusnak Solymosi Péter pályázatára vonat
kozó előterjesztését, úgy döntött, hogy mindkettőt vissza kell adni a megfelelő Bizott
ságnak, hogy jelöljön ki „Bíráló Bizottságot” a védéshez.

45. Az Osztály elfogadta Nagy Béla akadémikusnak azt az előterjesztését, hogy 
Tóth József MTA Doktori pályázatát adják oda további opponensi véleményezésre 
Lukács Géza orvos professzornak. A doktori témát ismerő Fehér Dezső és Kiss János 
professzorok majd a Bíráló Bizottság tagjai lesznek.

46. Az Osztály az akadémiai tagválasztással kapcsolatban megállapodott abban, 
hogy az eddig már titkos szavazással megválasztott 11 fő ajánlási anyagát - személyen
ként fél oldal - a Magyar Tudomány c. lap számára osztályunkon kell leadni, továbbá, 
hogy a 11 fő teljes pályázati anyagát az Osztály minden akadémikusának november 
25-ig el kell küldeni.
A legközelebbi (november 28-i) osztályülésen a 11 jelöltet ismételten el kell bírálni, 
hogy a kör végül is 5 főre szűköljön.
Ennek érdekében az osztály tagjai a következő eljárásmódban állapodtak meg:

- Minden pályázó 10-15 percben ismerteti eddigi eredményeit, jövőbeni terveit 
(célszerű lenne, ha az előadó 10 percet beszélne, 5 perc jutna az esetleges kér
désekre és válaszokra). Az előadók sorrendjét sorshúzás döntse el.

- Ezután közvetlenül titkos „próbaszavazás” történik, „erőfelmérés” céljából.
- Szükséges egy második forduló, éspedig december 19-én, amikor is zárt ülésen 

ki kellene választani azt a 6-7 tagjelöltet, akiben az akadémikusok 90%-a 
egyetért.

- Végül 2001. január utolsó keddjén kerülne sor a végszavazásra, vagyis 5 fő ki
választására, akik a 2001. tavaszi közgyűlési szavazáson részt vesznek.

47. Az Osztály elfogadta Dimény Imre akadémikus javaslatát az Akadémiai Sza
badalmi Nívódíjra, mely szerint a Növényvédelmi Bizottság részéről Matúz János, az 
Agrárműszaki bizottság részéről Kasza Attila, a Marketing Bizottság, ezen belül a lo
gisztika részéről egy később megnevezendő katonatiszt kerül díjazásra.

48. Az Osztály ugyancsak elfogadta Kovács Ferenc akadémikus bejelentését, 
hogy november 3-án a Magyar Tudomány Napján az Arany János Kuratórium a kö
vetkező személyeket részesíti Darányi Ignác Díjban: Mészáros János, Magyar János, 
Csermely Jenő és posztumusz Sárközi Péter.

49. Az Osztály tudomásul vette, hogy Solti László professzor, az MTA Doktora a 
Tudomány Etikai Bizottság elnöke, Stefanovits Pál és Nagy Béla akadémikusokkal, 
valamint Szűcs Istvánnal, az MTA Doktorával együtt tudományos értekezést készít a 
Doktori Szabályzat eljárási rendjéről. Eddig 4 bizottság küldött be anyagot erre vonat
kozóan. A többi 13 bizottság is küldhet be anyagot december 1-ig.

50. Tudományági besorolás készül, közölte Dimény Imre akadémikus, amelyet a 
legközelebbi osztályülésen ad át az osztálytagoknak.
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4.1.7.2000. november 28-i osztályülés

Napirend
1. A 2001. évi levelezőtag választás jelöltjeinek rövid tájékoztatói

Előadók: 11 jelölt
2. Az Osztály akadémikus tagjainak zárt ülése: a tájékoztatók értékelése
3. A 2001. évi tagválasztással kapcsolatos további teendők megbeszélése
4. Tájékoztató a két osztályülés közötti időben történtekről
5. Bejelentések és egyebek

Határozatok hozatalára ezen az ülésen nem került sor.

4.1.8. 2000. december 19-i osztályülés

Napirend
Valamennyi pont előterjesztője Dohy János osztályelnök, az ülés levezetője Sólymos 
Rezső osztályelnök-helyettes
1. Az előző ülésen megkezdett vita folytatása és befejezése, amelynek témája a tagje

lölés
2. Támogatottság felmérése a levezető tagságra ajánlottakkal kapcsolatosan (11 fő)
3. A támogatottság mértékének ismertetése, a további teendők megtárgyalása
4. Az Osztály 2000. évi munkájának áttekintése, megvitatása és a jövőre vonatkozó 

javaslatok
5. Tájékoztató az Osztály tudományos bizottságai által összeállított sajátos követel

ményekről, amelyek az MTA Doktora cím elnyerésével kapcsolatosak
6. Egyebek

Határozatok
51. Az Osztály tagjainak az új levelezőtagok felvételére irányuló támogatottságá

nak felmérése céljából ismételt titkos szavazás történt, melynek során három fő - 
Schmidt János, Hornok László és Németh Tamás - kapott 50% fölötti szavazatot. 
Utánuk következett Rudas Péter és Varga János, akik potenciális jelöltek. A végleges 
szavazás 2001. január 31-én, a legközelebbi Osztályülésen lesz.

52. Az Osztály a bizottsági elnökök és titkárok részvételével legközelebb 2001- 
január közepén tart ülést.

53. Az akadémikusok 2001-es külföldi utazási keretét megállapították. A megfe
lelő nyomtatványokat az utazni kívánó akadémikusok töltsék ki és mielőbb adják be.

54. Az Akadémiai Díjra vonatkozó pályázatokat 2001. január 15-ig kell benyújtani.
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4.2. AZ OSZTÁLY RENDEZVÉNYEI

4.2.1. A Magyar Tudomány Napja keretében az Akadémia elnökségével 
közösen rendezett Széchenyi István Emléknap (Nagycenk, Sopron)

„A tudományos emberfő mennyisége a nemzet igazi hatalma" 
(Széchenyi István gróf)

Fennállásának 175. évfordulójáról emlékezett meg a jubileumi 2000. esztendőben 
a Magyar Tudományos Akadémia. 1825. november 3-án történt a nevezetes esemény, 
amikor is az Országgyűlésben az ügy körül már elhúzódó vitát gróf Széchenyi István 
(a Magyar Nemzeti Múzeum és azzal együtt a mai Országos Széchényi Könyvtár 
alapját megvető Széchényi Ferenc gróf fia) egy igazi nemes úrra való gesztussal el
döntötte azzal, hogy birtokainak egyévi egész jövedelmét felajánlotta egy európai 
mintájú és színvonalú tudományos akadémia létrehozásának céljára. A történelmi je
lenetet megörökítő bronz relief az MTA budapesti Roosevelt-téri székházának Aka
démia utcai oldalfalán látható.

Messzire nyúlna annak boncolgatása, hogy milyen hatással volt az egész modem 
magyar társadalmi fejlődésre ez a történelmi súlyúnak bizonyult döntés. Ugyancsak 
külön tanulmányt igényelne az MTA és az erdészet kapcsolatának, s ezen belül a tu
dománynak az erdőgazdálkodás fejlesztésében betöltött szerepének csupán felvázolá
sa is. Érdemes volna ezzel kapcsolatban megírni annak az előadásnak a folytatását, 
amelyet a XX. század legnagyobb magyar erdésze, Kaán Károly tartott az MTA plenáris 
(összes) ülésén 1928. február 20-án „A Magyar Tudományos Akadémia és az erdő
gazdasági tudományok" címmel.

Ugyanígy minden erdészeti szakembernek el kellene olvasnia az évforduló al
kalmából Kaánnak „Gróf Széchenyi István és a Nagy Magyar Alföld" című előadását 
is, amelyet az MTA centenáriumán tartott 1925. október 25-én.

Kaán Károly csodálója volt Széchenyinek, íróasztala fölött is az ö képe függött. 
S mivel erdészeti politikánk magvát ma is Kaánnak Trianon után megfogalmazott 
alapelvei alkotják, teljes megalapozottsággal és természetességgel állíthatjuk, hogy 
Széchenyi István szellemisége ma is elevenen él, jelen van a mai magyar erdészet éle
tében, munkájában is.

Bevezetésként azért idéztük emlékezetbe az említett tényeket, hogy alátámasz- 
szuk: teljesen indokolt volt, hogy az erdészet az MTA Agrártudományok Osztálya ol
dalán és annak szervezésében olyan mértékben vette ki a részét az évforduló alkalmából 
rendezett „Széchenyi István Emléknap” felemelő ünnepségeiből, ahogyan az Nagy- 
cenken és Sopronban történt.

Nagycenken, a történelmi férfiú egykori lakhelyén a Széchenyi-szobor előtti teret 
ellepte a zöld egyenruhás erdészek sokasága. A szobor mellett a Nyugat-Magyar
országi Egyetem waldenbe öltözött erdőmérnök-halIgatói álltak díszőrséget.
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A Himnusz és egy szép szavalat után Sólymos Rezső, az MTA lev. tagja, az Agrár
tudományok Osztályának elnökhelyettese, az ünnepség főrendezője üdvözölte a meg
jelenteket. Majd Glatz Ferenc akadémikus, az MTA elnöke mondott gondolatokban 
gazdag, kitűnő beszédet. Ebben felidézte az Akadémia létrejöttének körülményeit, 
Széchenyi ezzel kapcsolatos szerepét és elgondolásait, majd az intézmény további 
fejlődésének alakulását, annak jellemzőit.

Az elnök beszédétől két gondolatot emelünk ki. 1. Széchenyi mindig egész nemzet
ben gondolkodott, s nem pártpolitikában, pártpolitikák mentén szerveződő csoportosu
lásokban, miként nagy és modernebbnek tartott kortársa, Kossuth Lajos. 2. Széchenyi 
minden időkre szóló példát adott a köz érdekében hozandó áldozatvállalásból. Arról, 
hogy a nemzet tehetősebb polgárai érezzék mindig kötelességüknek a tudomány és 
kultúra önzetlen, önkéntes anyagi támogatását.

Az elnöki beszédet követően számos (zömmel erdészeti) intézmény képviselője 
helyezte el a tisztelet és megemlékezés koszorúját a szobor talapzatánál, majd a jelen
levők elénekelték a Szózatot.

Ezután az ünneplő sereg Sopronba - Széchenyi városába - utazott. Pontosabban a 
várostól keletre Sopronkőhidán túl, közvetlenül a magyar-osztrák államhatárig. Itt az 
Ausztriába átvezető út bal oldalán van a Páneurópai Piknikpark, annak emlékére léte
sítve, hogy a magyar határőrizeti szervek ezen a helyen nyitották meg néhány órára a 
„vasfüggönyt” 1989. augusztus 19-én az akkori NDK-ból hazánkon át Nyugatra me
nekülni kívánó német állampolgárok tömege előtt.

Most az akkori, szívszorítóan-könnyfacsaróan drámai jeleneteknél nyugodtabb, 
de felemelő aktusra került sor, az út jobb oldalán. A soproni Tanulmányi Erdőgazda
ság Rt. a Földművelésügyi és Vidékfejlesztési Minisztérium Erdészeti Hivatalának 
támogatásával „Széchenyi István emlékerdőt” létesített. Mégpedig stílszerűen, az 
Akadémia 175 éves jubileumának megfelelően 175 darab erőteljes sorfa elültetésével. 
A fasorok egy pontba futnak össze, ahol Széchenyinek egy jól megtermett, kb. 3 m 
magas tölgyrönkbe faragott portréját helyezték el. A nyíl a határ, vagyis Európa felé 
mutat.

Az ünnepség kezdeteként a résztvevők több száz fős tömege elénekelte az Erdész
himnuszt, Somogyi András erdömérnök-hallgató pedig elszavalta Vörösmarty Mihály 
Jóslat című versét.

Ezt követően Barátossy Gábor, az FVM Erdészeti Hivatalának elnöke mondott 
beszédet, emlékeket felidézve a magyar erdészettudomány történetéből és vázolta a 
szakma jelenlegi törekvéseit. Majd az erdészet jubileumi ajándékaként jelképesen átadta 
az emlékerdöt Glatz Ferencnek, az MTA elnökének.

Glatz Ferenc azzal a szép gondolattal vette át a létesítményt, hogy a tudomány 
segített az erdőket létrehozni, segít is azokat megtartani. Magának az ünnepi aktusnak 
az emlékeként a két elnök egy-egy fát ültetett a helyszínen.

Ezután az emlékerdötől kb. 100 méterre délnyugatra felállított millenniumi emlék
kereszt római katolikus, görögkatolikus, református és evangélikus lelkész általi öku
menikus megáldásával ért véget az ünnepség terepi programja.
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A millenniumi kettöskereszttel kapcsolatban megtudtuk Magas Lászlótól, a Kis
alföldi Erdőgazdaság Rt. vezérigazgatójától, hogy ez már a 81. millenniumi kereszt a 
megyében, mivel felállításukat a megyei közgyűlés szívügyének tekinti. Nem kevésbé 
a részvénytársaság is, amely a szándék megvalósításában tevékenyen közreműködik: a 
keresztek Ravazdi Erdészetük dolgozójának, Simon László bognármestemek az alko
tásai.

Az emléknapi műsor harmadik részeként agrártudományi emlékülést bonyolítottak 
le Sopronban a Nyugat-Magyarországi Egyetemen, az ország agrárfelsöoktatási intéz
ményei vezető tisztségviselőinek közreműködésével. Az ülést Ivancsis János, a NYME 
rektorhelyettese vezette, s jelen volt Meskó Attila, az MTA főtitkárhelyettese is.

Bevezetőt Sólymos akadémikus mondott, aki felidézte Széchenyi István életútját, 
különös tekintettel a mezőgazdasággal kapcsolatos tevékenységére. (A beszédből 
olyan szakmai érdekességeket tudhattunk meg például, hogy az irodalmi szempontból 
termékeny gróf a falkavadászatról is írt könyvet, amelyet Sopronban adtak ki.) Szép 
erdészeti hasonlata volt az akadémikusnak: a jövő fája a múltban gyökerezik.

Az ország különböző pontjairól érkezett előadók - valamennyi magyar agrár
egyetem, illetve kar illetékes vezetői - sokoldalúan világították meg az agrárfelsőoktatás 
jelenlegi helyzetét. A felszólalások mindegyike - amint várható volt - a 2000. január 
1-jével működésbe lépett integráció nyomán kialakult helyzettel, a jelentkező számos 
problémával foglalkozott. A jövőt illetően summázatként talán Horn Péter akadémi
kus (Kaposvár) intelmét érdemes idézni: minden túlélés filozófiája az, hogy mindig az 
adott helyzetet kell kihasználni. Az integráció ne rengesse meg a szakma szellemi ér
tékeit!

Befejezésül megállapíthatjuk, hogy a „Széchenyi István Emléknap” gondosan 
megtervezett és előkészített, sok közreműködő munkáját jól összehangoló, összetett
sége ellenére zökkenőmentesen lebonyolított, felemelő hangulatú, szép és tartalmas 
ünnepség volt. Nem csak az emlékezetben hagyott maradandó nyomot, de a tárgyila
gos valóságban is (Széchenyi-emlékerdő és millenniumi emlékkereszt). Nem hinnénk, 
hogy az országban minden szakma ilyen impozáns módon emlékezett meg a magyar 
tudomány jubileumi évfordulójáról.

Az egész napos ünnepségen az MTA vezetőin kívül számos akadémikus és az 
MTA Agrártudományok Osztályának csaknem valamennyi tagja jelen volt.

Dr. Király Pál
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4.2.1.1. AZ AGRÁRTUDOMÁNY SZEREPE
A MAGYAR MEZŐ- ÉS ERDŐGAZDASÁG FEJLESZTÉSÉBEN

Sólymos Rezső, az MTA levelező tagja, osztályelnök-helyettes 
(Elhangzott 2000. október 16-án Sopronban)

„Az ész erő, s így az ész boldogság” 
Széchenyi István

A Magyar Tudományos Akadémia Agrártudományok Osztálya és külön Dohy 
János osztályelnök úr nevében is tisztelettel köszöntőm a mai agrártudományi emlék
ülés valamennyi résztvevőjét. A Széchenyi István emléknapot záró programként a mező- 
és erdőgazdasági felsőoktatás egyik integrált központjában, a Nyugat-Magyarországi 
Egyetemen szeretnénk kifejezésre juttatni meggyőződésünket, hogy hazánk, nemze
tünk felemelkedésének egyik legfontosabb tényezője az agrárium, a mező- és erdő
gazdaság fejlesztése. A jövő tudásalapú társadalmában az agrártudomány szerepe a mi 
országunkban az európai átlagnál is nagyobb lesz. Termőföldjeink gazdagsága, ökoló
giai adottságaink széles skálája a növénytermesztés és az állattenyésztés számára biz
tos alapot jelent, ha az magas színvonalú szaktudással, az újabb kutatási eredmények 
gyakorlati hasznosításával párosul.

Az Isten áldott magyar föld a nemzet jólétét akkor képes adottságainak megfele
lően szolgálni, ha az agrártudományok szolgáltatják ehhez a hajtóerőt. A tudás jelen
tőségét már Széchenyi idejében felismerték. Az elmúlt 175 év folyamán minden bi
zonnyal a legtöbbet tették a magyar agráriumért azok, akik Széchenyi által hirdetett 
igazságokat követték.

„A tudományos emberfő mennyisége a nemzet igazi hatalma.” Széchenyi István 
írja ezt a Hitel című munkájában. Ezt az idézetet választottuk a Széchenyi emléknapon 
rendezett agrártudományi emlékülésünk mottójául. Az emléknap valamennyi prog
ram-pontjának lényeges mondanivalója a jövőbe vetett hit, amelyet a „Legnagyobb 
Magyar” szellemisége napjainkban is képes erősíteni. A megkoszorúzott nagycenki 
szobor talapzatán felirat hirdeti: „Magyarország NEM VOLT, HANEM LESZ”. Az 
Akadémia 175 éves jubileuma alkalmából átadott Széchenyi emlékerdő igazolja, hogy 
aki fát ültet, bízik a jövőben és arra figyelmeztet, hogy a jövő magyar mező- és erdő
gazdaságának a hosszú távú tudományos megalapozását kívánja elősegíteni a Széche
nyi által szorgalmazott, felsőfokú szakismeretekkel rendelkező „Kiművelt emberfő’ 
számának és szerepének a magyar agráriumban való növelésével.

Több szempont is indokolta azt, hogy a Széchenyi emléknapot a Nyugat-Magyat' 
országi Egyetemen, Sopronban agrártudományi emléküléssel zárjuk.

Széchenyi a magyar mező- és erdőgazdaság fejlesztését kiemelkedő feladatnak 
tekintette és a nemzet boldogulásának egyik alapját ebben látta. Mindezt igazolja élet
útja, amelynek néhány jellemző vonását szeretném szemelvényszerűen felidézni' 
Széchenyi 1791-ben a közeli Bécsben született, gimnáziumi vizsgáit a pesti piaristák
nál, a soproni bencéseknél és a szombathelyi premontreieknél tette le. Nagycenk és 
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Sopron fontos szerepet játszott életében. A mezőgazdasággal főleg a nagycenki birto
kán került közvetlen kapcsolatba. Sopronnak országgyűlési követe volt. A tudomá
nyos élet támogatásának az 1815. évi angliai látogatása után kötelezte el magát, ami
kor William Gell sokoldalú tudásának hatására kijelentette, hogy a jövőben a tudo
mánynak kíván élni. Tudományos alapossággal látott hozzá a lótenyésztés fejlesztésé
hez és a nemesítéshez, amelyről értekezést készített. 1823-ban Sopronban adta ki a 
róka- és falkavadászatokról szóló írását. Fejlesztési szándékkal kezdett a selyemhernyó 
tenyésztéshez a selyemtermelés fellendítése érdekében. A 175 éves jubileum alkalmá
val minden eddiginél nagyobb elismeréssel idézzük fel azt, hogy 1825. november 3-án 
egy évi jövedelmét ajánlotta fel a Magyar Tudományos Akadémia létrehozására. Kö
vetésre méltó példaként szolgálhatna ez a jelenkor számára, amikor a tudományos élet 
támogatásában a magán vállalatok még csak szerény mértékben veszik ki részüket. O 
maga e nemes tettről így nyilatkozott: „Jött most a Tudós Társasági javaslat. Néhá- 
nyan sem többet sem kevesebbet nem teljesítettünk, mint hazánk iránt tartozó szent 
kötelességünket”. 1827-ben az Ö kezdeményezésének is köszönhető, hogy megalakult 
a Magyar Állattenyésztő Társaság. Még ebben az évben elkezdte a Hitel című mun
kájának a megírását, amelynek az 1830-ban való megjelenése páratlan fogadtatásra 
talált a magyar agrártársadalom körében is. 1831-ben megírta a Világ című második 
nagy művét és elkészítette a Stádium című müvének tervezetét. 1832-ben az Akadémia 
első nagygyűlésén vett részt. Híd- és vasútépítő, továbbá folyamszabályozó és gőzha
józási törekvéseivel a mezőgazdaságot is segítette. 1834. október 22-én herceg Ester
házy főispán beiktatásán áldásos tevékenységének elismeréseként Sopronban poharat 
emeltek: „a megye dicső fiáért, Széchenyiért". 1835-ben megalakult az általa szor
galmazott gazdasági egyesület, még ebben az évben lett a Bajor Tudományos Akadé
mia tagja. 1837-ben megalapította a Magyar Borismertető Társaságot és szorgalmazta 
a Pesti Hengermalom megépítését. 1839-ben Sopronban megalapította a Selyemte
nyésztő Egyletet és elkészítette a Soprony-Vasi Szederfa Egyesület Alapszabályait. 
1841-ben készítette el a Kelet Népet című munkáját, sürgetve benne a gazdasági re
formokat. Ebben az évben első akadémiai beszédével nyitotta meg a közgyűlést, 
amelyen arra buzdított, hogy a nemzet szellemi felsöbbségre törekedve szerezzen ma
gának becsületet. 1844-ben elnöki megnyitóként tartotta második akadémiai beszédét 
a közgyűlésen, amelynek témája nyelvünk ápolása volt. Harmadik akadémiai beszédét 
1846-ban tartotta a nemzetiségről és nemzetiségünk megkedveltetéséről. 1847-ben 
Mosonmagyaróvár országgyűlési követe lett, a soproni követválasztáson azonban nem 
volt sikere. 1848-ban viszont már 2 képviselői mandátumot kapott: a sopronit meg
tartotta, a kolozsváriról lemondott, 1849-ben megdöbbentő önvallomásban vállalta a 
felelősséget a bekövetkezett eseményekért. 1858-ban a döblingi keserű időszak alatt 
Deák arról biztosította, hogy nevének varázsereje van. Ezen év novemberében levelet 
írt az Akadémia közgyűlésének az Akadémia nemzeti jellegének a védelmében. 1860- 
ban felhívta a cenki jobbágyokat egy Szent István tiszteletére építendő templomra. 
Még ez év április 8-án megszűnt dobogni nemes szíve. A nemzet zöme meg volt győ
ződve arról, hogy mártírhalált halt és nem önkezével vetett véget életének.
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E rövid és koránt sem teljes életrajzi vázlat reményeim szerint kellő indoklásul 
szolgál arra vonatkozóan, hogy a 2000-ben először megrendezett Széchenyi István 
emléknapot miért zárjuk agrártudományi emléküléssel és ezt miért éppen Sopronban 
rendeztük meg.

A továbbiakban az előbb említettek közül csupán egyet szeretnék kiemelni, 
amelyet az emlékülés aktuális mottójának tekinthetünk. Ez pedig nem más mint a 
Széchenyitől vett idézet, amely szerint „A tudományos emberfő mennyisége a nemzet 
igazi hatalma”. Az agrárium területén is fényesen igazolták ezt azok a nemzetközileg 
elismert eredmények, amelyekre Európa-szerte büszkék voltunk, amelyeket a 21. század 
folyamán túl kell szárnyalnunk. Logikusan következik ebből, hogy az agrárkutatás és 
oktatás színvonalának továbbfejlesztésére minden eddiginél nagyobb figyelmet kell 
fordítani, megteremtve hozzá a szükséges személyi, anyagi és műszaki előfeltételeket.

A Magyar Tudományos Akadémia Agrártudományok Osztályának erkölcsi és 
törvényben meghatározott kötelessége a tudományterület helyzetének értékelése, a 
problémák feltárása és szükség esetén javaslatok kidolgozása a felmerült gondok or
voslására vonatkozóan. Tudományos életünk meghatározó jelentőségű eseménye volt 
az egyetemi integráció, amelynek során az agrár felsőoktatás és a hozzá kapcsolódó 
egyetemi kutatás a debreceni, a gödöllői központú Szent István, a veszprémi, a kapos
vári és a soproni központú Nyugat-Magyarországi egyetemek integrált része lett. Az új 
tanév bizakodással és várakozás teli kérdőjelekkel együtt indult. A Széchenyi emlék
napon tartott agrártudományi emlékülésünket azért rendeztük, hogy az agrártudomá
nyi felsőoktatás és kutatás helyzetéről, az agrártudománynak a magyar mező- és erdő
gazdaság fejlesztésében betöltött szerepéről tárgyaljunk. Napjainkban különös jelen
tősége van annak, hogy a jövő fejlesztésének a tudományos előfeltételeit hangsúlyoz
zuk és emlékeztessünk arra, hogy a magyar agrárium történetében nemzetközileg is 
elismert színvonalat csak akkor sikerült elérni, amikor a legújabb tudományos ered
mények gyakorlati hasznosítására épült a fejlesztés, amikor a korábbiakhoz képest 
számottevően megnőtt a mező- és erdőgazdaságban alkalmazott, magas színvonalon 
képzett szakemberek száma és szerepe. Ehhez kapcsolódik a mai Világélelmezési Nap is. 
A Világélelmezési Napot 1981-től minden évben a FAO alapításának napján, október 
16-án ünnepli a FAO 176 országa az egész világon. Magyar kezdeményezésre szüle
tett meg. Célja, hogy ily módon is felhívják a világ figyelmét a jelenkori történelmün
ket nyomasztó szegénység és éhezés megszüntetésének jelentőségére. A FAO javas
latára az évenkénti megemlékezéseket egy-egy témakör köré csoportosítják. Eddig a 
következő témák szerepeltek a Világélelmezési Nap napirendjén:
1981-82: Az élelem az első, 1983: Világélelmezési biztonság, 1984: Nők a mezőgazda
ságban, 1985: Falusi szegénység, 1986: Halászat és halászközösségek, 1987: Kister
melők, 1988: Falusi ifjúság, 1989: Élelmezés és környezet, 1990: Élelmiszerünk a jö
vőben, 1991: Fák az életért, 1992: Táplálkozás és élelem, 1993: A természet változa
tosságának kiaknázása, 1994: Víz az életért, 1995: Élelmet mindenkinek, 1996: Harc 
az éhezés és alultápláltság ellen, 1997: Beruházásokkal a biztonságos élelmiszer ellá
tásért, 1998: A nők táplálják a világot, 1999: Ifjúság az éhezés ellen, 2000: Éhezés 
nélküli új évezredet!
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Kiemelt célunk, hogy az emlékülésen az agrár felsőoktatásban kialakult új hely
zetről a mező- és erdőgazdaság, az agrártudományok területén működők átfogó képet 
kaphassanak. Jelentős és meghatározó része az agrártudományosságnak az egyetemi 
oktatás és az egyetemi kutatás. Miközben ezt hangsúlyozzuk, semmiképpen nem fe
ledkezhetünk el az akadémiai és az ágazati kutató helyekről, az ott kialakult nehézsé
gekről sem. Ez a téma egy későbbi rendezvényünk programjában hasonló súllyal kell, 
hogy szerepeljen. Most az egyetemi kutatás és oktatás van napirenden, amely a kimű
velt emberfő, a magas fokon képzett agrár szakemberek soha nem nélkülözhető elő
feltétele... és erre éppen napjainkban, a kialakult új felsőoktatási helyzet indulásakor 
kell támogató figyelemmel lennünk.

Levélben fordultam a felsorolt öt egyetem Rektorához. Arra kértem őket, hogy a 
soproni agrártudományi emlékülésen személyesen, avagy megbízottjuk útján szíves
kedjenek a résztvevőket tájékoztatni az adott helyzetről, az oktatást és a kutatást illető 
jövő terveikről, eredményeikről és gondjaikról. Ezek az előadások képezik emlékülé
sünk lényegét és segítik elő a tudományos vonatkozású tájékoztatást és tájékozódást.

Széchenyi a nemzeti főiemelkedés és boldogulás alapjait a következők szerint 
határozta meg: - a hit és a hitel-, a polgári erény-, a nemzetiség, a társulás, összefogás 
és szövetkezés, és nem utolsó sorban a kiművelt emberfő. Meggyőződésem szerint a 
történelem folyamán többször tapasztalhattuk Széchenyi tanításának realitásait és e ta
nítás követésének nemzeti szinten megmutatkozó hasznát. Amikor tehát a kiművelt 
emberfőt, mint nemzeti boldogulásunk egyik alappillérét állítjuk agrártudományi em
lékülésünk középpontjába, méltán állíthatjuk, hogy Széchenyi nyomán nemzeti föl
emelkedésünket kívánjuk szolgálni.

4.2.1.2. A DEBRECENI EGYETEM AGRÁRTUDOMÁNYI CENTRUM 
OKTATÓ-KUTATÓ MUNKÁJÁNAK BEMUTATÁSA

Nagy János, centrumelnök, rektorhelyettes

2000. január 1-jével Hajdú-Bihar megye egyetemei és főiskolái integrálódtak, 
melynek eredményeként öt egyetemi és három főiskolai karral kezdte meg működését 
a Debreceni Egyetem.

A Debreceni Agrártudományi Egyetem Mezőgazdaságtudományi Karának, Kar
cagi Kutatóintézetének, Nyíregyházi Kutató Központjának tanácsai - figyelemmel a 
felsőoktatási intézményhálózat átalakításáról és a felsőoktatásról szőlő többször mó
dosított 1993. évi LXXX. tv. rendelkezéseire, továbbá a Földművelésügyi és Vidék
fejlesztési Minisztérium, valamint az Oktatási Minisztérium között 1999. május 6-án 
kötött megállapodásra - kezdeményezték a Debreceni Egyetem Agrártudományi Cent
rumának megalapítását. A centrum megalapításához a Debreceni Egyetem Ideiglenes 
Intézményi Tanácsa 7/1999. sz. 22/2000. (04. 27.) sz. határozata alapján lett tagja a 
centrumnak. A Debreceni Tangazdaságot és Tájkutató Intézetet az Egyetemi Tanács 
7/2000. (09. 14.) sz. határozatával vette fel az Agrártudományi Centrumba.
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A felsőoktatásról szóló 1993. évi LXXX. tv. 116. §-a megfelelő jogszabályi keretet 
biztosít a Debreceni Egyetem Agrártudományi Centrum működéséhez. A törvény értel
mében az integrált intézmények agrártudományi karai, kutatóintézetei, tangazdaságai 
az alábbi feladatok ellátása érdekében szakmailag autonóm agrártudományi centrumot 
hozhatnak létre:

- ágazati kutató-fejlesztő tevékenység,
- a gazdálkodást segítő szaktanácsadási tevékenység és annak fejlesztése,
- a növényi és állati járványos betegségeket megelőző tevékenység és annak fej

lesztése,
- vidék- és területfejlesztési tevékenység.
Ezen feladatok ellátását a földművelésügyi és vidékfejlesztési miniszter koordi

nálja és finanszírozza, mely pénzeszközöket a Földművelésügyi és Vidékfejlesztési 
Minisztérium költségvetése elkülönítetten tartalmazza. Ez a miniszteri koordináció és 
finanszírozás az intézmények oktatási-kutatási autonómiáját nem sértheti.

A Debreceni Egyetem Agrártudományi Centruma az agrárfelsőoktatás, kutatás, 
szaktanácsadás központja és koordinátora a Tiszántúlon, küldetése a mezőgazdaság, a 
környezet és a vidék fejlesztése Kelet-Magyarországon. Az intézmény a mezőgazda
sági oktatás, kutatás és termelés, továbbá a szaktanácsadás, szolgáltatás, kereskede
lem, valamint a szakigazgatás és pénzintézetek számára képez jó elméleti és gyakor
lati ismeretekkel rendelkező, a tanult ismereteket alkalmazni és önállóan továbbfej
leszteni tudó, magas szintű szervező és irányító feladatra képes innovatív szakembe
reket. Debrecenben az egyetemi város szellemi központ jellege mindig a minőségi 
képzés megvalósítására ösztönöz. A tudomány művelése, oktatása során figyelembe 
veszi a nemzeti és nemzetközi szellemi előrehaladást, a mezőgazdaságtudomány és a 
kapcsolódó tudományterületek terén elért eredményeket, a fenntartható gazdasági és 
természeti erőforrás használat és fejlesztés alapelveit. Elkötelezett az európai integrá
ció értékrendje iránt, amit oktatási, kutatási célkitűzéseiben folyamatosan érvényesít. 
Nemzetközi szintű tudományos munkával, az ifjúság természettudományos alapokon 
nyugvó szaktudományi képzésével és nevelésével az intézmény maga is hozzájárul a 
fenntartható gazdaság fejlődéséhez, a környezet megismerésének, megóvásának, haté
kony használatának tudományos megalapozásához.

A Debreceni Egyetem Agrártudományi Centrum az alapfeladatok magasabb szín
vonalú ellátása, küldetésének teljesítése érdekében széles körű, nyitott és kölcsönös 
tudományos előnyökön alapuló kapcsolatrendszert tart fenn az oktatás és kutatás va
lamennyi területén az Egyetem más karaival, intézeteivel.

Az Agrártudományi Centrum a felsőoktatási törvény, az egyéb vonatkozó jogsza
bályok és az egyetem szervezetei és működési szabályzata alapján végzi tevékenységét. 
Ennek keretein belül maga határozza meg saját működését, választja meg vezetőit és 
valósítja meg céljait.

Az Agrártudományi Centrum céljai és feladatai:
- Az integrált felsőoktatás keretében folyó mezőgazdasági és vidékfejlesztési 

gyakorlati és posztgraduális képzés (akkreditált felsőfokú szakképzés, tanfo
lyami képzés stb.) segítése, koordinálása és fejlesztése.
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- Az oktatás-kutatás-fejlesztés integrált és hatékony egységes megjelenítése.
- A magyar agrár és élelmiszeripari termékek, illetve a régió természeti, közgazda

sági, környezeti viszonyainak megfelelő kutatás-fejlesztés, a biológiai megol
dások kutatása, biológiai alapok megteremtése.

- A tangazdaságok és kutatóintézetek felszereltségének és műszaki színvonalának 
korszerű, EU konform kialakítása.

- A vidékfejlesztés szakmai bázisának biztosítása.
- A szaktanácsadás alapegységeit képező regionális mintagazdaságok, bemutató

gazdaságok működtetése.
- A mezőgazdasági vállalkozások számára közvetlen és hatékony komplex szak

tanácsadás feltételeinek biztosítása.
- A termelők, feldolgozók és forgalmazók részére nyújtott szolgáltatások (labor

vizsgálatok, informatika stb.), versenyképesség (belföldi értékesítés, exportké
pesség, környezetvédelem) javítása.

- A szakemberképzés oktatási irányainak meghatározása.
- Az agrártudományi terület szakmai autonómiájának biztosítása.

A Centrumot alkotó kar és intézetek oktatási egységeiben 2000-ben 5 egyetemi, 
2 főiskolai szak és két iskolarendszerű akkreditált felsőfokú szakképzés folyik. A tör
vény oktatáspolitikájával összhangban további szakok várnak engedélyezésre és indí
tásra.

A Debreceni Egyetem Agrártudományi Centrum kara és intézetei által kínált 
képzési lehetőségek:

Egyetemi szintű képzés: agrármérnöki szak, agrár mérnöktanári szak, környezet
gazdálkodási agrármérnöki szak, élelmiszer minőségbiztosító agrármérnöki szak, gaz
dasági agrármérnöki szak, vidékfejlesztési agrármérnöki szak.

Főiskolai szintű képzés: mezőgazdasági szakigazgatási szervezőmérnöki szak, 
vadgazda mérnöki szak.

Akkreditált felsőfokú szakképzés: hulladékgazdálkodási technológus szak, infor
matikus statisztikus és gazdasági tervező szak.

Az Agrártudományi Centrum kutatási tevékenysége versenyképes mind hazai, 
mind nemzetközi összehasonlításban. A tudományos kutatómunka átfogja az agrár
vertikum valamennyi fontos területét. A kutatásban az országos prioritások érvénye
sítése mellett nagy súlyt kap a tájkutatás, a regionális problémák megoldása. Erre pre
desztinálja az intézményt, hogy szervezeti egységei több jellegzetes, különböző adott
ságú természeti táj találkozásánál helyezkednek el (Nagykunság, Hajdúsági löszhát, 
Nyírség).

A Centrumot alkotó egységek közül a Mezőgazdaság-tudományi Karon növény
termesztési, földművelési, növényvédelmi, állattenyésztési, kertészeti, talajtani, műszaki, 
valamint az ezeket megalapozó diszciplínákban folynak kutatások.

A növénytermesztési, földművelési kutatások az optimális tápanyag-gazdálkodás, 
a tápanyag- és vízellátás hatásainak és kölcsönhatásainak tanulmányozására terjednek 
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ki. Ennek a racionális földhasználat megvalósítása, a környezetkímélő technológiák 
kidolgozása, a genetikai adottságok kihasználásának növelése, valamint a termékek 
minőségének javítása képezik a fő irányvonalat. A kutatások az alap- és alapozó tan
székek (az agrokémia, agrometeorológia stb.) bevonásával, interdiszciplináris jelleg
gel folynak.

Az állattenyésztési kutatások alapvető irányát a juh-, a baromfi-, a sertés- és a 
halkutatás adja. Kiemelt helyet foglal el az extenzív, őshonos magyar fajták ismételt 
termelésbe vonása. A takarmányozási kutatások a nagy fehérjetartalmú zöldtakar
mányok silózásának, a gazdasági állatok optimális energia-, fehérje, ásványi anyag 
ellátásának, a melléktermékek hasznosításának, a takarmányok célszerű előkészítésé
nek témaköreit ölelik fel.

A Tiszántúl térségében fontos szerepet kapnak az Agrárgazdasági és Vidékfej
lesztési Intézet által koordinált agrárökonómiai kutatások. Ezek a kutatások több mint 
40 éve folynak az intézményben. Számos mezőgazdasági és élelmiszeripari vállalko
zással kapcsolatban álló tanszék segíti a kutatásfejlesztési eredmények gyakorlati meg
valósulását és katalizátorai az innovációs lánc kialakulásának.

A mezőgazdasági, agrárgazdasági és vidékfejlesztési kutatások az agrár-felső
oktatási és kutató hálózat jellegéből fakadóan elsősorban a Tiszántúli térségre, illetve 
az észak-alföldi régióra terjednek ki, azonban vannak országos és nemzetközi szeg
mensei is. Különösen fontos feladat a szomszédos országok magyarságával az okta
tásban, kutatásban és szaktanácsadásban való együttműködés. A nemzetközi oktatási 
és kutatási kapcsolatok jelentős bizonyítéka, hogy a világ 48 országában több mint 
100 intézménnyel folyik közös munka.

A Centrum egységeinek elhelyezkedése (szik, homok, lösz) lehetőséget nyújt arra, 
hogy szinte minden termőhelyi adottság között, növényi kultúrában, állattenyésztési 
ágazatban kamatoztassa azt a szellemi kapacitást, amelyre biztosítékot nyújt a 18 DSc, 
49 CSc és 35 PhD fokozattal rendelkező kolléga munkája.

A Debreceni Tangazdaság és Tájkutató Intézet állattenyésztési, kertészeti, növény
termesztési telepei a kutatási feladatok megoldásához biztosítják a tárgyi feltételek 
jelentős részét. Az intézeten belül kialakultak - bár folyamatos fejlesztésük indokolt - 
a gyakorlati oktatás, a kutatás és a szaktanácsadás elemi feltételei.

A Karcagi Kutató Intézetben a múlt, a jelen elvárásai és a térségi elhelyezkedés 
határozza meg a kutatás főbb irányait. Az a tény, hogy a Kutató Intézet a tájterülettel 
együtt él, és így érzékeli a fejlesztés szükségességét, olyan bázist jelent, amely kutatási, 
oktatási, valamint szaktanácsadási tevékenységével mozgató rugója, valamint erjesz- 
tője a térség gazdasági, társadalmi felemelkedésének.

A Nyíregyházi Kutató Központ tevékenysége iránti felhasználói igények és az elé
gedettség a legjobban a nemesített fajtákon keresztül mérhetőek le. Ezek száma nap
jainkban 62. Jelenleg a Kutató Központ a régióban biztosítja az egyes ágazatokban a 
biológiai alapokat, foglalkozik a homoktalajok komplex hasznosításának kutatásával. 
Részt vesz az alap-, közép-felsőfokú szakképzésben és a gazdálkodók szaktanácsadá
sában.
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4.2.1.3. AZ AGRÁRFELSÖOKTATÁS ÉS AZ AGRÁRKUTATÁSOK 
KAPCSOLATA

Harnos Zsolt, az MTA levelező tagja, SZIE, Gödöllő

Történeti visszatekintés
Az agrárfelsőoktatási intézmények 1993-ig szakegyetemenként a földművelésügyi 

tárcához tartoznak, ami azt is jelentette, hogy lényegesen szorosabb volt az együttmű
ködés a tárca és a felsőoktatás között, ez abban is kifejeződött, hogy a tárca elkölönülten 
támogatta a kutatási tevékenységet, a kísérleti gazdaságokat, és a szaktanácsadási te
vékenységet.

Miután az agrárfelsőoktatás is az OM felügyelete alá került, ez a támogatás gya
korlatilag megszűnt. Az FM forrás lényegében csak pályázatokon keresztül nyílt meg 
az agrárfelsőoktatás részére, s az sem mindig az esélyegyenlőség elvén.

A jelenlegi helyzet kialakulásához hozzájárult az a tudománypolitikai csatározás 
is, ami a 90-es évek elején zajlott, s annak eldöntésére irányult, hogy szükség van-e 
elkülönülten kutatói hálózatra, vagy nincs, a kutatási tevékenységet be kell olvasztani 
a felsőoktatásba, s ún. kutató egyetemeket kell létrehozni.

Az eredmény ismert. A kutatóintézeti hálózatból csak az akadémiai élte túl a rend
szerváltás következményeit. Az ipari, mezőgazdasági kutatóhálózat, szaktanácsadási 
rendszer óriási mértékben sérült. Az egyetemekhez tartozó kutatóintézetek többé- 
kevésbé működőképesek maradtak, de létük ma sem biztosított.

A tudományos képzés és fokozatadás joga az egyetemekhez került, de a rendszert 
még mindig sokan vitatják, átalakítása jelenleg is folyamatban van.

A tudománypolitikai csatározásnak, amibe gazdasági tényezők is belejátszottak 
az eredménye „elvben” az lett, hogy a kutatást az egyetemekre kell koncentrálni, tehát 
kutatóegyetemeket kell létrehozni, de ehhez az egyetemek semmilyen támogatást nem 
kaptak, sőt a gazdasági helyzet romlásával (pl. Bokros-csomag és egyéb szigorító gazda
sági intézkedések) a kutatási feltételek az egyetemeken rohamosan romlottak. Jelentős 
leépítésekre került sor, amelyben a mérce az oktató-hallgató arány volt. Az oktatás 
egyre inkább „tömegtermeléssé” válik, a minőség háttérbe szorul a mennyiséggel 
szemben. A hallgatói létszám megduplázódott úgy, hogy infrastrukturális fejlesztés 
nem történt, s ugyanakkor az egyetemeken az oktatói, kutatói létszám csökkent. Mind
ezek együttvéve az egyetemi kutatások hatékonyságát csökkentették.

A jelenlegi helyzet megítélésénél abból kell kiindulni, hogy az agrárfelsőoktatási 
intézmények rendeltetésüknek megfelelően csak akkor tudnak eredményesen működni, 
ha tevékenységükben ötvöződik a kutatás, az oktatás és a szaktanácsadás. Ezt álta
lában senki sem vitatja, de államigazgatási szinten kezelése, finanszírozása megoldat
lan, ami alapvetően a normatíva alapú támogatási rendszerből fakad, ami az egyete
mek költségvetésének a 60%-át sem fedezi 2001-ben.

A költségvetési támogatás az alapképzést támogatja, ami még az infrastruktúra 
üzemeltetésére és az oktatói bérekre sem elegendő. A működés feltételeit a „saját be
vételek” biztosítják, melynek forrása lehet a térítéses képzés, kutatási pályázatok, illetve 
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megbízások, egyéb szerződéses munkák. Ez szakmailag akkor előnyös az egyetemek
nek, ha kutatáshoz, szaktanácsadáshoz kapcsolódnak. Sajnos a fizetőképes kereslet az 
elmúlt 10 évben rohamosan csökkent, a központi kutatóintézeti, kutatási támogatás 
még nominálisan sem emelkedett, s így a még meglévő agrár kutatási intézmények 
léte is megkérdőjeleződött (pl. Kompolt).

A kutatási pályázatok - OTKA, FVM, OM - olyan kis összegűek és rövidlejára- 
túak, hogy azokból komolyabb kutatást finanszírozni gyakorlatilag lehetetlen. E téren 
az OM változtatni fog, azonban meg kell jegyezni azt, hogy a tervezett NKFP pályá
zati rendszer nem kedvez az agrárjellegű kutatásoknak, mert nincsenek olyan tőkeerős 
cégek, amelyek a saját részt fedezni tudják.

Az agráregyetemek jellege is jelentős mértékben megváltozott. A hagyományos sza
kok mellett új szakok, új törekvések jelentek meg. így például a Szent István Egyetemen, 
amely magába foglalja a volt Gödöllői Agrártudományi Egyetemet, az Állatorvos- 
tudományi Egyetemet és a Kertészeti és Élelmiszeripari Egyetemet is, előretört a tár
sadalomtudományi (agrárközgazdász, üzemszervezö, menedzser stb.) képzés, a kör
nyezetgazdálkodás, amelyre kari jogállású intézetet hoztak létre, s megerősödött ez a 
szemlélet a Tájépítészeti, -védelmi és -fejlesztési Karon is.

Fontos szerepet kap a képzésben a vidékfejlesztéshez kapcsolódó kutató és oktató 
munka. A SZIE-t időnként a vidékfejlesztés egyetemének szokták nevezni, amire pro
filját tekintve joggal rá is szolgált.

A SZIE az ország legnagyobb egyeteme, s egyben messze a legnagyobb agrárku
tatási potenciállal rendelkező intézmény, amely nem csak a hagyományos mezőgazda
sági K+F programoknak adhat biztos szakmai hátteret, hanem a vidékfejlesztéssel 
összefüggő komplex kutatási, fejlesztési programoknak is.

Ha feltesszük azt a kérdés, hogy kormányzati oldalról mennyire kerül kihasználásra 
ez a kutatási potenciál, akkor a válasz egyértelműen az, hogy nagyon kis mértékben.

A miértre is megadható a válasz: az ország nagyon keveset költ kutatás támoga
tásra, s megítélésem szerint azt sem jól használja fel, olyan mértékig elaprózza, hogy 
az már nem tekinthető olyan kutatás támogatásnak, aminek az eredménye számon kér
hető (OTKA, OM, FVM, KöM pályázatok). A pénztelenség mellett alapvető gond az 
is, hogy a K+F támogatások két kategóriába vannak besorolva

- alapkutatások (OTKA, MTA),
- gyorsan megtérülő K+F tevékenység (OMFB).

Ez a két kategória csak egy kis részét, egyes becslések szerint 20-40%-át fedi le a 
K+F szférának, s így alig van támogatottsága a nem alapkutatási vagy nem anyagiasuló 
K+F tevékenységnek (szaktanácsadás, vidékfejlesztési és környezettudományi kutatá
sok stb.). Ezeken a területeken állami támogatás nélkül jelentős előrelépés nem vár
ható. Sajnos az agrár felsőoktatás elsősorban ezeken a területeken érintett. Az új tu
dománypolitikai irányelvek alapján több területen előrelépés várható.

- Az NKFP keretében csak jelentősebb K+F tevékenységeket fognak támogatni.
Ez jó elképzelés általában, mert koncentrálódnak a kutatási erőforrások, ered
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ményes projektek hozhatók lére, azonban a tervezett finanszírozás nem kedve
ző az agrárszférában, mert az ágazatban nincsenek olyan multik, akik az ön
részt vállalni tudnák.
A pályázati rendszer várhatóan a tőkeerős ágazatoknak - informatika, gyógy
szeripar, járműipar stb. - kedvez.

- Megnövekszik az OTKA alap, s így az alapkutatási támogatás. Sajnos a pályá
zati rendszer a jelek szerint nem igazán támogatja a hosszabb távon megtérülő 
K+F tevékenységet, a szolgáltatás fejlesztést, ami az ágazat szempontjából 
alapvető. Az EU-hoz való csatlakozás közeledte ennek a típusú tevékenységnek 
az előmozdítását is ki fogja kényszeríteni, de addig is a késés csak növekszik.

Ha kutatásról van szó, nem mehetünk el szó nélkül a doktorképzés mellett sem. 
A doktorképzés hatékonyságát nem csak a rövid képzési idő, hanem a pénztelenség is 
befolyásolja.

A doktorképzés átalakulóban van, a széttagolt kis programokat is iskolákba szer
vezik, ami az erőforrások jobb kihasználását teszi lehetővé. Sajnos ez az átszervezés 
még nem vezet a kutatási infrastruktúra fejlesztéséhez, nagy K+F programok kialaku
lásához, amelyek biztosítanák a doktoranduszoknak azokat a feltételeket, amelyek el
vezethetnek ahhoz, hogy jól felkészült, széles látókörű, kreatív doktorokat képezzünk.

Probléma az is, hogy a doktoranduszoknak sok esetben nincs igazán jövőképük, 
nem tudják hol fognak majd egzisztenciát teremteni, s így a versenyszféra jelentős el
szívó hatást gyakorol a legjobbakra, ami káros a tudós utánpótlásképzésre.

Sajnos központi intézkedésekkel is sújtják az agrárjellegű doktorképzést, ami ab
ban is megnyilvánult, hogy 2000-ben 10%-kal csökkentették a beiskolázható ösztön
díjas doktoranduszok számát.

Mit várhatunk a jövőtől? Prognózist még rövidtávra sem lehet megfogalmazni, 
bár a kormányzati tervek ígéretesek.

Az EU-s csatlakozás ki fogja kényszeríteni az előrelépést az agrárkutatás, szak
tanácsadás, a vidékfejlesztés, a környezetgazdálkodás minden területén. Mivel ezek 
művelése alapvetően az agrárfelsőoktatási intézményekben folyik, így ez biztató pers
pektívát nyújt a jövőre nézve. Addig is azonban minden téren növelni kell az érdek 
érvényesítő képességünket, amit csak egységes fellépéssel lehet elérni. Az agrárfelsö- 
oktatási intézményeknek, összefogva a kutatószférával, közös cselekvési programokat 
kell kidolgozni, s együttműködésre, feladat megosztásra kell törekedni, ami nélkül az 
agrár K+F további pozícióvesztést szenvedhet el.
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4.2.1.4. AZ AGRÁR-FELSŐOKTATÁS ÉS KUTATÁS NÉHÁNY IDŐSZERŰ 
KÉRDÉSE

Horn Péter, a Kaposvári Egyetem rektora

Az elmúlt évtized az agrár-felsöoktatásban és kutatásban számos területen alap
vetően új helyzetet teremtett a korábbi időszakhoz képest.

A legfontosabb tényezők, amelyek alapvetően megváltoztak, és amelyek érdemi 
módon befolyásolták az agrár-felsőoktatás és kutatás helyzetét, az alábbiak:

- az agrárgazdaság átalakulásának jellege és mértéke,
- az agrár-felsőoktatás állami felügyeletének átalakulása,
- az egyetemekre bekerülő hallgatók létszámának megtöbbszöröződése, 
- a kutatás-finanszírozás csökkenő forrásai.

Az agrárgazdaság átalakulásának  jellege, mértéke és hatása az agrár-felsőoktatásra 
és kutatásra

Az elmúlt évtized a magyar agrárszektor hosszú válságának évtizede volt, és mér
tékét és elhúzódását tekintve példátlan a XX. század történetében. A válságtüneteket a 
strukturális átalakulás, a termelés atomizálódása, belső és külső piacvesztés, a gyorsan 
változó közgazdasági peremfeltételek és néhány más tényező is előidézte. Az agrár
felsőoktatást és kutatást mélyrehatóan érintették a környezeti hatások, ezek közül első
sorban a következők emelendők ki:

Az agrártermelés vállalati szintű szétaprózódása és atomizálódása azzal járt, hogy 
csökkent a vállalati szféra szakemberfelvevő képessége, csökkent az innovációra haj
landó és képes vállalati kör, romlottak a korábban jól kialakult gyakorlati oktatás és 
képzés feltételei. Az agrárszektor gyengülő jövedelem-pozíciója az előbbiekkel együtt 
rontotta az agrár-felsőoktatási intézmények és a vállalati kör érdemi kooperációs po
tenciálját, nagymértékben csökkentve a vállalati kör korábban erős K+F finanszírozási 
aktivitását.

Az agrár-felsőoktatás állami felügyeletének átalakulása
A második világháborút követő időszakban az agrár-felsőoktatási intézmények 

állami felügyeletét a mezőgazdasági tárca látta el 1993-ig, a Felsőoktatási Törvény el
fogadásáig. A mezőgazdasági tárca felügyelete alatt az agrár-felsőoktatási intézmé
nyek -joggal állíthatjuk - versenyképesen fejlődhettek, a tárca mindig súlyt helyezett 
arra, hogy az oktatás és a kutatás feltételrendszerét anyagi lehetőségeinek határáig 
korszerű színvonalon tartsa az infrastrukturális és a nemzetközi együttműködési fel
tételeket is biztosítva. Az agrártudományi képzés finanszírozását tekintve, számításaim 
szerint, 1990-ben még az egy hallgatóra eső költségvetési forrás világpiaci árparitáson 
számolva Magyarországon egvharmada volt a hollandiainak.

1993-tól a törvény értelmében az agrár-felsőoktatási intézmények állami fel
ügyelete és finanszírozása is az Oktatási Minisztérium hatáskörébe került. A nemzet
közi tapasztalatok azt mutatják, hogy hasonló átalakulások más nyugat-európai orszá
gokban is lezajlottak. Azokban az országokban, ahol sikerült jól megoldani és össze
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hangolni az oktatási és földművelésügyi minisztériumok hatásköreit az agrár-felső
oktatás finanszírozásában, ott sikeresnek bizonyult és nem okozott törést az agrár
felsőoktatási intézmények versenyképes működésében a felügyeleti hatóságok válto
zása (pl. Svédország). Azokban az országokban, ahol a tárcák közötti együttműködés 
tartósan zavart szenvedett, ott az agrár-felsőoktatás személyi és infrastrukturális szín
vonala visszaesett a korábbi időszakhoz képest (pl. Dánia), erősen kettévált az egye
temi infrastruktúra és a kutatási feltételrendszer fejlesztése, utóbbi kiemelkedően fej
lődött a mezőgazdasági tárca támogatásával, az oktatási szektor versenyképessége le
romlott az oktatási tárca felügyelete alatt.

A magyar agrár-felsőoktatás versenyképességének romlása az elmúlt évtizedben 
részben arra vezethető vissza, hogy a két kulcsszerepet betöltő minisztérium között 
korántsem volt zavartalan az együttműködés, és jól definiált az érdemi kompetenciák 
köre az agrár-felsőoktatási intézményrendszer fenntartását és fejlesztését illetően. 
A legutóbbi év e tekintetben érezhető javulást hozott a tekintetben, hogy a Földmű
velésügyi és Vidékfejlesztési Minisztérium többletforrásokat biztosított az egyetemek, 
illetve agrár-felsőoktatási karok gyakorlati oktatási bázisának fejlesztésére.

A 2000. január elsejétől létrehozott új egyetemi integrációk értelemszerűen je
lentős szervezeti változást hoztak és a budapesti agglomeráción kívül az összes vidéki 
intézménynél a korábbi önálló agrár-felsőoktatási intézmények nagyobb felsőoktatási 
integrált szervezetek kari jellegű részeivé váltak. Ez a tény mindenképpen csökkenti 
az agrár-felsőoktatási szektor „lobby erejét”, a kifejezés pozitív értelmében.

Az agrár-felsőoktatásban tényként kell leszögeznünk, hogy az egy hallgatóra eső 
állami támogatás világpiaci árparitása az 1990. évihez képest jelentősen csökkent, meg
közelítő számításaim szerint a hollandiaihoz viszonyítva mintegy 1/8-ára, 1/9-edére. 
Ez abból a szempontból különösen aggályos, hogy eközben a képzés inputjainak költ
ségei - mint az energia, az informatikai és könyvtári szolgáltatások, gyógyszerek, 
vegyszerek, műszerek árszínvonala - világpiaci szintre, esetenként még afölé is emel
kedtek. Ilyen körülmények között mind nehezebb tartani a versenyt a nyugat-európai 
társintézményekkel.

Az egyetemekre bekerülő hallgatók létszámának megtöbbszöröződése
Örvendetes jelenség, hogy az 1990-es évek legelején hangoztatott nézettel szem

ben, miszerint drámaian fog csökkenni az agrártudományi szakmák iránt érdeklődő 
hallgatók száma, nem bizonyult igaznak. Az agrárszakmák iránt, a tartós dekonjunktú
ra ellenére sem csökkent a hallgatók érdeklődése.

Az egész magyar felsőoktatás és így az agrár-felsőoktatás egyik legnagyobb di
lemmáját az jelenti, hogy egy évtized alatt mintegy két és fél, háromszorosára nőtt a 
felsőoktatási intézményekbe bekerülő hallgatók száma, és az 1990-es időszak előtti 
10%-ról 30% fölé nőtt az adott korosztály beiskolázási aránya. Ennek következtében a 
felvett hallgatók „minősége”, tudásszintje az elmúlt évtizedben érvényesített jelentős 
hallgatói létszámnövekedés miatt érezhetően romlott, a korábban érvényesülő, a fel
vételi eljárás során érvényesített erős szelekció számottevő csökkenése miatt. Termé
szetes folyamat ez, amelynek hatásaival a felsőoktatásnak számolnia kell, és megfe
lelő válaszlépésekkel kell reagálnia.
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A ma érvényes oktatói követelményrendszer a karrierépítés során erősen kutatói 
habitusra alapozott kritériumrendszert érvényesít (tudományos fokozatok és címek), 
amely jól megfelel az elitképzést fő célnak tekintő intézményeknek. A rendszerváltást 
követően több mint kétszeresére nőtt a felsőoktatásban részt vevő hallgatók száma, és 
az adott korosztálynak folyamatosan növekvő hányada nyer felvételt a demográfiai 
hullámvölgy következtében még akkor is, ha a jelenlegi létszámkereteket befagyaszta
nák. A jelentős tömegképzési feladatokat vállaló mai felsőoktatási intézmények hall
gatóságának mintegy fele gyengébb előképzettségű és bizonyos értelemben szellemi 
kapacitású is, mint az 1990-es éveket megelőző - szigorú numerus clausust érvénye
sítő, az adott korosztály szelektált, de csekély hányadát a felsőoktatásba beengedő - 
időszakban volt. Ennek a hallgatói körnek ahhoz, hogy sikeresen és kellő színvonalon 
teljesíthessék a felsőoktatási curriculumot, a korábbiaknál megszokotthoz képest na
gyobb oktatói-pedagógiai segítség szükséges. A kontaktórák csökkentése, az önálló 
tanulási-képzési blokkok növelése a curriculumban elsősorban a jó képességű hallga
tóknak okoz majd kis nehézséget, sok esetben előnyt. Az egyetem képzési feladatai
nak sikeres teljesítése érdekében - és számításba véve az adott korosztálynak a jelen
leginél még nagyobb részének felvételét a felsőoktatási intézményekbe - két stratégiai 
lépést kell tennie.

Az egyik, növelni a rövidebb idejű képzési programkínálatot több különböző 
szintű kimenettel. Ennek megoldása nem ütközik semmi érdemi akadályba.

A másik, az oktatás sikeressége érdekében az oktatói követelményrendszeren 
belül erősebb differenciálás lesz szükséges. Az oktatók egy részét és karrierjük jel
legét továbbra is olyan követelményrendszer szerint érdemes a humánerőforrás- 
gazdálkodásban és -tervezésben figyelembe venni, amelyben az innovációs és kutatási 
eredményesség meghatározóan érvényesül (kutató típusú vezető oktató, iskolateremtő, 
döntően a legmagasabb graduális szintek és PhD-hallgatók oktatásában kulcsszerepet 
vállalók köre):

Az oktatók másik részét - habitusuk alapján - olyan követelmény rendszer szerint 
célszerű majd a fejlesztés során figyelembe venni, amelynek érvényesítése során a pe
dagógiai, oktatási tevékenység sikeressége és eredményessége kap prioritást: pl. isme
retátadási képesség, motiváló empatikus habitus és önképzésre sarkalló és azt segítő 
know how transzfer. Utóbbi oktatói típusra és habitusra a hallgatók megváltozott mi
nőségi összetétele miatt már ma is nagyobb szükség van, mint korábban volt.

Az oktatók minősítése során kell majd rögzíteni személyre szabottan a különböző 
tevékenységek súlyozását és arányának kereteit (oktatás, kutatás és fejlesztés), érvé
nyesítve az egyetem komplex érdekeit.

Ki kell majd dolgozni azt a differenciált követelményrendszert, amely lehetővé 
teszi előbbiek érvényesítését. Ebben a vonatkozásban jelentős hatást kell elérnünk a 
felsőoktatás-politikáért felelős állami döntéshozókra is, jogszabályi módosításokat is 
kezdeményezve.

A kutatás-finanszírozás csökkenő forrásai
elmúlt évtizedben az agrár-felsőoktatás kutatói kapacitása mélyen a lehetősé

gek alatt volt kihasználható. Drámaian visszaestek a mezőgazdaság általános helyze-

126



tével összefüggésben a vállalati kutatási megbízások, amelyek sok esetben meghatáro
zó nagyságrendet képviseltek számos intézmény esetében, és biztosították az innová
ciós folyamatok gyakorlati transzmisszióját is. Ezzel egyidejűleg rendkívüli mérték
ben esett vissza az állami kutatási megrendelések nagyságrendje is. A két folyamat 
egymást felerősítve ahhoz vezetett, hogy az alkalmazott kutatási aktivitás messze a 
szellemi erőforrások adta lehetőségek alatti színvonalon stabilizálódott. Reményt ad a 
helyzet megváltozására a 2000. év, amely során érdemi új pályázati lehetőségek nyíl
tak meg mind az Oktatási Minisztérium, mind pedig a Földművelésügyi és Vidékfej
lesztési Minisztérium gondozásában. Az alap- és alapozó kutatások forrásai is erősen 
csökkentek, növekedésük 2001-ben várható.

Összefoglalva megállapítható, hogy az agrárszektor K+F versenyképessége nem
zetközi összehasonlításban is csökkent az elmúlt évtizedben, és ezeket a folyamatokat 
nem tudták ellensúlyozni a bővülő nemzetközi kutatási kooperációk és pályázatok adta 
lehetőségek sem.

4.2.1.5. A NYUGAT-MAGYARORSZÁGI EGYETEM AGRÁR 
FELSŐOKTATÁSÁNAK ÉS KUTATÁSÁNAK JELENE ÉS JÖVŐJE

Iváncsics János, rektorhelyettes

Az agrártudományi felsőoktatás és kutatás helyzetét a Nyugat-Magyarországi 
Egyetem múltbeli és jelenlegi működését illetően szeretném előadásomban bemutatni.

Szeretném hangsúlyozni, hogy Széchenyi István elveit, gondolatait, mint lokálisan 
illetékes utódok messzemenően szeretnénk napjainkban is a kor szellemének megfe
lelően érvényesíteni. Köztudott dolog, hogy Nagycenk, Sopron révén Széchenyi István 
szülőhelyét és fiatalkori éveit tekintve fontos számunkra, emellett Mosonmagyaróvár 
pedig azért, mert 1847-ben Széchenyi Istvánt Moson megye követévé választották a 
pozsonyi diétára.

A Nyugat-Magyarországi Egyetem agrárjellegű tevékenységet folytató karai kö
zül a soproni és a mosonmagyaróvári karok mintegy két évszázados tevékenységük 
során, Széchenyi korától napjainkig minden tevékenységük révén a hazai agrárágazat 
fejlődését a felsőfokon képzett szakemberek kibocsátását szolgálták.

Az egyetem graduális képzésben egyetemi szintű diplomás szakemberek kibo
csátása mellett főiskolai képzési szinteken is folytat oktatást, elsősorban a pedagógiai 
jellegű területeken. A graduális képzésen túl a posztgraduális képzés részben specia
listák kibocsátása érdekében folyik, részben pedig kiemelkedően fontos feladatként a 
doktorképzés formájában. A soproni egyetemi karok mind az erdészeti, mind a faipari 
tudományok területén rendelkeznek akkreditált programokkal. A Mosonmagyaróvári 
Mezőgazdaság-tudományi Karon jelenleg 3 akkreditált doktori program működik. A sop
roni és a mosonmagyaróvári doktori programok továbbfejlesztése doktori iskolákká 
folyamatban van.

Az egyetem jelenlegi szervezeti felépítését tekintve a működő 7 karból 4 tekin
tendő agrárjellegű feladatkörökkel foglalkozónak. A soproni campuson az Erdőmér
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nöki Kar és a Faipari Mérnöki Kar, Mosonmagyaróváron a Mezőgazdaságtudományi 
Kar, Székesfehérváron a Földmérő és Földrendezői Kar szolgálja tevékenységével az 
agrárjellegű felsőoktatást és kutatást.

Az Erdőmérnöki Kar a felsőoktatásban az erdőmérnökök, környezetmérnökök 
és vadgazda mérnökök képzésével biztosítja a tudományterület felsőfokú szakember
képzését. A kutatási tevékenység részben a természetes környezet jellegzetességeinek 
értékelése, felmérése keretében folyik, amelyhez az erdők védelme mellett kiterjedt 
tevékenységük az erdőkkel szomszédos területekre is. Együttműködésük kiemelten 
fontos és egyértelműen pozitív a Fertő-Hansági Nemzeti Parkkal.

A kutatási területek között részben az erdőgazdálkodás biológiai alapjainak vizs
gálata, az ökoszisztémák elemzése, az erdöhasználat fejlesztése terén folytatnak mély
reható vizsgálatokat. Mindezeket egészítik ki az Erdészeti Tudományos Intézettel és a 
Geofizikai Intézettel közösen végzett kutatótevékenységük, amely különféle geomate- 
matikai alkalmazásokat, adatgyűjtő, távérzékelési módszereket, földrajzi információs 
rendszereket kapcsol a kutatásba. Az erdőhasználat és az erdészeti tevékenység kere
tében a gépesítés, az energiahordozók hasznosítása, valamint a teljes tevékenységi kör 
ökonómiai elemzése is hozzátartozik. Az Erdőmérnöki Kar kutatási tevékenységi köré
nek igen kiterjedt, sokrétű területét jelenti a vadgazdálkodási kutatások köre. A ha
zánkban található nagyvad, apróvad, illetve vízi vad populációk vizsgálata, elemzése 
folyik, és a vadgazdálkodás fejlesztésére irányuló kutatások rendkívül jelentősek.

A Faipari Mérnöki Kar tevékenységében a faipari mérnökképzés jelenti az 
egyik legfontosabb feladatkört, emellett ugyancsak az erdészeti produktumok haszno
sításához kötődik a papíripari mérnöki szak működtetése. A faipar további integrált és 
alkalmazott területét jelenti a belső építészek képzése, amely gyakorlatilag már művé
szeti jellegű alkalmazási területnek minősül a faipari termékek használatán keresztül.

A kutatási témakörök között természetesen a legkülönfélébb fafajok, natúr és fel
dolgozott formában történő használatával foglalkoznak. A feldolgozott faanyagok to
vábbi használatát illetően különféle furnér, fa (parallam) előállításával, préselt fa- és 
papírtermékek előállításának kidolgozásával, különféle kötőanyagok hasznosíthatósá
gával kívánják a fa hasznosíthatóságát széleskörűvé tenni. Szinte az építészet minden 
területén megjelenő fa és fatartalmú anyagok minőségének fejlesztésével széles kör
ben foglalkoznak (cementkötésű forgácslapok, farostlemezek, különféle fafajok jel
legzetességeinek értékelése, rost, préselt rostanyagok szárítása stb.). tevékenységük 
emellett kiterjed a minőségi vadkár becslésére, értékelésére, a faanyagok minőséget 
befolyásoló különféle tényezők elemzésére.

A Mezőgazdaságtudományi Karon a graduális képzésben három szakot működ
tetnek, az okleveles agrármérnöki szakot, a gazdasági mérnöki szakot és az élelmiszer 
minőségbiztosító mérnöki szakot. Ezek mellett számos posztgraduális képzési forma 
is működik.

A kar kutatása gyakorlatilag átfogja a teljes mezőgazdasági fejlesztő, illetve innova
tív tevékenységet. A kutatási témák között az alaptevékenységet meghatározó ténye
zők teljes körét elemzik, a talaj, a klíma, a fauna és a flóra, a víz teljes körű vizsgálata, 
illetve analízise a kutatási témák körében.
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A növénytermesztés keretében részben a termesztett növények minőségét és hoza
mát befolyásoló faktorok elemzésén túl különböző növényfajok és fajták nemesítése, 
termesztésének fenntartása tartozik a feladatok körébe. Külön fontos területet alkot en
nek keretében a különböző fajták növénytáplálási rendszerének, illetve a növényvédelem 
fejlesztése. A karnak mintegy 24 saját nemesítésü, illetve fenntartású fajtája van.

Az állattenyésztési kutatások körében az állati termék előállítás alapjaiként szol
gáló takarmányozási kutatások kiemelt helyen szerepelnek, így többek között a nagy 
tejtermelésű tehenek takarmányozási kérdései, a védett fehérje és zsírkészítmények ki
fejlesztése és használata, valamint a harmadik generációs biológiai tartósító szerek fej
lesztése szerepel ezek között.

A tulajdonképpeni állattenyésztési kutatások keretében részben a szaporodást 
elősegítő, illetve a genetikai fejlesztést szolgáló biotechnológiai eljárások említendők, 
valamint a különböző állatfajokkal kapcsolatos tenyésztési, tartástechnológiai mód
szerek fejlesztése jelenti a kutatási feladatok nagy részét (ez utóbbiak elsősorban a 
szarvasmarha, a sertés, juh, ló és tyúk fajra vonatkoznak). A kutató tevékenység ki
emelt feladatkörének számít az állati termék minőség-fejlesztése (kiváló minőségű 
nyerstej előállítás kutatása).

Az élelmiszertudomány terén folytatott kutatás körébe elsősorban a minőségbiz
tosítás tartozik, valamint a minőségbiztosítás keretében végzett élelmiszer vizsgálati 
rendszerek fejlesztése (pl. fototermikus effektus spektrofotometriai alkalmazása stb.).

Az ökonómia területén elsősorban a mezőgazdaság ágazati jövedelmére ható 
tényezők vizsgálata, az ergonómia és biztonság management, valamint a humán- 
management szervezet-fejlesztési vonatkozásai, a vezetés módszertan tartoznak a ku
tatási feladatok közé. Kiemelt feladatként szerepel az Európai Unió és Magyarország 
viszonya, elsősorban az uniós követelményeknek való megfelelés szempontjából.

Az agrárműszaki tudomány területén kutatási feladatként a precíziós mezőgazda
sági termelés műszaki, technológiai és környezetvédelmi szempontjai, valamint a meg
újuló energiaforrásokkal kapcsolatos kutatási eredmények hazai adaptálása szerepel.

A Földmérési és Földrendezői Főiskolai Karon földmérők, földrendezők, illet
ve újabb feladatként földhivatali nyilvántartás ismereteivel rendelkező szakemberek 
képzése folyik. Napjainkban e tudományterületnek és oktatási formának nagymérték
ben megnőtt a jelentősége, elsősorban azért, mert hazánkban a földtulajdon viszonyai 
további rendezésre várnak és esetleg a jövőben várható koncentráció bizonyos föld
területek csoportosítása, rendezése, üzemi kialakítása, ennélfogva az ilyen jellegű fel
adatokra alkalmas szakemberek képzése komoly jelentőségűvé vált.

A kar kutató tevékenysége keretében többek között a következő témák szerepelnek: 
Birtokrendezés az ezredfordulón, optimális birtoknagyság kialakítása, a földrendezés 
műszaki, technikai feltételeinek megteremtése, és az ingatlan nyilvántartás számítógépes 
rendszerének kidolgozása, távérzékelési kutatások, ezek keretében elsősorban termés
becslés, föld állapot, a táplálóanyag ellátottság értékelésére. Geodinamikai vizsgálatok 
különféle régiókban. Fontos feladatuknak tekintik a térinformatikai kultúra általános 
elterjesztését.
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4.2.1.6. A VESZPRÉMI EGYETEM GEORGIKON MEZŐGAZDASÁG- 
TUDOMÁNYI KAR (KESZTHELY) BEMUTATÁSA

Szabó Ferenc, dékán

A Kar története

A Georgikont, Európa első rendszeres felsőfokú mezőgazdasági intézményét, 
gróf tolnai Festetics György 1797-ben alapította Keszthelyen. Az alapításban a haladó 
szellemű, az oktatást, a kultúrát és az élet számos más területét jelentős mértékben 
támogató grófnak segítségére voltak Tessedik Sámuel, Bulla Nándor Károly, Pethes 
Ferenc és Nagyváthy János - a mezőgazdaság-tudományok korabei kiemelkedő szemé
lyiségei, akiknek útmutatásai meghatározták az intézmény további fejlődését. A Georgi- 
kon az első magyar nyelvű agrároktatási intézmény volt, amely egyúttal átölelte az 
alap- és a középfokú szakképzést is, továbbá jogi, műszaki, erdészeti iskolákkal ren
delkezett. A Georgikon jelentős szerepet töltött be a magyar kulturális élet fejlődésé
ben a felvilágosodás és a reformkor határán. Hatására és mintájára sorra alakultak 
meg Európa-szerte a mezőgazdasági intézetek.

A Georgikonban 51 évi működés után 17 évig szünetelt az oktatás, mert hallgatói 
csatlakoztak az 1848-as szabadságharchoz. Annak leverése után az önkényuralom nem 
engedélyzete az oktatást. Ezt követően, 1865-ben indul újra az oktatás „Országos 
Gazdászati és Erdészeti Felsőbb Tanintézet” néven. 1866-ban az elnevezés „Országos 
Gazdászati Tanintézet”-re, 1869-ben újabb, a szervezeti kereteket érintetlenül hagyó 
változtatással - „M. kir. Felsőbb Gazdasági Tanintézet”-re módosult. 1874 és 1906 
között az intézmény „Magyar Királyi Gazdasági Tanintézet”-ként működött. Ebben az. 
időszakban jöttek létre a gyakorlati szakemberképzést szolgáló tanintézeten belül a 
következő tudományos kutatóintézetek: Meteorológiai Állomás (1867), Vetőmagvizs
gáló Állomás (1884), Mezőgazdasági Vegykísérleti Állomás (1885). Itt működött a 
filoxéra kutatás úttörője, a magyar régészeti és történeti növénytan megalapítója, a 
Balaton környezetvédelmi kutatásai szükségességének felvetője Deininger Imre, a 
polihisztor zoológus és muzeológus Lovassy Sándor, a hosszú távú meteorológiai 
megfigyelések és a gyakorlati természetvédelem megvalósítója Soós Mihály. A gya
korlati élet szempontjából Keszthely kertészeti és szőlészeti regionális központ szere
pe volt jelentős.

1906-tól 1945-ig „M. kir. Gazdasági Akadémia” néven 1945 és 1949 között, mint 
„Magyar Agrártudományi Egyetem Keszthelyi Osztálya” működött. Az igen sikeres
nek mondható akadémiai időszakot többek között Grofftts Gábor, az első hazai vas
beton híd megalkotójának és számos növénytermesztőnek, üzemgazdásznak a neve 
fémjelzi. A megszüntetés előtti korszak neves egyéniségei közül Horn Artúr akadémi
kus (állattenyésztés) nevét említjük.

1949-ben politikai döntés alapján megszűnt az oktatás Keszthelyen, s csak 5 éves 
szünet után 1954-ben indult újra a Keszthelyi Mezőgazdasági Akadémián. Az intéz
ményt 1962-ben Agrártudományi Főiskolává szervezték át, amely egyetemi rangban 
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működött. Az akadémiai tanárok visszatértek, melléjük új neves személyiségek sora
koztak fel. Itt töltötte alkotó életét például Kulin Sándor (üzemgazdaságtan), Kemenessy 
Ernő (földműveléstan), Láng Géza akadémikus (növénytermesztéstan), Berke Péter 
(állattenyésztéstan), Jeszenszky Árpád (kertészet) és végül, de nem utolsó sorban nagy 
intézményfejlesztő Bélák Sándor akadémikus (üzemszervezés). Időközben az MTA 
keszthelyi kutató osztályán kezdett felnőni az akadémikusok új nemzetéke: Sáringer 
Gyula, Horváth József. A keszthelyi agrár- és tudományos központ integráló szerepe 
ekkor kezdett megerősödni. Ennek első lépéseként 1970-ben létrejött az Agrártudo
mányi Egyetem, Keszthely a keszthelyi és a mosonmagyaróvári karokkal. 1971-ben a 
keszthelyi Felsőfokú Technikum kapcsolódott a keszthelyi karhoz növényvédő üzem
mérnök képzést végző, és az agrárkémikus agrármérnökképzés gerincét adó intézet
ként. Ugyanebben az évben lépett be a körmendi Felsőfokú Technikum, Mezőgazda
sági Gépészeti Főiskola néven karként, majd 1972-ben a nagykanizsai Felsőfokú 
Technikum, Agronómiái Főiskola néven karként az egyetem szervezetébe.

Az integrációs folyamat következő lépése volt a Kaposvári Mezőgazdasági Főis
kola Állattenyésztési Főiskolai Karként való csatlakozása az egyetemhez 1987-ben.

A több mint kétszázéves intézmény 1989-tól a Pannon Agrártudományi Egyetem 
Keszthely, Georgikon Mezőgazdaság-tudományi Karaként végezte oktató, kutató és 
szaktanácsadó tudományos tevékenységét. 1993-ban a PATE Georgikon Mezőgazda
ság-tudományi Kar, a Veszprémi Egyetem és a Veszprémi Római Katolikus Hittudo
mányi Főiskola létrehozta a ma is élő Közép-Dunántúli Egyetemi Szövetséget.

1999-ben az országgyűlés átalakította a magyar felsőoktatást. A törvény meg
szüntette a korábbi Pannon Agrártudományi Egyetemet és a több mint kétszázéves ősi 
Georgikont az alig ötvenéves Veszprémi Egyetemhez csatolta. 2000. január 1-től az 
intézmény neve átmenetileg Veszprémi Egyetem Georgikon Mezőgazdaság-tudomá
nyi Kar.

Oktatás, kutatás, szaktanácsadás

A Kar mostani közalkalmazotti létszáma 340 fő. 110 oktató tevékenykedik Keszt
helyen, közülük 2 fő az MTA tagja, 7 fő akadémiai doktor, 43 fő kandidátusi, illetve 
PhD fokozattal rendelkezik.

Jelenleg több mint 1000 egyetemi hallgató tanul ötéves, egyetemi szakon Keszt
helyen. Legrégebbi az Agrármérnöki Szak, amely 1963-tól kilenc féléves egyetemi 
szintű főiskolai képzés, 1970-től pedig ötéves egyetemi szintű képzés. Az Agrárkémi
kus Agrármérnöki Szak 1970-ben a Veszprémi Vegyipari Egyetemmel közösen indí
tott oktatási forma. Az országban csak Keszthelyen működik ilyen szak. A Gazdasági 
Agrármérnöki Szak 1993-tól képez szakembereket. Legfiatalabb, 1998-ban indult a 
Növényorvos Szak, amely kétszintű képzés.

Az egyetem elfogadott intézményfejlesztési tervében további két új egyetemi, há
rom főiskolai és négy akkreditált iskolai rendszerű szakképzés indítása szerepel.

A Georgikon az 1968/69. tanévtől kezdődően folytat posztgraduális képzést 12 
különböző szakon. Ezek a Sertéstenyésztő Szakmérnöki Szak, a Növényvédelmi Szak
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mérnöki Szak, a Talajerögazdálkodási Szakmérnöki Szak, a Takarmánygazdálkodási 
Szakmérnöki Szak, a Növényvédelmi és Agrokémiai Szakmérnöki Szak, a Dombvidé
ki Meliorációs Szakmérnöki Szak, a Mezőgazdasági Vállalatgazdasági Szakmérnöki 
Szak, a Mezőgazdasági Vállalkozásszervező Szakmérnöki, a Természetvédelmi Szak
mérnöki Szak, a Növényorvosi Szakmérnöki Szak és a Mérnöktanár képzés. Az emlí
tett szakok közül a mezőgazdaság átmeneti nehézségei miatt jelenleg több is szünetel.

Georgikon Mezőgazdaság-tudományi Kar irányítása alatt négy „A” doktori prog
ram működik (Az integrált növényvédelmi módszerek elméleti alapjai, A szántóföldi 
növények tápanyagellátása és termesztése, Az állati termékek minőségének javítása és 
Az új agrárstruktúrák ökonómiai megalapozása). Az említett programok doktori isko
lákká történő alakítása folyamatban van.

A Georgikon Mezőgazdaság-tudományi Kar az elmúlt kétszáz éves története során 
feltételeihez, tudós létszámához viszonyítva a szükebben vett agrártudományok mel
lett az egyéb tudományok művelésében is mindig kiemelkedett. A regionális feladatok 
megoldása mellett az országos szintű kutatási programokban is irányító, koordináló 
szerepet játszott és játszik ma is. Napjainkban is szinte valamennyi tudományágban és 
tudományterületen, az élő- és élettelen természettudományok, a társadalomtudományok 
és a műszaki tudományok területén intenzív alap- és alkalmazott kutatási tevékenység 
folyik. Különösen kiemelkedő a mező- és élelmiszergazdaság, a környezetgazdálkodás, a 
balatoni régió környezetkímélő gazdasági struktúrájának kialakítása, a biomonitoring, az 
informatikai módszerek alkalmazása, a Balaton vízminőségének védelme és számos 
egyéb diszciplína terén megvalósuló intenzív kutatómunka. A pályázattal elnyert ku
tatási feladatok száma mindig meghaladta a Kar oktató-kutató létszámát, beleértve 
valamennyi oktatót-kutatót a PhD hallgatóktól, a fiatal tanársegédektől az akadémiku
sokig egyaránt. Az elmúlt tízéves periódusban, amikor kutatásra kevesebb összeg állt 
rendelkezésre, a kutatási témák száma éves átlagban 130-150 között alakult. Az alap- 
és alkalmazott kutatási tevékenység a doktori iskolákkal szoros kapcsolatban folyik. 
Akadémiai Kutatóhely működik Keszthelyen Horváth József akadémikus vezetésével, 
ahol nemzetközileg is kimagasló virológiái kutatás folyik.

A Karon országosan és nemzetközileg is kiemelkedő növénynemesítési és állat- 
nemesítési tevékenység folyt és folyik jelenleg is. Több mint 50 a minősített keszt
helyi fajta (rozs, pillangós virágú növények, pázsitfűfélék, zöldségnövények, szőlő, 
gyümölcs, burgonya, sertés stb.), amelyek jelentős (sok esetben meghatározó) szerepet 
játszanak a hazai köztermesztésben. Számos növényfajtánk (burgonya-, bíborhere-, 
szőlőfajták) szerepelt kiváló minősítéssel a nemzetközi teszteken, és élénk külföldi 
érdeklődés nyilvánult meg irántuk. Például az 1998-ban, Angliában rendezett nemzet
közi borversenyen a karunkon nemesített szőlőből készült bor a „Cserszegi fűszeres” 
nyerte el az első díjat.

A Georgikon, az alapító céloknak megfelelően, története során mindig a „tudás 
központ” szerepét tölti be a Dél- és Közép-Dunántúl térségében. Az intézmény az ok
tató és kutató-fejlesztő munkája területén kiemelt szerepet szánt a gyakorlattal való 
kapcsolatának. Az ősi Georgikonhoz tancélokat szolgáló major kapcsolódott, ami a 
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történelem viharaiban mindig megmaradt. Ma az intézmény „klinikája” a több mint 
8000 ha területű tan- és kísérleti üzem.

A tan- és kísérleti üzem bázisa a régió talajerő gazdálkodását segítő, több mint 
negyven éve folyó műtrágyázási tartam kísérleteknek, a burgonya nemesítésnek és 
fajtafenntartásnak, a szőlő és gyümölcs nemesítésnek és fajtafenntartásnak, zöldség 
nemesítésnek és fajtafenntartásnak, a sertés nemesítések és húsmarha tartástechnoló
gia fejlesztésnek. A tan- és kísérleti üzem a térség kutatóhelyeivel együttműködve táj
kutatási hálózatot alkot, az itt folyó kutató fejlesztőmunka révén kerülnek közter
mesztésbe az ökológiai adottságoknak megfelelő fajták, illetve a helyi adottságoknak 
megfelelő termelési technológiák kerülnek alkalmazásra.

Agrárágazati célok megvalósítása érdekében, a felsőoktatási törvény szellemében, a 
Georgikon, az egyetemi tanács jóváhagyásával, Agrártudományi Centrumot hozott létre.

A Georgikon a FAO felmérései alapján évtizedekig mintául szolgált a mezőgaz
dasági szaktanácsadás gyakorlati megvalósítása területén Európában. Az intézmény az 
1930-1940-es években a gazdaságstatisztika és a farmmenedzsment területén végzett 
eredményes tanácsadói munkát a törpe birtokok gazda számtartásának kialakításával. 
Az 1960-as évektől több szakterületre kiterjedő tanácsadói munkát végzett a Keszt
helyen elsőként létrehozott Termelésfejlesztési Intézet. Az intézet kiemelkedő szerepet 
játszott a térségfejlesztési programok, a környezetvédelmi programok, talajerő gazdál
kodási-, vízrendezési programok tervezésében és menedzselésében. Az intézet kiad
ványokkal, bemutatók, szakmai konferenciák szervezésével segítette a gyakorlati szak
emberek munkáját.

1990-től megváltozott szervezeti keretek között és megváltozott tartalommal és 
módszerrel végzi a Kar a szaktanácsadói munkáját. A módszertani fejlesztés - ami az 
európai országok gyakorlatának megfelelő módszerek adaptálást jelentette - a PHARE 
szaktanácsadói programjának támogatásával valósult meg. A tanácsadás tartalmi bővü
lését a szaktanácsadást szolgáló agrárinformatikai szolgáltatások kiépítése jelentette. 
Keszthelyen kerültek kiépítésre a mezőgazdasági kis- és középvállalkozások közhasznú 
adatbázisai, itt kerültek adaptálásra azok a farmmenedzsment szoftverek, amelyek a 
hazai viszonyok között is alkalmazhatók.

A Georgikon 5 európai egyetemmel együttműködési szerződéses, további 6 euró
pai egyetemmel honoris causa doktori, 8 európai egyetemmel a TEMPUS, SOCRATES, 
ERASMUS szervezet keretében oktatást fejlesztő, 30 európai és azon kívüli egyetem
mel pedig egyéb, elsősorban tudományos együttműködési kapcsolattal rendelkezik.
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4.2.2. AZ MTA ORVOSI TUDOMÁNYOK OSZTÁLYÁVAL KÖZÖS 
JUBILEUMI RENDEZVÉNY: „AZ AGRÁR- ÉS
ORVOSTUDOMÁNYOK AZ ÉLETMINŐSÉG JAVÍTÁSÁÉRT”1

1 Az elhangzott 11 előadás közül terjedelmi okok miatt csak az 5 agrár tárgyú kerül közlésre.

(MTA székháza, 2000. november 7.)

4.2.2.1. ÉLELMISZEREK MINŐSÉGE ÉS BIZTONSÁGA
AZ EU INTEGRÁCIÓ TÜKRÉBEN

Biacs Péter, az MTA Doktora

1. Az élelmiszerek minősége
1.1 Az élelmiszerek piaci forgalmazhatósága részben a hatósági ellenőrzés által 

megkövetelt élelmiszer-biztonsági előírások betartására épül, részben a piaci verseny
képességet meghatározó minőségi előírásoknak való megfelelőséggel biztosítható. Az 
élelmiszer-minőség az adott áru összetételének, tulajdonságainak, csomagolásának és 
jelölésének előírásait tartalmazza a jogos fogyasztói elvárásoknak megfelelően.

1.2 A fogyasztók értékítélete is szerepet játszik az élelmiszer-szabályozás előírá
sainak megalkotásában, hiszen a vállalatok, érdekképviseleti és a fogyasztói szerve
zetek részt vesznek a Magyar Élelmiszerkönyv, illetve a szabványok készítésében. Ezt 
nevezik külföldi gyakorlat szerint korporatív élelmiszer-szabályozásnak.

1.3 Néhány magyar előírás ezért szigorúbb követelményeket támaszt, mint az Eu
rópai Unió vonatkozó irányelve, míg másoknál a magyar gyakorlat a termékszavatos
ságon belül különbséget tesz a fogyaszthatósági határidő és a minőségmegőrzési idő
tartam között.

1.4 Az élelmiszer-feldolgozó vállalatok többsége az egyenletes áruminöség bizto
sítására korszerű minőségbiztosítási rendszereket vezetett be (ISO 9000), és alkalmaz
za a helyes termelési gyakorlat, illetve a helyes laboratóriumi gyakorlat alapelveit. 
Miután az élelmiszer-biztonság szigorú egészségügyi előírásokat tartalmaz, ezért a 
magyar élelmiszertörvény ajánlásainak megfelelően a vállalatok többsége alkalmazza 
a veszélyforrások elemzése és kritikus ellenőrzési pontok (HACCP) egyes elemeit, 
különösen a romlásra hajlamos élelmiszerek előállításánál. A magyar élelmiszer
szabályozás jól ötvözi a hatósági ellenőrzés (előírásoknak megfelelés) és a minőség
biztosítási rendszerek vállalati alkalmazásának módszereit. Az Európai Unió tagságá
nak elnyerése érdekében az élelmiszertermékek versenyképessége mind az élelmiszer
biztonság, mind az előírásoknak megfelelőség feltételeit teljesíteni tudja.

2. Az élelmiszer-minőség ellenőrzésének és szabályozásának helyzete
Magyarországon

2 .1 Az élelmiszer-gazdaság exportorientáltsága következtében az élelmiszer elő
állítás minőség-ellenőrzése már 1990 előtt fejlődésnek indult hazánkban. 1988-ban 
kötelezővé tették az élelmiszerek minőségének ellenőrzését az előállítás teljes folya
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mata alatt, és adaptálták a korszerű külföldi normákat (pl. a toxikológiai, higiéniai 
előírásokat).

Az 1990-es évek gazdasági átalakulása, a keleti piacok összeomlása következté
ben az élelmiszer-ipari vállalatok a külföldi tapasztalatokat követve az ISO 9000 mi
nőségbiztosítási rendszer kiépítésében vélték a kiutat megtalálni piaci pozícióik meg
tartására. Az állami támogatás hozzájárulásával 1999-ben már 288 élelmiszer-előállító 
rendelkezett tanúsított rendszerrel.

A biztonságos élelmiszer-előállítást segítő HACCP- (veszélyelemzés kritikus sza
bályozási pontok) rendszer elvei az 1990-es évek eleje óta ismertek Magyarországon, 
és az elmúlt években megkezdődött széles körű bevezetésük. 1999 végéig mintegy 
500 üzemben befejeződött vagy folyik a rendszer megvalósítása.

2 .2 A magyar élelmiszerjog korszerűsítése a tárulási szerződés 68. cikkelye sze
rint kiemelt harmonizációs terület. Ennek érdekében az elmúlt években intenzív munka 
folyt, amelynek jelentős eredménye az 1996. január 1-jén hatályba lépett új élelmiszer
törvény (1995. évi XC. törvény) és végrehajtási rendelete 1/1996. (I. 9.), az FM-NM- 
IK.M együttes rendelet. Az EU élelmiszer-minőségi szabályozásának teljes átvételére a 
kialakított és jól működő hármas rendszerben (élelmiszertörvény-rendeletek-élelmiszer- 
könyv) 1998 végéig sor került.

- Az új élelmiszertörvény és végrehajtási rendelete átveszi az Unió élelmiszer
politikájának céljait, valamint az ezt megvalósító legfontosabb direktívákat (pl. 
jelölés, ellenőrzés, egészségvédelem).

- További rendeletek egy-egy speciális terület EK.-előírásait veszik át (pl. bio-, 
különleges, eredet- és földrajzi megnevezésű élelmiszerek).

- A Magyar Élelmiszerkönyv I. kötete kötelező előírásként átveszi a további EU- 
direktívákat.

- Az élelmiszerkönyv II. kötete a legfontosabb, kötelező előírással nem szabá
lyozott termékek minőségének irányelveit a nemzetközi szervezetek ajánlásai 
és a hazai adottságok figyelembevételével rögzíti.

- A Hivatalos élelmiszer-vizsgálati módszergyüjtemény a vizsgálati módszereket 
tartalmazza.

2 .3 Az élelmiszertörvény alapján a 21/1998. FM-BM-HM-IKIM-NM együttes 
rendelete előírja az élelmiszerek ellenőrzésének rendjét, szabályozza a Magyarországon 
közfogyasztásra szánt, illetőleg forgalomba hozott élelmiszerek és dohánytermékek, 
továbbá az élelmiszer- és dohány-adalékanyagok előállításával és forgalmazásával kap
csolatos közegészségügyi, minőségügyi, állat-egészségügyi, élelmiszer-higiéniai ható
sági ellenőrzést.

A hatósági ellenőrzést a megyei (fővárosi) állat-egészségügyi és élelmiszer- 
ellenőrző állomások, az Állami Népegészségügyi és Tisztiorvosi Szolgálat illetékes 
intézete, valamint a Fogyasztóvédelmi Főfelügyelőség és megyei (fővárosi) felügyelő
ségek végzik.

3. A hatósági ellenőrzés tapasztalatai
3.1 A hatósági minőség-ellenőrző tevékenység statisztikus és preventív jellegű. 

Monitoring jelleggel rendszeresen vizsgálják az élelmiszerekben található finom ösz- 
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szetevőket (hasznos és egészségre káros anyagok), aktuális témakörökben célvizsgá
latokat végeznek. Az engedélyezési eljárások során új élelmiszerek, új termékek, új 
működések stb. vizsgálatát végzik el.

1987-1997 között folyamatosan csökkent a statisztikai minták száma, pedig az 
üzemek száma az utóbbi időben jelentősen megnőtt. A termékek számának növekedé
séből következik az egyéb vizsgálatok számának emelkedése.

3.2 1996-ban és 1997-ben a száraztésztafélék, kenyerek, péksütemények, húster
mékek és gabonatermékek kifogásolási aránya meghaladta az élelmiszer-ágazati átlagot.

3.3 A hibaokok százalékos megoszlásából és a kifogásolási okok 1992-1997 kö
zötti változásából megállapítható, hogy a beltartalmi összetételi jellemzők kifogásolá
sa volt a legmagasabb, és e növekvő tendenciájú jelölési hibák nemcsak etikai problé
mát vetnek fel, hanem veszélyeztethetik az egészséget is, például allergiás betegeknél. 
A csökkenő tendenciájú, de még mindig nagyszámú érzékszervi hiba egyéb hibákra is 
felhívja a figyelmet, így összetételi (sós, édes stb.) vagy mikrobiológiai hibára (penész 
ízű, savanyú stb.) is. A legkisebb a csomagolási és a toxikológiai hibák 1%-os aránya 
nem változott az elmúlt években.

Az élelmiszeripar egészségügyi vizsgálata során jelentős különbségek tapasztal
hatók az egyes ágazatok között. Az eltérő tulajdonviszonyok, -szerkezetek következ
tében a minőségbiztosítási rendszerek kialakításához is különbözőek a feltételek, to
vábbá az iparág piaclehetőségei is erősen befolyásolják a vele szemben felmerülő kö
vetelményeket és lehetőségeket.

Az élelmiszer-biztonságra irányuló kockázat-elemzésnek egyik feladata az élelmi
szerek által hordozott veszélyek (szennyezések és fertőzések) természetének tisztázása, 
másrészt a fogyasztás mértékének meghatározása.

4. Kockázatelemzés
4.1 Az élelmiszer-minőségi és -biztonsági programok jelenleg a világ számos or

szágában átértékelés és továbbfejlesztés alatt állnak. A kor követelményeit kizárólag 
olyan egységes, kellően harmonizált intézkedések elégíthetik ki, amelyek tudományos 
szempontból jól megalapozottak, hatékonyak és jogszerűek. A kockázatok elemzését 
sokáig csak formálisan kezelték, ám e gyakorlat napjainkban megváltozhat.

Az élelmiszer-termelésben is szükség van a kockázatot középpontba állító szem
léletre. Tény, hogy a kockázatelemzés módszereit sok éven keresztül rögtönzésszerűen 
alkalmazták, de az utóbbi időben - egyes tényezők előtérbe kerülésének köszönhetően 
- egyre inkább kezd kibontakozni egy formális módszertan. Ugyanis világszerte nö
vekszik az aggodalom az élelmiszerek vélt és valós egészségügyi kihatásai miatt.

4.2 A kockázatelemzés alapelveit nemzeti jogszabályokba kell foglalni, illetve 
a nagyobb termékfelelősség irányába ható jogszabályi követelményekre van szükség. 
A költségvetési juttatások hatékony és takarékos felhasználása csak megfelelő élelmi
szer-minőségi és -biztonsági ellenőrző rendszerek megléte esetén biztosítható. A keres
kedelmi egyezmények (GATT, újabban az ennek helyére lépő WTO) végrehajtásának 
egyik alapkövetelménye a tudományos kockázatelemzés alkalmazása az egyes kormá
nyok által hozott élelmiszer-biztonsági és egészségügyi intézkedések értékelésekor.
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4.3 E probléma elemeit a kockázat értékelése, a lehetséges kockázatkezelési al
ternatívák tanulmányozása, a döntés útján kiválasztott opció gyakorlati végrehajtása, 
illetve az állandó megfigyelés (monitoring) és felülvizsgálat teszi ki. Ennek során nem 
kell feltétlenül valamennyi elemet alkalmazni (például akkor, ha úgynevezett Codex- 
szabványok állnak rendelkezésre). Az élelmiszerszabványok kidolgozásánál és a koc
kázatkezelésre vonatkozó döntések meghozatalánál a legfontosabb szempont az embe
ri egészségre gyakorolt káros hatások kiküszöbölése. A szabványok kidolgozásánál fi
gyelembe kell venni az emberek egészségére vonatkozó egyéb törvényi előírásokat és 
a tisztességes élelmiszer-kereskedelem követelményeit is. Ezek alapján felül kell vizs
gálni az eddigi előírásokat is. Elsőbbséget kell biztosítani a mikrobiológiai kockázatok 
kezelésének, mivel az élelmiszer-nyersanyagok és a friss élelmiszerek esetenként kór
okozó mikroorganizmusokat tartalmazhatnak, ami káros lehet az emberi egészségre és 
kereskedelmi korlátozásokhoz vezethet.

A veszély és a kockázat szintje közötti korreláció megállapításához - ami elen
gedhetetlen a megfelelő kockázatkezelési alternatívák kidolgozásához - szorosabb 
együttműködésre van szükség a kockázati tényezők meghatározását és a kockázat
becslést végző szakemberek között. Minden, a kockázatkezelésre vonatkozó irányelv
nek, szabványnak, eljárásnak és döntésnek szilárd tudományos alapokon kell nyugod
nia. A kockázatbecslést külön kell választani a kockázatkezeléstől.

A kockázatkezelési döntés után meghatározott időközönként értékelést kell vé
gezni annak kiderítésére, milyen hatékonysággal valósulnak meg az adott élelmiszer
biztonsági célok. A valóban eredményes felülvizsgálathoz - a nemzetközi gyakorlat
nak megfelelően - rendszeres megfigyelésre (monitoring) és más tevékenységekre is 
szükség van és erről a kockázatközléssel foglalkozó média-szakembereket tájékoztatni 
szükséges.

5. Nemzetközi élelmiszer-szabványok (Codex Alimentarius)
5.1 A Codex Alimentarius FAO/WHO közös élelmiszer-szabványosítási program

jának legfőbb célja a fogyasztók egészségének védelme és az élelmiszer-kereskedelem 
tisztességes gyakorlatának biztosítása.

5.2 A kockázatkezelésbe leginkább - az egyes áruféleségekkel foglalkozó speciális 
bizottságok mellett - az úgynevezett horizontális, tehát általános bizottságokat vonják 
be. Ilyen például az Analitikai és Mintavételi Módszerek Bizottsága (CCMAS), az 
Élelmiszer-adalékok és Szennyező Anyagok Bizottsága (CCFAC), a Peszticid Marad
ványok Bizottsága (CCPR) és az Élelmiszerhigiénia Bizottság (CCFH). Az említett 
bizottságok munkáját támogatják az olyan szakértői tanácsadó csoportok, mint az 
Élelmiszer-adalékok Bizottsága (JECFA) és az Élelmiszerek Mikrobiológiai Specifi
kációinak Nemzetközi Bizottsága (ICMSF). Emellett az egyes speciális kérdések 
megvitatására a FAO és a WHO közös konzultációkat is szervez. A legfontosabb 
szaktanácsadói csoportok ajánlásait a bizottságok rendszeresen felhasználják a Codex- 
szabványok és -irányelvek kidolgozásához. A szabványtervezeteket azután széles körű 
nemzetközi vitára bocsátják valamennyi érintett tagország és szervezet bevonásával.

A CAC eljárási kézikönyve és egyéb dokumentumai kimondják, hogy az élelmi
szerek biztonsága szorosan összefügg azok összetételével és minőségével, beleértve a 
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nyersanyagok minőségét is. Mivel mindez alapvető fontosságú a fogyasztók egészség
védelmében, a Codex-szabványoknak, irányelveknek és ajánlásoknak szigorú tudo
mányos alapokra és bizonyítékokra kell támaszkodniuk. Ahol lehetséges, a Codexnek 
figyelembe kell vennie más jogi előírásokat is, amelyek hatással lehetnek egyrészt a 
fogyasztók egészségének védelmére, másrészt a tisztességes élelmiszer-kereskedelemre.

5.3 A vegyi eredetű kockázatok között kiemelt figyelmet kell fordítani az élelmi
szer-adalékokra és a szennyeződésekre, továbbá az élelmiszerek peszticid- és állat
gyógyászati szermaradványaira. A Codexnek a „műszaki-technikai húzóerő” szerepét 
kell betöltenie, hogy a kémiai, fizikai és biológiai kockázatok becsléséhez (beleértve a 
genetikai módosítások hatását is) valóban minden szükséges tudományos információt 
megadhasson. A kockázatkezeléssel kapcsolatos döntések meghozatalakor mindig fi
gyelembe kell venni a kockázatbecslés bizonytalansági tényezőit is.

6. Összefoglalás
6.1 A tagállamoktól elvárható, hogy a kockázatbecslési eljárások alkalmazásával 

a Codex-szabványokban előírtnál magasabb védelmi szinteket alakítsanak ki. Az át
láthatóság mellett azonban kötelesek biztosítani, hogy a kockázatkezeléssel kapcsola
tos döntések ne legyenek önkényesek és indokolatlanul eltérőek. Ha pedig valamely 
eredmény többféle intézkedéssel is elérhető, a kereskedelmi szempontból legkisebb 
korlátozást jelentő döntést kell meghozni.

6.2 Minden ország ipara és törvényhozása arra törekszik, hogy a termelési és 
feldolgozási rendszerek biztosítsák valamennyi élelmiszer biztonságát és az előírá
soknak való megfelelőségét. A kockázatok teljes kiszűrése elérhetetlen célnak minősül. 
A biztonságosság és megfelelősség kritériumát olyan kockázati szintre kell vonatkoz
tatni, amelyet a társadalom méltányosnak ismer el a mindennapi élet egyéb kockázati 
tényezőihez viszonyítva. A Codex-szabvány olyan minimális követelményként fog
ható fel, amely „ép, egészségre nem ártalmas, hamisításoktól mentes, helyesen jelölt 
és kiszerelt élelmiszerek” előállítását biztosítja. Itt szükséges rámutatni, hogy nem az 
élelmiszer, hanem a fogyasztó egészsége a fontos.

4.2.2.2. AZ ÉLELMISZEREK ÁLLATORVOSI ELLENŐRZÉSÉNEK 
KÖZEGÉSZSÉGÜGYI SZEMPONTJAI

Sas Barnabás és Kovács Sándor, Országos Élelmiszervizsgáló Intézet

Az élelmiszerek higiéniája olyan egészségvédelmi jogszabályok, intézkedések, 
valamint az élelmiszer-termelési és -ipari feldolgozási, valamint kereskedelmi eljárá
sok speciálisan alkalmazott rendszere és módjai, amelyek az élelmiszerek folyamato
san biztonságos fogyaszthatóságát teszik lehetővé, ez az élelmiszer-biztonság integ
rált rendszere.

Az élelmiszer-biztonság hazánkban is olyan jogszabályilag kodifikált egészség
ügyi feltételrendszer, amely magába foglalja mindazon - mai ismereteink szerinti - 
egészségkárosító tényezőt, amelyek mikrobiológiai, parazitológiai, a genom-módosí- 
tással (GMO) kapcsolatos eredet mellett, lehetnek fizikai-kémiai (reziduum)- és radio- 
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izotóp-szennyezettség jellegűek. Ennek a gyakorlati és oktatási kereteként, a történel
mileg kialakult, élelmiszer-higiénia, mint állatorvosi közegészségtan diszciplínája 
szolgál. Meghatározó feladata, a speciális élelmiszer-biztonságot hátrányosan befo
lyásoló tényezők felléptének a megelőzése, valamint az esetlegesen kialakuló káros 
egészségügyi hatás/ok hatékony kezelése; ezt teszi lehetővé a kockázat-becslése, - 
kezelése, -minimalizálása és a kapcsolatos társadalmi kommunikáció végrehajtása.

Az élelmiszer-biztonsági megítélésnek a korábbi, elsősorban a végtermék ellen
őrzést alkalmazó eljárásrendje az elmúlt évtizedek során - a kiindulási koncepciót 
is magába foglalva - az ún. integrált élelmiszer-biztonsági ellenőrzés rendszerévé 
fejlődött. Célja a magas színvonalú és egészségügyi szempontból aggálytalan 
élelmiszerellátás biztosítása, a szántóföldtől a fogyasztó asztaláig (from field/farm to 
table/fork).

Hazánkban az élelmiszer-biztonságért - a vonatkozó EU-harmonizált törvények 
és rendeletek előírásai szerint - felelősek az FVM Állategészségügyi és Élelmiszer 
Ellenőrző Szolgálat és az EüM Országos Tisztifőorvosi Hivatal Állami Népegész
ségügyi és Tisztiorvosi Szolgálat (ÁNTSZ) szakmai szervezetei, amelyek közös tudo
mányos konzultatív szervezete az Élelmiszerbiztonsági Tanácsadó Testület. Az FVM, 
az EU vonatkozó Fehér Könyvének az ajánlásait is figyelembe véve, előkészíti az Or
szágos Élelmiszer-Biztonsági Hivatal megszervezését. A szervezetileg és a szakmai ha
tékonyság terén is korszerűsödő ellenőrző szervezetek követik „az élelmiszer előállítás 
helyétől a fogyasztó asztaláig” átfogóan terjedő, integrált biztonság elvét. Az élelmi- 
szerelöállítás fentiek szerinti gyakorlati végrehajtását szolgáló meghatározó eszköz
rendszer: a Veszélyelemzés, Kritikus Szabályozási Pontok (HACCP) rendszerének szé
leskörű alkalmazása és annak az előkészítése.

Az élelmiszer-biztonságot szolgáló, az élelmiszer-higiéniai ellenőrzés jogszerű és 
korszerű végrehajtását lehetővé tevő hazai jogszabályaink EU-harmonizáltak, azon
ban fejlődésük az új szakmai vívmányok és a korszerű szervezési elvek figyelembe
vételével folyamatos kell, hogy legyen. Ezt a fejlődést és nemzetközi átalakulást tük
röznie kell az élelmiszer-ellenőrzés szervezetének és eljárásrendjének is úgy, hogy 
közben az életképes szakmai tradíciókat megőrizve fejlődjön tovább.

A hazai termelésű és előállítású élelmiszerek rendszerbe foglalt ellenőrzése mel
lett - a hivatkozott szakmai szervezetek közötti feladat-megosztást alkalmazva - rend
szeres ellenőrzésre kerülnek az importált élelmiszerek is. Ennek a jogszabályban 
meghatározott módja és eljárásrendje több tényezősen tagolt:

- dokumentum-ellenőrzés (marhalevél, állategészségügyi bizonyítvány, szállító
levél);

- antc-mortem vizsgálat; fizikai megjelenés ellenőrzése;
- rendszeres húsvizsgálat (post-mortem) + kiegészítő vizsgálatok, üzem-higiéniai 

ellenőrzés, valamint egyéb alapanyag- és termék-kontroli;

- az előző eljárást kiegészíti az ország vagy az exportáló ország egész területét 
átfogó, véletlenszerű (random) mintavételezést alkalmazó monitoring-rendszer 
(kémiai és radioaktív szennyezők, valamint egyes élelmiszer-eredetű kórokozó 
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mikroorganizmusok (pl. Listeria monocytogenes) lehetséges előfordulásának 
felderítése);

- célzott (szigorított) mintavétel és a kapcsolatos vizsgálatok (sentinel study).

Az élelmiszer-termelés, -előállítás és forgalom élelmiszer-biztonsági/higiéniai 
vonatkozású előírásainak bármelyikét érintő jogszabály sértés szigorú hatósági kivizs
gálást és az eredmények alapján jogi eljárás kezdeményezését vonja maga után.

Az élelmiszer fogyasztással összefüggésbe hozható egészségügyi kockázatok 
csoportosítása:

- kórokozó, valamint egyéb szennyező (indikátor jelző) mikroorganizmusok;
- mikrobiális eredetű toxinok és egyéb anyagcsere-termékeik (baktériumok, 

mikroszkopikus gombák / mikotoxinok);
- kémiai szennyezőanyagok (reziduum)

- szervetlen (As, Cd, Hg, Pb) és szerves környezetszennyező anyagok és 
egyes agrokemikáliák (elsősorban növényvédőszerek);

- gyógyszeres kezeléssel, illetve az engedélyezett hozamfokozó kezeléssel 
összefüggésbe hozható maradékanyagok;

- tiltott hozamnövelő hatású szerek (szteroid hormonok, hormonszerű hatás
sal rendelkező szerek, az idegrendszer meghatározott elemeire (receptor) 
speciális hatást kifejtő szerek (tranquillánsok, béta-receptor agonisták), 
a pajzsmirigy működését gátló hatású szerek (thyreostaticum(ok), bST 
(bovine Somatotrophin);

- tisztító- és fertőtlenítő szerek;
- radioaktív izotópok okozta kontamináció.

Azon megbetegedéseket, amelyek kórokozó mikroorganizmusai az állatról, illetve 
az állati eredetű élelmiszerekről az emberre is átterjedhetnek ZOONÓZIS megnevezés
sel foglalják össze; ezek az állati eredetű élelmiszerekkel foglalkozók és/vagy pedig az 
azt fogyasztók egészségét is veszélyeztethetik. A szóbanforgó termékek - a nem meg
felelő higiéniai feltételek fenállása esetén - ezen kórokozók jelentős közvetítői lehet
nek: Mycobacterium tuberculosis, -bovis, -avium, Brucella abortus, Salmonellá(k), 
Yersínia enterocolitica, Campylobacter jejuni, Shigella dysenteriae, Listeria monocyto
genes, Bacillus anthracis, E. coli (EPEC, ETEC, EHEC verotoxinok), Bacillus aureus, 
Clostridium botulinum, Staphylococcus aureus, Clostridium perfringens. Egyéb kórtani 
tényezők: PRION (PrP); parazitás infesztáció okozói: Trichinella spirális, Echinococcus, 
Cysticercus, Toxoplasma, Anisakis, Pseudo-terranova, továbbá a Coxiella bumeti. Az 
élelmiszerekben a vírusok nem szaporodhatnak, hanem azok passzív hordozói lehet
nek (hepatitis-vírusok, B, C), Rotavírus, Echovírus, Poliovírus, Calicivírus (Norwalk).

A leggyakoribb és legsúlyosabb mikrobiális eredetű megbetegedés a Salmonellózis 
(S. enteritidis PT4, hadar, typhimurium), ezt követi a Campylobacteriosis, Shigellosis, 
E. coli (dyspepsia). Ezen fertőzések (beleértve a tünetmentes hordozás állapotát is) 
száma a jelen évtized második felének közepéig emelkedő, majd pedig ezt követően 
mérsékelt csökkenést mutattak. Ezzel kapcsolatosan - a fertőzéshordozás szempontjá
ból fokozott figyelmet érdemlő - a baromfi állományokban bevezetés alatt áll a szé
leskörű Salmonella-mentesítési program.
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Jelen ismereteink szerint sok tízezer hatóságilag engedélyezett biológiailag aktív 
szert alkalmaznak a mezőgazdaság kemizációs gyakorlatában és az állatgyógyászat te
rületén.

A valószínűsíthető kockázat alapján különbséget kell tenni a kémiai anyagok 
rendszertelen és ellenőrizetlen, valamint a szakmailag indokolt, hatóságilag ellenőrzött 
igénybevétele között. Az utóbbi eljárás toxikológiai szempontból aggálytalannak 
minősíthető. Ennek során fokozott figyelmet kell fordítani az élelmezés-egészségügyi 
várakozási idő betartására. Célja, hogy az élelmiszerben egyetlen kémiai-maradékanyag 
koncentrációja se lépje túl a megengedhető tolerancia-határérték (Maximum Residue 
Limit = MRL) mértékét.

A kémiai (reziduum) szennyezettség mértéke számos tényező eredőjeként (agro- 
kemizáció, környezetszennyezés, gyógyszeralkalmazás, tiltott szerek esetleges alkalma
zása) alakul ki. Az állati eredetű élelmiszerek alacsony toxikus-elem szennyezettsége 
fokozatosan csökkenő tendenciát mutat (Cd: 1991 - 2,8% —* 1998 - 0,7%; Pb: 1991 - 
5,9% —► 1998 - <0,1%). Az antibakteriális hatású anyagok (antibiotikumok, szulfon- 
amidok stb.) esetében az élelmiszertermelés céljául szolgáló háziállatfajok ehető 
szöveteinél: 1991 - 1,6-3,4% —► 1999 - 0,1-0,2%; a nyerstej esetén: 1991 - 1,4% —> 
1999 - 0,3%. Az egyéb, elsősorban környezetszennyezés eredetű reziduumok (klóro
zott szénhidrogén peszticidek, PCB, szerves foszforsavészterek, -karbonátok, szinteti
kus piretroidok, egyéb agrokemikáliák) átlagos szennyezettsége messze a tolerancia 
határ (MRL) alatti mértékű. A tiltott hozamnövelő szerek alkalmazása - a monitoring
vizsgálatok eredményei szerint - az elmúlt évtized során nem vált gyakorlattá, az 
élelmiszertermelés célját szolgáló háziállat állományokban.

A csernobili balesetet követő radioaktív kiszóródást követő időszak során, 
hazánk területének és élelmiszereinek radioaktív szennyezettségét folyamatosan ellen
őrzés alatt tartja az Országos Élelmiszervizsgáló Intézet által irányított FVM Radioló
giai Ellenőrző Hálózat (REAH). Megállapításai szerint a legfontosabb radioizotópok 
(l34+"7Cs, 90Sr, l31I, 139Pu, 24lAm stb.) aktivitása valamennyi növényi és állati eredetű 
élelmiszer esetében - az elmúlt közel 1,5 évtized során - a háttérsugárzás mértéké
re csökkent, tehát a közegészségügyi kockázat előidézésének valószínűsége több mint 
elhanyagolható.

Az elmúlt időszak során az EU egyes országaiban fellépett, a fogyasztók egész
ségét potenciálisan veszélyeztető alábbi élelmiszer-biztonsági kockázatok hazánkat 
szerencsésen nem érintették:

- Nagy-Britanniában alakult ki és indult ki a BSE (Bovine Spongyloform Ence- 
phalitis) - a szarvasmarha szivacsos agyvelő elfajulása - krízis. Ez lehetséges 
kapcsolatot mutathat az embert megbetegítő és a Jacob-Creutzfeld-szindromát 
előidéző újtípusú prion variánssal (vPrP).

- Az elmúlt évben Belgiumból indult ki elsősorban a takarmány és az azt elfo
gyasztó állatokból előállítható élelmiszerek DIOXIN szennyezettsége, amely 
speciális közegészségügyi kockázat lehetőségét vetette fel.

A fentiekkel kapcsolatos EU tapasztalatok egyaránt az élelmiszer-biztonsági ellen
őrzés stratégiájának és a jogszabályi háttér szélesebb értelmezésű újragondolását és 
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újjászervezését tette szükségessé. Ennek alapján a 2000. januárjában kiadott ÉLEL
MISZER-BIZTONSÁGI FEHÉRKÖNYV szerint az EU Bizottság úgy határozott, hogy 
az EURÓPAI ÉLELMISZER HIVATAL (European Food Authority, EFA) független 
szakértői szervezetének a létrehozása révén tudományos/szakmai evidenciák alapjára 
helyezi a teljes élelmiszer előállítási „lánc”-nak (termelés, feldolgozás, forgalmazás, 
felhasználás) ellenőrzési folyamatát, amelynek meghatározó jellemzője a tudományo
san megalapozott kockázat-elemzés komplex feltáró módszerének alkalmazása lesz.

Hazánk élelmiszer-biztonsági helyzetét értékelve megállapítható, hogy folyama
tosan kedvezően ítélhető meg. Mind az eredményei, mind pedig az ellenőrző szerve
zeteinek hatékonysága összemérhető az EU tagországokéval. Kitűzött célunk és alap
vető közegészségügyi érdekünk, hogy hazánk teljes jogú EU tagságának eléréséig to
vábbi, figyelemreméltó élelmiszer-biztonsági vonatkozású fejlődést tudjunk elérni.

4.2.2.3. A KÖRNYEZETI TÉNYEZŐK SZEREPE EGYES ZOONOSISOK 
ELTERJEDÉSÉBEN

Nagy Attila és Mikola István

A zoonosisok fertőző betegségek, melyek előidézésében változatos fajú baktériu
mok, vírusok, sarjadzó- és fonalas gombák, valamint egy és többsejtű élősködők szere
pelnek, melyeket együttesen zoonotikus kórokozóknak nevezünk.

Közös tulajdonságuk, hogy olyan széles gazda és infektív spektrummal rendel
keznek, melybe az állatvilág alacsonyabb és magasabb fejlettségi szintű fajain kívül, 
beletartozik az ember is. Terjedésük a közvetlen érintkezésen kívül közvetett módon, 
váladékok, ragályfogó tárgyak, vektorok stb. útján történhet, melynek eredménye a 
tünetmentes fertözöttségtől az enyhe jellegtelen tüneteken át a súlyos, esetenként ha
lálos betegség kialakulásáig változhat, miközben a kórokozók természetes viszonyok 
között cirkulálnak a fogékony fajok egyedei között. Bár a terjedés iránya kórokozón
ként változó, mégis az esetek túlnyomó többségében az állatoktól az ember irányában 
kiépülő fertőzési lánc dominál. A kórokozók, baktériumok, vírusok, gombák, illetve a 
különféle paraziták fejlődési formái (sporulált oocysta, embrionálódott pete) átvitelé
ben jelentős szerepe lehet a vektoroknak, illetve egyes paraziták köztigazdáinak is.

A kórokozók szervezeten kívüli - külvilági - túlélése nagyon tág határok között 
változhat, mely egyfelől függ a faj természetes rezisztenciájától (pl. leptospirák, vibriók, 
borelliák, illetve spórás kórokozók, listeriák, sertésorbánc baktériumok, mycobacteriu- 
mok) a bespórásodás lehetőségétől (pl. lépfene baktérium), s ezen túlmenően az ürülő 
kórokozót körülvevő szerves anyag (fehérje, fibrin, levált hámsejtek) burok vastagsá
gától és összetételétől, másfelől pedig az ún. csirapusztító tényezők (kiszáradás, pH- 
változás, UV-sugárzás, enzimhatás, meleg vagy fagy) hatásintenzitásától és tartamától.

A felsorolt tényezők rendszerint sohasem külön-külön, hanem együttesen, egy
más hatását módosítva, rendszerint erősítve fejtik ki csírapusztító tulajdonságukat, így 
nem meglepő, hogy esetről-esetre változik az illető kórokozók túlélési esélye és a fer
tőzési lánc kiépülésének lehetősége.
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Ezért érthető, hogy nem egyforma az azonos kóroktanú zoonosisok járványme
nete már csak az ún. környezeti fertőzési nyomás változó nagysága miatt sem, nem 
szólva az ürülő kórokozók mennyiségétől, virulencia fokától és a fogékony gazda fa
jok (állat, ember) természetes ellenálló képességének hullámzásától, vagy esetleg a 
populáción belül időközben áthangolódott egyedek fokozott védettségétől, netán ezzel 
ellentétesen immunszupresszív faktorok (gombatoxin, gyógyszerhatás, vírusos társ
fertőzések) hatására beálló immundepressziótól függően.

A felvázolt összefüggések nem merítik ki a természetben előforduló valamennyi 
lehetőséget, de arra meggyőző magyarázatul szolgálnak, hogy a zoonosisok járványtan!, 
kliniko-pathológiai képe miért olyan változatos, a betegségek kórlefolyása, a kifejlődő 
szervi elváltozások súlyossága, a gyógyítás hatékonysága és végső soron a betegség 
kimenetele is miért egyedi és soha sem azonos módon ismétlődő. (Pl. salmonellosis- 
gastroenteritica, campylobacteriosis, a parapox-vírus helyi és generalizálódott formái, 
Q-láz, chlamydiosis vagy toxocorosis lárvális formája.)

Külön kell szólnunk a cyclozoonósisokról, melyek az összes ismert zoonosisok 
felét teszik ki (kullancs enchephalitis, Lyme-kór, tularémia, Q-láz, piroplasmosis stb.).

A valódi, ún. biológiai vektorok (kullancsok, vérszívó ízeltlábúak, bolhák, szú
nyogok és más ektoparaziták) szerepe két szempontból jelentős a kórokozók fogékony 
fajok közötti ciklusa szempontjából.

- Egyfelől a vektorok szervezete, elsősorban bélcsatornájának lumene, valamint 
hámsejtjei kiváló szaporodási feltételeket biztosítanak a vérrel felvett kórokozó 
elszaporodásához (10'6-10'9/g nagyságrendben), majd a kórokozó(k) fogékony 
gazdába történő továbbadásában a vérszívás során.

- Másfelől a vektorok szervezetében a kórokozók jelentős védelmet élvezhetnek 
a külvilági csírapusztító hatásokkal szemben, miközben ezek az állatfajok ter
jeszkedésük fokának megfelelően horizontálisan, sőt utódaikba (lárva, nymfa, 
imágó) vertikálisan is terjesztik azokat.

Az elmúlt húsz év során általunk részletesen tanulmányozott és többségükben 
publikált zoonosisok kórokozóinak a különböző környezeti tényezők iránti viselkedé
sére szolgáljanak a következő példák:

1. Baktériumok okozta zoonosis esetek közül:
1/1. Q-láz
1/2. Tularémia
1/3. Leptospirosis
1/4. Lyme-kór

II. Vírusok okozta zoonosis esetek közül:
II/L A varas szájfájás, orf tőgyhimlő és göbös szájgyulladás
II/2. Kullancsencephalitis

III. Gombák okozta zoonosis esetek közül:
1II/1. Dermatophytotis (tarlósömör)
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IV. Paraziták okozta zoonosis esetek közül:
IV/1. Extraintestinalis lárvális toxocarosis
IV/2. Echinococosis (coenurosis) lárvális galandférgesség
FV/3. Toxoplasmozis

1/1. A Coxiella burnetti baktérium a szabad természetben és az állatok környeze
tében érvényesülő csírapusztító tényezőkkel szemben igen ellenálló mikroorganizmus, 
sokáig megtartja élet- és fertőzőképességét különösen, ha a kóros testváladékokkal 
(hörgőváladék, magzatvíz, gyulladásos izzadmány, magzatburok cafat, föccstej) vagy 
ürülékekkel (bélsár, vizelet) körülvéve a külvilágon beszárad. Túlélése egyes baktéri
um spórákhoz hasonló. Irodalmi adatok szerint a baktérium a bélsárban, a vizeletben, 
a gyulladásos izzadmányban, a magzatburokban, a gyapjúban, a pörkökben, az istálló
porban, és kullancs béltartalomban 220-586 napig életben marad, függően a beszára- 
dás lehetőségétől, UV sugárzástól és a környezeti hőmérséklettől.

Eseteink közül többen szarvasmarha és juhvetélés alkalmával, mások rágcsáló 
(egér, patkány) bélsárral szennyezett napraforgómag magtári zsákolása kapcsán, né- 
hányan pedig kullancsinvázió során elszenvedett csípés révén fertőződhettek.

A többi rickettsiával (R. typhi, R. rickettsii, R. conori, R. australis, R. sibirica, 
R. acari és R. tsutsagamushi) ellentétben a C. burnetti nemcsak vektorok közvetítésé
vel, hanem a legkülönbözőbb ragályfogó anyagok és eszközök (vakaró, kefe, pokróc, 
kötél stb.) révén is terjedhet. Ezért nem meglepő, hogy leggyakrabban a szülészeti és 
szaporodásbiológiai beavatkozások, fertőzött állatok fejése és gyulladásos tőgyéből 
származó tej kezelése valamint nyersen fogyasztása, a birkanyírás, a csülökápolás, a 
krotáliázás mind-mind fertőzésveszélyes munkafolyamatként értékelhetők. Ritkábban 
a szél által felkavart vagy az állatok lábai által felvert por inhalálása fertőzte az embe
reket. Leírtak olyan járványokat is, amikor vadászattal elejtett szarvas, őz, mufflon le- 
bőrözése alkalmával kézsérülések nyitottak kaput a kórokozó számára. A pásztorku
tyák és istállóba szokott macskák is számtalanszor fertőződhetnek - néha ezeket te
kintik (a gazdasági haszonállatok fertőzöttségét jelző indikátor állatoknak - de ezek 
szerepe, az emberi fertőzésekben alárendelt jelentőségű. Végül ismételten hangsú
lyozni kell a talajlakó apró rágcsálók köztakaróján élősködő kullancsok fertőzési 
láncban betöltött szerepét, melyek béltartalma 10l0/g mennyiségben tartalmazhatja a 
virulens coxiellakat. A kórokozóval végzett laboratóriumi munka is veszélyes.

1/2. A Francisella tularensis var. palaearctica (B típus) az eurázsiai földrészen, 
így hazánkban is egyre elterjedtebb spórátlan, de szintén ellenálló baktérium. A fagy
pont alatti hőmérsékletet hónapokig eltűri, így a fertőzött állatok által szennyezett 
környezetben áttelel és fertőzheti a tavaszi szaporulatot. Külszíni vizekben, mocsa
rakban, trágyás talajban, erdei aljnövényzet levelei által fedetten 14 hétig (7°C alatt), 
száraz alom anyagban 6 hónapig és csapvízben is 3 hónapig fertőzőképes marad. 
Hörezisztenciája kicsi, 56°C-on 10 perc alatt elpusztul, a savi pH-t nem éli túl és a kö
zönséges fertőtlenítőszerek a szokásos koncentrációkban elpusztítják.

Betegeink rágcsáló (menyét) marás, kullancscsípés illetve királytüske szúrás okozta 
börsérüléseken át fertőződtek. Az irodalomból közismert még a répaszedők, a fenyő
favágó, a kötöző- és a szállítómunkások, végül a hörcsögfogók és a prémes állatok 
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tartásával foglakozók tularemiája is. Nemcsak a bőrsérüléseken át, hanem a kötőhár
tyán, a légzőutakon és a gyomor - bélcsatorna nyálkahártyáján keresztül is bejuthat a 
szövetekbe a kórokozó.

Ennek megfelelően megkülönböztetünk cutanglandularis, oculoglandularis, oro- 
glandularis, thoracalis és abdominális formát, melyek bármelyike átmehet septicus 
állapotba is, mely megfelelő kezelés hiányában halálos betegség lehet. Sajnos hazánk
ban az utóbbi 10 év folyamán évről évre nő a bejelentett humán kóresetek száma, 
melynek hátterében a baktérium fogékony fajokban való tartós terjedése és fennmara
dása tételezhető fel. Ezt támasztja alá a vadnyúl állomány széleskörű szeropozitívitása 
is. A jelenlegi tularemia járványhelyzet kedvezőtlen tendenciájú, a folyamat megállí
tása és visszafordítása széles körű és jó! koordinált szakmaközi együttműködést igé
nyel, melyben a primer bioökológiai rendszert alapjában meghatározó mezőgazdálko
dás, vízgazdálkodás, növény és környezetvédelem, erdő- valamint, vadgazdálkodás el
sődleges szereppel bír, melyhez illeszkedhet az állat -és közegészségügyi járványvé
delem jogszabályilag harmonizált közigazgatási és laboratóriumi feladatsora (jelenleg 
a tularemia az Állat-Egészségügyi Szabályzat szerint nem tartozik bejelentési kötele
zettség alá).

1/3. Leptospira-fajok, illetve szerótípusok (legalább 230 szerovarians) az eddigi
ekkel szemben lényegesen kisebb ellenálló képességű kórokozók, melyek a szevezeten 
kívül általában órákon belül elpusztulnak. A fertőzés terjedésében a környezeti ténye
zők közül a meleg, nedves viszonyoknak és víznek mégis kiemelkedő szerepe van.

Irodalmi adatok szerint a leptospirák a kiszáradás, az UV sugárzás, a savas (pH 5 
alatti) közeg, a hideg és fagy hatására órákon belül elpusztulnak. Viszont langyos, 
külszíni vizekben, állatfürösztőkben, tocsogókban, lassú folyású patakokban, kérőd
zők vizeletében és híg trágyában 42-279 napig is túlélnek. A sós tengervízben viszont 
18-24 órán belül elpusztul a baktérium.

A gyomornedvben egy-két órán belül, az epében és a hígítatlan tehéntejben 2-4 
órán belül vesztik el fertőzőképességüket. A természetes módon fertőződött vesében 
3 hétig életben maradnak. A közönséges fertőtlenítőszerek, a kationaktív tenzidek a 
szokásos koncentrációban elpusztítják őket.

Betegeink L. pomona szerotípussal fertőzött sertésektől, feltehetően szájon át 
fertőződtek. Erre különösen a leptospirák okozta vetélés esetén van esély, ha a mag
zatvíz, méhváladék, vizelet a kötőhártyára fröccsen, ha a kéz bőrén sebzés vagy 
mikrosérülések vannak, vagy szájon át étellel, itallal jut be a kórokozó. A rágcsálók 
vizeletével szennyezett környezet, így csatorna, vízmű, vágóhíd sok esetben szerepel a 
fertőzés forrásául.

A mezőgazdasági dolgozók munkavégzés közben (elletés, vetéltetés, magzatbu
rok elvétel, méhkezelések vagy rágcsálók járta területen végzett aratás, cukornádvá
gás, répaszedés, rizsbetakarítás közben) szedhetik fel a sérült, felázott bőrön át a kór
okozót. A leptospirák okozta parenchymas tőgygyulladás miatt fertőzött tej fejése, ke
zelése és nyersen történő fogyasztása is terjesztheti a betegséget. A kutyával vagy más 
fajú állatokkal együtt történő fürdés (kádban, medencében) szintén gyakori előzménye 
az emberi leptospirosisnak. Egy sörgyári dolgozó a hordó csapja alá helyezett kár
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mentőben összegyűlt sör felhajtását követően fertőződött, feltehetően azért, mert éj
szaka patkány is meglátogatta a kármentőt. A rágcsálók vizeletével szennyezett zöld
ségek és más táplálékok is közvetítik a kórokozót.

A hazai humán járványhelyzet a statisztikai adatok tükrében romló tendenciájú, a 
szarvasmarha- és a sertésállományokban pedig a fertőzöttség 50%-os, a mentesítési 
program áll, a gazdasági veszteségek jelentősek.

1/4. A Borrelia burgdorferi a leptospirákhoz hasonlóan a környezeti tényezők 
hatására órákon belül elpusztul, a terjedése kullancs, kivételesen más ízeltlábúak csí
pése által történik. A Lyme-kór tipikus cyklozoonosis, melynek járvány menetét a kora 
tavaszi kullancsinvázó utáni nagyobb kiugrás és egy őszi kisebb halmozódás jellemzi. 
Évente 2500-3000 új eset kerül megállapításra.

Ha a kullancs elszaporodásához a klimatikus feltételek kedvezőek (nedves, meleg 
időjárás), nő az invázió és vele együtt a fertőzési lehetőség száma, míg hideg és száraz 
időjárás esetén csökken. A hazai kullancspopuláció fertőzöttsége nem igazán ismert, 
10-20%-ra becsülhető.

Betegeink esetén a Lyme-kór minden leírt formája előfordult, így leggyakrabban 
a dermatitis chronika migrans, (DCM) a Barward syndroma, a dermatitis chronica 
atrophycans (DCA), és a lymphadenitis benigna cutis (LBC).

A borreliosis állat-egészségügyi jelentősége még kevésbé ismert, noha néhány 
kutyában már megállapításra került a bántalom ízületgyulladásokban megnyilvánuló 
formája. A vadászebek szerológiai szűrése elkezdődött. A szarvasmarhák és a lovak 
borreliosisa szintén több szervet érintő betegség, de közegészségügyi jelentőségére 
vonatkozóan még nem rendelkezünk elég tapasztalattal.

II/l. A parapox-virus genus valamennyi faja, illetve változata rendkívül 
nagyfokú ellenálló képességgel rendelkezik a környezeti tényezők csírapusztító hatá
sával szemben, következésképpen hosszú ideig fertőzőképes marad a környezetben.

A parapox-vírusokat dupla burkuk teszi ellenállóvá, mely már a virion érésének 
korai stádiumában kimutatható. Irodalmi adatok és saját tapasztalataink szerint a vírus 
a talajban, az istállóporban, az alomban, a pörkben évekig, sőt akár egy évtizedig is 
megőrzi fertőzőképességét.

A vírust szinte mindig pörk vagy beszáradt nyirok veszi körül, mely növeli annak 
védelmét.

Generalizált és lokális parapox eseteink többsége a tehenek tőgyhimlős megbete
gedéseinek nyomán lépett fel, de a juhok, a kecskék és a zergék varas szájfájását, a 
szarvasmarhák göbös szájgyulladását, valamint a pézsmaökrök megbetegedését előidéző 
parapox-vírus fajoknak vagy változatoknak szintén közös tulajdonsága, hogy ember- 
pathogenek. Ritkán a pásztoreb is megbetegedhet és közvetítheti a vírust az emberre.

A parapox-vírusok mindegyike gyenge antigén hatású, ezért a fertőzött állatok 
környezetében túlélő vírus 2-3 hónap múlva ismét képes megbetegíteni a fertőzésen 
átesett állatot, illetve embert, amely újból növeli a környezet fertözöttségét.

A behatolási kapu rendszerint a kézen vagy a lábon keletkezett sebzés, horzsolás, 
vagy állandó vizes munka okozta fellazulás, de a kötőhártyára, orr vagy száj nyálka
hártyára kerülő vírus is bejuthat.
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A tehenészeken, fejögulyásokon, ellető dolgozókon, juhászokon kívül a vándorló 
birkanyírók, gyapjúval foglalkozók, állategészségügyi technikusok, hentesek és állat
orvosok szoktak megbetegedni. A bárányok immunizálására használatos élő vírusos 
vakcina-törzs a vadvirulens vírushoz hasonló humán pathogenitással rendelkezik. így 
az injekciós tű okozta sérülés esetén gyakori az oltási balesetként megítélhető orf.

II/2. A kullancs encephalitis (KE) vírus a közép-európai régió országaiban el
terjedt RNS-vírus, melyet alapvetően kullancsok (Ixodes ricinus, Ixodes persulcatus) 
terjesztenek, de a vírus viszonylagos ellenálló képességének köszönhetően fertőzött 
állatok (tehén, juh, kecske) nyers tejének és édes tejtermékeinek elfogyasztása, vagy a 
kullancs béltartalom felporzása után beszívott levegő is terjesztheti a kórokozót.

A vírus kiürülve a fertőzött szervezetből gyorsan (1-2 óra) inaktiválódik, így a 
ragályfogó anyagok és tárgyak nem terjesztik. Ennek ellenére laboratóriumi helyiség
ben dolgozók között leírtak aerosollal terjedő inhalációs fertőzést, de ennek járvány
tan! jelentősége csak foglalkozási ártalomként minősíthető. Hőrezisztenciája kicsi, 
60°C-on 30 perc alatt, a tejben pasztörizálás és forralás során pedig perceken belül in
aktiválódik. A közönséges fertőtlenítőszerek a szokásos koncentrációban percek alatt 
elpusztítják. A betegség a cyklozoonosisok közé tartozik.

A vírus iránt az emlősök és a madarak kiterjedt köre fogékony, noha ezekben ritkán 
észlelhető klinikai tünetekben megnyilvánuló betegség. Ennek ellenére a természeti 
gócokban a vírus perzisztálásában és a kullancs populáció fertőzésében elsődleges 
jelentőségük van. A felmérések szerint hazánkban a rágcsálók közül az erdei sárga
nyakú egér, a közönséges egér, a pirók egér, a törpe és a házi egér, a mezei pocok, a 
csalitjáró pocok, a földi pocok és az erdei pocok lehet vírusgazda. A nagy pele és mo
gyorós pele szervezetében a hosszantartó viraemia kedvez a kullancsok fertőződésének. 
A rovarevő rágcsálók közül a cickányféleségek, hordozhatják a kórokozót. A vakond 
és sündisznó is gyakori gazdafaj.

Az erdei nagyemlősök (őz, szarvas, mufflon), továbbá a róka, a vaddisznó, a ra
gadozók, a menyét és a talajon költő vadmadarak (fácán, vörösbegy, cinke, feketerigó, 
fülemüle) szintén a primer természeti ciklus jelentős képviselői.

A felsorolt gazdafajok fertőzött és viraemiás fázisban szenvedő egyedein lakmá- 
rozó kullancsok (ritkán más vérszívó rovarok) a vérrel fertőződnek, szervezetükben a 
vírus gyorsan elszaporodik (106-10I0/ml) és azt nemcsak horizontálisan, hanem utó
daikra vertikálisan is terjesztik.

Betegeink kivétel nélkül kullancscsípés áldozatai közül kerültek ki részben mező
gazdasági és erdei munkások, részben pedig természetjárók voltak. Többségük tudott 
a kullancscsípésről, de voltak, akik utólag csak arra emlékeztek, amikor feltételezhető
en elszenvedték a kullancsinváziót, azonban a testfelületükön vagy nem találtak vagy 
még gyakrabban nem is kerestek kullancsot.

1II/1. A Microsporium canis, M. gypseum illetve a Trichophyton mentagophites 
fajok (és ritkán más speciesek) a legelterjedtebb zoophil dermatophytonok.

Valamennyi faj conidiumai és spórái nagyon ellenállnak mindenfajta mikroba
ellenes környezteti tényező (hő, UV sugárzás, pH-változás, beszáradás, enzimatikus 
folyamat, kémiai anyagok) hatásával szemben.
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Az állatok és az ember környezetében, átlagos bioklimatológiai körülmények kö
zött a talajban, az alomanyagokban, a szobai porban, a szőrszálakon, a pörkökben, a 
hámképletekben és különböző ragályfogó tárgyak (flaneltakarók, pokrócok, filcek, 
szivacsok, kefék, vakarok) felületén hónapokig, sőt akár évekig is megőrzik csírázó és 
fertőző képességüket.

Ez azt is jelenti, hogy terjesztésükben a közvetlen érintkezésen kívül igen gyak
ran a ragályfogó anyagok és eszközök közvetítő szerepe is kimutatható. A potenciáli
san pathogen gombák azonban nemcsak klinikailag beteg, hanem az esetek túlnyomó 
többségében látszólag fertőzéstől mentes, egészséges állatok (macska, kutya stb.) köz
takarójáról is kimutathatók, melyek járványtani szerepe semmivel sem kisebb.

Eseteink során szembeötlő volt, hogy a bőrgombásodás klasszikus értelemben vett 
ragadós betegség. A kórokozó species gazdaspektrumától függően (kutya, macska, 
borjú, hátasló) a velük foglalkozó személyekre terjedt át a fertőzés, néha helyi halmo
zódást előidézve.

Miként az állatoknál, úgy a gazdáik esetén is, a fertőzés megeredését elősegítő 
endogén vagy exogen hajlamosító tényezők külön-külön, esetleg együttes hatását is ki 
lehetett mutatni. Ilyenek voltak az állatok esetén a zsúfoltság, nedves környezet és 
magas légpáratartalom (pl. borjúnevelöben), hiányos fehérje ellátás és vitaminszegény 
takarmányozás, ásványanyag forgalmi zavar, illetve az ember esetén az állatok állandó 
simogatása, csókolgatása, fésülése és kefélése, a személyi higiénia legelemibb köve
telményeinek (kézmosás elmulasztása, külön takaró, törölköző, fésű, kefe az állatok 
részére) betartása nélkül. Bizonyos irritatív kozmetikumok, krémek, dezodoránsok 
helyi és immunszupresszív gyógyszerek vagy társfertőzések általános gyengítő hatása 
is elősegítheti a tünetmentes fertőzés aktivizálódását. Gyakran az állat az embert, rit
kán az ember az állatot, sőt az ember az embert is fertőzheti például fürdőben.

A fertőzés megelőzésében és a terjedés lehetőségének korlátozásában az állat és 
személyi higiénia folyamatos betartása, gyanú esetén a pontos korjelzés, antimycoti- 
cumok és gombaellenes fertőtlenítő szerek alkalmazása valamint állatoknál a vakcináció 
ajánlhatók. Az almot, értéktelenebb ragályfogó eszközöket és tárgyakat el kell égetni.

IV. A Toxocara canis a T. mystax és a T. vitulorum orsóféregfajok továbbá az 
Echinococcus granulosus és E. multilocularis galandféregfajok végül a Toxoplasma 
gondii spórás véglény a legnagyobb közegészségügyi jelentőségű parazitozoonosisok.

Az orsóféreg - és a galandféreg említett fajai esetén az emberre, mint köztigazdára 
az ún. extraintestinalis lárvavándorlás és a szervi hólyagférgesség (tüdőben, májban, 
lépben, szívben, agy- és gerincvelőben, szemben stb.) kifejlődése jelenti a legnagyobb 
veszélyt, amely adott esetben halálos is lehet. A toxoplasmosis legtöbbször csak a 
szervezet áthangolódásában nyilvánul meg. De ha a cysták életfontosságú szervekben 
(szem, agyvelő, szív, magzatburok stb.) nagyobb számban fejlődnek ki, annak komoly 
következményei (vakság, látáskorlátozottság, vízfejűség, centrális keringési elégtelen
ség, magzatkárosodás, vetélés) lehetnek.

Az említett paraziták fertözöképes fejlődési formái (peték, embrionálódott és 
sporulálódott peték) a tulajdonképpeni gazdaállatok (kutya, macska, rágcsálók, vad
állatok) bélcsatornájából a bélsárral ürülnek a külvilágra, ahol hosszú időn át fertőző
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képesek maradnak. így közismert, hogy a felsorolt orsóférgek petéi vastag, többrétegű 
burokkal rendelkezve szinte minden környezeti tényezővel szemben megvédik a ben
nük kifejlődött lárvát akár évekig (2-2,5) is. így egy fertőzött populáció környezete 
nemcsak a fajazonos utódnemzedékre, hanem az emberre is prolongált veszélyt jelent. 
Az említett kozmopolita galandférgek leszakadó és a széklettel kiürülő ízei rengeteg 
(sok ezer) petébe zárt hathorgos oncospherat tartalmaznak, melyek a változatos közti
gazda fajokban - így az emberben is - szájon át bejutva a vékonybélben a burkukból 
kiszabadulnak és a portális vénás rendszer útján először a májba, majd a véna cava 
caudalison át a tüdőbe, kisebb hányaduk pedig a nagyvérkörrel bármely szervbe (agy
velő) eljuthat, ahol 4-6 hónap múlva mogyoró, dió nagyságú hólyagokká fejlődnek. 
Ezek az illető szerv állományát tönkreteszik.

A bántalom járványtanában a köztigazdák szerveiben kifejlődött hólyagféreg stá
diumnak kiemelkedő jelentősége van, mert ezekben a fertőzést prolongáló fejlődési 
formák (scolexek) hosszabb ideig megőrzik életképességüket, mint az ízekbe zárt hat
horgas oncospherák.

Végül a Toxoplasma gondii sporulált oocystái is nedves és hideg környezetben 
egy-két évig megőrzik inváziós képességüket. De szerencsére a direkt napfény szárító 
hatása és a sütés - főzés perceken belül előli azokat. A felsorolt paraziták petéivel 
nemcsak szájon át, hanem belégzés révén is fertőződhet az ember. Nemcsak a bélsár, 
hanem a vele szennyezett föld és a zöldségek (gyökér, sárgarépa, karalábé, káposzta, 
paprika, paradicsom, tök, eper, földről felszedett bármely gyümölcs) is veszélyesek 
lehetnek mosatlanul fogyasztva. Természetesen a fiatal fertőzött állatok (macska, ku
tya) szőrzete főleg a perianális régióban, illetve a száj környékén szintén szennyezett 
lehet, ezért veszélyes a kedvenc állatot archoz emelni és csókolgatni.

A gazdasági haszonállatok nyers húsa (sertés-, szarvasmarha-, juh-, kecskehús) 
gyakran (10-35%) fertőzött és a húsfeldolgozás konyhatechnikai műveletei és a nyer
sen történő fogyasztás (darált hús, beafstek) alkalmával fertőződhet az ember.

Megbeszélés

A környezeti tényezők kórokozót pusztító hatásának a fertőzési lánc megszakításá
ban az orto- a méta- és a geo (hydro) zoonosisok esetén közvetlen, a cyklozoonósisok 
esetén pedig zömmel csak közvetett, a vektorok életfeltételeinek, valamint elszaporo
dásának befolyásolása révén lehet jelentősége. Az azonban a példaként ismertetett és 
a hozzájuk hasonló más zoonotikus kórokozók esetén sem kétséges, hogy a környe
zetnek meghatározó szerep jut e betegségek fellépésében és terjedésében. Ebből kö
vetkezik, hogy a megelőzési stratégiánkat is a környezeti tényezők figyelembevételé
vel lehet megalkotni, minthogy ezektől nagymértékben függ a fertőzés megeredésében 
kulcsfontosságú „környezteti fertőzés nyomás”.
A megelőzés sikere érdekében a legfontosabbak az alábbiak:
1. Az állatok és az ember egészsége csak fertőzéstől mentes környezetben tartható 

fenn. Az élőállat és az árú importra, nem különben a humán migrációra vonatkozó 
szakigazgatási jogszabályokat következetesen érvényesíteni kell az egzotikus, a re- 
zisztens és az újonnan felbukkant kórokozók behurcolásának megelőzésére. A fer- 
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töző betegségek - közöttük zoonosisok - korai felismerése, helyhez kötése, a kór
okozók elpusztítása és a fertőzési lánc kialakulásának a meggátlása az elsődleges 
feladat. Ezért következetesen be kell tartani a járvány védelem általános és az egyes 
betegségekre vonatkozó előírásait, (zárlat, izolálás, forgalomkorlátozás, ártalmatla
nítás és fertőtlenítés) s időben el kell végezni a védőoltásokat azoknál a betegsé
geknél, amelyeknél erre lehetőség van.

2. A feltételesen pathogen zoonotikus kórokozók terjedésének a korlátozása céljából 
az ellenállóképességet gyengítő tényezők hatását korlátozni kell a diszpozíciós 
bántalmak megelőzése érdekében. Ezáltal csökkenthető a környezet masszív mik- 
robás szennyeződése. Különösen fontos a trágyakezelés és hasznosítás során a vá
rakozási idő betartása, a szennyezett alomanyag, hulladék és hulla következetes ár
talmatlanítása, melyet minden esetben a környezet fertőtlenítésével kell kiegészíte
ni. A fertőtlenítést a jogszabályokban előírt anyagokkal és módszerek igénybevéte
lével kell elvégezni.

3. A praeexpoziciós immunprophylaxis, valamint a beteg (ember, állat) időben elkez
dett gyógykezelése nemcsak a zoonotikus kórokozók megtelepedésének és a fertő
zés megeredésének a megelőzésében, illetve a beteg eredményes gyógyításában 
nélkülözhetetlen, hanem parexelans jelentősen képes csökkenteni a környezetnek 
(betegügyi illetve tartási) a beteg (ember, állat) ürülékei és/vagy váladékai által 
közvetített mikrobás szennyeződésének, fertőződésének a mértékét is. Ez pedig a 
populáción belüli esethalmozódás, netán endemia megelőzésében sem elhanyagol
ható szempont.

4. A fertőzött és a beteg szervezetekből (állatból, emberből) a környezetbe ürülő kór
okozók elpusztítása a fertőzési lánc megszakításának fontos eszköze. Erre a célra ma 
már számos hatékony fertőtlenítőszer, illetve módszer közül lehet a legmegfelelőb
bet kiválasztani. A zoonotikus kórokozók elpusztítására a következő hatóanyag
tartalmú készítményeket ajánljuk:
a, Jodofórok (PVP-jód készítmények, pl. Betadin-család)
b, Szerves kötésű klórt tartalmazó fertőtlenítők (Chlorhexidin)
c, Kationaktív detergensek alkoholos elegyei (Bradoderm, Bradoman, Incidur, 

Sekusept, Clarasept)
d, Hő (elégetés, leégetés) és sugárzó energiák (UV sugárzók) alkalmazása
e, Klórmész, klórlúg és formaiin. (elsősorban állategészségügyi területen).

5. A környezetben túlélő kórokozók terjedését védőfelszerelés (gumikesztyű, gumi
csizma, karvédő, gumikötény) és ruha rendeltetésszerű használatával lehet minima
lizálni. Sajnos ezeket tudatlanság, vagy az anyagiak hiánya miatt számtalanszor 
mellőzik.

6. A járványügyi igazgatás, a mentesítési és gyérítési programok (salmonellosis, 
leptospirosis) végrehajtása, a fertőző betegségek elleni hatékony védekezés és a si
keres gyógykezelés egyaránt megbízható, gyors laboratóriumi diagnosztikát igé
nyel, amelynek mindenkor igény szerint kell rendelkezésre állni. Sajnos ma nem 
ritkán a vizsgáló kapacitás korlátozott volta, költségtérítéshez való kötése és kor
szerűtlensége gátolja a járványügyi szempontból fontos megállapítások megtételét.
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A nemzetközi gyakorlathoz való közelítést e területen is haladéktalanul meg kell 
tenni.

7. A köz- és állategészségügyi hatósági szolgálat szakmai jogszabály rendszerét egy
máshoz és a nemzetközi követelményekhez harmonizálni szükséges, mely jelenleg 
a zoonosis betegségek vonatkozásában még nem kielégítő. így a járványügyi gya
korlati tevékenység a jogszabályi előírás erejével nem érvényesíthető (pl. tularemia, 
coxiellosis, campylobacteriosis, listeriosis, chlamydiosis stb.).

8. A környezetből kiinduló fertőzések lehetőségének a megelőzése érdekében az apró 
rágcsálók és egyéb vadon élő gazdafajok, valamint a rajtuk élősködő vektorok túl- 
szaporodásának korlátozására nélkülözhetetlen a természetkímélő agrotechnika, a 
szakszerű növényvédelem, és a vízgazdálkodás követelményeinek a következetes 
betartása. Kiegészítésként indokolt esetekben el kell végezni a rágcsálóirtást és a 
kullancsgyérítést, mellyel kapcsolatban csak átmeneti eredmény érhető el. A repellens 
szerek és eszközök (nyakörv) valamint acaricid szerek alkalmazásának szélesítésével 
gyéríteni lehet az ízeltlábú vektorok közvetítette cyclozoonosisok terjedését. A leg
hatékonyabb és egyúttal legolcsóbb módszer, ha az állatok (főleg kutyák) és az em
ber testfelületéről naponta eltávolítják a kullancsokat.

9. A zoonotikus kórokozók és fertőzést okozó fejlődési formáinak cirkulációját a ter
mészetben a köz- és állategészségügyi szakszolgálatok jól koordinált együttműködé
sén túlmenően csak az egész társadalom, tudatos segítőkész közreműködésével lehet 
elérni. Ez minden ember érdeke. A szakembereknek fokozni kell az egészségfelvi
lágosító és nevelő, valamint az ismeretterjesztő tevékenységét az írott és az elektro
nikus médiák adta lehetőségek jobb kihasználásával, hogy a tudomány eredményei
nek napi alkalmazásával mindenki önmaga is őrködhessen egészsége felett.

Törekvésünk megvalósításában tanácsoljuk a középiskolák környezetvédelmi, 
kisállattenyésztő és más társadalmi egyesületek, valamint alapítványok irányába törté
nő nyitását és támogatásuk megnyerését, mert csak ezen az úton remélhető, - ha las
san is - a szemlélet fokozatos megváltozása!

4.2.2.4. A BÚZA EVOLÚCIÓJÁNAK KIHATÁSA A BÚZA NEMZETSÉGEK 
TERMŐKÉPESSÉGÉNEK NÖVEKEDÉSÉRE,
ILLETVE A MIKROELEMEK TÖMEGÉNEK CSÖKKENÉSÉRE

Bocz Ernő, DE ATC Mezőgazdaságtudományi Kar Növénytermesztési 
és Táj ökológiai Tanszék

Az MTA Orvostudományok Osztályának az a kezdeményezése, hogy az élettu
dományok több csoportját magába foglaló Agrártudományok Osztályával közös osz
tályülést tartson; teljesen új fejezetet nyithat az életminőség kérdésének nemcsak az 
elemzésében, de annak továbbfejlesztésében is.

Az élöszervezetek táplálkozásában az életminőség egyik sarkalatos pontja az élő
szervezetek N-igényének kielégítése. A múltban is a cerealiák alapfogyasztásán túl
menően főleg az állati termékekkel lehetett az igényeknek megfelelő több fehérjét, 
jobb életminőséget biztosítani.
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A mezőgazdaság fejlődése során a hüvelyesek családjába tartozó növényeknek 
honosításával, termesztésbe vonásával lehetett a kukoricához és a búzához viszonyítva 
a termés N-tartalmát két-háromszorosára növelni. Mind az emberi, mind az állati táp
lálkozás N-igénye ezáltal jelentős mértékben növelhető volt.

Mivel a kelet-európai államok közül csak hazánk mezőgazdaságának sikerült rö
vid idő alatt a növénytermesztés színvonalát és termését a világ élvonalához felzár
kóztatni, ezért a termés mennyiség és minőség kérdését tisztáznunk kellett.

A termések minősége kapcsán megállapítható volt, hogy a nitrogén növekvő 
szintje a makro ásványi elemek szabályos növekedését okozza minden növénynél 
(1. táblázat). A mikroelemeknél viszont ez a szigorú összefüggés felborult (Bocz 
1992). A legnagyobb minőségromlás tehát a mikroelem-tartalomnál várható.

1. táblázat A N-től függő ásványi elemek mennyisége egyes növényeknél

Növény N P K Ca Mn Zn Cu
g/kg mg/kg

Kukorica 14,8 2,3 2,7 57 5,2 12,0 1,9
Búza 22,3 3,3 3,7 314 43,9 22,1 3,2
Őszi árpa 25,3 3,8 4,2 365 15,3 31,8 3,3

Borsó 34,1 4,0 9,6 882 12,5 37,7 5,8
Lóbab 39,9 4,5 10,1 1098 11,3 37,3 10,5
Szója 53,0 5,6 12,9 1645 22,2 25,0 5,0

A nagyobb adagú műtrágya-tápanyagoknak a vélt rendkívüli befolyása: a termés
minőség javulására, illetve romlására vonatkozóan nem volt igazolható. Szélesebb 
körű szabatos kísérletekkel megállapítottuk, hogy a műtrágya-tápanyag szélső szint
jei sem okoztak a termés béltartalmában ±30%-nál nagyobb eltérést (Bocz-Győri 
1997).

A szántóföldi kísérletekkel, s a termések sokoldalú elemzésével nem sikerült a 
terméseknek azt a nagy mikroelem-hiányát kimutatni, illetve visszaigazolni, amit az 
állatok takarmányozástana bizonyít. A takarmányozástan a takarmányhasznosulási 
vizsgálatokkal megállapította, hogy a jelenleg termesztett növényi takarmányok 
nem tartalmaznak annyi mikroelemet, mint ami az állatok szükségletét fedezné. 
Különösen az abrak (szemesterményt) fogyasztó állatok táplálkozásánál keletke
zik nagy mikroelem-hiány, illetve a mikroelemek pótlásának szükségessége. A szar
vasmarhák mikroelem-igénye viszonylag alacsonyabb, mivel a takarmányok zömét a 
füvek teszik ki.

Amennyiben az egyes állatfajoknál a számszerűen megállapított mikroelem
hiányt a takarmányozás során pótolják, jelentős mértékben javul:

- a takarmányok hasznosulása,
- az állatok testsúlygyarapodása,
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- az állati termékek növekedése,
- az állatok egészségi kondícióállapota és
- egyidejűleg az állatok elhullásának aránya is jelentősen csökken.

A termésminőség-romlás alapvető okának a felismeréséhez egy ősi termőhely 
felfedezése vezetett. Ezen a területen évezredek óta a ma termesztett Tr. aestivumnak 
egyik ősi formája mellett - a gyenge területek hasznosítására - a kultúrába vett leg
első búzát, az alakort is párhuzamosan termesztették. E terület felfedezésének első 
pillanatában világosan kirajzolódott, hogy a fentiekben vázolt minőségromlás okát is 
sikerült egyidejűleg megtalálni.

Az alakor szemtermésének minőségi vizsgálatát elvégeztük, amely teljesen visz- 
szaigazolta a takarmányhasznosulási kutatásokkal korábban megállapított mik
roelem-hiányt (1. ábra). Különösen a Zn 300%-os többlete, illetve a kultúr búzában a 
jelenlegi hiánya emelkedik ki; de több mikroelem is eléri a 48-100%-os hiányt. Az 
emlősállatokban, s nyilvánvalóan az emberben is a sok százezer év alatt atavisztikusan 
kialakult ásványi és mikroelem tápanyagigényt ma is ki kell elégíteni.

7. ábra Ősi kenyérgabona minőségének etalonja 
(Bocz E.)

Vizsgálataink szerint az ősi termőhely alacsonyabb talajtermékenysége ugyan 
kedvez a mikroelemek felvehetőségének, de egymagában a talajok növekvő talajter- 
inékenysége nem felelős a nagy minőségromlásért.
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Annyi előzetes eredménytelen kutatás után előre körvonalazható volt, hogy a 
búza genomrendszerében (2. táblázat) a poliploidizáció váltotta ki a mikroelemek 
csökkenését. A poliploid sorozatokon belüli fajok fokozatos termésnövekedése már 
ismert.

2. táblázat A búza nemzetség genomrendszere
(Lelley-Mándy, 1963 nyomán)

Tagozat Genom
Vad fajok, 

a szem a tok
lászba zárt

Termesztett
a szem a tok
lászba zárt

a szem 
csupasz

Alakor 
(Diploidea) 
n = 7

AA
T. boeoticum
T. urartu T. monococcum -

Tőnké 
(Tetraploidea) 
n = 14

AABB T. dicoccoides T. dicoccum
T. georgicum

T. durum
T. turgidum
T. polonicum
T. carthlicum
T. turanicum

AAGG T. araraticum T. timopheevi -
Tönköly 
(Hexaploidea) 
n = 21

AABBDD - T. spelta
T. macha

T. aestivum
T. sphaerococcum
T. vavilovii

A búza bölcsője Mezopotámiában ringott sok százezer éven keresztül. Eurázsiában 
- a diploid (n7) fajokhoz tartozó - Tr. monococcumot termesztették, amely lehető
vé tette a mindennapi kenyérgabona termeszthetőségét a leggyengébb talajokon is.

A talaj termőképességének későbbi fokozatos javulásával újabb poliploid fajok 
keletkeztek.

A második lépcsőben a poliploidizációval a tetraploid búzafajok keletkeztek és 
a nagyobb termőképességükért felhagytak a Tr. monococcum termesztésével és rátér
tek a tőnké búza termesztésére.

Csak egészen későn kb. tízezer évvel ezelőtt keletkezett Mezopotámiában a 
Tr. aestivum, a mai kultúr búza.

A búza evolúciója - a poliploidizáció során - a termés mennyiségét lépcsőzete
sen növelte (2. ábra). A búza kalászának a kalászkapadkáin az első diploid sorozatban 
csak egy szem termett (Tr. monococcum). A tetraploid sorozatban a kalászkákon 
már két búzaszem termett (Tr. dicoccum). A hexaploid sorozatban egy-egy kalász
kán már 3-5 búzaszem terem. Ezzel párhuzamosan a búzaszem ezerszemtömege is 
egyidejűleg növekedett.

A Tr. aestivum keletkezése, s a megemelkedett nagy termőképessége nagy nép
szaporulatot idézett elő. Mezopotámiából az indo nép (Kisázsián keresztül) az új búzát 
Európa minden országában elterjesztette.

A búza genomrendszerét (2. táblázat) alkotó búzafajok egyidejű termesztésével 
nyert szemterméseknek a beltartalmi vizsgálata az előzőkben leírt hipotézist igazolta.
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Mind a három poliploid sorozatba tartozó búzafaj termésének béltartalmát a Tr. mono- 
coccum minőségéhez viszonyítottuk.

A fontosabb búzafajok kalászkái 
(BERTSCH-BERTSCH nyomán)

1 - alakor, 2 - tőnké, 3 - tönköly, 4 - közönséges búza

A búzafajok szemfejlődése 
(SCHIEMANN nyomán) 

a - alakor, b - tőnké, c - tönköly, d - termesztett búza

2. ábra

A diploid búzafajok termésének makro- és mikroelem-tartalma (3. ábra) a Tr. 
monococcum ősi minőség „etalonjához” képest szabályosan szór.

3. ábra A vad és a termesztett alakor búzafajok minősége 
az ősi minőség etalonjához viszonyítva 

(Diploidea)
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A poliploidizáció első fokán már (4. ábra) a tetraploid fajok széLesebben_ szórtak 
és a mikroelemek tartalma csökkenő_tendenciátjeleztek.

------ ősi minőség ■• ■"Triticum dicoccoides —ö“Triticum dicoccum 
■ — Trtiticum durum * "Triticum carthlicum

4. ábra A vad és a termesztett tőnké búzafajok minősége 
az ősi minőség etalonjához viszonyítva 

(Tetraploidea)

A hexaploid fajok (5. ábra) béltartalma szőkébben szórt, s a görbe lehajlása már 
szabályos csökkenést mutatott.

5. ábra A termesztett tönköly búzafajok minősége 
az ősi minőség etalonjához viszonyítva 

(Hexaploidea)
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A termés mennyiségének fokozatos növekedésével párhuzamosan a mikroelemek 
mennyisége csökkent. A növények vegetatív „test” tömege fokozatosan olyan nagy
mértékben megnőtt, hogy az egyes növényeknek „egységnyinek” mondható mikroelem 
felvétele miatt a mikroelemek tömege a termésben csökkenő tendenciát mutatott.

Az emberi táplálkozásnál, s az állatok takarmányozásánál a makro ásványi ele
mek igénye a különböző termésekkel kielégíthető. A mikroelemek hiánya azonban 
már más növényi, illetve állati termékekkel nem elégíthető ki.

A mikroelemek hiányának pótlásával - amint az állattenyésztés tapasztalta - na
gyon sokrétű, kedvező hatás érhető el, amelynek fontos része az egészséges kondíció 
javulása is.

A mikroelemeknek számos fiziológiai hatása közül kiemelésre érdemes az amino- 
savak képződésére gyakorolt kedvező befolyása. Látható volt, hogy az ősi búza és a 
jelenleg termesztett búza N-tartalma gyakorlatilag azonosnak vehető; mégis az alakor 
aminosav garnitúrájának tömege 150%-kal nagyobb volt, mint a jelenlegi búzáé 
(6. ábra). Az azonos fehérje tartalom másfélszeresen jobb hasznosulása elsősorban 
a kedvező mikroelem-tartalomnak tulajdonítható.

6. ábra A Triticum monococcum és az ősi Tr. aestivum aminosav-garnitúráj áriak 
százalékos eltérése a kultúr Tr. aestivumhoz viszonyítva

A terméshéj + maghéj (korpa) kb. kétszer annyi ásványi, de főleg mikroelemet 
tartalmaz, mint a szem. A terméshéj + maghéjnak fiziológiailag is igen nagy szerepe 
van. Sajnos a mai fajtákban a terméshéj-maghéjnak az aránya csökken. Az alakor 
14,1%-ához képest a mai fajtákban 8,2-5,2%-ra csökkent (Nyakas A. 1996). A neme
sítés során a búzaszemnek ezt a tulajdonságát is figyelemmel kell kísérni.

A búza mikroelem hiányát - közismerten a búza kiőrlésének megfelelően - még a 
jelenleginél is súlyosabban csökkentjük.

Igen sok feladat vár ide vonatkozóan is megoldásra, hogy a korpa egyidejű toxi
kus hatásának a kiküszöbölésével az ember mikroelem-igényét kielégíthessük.
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4.2.2.5. ERDŐ ÉS EGÉSZSÉG

Sólymos Rezső

A környezeti ártalmak növekedése, az ember életminőségének, főleg az egészsé
gének a romlása a 20. század folyamán az emberiség világméretű gondjává vált. A 21. 
század kiemelt feladata a lakosság egészségét kedvezőtlenül befolyásoló tényezők 
csökkentése és megszüntetése. Ebben közismerten meghatározó az egészséges életmód 
szerepe, amelyhez nélkülözhetetlen a kedvező élet - munka és környezeti -, valamint 
táplálkozási és pihenési előfeltételek megteremtése.

Az erdő környezet- és egészségvédelmi hatásai

Az ember életfeltételeinek megfelelő szinten való tartásához vagy helyreállításá
hoz sokoldalúan járul hozzá az erdei ökoszisztéma. A növényeknek és az állatoknak 
ezt a magas fokon szervezett biocönózisát a társadalom egyre többre értékeli. Tudatá
ban van ma már annak, hogy az erdő gazdag élővilága és az ember élete között sokol
dalú, és főleg az emberi élet minőségét meghatározó nélkülözhetetlen kapcsolatok lé
teznek. Ennek is köszönhető, hogy az emberiség figyelme az ezredfordulóra jelentős 
mértékben fordult az erdő és az erdőgazdálkodás, a természeti környezet felé.

Az erdő környezetvédő és egészségmegőrző hatásai közül hármat emelek ki:
1. Fizikai-kémiai hatások, ide tartozik többek között a füst- és porszürés, a radio

aktív sugárzás csökkentése, valamint a csapadékvíz tárolása, elfolyásának csökkentése 
és tisztántartása.

2. Mechanikai hatások: az erózió elleni védelem, a szélviharok csökkentése, a 
hegy- és lavinaomlás mérséklése.

3. Pszichológiai, fiziológiai hatások: az emberre kifejtett egészségügyi, üdülési, 
kulturális és esztétikai hatás.

Ma már úgy tartják, hogy az ún. immateriális erdei szolgáltatásoknak az értéke 
meghaladja az erdőben megtermelt faanyag értékének a négyszeresét. Ezekről szeret
nék a továbbiakban néhány gondolatot kifejteni.

Az erdő egészségvédő és javító hatásai közül ki kell emelni a helyi éghajlatra ki
fejtett hatását. Az erdőn belül ún. erdöklíma alakul ki, amely lényegesen eltér a szom
szédos fátlan területek klímájától. Az erdőben olyan klimatikus viszonyok alakulnak 
ki, mintha az adott helytől több száz km-re északabbra, vagy több száz méterrel maga
sabb tengerszint feletti területen lennénk. A fák koronája a napsugarak jelentős részét 
visszatartja, ezért a betegeskedő, főleg a szív és vérnyomási problémáktól szenvedő 
emberek számára a rekkenő nyári hőségben úgyszólván az erdő az egyetlen lehetőség, 
ahol hosszabb ideig a szabadban tartózkodhatnak.

Közismert a légszennyezésnek, a levegőben lévő pornak az egészségre ártalmas 
hatása. Az erdőnek rendkívül nagy porfelfogó kapacitása van. A legjelentősebb termé
szetes porszűrő. A port szállító szél az erdőbe jutva a fák törzsének és koronájának a 
fékező hatására elveszti erejét és a por belőle kiválva a talajra és részben a fákra ülep- 
szik. Egyúttal az erdő a por keletkezését is gátolja. Erre jó példa az alföldi futóhomok 
megkötése, a porviharok megszüntetése erdősítés révén vagy a bányahányók, külszíni

158



fejtések beerdösítése. A legnagyobb magyarországi homok vidéken, a Nagyalföldön 
végzett jelentős területű erdősítések és fásítások megváltoztatták a puszta arculatát és 
jelentős mértékben járultak hozzá a tuberkulózistól szenvedő alföldi emberek egész
ségének helyreállításához.

Gyakran nevezik az erdőket zöld tüdőnek is. Lekötik az ipar, a közlekedés és a 
lakóházak fűtése által termelt mérges gázok számottevő részét. Közülük a kéndioxid a 
legjelentősebb, amellyel szemben a fás növények, főleg a fenyők érzékenyebbek, mint 
az emberi és állati szervezet. Ezért is pusztulnak a füstgáz szennyeződés miatt az eu
rópai erdők. A másik jelentős levegő szennyeződést a széndioxid okozza. Ismeretes, 
hogy a fák, a növények az organikus vegyületek létrehozásakor az asszimiláció útján a 
levegőben levő széndioxidból kötik meg a carbont és így gazdagítják a levegő oxigén 
tartalmát. A magyarországi erdőkben élő fákban közel 100 millió tonnát tesz ki a szén
dioxidból nyert szén tömege. Az évi fanövedék évente mintegy 3 millió tonna szenet 
von el a légszennyező széndioxidból.

A fák és a bokrok baktériumölő hatására már a hetvenes években felfigyeltek. 
Egyes fajok olyan fitoncideket választanak ki, amelyek a baktériumokat elpusztítják. 
Több mint 550 növényfaj fitoncid tulajdonságáról van tudomásunk. Közülük 60 faj 
rendkívül erős fitoncid hatást fejt ki, mind például: az erdei fenyő, a gyertyán, a nyárfa, a 
nyír, a vadgesztenye, a cédrus, a zselnicemegy és a mogyoró. Amíg egyes mérések 
szerint a városok levegője köbméterenként legalább 30-40 ezer baktériumot tartalmaz, 
addig a felsorolt fafajok környezetében csak 3-4 száz fordul elő. Ezek a fák élő sterili
zátorok.

A radioaktív sugárzások ellen is véd az erdő. Óvja közvetve is a táplálékul szol
gáló növényeket a radioaktív por ellen, de a radioaktív por hatását már az erdő sem 
képes megszüntetni. A fák pusztulását megközelítően annyi sugárzás okozza, mint az 
emberét.

Jelentős védelmet nyújt az erdő a zaj ellen is. A hanghullámok az erdő fáiba üt
közve megtorpannak, visszaverődnek, vagy elnyelődnek. A sokszor óhajtott erdei csend 
azonban nem a hangok teljes hiányával azonos. Az erdőben fél csend uralkodik, amely
be tartozik a fák zúgása, a szélsusogás a lombozatban, a patakok csobogása, a rovarok 
zümmögése, a fenyőtobozok felpattanása, a száraz ágak földre hullása, az esőcseppek 
halk muzsikája a fák lombozatán, a madárcsicsergés, és az erdei vad lépteinek nesze a 
száraz avaron. így adják át a modern élet egészségrontó hangzavarai ezernyi apró ter
mészetes hangnak a helyüket. A természetes hangok végül is embert nyugtató harmó
niában egyesülnek.

Ki kell emelni az erdő pszichológiai hatásait, amelyek megnyugtató, lelki egyen
súlyt elősegítő és gazdagító hatásúak. A városlakó lelkileg megerősödik a városi el
idegenítő hatások elfelejtésével, a természeti szépségek élvezetével. Minden örömöt 
okoz számára, amely az életerő egyik előfeltétele. Az erdő lelkileg olyan, mint a mese
beli megifjító forrás. Pszichológiai hatását Wyler svájci író így fogalmazta meg: „Ha 
cserben hagytak, vagy csalódtál, ha letörtél, vagy kétségek marcangolnak, eredj az er
dő csöndjébe, ott megtalálod anyád ölének védelmét, a hallgatásában úgy érzed, hogy 
megváltottak. Az erdő mindig tévedhetetlen orvos”.
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Az erdei rekreáció

Mindezekből fakad az is, hogy a rohanó élet ezernyi gondjától megfáradt ember 
számára az erdő olyan menedék, amely magához öleli a beteget, erősíti az egészségeset, 
szolgálva az egész társadalom jólétét.

Orvosaink úgy tartják, hogy négy szakaszba lehet foglalni az elfáradt ember fel
üdülésének a folyamatát. Az első a fáradtságérzés feloldása, amely a munkavégzés 
abbahagyásával kezdődik, a második a feszültség enyhítése, amely csak a munka be
szüntetését követő néhány nap múltán jelentkezik, a harmadik a tulajdonképpeni fel
üdülés, amely az első két fázis után következik be, a negyedik a megelőző higiénia, 
amely erdei kirándulások, túrák segítségével valósítható meg.

Az urbanizáció ártalmait egyre jobban érzékeli a lakosság, és ha van rá módja, a 
természethez közeli helyen igyekszik eltölteni a munkán túli idejét. A városi parkok, 
zöldfelületek jelentősége számottevő ugyan, de az ember felüdülését szolgáló értékük 
messze elmarad az erdőétől. A vizsgálatok azt mutatták (Grzimek 1965), hogy ha a 
mezőt, a jól kezelt parkot és az erdőt összehasonlítjuk a téli zöld tömegük, mikro
klímájuk, oxigén termelő képességük, a por és a lárma, valamint a fényelnyelésük 
alapján, akkor a mező átlagos értékmutatója 8,0, a parké 8,5 és az erdőé 17,7. Nagyváro
saink körül bővül a parkerdők hálózata. Az irántuk való igényt mutatja, hogy a 9 millió 
lakosú Párizs környéki erdőket mintegy 10 millió ember látogatja. Ez jóval több, mint 
a múzeumok, műemlékek, kiállítások együttes látogatóinak száma. Ha tehát a városla
kót védeni akarjuk, bővíteni kell a városok környéki erdők, zöld felületek területét. 
Valamennyi embernek, de főleg a városlakónak elsősorban testmozgásra, jó levegőjű 
szabad területen való tartózkodásra van szüksége, hogy kellően felüdülhessen.

Az erdőjárás és az egészségvédelem

Magyarországon régi hagyományai vannak az erdőjárásnak, kirándulásnak. A fő
város és környéke számára jelentős esemény volt 1955, amikor a Pilis hegység erdeit 
parkerdővé nyilvánították és ennek megfelelően szabályozták a bennük folytatandó 
erdőgazdálkodást. Ezt követően sorra alakultak nagyobb városaink körül parkerdők. 
Létrejöttek a városok körüli zöldövezetek. Ma már az üdülési célt elsődlegesen szol
gáló erdők területe meghaladja az összes hazai erdő 5%-át. Itt az erdőgazdaságok ki
emelt feladata a turistautak és a jóléti berendezések építése és fenntartása, turistaházak, 
kirándulóközpontok létesítése és fenntartása. A Gemenci Erdő- és Vadgazdasági Rt. 
például a vadregényes Duna-ártéri kis vasúton szállítja a turistákat, akik út közben 
gyönyörködhetnek a világhírű vadállományban. A sok közül kiemelem még a Felső- 
Tisza vidékét, ahol a Debrecen környéki 12 ezer ha-os parkerdőben létesített erdős- 
pusztai kiránduló központot tömegesen keresik fel a turisták, de hasonló a helyzet a 
miskolci Csanyik-völgyben vagy a szilvásvárad! Szalajka-völgyben is.

Az erdészet kialakította országszerte az üdülőerdők és kiránduló központok or
szágos hálózatát. Az erdei üdülést illető előfeltételek tehát rendelkezésre állnak. 
Ilyenformán az erdöjárás nálunk ma már több millió ember számára jelenthet felüdü
lést és pihenést. Örvendetesen növekszik az igazi turisták száma, akik azért mennek az 
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erdőbe, hogy a természetben fizikai és lelki felfrissülést nyerjenek és esztétikai élmé
nyekkel gazdagodjanak. Erdeinket behálózzák a turistautak, amelyeken valamennyi 
jelentős kilátó-helyet meg lehet közelíteni. Ezekhez tanösvények kapcsolódnak, ame
lyeken bemutatják az erdő élővilágát, az erdő fejlődését és az erdőgazdálkodás külön
böző feladatait.

A tavak és a vízfolyások az erdők legszebb ékességei közé tartoznak. Közelükben 
számos erdei piknik hely teszi élvezetessé a szabad levegőn való tartózkodást.

Külön ki kell emelni az erdei vándortáborokat, amelyek száma meghaladja a 200- 
at. Itt általában 30-40 fő számára nyílik erdei források mentén sátorverésre lehetőség. 
A vándortáborokban 2-3 napot célszerű egy-egy helyen eltölteni, majd tovább gyalo
golni. Az egymáshoz közeli táborhelyek legtöbbször 10-15 km-re vannak egymástól. 
Ez is ösztönzi az erdei jó levegőn való mozgásra a látogatókat.

Bár az egészséget károsító környezetszennyezésben a gépkocsiknak elsőrendű 
szerepe van, mégsem hallgathatjuk el azt sem, hogy az erdei autós turizmus útján is 
javítható az ember egészségi állapota. Ezért ma már az üdülő erdőkben nélkülözhe
tetlenek az autós pihenők, parkoló helyek. Vizsgálataink azt mutatják, hogy az autós 
turisták bátortalanul veszik az erdőt birtokukba. Kocsijuktól a legtöbben alig merész
kednek 50 m-nél távolabbra. A megoldást elsősorban a parkolóhelyek biztonságos őr
zése jelenti. Ez a „Szállj ki és gyalogolj” mozgalomnak elengedhetetlen feltétele.

Európa több országában a gyógyhelyek, üdülők környékén erdei gyógykúrákat 
szerveznek az ilyen célra berendezett erdőkben. Ezeknek az erdei gyógykúráknak két
féle változata ismeretes.
1. A passzív szilvoterápia, amely a fizikailag és pszichológiailag kimerült embereknek 

felel meg. Számukra az erdei fák alatti fekvőhelyen írják elő a pihenést, amely na
ponta több órán át tart és az erdő szemlélésével telik el.

2. Az aktív szilvoteápia, amely naponkénti, vagy két naponkénti mintegy négy órás er
dei sétát jelent. Az erdei utak hosszát a betegek korától és kondíciójától függően 
10-30 km-ben állapítják meg. Az erősebbek részére erdei tornapálya áll rendelke
zésre.

A szilvoterápia elsősorban preventív gyógymód. A cél a vegetatív idegrendszer 
egyensúlyának fenntartása, erősítése és működésének szabályozása. Ilyen lehetőségek 
vannak többek között a Kékesen, Mátraházán, Galyatetőn, Sárváron.

180 magyarországi erdészetnek 150 ezer ha-t meghaladó erdőterületén ahol 
több mint 30 ezer ha az elsődlegesen üdülési célú erdő - végzett reprezentatív felmé
rés szerint országos viszonylatban megállapítható, hogy: erdeinket kirándulási, pihe
nési céllal évente közel 25 millió ember látogatja. Az egyes évszakok szerint a láto
gatók 26%-a tavasszal, 37%-a nyáron, 24%-a ősszel és 13%-a télen keresi fel az erdőt. 
A hét napjait tekintve vasárnapra esik a kirándulók 34%-a, szombatra 16%-a és a hét 
többi napjaira az 50%-a. a leglátogatottabbak a Dunazúg hegység: Gerecse, Pilis és a 
budai hegyek, valamint a Börzsöny, a Mátra és a Bükk erdei, a Debreceni erdős puszta, a 
Bakony és az Őrség valamint a Mecsek és a Zselicség. Sokan látogatják a különleges 
természeti értéket jelentő arborétumokat, mint például a jeli, a szarvasi, a budakeszi, 
az agostyáni és a kámoni arborétumot, a bugaci ősborókást.
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Egy érdekes belgiumi felmérés megállapította, hogy egy átlagos belga állampol
gár évente 100 órát tölt el üdülési céllal az erdőben. Úgy értékelték, hogy ha az ál
lampolgár a szabadidejét tiszta levegőjű erdei környezetben tölti, az itt töltött egy óra 
értéke a közegészség szempontjából legalább annyira becsülhető, mint egy mozijegy 
ára, amely 2 dollár. Eszerint a belgiumi erdők üdülési szolgáltatásainak értéke legke
vesebb 850 millió dollár. Hasonló módon értékelve az erdei üdülési célú kirándulásokat, 
ha feltételezzük azt, hogy a hazai felmérés szerint a 25 millió erdőlátogató fejenként 
4 órát tölt az erdőben és egy órának az üdülési értékét csupán 100 Ft-ra becsüljük, ak
kor a magyarországi erdők üdülési vonatkozású szolgáltatásai mintegy 10 milliárd fo
rintot érnek.

Tovább növekszik az erdők egészségvédelmi szerepe

Meggyőződésünk szerint a következő évszázad, évezred folyamán a fák és az er
dők puszta létükkel, a társadalmi jólétre, az emberek egészségére gyakorolt kedvező 
hatásuk, továbbá a természeti értékeik és szolgáltatásaik miatt a jelenleginél jóval ma
gasabb értéket képviselnek majd. Ezért sem lehet lebecsülni az erdőpusztulások és az 
erdőirtások ökológiai kockázatát. A föld erdeit együttesen kell értékelni, mert hatásuk 
túlnő az országhatárokon. A világ népei egyre inkább felismerik ezt. Az európai társa
dalmak régi civilizáció örökösei, napjainkban ennek ellenére úgyszólván mindent az 
anyagi jólétre tesznek fel, miközben az anyagi javak gyarapításának az emberek egész
ségi állapota látja kárát.

A 21. században a társadalom várhatóan az eddigieknél is nagyobb mértékben és 
magasabb színvonalon igényli az erdők sokoldalú hasznát. A sokcélú erdőgazdálkodás 
kiemelt feladata az erdők egészségvédelmi hatásainak növelése. Miközben az ember 
az erdőtől testi lelki jólétének erősítését várja, különböző módon és eszközökkel járul 
hozzá az erdők pusztulásához, a természeti értékek károsításához. Amikor az erdőt 
védjük, létünk egyik fontos előfeltételének megóvásához járulunk hozzá. Terveink 
szerint a következő évszázadban újabb 800 ezer ha-ral bővítjük a jelenlegi meglevő 
1,8 millió ha területű hazai erdőket. így Magyarország területének várhatóan az egy
negyedét erdők borítják, amelyek az eddigieknél is jobban szolgálhatják majd az em
ber egészségét. Ezzel az erdészek is eleget kívánnak tenni egyik legfontosabb törek
vésüknek, hivatásbeli feladatuknak, amely röviden így hangzik: „Per silvam pro 
homine” = az erdő által az emberért.
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4.2.3. AZ OSZTÁLY AKADÉMIKUSAINAK 75. ÉS 80. SZÜLETÉSI 
ÉVFORDULÓI KAPCSÁN RENDEZETT SZAKÜLÉSEK 

(Balázs Sándor, Cselőtei László, Kozma Pál, Stefanovits Pál)

4.2.3.1. KÖSZÖNTJÜK A 75 ÉVES BALÁZS SÁNDOR AKADÉMIKUST

Zatykó Ferenc

Közismert szerénysége miatt nem járult hozzá, hogy a hasonló közmegbecsülés
nek örvendő akadémikus társainál megszokott módon, tudományos ülésszak keretében, 
ünnepelje a Magyar Tudományos Akadémia és a kertésztársadalom, ezért köszöntésé
re az MTA Kertészeti Bizottsága 2000. november 27-i ülésén került sor a Szent István 
Egyetem budai tanácstermében.

Dr. Balázs Sándor 1925-ben született Szegváron, alap- és középfokú tanulmá
nyait itt, illetve a szentesi Horváth Mihály gimnáziumban végezte. A közbejött szovjet 
hadifogság miatt csak 1948-ban érettségizhetett. A felsőfokú képesítést 1952-ben sze
rezte meg az Agrártudományi Egyetem Kert- és Szőlőgazdaság-tudományi Karán jeles 
eredménnyel.

Első és jelenlegi munkahelye a SZIE (volt Kertészeti és Élelmiszeripari Egyetem) 
Kertészettudományi Kara Zöldségtermesztési Tanszéke, ahol kezdettől fogva alaposan 
kivette részét az oktató, kutató, nevelő és termelésfejlesztő, szervezőmunkából egyaránt.

Az egyetemi doktori címet a zöldségtermesztő tájakkal kapcsolatos kutatómun
kájáért kapta 1959-ben. Öt hazai zöldségtermesztő táj monográfiáját készítette el. 
1957-től a Tanszék Budai Kísérleti Telepének vezetője, itt kezdte el a paprika mester
séges megvilágításával kapcsolatos vizsgálatsorozatát, melynek nemzetközi viszony
latban is egyedülálló eredményét kandidátusi értekezésében foglalta össze, a fokozatot 
1964-ben kapta meg. Foglalkozott a zöldségnövények CO2 trágyázásának témakörével is.

Nevéhez fűződik a laskagomba konténeres termesztésmódjának kidolgozása, üzemi 
gyakorlatának megteremtése és széles körű elterjesztése. Eredményei nemzetközi vi
szonylatban is ismertek, és elismertek, e témakörben nemzetközi tudományos tanács
kozások rendszeres előadója, külföldi tudományos folyóiratokban számos cikke jelent 
meg. A csiperkegomba termesztésével kapcsolatos kutatási eredményei közül az uni
verzális táptalajnak és a táptalaj tömeg pasztőrizációs módszerének kidolgozását kell 
említeni, azóta is ezeket az eljárásokat használják itthon és a külföldi termesztői gya
korlatban egyaránt.

Világviszonylatban elsőként sikerült megoldania a csiperkegomba termesztését 
szalmán, szerves trágya felhasználása nélkül.

Elévülhetetlen érdeme, hogy az utóbbi évtizedben megsokszorozódott a hazai 
gombatermés, amely nagyrészt az általa kifejlesztett technológiai újításoknak, új faj
táknak köszönhető.

Munkássága eredményeként 1975-ben a tudományok doktora, 1982-ben az MTA 
levelező tagja lett, majd az MTA 150. közgyűlése 1990 májusában rendes tagjai sorá
ba választotta.
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Kutatómunkája mellett kiemelkedőek tudományszervezői eredményei is. 1971-ben 
kinevezik a Zöldségtermesztési Kutató Intézet élére kezdetben igazgatói, majd főigaz
gatói címmel, mely beosztásban 1993-ig dolgozott. A Kertészeti Egyetemmel oktatási 
és kutatási kapcsolatát egy pillanatig sem szakította meg, rendszeres előadója volt a 
Kertészeti Karnak és a Kertészeti Főiskolai Karnak is. Munkáját 1983-ban egyetemi 
tanári címmel ismerték el, és azzal, hogy a Zöldségtermesztési Kutató Intézetben be
töltött főigazgatói tisztsége mellett megbízást kapott a Kertészeti és Élelmiszeripari 
Egyetem Kertészeti Kara Zöldségtermesztési Intézete igazgatói, majd tanszékké válá
sakor tanszékvezetői teendőinek egyidejű ellátására is, és ezt a beosztását az Oktatási 
Törvény adta leghosszabb ideig, 1993-ig közmegelégedésre töltötte be. A Zöldségter
mesztési Kutató Intézet élére kerülve rövid időn belül kivezette akkori válságos hely
zetéből, melyet az 1976-ban, 1979-ben és 1980-ban elért Kiváló Intézet cím, illetve az 
1977-ben és 1978-ban elnyert Elismerő Oklevél tanúsított.

Megalapítója és elnöke a Magyar Kertészeti Tudományos Tanácsnak és a Magyar 
Kertészeti Tanácsnak.

Intézetvezetői munkássága során jelentős tudományos iskola alakult körülötte, 
működése során a Zöldségtermesztési Kutató Intézetben 3 fő szerezte meg a tudomány 
doktora, 15 fő pedig a tudomány kandidátusa címet. Nem kevésbé volt eredményes 
intézetigazgatói, illetve tanszékvezetői tevékenysége sem az Egyetemen, ahol jelenleg 
is az egyik doktoranduszi program vezetője, több külföldi és hazai aspiráns, valamint 
doktorandusz dolgozott, illetve dolgozik közvetlen irányítása alatt.

Munkásságát 150 tudományos munka - közte 23 könyv - fémjelzi, négy szabada
lom és négy új gombafajta előállítása fűződik nevéhez.

Nemzetközi kapcsolatai szerteágazóak, főleg a német, holland, francia és olasz 
egyetemek, kutatóintézetek, valamint nagyüzemek együttműködő partnerei.

Balázs Sándor akadémikust nemcsak a tudós társadalom, de a kertészek széles 
köre is nagy tisztelettel övezi, hiszen évtizedek óta vezetője a Zöldségtermesztési Tan
szék által szervezett bemutatóknak, tanfolyamoknak, kiállításoknak.

Reméljük, hogy nagy tudására, higgadt, bölcs tanácsára és fáradhatatlan tevé
kenységére még hosszú éveken keresztül számíthatunk és élvezhetjük jó humorát, ki
egyensúlyozott természetét.

Kívánunk Neki jó egészséget és további munkasikereket. Isten éltesse sokáig!

4. 23.2. A 75 ÉVES CSELŐTEI LÁSZLÓ AKADÉMIAI ÜNNEPLÉSÉN

Tomcsányi Pál

Korunkban közhellyé vált az évszázad, sőt évezred szavakkal való dobálózás. Én 
persze ezt több okkal, joggal teszem mint más, amikor azt mondom, hogy egy 3/4 év
századot megért tudós barátom, életének 86%-át kitevő, vagyis közel 2/3 évszázadnyi 
pályájáról fogok szólni Önöknek.

Miután ezzel eleget tettem a mindent számokkal kifejező korunk követelményének, 
és efféle törteken a fejüket ezzel eleget törték, elárulom, közölni valóm csak annyi: 
hogy egy immár 65 év előtti eseménnyel kezdem történetemet.
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A hírneves Fasori Gimnázium neogót boltíves folyosóján az egyik tízperces szü
netben egy szomorú tekintetű, tízéves kisfiút láttam a radiátornak támaszkodni, visz- 
szahúzódva a harsányan futkosva-lökdösödő társaitól. Hozzálépve beszédbe elegyed
tünk és azonnal baráti rokonszenv alakult ki közöttünk. Attól kezdve alkalmanként 
szót váltottunk, és érdeklődéssel kísértük figyelemmel a másik életútját, eredményeit. 
Nem voltunk mi sülve-főve együtt lévő játszó- és tanulótársak, hiszen jelentős osz
tálykülönbség tágult közöttünk, én már a II. A-ba jártam, és Ö még csak az I. A-ba. 
Talán a falusi eredet volt közös: én a szép szabad természet világához szokott kölyök 
a bentlakásos konviktus börtöni fegyelmét igyekeztem megszokni, O viszont a vidék
ről vonattal bejárók, a pályaudvarig gyalogolok fáradságos sorsát viselte.

Évek során megmaradt ez az érdeklődő, és ha nem is tudok segíteni, legalább 
veled érzek, „szorítok neked” baráti kapcsolat. És mind ez a nemcsak szellemiekben 
elit-iskola hűvös légkörében, ahol például Laci a csepeli Weiss Manfréd báró unoká
jával járt együtt, és osztályában az egyetlen munkásgyerek volt. De az iskolánk min
dig segítette az arra érdemes nehezebb sorsú fiatalokat és kétszer szigorúbb volt ve
lünk, akiket a sors kényeztetett. Az elitképzés alapja itt az elit tanár volt: számukra kö
vetelmény volt a kutatómunka, többnyire saját tankönyveikből tanítottak. (Vigyáznom 
kell, nehogy szó szerint ismételjem azt, amit Cselötei Laci múlt évben rólam e teremben 
elmondott.) Akkori tanáraink közt két akadémikus volt, kettő később Kossuth-díjas 
lett, nem emlegetve a négy Nobel-díjas volt növendéket, valamint margitai Neumann 
Jánost és Teller Edét, akik ugyancsak lehettek volna Nobel-díjasok.

Ebben a környezetben helyt állni, - ahol az elsősöknek mintegy 30%-a érettségi
zett is a fasorban - nem volt küzdésmentes feladat, különösen a hátrányosan indulók
nak. De Laci barátom rövidesen kivívta a tanárok elismerését, az iskola kezdemé
nyezte tandíj mentességét. Örömmel hallottam sikereiről, amit az önképzőkörben ért 
el, és „A magyar mezőgazdasági ipar története” című tanulmányával nyert jelentős 
pályadíjáról. A földkérdést, majd vámterületet érintő előadásairól csak később hallot
tam, hiszen én már leérettségiztem közben. Az elmondottakból kitűnik, hogy iskolánk 
nemcsak az átlagszínvonalat tartotta igen magas szinten, de a legjobbakat, egy-egy 
területen irányítással, segítéssel ösztönözték lényegesen magasabb teljesítményekre. 
Ezzel kifejezetten alkotó értelmiségi pályára neveltek bennünket.

Ezt a csodálatos egyházi iskolát is megszüntették, és milyen jól jön most nekem, 
hogy elmondhatom: abban, hogy négy évtized múltán - még rendszerváltozás előtt, és 
más egyházi gimnáziumokat megelőzve - feltámadt a Fasor, amiben oroszlán része 
volt Cselötei Lászlónak, akkor már Állami-díjas akadémikusnak, országgyűlési képvi
selőnek, a Fasori Öregdiákok elnökének. Ebben nem tudtam neki sokat segíteni, de 
még jobban szorítottam neki, mint kisdiák korunkban.

De az említett négy évtized során is sok találkozásunk volt. Nem egyetemi ta
nulmányaink során: Ö okleveles kertészmérnök lett 1947-ben, míg én korábban mező
gazda. De a politikai változások éveiben a gazdaságirányítás tapasztalatainkat meg
haladó feladatait végeztük: László mint a szerződéses termelés és felvásárlás egyik 
magas szintű szervezője, irányítója gyakran járt nálam a Tervhivatal kertész előadójá
nál és vízgazdálkodással foglalkozó kollégámnál. Annál meglepőbb volt és emléke
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zetesebb számomra az a beszélgetésünk, amikor László - akire a kiemelkedő tehetsé
gű fiatalok lendületes karrierje várt - úgy döntött kutató lesz, aspiráns, a zöldségnö
vények öntözésével foglalkozva és a szakigazgatási közéletből visszavonulva. Pontosan 
emlékszem, hogy a problémáját a Szabadság teret ide-oda négyszer végigjárva beszél
tük meg, és megtisztelő számomra, hogy engem - az eleinte kételkedőt - Ő győzött 
meg arról, hogy ezzel a helyes utat választja.

Stratégiája bevált: 1954 augusztusától, 29 évesen a GATE Kertészeti Tanszéké
nek vezetője. Az általa kidolgozott „Kertészet” című tananyagot országosan oktatják, 
előbb jegyzet, majd hat kiadást megért tankönyv formájában. 1957-től mai napig az 
MTA Kertészeti Bizottságának tagja, rövidebb ideig titkára, hosszabb időn keresztül 
elnöke. 1962-től a mai napig az MTA Vízgazdálkodási, majd Vízügyi, aztán a hasonló, 
aszállyal foglalkozó, majd újra Mezőgazdasági Vízgazdálkodási néven működő MTA 
bizottságok elnöke. Ha szabad humorizálni Laci barátunk egész pályája során nyakig 
ült a vízben.

Emellett 1960-62 között a Mezőgazdasági Kar dékánja, 1978-81 a GATE rektora, 
40 évesen, 1965-ben mezőgazdasági tudomány doktora, 45 évesen az akadémia leve
lező tagja és 1976-ig az Agrártudományok osztályának elnökhelyettese. Rendes taggá 
1976-ban választják. Talán a leghasznosabb munkáját szakmája érdekében akkor vé
gezhette, amikor 15 éven át 1975-90 között országgyűlési képviselő volt, 1977-90 kö
zött az Országgyűlés Mezőgazdasági Bizottságának nagytekintélyű elnöke, aki emel
lett számos más parlamenti bizottság munkájában is részt vett. így végül a rendszer
váltást megelőzően az Alkotmányelőkészítő Bizottságban is, amelynek az országgyű
lési vitában vezérszónoka volt, 1989. október 17-én.

Ennek a tűzijátékhoz hasonló fényeket villogtató, sikeres pályafutásnak igazi ér
tékeit akkor ismerhetjük fel, ha közelebbről a részleteibe nézhetünk. Én persze csak 
arról beszélhetek, amit ebből saját szememmel láthattam, de az sem volt kevés, mert 
szakmai kapcsolatunk folyamatos és szoros volt.

1959-ben kettőnket kért fel a Központi Statisztikai Hivatal az országos gyümölcsfa 
összeírás módszertani kidolgozására. Az adatfelvételi technika kimunkálója én voltam, 
de azt mondhatom, annak elvi nézőpontját, ökológiai szemléletét Cselőtei professzor 
sugalmazta, aki már megfigyelte, hogy a termőhelytől, és azon belül a talajvízszinttől 
függően gyorsabban fordulnak termőre és nagyobb termöképességűek a gyümölcsö
sök. Én ezt a fák élettani korához viszonyított törzsvastagságával kifejezhető termő
hely jellemzéssel egészítettem ki. Egyetértésben, de egymástól függetlenül, felhívtuk 
az idő tájt a termeléspolitikát irányítók figyelmét, hogy milyen veszélyt jelent, ha a 
,jó termőföldek védelmében” a kis területigényű, legintenzívebb kultúrákat - mint a 
gyümölcsösöket - mintegy „területhasznosító” céllal a futóhomokra és más gyenge 
termőhelyekre száműzik.

A leghosszabb és legfolyamatosabb együttműködésünk, három évtizeden át a ker
tészeti növények fajtaminősítése terén volt. Cselőtei László mind a szakbizottságban - 
aminek döntéselőkészítő titkára voltam mind a Fajtaminősítő Tanács tagjaként, az 
egyik legfelkészültebb döntéshozó volt a kertészeti fajtahasználat terén.
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A kertészet jellege más gazdasági elbírálást kíván, mint a nagy területeken teljesen 
gépesíthető, „iparszerü” tömegtermelés. A romlékony termékek közvetlen fogyasztó
piaci kapcsolata és a terméstől, vagyis kínálattól függő áralakulása folytán a kertészet 
volt az az ágazat, amiben a tervgazdaságban is piaci elvek érvényesültek és ami az ak
kori körülmények közt is piaci védelmet igényelt. Amikor ezt felismerve és sokéves 
árukezelési (ma postharvestnek mondott) technológiai kísérletek után, harminc évvel 
ezelőtt belefogtam a találó „Piacos kertészet” címet viselő nagy kertészeti marketing 
könyvem megírásába, annak a kollégámnak tanácsaira támaszkodhattam, aki szerző
déses és más irányított termesztéstől egészen a felvásárlóknak kiszolgáltatott falusi 
gazdák gondjaiig, jól ismerte ezt a problémát. Cselőtei Lászlóval konzultáltam, O is 
buzdított e szokatlan vállalkozásra - joggal tehette, mert közelről, saját pátriája, csa
ládja tapasztalataiból ismerhette a problémát. A rákospalotai zöldségtermesztésről 
szóló történeti tanulmányát egy az 1910-es években, a piacon saját paradicsomát áru
sító, kedves parasztasszony képe díszíti - aki nem más, mint Laci barátom Nagyanyja.

Cselőtei László, akkor már akadémikus, nemcsak egész marketing kéziratom lekto
ra volt, de politikai éleslátással vázlatom és bevezető fejezetem elbírálására megnyerte 
Romány Pált, a magyar parasztság és tanyavilág gondjainak kiváló ismerőjét, és falusi 
népünk érdekeinek történészileg előrelátó védelmezőjét. Talán ez volt a mentő körül
mény a maradiakkal szemben, amikor a „tűrt és tiltott” határát súroló, első vasfüggö
nyön inneni marketing könyv, éppen a visszatorpanás évében 1973-ban megjelent.

De ezt követően más előrelátó agrárpolitikusok is támogattak az agrármarketing 
kiépítésében, így Dimény Imre akadémikus, mint miniszter, valamint az MTA-MEM 
Agrármarketing Bizottságot 1983-ban életre hívó Tamássy István osztályelnökünk, és 
a tárca részéről ezt támogató Papócsi László.

Az előrelátás néha a merev elvek lazítására késztet. A rendszerváltás bekövetke
zését még évekkel később sem sejtettük előre, de régen éreztük, hogy a piac önszabá
lyozó képessége és ugyanakkor az ebből következő károk elleni módszeres és szerve
zett védekezés - magyarán mondva az agrármarketing - nélkülözhetetlen.

Cselőtei László, aki 13 évig volt az országgyűlés mezőgazdasági bizottságának el
nöke, olyan kapcsolatokkal és információkkal rendelkezett, amivel korszerűsítő törek
véseinket (az ilyet szokták utólag reformpolitikának mondani) mindig új munícióval 
látta el. Emlékezetes, amit Érti nyugatnémet mezőgazdasági minisztertől hallott: 
„könnyebb a termelést fejleszteni, mint a növekvő termelést visszafogni”. De mező
gazdaság nélkül felmerülnek a talaj-, a táj-, a környezet- és természetvédelem problé
mái. Nálunk egyelőre inkább - mondja Cselőtei - nagyrészt művelési ág és művelési 
mód változásról van szó. Ami pedig az intenzitást illeti, valószínűleg egyes szuper- 
intenzív kertészeti ágazatok és talán - mint túlsó véglet - az extenzív legeltetett gyep
területek maradnak életképesek. A marketing „homokórához” hasonlítja az ilyen luxus
cikkeket és a legolcsóbb terméket tartalmazó, életképes kínálatot, az egykori „arany 
középszert” halálosnak tekintve.

Elnézést kérve e kitérésemért, és visszatérve napirendünkre, az előttem szólók 
mondanivalóját azzal egészíteném ki, hogy Cselőtei László mindig a mezőgazdaság 
jelentős részének tekintette azt a kiegészítő tevékenységként végzett termelő munkát, 
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ami lakossági ellátásra, sőt - sok kicsi sokra megy alapon - exportra is történik, és a 
kertészet mellett az állati termelés nagyobb felét is produkálja. Ez a termelés szerinte 
jelentős mértékben a helyi talaj- és rétegvizekre épül, és e vízhasznosítás tudományos 
feltárása - más vízgazdálkodási problémák megoldása mellett - a ma ünnepelt Cselőtei 
akadémikus fő kutatási területe.

Tőlem a vízgazdálkodás messzebb áll, de a ma ünnepelt személye annál köze
lebb. Egykori iskolánk szelleme villant fel abban, amikor Cselőtei képviselő a parla
mentben az Állami-díj nevének Széchenyi-díjra „magyarosítását” javasolta. Én már 
ezt kaphattam, és abban is kezdeményező volt egykori iskolatársam. Ma az akadémián 
vagyunk osztálytársak, Laci ugyan 20 évvel megelőzött ebben és segített, hogy egy
szer utolérjem. Ma már semmi iskoláskori osztálykülönbség nem választ el minket - 
de törekvéseinkben változatlanul, akkor is, most is, egyetértő barátok vagyunk.

A jó Isten tartson meg kedves régi barátom, egészségben, alkotóerőben sokáig, a 
magyar föld népe és hazánk javára.

4. 2.3.3. KOZMA PÁL ÉLETÚTJA

Balogh István

1920. július 11-én született Gyulaházán. Szülei Kozma István és Komolai Bor
bála földművesek. Négyen voltak testvérek.

A falusi elemi iskola 6. osztályának befejezése után a kisvárdai Bessenyei György 
reálgimnáziumnak csak 4 osztályát végezhette el családi okok miatt. Tanulmányait 
1939-től tovább folytathatta a bajai Magyar Királyi Középfokú Kertészeti Tanintézet
ben, ahol 1943-ban kitüntetéssel érettségizett.

Az Agrártudományi Egyetem Kert- és Szőlőgazdaság Tudományi Karán 1947-ben 
okleveles kert- és szölőgazda, illetve mezőgazdasági mérnöki diplomát szerzett, a Jó
zsef Nádor Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem Közgazdaság Tudományi Kara 
Gazdasági Tanárképző Intézetében pedig 1948-ban tanár diplomát kapott. Mindkettőt 
kitűnő minősítéssel.

1946-an alapított családot. Felesége Mincsik Erzsébet. Házasságukban 7 gyermeket 
neveltek fel (Ilona, Katalin, Ágnes, Pál, Judit, Zsuzsanna, István).

1947-ben nevezték ki szőlészeti és borászati felügyelővé. A tarcali, majd a 
miklóstelepi Kertészeti és Szőlészeti Szakiskolában tanári és szakfelügyelői munka
kört látott el.

1949-ben az Agrártudományi Egyetem Kert- és Szőlősgazdaság Tudományi Kara 
Szőlőtermesztési Tanszékén tanársegédi kinevezést kapott. 1950-ben adjunktussá, 
1954-ben docenssé léptették elő, 1959-ben lett tanszékvezető. 1960-tól egyetemi tanár. 
1990-ig nyugdíjba meneteléig, tanszékvezető egyetemi tanári beosztásban dolgozott. 
Az Agrártudományi Egyetem Növénytermesztési és Agrárökonómiai Karán 1950-1953 
között meghívott előadó volt.

Tanszékvezetőként továbbfejlesztette az egyetemi színvonalú oktatás és kutatás 
személyi és tárgyi feltételeit, növelte az oktatók és kutatók számát, elősegítette azok 
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tudományos fejlődését, létrehozta a Tanszék szigetcsépi kísérleti telepét, jelentős ered
ményeket ért el a Tanszék munkaközössége az oktató és kutató munkában.

Tudományos kutatásait 1948-ban kezdte meg Miklóstelepen a Szőlészeti és Bo
rászati Szakiskolában, és azt az Egyetemen intenzívebben továbbfolytatta. Pályafutása 
során a következő kutatási témákban ért el jelentős, nemzetközileg is ismert és elis
mert eredményeket: Szőlővirág- és virágzásbiológia (virág-morfológia,- szövettan, a 
virágtípusok divergenciája, evolúciója, a virágtípusok és típusváltozatok termékenyülési, 
termésképzési sajátosságai, fény- és elektronmikroszkópikus bélyegei stb.); a szőlő 
szerves és ásványi anyagcseréje, tápanyagforgalma, optimális tápanyagellátottságának 
diagnosztizálása levélanalízissel. Foglalkozott a szőlő transzspirációjával, a fitotech- 
nikai műveletek fiziológiai hatásával, a szőlővesszők fiziológiájával, a csemegeszőlő
termesztés fejlesztésével.

Eredményeit 23 önállóan írt tan- és szakkönyvben, monográfiában, 3 egyetemi 
jegyzetben, 14 szerzői munkaközösségben írt szakkönyvben, lexikonban, továbbá 170 
önálló és társszerzős tudományos közleményben, 58 szakcikkben, 6 újságcikkben, 
vele készített újság- és rádióriportokban tette közzé. Több OMFB tanulmány társszer
zője, két film narrátora volt. Összesen 51 tudományos közleménye jelent meg francia, 
német, olasz, angol, bulgár és orosz nyelven. Egy könyvét cseh, egyet bulgár, egyet 
orosz, egy könyvét olasz, egy könyvét pedig japán nyelvre fordították le és adták ki. 
Két nemzetközi írói közösségben alkotott tudományos monográfia társszerzője. Hazai 
és nemzetközi konferenciákon számos tudományos előadást tartott.

Tudományos fokozatai, címei: A mg. tud. kandidátusa (1952), doktora (1961), az 
MTA levelező tagja (1967), rendes tagja (1973), az Accademia Italiana della Vite e 
dél Vino (Olaszország) külső lev. tagja (1961), a Berlini Humboldt Egyetem dísz
doktora (1971), a Jugoszláv Szőlészeti és Borászati Tudományos Társaság tisztelet
beli tagja (1976), a Magyar Növénynemesítők Egyesületének tiszteletbeli tagja, a Ma
gyar Borakadémia örökös tagja (1997), a Kertészeti és Élelmiszeripari Egyetem dísz
doktora (1997), Gyulaháza díszpolgára (1997).

Mintegy 20 éven át vett részt a Kertészeti Egyetem és jogelődje felső vezetésé
ben. 1957-1962 között főiskolai igazgatóhelyettes, 1962-1965 között rektor-helyettes, 
1965-1971 között rektor, 1977-1983 között általános és tudományos rektor-helyettes. 
Rektorként az Egyetemi Tangazdaság igazgatója is volt. Rektor-helyettesként az 
Egyetem költségvetési kísérleti üzemének, kísérleti telepeinek létrehozásával, a kuta
tások személyi és tárgyi feltételeinek megteremtésével, bővítésével, a Lippay János 
Tudományos Ülésszak elindításával és többnek szervezésével, az egyetemi KK tevé
kenység irányításával, az egyetemi sajtókiadványok gondozásával, a posztgraduális 
képzés szervezésével vett részt az Egyetem fejlesztésében. Rektorként az Egyetem 
központi épületének megépíttetésével, az „Egyetem” cím elnyerésével, az Élelmiszer
ipari Kar megszervezésével, a Szüret utcai kollégium épületének megépíttetésével, a 
Kecskeméti és a Gyöngyösi Felsőfokú Kertészeti technikumoknak az Egyetem Kerté
szeti Főiskolai Karává bevonásával, az Élelmiszeripari Karon a kétszintes képzés be
vezetésével, a nemzetközi kapcsolatok kiterjesztésével, az oktatás és kutatás személyi 
és tárgyi feltételeinek bővítésével tett szolgálatot a korszerű kertészmérnök-képzés 
megalapozásáért és fejlesztéséért.
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5 magyar és 2 iraki szőlész aspiránsa volt, akik közül 3 magyar és 2 külföldi sze
rezte meg a kandidátusi fokozatot. Vezetésével 56 egyetemi doktori disszertáció ké
szült. 8 akadémiai doktori és ugyanannyi kandidátusi értekezés bírálója, továbbá 
mintegy 20 doktori és kandidátusi bíráló bizottság elnöke, tagja, több vizsgabizottság 
tagja volt.

Több egyetemi, minisztériumi, tudományos társasági és más hazai bizottságban, 
nemzetközi szervezetben tevékenykedett tagként és vezetőként. Ezek közül fontosab
bak: a Kertészeti Egyetem Tanácsának elnöke és tagja, az Egyetem Kertészeti Kara 
Tanácsának tagja, a Tudományos Bizottság, a Történeti Bizottság, a Könyvtár Bizott
ság elnöke, a Doktori Bizottság tagja, a KK Bizottság elnöke, a Kertészeti Egyetem s 
jogelődje Közleményei, Kiadványai Szerkesztő Bizottság elnöke és tagja, az Egye
temfejlesztő Bizottság tagja; a MÉM Tudományos Tanácsának és Kertészeti Tanácsá
nak tagja, a Tokajhegyaljai Rekonstrukciós Bizottság elnöke, a Tolna megyei Re
konstrukciós Bizottság tagja, az I. Borvilágverseny Szervező Bizottságának alelnöke, 
a Növénynemesítési Tanács Kertészeti Szakbizottságának tagja; az MTA Agrár Tu
dományok Osztályának tagja, Nemesítési Bizottság tagja, Kertészeti Bizottság tagja, 
elnöke, tiszteletbeli elnöke, az Acta Agronomica Hungarica Szerkesztő Bizottság tag
ja, elnöke, főszerkesztője; a Kultúrflóra Szerkesztő Bizottságának tagja; a Magyar 
Agrártudományi Egyesület titkára, a Szőlészeti Szakosztály elnöke, Kertészeti Társa
ságának társelnöke; a TIT Mezőgazdasági és Élelmiszeripari Választmányának tagja, 
a Kertgazdaság Szerkesztő Bizottságának tagja, a Szőlőtermesztés és Borászat Szer
kesztő Bizottságának társelnöke, a Kocsis Pál Emlékbizottság és a Mathiász János 
Emlékbizottság elnöke, nemzetközi és hazai, megyei és országos borversenyek bíráló 
bizottságainak tagja, illetve elnöke, a volt KGST Szölőnemesítési és Csemegeszőlő 
Bizottságának tagja, az OIV Nemesítési Szakbizottságának tagja, az Association 
Internacional pour l’Optimisation de laNutrition és jogelődje Állandó Bizottságának 
tagja, a Conference Européenne des Regions Viticoles Tudományos Tanácsának tag
ja, a Vignevini (Olaszország) Tudományos Szerkesztő Bizottságának tagja, a Veronai 
(Olaszország) és Lalande-de-Pomeroli (Franciaország) Borrend tiszteletbeli tagja stb. 
Három alkalommal volt nemzetközi tudományos szimpózium elnöke és szervezője, 
négy szimpózium szekció-elnöke, társelnöke, két OIV kongresszuson témafelelős.

Nyelvtudása: olvas, ír, fordít német, francia, orosz és olasz nyelvű szakirodalom
ból. Többször képviselte Magyarországot nemzetközi hivatalos szakmai tanácskozá
sokon.

Számos európai ország szőlőtermesztését tanulmányozta, de járt az USA-ban, 
Üzbegisztánban, Egyiptomban is.

Nyugdíjba menetele után is kapcsolatban maradt a Tanszékkel, amelynek 1997 
óta professzor emerítusza, s ahová rendszeresen bejár. Számos szakmai közéleti funk
cióját jelenleg is betölti.

Munkásságát több kitüntetéssel ismerték el. Kormánykitüntetései: Állami Díj (1975), 
a Magyar Köztársaság Zászlórendje (1990), a Munka Érdemrend arany fokozata (1972, 
1980), a Szocialista Munkáért Érdemérem (1963), a Munkaérdemérem (1958).
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4 .23.4. STEFANOVITS PÁL 80 ÉVES

Várallyay György

(A köszöntő szakülés 2000. november 24-én a Szent István Egyetemen, 
Gödöllőn került megrendezésre)

1 920. november 24-én született Kassán Stefanovits Pál, a Magyar Tudományos 
Akadémia rendes tagja, egyetemi tanár, a magyar talajtani tudomány jelképpé vált, 
világszerte ismert és elismert személyisége.

Csak születési dátuma emlékeztet arra, hogy immár 80 éves. Olthatatlan szakma
szeretete, sokoldalú aktív tevékenysége, kedves, közvetlen, de tiszteletet parancsoló 
megjelenése, élettapasztalatokkal gazdagított szellemi nagysága és fizikai frissessége 
alapján egész más kor-kategóriába érezzük őt mindannyian: munkatársai, követői, 
tanítványai, barátai, tisztelői, akik most (mégis) 80. születésnapján köszöntjük Öt 
őszinte nagyrabecsüléssel, tiszteletteljes szeretettel. A köszöntés után azonban az év
számot rögtön elfelejtjük, s így kívánunk Stefanovits Pálnak még nagyon hosszú és 
eredményes alkotó életet, töretlen hitet és optimizmust a szakterület méltó elismerte
téséért vívott harcához, lehetőségeket álmai és elképzelései megvalósításához! Úgy 
vélem, hogy a mi legméltóbb születésnapi ajándékunk csak egy komolyan gondolt ígé
ret lehet: „Az ünnepelttel együtt mindent megteszünk az eddigi életmű folytatásáért, 
kiteljesítéséért, a jól ismert Stefanovits-i talajtani tízparancsolat minél maradéktala
nabb megvalósításáért”. Mindenki a maga frontján, a maga módján - de a Stefanovits-i 
munkásság szellemében.

Egy Stefanovits Páléhoz méltó gazdag életpálya pontos bemutatása, értékelő fel
dolgozása, belőle a jelenre és a jövőre vonatkoztatható következtetések levonása meg
oldhatatlan feladat egy jubileumi köszöntő keretei között. Hisz erre szakcikkek sora 
vagy egy monográfia-szerű életmű-feldolgozás nyújthatna csak lehetőséget. Itt csak az 
eddigi életpálya fontosabb állomásainak és eredményeinek vázlatos összefoglalására 
van lehetőség, a teljesség igénye nélkül.

Stefanovits Pál a József Nádor Műszaki és Gazdaság Tudományi Egyetemen 
1942-ben szerzett diplomát. Gazdag kémiai alapismeretei, a szülői környezetben ki
alakult kert- és növényszeretete már korán ötvözték benne a geológia, természeti föld
rajz és növénytan iránti érdeklődést, s terelték - logikusan - a talajtan irányába. Szi
gorlati dolgozata, a „Bős” Kreybig-féle átnézetes talaj ismereti térképlap megszer
kesztése és magyarázó füzetének összeállítása (1943) már ezt tükrözte. Egyben elve
zette a Földtani Intézet Talajtani Osztályára, ahol 1942-től 1949-ig a magyar talajtan 
eddigi legnagyobb méretű, értékű és jelentőségű akcióprogramjában történő aktív 
részvétel jelentette fő tevékenységét. Az ország teljes területére elkészült 1:25000 mé
retarányú átnézetes talaj ismereti térképlapok közel 10%-át Stefanovits Pál készítette - 
az országos különböző területeiről. Ez a munka megismertette Vele Magyarország 
mozaikosan tarka talajviszonyait, természeti tájait, azok talajhasznosítási problémáit. 
Ilyen fantasztikus személyes tapasztalat-anyag alapozta meg később „Magyarország 
talajai” című - két kiadást (1956, 1963) megért - monográfiáját, „Talajtan” könyveit, 
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tudományos dolgozatainak, megszerkesztett térképeinek jelentős hányadát. Nem vé
letlen, hogy a „Magyarország talajai” c. témakör oktatását Stefanovits Pál mind a mai 
napig fenntartotta magának különböző egyetemek, különböző szintű szakképzésében. 
Változatlan lelkesedéssel és frissességgel járja ma is az országot, még mindig talál 
újabb és újabb felfedezni valót a tájban, az ökoszisztémákban, a talajokban, annak el
lenére, hogy azok szinte minden négyzetméterét pontosan ismeri. Bámulatos térbeli 
emlékezőtehetséggel, valóság-láttatóan és szuggesztivitással képes ezeket elmondani, 
leírni, különböző munkáiban szintetizálni.

Stefanovits Pál egész tudományos életpályája ezt a természet-közeli, az okokra 
választ kereső indíttatást tükrözi. Mind a négy nagyobb állomásán életének: 1942- 
1949-ig a Földtani Intézetben; 1949-1965-ig - alapító tagként - a Magyar Tudomá
nyos Akadémiai Talajtani és Agrokémiai Kutató Intézetében, az Intézet Talajtani 
Osztályának élén; 1965-től 1990-ig a Gödöllői Agrártudományi Egyetem Talajtani 
(majd Talajtani és Agrokémiai) Tanszékének vezetőjeként; majd a Magyar Tudomá
nyos Akadémia Agrártudományok Osztályának elnökeként, illetve az MTA különböző 
bizottságainak tevékeny részeseként, hosszú éveken keresztül az MTA Talajtani Bizott
ságának elnökeként. Minden munkahelyén és pozíciójában a természet - elsősorban a 
talaj - iránti csodálat, tiszteletteljes szeretet, tudományos kíváncsiság és tettre kész, 
aktív aggódás irányította. Ez volt a célja kutatómunkájának, oktatási-nevelési-szemlélet- 
formálási tevékenységének, tudományszervezési-tudománypolitikai koncepciójának és 
ezek megvalósítása érdekében tett erőfeszítéseinek.

Stefanovits Pál páratlanul eredményes tudományos munkásságát az alábbi logikai 
láncra fűzve lehet legtömörebben összefoglalni: a talaj megismeréséhez megfelelő 
vizsgálatok, ehhez pedig megfelelő módszerek szükségesek; ezek adnak lehetőséget a 
talaj tulajdonságának és az ezeket létrehozó anyagforgalmi folyamatoknak a megisme
résére; ez nyújt alapot a talajok különböző célok érdekében történő osztályozására, 
csoportosítására, majd egy korszerű szintézis eredményeképpen a földértékelés talaj
tani megalapozására; a hazai tájak talajainak alapos megismerése ezen osztályozási- 
csoportosítási rendszerek kereteibe helyezve ad lehetőséget a korszerű talajtérképezésre; 
s mindez együtt talajaink ésszerű hasznosítására, védelmére, megóvására. Stefanovits 
Pál mindegyik területen maradandót alkotott:

- Gazdagította és továbbfejlesztette a talajvizsgálati módszereket, elsősorban a 
kémiai elemzések, a mikromorfológiai vizsgálatok, valamint a talaj ásványi ré
szének korszerű vizsgálata területén.

- A talajban végbemenő folyamatok közül különös figyelmet fordított a Fe- és 
Al-dinamikára, az agyagásvány-átalakulásokra, a környezet savasodására, va
lamint a víz és szél okozta talajerózió tanulmányozására. Nemcsak a változások 
tényszerű regisztrálására törekedett, hanem a folyamatok mechanizmusának 
tisztázására, kvantifikálására, befolyásolási lehetőségeinek feltárására. A talaj 
környezeti érzékenységének korszerű jellemzésére irányuló kutatásai jelenleg 
is folynak.

- Nemzetközileg ismert szaktekintélye a talajosztályozásnak és talajtérképe
zésnek. Munkatársaival megalkotta Magyarország talajainak genetikai osztá
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lyozási rendszerét, megszerkesztette az ország 1:200000, majd 1:500000 Ge
netikus Talajtérképét és erre alapozva a hasonló léptékű céltérképek sorát. 
Ezek közül kettő külön is kiemelésre érdemes: „Magyarország talajpusztulási 
térképe” és „Magyarországi talajok agyagásvány-társulásainak térképe”. Részt 
vett a FAO/UNESCO Világ talajtérkép és a FAO Európa Talajtérkép megszer
kesztésében és jelentős erőfeszítéseket tett a nemzetközi talajosztályozási rend
szerek hazai viszonyokra történő adaptálására.

- Mindenkinél jobban ismeri és szereti az ország tájait, talajait. Tudományos 
elemzései hiányt pótoltak, szemléletes leírásai, előadásai és szakmai kirándu
lás-vezetései több generáció hallgatói és szakemberei számára tették vonzóvá, 
majd választott élethivatássá a talajtant, talajhasznosítást, talaj- és környezet
védelmet.

- Munkatársaival együtt kidolgozta a korszerű földértékelés talajtani alapjait. 
Sajnos ennek gyakorlati bevezetését a közgazdasági tényezők rendszerbe dol
gozásának elmaradása, késlekedése, elakadása miatt még neki sem sikerült el
érnie, hiába fogalmazódott meg ez irányú társadalmi igény, s adódott ennek 
bevezetésére - sajnos kihasználatlanul hagyott - lehetőség a rendszerváltáskor 
és a földtulajdonviszonyok átrendeződésekor.

Stefanovits Pál remek tollú szakíró. Munkáit kitünően felépített logikus szerke
zet, igényes, pontos, jól érthető és világos stílus, választékos magyar nyelvezet teszi 
különösen értékessé és népszerűvé. „Magyarország talajai” című monográfiája, két 
„Talajtan” könyve négy kiadást ért meg, s vált a megjelenést követően rövid idő alatt 
keresett hiánycikké. Sikeres volt munkatársaival összeállított „Talajvédelem-környe
zetvédelem” című könyve (1977), valamint az 1999-ben megjelent „Talajtan” könyv 
(Stefanovits, Filep & Füleky 1999). Nemzetközileg a „Brown forest soils” című kézi
könyve (1971) vívott ki általános elismerést.

Tudományos munkásságának eredményességét jól jelzi az 1952-ben megszerzett 
kandidátusi, az 1967-ben megszerzett nagydoktori cím, a Magyar Tudományos Aka
démia levelező (1970), majd rendes (1976) tagjává választása, 1999-ben pedig a leg
magasabb hazai tudományos elismerés, az „Akadémiai Aranyérem” elnyerése.

Stefanovits Pál az 1955. évi magyarországi Nemzetközi Talajtani Konferenciát 
követően egyre szélesebb körű nemzetközi elismerést szerzett. A Nemzetközi Talaj
tani Társaság kongresszusainak 1956 óta rendszeres résztvevője. Tudományos ered
ményeit a világ számos országában megtartott különböző rendezvényeken ismerhették 
meg a résztvevők. Elismertségét tükrözi, hogy tagja az Osztrák Tudományos Akadé
miának, a Német Természettudósok Leopoldina Akadémiájának, a Szovjetunió Mező
gazdasági Tudományos Akadémiájának, választott tagja a Német Talajtani Társaság
nak, díszdoktora a bécsi Universitat für Bodenkultur-nak, tulajdonosa a Dokucsájev 
Emlékéremnek.

A tudományos tevékenységet gazdag és sikeres oktatói-nevelői életpálya egészí
tette ki, s eredményes tudományszervezési/tudományirányítói munka tette teljessé. 
Stafanovits Pál nemcsak Gödöllőn, hanem több más egyetemen is oktatta és oktatja a 
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talajtant, korszerűen, vonzóan, maradandóan. Hat évig volt a Gödöllői Agrártudomá
nyi Egyetem rektor-helyettese, megszervezte a talajtani, talajerőgazdálkodási, majd 
környezetvédelmi szakmérnök-képzést. Létrehozta és sok éven át irányította a Kör
nyezet- és tájgazdálkodási Szakot, majd Intézetet. Az Egyetem díszdoktora. Tagja volt 
a Kossuth- és Széchenyi-Díj Bizottságnak, az MTA Doktori Tanácsának, valamint az 
Országos Környezetvédelmi Tanácsnak. Jelentős szerepet vállalt a Magyar Agrártudo
mányi Egyesület Talajtani Társaságában, a MTESZ Környezetvédelmi szakosztályá
ban; tiszteletbeli tagja több társtudomány tudományos társaságának; tagja több tudo
mányos folyóirat, így az Agrokémia és Talajtan szerkesztőbizottságának.

Munkásságát Állami Díj (1985), több magas állami kitüntetés (a Munka Érdem
rend arany fokozata, 1971, 1979; Magyar Köztársaság Érdemrend Középkeresztje 
1996), Díj (MTEST 1992, „Ipolyi Amold” 1998) és Emlékérem („Treitz Péter” 1973, 
„Tessedik Sámuel” 1978, „Vadas Jenő” 1999) ismeri el.

Az egész hazai talajtani szakember-társadalom büszke arra, hogy ilyen reprezen
tánsa, „misszionáriusa”, nemzetközileg elismert tudós vezéregyénisége, vonzó emberi 
karakterű iskolateremtője van, mint Stefanovits Pál. Büszkék vagyunk rá, s arra, hogy 
magunkénak vallhatjuk s így köszönthetjük 80. születésnapján. További eredményes 
munkájához kívánunk Neki sok erőt és nagyon jó egészséget!
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4.2.4. KIRÁLY ZOLTÁN ÉS KLEMENT ZOLTÁN JUBILÁNS 
AKADÉMIKUSOK VÉLEMÉNYE AZ OSZTÁLY JELENLEGI 
MUNKÁJÁRÓL ÉS JÖVŐBENI TEENDŐIRŐL

4.2.4.1. Király Zoltán (75 éves)

Az 52. évébe lépő Osztályunk jelene azért tűnik fel kedvező színben, mert az 
akadémikus! tagság kivétel nélkül kiváló szakemberekből (tudósokból) áll, és mert 
hozzájuk csatlakozik a köztestületi tagság igen jelentős része is. így az MTA Agrártu
dományok Osztálya mind a tudományos, mind a gyakorlati kérdésekben autentikusnak 
tekinthető. Ez a megállapítás azonban nem fedi el azt a problémát, amelyet az jelent, 
hogy az akadémikusok átlagos életkora igen magas, az Osztály tagsága tehát elörege
dett. Az igaz, hogy a kísérletes tudományokban a tapasztalatnak nagy jelentősége van, 
és emiatt az elismert szakemberek átlagos életkora meglehetősen nagy, de a 70 év kö
rüli átlagos életkor tarthatatlan.

Igen fontos és kedvező az a jelenlegi helyzet, hogy az Osztály akadémikus tagjai 
között vannak, akik a konvencionális, illetve tradicionális agrártudomány reprezentásai, 
de képviselve vannak azok is, akik az új, molekuláris és környezetvédelmi irányzato
kat is képviselik. Eddig a két irányzat békésen és hasznosan kiegészítette egymást. 
Vigyáznunk kell arra, hogy a molekuláris és a tradicionális agrártudomány, de ide ve
hetjük az ökológiai irányzatot is, ne becsülje le, hanem egészítse ki egymást. Erre 
legjobb példa a biotechnológiai, molekuláris módszerekkel dolgozó új típusú növény
nemesítés és a szokványos növénynemesítés viszonya: Az új módszerekkel dolgozó 
nemesítés forradalmian új növényegyedeket produkál, de ezek a tradicionális növény
nemesítési eljárások nélkül sohasem lesznek fajták. A két irányzatnak tehát szüksége 
van egymásra. A növényvédelemben is megtörtént a paradigmaváltás, amely szerint a 
régi taxonómiai, illetve tünettani növénypathologiára ugyan szükség van továbbra is, 
de mind a diagnosztikában, mind a rezisztenciatanban megjelent a molekuláris szintű 
kutatási igény, és már vannak kezdeti eredmények is. A környezetvédelmi-ökológiai 
irányzat megint olyan új igény, amelyet nem lehet tekintetbe nem venni a növényvé
delemben. A nemzetközi igények e tekintetben igen nagyok, fontosak és elkerülhetet
lenek.

Az Agrártudományi Osztálynak a jövőben ügyelni kell arra, hogy észrevegye és 
kövesse a nemzetközi trendeket. Tudomásul kell vennie, hogy a tudomány, így a mi tu
dományterületünk is rohamosan változik. A túlzó vagy reménytelen óhajokat és terve
ket ugyan kritika alá kell venni, de nem lehet minden újat lekicsinyelni, és tudomásul 
nem venni csak azért, mert az illető kritikus nem tudja követni a változásokat. A gyor
suló időben a tudományos érdeklődésünknek is fel kell gyorsulnia.

Egy itthon rendezett nemzetközi konferencián elgondolkoztatott az egyik előadó 
megállapítása, amely szerint a tudomány jelen fejlettségi állapotában új analfabétának 
tekinthető az, aki nem tudja kezelni a számítógépet és nem érti az angol nyelvű köz
leményeket.
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A jövőben mérlegelni kell Osztályunkon, hogy a precíziós mezőgazdálkodásnak 
mi lehet a jövője Európában és Magyarországon. Agrárpolitikus ökonómus tagjaink
nak ki kellene dolgozniuk olyan alternatívákat, amelyek pL az agrárolló szétnyílását 
mérséklik, és a mezőgazdaság jövedelmezőségét javítják. Sok további feladata lesz 
Osztályunknak a közeli jövőben: pl. el kell dönteni azt, hogy a magyar kertészeti ter
melés milyen irányban változzon meg, vagy pl. hogyan lehetne fokozni a bortermelés 
és értékesítés sikerességét. Számos más feladat adódik az állattenyésztésben, állat
egészségügyben, erdészetben, amelyekre én nem térhetek most ki a kellő szakértelem 
hiánya miatt. További témák, amelyekkel a jövőben Osztályunknak foglalkozni kell: 
talajpusztulás, talajsavanyodás, helyes növénytáplálás, öntözés stb. stb.

Igen fontos az, hogy szakbizottságaink hatásos grémiumok legyenek. Ennek elő
feltétele, hogy az elnököket és titkárokat ne a tekintély alapján jelöljük ki, hanem a 
várható aktivitás és lelkesedés alapján. A szakbizottságokban igen sok értékes szak
ember működne, ha kellően lennének stimulálva és irányítva.

További kívánalom a jövőt illetően az, hogy Osztályunk jó hírét őrizzük meg. 
Mind Szentágothai, mind Glatz elnökök igen nagyra értékelték az Agrártudományi 
Osztályt, részben kiváló összetétele, részben a békességes, nyugodt tevékenysége miatt. 
Nálunk nem volt, de ne is legyen két vagy háromféle olyan irányzat, amelyek küzde
nek egymás ellen, vagy legalábbis lebecsülik egymást. Az új évszázadban eredmé
nyességre és békességre van szükség.

4.2.4.2. NÉHÁNY ÉSZREVÉTEL ÉS JAVASLAT AZ OSZTÁLYÜLÉSEK 
LEBONYOLÍTÁSÁRA

Klement Zoltán (75 éves)

Korábban az agrártudományok általános megítélése nem érte el más élet-tudomány
ágak (pl. orvostudomány, biológiai tudomány stb.) magasabbnak vélt szintjét, amit érez
ni lehetett a különböző kuratóriumok és más szervezetek ülésein. Ez a számunkra nem 
örömteli helyzet az utóbbi időben észrevehetően előnyösen megváltozott. Köszönhető 
ez az Osztályunkon kialakult egységes szellemnek, a magas kvalitású osztálytagoknak 
és talán a különböző bizottságokba küldött képviselők helytállásának.

Példamutató volt Osztályunk egységes fellépése, baráti összetartozásunk megjele
nítése minden fórumon. Ez nem egyszer példaként szolgált más osztályok számára is. 
Ez a jó vélemény annak ellenére is igaz volt, hogy az agrártudomány számos tudo
mányágat ölel fel, amelyek különböző érdeklődést és alapképzettséget igényelnek. Jól 
megfér egymás mellett az elméleti és gyakorlati irányultságú és érdeklődésű szakem
ber is. Mindig sokat tanultunk egymástól. Jól emlékszem, hogy akkor még nem aka
démikus kutatót, az Osztály felkért a kajszi-gutaütéssel kapcsolatos legújabb kutatási 
eredményeink ismertetésére, sőt kísérleteink Osztály előtti szabadföldi bemutatására 
is. Sajnos ez a gyakorlat a felgyorsult élet és az egyre szaporodó tudománypolitikai 
adminisztráció miatt háttérbe szorult, és ma már csak „igazságot osztogató” testületté 
korcsosultunk. Annak ellenére, hogy több próbálkozás volt a szerintem rossz irányba 
vivő gyakorlatnak a megváltoztatására, az idő hiányára hivatkozva egyre kevesebbet 
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beszélünk a tudományról. Pedig valójában az lenne az elsődleges célunk, hogy mint a 
szakma csúcsán álló akadémikusok, ne csak a saját, szükebb szakterületünkön, hanem 
az agrártudományok széles területén tájékozottak legyünk. Ezt csak úgy érhetjük el, 
ha rendszeresen meghallgatjuk a legújabb eredményeket, az új tudományos tendenciá
kat. Ha nem ismerjük az agrártudományok szerteágazó területeinek legújabb eredmé
nyeit, egyre kevéssé értjük meg egymást, egyre kevéssé értjük meg egymás érveléseit 
döntéseinkben. Ennek következménye lehet, hogy folyamatosan eltávolodunk egy
mástól és különböző érdekeltségű lobbikba csoportosulunk, ami menthetetlenül szét
zilálja az eddigi egységünket.

Annak érdekében, hogy ez ne következzen be, több dolgot is tennünk kell a jövő
ben. Megpróbálom az érthetőség kedvéért ezeket a teendőket pontokba csoportosítani, 
bár ezek nem egyszer átfedik egymást.

1. Tudomásul kell vennünk, hogy az Osztály (magamat is beleértve) kiöregedett. 
Ennek érdekében feltétlenül szükséges annak fiatalítása. Mélységes tisztelet a jelenleg 
is aktívan dolgozó Nagyjainknak és számos kivételnek, de egyre kevéssé vagyunk fo
gékonyak az új befogadására. Jómagam pl. a molekuláris biológiát már doktorandu- 
szaimtól tanulom.

2. Tudomásul kell vennünk azt is, hogy egyes tudomány-területek erőteljesebben, 
mások kevéssé erőteljesen fejlődnek. El kell fogadnunk azt a tényt, hogy az agrártudo
mány, mint egész is átalakult. Egyre inkább támaszkodunk olyan új, robbanásszerűen 
fejlődő tudományokra, mint pl. komputerizált robot technika, molekuláris biológia 
stb. Természetesen ezek sem nélkülözhetik a sok szakmai tapasztalattal és széles látó
körrel rendelkező idősebb korosztály szintetizáló képességét.

3. Ezeknek a legújabb eredményeknek a megismeréséhez és megértéséhez szük
séges lenne a rendszeres, kölcsönös tájékoztatás. Ezért kérjük fel az adott területek ki
válóságait (tagtársainkat vagy akadémiai doktorokat) legújabb ismereteik tolmácsolá
sára. Erre minden osztályülésen időt kell biztosítani az ülés elején. Ebből rendszert 
kellene csinálni, és nem kellene szabad idő hiányára hivatkozva elhagyni ezeket a 
minket igazán érdeklő kötetlen beszélgetéseket.

4. Az időhiány legtöbbet emlegetett oka az akadémiai doktori ügyek sokasága és 
túlságosan elhúzódó tárgyalása. Úgy érzem, ezt az eljárást jelentősen le lehetne csök
kenteni, ha jobban megbíznánk a szakbizottságok véleményében. A szakbizottságok a 
legautentikusabb képviseletek annak eldöntésére, hogy kik alkalmasak erre a tudomá
nyos címre. Csak olyan esetben vitassuk meg a jelölt jogosultságát, amikor formai 
okok miatt látunk akadályt. így az Osztály felkért referensének tájékoztatása után pár 
perc alatt szavazhatnánk.

5. Általános vélemény, hogy az erősen felduzzadt létszámú Osztályüléseken ér
demi vitákat nehezen lehet folytatni. Ezek a viták a végtelenségig elhúzódnak, a lobbi 
érdekek lépnek előtérbe, és az egyéni, őszinte vélemények elsikkadnak. Ezért sűríteni 
kellene a zárt üléseket, ahol őszinte, baráti beszélgetés formájában a vélemények sza
badabban megnyilvánulhatnak.

Úgy érzem, hogy a vitáknak nem túlfűtött érzelmi, hanem indokolt, valóságos té
nyeken kellene nyugodniuk. Az ilyen nyugodt légkörben lezajló osztályülések mind
annyiunk számára hasznos és élvezetes találkozók lesznek.
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5. AZ OSZTÁLY TUDOMÁNYOS BIZOTTSÁGAINAK ÜLÉSEI, 
HATÁROZATAI, ÁLLÁSFOGLALÁSAI, RENDEZVÉNYEI

5.1. AGRÁRKÖZGAZDASÁGI BIZOTTSÁG

5.1.1. A bizottsági ülések ideje, tárgysorozata, a lefolytatott viták 
lényegének ismertetése, állásfoglalások

5.1.1.1. 2000. február 29.

Napirend
1. Az EU agrárpolitikájának aktuális kérdései. Előadó: Popp József
2. Az agrár-közgazdasági diszciplína súlyponti területeinek áttekintése a nemzet

közi tendenciák tükrében. Előadó: Benet Iván

A lefolytatott viták lényegének ismertetése, állásfoglalások

1. Témakör
Az új EU-tagországok mezőgazdaságának csatlakozása valószínűleg átmeneti 

időszak beiktatásával történik. Igen fontos, és még le nem zárt kérdés az átmeneti idő
szak hossza és a speciális szabályozás. Még jelenleg is kétséges, hogy a kompenzációs 
támogatásokat az EU az új tagokra változatlan formában kiterjeszti-e. Az EU eddig 
ismertetett érvelése alapján két dolog látszik körvonalazódni:
• a CAP alkalmazása a tagjelölt országokban a termelői árak növekedését - tehát 

nem csökkenését - jelenti,
• a kompenzációs támogatások hatására a mezőgazdasági termelők jövedelme más 

gazdasági ágazatokhoz viszonyítva túlzott mértékben növekedne, ami szociális fe
szültségeket okozhatna.

Magyarország részére kedvező lenne, ezért érdeke, hogy a csatlakozás időpont
jától élvezze a kompenzációs támogatásokat, mert azok sorsa 2006 után már bizony
talan. Igen fontos és mielőbbi intézkedést érdemel a termeléskorlátozás és a támogatá
sok meghatározása, amelyeknek során a következőkre kell támaszkodni:
• a bázisidőszak és a kvóták megállapítása az EU belső piaci szükséglete és lehető

sége alapján,
• az EU és Magyarország WTO kötelezettség vállalásainak figyelembevétele,
• az AGENDA 2000 a vidékfejlesztést és az extenzív termelést helyezi előtérbe, ez 

Magyarország részére kedvező,
• az EU 2000-2006 közötti időszakra készült költségvetési előirányzata csak korláto

zott forrásokat biztosít az új tagországok agrárgazdaságának.

EU-csatlakozásunk időszakára tőkeerős családi vagy társas vállalkozásokat kell 
létrehozni, amelyek megfelelnek a méretgazdaságosság feltételeinek. Az EU-ban a 
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mezőgazdasági termőterület csökken, ezzel egyidejűleg a fajlagos hozam nő, így a 
túltermelési probléma továbbra is jelentkezik.

Magyarország potenciális előnyeinek kiaknázását céltudatos agrárpolitikával kell 
megvalósítani, a szociális problémákat külön kell kezelni.

2. Témakör
Az agrár-közgazdasági diszciplína súlyponti területeinek megjelölésénél a világ

gazdaság és a mezőgazdaság kapcsolatrendszeréből kell kiindulni. Ezt követi az ag
rárpolitika és a vidékpolitika kapcsolatainak vizsgálata.

Ilyen megközelítésben a diszciplína jellegének, fejlődési trendjének meghatáro
zásakor abból kell kiindulni, hogy a témakörbe tartozó diszciplínák merev határai 
megszűntek, azokat csak más diszciplínákkal való kapcsolatának vizsgálatával, érté
kelésével lehet meghatározni.

Igen jelentős a nemzetközi versenyképesség megteremtése, amely az értékesítési 
csatornákhoz kötött marketing tevékenységgel hajtható végre.

Külön foglalkozni kell a - bár az nem kifejezetten agrár-közgazdasági témakör - 
a genetikailag kezelt élelmiszerek, a növényvédelem és az állategészségügy kérdései
vel. A biotermelés egy olyan új gazdálkodási rendszer, amelynek agrár-közgazdasági 
oldalról való feldolgozása még nem történt meg.

5.1.1.2. 2000. május 30.

Napirend
Közös ülés a Magyar Agrár-közgazdasági Egyesülettel
Hajdú Istvánné-Lakner Zoltán: Az élelmiszeripar gazdaságtana (Mezőgazdasági
Szaktudás Kiadó, Budapest. 569 o.) című tankönyv megvitatása.

5.1.1.3. 2000. július 4.

Napirend
A Bizottság áttekintette az MTA Doktora címmel kapcsolatos kérdéseket.
Zártkörű ülés
Jelen voltak: Dimény Imre, az MTA rendes tagja

Németi László, az MTA Doktora
Lőkös László, az MTA Doktora
Mészáros Sándor, az MTA Doktora
Kiss Károly, az MTA Doktora 
Szűcs István, az MTA Doktora

A Bizottság az Akadémiáról szóló Trv-hez és az Osztály Doktori szabályzatához 
kapcsolódva elkészítette a szakterület sajátosságaihoz igazított MTA Doktora cím meg
szerzésének követelmény-rendszerét. Elfogadásra, illetve tudomásulvételre az osztály
nak megküldte. Ezen túlmenően fontosnak tartotta áttekinteni a konkrét procedúrához 
tartozó néhány olyan alapelvet, amelyet (a követelményrendszert értelmezendő) a 
Szakbizottság érvényesíteni fog.
• Az Agrárosztály szigorú mérce szerint (elsősorban az impakt faktorokra alapozva) 

ítéli meg a Jelölteket. Ez az agrár-közgazdaságtan szempontjából hátrányos a tu
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dományterület sajátossága miatt. Az agrár-közgazdasági szakterületen gyakorlati
lag nincsen olyan nemzetközi folyóirat, amely impakt faktorral rendelkezik. A ré
gebbi időkben nem is fogadtak el olyan tanulmányokat, amelyek a szocialista gaz
daság üzemgazdasági vagy agrárgazdasági problémáival foglalkozott, függetlenül 
annak tudományos értékétől. Ezért e szakterületen a tudományos teljesítményt első
sorban a társadalom-tudományokra jellemző minősítési rendszerhez hasonlóan le
het reálisan megítélni. Ettől függetlenül az Osztály struktúrában kialakított ismert
ségi alapértékszám a Bizottság szakterületén is irányadó.

• A procedúra lefolytatására csak azok a személyek induljanak, akik valóban komo
lyan felkészültek az MTA Doktora cím elnyerésére.

• A 10-es ismertségi alapértékszám csak tájékoztató jellegű, semmi garanciát nem 
tartalmaz az eljárás sikerére vonatkozóan.

• Az agrár-közgazdaság területén is legalább egy (utolsó 5-10 évben) íródott önálló 
könyve legyen a pályázónak, amit lehetőleg monografikus jellegű feldolgozás ala
poz meg.

• Fontos a szakmában való ismertség, és elismertség: neve legalább egy tématerület
hez erősen kapcsolódjon.

• A Bizottság nem tartja szerencsésnek a két vagy több szerzős doktori cselekmé
nyeket, ezért azokat csak kivételes esetben támogatja.

• Előtérbe kell állítani a fiatalítást, de ez nem mehet a tudományos igényesség rová
sára.

• A nyelvismeret különösen jelentős.
• Külön hangsúlyt helyezzünk a 10 kiemelt publikáció minősítésére.

Állásfoglalások
a) A Bizottság elnöke vegye fel a kapcsolatot Sólymos Rezső osztályelnök-helyettes 

úrral, és kérje ki az Osztály véleményét a beadott bizottsági követelményrendszerről.
b) Az első őszi bizottsági ülésen az Elnök ismertesse jelen emlékeztető tartalmát.

5.1.1.4. 2000. október 10.

Közös ülés a Magyar Agrár-közgazdasági Egyesülettel

Napirend
1. Az agrár-közgazdaság tudományterületi besorolásának kérdései.

Előadó: Szabó Gábor
2. Az agrár-közgazdasági tudományterület kutatási prioritásai. 

Előadó: Szűcs István

A lefolytatott viták lényegének ismertetése, állásfoglalások

1. Témakör
A multidiszciplináris jellegből adódó sajátosságok miatt közismert tény, hogy a 

Magyar Tudományos Akadémián belül az agrárökonómia tradicionálisan az Agrártu
dományok Osztályához tartozik. A szerves kapcsolódás a Tudományos Minősítő Bi
zottság időszakában az Agrárökonómiai Szakbizottság révén működött, jelenleg pedig 
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az Agrár-közgazdasági Bizottságon keresztül valósul meg. Fontos megjegyezni, hogy 
a TMB-s időszakban az Agrárökonómiai Bizottságnál védők a mezőgazdasági és a 
közgazdaság-tudomány kandidátusai és doktorai egyaránt lehettek, lényegében a jelöl
tek kérésének megfelelően. Ez a választási lehetőség az új rendszerben okafogyottá vált, 
hiszen az MTA Doktori Tanácsa az MTA Doktora címet adományozza, tudományterü
leti és tudományági megjelölés nélkül.

Az Országos Tudományos Kutatási Alap (OTKA) rendszerében az agrárökonómia 
szintén az agrártudományokhoz lett sorolva, az ilyen témájú pályázatokkal a IV. sz. 
Zsűri foglalkozik.

A Magyar Akkreditációs Bizottság (MAB) keretén belül az agrár-közgazdasági 
jellegű pályázatokkal a Közgazdasági és a Mezőgazdasági Bizottságok egyaránt fog
lalkoznak, a MAB vezetői mindkét bizottság véleményét kikérik.

A Széchenyi Professzori Ösztöndíj (SZPÖ) pályázatainál az agrárökonómiai jelöl
tek megmérettetése kezdetben az agrártudományok körében történt, majd ez a feladat 
a közgazdaság-tudományokhoz lett átcsoportosítva.

A fiatalok számára kiírt Bolyai János Kutatási ösztöndíjra irányuló agrárökonó
miai pályázatokat, szintén az MTA Agrártudományi Osztályához kell benyújtani.

Mindezek előrebocsátásával a Bizottság megvizsgálta az Akkreditációs Bizottság 
által elkészített új tudományági besorolást, amelynek elkészítése során Bizottságunk
tól véleményt nem kértek. Ebben az új tudományági besorolásban az agrártudományok 
területén az agrár-közgazdaságtan nem került megnevezésre. Ugyanakkor ismeretes, 
hogy az agrár-közgazdaságtannak mind az EU-tagországokban, mind Amerikában, 
mind pedig Magyarországon önálló szövetségei vannak, továbbá nemzetközi szövet
ségei is működnek.

A helyzet tisztázására a Bizottság ad hoc bizottságot hozott létre, amely a Bizott
ság állásfoglalását - miszerint az agrár-közgazdaságtan tudományágként szerepeljen - 
hivatott kidolgozni, és azt - az FVM-mel és az OM-mel is véleményeztetve - az Aka
démia elnökének juttassa el. Tagjai a következők;

Elnök: Szűcs István
Tagok: Búzás Gyula

Forgács Csaba
Magda Sándor
Nemessályi Zsolt
Szabó Gábor

2. Témakör
A témakör tárgyalása az első téma igen hosszú időt igénylő élénk vitája miatt a 

Bizottság következő ülésére elhalasztásra került.

5.1.2. Nagyrendezvények

Az MTA millenniumi rendezvényeinek sorában a Bizottság az agrárgazdaság 
történeti fejlődését, főbb arculatainak bemutatását reprezentáló előadás megtartásával 
vett részt.
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5.1.3. Vitaülések és ezek tárgya

A vitaülés ideje: 2000. november 3-4.
helye: Debreceni Egyetem Agrártudományi Centrum Agrárgazdasági 

és Vidékfejlesztési Intézet
témaköre: A térségfejlesztés vezetési és munkaszervezési összefüggései

A vitaülés során három téma került megvitatásra. Ezek a következők:
• A térségfejlesztés vezetési és szervezetfejlesztési összefüggései.
• A térségfejlesztés szervezési és munkaszervezési vonatkozásai.
• A térségfejlesztés közgazdasági (ökonómiai, agrárgazdasági) alapjai.

A nemzetközi részvétellel lezajlott vitaülésen közel 60 előadás hangzott el az 
előzőekben említettek szerint szervezett három szekcióban. Az előadások után először 
szekciónként, majd pedig a jelenlévők teljes körével élénk vita, eszmecsere zajlott le.

5.1.4. Közreműködés az MTA Doktora cím elnyerésében

A Bizottság kidolgozta és „az MTA Doktori Szabályzata”, valamint „az MTA 
Agrártudományok Osztályának az MTA Doktora tudományos cím megszerzéséért in
dított eljárásban való közreműködését szabályozó ügyrendje” anyagaival egységes 
szerkezetbe foglalva kiadta az Agrár-közgazdasági Bizottság tudományterületi jellem
zőinek megfelelő, az MTA Doktora cím elnyeréséhez előírt követelményeket. Ezt az 
anyagot a Bizottság eljuttatta az MTA vezetésének, az Agrártudományok Osztálya tit
kárának, az Osztály többi bizottságainak, továbbá a Bizottság tagjainak és az eljárás
ban esetleg érdekelt személyeknek.

5.1.5. A bizottsághoz tartozó MTA köztestületi tagok és a bizottság 
kapcsolatai

A Bizottság kiszélesítette és színesítette kapcsolatait a köztestületi tagokkal. En
nek során több köztestületi tag vagy tagok által írott fontosabb könyveket és szakcik
keket megtárgyalta. Ezáltal rendszeressé tette ezen anyagok tudományos megvitatását. 
A Bizottság felajánlotta, hogy a jövőben a készítésre tervezett jelentősebb publikációk 
témavázlatáról, tartalmáról tudományos célkitűzéséről előzetes véleményt kialakítva 
segíti a szerzőket.

5.1.6. Külföldi meghívottak és a külföldi vendégek látogatásának 
eredményei

A Bizottság közreműködött Stanley Johnson akadémiai székfoglaló előadásának 
megszervezésében és lebonyolításában.
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5.1.7. Jelentősebb publikációk (könyvek) felsorolása

A Bizottság tudományterületén 2000-ben a következő fontosabb könyvek jelen
tek meg:
• Szénay László - Villányi László (szerk.): Agrárgazdaságtan
• Hajdú Istvánná - Lakner Zoltán (szerk.): Az élelmiszeripar gazdaságtana
• Lőkös László: A világ mezőgazdasága
• Hajós László (szerk.): Mezőgazdasági alapismeretek
• O-F. van Bekkum - G. van Dijk (szerk.) [magyar kiadás: Hajós László (szerk.) - 

Janata Vilmos (ford.)]: Mezőgazdasági szövetkezetek az Európai Unióban
• Kozári József (szerk.): Szaktanácsadás a mezőgazdaságban
• Benkő János: Logisztikai tervezés (mezőgazdasági alkalmazásokkal)
• Búzás Gyula - Nemessályi Zsolt - Székely Csaba (szerk.): Mezőgazdasági üzemtan I.
• Kovács Ferenc - Dimény Imre - Szűcs István: A halmozottan hátrányos térségek 

fejlesztési lehetőségei

5.1.8. Kitüntetések, elismerések az év folyamán

A Szent István Egyetem Gödöllői Egyetemi Tanácsa „Doctor Honoris Causa” ki
tüntetését vette át:

Enese László

A Lengyel Köztársaság Mezőgazdasági és Falufejlesztési Minisztériumának „A me
zőgazdaság fejlesztéséért” kitüntetését vette át:

Hajós László

5.1.9. Kapcsolatok a hazai és külföldi kutatási, oktatási intézményekkel

A Bizottság szoros kapcsolatokat ápol a hazai egyetemek agrár-felsőoktatásban 
tevékenykedő következő karaival:
• Debreceni Egyetem, Agrárcentrum
• Kaposvári Egyetem, Allattudományi Kar
• Kecskeméti Főiskola, Kertészeti Főiskolai Kar
• Nyíregyházi Főiskola, Műszaki és Mezőgazdasági Főiskolai Kar 

Gazdaságtudományi Kar
• Nyugat-Magyarországi Egyetem, Erdőmérnöki Kar

Faipari Mérnöki Kar
Földmérési és Földrendezői Főiskolai Kar
Közgazdaságtudományi Kar
Mezőgazdaság-tudományi Kar

• Szegedi Tudományegyetem, Mezőgazdasági Főiskolai Kar
Élelmiszeripari Főiskolai Kar
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• Szent István Egyetem, Gödöllő, Állatorvos-tudományi Kar 
Élelmiszer-tudományi Kar 
Gazdálkodási és Mezőgazdasági Főiskolai Kar 
Gazdaság- és Társadalomtudományi Kar 
Gépészmérnöki Kar 
Kertészettudományi Kar
Mezőgazdaság- és Környezettudományi Kar
Tájépítészeti, -védelmi és -fejlesztési Kar

• Tessedik Sámuel Főiskola, Mezőgazdasági Főiskolai Kar
Mezőgazdasági Víz- és Környezetgazdálkodási Főiskolai Kar

• Veszprémi Egyetem, Georgikon Mezőgazdaságtudományi Kar

Továbbá: Közgazdasági és Államigazgatási Egyetem.

Külföldi egyetemek:
• IOWA State University
• Kansas State University
• Justus Liebig Universitát, Giessen
• Wageningense Landbouwuniversitet
• Universitát für Bodenkulture, Wien
• Slovenska Pol’nohospodarska Univerzita, Nitra

Főbb kutatóintézetek:
• Agrárgazdasági Kutató és Informatikai Intézet
• Institut für Agrarentwicklung Mittel- und Osteuropa, Halle/Saale

5.1.10. Egyebek

A Bizottság 2001-ben kiemelten tervezi az alábbi tématerületek megvitatását:
• Az agrár-közgazdasági kutatások prioritása.
• Az agrár-közgazdaság tudományi besorolásának rendezése.
• Az agrár-gazdaság jövedelmi pozíciója.
• Az agrár-gazdasági átalakulás tapasztalatai.
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5.2. AGRÁR-MŰSZAKI BIZOTTSÁG

5.2.1. A bizottsági ülések idejének, tárgysorozatának, a lefolytatott viták 
lényegének ismertetése, állásfoglalások

5.2.1.1. 2000. március 30. FVMMűszaki Intézet, Gödöllő

Napirend
1. A magyar mezőgazdaság gépesítésének fejlesztése

Előadó: Fenyvesi László
Opponensek: Balogh Csaba

Papócsi László
Sziráki András

2. Beszámoló a 2000. januári XXIV. K+F Tanácskozás munkájáról 
Előadó: Tóth László

3. Egyebek

A napirendi pontok tárgyalása előtt Szendrő Péter értékelte a Mezőgazdasági 
Technika 1999. évi nívódíj versenyét, amelynek győztese Tóth László lett. Dimény 
Imre gratulált az FVM Műszaki Intézet újonnan kinevezett igazgatójának Fenyvesi 
Lászlónak.

Az első napirendi pont keretében széles körű vita bontakozott ki a hazai mező
gazdasági gépfejlesztés céljáról, megvalósítási lehetőségekről. A vitában résztvevők 
nagy száma is bizonyítja a téma fontosságát (Antos G., Hajdú J., Husti L, Vér Sz., 
Wachtler 1., Jóri J. I.). Az előterjesztés főbb fejezetei: alapanyag-termelés, gépgyártás 
(hazai traktorgyártás?), a mezőgazdasági termelés műszaki ellátottsága, a mezőgazda
sági gépellátás, a gépesítést támogató rendszerek, javaslatok (informatika, gépgyártás, 
információ). Végeredményben megállapításra került, hogy az anyag pozitív, korszerű 
szemléletű, de rendeltetését tisztázni kell (kormányzat, ipar, kereskedelem). Az elő
terjesztés tulajdonképpen stratégiai célú, de gépesítési stratégiát csak az agrárpolitikai 
stratégia ismeretében lehetne készíteni, amelyet azonban még nem ismerünk.

A második napirendi pont keretében beszámolót hallgattunk a XXIV. K+F Ta
nácskozásról. Megállapítást nyert, hogy a tanácskozás a célját elérte, hiszen a legfris
sebb kutatási eredményekről megfelelő számú és színvonalú beszámolót hallgattunk. 
Érdekesség, hogy a hazai témák száma kismértékben csökken, ugyanakkor nő a kül
földieké. A hazai fejlesztési eredmények külföldi terjesztése céljából 23 anyagot foga
dott el a Hungárián Agricultural Engineering szerkesztő bizottsága.

A harmadik napirendi pont keretében megvitatásra került a 2000. év munka
tervi javaslata.
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5.2.1.2. 2000. május 4. Szent István Egyetem, Gödöllő

Napirend
1. A vevőszolgálat fejlesztésének elvi alapjai és gyakorlati teendői

Előadó: Husti István
Korreferálók: Antos Gábor

Vermes Pál
2. Tájékoztató a Szent István Napok előkészületeiről

Előadó: Kocsis Károly
3. Egyebek

A napirendi pontok tárgyalása előtt Szendrő Péter rövid tájékoztatást adott a 
Szent István Egyetemről a szakterület jelenlegi problémáiról, és felhívta a figyelmet a 
mezőgazdasági gépészmérnökképzés számára készített új tankönyv, a Mezőgazdasági 
Gépszerkezettan megjelenésére.

Az első napirendi pont keretében élénk vita alakult ki a vevőszolgálat jelentősé
géről és teendőiről (Dimény I., Hajdú J., Wachtler I., Tóth L.).

A tárgyalt téma jelentőségét és időszerűségét a Bizottság abban látja, hogy a ma
gyar mezőgazdasági szervezetek termelőeszközökkel - azon belül is elsősorban gé
pekkel - való ellátása kapcsán mindig is neuralgikus területnek számított a vevő
szolgálati ellátás. Ha lehet, ez az utóbbi esztendőkre vonatkoztatva még inkább igaz. 
Okozza ezt:
• Egyfelől az, hogy termelő-szolgáltató vállalkozásaink jelentős részének pénzügyi 

helyzete oly mértékig leromlott, hogy sokszor még a legelemibb fejlesztések pénz
ügyi feltételei is csak nagy erőfeszítésekkel biztosíthatók (nem egy esetben még 
úgy sem!). Magától érthető, hogy ilyen helyzetben az eszközt beszerző, beruházó 
vállalkozó alaposabban megnézi, hogy mire költi a pénzét, illetve érzékenyebben 
reagál arra, hogy mit kap a pénzéért cserébe.

• Másfelől az, hogy a termelőeszköz-kereskedelemben a korábbiakhoz képest igen 
sokszínűvé vált a kínálati oldal. A matuzsálemi korú használt „nyugati”, vagy bi
zonytalan származású „keleti” gépeket forgalmazó vállalkozások éppúgy lehettek 
sikeresek a piacon, mint a legkorszerűbb gépcsodákat kínálók. Ebben a helyzetben 
élesen vetődik fel az eladott géphez tartozó pótszolgáltatások kérdése, mint diffe
renciáló tényező.

A második napirendi pont keretében tájékoztatást hallgattunk meg az idén első 
ízben megrendezésre kerülő Szent István Napok tervezett programjáról:
- Szent István Nyári Egyetem
- Tudományos tanácskozások
- Tanszéki bemutatók/nyílt napok
- Szántóversenyek
- Kulturális/sport rendezvények

A harmadik napirendi pontban több bejelentés hangzott el, amelyek közül leg
fontosabb a Szent István Egyetemen 2000. október 15-én megrendezésre kerülő „50 éves 
a Mezőgazdasági Gépészmérnöki Kar” emlékülés.
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5.2.1.3. 2000. június 2. Szolnoki Mezőgép Vállalat, Szolnok

Napirend
1. A Szolnoki Farm Show megtekintése
2. Tájékoztató a Szolnoki Mezőgép Rt. új üzletpolitikájáról

Előadó: Palotai Tamás, vezérigazgató
3. Egyebek

A második napirendi pont keretében elhangzott beszámoló szerint a Szolnoki 
Mezőgép Rt. a változások után is tartja vezető helyét a hazai mezőgépgyártásban. (4,4 
Mrd Ft forgalom, 1130 fő, 80% export, 33% saját fejlesztés, 67% európai kooperáció.) 
A cég új küldetés politikája (a vevőközpontúság, minőség-költség egyensúly, piaci ér
ték állandó növelése) megköveteli a folyamatos továbbképzést és az egységes vállalat
irányítási rendet.

A beszámolót követő vitában (Lóri J. L, Dimény I., Husti I., Beke J., Patay 1., 
Láng Z., Sziráki A., Fülöpp G., Tóth L.) arra kerestünk választ, hogy milyen módsze
rek, tevékenységek szükségesek ahhoz, hogy a mezőgépgyártás globalizációs hatásai 
mellett a Szolnoki Mezőgép Rt. megtarthassa (uralhassa) hazai piacvezető szerepét, 
illetve növelhesse részesedését a nemzetközi munkamegosztásban.

A harmadik napirendi pont keretében elnökünk megköszönte a meghívást és 
vendéglátást. Megemlítette, hogy a szántóföldi bemutatón kevesebb kiállítót és új 
terméket lehetett látni. Felhívta a figyelmet a közös pályázatokban rejlő K+F lehető
ségekre.

5.2.1.4. 2000. október 19. SZTE Szegedi Élelmiszeripari Főiskolai Kar, Szeged

Napirend
1. A mérnökképzés fejlesztése a SZÉF Karon

Előadó: Szabó Gábor
2. Az élelmiszeripar strukturális változásai

Előadó: Balogh Sándor
3. Gyakorlati oktatóhelyek (laborok) megtekintése

Bemutatja: Szabó Gábor
4. Egyebek

Az első napirendi pont keretében tájékoztatást kaptunk a Szegedi Tudomány
egyetemen létrehozott Agrárcentrumról, az Élelmiszeripari Főiskolai Kar működésé
ről. Az egyetemi integráció keretében működő tudományos műhelyek önállósága iránti 
igény s ezen belül az agrár-felsőoktatás helyzetének megerősítése egyértelmű köve
telményként került megfogalmazásra, amelyet a következő állásfoglalás szemléltet.

A Magyar Tudományos Akadémia Agrármüszaki Bizottsága 2000. október 19-én 
Szegeden, a Szegedi Tudományegyetem Élelmiszeripari Főiskolai Karán tett látogatása 
során áttekintette a felsőoktatás, ezen belül az agrár-felsőoktatás helyzetét. Az érte
kezlet az intézményi képviselők beszámolói alapján sajnálattal állapította meg, hogy a 
felsőoktatásban továbbra is hiányoznak azok az invesztíciók, amelyek hosszú távon 
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biztosítanák az intézmények fejlődését, vagy legalább az elért pozíciók megőrzését. 
A felsőoktatás átalakítása különös hangsúlyt ad a fejlesztési programok szükségessé
gének, amelyek végrehajtása több okból elodázhatatlan.
1. A felsőoktatási intézmények döntő többségét az átalakítás (integráció) labilis gazda

sági viszonyok között érte, amelynek elsődleges oka az alulfinanszírozottság. Az át
szervezés költségeit az érintett intézmények képtelenek előteremteni, a forráshiány 
csak központi támogatással szüntethető meg.

2. A felsőoktatás tömegesítése minőségromlás nélkül nem képzelhető el, csak pótlóla
gos befektetésekkel.

3. Amennyiben elfogadjuk, hogy a felsőoktatás stratégiai ágazat, minden egyéb szem
pont nélkül is kiemelt kezelése szükséges.

Az MTA AMB vezetősége úgy látja, hogy a magyar felsőoktatás versenyképes
ségének megőrzése érdekében halaszthatatlanul fel kell gyorsítani a felsőoktatás fej
lesztési programját, elsősorban a biztonságos, minőségi működés feltételeinek bizto
sításával és az intézményfejlesztési tervek alapján a megfelelő beruházási források 
rendelkezésre bocsátásával.

A második napirendi pontban az élelmiszeripar kedvezőtlen strukturális válto
zásairól kaptunk áttekintést. Az élelmiszeripar új termékeinek 90%-a a multinacionális 
óriáscégek leányvállalataitól származik, de sajnálatos módon ezek között sincs origi
nális termék. A hazai élelmiszerfogyasztás színvonala a hetvenes évek szintjére esett 
vissza. Ugyanakkor az agárszektor exportjában is visszaszorult az élelmiszer aránya 
(1990-98 között 16,8%-ról 8,2%-ra). A beszámolót követő vita az élelmiszeripar és a 
Kar közötti együttműködést értékelte (Hajdú J., Láng Z., Wachtler L, Fekete A., 
Bölöni Patay I., Dimény L). Megállapítást nyert, hogy a multinacionális cégekkel 
sikerült jó kapcsolatot kialakítani, amely elsősorban szakmai, s nem financiális.

5.2.1.5. 2000. december 16. Nyugat-Magyarországi Egyetem, Sopron

Napirend
1. Faragó Sándor dékán köszöntője
2. Az erdőgazdaság gépesítésének helyzete, fejlesztési lehetőségei

Előadó: Horváth Béla
3. Energetikai faültetvények és gépesítési lehetőségük

Előadó: Marosvölgyi Béla
4. Kovács Jenő 10 éves

Köszönti: Faragó Sándor
5. Egyebek
6. A Dr. Káldy József Erdőgépfejlesztö Központ megtekintése

Vezeti: Horváth Béla

Az MTA Erdészeti Bizottságával közösen szervezett ülés vitájáról (Dimény L, 
Neményi M., Sitkéi Gy., Sólymos R., Szüle Zs., Soós P., Kovács J.) és az elfogadott 
állásfoglalásról az MTA EB beszámolója ad tájékoztatást.
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5.2.1.6. 2000. december 21. Szent István Egyetem, Gödöllő

Napirend
1. A szőlőtermesztés gépesítésének helyzete és a fejlesztés lehetőségei 

Előadó: Wachtler István
2. Az újjáalakult magyar szántóverseny mozgalom tapasztalatai (1994-2000) 

Előadó: Jóri J. István
3. Tájékoztató a XXV, (2001 januári) K+F tanácskozás előkészületeiről 

Előadó: Tóth László
4. Egyebek

A napirendi pontok tárgyalása előtt elnökünk köszöntötte a Darányi Ignác Díjat 
nyert Csermely Jenőt és az Akadémiai Szabadalmi Díjat nyert Vas Attilát. Szendrő 
Péter rövid tájékoztatást adott a Szent István Egyetem első éves működéséről, majd 
felhívást fogalmazott meg az Agrár-Műszaki Bizottság köztestületi taglétszámának 
növelése érdekében (2001 első félévében minden minősített kollégát meghívunk a Bi
zottság ülésére).

Az első napirendi pont keretében elhangzott előadás szerint a szőlőágazat állo
mánya öregszik és csökken, ezért feltétlen fejlesztésre szorul, annak ellenére, hogy a 
telepítés költsége rendkívül nagy (3-7 MFt/ha).

Az ültetvények mérete és szerkezete előnytelen képet mutat. Döntő többségű 
(92%) az 1-2 ha területű ültetvény. A sortávolság viszont a kedvezőnek ítélt <2 m he
lyett 2,4-3,0 m (29%), illetve 3,0-3,5 m (51%). Mindezek és a vitában (Dimény L, Sit
kéi Gy., Láng Z, Hajdú J.) elhangzottak alapján a közeljövő feladatait az alábbiak 
szerint lehet megfogalmazni: 
- sortáv kiválasztás, 
- üzemméret fejlesztés (összevonás, integráció), 
- K+F növelés, 
- humán fejlesztés (szakoktatás), 
- hazai gépgyártás (pl. kézi szerszámok).

A sikeres fejlesztés támogatása érdekében ad hoc bizottságot neveztünk ki: 
(Wachtler L, Láng Z., Hajdú J.), akik a hegyközségi vezetőkkel történt konzultáció 
után megfogalmazzák a gépesítési feladatokat.

A második napirendi pont keretében tájékoztatást hallgattunk meg a Magyar 
Szántóverseny Szövetség működéséről, amely Bizottságunk 1994. évi állásfoglalása 
alapján alakult meg és szervezi a hazai szántóverseny mozgalmat.

A kezdeti meghívásos versenyek után napjainkban már az egész országra kiter
jedő mozgalom, a mennyiséget tekintve sikeres pályát futott be. (2000-ben 9 körzeti 
versenyen és az országos döntőn több mint 300 részvevő.) A hazai versenyek mellett 
bajnokaink részt vesznek a váltvaforgató ekés szántás Európai Bajnokságán és a 
mindkét kategóriát magában foglaló Világbajnokságon. A verseny mozgalom sikeres 
működtetéséhez alapot ad a Földművelésügyi és Vidékfejlesztési Minisztérium pályá
zati rendszere, a „Szántóverseny” alapítvány és a szponzori háttér.
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A minőségi talaj művelés és növénytermesztés alapját biztosító mozgalmat állás
foglalásunk alapján az Agrár-Műszaki Bizottság továbbra is támogatja.

A harmadik napirendi pont keretében tájékoztatást kaptunk a XXV. K+F Ta
nácskozás előkészületeiről. Megállapítást nyert, hogy a tanácskozás sikeres lebonyo
lításához mind a szakmai, mind az anyagi háttér biztosított.

5.2.2. Nagy rendezvények

Bizottságunk K+F tanácskozása minden év januárjában kerül megrendezésre.

A tanácskozás a meghirdetett programnak megfelelően zajlott le.
A rendezvény helye: Gödöllői Agrártudományi Egyetem Mezőgazdasági Gépész

mérnöki Kar előadó és szemináriumi termei.
Az ez évben 24. alkalommal megrendezett tanácskozást a korábbi évek gyakor

latának megfelelően a Szervező Bizottság 1999. év májusában hirdette meg a kiemelt 
témakörök megjelölésével.

A beérkezett előadásoknak megfelelően 8 témakör vált megrendezhetővé, s így a 
munka a későbbiekben 8 szekcióban folyt.

A szervezéssel kapcsolatos tapasztalatok
A szervező bizottsághoz beérkezett 179 téma közül, az előadók kérésének és a 

későbbi konzultációknak megfelelően 85 előadásként hangzott el.
Az intézmények meghívták külföldi együttműködő és testvérintézeteiket is, és így 

32 külföldiek által bejelentett téma szerepelt, melyek közül 14 előadásként hangzott el 
a szekciókban.

A tanácskozáson összesen 400-450 fő vett részt (a plenáris ülésen 350 fő). Egy- 
egy szekcióban a látogatók száma 30-80 között változott. Egyes kiemelt és aktuális 
témacsoportoknál 60-80 fő végig kitartott a szekció előadásai során és aktívan részt 
vett a vitában is.

A tanácskozás előadásainak színvonala általában megfelelő volt, azonban érzé
kelhető volt a kutatás anyagi forrásainak beszűkülése. Örvendetesen ez évben is sok 
fiatal doktorandusz és PhD hallgató mutatta be kutatási eredményeit.

Külön szekcióban biztosítottunk lehetőséget az elméleti témák előadói részére, 
ahol főként OTKA és nemzetközi együttműködésben folytatott kutatások eredményei
ről számoltak be.

A tanácskozás szekció elnökei 27 előadást tartanak alkalmasnak a Hungárián Agri- 
cultural Engineering 13. száma részére megjelentetés céljából. E periodika 200 példány
ban külföldön kerül elhelyezésre társintézetek könyvtáraiban és a nagy információs 
központokban.

A tanácskozás idejére megjelent az 1999. évi előadások gyűjteményes kiadása.
A tanácskozás időpontjára az előadások rövid, 10 soros összefoglalói magyar, il

letve angol nyelven gyűjteményesen az érdeklődök rendelkezésére álltak.
A beszámolók és személyes konzultációk során kapott információk alapján: a ta

nácskozás összességében eredményesnek ítélhető, a szekciókban élénk viták alakultak 
ki, amelyek folytatódtak a kiállított poszterek előtt is.
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A szakember találkozón 180 fő vett részt, s a szervező bizottságnak örömére szol
gált, hogy ott a külföldi előadók szinte teljes számban megjelentek.

A rendezéshez összességében 1,7 millió forint volt szükséges.
A kiadások és a bevételek egyensúlyban vannak, köszönhetően annak, hogy a kol

légák nagy része a szervezési munkákat ellenszolgáltatás nélkül végezte.
A bevétel és az állandó kiadások közötti különbséget az FVM Műszaki Intézet és 

a SZIE Gépészmérnöki Kara saját költségvetéséből finanszírozta.

5.2.3. Jelentősebb publikációk (könyvek)

Tóth L. (szerk.): Szálastakarmányok betakarítása, tárolása és etetése. Mező
gazdasági Szaktudás Kiadó

Husti I. (szerk.): Beruházási kézikönyv. Műszaki Kiadó
Sembery P. (szerk.): Minőségbiztosítás az agrárgazdaságban. Műszaki Kiadó
Szendrö P. (szerk.): Mezőgazdasági Gépszerkezettan. Mezőgazdasági Szaktudás

Kiadó, Hungárián Agricultural Engineering 13/2000.
A K+F Tanácskozás 26 előadásának szerkesztett változata 
angol nyelven

5.2.4. Kitüntetések, elismerések

Tóth László: 
Jóri J. István: 
Csermely Jenő: 
Vas Attila: 
Szendrő Péter:

Mezőgazdasági Technika Nívódíj 
Szabó Gusztáv Díj (MAE) 
Darányi Ignác Díj
Akadémiai Szabadalmi Nívódíj
Gábor Dénes Díj

5.2.5. Kapcsolatok a hazai és a külföldi kutatási, oktatási intézményekkel

Az Agrár-Műszaki Bizottság a következő hazai oktatási és kutatási intézmények
kel tart közvetlen kapcsolatot:

Budapesti Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem, Budapest
Szent István Egyetem, Gödöllő
Debreceni Egyetem, Debrecen
Szegedi Tudományegyetem, Szeged
Kaposvári Egyetem, Kaposvár
Veszprémi Egyetem, Keszthely
Nyugat-Magyarországi Egyetem, Sopron-Mosonmagyaróvár
FVM Műszaki Intézet, Gödöllő
Nyíregyházi Főiskola, Nyíregyháza
Tessedik Sámuel Főiskola, Szarvas

A külföldi kutatási, oktatási intézményekkel Bizottságunk tagjain keresztül tartjuk a 
kapcsolatot. Ezek felsorolásától a terjedelmi korlátokra tekintettel eltekintünk.
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5.2.6. Az erdőgazdaság gépesítésének helyzete, fejlesztési lehetőségei

Horváth Béla, egyetemi tanár, intézetigazgató
NYME, Erdömérnöki Kar, Erdészeti-Műszaki és Környezettechnikai 
Intézet, Sopron

Bevezetés
Az Magyar Tudományos Akadémia Agrár-Műszaki Bizottsága legutóbb 1996-ban 

foglalkozott az erdőgazdasági gépesítés kérdésköreivel, alapvetően olyan szempont
ból, hogy a MEFI Rt. fennmaradását segítheti-e és hogyan történjen az erdészeti gép
fejlesztésbe, gyártásba történő bekapcsolódás. A MEFI Rt. sorsa azóta sajnos az is
mert módon alakult, van azonban néhány olyan működő erdészeti gép, amelynek fej
lesztése ott történt és gyártása más helyeken ma is folyik.

Az Magyar Tudományos Akadémia Erdészeti Bizottsága - ha nem is bizottsági 
ülésekhez kötődően - de folyamatosan figyelemmel kísérte az elmúlt időszakban az 
erdészeti gépesítés helyzetét, fejlődését.

Magyarországon az érdemi erdészeti gépesítés az 1950-es években kezdődött, és 
a fejlődés egyes jellemző gépek megjelenésén keresztül mérhető le, nevezetesen:

- az ötvenes években jelentek meg a motorfűrészek és az akkori színvonalnak 
megfelelő univerzális traktorok a munkagépeikkel;

- a hatvanas években a csörlős vonszolók;
- a hetvenes években pedig a többcélú erdészeti gépek.

Ez az állapot a nyolcvanas évek elején nagyjából szinten maradt, azaz jellemző 
volt az időszak színvonalának megfelelő műszaki állapotú motorfűrészek, univerzális 
traktorok, csörlős vonszolók és többcélú gépek alkalmazása. Elmondható tehát, hogy 
Magyarországon az 1980-as évek elejére az ország teherbíró képességéhez igazodó, és 
az európai színvonalhoz is jól közelítő gépesítés (gépállomány és gépüzemfenntartó 
rendszer) alakult ki. Az országban az 1980-as évek második felétől zajló politikai 
változások a gazdaságot, ezen belül az erdőgazdálkodást sem hagyták érintetlenül. Az 
erdőgazdálkodáson belül elindult változások a gépesítésre negatívan hatottak, gépbe
ruházások és felújítások maradtak el, ami mennyiségi csökkenést és a működtetett 
technika elöregedését eredményezte., valamint ezzel párhuzamosan bekövetkezett az 
addig jól működő gépüzemfenntartó rendszer, a műszaki erdészetek hálózata nagyobb 
részének leépülése. Mindemellett a korábban jól működő hazai erdészeti gépgyártás 
szinte teljesen leállt, holott számos olyan gépet gyártott, amelyek beváltak, s viszonya
inkra alkalmasak voltak (pl. különböző erdőművelési gépek, néhány fahasználati gép).

Napjainkra e negatív folyamatok megálltak, sőt már bizonyos mértékű pozitív 
elmozdulás is tapasztalható. Az 1990-es évek közepétől, a Nyugat-Magyarországi 
Egyetem Erdészeti-Műszaki és Környezettechnikai Intézetének Géptani Tanszéke, az 
Országos Erdészeti Egyesület Gépesítési Szakosztálya, az Alföldi Erdőkért Egyesület 
Műszaki Szakbizottsága és több erdészeti rt. tevékenységének köszönhetően a mély
pontról lassú elmozdulás tapasztalható. Az erők azonban még eléggé szétforgácsoltak, 
és nem mindig teszik lehetővé az optimális megoldásokat az erdészeti gépesítések mű
szaki fejlesztésében, illetve a hazai erdészeti gépgyártásban.
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A gépesítést befolyásoló tényezők
A gazdasági és társadalmi fejlődés ütemével és színvonalával együtt változnak az 

erdőkkel szemben támasztott igények, melyek kielégítése érdekében napjainkban egy
re inkább a természetközeli, fenntartható (tartamos) erdőgazdálkodás kritériumai ér
vényesülnek, melyek hosszú távú célként is definiálódnak. A természetközelség alap
vetően az erdők életébe történő minimális mértékű beavatkozást jelenti, mely elvárás 
teljesítése egyértelműen kihat a gépesítésre is. Hatása azonban nem jelenti, jelentheti 
azt, hogy az eddig elért technikai szintet visszafejleszteni lenne szükséges, mint azt 
egyes kutatók néhány évvel ezelőtti előrejelzései megfogalmazták, utalva a kézi mun
ka, illetve az igaerő várható lényegesen nagyobb részarányára. Ilyen irányú „technikai 
fejlesztéssel” nem teljesíthetők sem a minőségi (a minőség hosszú távú fejlesztése 
csak az ökológiai, a technikai és az ökonómiai tényezők harmóniájának megteremtése 
esetén valósítható meg (Sólymos, 1997)), sem a mennyiségi (az egyes szerzők előre
jelzései szerint a következő évtizedekben Magyarországon több százezer ha erdőtele
pítésre nyílik lehetőség, valamint folyamatosan megmarad éves átlagban a 20 ezer ha 
körüli erdőfelújítási kötelezettség) elvárásai az erdőgazdálkodásnak. Összességében 
tehát leszögezhető, hogy a természetközeli erdőgazdálkodás és a modern technika nem 
egymást kizáró kategóriák.

Az ökológiai és ökonómiai elvárások teljesíthetősége nem független a még nap
jainkban is alakuló tulajdonviszonyoktól sem. Az állami tulajdonú erdők mellett Ma
gyarországon is létrejöttek a magán erdőbirtokok, amelyek nagyon eltérő nagyságú 
erdőtulajdonokat jelentenek. A tulajdonszerkezet szintén kihat a gépesítésre is.

A gépesítés jelenlegi helyzete
A gépesítés jelenlegi helyzetét értékelve az állami tulajdonú erdők gépesítéséről 

lehet beszélni, tekintettel arra, hogy a magántulajdonú erdők gépesítésére egységes 
kép még nem alakult ki.

Az állami tulajdonú erdőket az erdészeti részvénytársaságok kezelik. Ezeken be
lül a gépek tulajdon- és üzemeltetési viszonyaira vonatkozóan a következő formák 
jöttek létre:

- rt. tulajdonú és üzemeltetésű gépek,
- rt. tulajdonú, vállalkozói üzemeltetésű gépek,
- vállalkozói tulajdonú és üzemeltetésű gépek.

Vannak erdészeti részvénytársaságok, ahol a három változat közül egyik-egyik 
egyeduralkodó, mondhatni tisztán fordul elő, máshol két- vagy esetleg mindhárom 
változat keveredve található. Az erdőművelési gépeknél némiképpen túlsúlyban van
nak az rt. tulajdonú és üzemeltetésű gépek, a fahasználati gépeknél pedig ellenkező az 
arány.

A gépesítés műszaki színvonalára jellemző, hogy:
- a gépek átlagéletkora a legtöbb kategóriában meghaladja a 10 évet, ami a biz

tonságos munkavégzéshez nem a legnagyobb garancia; továbbá
- az üzemfenntartási háttér jelenlegi állapota sem jelent egyértelmű garanciát a 

viszonylag idős géppark javításához, karbantartásához.
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A hazai erdészeti gépgyártás
Jelenleg Magyarországon mintegy 20 cég foglalkozik erdészeti gépgyártással, 

melyek:
- a különböző adaptereknek,
- az erdősítés ágazati gépei (erdőművelési gépek) jelentős részének és
- néhány fahasználati gépnek (pl. hidraulikus markoló, hasítógép, kihordó, aprító

gép, kérgezögép, tehergépkocsi) a gyártására alkalmasak.

Napjaink erdészeti gépgyártói (közülük fontosabbak: a Bagodi Mezőgép Kft., a 
kaposvári ERDÖGÉP Kft., a győri RÁBA Jármű és Busz Gyártó Kft. és a kaposvári 
KAPOSGÉP Kft.) jelenleg összesen 75 különböző géptípust gyártanak, illetve gyártá
sára vannak berendezkedve. E típusok - melyek között nem szerepelnek az erdőgazda
ságban is használható mezőgazdasági gépek - 29 erdészeti művelet kivitelezésére al
kalmasak.

A hazai erdészeti gépgyártás folyamatos fejlesztése mindenképpen szükséges, mert 
a hazai gyártású gépek lényegesen jobb ökonómiai mutatókkal üzemeltethetők. A hazai 
erdészeti gépgyártás piaci alapokon, de a jelenleginél jobban összehangolt műszaki 
fejlesztési háttér mellett maradhat működőképes. A fejlődés olyan háttér-bázissal kép
zelhető el, amely biztosítja az erdészeti gépesítési terület kutatásának és műszaki fej
lesztésének (K+F tevékenységének) vitelét és összehangolását.

A közeljövő fejlesztési feladatai
Az erdőgazdaság gépesítéséhez kötődően a rövidtávú fejlesztések - a közelmúlt

ban elért eredményekre épülve - alapvetően a természetközeli erdőgazdálkodást hiva
tottak segíteni, nevezetesen:

- konstrukciós gépfejlesztéseket (a hazai erdészeti gépgyártásra alapozottan),
- fejlett külföldi technikák honosítását,
- gépüzemeltetés-fejlesztéseket és
- a gépesítés szervezeti hátterének fejlesztését jelentik.

A konstrukciós gépfejlesztések közül a fontosabbak:
- az ismételten gyártásba veendő gépekkel kapcsolatosak (azokkal a gépekkel, 

amelyek elsősorban az erdőművelésben már sok éve működnek, de a rendszer
váltáskori gyártási hátterük megszűnése miatt napjainkra elérhetetlenné váltak, 
és gyártásuk újraindítása a szükséges műszaki fejlesztések végrehajtása után 
történhet);

- gyomfésű fejlesztések csemetekerti célokra, a vegyszeres ápolások visszaszorí
tása érdekében (ilyen kutatások a kertészeti ágazattal együttműködve folynak);

- vetőgép-fejlesztések (olyan konstrukciók kialakítása, amelyek a közvetlenül 
maggal történő erdősítést teszik lehetővé);

- tuskózógép-fejlesztések (olyan konstrukciók kialakítása, melyek a tuskóvissza- 
marással egybekötött vágáshulladék-aprítást, a teljes tuskó forgácsolással tör
ténő eltávolítását és a vibrációs tuskókiemelést teszik lehetővé);

- speciális pásztázógép-fejlesztések (újszerű, forgórendszerű, ezen belül hátra- 
hajló élű késelrendezésű szerszámmal dolgozó berendezések);
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- vegyszerkenő gép fejlesztések;
- hidas traktoron alapuló erdősítési munkagép-sor fejlesztések (nem alapvetően 

új funkcionális rész kialakítását jelentő fejlesztések, hanem olyanok, amelyek a 
meglévőket olyan vázszerkezetekhez rendelik, amelyekkel azok a hidas trakto
rokkal lesznek, lehetőleg többsoros változatban működtethetők, biztosítva ez
zel a keskeny sortávolságú erdősítések létesítését és ápolását);

- mezőgazdasági univerzális traktor alapú kihordó fejlesztések;
- tehergépkocsi fejlesztések;
- hidraulikus daru fejlesztések;
- erdészeti kötélpálya fejlesztések;
- az erdőtüzek elleni védekezés technikai hátterének megteremtését célzó fej

lesztések (A témakörrel való foglalkozást a közelmúlt számos erdőtüze feltét
len indokolja. Jelenleg Magyarországon - beleértve a tűzoltóság technikai fel
szereltségét is - nincs hatásos technikai háttér az erdőtüzek elleni védelemhez. 
A probléma megoldására - főterv szinten, még a MEFI Rt. és a NYME EMKI 
Géptani Tanszékének együttműködésével - elkészült egy tervezet, mely kom
binált, vízzel-földdel oltó rendszer kialakítására tesz javaslatot. E terv megva
lósítása, költségigényes volta miatt, csak az érdekeltek összefogásával, a kü
lönböző kutatási és fejlesztési alapok bevonásával lehetséges.).

A fejlett külföldi technikák honosítása azon gépek és berendezések alkalmazá
sát jelenti a hazai erdőgazdasági technológiák megvalósításakor, melyek hazai gyártá
sa nem megoldott, illetve gazdaságosan nem megoldható. Napjainkban ilyennek mi
nősíthetők:

- az univerzális traktorok (üzemanyag-takarékos, katalizátoros motorokkal, sza
bályozható gumiabroncs-nyomású járószerkezetekkel, szlipmérökkel stb.),

- a speciális erőgépek egyes csoportjai (pl. műanyag lánctalpas járószerkezetü 
traktorok),

- a vágáshulladék aprítok,
- a markolva kiemelő tuskózógépek,
- a tuskóforgácsolók egyes típusai,
- a motorfűrészek,
- a közelítő traktorok,
- a többcélú erdészeti gépek.

A gépüzemeltetés-fejlesztések:
- a természetközeli erdőgazdálkodást biztosító technikai megoldások optimális 

alkalmazását lehetővé tevő gépüzemeltetési dokumentációk, technológiai uta
sítások elkészítését;

- a várható nagy volumenű erdőtelepítés kivitelezését ellátó hálózat (gép-techno- 
lógia-szakember összhangja) kialakítását;

- a szükséges mesterséges erdőfelújítások technológiáinak fejlesztését (ahol le
het a tuskózás és a talajforgatás nélküli technológiák megjelenítését);
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- vegyszertakarékos technológiák megvalósítását szakszerű permetlé keveréssel, 
és a permetezőgépek helyes üzemeltetésével;

- a környezetbarát, növényi eredetű, a környezetbe kerülve gyorsan lebomló hajtó- 
és kenőanyagok, valamint hidraulika olajok alkalmazását és

- a fentiekre vonatkozó, az egész országra kiterjedő szaktanácsadási rendszer lét
rehozását jelentik.

A gépesítés szervezeti hátterének fejlesztése egy országos hatókörű erdőgép
fejlesztő központ létrehozását célozza. Ezirányú lépések a közelmúltban történtek. 
A központ valamennyi, korábban megfogalmazott fejlesztési területen (gépkonstruá
lás, honosítás, üzemeltetés fejlesztés) tevékenykedne, kiegészítve azt a hozzá csatla
kozók közös (ennek megfelelően olcsóbb) gépbeszerzéseivel.

Hosszú távú tendenciák
Az erdőgazdaság gépesítésében hosszabb távon:
- megjelenhetnek merőben új gépkonstrukciók,
- várható a logisztikai rendszerek térhódítása,
- prognosztizálható a komputer-technika nagyobb aránya.

A merőben új gépkonstrukciók:
- erdőművelési- és fahasználati célgépeket jelentenek, amelyek a terület-előké

szítés, a talaj-előkészítés és az ültetés, illetve a fakitermelés műveleteit egy me
netben lesznek képesek elvégezni;

- speciális terepjáró képességű gépeket eredményezhetnek (pl. erdőművelő vagy 
fakitermelő adapterekkel szerelhető lépegető gép).

A logisztikai rendszerek térhódítása a gépüzem optimalizálását segíti majd, 
kulcsszerepet biztosítva a versenyképesség megőrzésében.

A komputer-technika elterjedése:
- a gépek közvetlen irányításában, az automatizálás fokozódásában,
- a gépeken a mesterséges intelligenciák (a környezetükkel kommunikálni képes 

informatikai berendezések) megjelenésében és
- a gépüzem optimalizálásában (pl. műholdas irányítási rendszeren keresztüli 

gépüzem) várható (a mezőgazdaságban már eredményes kísérletek folynak a 
Globális helymeghatározási rendszer (GPS) és a Földrajzi információs rend
szer (GIS) alkalmazásával).

Erdőgépfejlesztő központ
A hazai erdészeti gépfejlesztés és gyártás összehangolására alkalmas lehet az 

APV Rt., az FVM Erdészeti Hivatala, a Tanulmányi Erdőgazdaság Rt. és a Nyugat- 
Magyarországi Egyetem Erdőmérnöki Kar, Erdészeti-Műszaki és Környezettechnikai 
Intézet Géptant Tanszékének összefogásával jelenleg szerveződő „Dr. Káldy József 
Erdögépfejlesztő Központ” mely létrehozásának alapvető céljai:

- erdészeti gépfejlesztő bázis működtetése az ÁPV Rt. alá tartozó erdőgazdasági 
részvénytársaságok és a magánerdőkben működő egyéni- és társult erdögazdál- 
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kodók műszaki fejlesztési igényeinek kielégítésére (a továbbiakban: gépfej
lesztési tevékenység);

- a felső- és a középfokú erdészeti gyakorlati oktatás gépészeti tanműhely igé
nyének kielégítése (a továbbiakban tanműhelyi tevékenység).

A két terület (gépfejlesztés, illetve tanműhely) szakmailag önálló tevékenységet 
folytat, de az objektumon belül fizikailag nem különül el egymástól, azaz az épületet, 
berendezéseket, gépeket, műszereket stb. közösen használja.

A gépfejlesztési tevékenység az állami tulajdonú erdőket kezelő erdőgazdasági 
részvénytársaságok és a magánerdőkben működő egyéni- és társult erdőgazdálkodók 
műszaki fejlesztési feladatainak összefogását, gazdaságosabb vitelét célozza. Az ennek 
érdekében felmerülő fő feladatkörök a következők:

- gépesítési adatbank létrehozása és fenntartása;
- konstrukciós gép fejlesztések, gép-üzemeltetés fejlesztések;
- kapcsolattartások;
- szaktanácsadás;
- közös gépbeszerzések;
- önfenntartó működtetés.

Az egyes feladatkörök tervezett tartalma az alábbi:
Gépesítési adatbank létrehozása és fenntartása:

- az erdőgazdasági terület gépesítettségi helyzetének folyamatos nyilvántartása;
- országos erdészeti gépkataszter felállítása a részvénytársaságok saját géppark

jára, a vállalkozói eszközparkra és a magánerdőkben működő egyéni- és társult 
erdőgazdálkodók eszközparkjára vonatkozóan;

- az elkövetkező évek gépfejlesztési elképzeléseinek összegyűjtése;
- a gépesítési terület hiányhelyeinek naprakész előrejelzése;
- az erdészeti gépek dokumentációs tárának létrehozása (üzemeltetési dokumen

tációk, munkabiztonsági gépvizsgálati jegyzőkönyvek, prospektusok).

Konstrukciós gé.pfejlesz.tések, gép-üzemeltetés fejlesztések:
- a részvénytársaságok, a vállalkozók és a magánerdőkben működő egyéni- és 

társult erdőgazdálkodók fejlesztési igényeinek felmérése;
- gépfejlesztési elképzelések folyamatos gyűjtése, összehangolása, ezek alapján 

a kutatási és fejlesztési irányok meghatározása;
- ágazati fejlesztési irányok megfogalmazása;
- a fejlesztő tevékenység több irányú, fejlesztők, gyártók, megrendelők felé tör

ténő érvényesítése;
- gépfejlesztések, géptervezések kivitelezése;
- gépüzemeltetés-fejlesztések.

Kapcsolattartások:
- kapcsolatkiépítés, kapcsolattartás gépfejlesztőkkel, gépgyártókkal, gépforgal

mazókkal;
- gyártók szervezése a saját fejlesztések kivitelezésére;
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- a hazai gépgyártás összehangolása, beleértve a mezőgép-gyártás azon produk
tumait is, amelyek erdészeti alkalmazása lehetséges;

- döntés-előkészítő javaslatok összeállítása az irányító szervek részére;
- kapcsolattartás a szakirányú oktatási intézményekkel és társadalmi szerveze

tekkel (OEE Gépesítési Szakosztálya, Alföldi Erdőkért Egyesület Műszaki 
Szakbizottsága).

Szaktanácsadás:
- a magán erdőgazdálkodók irányában.

Közös gépbeszerzések:
- naprakész piaci információk gyűjtése a világ erdögép-kínálatáról;
- a részvénytársaságok és a magánerdőkben működő egyéni- és társult erdőgaz

dálkodók közös gépbeszerzéseinek igény szerinti előkészítése, bonyolítása;
- a Magyarországon nem gyártott erdészeti gépek beszerzésének segítése, több 

igény esetén azok összehangolása, közös gépbeszerzések.

Önfenntartó működtetés:
- hosszabb távú önfenntartó működés feltételeinek megteremtése (fejlesztők, 

gyártók, forgalmazók bevonása);
- pályázati lehetőségek feltárása;
- régiós elvárások feltárása;
- az EU csatlakozást segítő, szakterületi fejlesztési elképzelések megfogalmazása.

A gépfejlesztési tevékenység működtetéséhez szükséges minimálisan 1 fő foglal
koztatása, akinek kizárólagos feladata a fent vázolt tevékenységek vitele. Szükséges a 
foglalkoztatás működési feltételeinek (telefon, kiszállási lehetőség, adminisztrációs 
háttér, épület fenntartásának arányos része stb.) megteremtése is. Tisztázandó a műkö
dési forma is. A működés kb. egy éves költségeit (becsült értéke: 5,0 MFt) valamilyen 
forrásból fedezni kell. Kb. ennyi idő alatt el kell jutni oda, hogy a tevékenység mini
málisan önfenntartóvá váljék. A működés beindításának elsődleges feladata a gépesí
tési adatbank létrehozása.

A „Dr. Káldy József Erdőgépfejlesztő Központ” tanműhelyi tevékenységének 
feladatai igazodnak a Nyugat-Magyarországi Egyetem Erdészeti-Műszaki és Környe
zettechnikai Intézete Géptani Tanszékének alap- és továbbképzési programjaihoz, az 
eddigieknek megfelelően. A feladatok között alapvetően tantárgyi gyakorlatok, illetve 
a különböző továbbképző tanfolyamok foglalkozásainak gyakorlatai szerepelnek.
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5.3. ÁLLATORVOS-TUDOMÁNYI BIZOTTSÁG

A bizottságon belül a következő albizottságok működtek:
1. Oltóanyag és Diagnosztikai albizottság. 2. Élelmiszerhigiéniai albizottság.
3. Gyógyszertani-toxikológiai albizottság. 4. Környezetvédelmi és Takarmány
toxikológiai albizottság. 5. Salmonella albizottság.

5.3.1. Bizottsági ülések

5.3.1.1. 2000. január 24-29.

Akadémiai beszámoló szakülések
A Bizottság 2000. január 24. és 28. között 26. alkalommal tartotta meg a Szent 

István Egyetem Állatorvos-tudományi Karán az állatorvos-tudomány egészét felölelő 
akadémiai beszámolókat. E beszámolókon a kutatók a megelőző időszakban végzett 
kutásaik fontosabb eredményeit mutatták be, illetve vitatták meg. Összesen 121 elő
adás, referátum hangzott el hét szekcióban és 14 tárgykörben (állathigiénia, genetika, 
takarmányozástan, bakteriológia, immunológia, virológia, parazitológia, halkórtan, 
élelmiszerhigiénia, élettan, biokémia, gyógyszertan, toxikológia, klinikai kutatások). 
Az előadások időtartama 10 perc volt, a vitákra pedig 5 perc állt rendelkezésre. Az 
akadémiai beszámolók lehetőséget biztosítottak a kutatási eredmények ismertetésére, 
számos fiatal, pályakezdő kutató, PhD-diák bemutatkozására, stb. A viták során szá
mos gyakorlati állategészségügyi probléma is felmerült, amelyek megoldására a Bi
zottságnak kellett vagy kell a jövőben javaslatot tennie. A beszámolók arról is képet 
adtak, hogy hol milyen területeken folynak kutatások, illetve melyek azok a területek, 
amelyeken kutatás nem folyik, jóllehet az ország számára e területek művelése is 
fontos lenne.

A beszámolókat és a vitát az adott terület szakembereiből álló, a Bizottság által 
előzetesen felkért elnökök vezették, illetve bizottságok értékelték. Az előzetesen be
küldött összefoglalókat szekciók szerint az Országos Állategészségügyi Intézet jóvol
tából füzetekbe foglalva nyomtatásban is megjelentettük, és azt az érdekeltek a beszá
molók előtt kézhez kapták. Az előadásokat és a vitákat követően az egyes szekcióülé
sek bizottságainak titkárai az elhangzottakról, az előadások címének és a szerzőknek 
megjelölésével rövid, a legfontosabb eredményeket tartalmazó összefoglalásokat készí
tettek. Ezek az összefoglalók a Magyar Állatorvosok Lapjában (2000. 122. 515-532.) 
nyomtatásban is megjelentek.

5.3.1.2. 2000. március 9.

Napirend
I. A szarvasmarha leukosis, a szarvasmarha fertőző rhinotracheitise (IBR) és a 

szarvasmarha vírusos hasmenése (BVD) elleni mentesítési program, illetve irányelvek 
szakértői vitája.

Az ülésen a bizottság illetékes tagjai (Mészáros János, Nagy Béla, Varga János, 
Tekes Lajos, Hajtás István, Tanyi János, Pálfi Vilmos, Fodor László, Soós Tibor,
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Szemere János) és néhány külső meghívott vett részt. Pontról pontra megvitatták a bi
zottság elnöke által előzetesen megfogalmazott mentesítési irányelveket és összeállí
tottak egy költségtervet is, amely az FVM számára alapul szolgált a 2001. évi, a mente
sítések megkezdésére, illetve folytatására szolgáló agrártámogatási összegekről szóló 
tárgyalásokhoz.

5.3.1.3. 2000. május 25.

Napirend
1. Nagy Éva (Ontario Vet. College, Canada) doktori habitusának a megítélése 

(előterjesztők: Mészáros János és Berecsi György).
2. Javaslat a szarvasmarha leukosis, az IBR és a BVD mentesítés irányelveire 

(előterjesztők: Varga János és Tekes Lajos).
3. Az albizottságok kijelölése és tagjainak a megválasztása.

adl.Az értekezést (Rekombináns vírusok alkalmazása a baromfipestis ellen) 
mindkét előterjesztő értékes munkának, a pályázó habitusát pedig a doktori fokozatra 
teljes mértékben alkalmasnak ítélte. A vitában, a jelölttől függetlenül, felmerült a társ
szerzői nyilatkozatok szükségességének a kérdése és a nyilatkozatok szerepe. A Bizott
ság véleménye szerint a nyilatkozatokra a külföldi társszerzőktől is szükség van. A pá
lyázó az értekezéshez 14 társszerzői nyilatkozatot mellékelt. A szavazás során a 12 je
lenlevő doktor közül 11 személy 3 pontot egy pedig 2 pontot adott (97,2%).

ad 2. A javaslat a március 9-i szakértői értekezlet által elfogadott formában került 
a Bizottság elé. A javaslatokat úgy állítottuk össze, hogy a három betegség címszavai 
alatt leírtak szakmai szempontból különösebb változtatások nélkül alkalmasak legye
nek irányelvekként vagy akár miniszteri rendeletként való kiadásra. Javasoltuk a FVM 
Állategészségügyi és Élelmiszer-ellenőrzési Főosztályának, hogy az irányelveket (ki
egészítve a az Aujeszky-féle betegséggel és a baromfi salmonellosistól való mentesí
tési irányelvekkel) egy Nemzeti Mentesítési Programba összefoglalva miniszteri ren
deletként jelentesse meg, s az agrártámogatási keretbe évről évre tervezze be a mente
sítési programok költségeit is. E Nemzeti Mentesítési Program nemcsak a hazai állat
egészségügyet vinné előbbre (csökkentené a fertőző betegségek okozta költségeket és 
jelentősen javítaná a piacra jutási feltételeket is), de elősegítené az EU-csatlakozást is, 
bizonyítva, hogy az ország képes megszabadulni ezektől a fertőző betegségektől.

A szarvasmarha-leukosistól (enzootic bovine leukosis, EBL) az Európai Unió 
országainak túlnyomó többsége már megszabadult, ez a betegség az EU-országaiban 
és nálunk is bejelentési kötelezettség alá tartozik. A szarvasmarha fertőző rhinotrache- 
itise (infectious bovine rhinotracheitis, IBR) s a szarvasmarha vírusos hasmenése 
(bovine viral diarrhoea, BVD), néhány országtól eltekintve, nem tartozik ugyan beje
lentési kötelezettség alá, de mivel jelentős gazdasági veszteségeket okoz, az EU-orszá- 
gai e betegség tekintetében is mentesítési programokat indítottak. Az IBR-től való men
tesítés az EU-országaiban már jelentősen előrehaladt, míg a BVD-től való mentesítés 
csupán a kezdeteknél tart.
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Magyarországon a szarvasmarha-leukosis helyzete viszonylag kedvező. Az 1980-as 
évek elején megkezdett mentesítés következtében a fertőzöttség mértéke fokozatosan 
csökkent. Az 1992-1993-ban végzett országos szerológiai felmérés alapján a nagy lét
számú állományok 19,5%-a bizonyult fertőzöttnek, míg a kis létszámú állományokban 
a vizsgált teheneknek csupán 6,1%-a volt fertőzött. Azóta a fertőzöttség mértéke felte
hetően tovább csökkent. Megfelelő anyagi támogatással a fertőzöttség 1-2 év alatt fel
számolható lenne.
A mentesítés meggyorsítása érdekében célszerű lenne
- a kis létszámú udvarokban levő valamennyi szarvasmarhát egyszer megvizsgálni és 

a szeropozitívokat (tehenek esetén borjaikkal együtt) levágatni. Ehhez meg kell te
remteni a pénzügyi forrásokat. A szeropozitív egyedek és utódaik levágatásakor 
támogatási forrásként a tenyészállat értékesítési ár és a vágóállat ára közötti reális 
különbözetet kellene figyelembe venni a 2001. és a 2002. évi agrártámogatási rend
szer előkészítése során.

- a még fertőzött nagy létszámú állományok a mentesítést saját költségükre végez
nék. Ennek meggyorsítása érdekében célszerű lenne termékenyítési tilalmat beve
zetni a szeropozitív tehenekre (ezáltal értelmetlenné válna továbbtartásuk) vagy a 
még fertőzött gazdaságokból származó tej átvételi árát csökkenteni, vagy a mentes 
állományokból származó tejhez valamilyen mértékű ártámogatást adni.

Az IBR és a BVD tekintetében lényegesen rosszabb a helyzet. Idehaza a legutóbbi 
(1997) szerológiai vizsgálatok alapján a nagyüzemi szarvasmarha-állományok 79,3%-át, 
a kistermelői udvaroknak pedig 13,5%-át találták IBR-el fertőzöttnek. A BVD-re vo
natkozó nagyobb állatlétszámra kiterjedő szerológiai adataink egyelőre nincsenek, de 
az alkalmanként végzett diagnosztikai vizsgálatok alapján ez a fertőzöttség is legalább 
ilyen mértékben elterjedt. E két betegség kapcsán 5-10 éves mentesítési programra 
kell felkészülni. Az IBR esetén a mentesítés elvei tisztázottak és a megfelelő eszközök 
(alegység, illetve marker vakcinák, diszkriminatív ELISA) is rendelkezésre állnak. 
A BVD esetén a mentesítésre alig van gyakorlati tapasztalat, a betegség megelőzésére 
jelenleg élő vakcinát használunk, az inaktívált vakcina jóval kevésbé hatékony, alegység 
vagy deléciós törzset tartalmazó marker vakcina vagy/és diszkriminatív ELISA egyelőre 
nem áll rendelkezésre.

A szarvasmarha fertőző rhinotracheitis (IBR)-ére megfogalmazott irányelvek al
kalmasak a mentesítés elkezdésére, jelentős előrehaladás azonban csak akkor várható, 
ha mind a mentesítést végző gazdaságok, mind pedig a vizsgálatokat végző intézetek, 
az Aujeszky-féle betegséghez hasonlóan, valamilyen mértékű támogatást kapnak. An
nak ellenére, hogy az IBR-re és a BVD-re jelenleg nincs pénz, a vizsgálatokat el kell 
kezdeni, emellett pedig e két betegség mentesítési programja talán lehetővé teszi EU 
támogatások megszerzését is.

A mentes állományokra vonatkozó ajánlásokat (Int. Anim. Health Code 2000) a 
javaslat tartalmazza, ennek alapján a Magyarországon már mentes, illetve mentessé 
váló állományok mentességét a megyei állomások nemzetközi érvénnyel igazolhatják. 
Nem tartalmazza viszont a javaslat a mentes régiókra, illetve a mentes országokra vo
natkozó kritériumokat (a betegség bejelentési kötelezettség alá vonása, országos men
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tesítési program meghirdetése stb.), mert ettől Magyarország egyelőre még messze 
van. Hosszú távon viszont ezekkel is számolni kell.

A szarvasmarha vírusos hasmenése (BVD) tekintetében az irányelvek megfogal
mazásakor a szakemberek között is jelentős vita volt. Ennek ellenére ezt a mentesítési 
munkát is el kell kezdeni, a legkedvezőbben és a legolcsóbban az IBR-rel egybekötve. 
A vizsgálatok zöme az IBR-rel együtt, ugyanazon vérmintákból elvégezhető és a men
tesítés menete is sokban hasonlít, illetve párhuzamos az IBR-nél leírtakkal. A BVD- 
től való mentesítésre tudomásunk szerint egyelőre nincs semmilyen nemzetközileg is 
elfogadott ajánlás.

A mentesítés irányelveit mindhárom betegségre vonatkozóan a Bizottság apróbb 
módosításokkal elfogadta és megküldte a FVM Állategészségügyi és Élelmiszer-ellen
őrzési Főosztályának. (A Főosztály a javaslattal egyetértett, lépéseket tett miniszteri 
rendeletként való megjelentetésére és megtette a szükséges lépéseket a pénzügyi fede
zet biztosítására is.)

ad 3. A Bizottság kijelölte az albizottságokat, és megválasztotta azok elnökeit. Az 
albizottságok a megtárgyalandó kérdéseket maguk választják meg. Az albizottságok 
munkáját a Bizottság alelnöke (Tanyi János) felügyeli.

53.1.4. 2000. július 11.

Napirend
Aujeszky-mentesítés

A Bizottság a FVM Állategészségügyi és Élelmiszer-ellenőrzési Főosztályával, a 
megyei állomási igazgatók egy részével és egyes oltóanyag-előállító vállalatok szak
embereivel együtt megtárgyalta az Aujeszky-mentesítés jelenlegi helyzetét és a továb
bi tennivalókat.

A Bizottság a megyék által szolgáltatott adatok alapján kiértékelte a mentesítés 
jelenlegi helyzetét, a rendelkezésre álló pénz felhasználását és megállapodott abban, 
hogy
- A kis létszámú állományokban, azokban a megyékben, illetve területeken (régiók

ban), ahol a tenyészállományok fertőzöttsége kisebb mint 5%, a vakcinázást abba 
kell hagyni, a még fertőzött állományokat pedig mielőbb fertőzéstől mentesekre 
kell lecserélni vagy le kell vágatni. Ez a rendelkezésre álló támogatások igénybe
vételével elvégezhető.

- A nagy létszámú állományok tulajdonosai a mentesítést saját költségükre kell hogy 
elvégezzék. A nagy létszámú, még C-minősítésü állományokban, a 3-6 hónapos 
kocasüldők és a frissen lefialt tenyészkocák egy részét szerológiailag vizsgálni kell, 
a mentesség előrehaladásának nyomon követése, illetve az esetleges hibák időbeni 
észrevétele érdekében.

- Az FVM Állategészségügyi és Élelmiszer-ellenőrzési Főosztálya a Bizottságot kérte 
fel az Aujeszky-féle betegségtől való mentesítés irányelveinek megfogalmazására és 
a mentesítés szakmai irányítására.

- a pénzügyi keretek a 2000. évre elegendők az Aujeszky-mentesítés tervezett folyta
tására.
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5.3.1.5. 2000. október 24.

Napirend
1. Mikotoxin határértékek a takarmányokban (előterjesztő: Rafai Pál).
2. Tájékoztató az Aujeszky-féle betegségről, a mentesítés eddigi helyzetéről, 

a mentesítés folytatásával kapcsolatos teendők (előterjesztő: Molnár Tamás).
3. A következő évi akadémiai beszámolók előkészítése

(előterjesztő: Varga János és Tekes Lajos).
4. Egyebek, bejelentések

ad 1. Az előterjesztést a Környezetvédelmi és Takarmánytoxikológiai albizottság 
és néhány meghívott szakértő állította össze. Az előzetesen összeállított tervezetet az 
ülés előtt mindenki megkapta.

Az anyagot abból a célból készítették, hogy a takarmányipar számára és a bírói 
(igazságügyi) gyakorlat számára iránymutatást adjanak a toxikus (klinikai tüneteket 
kiváltó, elhullásokat okozó), a depresszív (a teljesítmény és a szaporodásbiológiai 
mutatók csökkenését okozó) és a még eltűrhető mikotoxin értékekről. A táblázatban 
megadott értékek a gyakorlati (diagnosztikai) tapasztalatok és részben a külföldi ada
tok alapján álltak össze. Természetesen a táblázati értékek nem jelenthetik a jelenlegi 
hazai gyakorlat szentesítését, de valamilyen értékeket orientálás céljából mégis cél
szerű lenne közreadni. Jogszabályba az értékeket belátható időn belül biztos hogy nem 
lehet foglalni, ilyet az EU sem tesz, mindössze két toxinra adnak meg értékeket (Rafai P.). 
A bevezetőt részletes vita követte.

Az állattenyésztés legnagyobb problémáját a takarmány minősége jelenti. Nincs 
benne a takarmányokban az, aminek benne kellene lennie és nincs rendes deklarálás 
sem. A takarmány hibái, illetve következményei az állattenyésztésben, az állategész
ségügyben jelentkeznek. Élelmiszerbiztonsági Tanács már alakult. A takarmány kont
rol nincs rendezve nemzetközileg sem. Van-e normatíva a toxinok mennyiségére az 
EU-ban? (Nincs.) A kóros elváltozások gyakran nem nyilvánulnak meg tünetekben, de 
a teljesítmény kisebb mint várnánk. Minden takarmány „első osztályú”, az árban a 
minőség nem tükröződik. A táblázatban szereplő toxin mennyiségek igen magasak, 
ennyi sem tűrhető el (jóval kisebb mennyiségek is okoznak tüdőödemát stb.). A toxin- 
tartalmú tápokkal 50 éve küszködünk, ezt a folyamatot nem szabad szentesíteni és to
vább folytatni. Vigyük a kérdést az Országos Állategészségügyi Tanács elé (K.F.).

Az értékek tapasztalati alapon alakultak ki. Ebben egyik ország sem áll jobban 
nálunk. Gyűjtjük az adatokat a mikotoxinok határértékeiről. Nincs uniós szabvány. Az 
Unió nyomására át kell alakítani a takarmánykódexet, az EU-ban mindössze két toxinra 
(az aflatoxinra és az ochratoxinra) van előírás. A toxinok hatása igen sok körülmény
től függ. Meg kell tudni, mit tesznek a toxinok kérdésében a többi országok (R.P.).

Mivel az EU alig szabályoz valamit, itthon a termelők hallani sem akarnak szab
ványokról (F.S.).

A „depresszív dózisok” fogalmát át kell alakítani, toxinhatásra a szaporodásbio
lógiai képességek is csökkennek (H.Gy.).
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Min nyugszanak Bata Árpád adatai, mit tegyünk ahol nincs adat? Milyen arány
ban fordul elő a takarmányokban toxikus koncentráció (M.J.p A takarmányok 2-6%-a 
(főleg a kukorica, a napraforgó) tartalmazott toxikus mennyiségű gombatoxinokat 
(R.P.). Kevesebb mint 1%-a a takarmányoknak tartalmaz toxikus adagokat (S.G.). Ho
gyan lehet a határértékeknek érvényt szerezni? Az ipar nem akar semmilyen értéket sem 
elfogadni (S.L.).

Két okból kell a határérték, adásvételkor kifogásolhatják, ha a toxinérték maga
sabb a tűrhetőségi szintnél, lehet perelni, kártérítést kell fizetni. Orientálhatja a bírói 
gyakorlatot (R.P.). Ha az értékek nyomtatásban megjelennek, azok alapján a bírósá
gok megítélik a kártérítést (S.G.). Élelmiszerekre adtunk határértékeket, de nem veszik 
figyelembe (K.S.). A víz aktivitástól függ, hogy melyik gomba milyen hőmérsékleten 
szaporodik és termel-e toxint (Sz.G.). A szinteket valamilyen alacsonyabb jogszabály
ban kellene szabályozni (S.T.). Az EU nem akar semmilyen határértéket. Nem szabad 
többet beírni, mint amit az EU elfogad (T.L.). A táblázat értékei igen magasak (Sz.J.). 
A takarmány kezelése alkalmas-e a toxinmennyiség csökkentésére (K.F.p. Nem. Te
gyünk egy szakmai javaslatot a toxinértékekre és jelentessük meg ajánlásként egy 
szaklapban (R.P.).

A Bizottság a vita eredménye alapján arra az álláspontra jutott, hogy további kon
zultációk után a javasolt határértékeket a szaklapban (a Magyar Állatorvosok Lapjában) 
tesszük közzé.

ad 2. A Bizottság az Aujeszky-mentesítés helyzetéről szóló előterjesztéssel egyet
értett. A mentesítést az eddigi alapelvek változatlanul hagyása mellett folytatni kell. 
A legfontosabb feladat a már mentes udvarok, gazdaságok mentességének a deklarálá
sa, mentes régiók kialakítása. A C-telepeken a mentesítést szigorúbban kell ellenőrizni 
(a telepek helyzete, az előhasi kocák szerológiai állapota stb.). Biztosítani kell, hogy a 
pénzügyi támogatás 2000-ben is rendelkezésre álljon. Ha a mentesítés így halad, 2-3 
éven belül befejezhető lesz.

ad 3. A Bizottság egyetértett azzal, hogy az akadémiai beszámolókat 2001. janu
árjának utolsó előtti hetében a korábbiakhoz hasonlóan rendezzük meg. Ehhez a meg
felelő körleveleket ez év november hónapjában kiadjuk. A beszámolók egységesítését, 
füzetben való megjelentetését és szétküldését az Országos Állategészségügyi Intézet 
(a Bizottság titkára Tekes Lajos) végzi el. A beszámolók formai kívánalmait a jelenle
vők kézhez kapták.

ad 4. Az FVM Állategészségügyi és Élelmiszerellenőrzési Főosztálya a Bizottság 
által összeállított „Leukosis, IBR-BVD mentesítési irányelvek”-et elfogadta és lépé
seket tett jogszabályi formában - egy Nemzeti Mentesítési Program részeként - törté
nő megjelentetésére. Ez a hazai és az EU csatlakozás szempontjából is igen lényeges 
előrelépés.

Az FVM Állategészségügyi- és Élelmiszerellenőrzés! Főosztálya a Bizottság el
nökét és tagjait kérte fel az Aujeszky-mentesítés szakmai irányítására, a mentesítés 
konkrét programjának megfogalmazására.
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5.3.1.6. 2000. december 13.

Napirend
1. Állásfoglalás két doktori pályázattal (Bartha Tibor és Fekete Sándor) kapcso

latban.
2. A sertések Aujeszky-féle betegségtől való mentesítésének irányelvei.
3. Egyebek

ad 1. Bartha Tibor doktori pályázatát (A pajzsmirigy háztartásra ható dejodáz en
zimrendszer molekuláris biológiai jellemzői) a Bizottság Makra Gábor és Huszenicza 
Gyula előterjesztése alapján tárgyalta. Mindkét előterjesztő megállapította, hogy a 
pályázó munkája, szakcikkei impaktja a kívánt szintet eléri. A pályázó saját szakterü
letén jól ismert. A szavazás eredménye 83,3%.

Fekete Sándor pályázatát (A takarmányozás összefüggései a testösszctétellel, az 
állat egészségi állapotával és szaporodóképességével) a Bizottság Mézes Miklós és 
Kutas Ferenc előterjesztése alapján tárgyalta. Az értekezés különféle részkérdéseket 
tárgyal. A leírt anyag egyrésze már elfogadott, illetve készülő PhD munkákat is magá
ban foglal, amelyekben azonban a jelölt meghatározó szerepet játszott. A szavazás 
eredménye 72,7%.

ad 2. A Bizottság a mentesítés irányelveit elfogadta. Az irányelveket ajánlja fel
venni a Nemzeti Mentesítési Programba. A sertésállományok Aujeszky-vírus fertő- 
zöttségtől való mentesítését a betegség gazdasági kártételei és kereskedelempolitikai 
okok egyaránt indokolják. A mentesítés az Állategészségügyi Szabályzatban leírt el
vek alapján 1997 novemberét követően gyorsult fel.

Ez év június végével, az addig elvégzett szerológiai vizsgálatok alapján a nagy 
létszámú tenyészsertés telepek 64,9%-a (442 telepen összesen 132131 tenyészkoca) 
volt M (mentes), 9,9%-a (68 telepen összesen 27815 tenyészkoca) A (gE-ELISA-val 
negatív), 25,1%-a (171 telepen 91215 tenyészkoca) pedig C (fertőzött) minősítésű. 
A cél a mentesítés folytatása és mielőbbi befejezése.

ad 3. Az akadémiai beszámolók előkészítése. A Bizottság elfogadta a beszá
molók rendjét (szekciók, időpont, hely, a szekció ülések elnöke, titkára, a bizottságok 
tagjai). A beszámolókra vonatkozó jelentkezési felkérést, a formai kívánalmak leírását 
a társintézeteknek megküldtük.

Rövid tájékoztatás az Aujeszky-mentesítés idei pénzügyi támogatásának helyze
téről és a 2001. évi agrártámogatási összegekről (Szemere János). Most úgy látszik, 
hogy összességében 1,1 milliárd Ft áll majd a mentesítési programok (Aujeszky-féle 
betegség, leukosis, IBR-BVD, salmonellosis) rendelkezésére 2001-ben.

A Bizottság tájékoztatást kért Tekes Lajostól, mi a helyzet a három Állategész
ségügyi Intézet (Békéscsaba, Miskolc és Szombathely) év végi bezárásával kap
csolatban. Ki és hogyan fogják átvenni a kieső diagnosztikai szolgáltatást (Nagy Béla). 
Az intézetek megkapták az értesítést a bezárásról, a megyék egy része pedig az érte
sítést arról, hogy ezután hová küldjék a vizsgálati anyagokat. A békéscsabai intézet 
diagnosztikai munkáját Debrecen, a miskolci és szombathelyi intézetét pedig a buda
pesti intézet veszi át. Az átvétel módja és a bezárt intézetben dolgozók közül egyesek 
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személyi helyzete azonban még rendezetlen. Kb. március végéig talán majd kiderül 
hogyan rendeződik e! az átállás (Tekes Lajos).

A Bizottság tagjai (Mészáros János, Vetési Ferenc, Nagy Béla) komoly aggodal
mukat fejezték ki e helyzet miatt, amelyet sürgősen rendezni kellene a járványtani 
biztonság és színvonalas diagnosztikai szolgáltatás folyamatos fenntartása érdekében.

A doktori követelményekkel kapcsolatban a Bizottság úgy határozott, hogy ezek 
áttekintésére és az esetleges változtatási javaslatok megtételére egy külön bizottságot 
hoz létre (Nagy Béla, Kassai Tibor, Rudas Péter és Solti László).

5.3.2. A Bizottság által rendezett előadások, emlékülések

2000. május 11. Köves napok (Agárd)
Emlékezés Szent-Iványi Tamás professzorra (Varga János)
A Köves napok kétnapos szakmai programjának keretében tartott emlékelőadás

2000. május 16. Az MTA 2000. évi jubileumi közgyűléséhez csatlakozó tudomá
nyos tanácskozás
Korszakváltások az állategészségügyben, a jelenlegi helyzet és a közeljövő fela
datai (Varga János, Kovács Ferenc, Mészáros János, Nagy Béla)

2000. október 18-20. Millenniumi Állatorvos Napok (Budapest)
A 3 napos rendezvénysorozat egyik szervezője az MTA volt. Az első két nap 

központi rendezvényének helyszíne: az MTA díszterme volt, a 3. napon a SZIE Állat
orvos-tudományi Kar aulájában és előadótermeiben szekcióülésekre került sor.

Az MTA-n rendezett központi rendezvények programja az alábbi volt.
Október 18. A Millenniumi Állatorvos Napok nyitó rendezvénye
Elnöki megnyitó (Vetési Ferenc, a MOÁE elnöke)
Köszöntő: „Az állatorvos szerepe a magyar agráriumban” (Tárgyán József, FVM 
miniszter)
„A humán- és állatorvoslás közös múltja és fejlődése” (Vizi E. Szilveszter, az 
MTA alelnöke)
„Az állatorvos-tudomány, állatorvoslás a jövő igényével” (Kovács Ferenc, az 
MTA rendes tagja)
„Magyar állatorvosok Magyarország határain túl” (Kelemen Attila, romániai par
lamenti tag)
„Az állatorvos-tudomány szerepe az átalakulóban lévő európai élelmiszerbizton
sági rendszerben” (Somogyi Árpád, EU bizottság vezérigazgató-helyettese)

Október 19. Jubiláló testületek és az MTA Állatorvos-tudományi Kutatóintézteté- 
nek ülése

Megnyitó beszédek: Kroó Norbert, az MTA főtitkára
Kovács Ferenc, az MTA rendes tagja

Ünnepi megemlékezések:
„120 éves a Magyar Országos Állatorvos Egyesület” (Vetési Ferenc, a MOÁE 
elnöke)
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„50 éves az MTA Állatorvos-tudományi Kutatintézete” (Mészáros János, az MTA 
rendes tagja)
„10 éves a Magyar Állatorvosi Kamara” (Mile Sándor, a MÁK elnöke)
Az MTA Állatorvos-tudományi Kutatóintézetének 50. éves jubileumi tudományos 
ülése
Csontos József emlékérmesek kintüntetése (Molnár Kálmán, Tekes Lajos)

Előadások:
Az Aujeszky vírus molekuláris biológiája (Lomniczi B.)
A szarvasmarha Mycoplasma bovis okozta fertőzöttsége (Stipkovits L.)
Új eredmények a helélösködő nyálkaspórások fejlődésének és fajlagosságának 
kutatásában (Molnár K., Székely Cs., Eszterbauer E.)
A sertés torzító orrgyulladásának kutatásában elért eredmények (Magyar T.)
A lúd sejthez kötött immunitása (Tóvári J.)
A BHV1- és BHV4 vírusok kutatásának eredményei (Egyed L.)
Necrotoxikus E. coli törzsek jellemzése és jelentősége (Tóth I. és Nagy B.) 
Interbakteriális gátló szignálok Salmonella populációkban (Nógrády N. és Nagy B.) 
Az NDV molekuláris járványtana (Wehman Enikő, HerczegJ. és Lomniczi B.) 
Amiről az adenovírus-gének árulkodnak (Harrach B.)

2000. november 7. MTA székház
A magyar Tudomány Napjával kapcsolatosan rendezett, 
„Az agrártudományok és az orvostudományok az életminőség javításáért” c. ösz- 
szevont osztályülésen a Bizottság részéről elhangzott előadások:
Az élelmiszerek állatorvosi ellenőrzésének közegészségügyi szempontjai (Sas 
Barnabás)
A környezeti tényezők szerepe egyes zoonózisok elterjedésében (Nagy A. és 
Mikola I.)

2000. december 5. Zimmermann Ágoston emlékülés
Megnyitó: Kovács Ferenc, az MTA rendes tagja
Emlékbeszédek:
Solti László, SZIE Állatorvos-tudományi Kar dékánja
Kovács Jenő, ny. igazgató főállatorvos
Szobor-koszorúzás Szent István Egyetem Állatorvos-tudományi Kar, Budapest

5.3.3. Külföldi meghívott

MTA Agrártudományok Osztálya által támogatott meghívás alapján
2000. június 1. Derzsy napok (Szolnok), Dr. Jane K. A. Cook (Anglia): Fertőző 
bronchitis virusvariánsok, diagnosztika, védekezés

5.3.4. Kitüntetések, elismerések (MTA részéről)

Akadémiai Díj: Kassai Tibor, Rudas Péter, Stipkovits László (megosztva)
Az Arany János Közalapítvány a Tudományért Darányi Ignác Szakkuratórium-i 
Díj: Mészáros János
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5.4. ÁLLATNEMESÍTÉSI, ÁLLATTENYÉSZTÉSI 
ÉS TAKARMÁNYOZÁSI BIZOTTSÁG

5.4.1. Bizottsági ülések

5.4.1.1. 2000. február 15.

Napirend
1 . Minőségbiztosítás a sertéstenyésztésben

Előadó: Baltay Mihály
2 . A bizottság 2000. évi munkaprogramjának megbeszélése
3 . Egyebek

ad 1. Baltay Mihály az OMMI állattenyésztési igazgatója bevezető előadásában 
bemutatta a minőségbiztosítás jelenlegi helyzetét Európában és a hazai sertéstenyész
tésben. Ismertette azt a rendszert, amelyet az OMMI alakított ki és szeretne elterjesz
teni a hazai sertéstartók körében.

Élénk vitát követően (16 hozzászólás hangzott el) a bizottság a témáról az alábbi 
állásfoglalást alakította ki:
- A minőségbiztosítási rendszerek létrejöttének alapvető célja olyan kifogástalan mi

nőségű termékek előállításának segítése, amelyekkel a piacra jutás az egyre élesebb 
piaci versenyben is biztosítható.

- Valamely minőségbiztosítási rendszer bevezetéséhez két feltételnek kell egy időben 
fennállni, nevezetesen, hogy legyen a jó minőségű termékre vásárlóképes fogyasz
tói igény, másrészt, hogy az üzemeknek legyen érdeke jó minőségű termékek előál
lítása. A hazai sertéshústermelésben és -fogyasztásban hosszú ideig mindkét moti
váció hiányzott. Az Európai Unióhoz történő csatlakozásunk, továbbá a piacon ma
radásunk egyre sürgetőbben veti fel egy olyan minőségbiztosítási rendszer kialakí
tását és bevezetését, amely az ágazat egészét - tenyésztést, tartást, értékesítést és 
feldolgozást - érdekelté teszi a jó minőségű termékek előállításában.

- A minőség fogalma magában foglalja az élelmiszerbiztonságot (az alapanyag és a 
belőle előállított élelmiszer alacsony élőcsiraszámú, kórokozó és toxinmentes kell 
hogy legyen, és nem tartalmazhat vegyianyag-maradékot, hozamfokozót és gyógy
szermaradványt sem), a táplálóértéket, az élvezeti értéket, valamint a minőség 
egyenletességét és állandóságát is. A sertéshústermelés és feldolgozás területén az 
ismert rendszerek közül a GMP, az ISO 9000 szabvány alapján működő rendszer, a 
HACCP és a TQM rendszerek a leginkább alkalmasak a minőségi termékek előál
lításának szabályozására.

- Az ISO 9000 szabvány szerinti minőségbiztosítás a sertéshústermelés és feldolgo
zás teljes vertikumára kiterjedően képes szabályozni, illetve biztosítani a kifogás
talan minőségű termékek előállítását, az állattartó üzemek számára azonban túlsá
gosan drága, hiszen auditálást feltételez, továbbá a tanúsítás költségei is tetemesek. 
Ezért az EU országokban is csak a vágóhidakon és a feldolgozó üzemekben terjed 
ez a minőségbiztosítási rendszer.
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- A sertéshústermelő üzemek számára inkább olyan nemzeti integrált minőségbizto
sítási rendszer létrehozása indokolt, melyet az állattartó üzemek önként vállalnak, 
amely rendszer ráépül a feldolgozó üzemek minőségbiztosítási rendszerére, azaz 
tekintetbe veszi a feldolgozó üzemnek a beszállítókkal szembeni igényeit, továbbá 
azok ellenőrzési és tanúsítási rendjét.

- Az állattartó üzemek számára létrehozott minőségbiztosítási rendszer ne kötődjön 
meghatározott fajtákhoz, ne célozzon meg specialitásokat, de terjedjen ki az élelmi
szerbiztonságot garantáló takarmányozási, állategészségügyi, humán egészségügyi 
feltételek szigorú betartására. Fontos, hogy a rendszer a termelők számára érthető, 
költségeit illetően pedig elviselhető legyen.

- Az említett feltételek egy részének megfelel az OMMI által elismert „Minőségi 
Magyar Állami Termék” védjegy, amely tanúsítja, hogy a termék előállításában 
közreműködők az élelmiszerbiztonság és a jó minőségű termék érdekében betarta
nak meghatározott tartási, takarmányozási és állategészségügyi feltételeket. A rend
szer jó alapul szolgál arra, hogy ráépülve egy széles körű, igényes minőségbiztosí
tás rendszer fejlődjön ki.

ad 2. A bizottság úgy döntött, hogy az év során 4 ülést tart és egy nagyrendez- 
vényt szervez. A bizottság ezt követően a beérkezett javaslatok alapján kialakította 
éves munkaprogramját.

ad 3. A bizottság titkos szavazással foglalt állást arról, hogy a bizottsághoz tarto
zó tudományág területéről kit tart érdemesnek arra, hogy az MTA levelező tagságára 
jelölést nyerjen. A következők kaptak szavazatot:

Schmidt János 16 szavazat, Fésűs László 13 szavazat, Bodó Imre 4 szavazat, Mé
zes Miklós 1 szavazat, Horváth László 1 szavazat.

A bizottság tagjai gratuláltak Horn Artúr akadémikusnak a Mezőgazdasági 
Könyvnapon kapott Életmű-díjhoz.

A bizottság a magyar állattenyésztési nyelvhasználat javításával foglalkozó ad 
hoc bizottság elnökévé Bodó Imre professzort választotta és egyúttal megköszönte 
Fekete Lajos professzornak, a bizottság korábbi elnökének sokéves eredményes mun
káját.

5.4.1.2. 2000. május 25.

Napirend
1. A teljesítményvizsgálatok szerepe a biológiai alapok fejlesztésében

Előadó: Komlósi István
Korreferátorok: Zsilinszky László és Mészáros Gyula

2. Állásfoglalás az MTA Doktora cím megszerzésére benyújtott kérelemről
3. Egyebek

ad I. Komlósi István „A teljesítményvizsgálatok szerepe a biológiai alapok fej
lesztésében” címmel tartott előadásában először egy nagyon informatív történeti visz- 
szatekintést adott, majd ismertette a jelenleg rendelkezésre álló módszereket, azokat 
értékelte és egymással összehasonlította. Hangsúlyozta a molekuláris genetikai markerek 

209



jövőbeni növekvő szerepét, valamint azt, hogy a marker-szelekciót (MAS) már nap
jainkban is eredményesen alkalmazzák az előszelekcióban. Az előadó a fentieket szá
mos konkrét példával mutatta be.

Zsiliniszky László korreferátumában a tenyészállatok tartós jelölésének és nyil
vántartásának fontosságát hangsúlyozta és fajonként részletezte az eddig végzett hazai 
munkát, majd értékelte az eredményeket. Kiemelte a fenti tevékenység fontosságát az 
EU támogatások szempontjából is.

Mészáros Gyula a hazai tehénállomány összetételéről és a teljesítményvizsgálatba 
vont állomány legfontosabb mutatóiról tájékoztatta a bizottság ülésének résztvevőit. 
Bemutatta a tej hasznosítású tehénállomány teljesítményvizsgálatának szervezetét, 
módszerét és eszközeit, valamint a tenyésztésszervezés, a tenyésztői tevékenység kü
lönböző szintjeit támogató szolgáltatások körét. Kiemelt hangsúllyal szólt az aktív 
populáció létszámában bekövetkezett változásokról, valamint a változások irányában 
kirajzolódó tendenciáról. A vizsgált tulajdonságok körének bővülését bemutatva szem
léletesen bizonyította, hogy a 2000-ben 99 éves magyar tejtermelés-ellenőrzés hagyo
mányos értékeinek és alapelveinek megtartásával együtt, korszerű eszközökkel és 
szemlélettel ez a tevékenység bővíthető úgy, hogy egyszerre szolgálja az ellenőrzött 
tehenészetben folyó tenyésztő munkát, a tenyésztésszervezés egymásra épülő szintjei
nek rendszeres adatellátását, valamint az ágazat egészének és az egyes tenyészetek 
gazdaságos működtetéséhez szükséges rendszeres információ nyújtást.

Az ülés résztvevői egyetértettek abban, hogy az OMMI, az ÁT Kft. és a MÁSZ 
tevékenységüket összehangolva, kiváló munkát végeztek. Ez az eredményes együtt
működés már napjainkban is érezteti kedvező hatását és remélhetőleg tovább emeli 
tenyésztési és termelési színvonalunkat. A tenyésztési és termelési adatok nyilváno
sak, mindenki számára hozzáférhetők.

ad 2. A bizottság megvitatta Bata Árpádnak az MTA Doktora cím elnyerésére az 
MTA Doktori Tanácsához benyújtott kérelmét. Erről további részletek a bizottsági be
számoló későbbi részében találhatók.

ad 3. A bizottság döntött arról, hogy a MAE Állattenyésztők Társaságával közösen 
megrendezésre kerülő őszi tudományos konferencia időpontja november 15., témája 
pedig a húsmarhatenyésztés és -tartás kérdései legyenek.

5.4.1.3. 2000. október 31.

Napirend
1 . Az Uniós csatlakozás takarmányozást érintő kérdései 

Előadó: Schmidt János
2 .Szmodits Tibor köszöntése 80. születésnapján 

Köszöntőt mond: Bozó Sándor
3. Egyebek

ad 1. Az elhangzott tájékoztató és a vita alapján a bizottság véleményét a vitatott 
kérdésekről a következőkben foglalta össze:
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Hazánknak az Európai Unióhoz történő csatlakozása a takarmányozást érintő 
szakmai és jogi kérdésekben - hasonlóan a gazdasági élet egyéb területeihez - sok 
változással fog járni. Ezek a változások azonban nem lesznek olyan mélységüek, mint 
a mezőgazdaság egyéb területein. Ennek alapvetően az az oka, hogy az 1995. évi Ta
karmánytörvény, valamint az annak végrehajtásáról intézkedő, 1996. évben életbe lé
pett miniszteri rendelet sok szakmai előírást átvett az uniós szabályozásból.

A takarmányozással kapcsolatos jogszabályokat, szakmai előírásokat és ajánláso
kat hazánkban az első ízben 1984-ben, majd 1990-ben megjelent Magyar Takarmány
kódex fogja össze. A Takarmánykódex funkcióit az 1995. évi Takarmánytörvény 
megerősítette. A miniszteri végrehajtási rendelet a Takarmánykódex (Codex Pabularis 
Hungaricus) folyamatos szakmai karbantartására Takarmány kódex Bizottságot hívott 
életre. A Bizottság feladatai 1998-ban azzal bővültek, hogy készítse elő az EU-hoz 
történő csatlakozásunk egyik előfeltételét képező jogharmonizációt a takarmányozási 
szakterületen és a szükséges jogszabályi (törvényi, miniszteri rendeleti) intézkedések 
tervezetét terjessze a mezőgazdasági miniszter elé.

Az uniós előírásokkal összhangban levő módosított Takarmánytörvény, valamint 
miniszteri végrehajtási rendelet, illetve a hazánkban gyártott és forgalmazott takarmá
nyokra vonatkozó, az uniós előírásoknak megfelelő kötelező előírások a Takarmány
kódex első kötetében kapnak helyet.

A harmonizációs munka nem egyszerű feladat, hiszen 160 irányelvet, illetve di
rektívát magában foglaló, közel 1900 oldal terjedelmű jogi, szakmai anyagnak a gya
korlatba történő átültetését kell a Kódexbizottságnak elvégeznie.

Ezidáig a következő uniós irányelvek és direktívák kerültek feldolgozásra, illetve 
átvételre:

- Gazdasági állatok takarmányozására használt takarmányok jegyzéke. Az anyag 
az egyes takarmányokra vonatkozó, az EU által kötelezően előírt paramétereket 
is tartalmazza. Ezek kevésbé részletesek és szigorúak, mint a korábbi hazai 
előírások voltak, ez utóbbiak érvényesítésére azonban a jövőben legfeljebb a 
hazai takarmányforgalomban van lehetőség.

- Takarmányozásban engedélyezett adalékanyagok jegyzéke. Az anyag 15 anyag
csoportban több mint 300 adalékanyag használatát szabályozza. A kémiai ösz- 
szetétel deklarálásán túl az etethető dózis, illetve a várakozási idővel kapcso
latos előírásokra is kitér a szabályozás.

- A takarmányokban nemkívánatos anyagok jegyzéke, amely közel 50 nemkívá
natos szerves és szervetlen anyagra vonatkozóan tartalmaz pontos korlátokat.

- A takarmányozásban tiltott anyagok jegyzéke. A rendeletben 10 anyagcsoport
ba sorolva találhatók meg a takarmányozásban semmilyen körülmények között 
sem használható anyagok.

- Baromfitakarmányok energiaértékének (ME) számítására az EU országokban 
elfogadott módszer hazai bevezetése. Az anyag azokat a regressziós összefüg
géseket, speciális egyenleteket, emésztési együtthatókat tartalmazza, amelyek 
segítségével a jövőben a baromfitakarmányok ME tartalmának kiszámítása ha
zánkban is történik.
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A felsorolt irányelvek, illetve direktívák tárcaközi egyeztetése megtörtént. Meg
jelentetésük (kihirdetésük) a közeljövőben várható.

A Kódexbizottság, illetve annak szakbizottságai a következő anyagokat tárgyal
ták meg és készítették elő tárcaközi köröztetésre:

- A takarmányiparban működő gyártó és forgalmazó cégek engedélyezési és nyil
vántartási rendszere.

- A keveréktakarmányok előállításának, forgalmazásának és felhasználásának sza
bályozása.

- A takarmányiparban működő létesítmények engedélyezésével kapcsolatos eljá
rási díjak megállapításának alapelvei.

- A hivatalos ellenőrzés irányítási és szervezési rendszere a takarmányozás te
rületén.

- Különleges táplálkozási célú takarmányokkal kapcsolatos szabályozás.

2001-ben a Kódexbizottságra, illetve az illetékes szakbizottságokra a következő 
direktívák honosítása vár:

- Takarmányok mintavétele és a javasolt kémiai vizsgálati eljárások
- Gyógyszeres takarmányok gyártása és forgalmazása
- Kedvtelésből tartott állatok tápjainak összetétele

A jogharmonizáció szakmai feladatait a Kódexbizottság várhatóan 2001. év kö
zepéig elvégzi. A szűk keresztmetszetet az EU jogrendszerét jól ismerő, a takarmá
nyozás főbb szabályait is befogadni hajlandó jogászok száma jelenti. Amennyiben 
több ilyen szakember állna rendelkezésre, a már elkészült szakmai anyagok megje
lentetése előbbre tartana.

A bizottság a jogharmonizációval kapcsolatos tájékoztatót elfogadta. A munka 
készültségi fokát időarányosan jónak ítélte. Egyetértett azzal, hogy először a Takar
mánykódexnek a jogharmonizációval foglalkozó kötetét kell elkészíteni, de hangsú
lyozta a Kódex 2. kötetével kapcsolatos munka felgyorsítását is.

ad 2. Szmodits Tibor életpályáját, munkásságát Bozó Sándor méltatta. Szmodits 
Tibor 1920-ban született a Somogy megyei Kisgyalánban. Szakmai indíttatását, az ál
lattenyésztés iránti vonzódását édesapjától örökölte, aki a Festetics uradalom jószág
igazgatója volt. 1938-ban érettségizett Kaposváron. Egyetemi tanulmányait a József 
Nádor Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem Mezőgazdaságtudományi Karán vé
gezte, ahol 1942-ben szerzett oklevelet. Ugyanott doktorált 1944-ben.

Első munkahelye a Műszaki és Gazdaságtudományi Egyetem Állattenyésztési Tan
széke volt, majd az Eszterházy uradalomban, Tüskepusztán volt segédtiszt. A föld
osztást követően először a kaposvári, majd a pápai Mezőgazdasági Gimnáziumban 
oktat. 1950-55 között a budapesti Állattenyésztési és Állategészségügyi Technikum 
igazgatója. 1955-ben került a Gödöllői Agrártudományi Egyetem Állattenyésztési 
Tanszékére, ahol Horn Artúr professzor mellett a szarvasmarha-tenyésztés oktatásá
ban vesz részt. 1961-től a Földművelésügyi Minisztériumban dolgozott, ahol kezdet
ben mint főelőadó, majd mint miniszteri tanácsos irányítja a szarvasmarha-tenyésztési 

212



ágazat fejlesztésével kapcsolatos munkát egészen 1976-ig, amikor saját kérésére nyug
állományba vonul.

Szakmai tevékenységét nyugdíjasként is folytatja, először az Állami Gazdaságok 
Országos Központjában, majd a Kaposvári Mezőgazdasági Főiskola Szarvasmarha és 
Juhtenyésztési Intézetében, ezt követően pedig Gödöllőn, a Mezőgazdasági Biotech
nológiai Kutatási Központban dolgozott tanácsadóként.

Szakirodalmi munkásságát másfélszáz publikáció (tankönyv, kézikönyv, tudomá
nyos és népszerűsítő cikk) jelzi. Több nemzetközi szervezetben (KGST, FAO, állatte
nyésztési szövetségek) képviselte hazánkat. Kiemelkedő tevékenységet végzett a MAE 
Szarvasmarha-tenyésztési Szakosztályában, valamint az Állattenyésztő Professzorok 
Klubjában. Már nyugdíjasként védte meg kandidátusi értekezését.

A szarvasmarha-tenyésztés fejlesztése érdekében kifejtett több évtizedes tevé
kenységéért Szmodits Tibor pályája során két alkalommal részesült kormány- és hét 
alkalommal miniszteri kitüntetésben. A hazai szarvasmarhatenyésztés sokat köszönhet 
Szmodits Tibor magas színvonalú, szorgalmas tevékenységének.

ad 3. Vinczeffy Imre a Gyepgazdálkodási Albizottság elnöke adott rövid tájékoz
tatást az albizottság 2000. évi tevékenységéről.

5.4.1.4. 2000. december 12.

Napirend
1 . Aktuális gazdaságpolitikai intézkedések a magyar tejgazdaság pozíciójának 

megerősítésére az EU-ba történő belépésig
Előadó: Szabály Sándor

2 . Egyebek

ad 1. A bizottság ülését együtt tartotta a Veszprémi Akadémiai Bizottság Agrár
tudományi Szakbizottságával. Részt vett az ülésen a Tejtermék Tanács több szakembere 
is. A fenti című tanulmány és azt követő vita fontosabb megállapításai az alábbiakban 
foglalhatók össze:

A szarvasmarha-tenyésztést és a tejipart magában foglaló tejgazdaság, illetve an
nak termékei fontos szerepet töltenek be a népélelmezésben, az egészségvédelemben, 
a vidék lakosságmegtartó szerepének fenntartásában, a munkahelyteremtésben, a talaj
erő visszapótlásban, a mezőgazdasági üzemek likviditásának fenntartásában, a nemzet
gazdaság pénzügyi egyensúlyának fenntartásában.

A szarvasmarha létszám az 1987. évi 1,66 millióról 1998-ig 0,873 millióra, a ter
melt tej 2,74 milliárd literről 2,06 milliárd literre, a tejtermékfogyasztás 199 literről 
141 literre csökkent.

A tejtermelés 1998-ban már növekvő tendenciát mutatott: elérte a 202 liter/fő/év 
szintet.

Ez a mennyiség azonban
- kevesebb, mint amennyi a hazai lakosság korszerű táplálkozásához szükséges 

lenne,
- jóval kevesebb, mint amennyit biológiai és ökopotenciálunk lehetővé tenne,
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- lényegesen kevesebb, mint amennyi mögötte álló állatra szükség lenne a talaj
erő visszapótláshoz és a vidék lakosságmegtartó képességének biztosításához.

Az élettanilag optimális tejfogyasztás 260-270 liter/fő/év tejben kifejezett tej
termék lenne, de ennek elérésére középtávon nincs esély. Reálisnak a 200 liter/fő/év 
fogyasztás mondható, amely a minimális élettani igényt már kielégíti. Ehhez évente 
2,00 milliárd liter tejre van szükség.

Az elmúlt évtizedek tapasztalata azt igazolja, hogy a termelés helyén különböző 
célokra (humán fogyasztásra, borjúnevelés céljára, egyéb takarmányozási célokra) az 
összes termelés 20%-a visszatartásra került és csak a termelt tej 80%-át vásárolták fel. 
A visszatartott tej mennyisége éves szinten 400-450 millió liter.

Az időszakos fogyasztási csúcsok levezetésére, az időszakonként jelentkező kon
junkturális lehetőségek kihasználására, továbbá a tejtermék hungarikumok előállítására 
10% tejtartalékra van szükség, ami évi 200 millió litert jelent.

A három rész (2,0 milliárd + 0,4-0,45 milliárd + 0,2 milliárd) összesen évi 2,7 mil
liárd literes tejtermelést feltételez. Ehhez 500 ezer tejelő tehénre lenne szükség, ami 
1,073 millió összes szarvasmarhát feltételez. Ugyanakkor ez a létszám még nem elegen
dő a vidék lakosságmegtartó szerepének fenntartásához. A különbözeiét húsmarhával 
lenne szükséges pótolni.

A tehéntej mellett a jelenlegi 2,0 millió literrel szemben 20-30 millió liter juhtej 
lenne gazdaságilag kívánatos.

Alapvető gazdaságpolitikai kérdés, hogy az évi tejtermékfogyasztást a téli, vagy a 
nyári (nagyobb) termelési szinthez igazítsuk. A kérdést az indokolja, hogy a téli és a 
nyári időszak termelési szintje közötti különbség nagyobb, mint a fogyasztás éven 
belüli ingadozása. A nyári hónapok termelése mintegy 15%-kal nagyobb a téli idősza
kénál. Az előnyöket és hátrányokat számba véve, a téli termeléshez igazodás a bizton
ságosabb megoldás.

A tejfogyasztás növelésének stratégiai és taktikai elemei az alábbiakban foglal
hatók össze:

- A fogyasztásnövelést célzó összehangolt tevékenység elsődleges felelősei a 
tejszektor szereplői, de a cél nem érhető el az agrárkormányzatra háruló köte
lezettségek teljesítése nélkül.

- A Tejtermék Tanács saját belső intervenciós pénzkeret képzése fontos lépés volt, 
de ennek teljessé tételét (növelését) csak az agrárkormányzat tudja biztosítani.

- A 200 kg/fő/év fogyasztás elérése érdekében szelektív termékfejlesztést és piac
szervezést kell folytatni.

- A fogyasztásnövelésben a sajtokra különös figyelmet kell fordítani. A tejfeles
leg legeredményesebben a sajtokkal vezethető le. A sajtfogyasztás 1 kg/fő/év 
mennyiséggel történő növelése 100 millió liter tejfelesleget szüntet meg.

- Fontos a funkcionális (egészségvédő) tejtermékek gyártásának növelése, to
vábbi hungarikumok kifejlesztése.

- Az FVM által indított iskolatej program kiteljesítése.
- A Tejtermék Tanács által indított és eredményes propaganda további folytatása.
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A Gyepgazdálkodási Albizottság ülései

2000. január 20.
Az albizottság értékelte az 1999. évi munkát és véglegesítette a 2000. évi terve

zett programot. Véglegesítette az 1998-ban kezdődött és 1999-ben befejeződött folya
matot, a munkabizottságok megalakítását. Az albizottság munkabizottságai:

- Ökológiai (Vezetője: Szabó István)
- Gyephasznosítási (Vezetője: Dér Ferenc)
- Gyep és vidék (Vezetője: Nagy Géza)

Külön napirendi pont keretében tárgyalta meg az áprilisi tudományos-szakmai 
tanácskozás programját, megválasztotta annak Szervező Bizottságát (elnök Vinczeffy 
Imre, társelnök Nagy Géza, tagok: Szücsné Péter Judit, Dér Ferenc, Kárpáti László, 
Pető Károly).

2000. április 14.
„Gyepgazdálkodásunk helyzete és kilátásai” címen tudományos szakmai tanács

kozás a Tudományos Akadémia nagytermében. A rendezvényről további adatok a je
lentés következő fejezetében találhatók.

2000. június 8-9.
Az Ökológiai Munkabizottság közreműködésével a MAE Gyepgazdálkodási Tár

saság Természetvédelmi Szakosztálya a Bükki Nemzeti Parkban szervezett kétnapos 
rendezvényt, melynek keretében a résztvevők megtekintették a park sziklagyepeit és 
más hegyvidéki gyepeit, megvitatták a gyepek védelmével és kezelésével kapcsolatos 
problémákat, különös figyelemmel a védett növényekre. (Szervező: Kárpáti László)

2000. szeptember 22.
Az albizottság a Szarvasi Mezőgazdasági Főiskolán értékelte az elmúlt ciklus során 

végzett munkáját. Részben új összetételű albizottságot választott és 21 tagú állandó 
meghívottról döntött. Az albizottság elnökévé közfelkiáltással ismét Vinczeffy Imrét 
választották az ülés résztvevői.

2000. november 13.
Az Ökológiai Munkabizottság Boros Ádám tudományos emlékülést tartott Keszt

helyen, a rendezvény méltatta a kiváló botanikus életútját, a gyepekhez is kötődő 
gyűjtőmunkáját és a nagy tudós munkásságát eredeti relikviákat is felsorakoztató ki
állítással mutatta be. (Szervező: Szabó István)

2000. december 1.
Az albizottság a KITE Rt. vendégeként kihelyezett ülést tartott Nádudvaron. 

Ezen számba vette a 2000-ben addig végzett munkát, előzetes programot készített 
2001-re és megismerte azt az új kezdeményezést, amivel egy tőkeerős vállalkozás a 
„zöldövezeti program” keretében segíteni kívánja a kertkultúrán belül a sport és dísz
gyep kultúra terjedését.
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2000. december 14.
Az albizottság „Gyep- és erdőgazdálkodással a vidékfejlesztésért” címmel regio

nális szakmai-tudományos tanácskozással csatlakozott a Magyar Tudomány Napja ha
zai rendezvénysorozatához. A tanácskozás előadói és hozzászólói gondolatokat fo
galmaztak meg az európai vidékpolitika hazai adaptációjához, továbbá számba vették, 
hogy a két ágazat milyen helyzetből tekint az EU csatlakozási folyamatra, milyen ak
tuális teendők foglalkoztatják a két ágazat aktív szereplőit. (Szervező: Nagy Géza)

Az éves beszámoló részeként említendő, hogy a Gyepgazdálkodási Albizottság, 
illetve annak munkabizottságai üléseiket és rendezvényeiket szakmai és személyi kap
csolódások miatt jobbára a MAE Gyepgazdálkodási Társaságával, illetve annak szak
osztályaival együtt tartották.

5.4.2. A bizottság rendezvényei

A bizottság a MAE Állattenyésztők Társaságával közösen „Húsmarhatenyészté- 
sünk az európai uniós csatlakozás küszöbén” címmel 2000. november 15-én tu
dományos konferenciát rendezett az MTA székházban. A konferencián, amelyen 
mintegy 200 résztvevő jelent meg, 8 előadás hangzott el és 5 poszter került kiállításra. 
A konferencia anyaga teljes terjedelemben megjelent az Állattenyésztés és Takarmá
nyozás 2000. évi 6. számában.

Az elhangzott előadások és a hozzászólások alapján a bizottság a következő 
ajánlásokat fogadta el:
1. Hazánk természeti erőforrásainak környezetkímélő és fenntartható módon történő 

távlati hasznosítása nem nélkülözheti a legelőre alapozott állattartás és tenyésztés, 
ezen belül a húsmarhatenyésztés fejlesztését. Különösen sürgetően vetik fel ezt az 
igényt EU csatlakozásunk követelményei.

2. A fejlesztésnek a mezőgazdasági szempontokon kívül jelentős környezetvédelmi, 
népjóléti, egészségügyi, külkereskedelmi, foglalkozás-politikai és pénzügyi kihatá
sai is vannak, emiatt az össztársadalmi érdek.

3. A tanácskozás résztvevői a Földművelésügyi és Vidékfejlesztési Minisztérium által 
elkészített szarvasmarha-tenyésztés fejlesztési ágazati programot jónak tartják és 
feltétlen megvalósítását javasolják.

4. A fejlesztési elképzelések és lehetőségek birtokában szükséges meghatározni azo
kat a közgazdasági, pénzügyi szabályozó elveket és rendszereket, amelyek tartósan 
és kiszámítható módon biztosítják az ágazat működőképességének feltételeit.

5. A mostani kritikus helyzetben - hangsúlyozva a költségcsökkentő megoldások ke
resését, azok alkalmazását és preferálását - a tanácskozás résztvevői az ágazat fej
lesztése alapvető feltételének tartják a dotáció fenntartását, illetve növelését.

Ezen belül az alábbi területek támogatása indokolt:
- biológiai alapok fejlesztése (húshasznú nőivarú szarvasmarha és tenyészbika 

tartás, tenyészállat kihelyezés, szaporítóanyag támogatása),
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- műszaki és technikai színvonal növelése (beruházások támogatása),
- piacrajutás feltételeinek javítása (minőségi marhahús előállítás, vágómarha és 

marhahús export marketing támogatása),
- a program megvalósítását szolgáló egyéb támogatások (gyepgazdálkodás, legel

tetés, tenyésztéspolitikai, állategészségügyi célok támogatása, speciális húsmarha 
támogatás).

A résztvevők hangsúlyozták, hogy önerőből, támogatás nélkül lehetetlen elindí
tani a húsmarhatenyésztés fejlesztését szolgáló programot.

A Gyepgazdálkodási Albizottság 2000. április 14-én az MTA székházában „Gyep
gazdálkodásunk helyzete és kilátásai” címmel rendezett tudományos konferenciát.

A plenáris ülésen a földértékelés elvi alapjairól, a gyepre alapozott állattartás
politika aktualitásáról, a természetvédelem gyepeket megőrző szerepéről és a gyepgaz
dálkodásban rejlő lehetőségekről hangzottak el előadások. Az Ökológiai és Természet
védelmi szekcióban 7, a Gyephasznosítási szekcióban 8, a Gyep és vidék szekcióban 
szinten 8 előadás adta keretét a tudományos és szakmai konzultációnak. A tanácskozás 
2001. évben megjelenő kiadványában az elhangzott előadásokon túl további 28 lekto
rált dolgozat fog még szerepelni.

5.4.3. A bizottság közreműködése más testület által szervezett tudományos 
rendezvényen

A bizottság részt vett az Agrártudományok Osztálya Csukás Zoltán Emlékülésé
nek szervezésében. Az emlékülésre 2000. november 20-án került sor az MTA székház 
Felolvasó termében.

Az emlékülésen Bodó Imre méltatta Csukás Zoltán akadémikus életművét, szü
letésének 100. évfordulóján. Az előadáshoz Fehér Dezső, Kecskés Sándor és Fekete 
Sándor korreferátummal csatlakoztak. Az emlékülésről a „Tájékoztató” 7. fejezetében 
találhatók további részletek.

5.4.4. A bizottság részvétele az MTA Doktora cím elnyerésére benyújtott 
kérelmek elbírálásában

Az év folyamán egy kérelem érkezett be: Bata Árpád „A mikotoxinok diagnoszti
zálása, a károk megelőzésének és csökkentésének lehetőségei” címen nyújtott be kérel
met az MTA Doktora cím elnyerésére. A Bizottság 2000. május 25-i ülésén tárgyalta a 
kérelmet. A benyújtott anyagot Husvéth Ferenc és Mézes Miklós, az MTA Doktorai 
opponálták. Az opponensek megállapították, hogy ajelölt tudományos előélete, habitu
sa, minden tekintetben megfelel az MTA Doktora címre pályázókkal szemben támasz
tott követelményeknek. Ezt követően a bizottság titkos szavazással egyhangúan java
solta az Agrártudományok Osztályának a dolgozat nyilvános vitára bocsátását. A bi
zottságjavaslatot tett az opponensek személyére, valamint a Bíráló Bizottságra is.
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5.4.5. A bizottsághoz tartozó tudományág területén az év folyamán 
megjelent könyvek

Dohy János: Genetika állattenyésztőknek - Mezőgazda Kiadó
Horn Péter (Szerkesztő): Állattenyésztés 2. (baromfi, haszongalamb) -
Mezőgazda Kiadó
Horn Péter (Szerkesztő): Állattenyésztés 3. (sertés, nyúl, prémesállatok, hal) - 
Mezőgazda Kiadó
Schmidt János-Várhegyi Józsefné-Várhegyi József-Cenkvári Éva: Szarvasmarha 
takarmányok energia- és fehérjeértékelése - Mezőgazda Kiadó
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5.5. ERDÉSZETI BIZOTTSÁG

Az Erdészeti Bizottságnak három albizottsága van:
az Erdőgazdálkodási, a Vadgazdálkodási és a Faanyagtudományi Albizottság

5.5.1. A bizottsági ülések idejének, tárgysorozatának, a lefolytatott viták 
lényegének ismertetése, állásfoglalása

5.5.1.1. 2000. február 17.

Napirend
- Tájékoztatás a nemzeti erdőstratégia helyzetéről
- Erdészeti Fórum programjának véglegesítése
- Fehér Dániel Emlékülés előkészítése
- Az Erdészeti Bizottság további tervezett üléseinek és egyéb programjainak 

megvitatása
- Koltay György Emlékülés

Az ülésen elfogadásra került egy ajánlás Magyarország Nemzeti Erdőprogramjá
nak elkészítéséhez, Mészáros Károly előterjesztésében.

A bizottság elfogadta és véglegesítette az 1999. október 21-22-én az MTA Regio
nális Bizottsága, az MTA Erdészeti Bizottsága, Az ECOVAST magyarországi szerve
zete, az MTA Regionális Kutatások központja Nyugat-magyarországi és Alföldi Tu
dományos Intézete, valamint a Soproni Egyetem által szervezett „Területfejlesztés és 
az erdő” konferencia ajánlásait (lásd 1. sz. melléklet), melyeket az MTA Agrártudo
mányok Osztálya is támogat.

5.5.1.2. 2000. május 17.

Napirend
- „Zöld könyvek” újraszerkesztésének alapelvei
- Nemzeti erdőstratégia előkészítése

A bizottság állást foglalt az úgynevezett „Zöld könyvek” kidolgozásának alapel- 
veiröl, és javasolta, hogy a munka koordinálására az FVM Erdészeti Hivatala kérje fel 
az FVM Állami Erdészeti Szolgálatot.

5.5.1.3. 2000. november 16.

Napirend
- Az V. Erdészeti Fórum előkészítése
- Járó Zoltán 80. és Pagony Hubert 75. születésnapja alkalmából előadóülés 

megszervezése

A bizottság elnöke aláhúzta az ugyanezen nap délelőttjén az MTA Agrártudo
mányok Osztálya, Agrár-Műszaki és Erdészeti Bizottságai által közösen rendezett ülés 
fontosságát és sikerét.

219



A bizottság megvitatta az V. Erdészeti Fórum témajavaslatait és úgy döntött, 
hogy a 2001. évi Fórum témájául az erdőtelepítési programot választja.

5.5.3. Albizottságok tevékenysége

1. Erdőgazdálkodási Albizottság
Az albizottságnak 2000-ben két ülése volt, melyeknek témája egyrészt a „Magyar

ország erdőgazdasági tájainak erdöfelújítási, erdőtelepítési irányelvei és eljárásai” című 
szakkönyvsorozat („Zöld könyvek”) megújításának előkészítése (2000. április 20.), 
másrészről a természetközeli erdőgazdálkodás tanulmányozása volt a Mecseki Erdé
szeti Rt. Szigetvári és Selyei Erdészeteinél.

Az albizottság a „Zöld könyvek” témájával kapcsolatban előterjesztést készített 
az Erdészeti Bizottság számára.

2. Vadgazdálkodási Albizottság
Az albizottság 2000. évben több rendezvényen előadások megtartásával képvi

seltette magát, ezek közül kiemelendő a Vadászati Milleneumi Bizottság nagyrendez
vénye és a Fegyver, Horgászok, Vadászok (FEHOVA) vásár keretében tartott tudo
mányos konferencia.

3. Faanyagtudományi Albizottság
Az albizottságnak 2000-ben két ülése volt, melyeken megvitatták a faipari kutatás 

és oktatás kérdéseit. A bizottság egyhangúan támogatta egy a Nyugat-Magyarországi 
Egyetem Faipari Mérnöki Karán Faipari Kutató és Szolgáltató Centrum alapítását.

5.5.4. Nagyrendezvények

IV. Erdészeti Fórum
(2000. április 6. MTA Díszterme)

Témája: Páneurópai kezdeményezés az erdó'k védelmére

Elhangzott előadások:
Mátyás Csaba: Összefogás az európai erdőkért: eredmények egy évtizeddel a 
riói konferencia után

Z.Holdampf Gyula: A páneurópai miniszteriális együttműködés és a magyar er
dészet

3. Peter Mayer: Structure and Achievements of the Ministerial Conference on the 
Protection of Forests in Europe

4. Csóka Péter-Somogyi Zoltán: A tartamos (fenntartható) erdőgazdálkodás euró
pai követelményei és indikátorai

5. Standovár Tibor: Erdeink biodiverzitásának megőrzése
6. Molnár Sándor-Führer Ernő: Az erdészeti eredettanúsítás európai lehetőségei
7. Kovács Zsolt: A fatermékek verseny képessége Európában
8. Kovács Gábor: Az erdőgazdálkodás helye a vidékfejlesztésben
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5.5.4. Emlékülések

Koltay György Emlékülés
(2000. május 17-én az ÉRTI Sárvári Kísérleti Állomásán)

Az Erdészeti Bizottság és az Erdészeti Tudományos Intézet közösen emlékezett 
születésének 100. évfordulóján Koltay György jeles erdészkutatóra, és az alábbi elő
adásokat hallgatta meg:

- Szodfridt István: Koltay György életútjának ismertetése
- Gergácz József: Nyárnemesítés Koltay György nyomdokain
- ÉRTI Sárvári Kísérleti Állomása központi laboratóriumainak (ökológiai, gene

tika, fitopatológiai) bemutatása.

A nyilvános bizottsági ülés zárásaként Mátyás Csaba, a Bizottság Elnöke és 
Führer Ernő, az Erdészeti Tudományos Intézet főigazgatója megkoszorúzta Koltay 
Györgynek a Sárvári Arborétumban álló mellszobrát.

Fehér Dániel Emlékülés
(2000. október 17-én a NYME Növénytani Tanszékén)

Az MTA Agrártudományok Osztálya és Erdészeti Bizottsága, valamint a Nyugat- 
Magyarországi Egyetem Erdőmérnöki Kara a Tudomány Hónapja keretében Fehér 
Dániel akadémikus 110. éves születése tiszteletére emlékülést tartottak, melynek prog
ramja az alábbi:

- Faragó Sándor: Megnyitó
- Sólymos Rezső: Emlékezés Fehér Dánielre
- Kecskés Mihály: Fehér Dániel és a soproni talajbiológiai iskola
- Bartha Dénes: Fehér Dániel szellemi öröksége
- Traser György: Collembola diverzitás és abundancia erdőállományok talajában
- Szemerey Tamásné Szontagh Rita: Savanyú erdőtalajok meszezésének hatása a 

talaj lakó páncélosatkákra
- Anion Attila—Szili Kovács Tibor: Mikrobiális biomassza jelentősége a talajok 

C-forgalmi dinamikájában

Az emlékülés alkalmából Kecskés Mihály a Magyar Professzorok Világtanácsá
nak Elnöke Fehér Dániel Emlékérmet adott át Gyurkó Pálnak, Manninger Jenőnek 
és Vancsúra Rudolfnak.

Az emléküléshez kapcsolódóan Faragó Sándor dékán Fehér Dániel emlékkiál
lítást nyitott meg, majdpedig Sólymos Rezső az MTA Agrártudományok Osztálya, 
Winkler András az MTA Erdészeti Bizottsága, Faragó Sándor az NYME Erdőmérnöki 
Kara és Bartha Dénes az NYME Növénytani és Termőhelyismerettani Intézete nevé
ben megkoszorúzták az egyetem botanikus kertjében Fehér Dániel mellszobrát.

5.5.5 Külföldi meghívottak és a külföldi vendégek látogatásának eredményei

Peter Mayer: „Az európai erdők védelme miniszteri konferenciái” Nemzeti fő
koordinátora, aki a IV. Erdészeti Fórumon tartott előadást.
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5.5.6. Jelentősebb publikációk (könyvek) felsorolása

Páneurópai kezdeményezés az erdők védelmére
(Szerkesztette: Mátyás Csaba)

5.5.7. Kitüntetések, elismerések

Winkler András professzor tudományos és oktatási munkássága elismeréseként 
Széchenyi Díjat kapott.

Kovács Jenőnek, c. egyetemi tanárnak, az MTA Erdészeti Bizottság tagjának 70. 
születésnapja alkalmából Führer Ernő az Erdészeti Tudományos Intézet főigazgatója 
az erdészeti kutatás és az erdőgazdálkodás fejlesztésében nyújtott több évtizedes, ki
emelkedő közreműködéséért az ÉRTI Vadas Jenő Emlékérmet adományozta.

5.5.8. Egyebek

Az Erdészeti Bizottság vezetése a doktori cím elnyerésében érdekelt minősítettek 
bevonásával megtárgyalta az Osztály eljárásrendjében rögzített követelményeket és ér
tékelési elveket, azok egyetértésével néhány pontban kiegészítéseket fogalmazott meg.

1. Melléklet (ad 5.5.1.1.)

A „Területfejlesztés és az Erdő” konferencia ajánlásai

1. Alapvető fontosságú tisztázni a társadalom és az erdőgazdálkodás viszonyát. A tár
sadalom részéről szükséges az „erdőtudat” növelése, valamint azon elvárások és 
igények meghatározása, amelyek betartása az erdőgazdálkodás oldaláról minden
képpen kívánatos. Másrészről el kell érni azoknak a szolgáltatásoknak a társadalmi 
elismerését, amelyeket az erdőgazdálkodás nyújt. Kívánatos, hogy ezen elvek a 
nemzeti erdőstratégiában fogalmazódjanak meg, amelyek kidolgozását az FVM Er
dészeti hivatala széles társadalmi egyeztetés mellett irányítaná, és a stratégia jóvá
hagyását parlamenti határozat biztosítaná, összhangban a Nemzeti Környezetvédel
mi Program, Nemzeti Egészségvédelmi Program és a Nemzeti Agrár-környezetvé
delmi Program vonatkozó előírásaival.

2. A stratégiában megfogalmazott feladatok végrehajtásának garanciáit azoknak a re
gionális és kistérségi programokba való beépítése jelenti, amely a „gondolkozz glo
bálisan, cselekedj lokálisan” elvnek megfelelően konkretizálja és ütemezi a kistér
ségekre eső, erdőgazdálkodással kapcsolatos feladatokat. Kiemelten hangsúlyozni 
indokolt az erdőgazdálkodás, a közérdekű erdőfenntartás jelentőségét és a tervekbe 
beépülését a vidékfejlesztésen belül, hiszen az erdőgazdálkodás környezeti, társadal
mi jelentősége vitathatatlan. A szabályozórendszerbe az erdők immateriális haszná
nak gazdasági értékelése, beépítése is kívánatos.

3. A magyar erdőgazdálkodás történetében új jelenség, hogy egyszerre több százezer 
magántulajdonos révén majd egymillió ember kerül közvetlen kapcsolatba az erdő
vel, mint „speciális” tulajdonnal. Az erdőtulajdonosok akaratát, szándékát tulajdo-
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nuk megőrzésében, hasznosításában figyelembe kell venni, a tulajdonosi érdek mo
tiválásával lehet a közérdekű célok megvalósítására ösztönözni.

4. Az erdőgazdálkodás szakmai színvonalának biztosítása érdekében fokozni kell a 
szaktanácsadási tevékenységet. A szaktanácsadást, országos hatáskörére tekintettel, 
célszerű az FVM hivatali szervezetéhez közvetetten kapcsolni, annak támogatásá
val a meglévő szakmai potenciál és a már kialakított központ kihasználásával szer
vezni. Az erdészeti tanácsadói hálózat épüljön be a területfejlesztés intézményrend- 
szerének tanácsadói körébe. Ennek keretén belül kiemelten kell kezelni a mezőgaz
daság és az erdőgazdálkodás kapcsolatát, referencia helyeken kell kialakítani és 
bemutatni a szakszerű és gazdaságos magánerdö-gazdálkodást a mintagazdaságok
ban. Ennek érdekében oktató, szaktanácsadó központokat kell létrehozni, ahol az 
erdő jóléti, táj- és természetvédelmi szolgáltatásaiért igénybe vehető támogatási 
formákról és pályázati lehetőségekről is tájékozódni lehet.

5. Az erdőgazdálkodás társadalmi céljai messze túlmutatnak a tulajdonosok és gazdál
kodók közvetlen gazdasági érdekein, a többlet-szolgáltatások fenntartására és finan
szírozására további költségvetési források juttatása célszerű, amelynek helye az 
agrárium keretén belül elsődlegesen a meglévő és közérdekből fenntartandó erdők 
szakszerű kezelésének biztosítására, illetve a racionális földhasználat keretén belül 
telepítendő új erdők létesítésére fordítandó.

6. Az erdőtelepítés és hasznosítás jelenjen meg a helyi gazdaság fejlesztésében, úgyis 
mint:

• a környezetminőséget jelentő tényező,
• a jövedelemtermelés egyik ága,
• foglalkoztató, munkahelyteremtő ágazat,
• hozzáadottérték-növelö ágazat,
• a diverzifikált jövedelemtermelés fontos eleme.

7. A társadalmi-gazdasági változások és az erdők tulajdoni arányának jelentős válto
zása megköveteli az eddigi erdőgazdálkodási tervezési, ellenőrzési gyakorlat felül
vizsgálatát, és olyan differenciált módszerek kialakítását, amely a legkisebb erőfor
rás felhasználás mellett racionálisan szolgálja az erdőgazdálkodás szakmai színvo
nalának fenntartását, fejlesztését. Az állami Erdészeti Szolgálat a területfejlesztés 
különböző szintjein (regionális, megyei területfejlesztési tanácsok, kistérségek) 
képviseltesse magát, ily módon az erdőtelepítés és hasznosítás szervesen beépülhet 
a területfejlesztési és vidékfejlesztési stratégiákba. A tervezési és a támogatási rend
szerek integrációján belül célszerű:

• az erdőtervezés, a területi tervezés és a környezettervezés kapcsolatának tovább
fejlesztése, és

• az adatbázisok kapcsolódásának kialakítása.

8. A magyar vidékfejlesztés prioritásai között szerepeljen a magángazdasági agrár
szektor és az erdőtelepítés fejlesztése, olyan hangsúllyal, hogy a SAPARD előcsat
lakozási alap kiemelt támogatást évezzen a finanszírozás tekintetében is. Az erdő
telepítés támogatása kerüljön bele az MTT-k vidékfejlesztési célelőirányzatába.
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2. Melléklet (ad 5.2.6.)

Állásfoglalás

MTA Agrár-Műszaki Bizottság és az MTA Erdészeti Bizottság
2000. november 16-án tartott együttes üléséhez kapcsolódóan

Az ülésen résztvevők meghallgatták és elismeréssel fogadták:
1) Horváth Béla egyetemi tanár, intézetigazgató: Az erdőgazdaság gépesítésének 

helyzete, fejlesztési lehetőségei és
2) Marosvölgyi Béla egyetemi tanár, tanszékvezető: Energetikai faültetvények és 

az azokkal kapcsolatos gépesítési feladatok
címmel tartott vitaindító előadásokat. Az előadásokban elhangzottak és a vita 
alapján a két bizottság a következő állásfoglalásokat fogalmazta meg:

ad 1) Az erdőgazdálkodás folyamatos műszaki fejlesztése (gépesítés-fejlesztése) 
szükséges, melynek a természetközeli, fenntartható (tartamos) erdőgazdálkodást kell 
szolgálnia. Ennek megvalósítása:

- konstrukciós gépfejlesztéseken (melyek a hazai erdészeti gépgyártásra alapo- 
zottak),

- fejlett külföldi technikák honosításán,
- gépüzemeltetés-fejlesztéseken és
- a gépesítés szervezeti hátterének fejlesztésén keresztül lehetséges.

Mindezt nagymértékben segítheti a tervezett „Dr. Káldy József Erdőgépfejlesztő 
Központ”, mely biztosíthatja az ÁPV Rt. alá tartozó erdőgazdasági részvénytársasá
gok és a magánerdökben működő egyéni és társult erdőgazdálkodók műszaki fejlesztési 
igényeinek összehangolását, kielégítését és részbeni vitelét, segítheti a hazai erdészeti 
gépfejlesztés és gépgyártás összehangolását. A „Dr. Káldy József Erdőgépfejlesztő 
Központ” létrehozása érdekében eddig tett lépések helyesek és folytatandók.

ad 2) Az energetikai faültetvényekhez és az azokkal kapcsolatos gépesítési felada
tokhoz kötődően megállapítható, hogy:

- az eddigi kutatások eredményesek, és biztatók azok a hozamadatok, amelyek a 
külföldi hasonló eredményeket elérik, esetenként meghaladják,

- a kísérleteket indokolt lenne bővíteni, mindenekelőtt újabb régiókban létesí
tendő referenciahelyeken (ehhez azonban jelentős kutatási támogatás szüksé
ges, melynek keretei túlnyúlnak aNYME lehetőségein),

- tovább kell folytatni a vizsgálatokat azzal a céllal, hogy a későbbiekben az ül
tetvényerdők és az energetikai faültetvények technológiai és szakma-politikai 
elkülönítése indokolt és megalapozott legyen,

- az energetikai faültetvények gépesítésében jelenleg legnagyobb problémát a 
betakarítás jelenti, mely különösen érvényes az akác (Robinia) fafajjal létesí
tett ültetvényeknél, ahol a kézi betakarítás, majd az aprítás motormanuális esz
közökkel gyakorlatilag nem lehetséges,
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- a kísérleteket az ún. agroerdészeti technológia keretében is folytatni kell, 
melyhez jó keretet biztosít az NYME EMKI Energetikai Tanszéke azon kez
deményezése, hogy folytatódjék a korábban már megkezdett magyar-német 
együttműködés közös betakarítógép fejlesztésében, és ebben a FVM-MI is kap
jon szerepet.

Egyetértenek a jelenlevők abban, hogy a témákat, mint támogatásra érdemeseket, 
az Agrár-Műszaki és Erdészeti Bizottság az MTA Agrár Osztály figyelmébe ajánlja.

5.6. KERTÉSZETI BIZOTTSÁG

5.6.1. A bizottság ülései

5.6.1.1. 2000. január 31.

Napirend
Az országos Kertészeti Tanácskozás anyagának megvitatása Papp János előter
jesztésében.
Egyebek

5.6.1.2. 2000. június 19.

Napirend
A bizottság és albizottságok első félévi munkájának értékelése, a titkári beszá
molók alapján.
„Kozma Pál 80 éves” sajtótájékoztató és baráti beszélgetés.

5.6.1.3. 2000. november 27.

Napirend
Az agrár és kertészeti oktatás helyzete Bernáth Jenő értékelésében.
Javaslat az FVM felé Lippay János Díj létrehozására (amit a kertészeti ágazat 
kiemelkedő személyiségei kaphatnának).
A 75 éves Balázs Sándor köszöntése. Az ünnepelt gazdag életútját, példamutató 
emberi és szakmai értékeit Zatykó Ferenc ismertette.

5.6.2. Az albizottságok tevékenysége

5.6.2.1. Dísznövénytermesztési Albizottság ülései

5.6.2.1.1. 2000. február 15.

Napirend
A tavaszi Kertészeti Napok szakmai programjának megbeszélése, publikációs le
hetősége a szakágazaton belül.
Egyebek
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5.5.2.1.2. 2000. október 5.

Napirend
A minősített oktatók és kutatók helyzetének értékelése.
Az Őszi Kertészeti Napok szakmai tanácskozásának előkészítése.
Az albizottság a vele szorosan együttműködő szakmai szervezetekkel közösen 
2000-ben 11 szakmai fórumot szervezett meg és működött közre.

5.6.2.2. Gyógynövénytermesztési Albizottság

5.6.2.2.1. 2000. január 19.

Napirend
A gyógy- és aromanövények termelésfejlesztése (tárcaszintű program)
Előadó: BernáthJenő
Egyebek

5.6.2.2.2. 2000. június 7.

Napirend
Kerekes József emlékülés
Elnök: Balázs Sándor

5.6.2.2.3. 2000. október 4.

Napirend
A biológiai alapok bővítése a vadon termő és termesztett gyógy- és aromanövé
nyek területén. Előadó: Zámboriné Németh Éva
Az albizottság 2000. évi tevékenysége és a 2001. évi program megbeszélése
Egyebek

A társszervezetekkel közösen négy országos szakmai rendezvényt szervezett az 
albizottság elsősorban vidéken (Szeged, Debrecen, Szekszárd).

5.6.2.3. Gyümölcstermesztési Albizottság ülései

5.6.2.3.I. 2000. január 27.

Napirend
A gyümölcstermesztés fejlesztése az EU csatlakozásunk kapujában
Előadó: Soltész Miklós
Egyebek

5.6.2.3.2. 2000. március 2.

Napirend
A post harvest technológiák fejlesztési feladatai a gyümölcstermesztésben
Előadó: Sass Pál
Egyebek
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5.6.2.3.3. 2000. október 4.

Napirend
Az almatermesztéssel kapcsolatos 2001. évi FVM támogatások előkészítése 
Előadó: Kovács János
Egyebek

Az albizottság a társrendezők közreműködésével hat országos szakmai rendez
vényt szervezett 2000-ben, és aktívan működött közre az Érdi Gyümölcs- és Dísz
növénytermesztési Kutató-Fejlesztő KHT 50 éves évfordulójának megünneplésében, 
valamint az ISHS Rovarmegporzási munkacsoport „the International Pollination Sym- 
posium”-ának sikeres megszervezésében.

5.6.2.4. Szőlészeti - Borászati Albizottság ülései

5.6.2.4.I. 2000. január 17.

Napirend
Az albizottság 2000. évi munkatervének véglegesítése
Előadó: Lőrincz András
A szőlő - borágazat helyzete és fejlesztési lehetőségei az EU-ba lépés előtt.
(tárcaszintű program)
Előadó: Urbán András
Egyebek

5.Ó.2.4.2. 2000. október 5.

Napirend
Minősítettek helyzete a szőlészeti - borászati oktatás és kutatás területén
Előadó: Kállay Miklós
A Lippay János és Vas Károly tudományos ülésszak előkészítése
Előadó: Balogh István

5.6.2.4.3. 2000. december II.

Napirend
Az albizottság 2000. évi munkájának értékelése
Előadó: Kállay Miklós
Az albizottság 2001. évi előzetes munkatervének elkészítése
Előadó: Lőrincz András

Az albizottság, az év során, hat országos szakmai rendezvényt (előadás, bemutató 
stb.) szervezett külső közreműködőkkel közösen.

5.6.2.5. Tájépítészeti Albizottság ülései

5.6.2.5.I. 2000. március 10.

Napirend
Szent István Napok előkészítése

- előadók kijelölése
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- külföldi meghívottak fölkérése
- rendezőbizottság megbízása

Egyebek

5.6.2.5.2. 2000. október 22.

Napirend
Lippay János Tudományos Ülésszak előkészítése
Beszámoló a Debreceni „szabad tér” konferenciáról
Tájékoztató a Térinformatika a felsőoktatásban c. szimpóziumról
A Tájépítészet c. tudományos folyóirat megindítása
Egyebek

Az albizottság 2000-ben öt szakmai rendezvényt szervezett önállóan.

5.6.2.6. Zöldségtermesztési Albizottság ülései

5.6.2.6.I. 2000. január 20.

Napirend
„A hajtatás, korai termesztés” folyóirat szakmai és anyagi támogatása
Előadó: Nagy József
Az albizottság 2000. évi munkatervének véglegesítése
Előadó: Zatykó Ferenc
A zöldségágazat helyzetértékelése c. FVM anyag záróvitája
Előadó: Kristóf Lászlóné

5.6.2.6.2. 2000. december 1.

Napirend
Tájékoztató az albizottság 2000. évi munkájáról
Előadó: Zatykó Ferenc
Vízkultúrás zöldségtermesztés helyzete és fejlődési iránya
Előadó: Szőriné Zielinska Alicja
Vízkultúrás rendszerek építése a Szentesi Árpád Rt-nél
Előadó: Bakó László

Az albizottság önállóan, illetve társrendezőkkel 2000-ben hét szakmai rendezvényt 
valósított meg.

5.6.3. Nagy rendezvények: előadások, viták lényege, megállapításai

5.6.3.1. 2000. február 23.
Helyszín: SZIE Budai Karok díszterme

A kertészeti termesztés fejlesztésének stratégiája az EU-integrációval összefüg
gésben
Torgyán József FVM miniszter mondott bevezetőt a közel 500 fős nagyrendez
vényen
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A kertészeti ágazatok fejlődésének tendenciái és jövőképe
Az EU csatlakozást követő egy-két évtized alatt a hazai kertészeti árutermelők 

többsége - akár fő, akár kiegészítő tevékenységet folytatnak tagja lesz a közös érté
kesítő és beszerző szervezeteknek, amely a piacra jutás és a piacon maradás feltétele 
lesz. A kertészeti termékek forgalmában EU konform piacszabályozási és értékesítési 
rendszert vezetnek be. Csak magas fokú termelői önszervezettség mellett valósítható 
meg az integrált termesztés bevezetése, a korszerű árukezelés és forgalmazás, vala
mint a termékek minőségellenőrzése.

Az export-orientált kertészeti ágazat termékeinek külföldi értékesítése a piacos 
fajtahasználat, a termesztéstechnológia és az áruértékesítés folyamatos korszerűsítése 
mellett feltételezi a hungaricum jellegű kertészeti kultúrák termesztésének előtérbe 
állítását. A kiváló minőségű kertészeti termékeket eredetgaranciát és minőségbiztosí
tást tanúsító védjeggyel fogják forgalomba hozni, mert ez az értékesítés feltétele lesz.

A zöldségtermesztés marad a következő évtizedekben is a legjelentősebb és leg
sokoldalúbb kertészeti ágazat. Vetésterülete, fajtahasználata és az előállított termék
mennyisége évente a keresletnek megfelelően rugalmasan változtatható. Hazánk terü
letén mintegy 100 zöldségfaj termeszthető eredményesen, de a termőterület több mint 
90%-át az árutermelésben meghatározó jelentőségű 12 zöldségfaj foglalja el. A külön
legességek iránt növekvő kereslet miatt újabb zöldségkultúrák termesztésének megho
nosodása várható. A szabadföldi termesztésben és a zöldséghajtatásban a hungaricum 
jellegű zöldségfélék termelése növekedhet. A zöldségtermesztés és hajtatás többsége 
az Alföldre koncentrálódik. A versenyképesség javítása érdekében az öntözött terüle
tek aránya 30%-ról legalább 70-80%-ra emelkedik. A gazdag dél-alföldi termálvíz
kincs felhasználása a zöldséghajtatásban jelentőssé válik.

A hazai gyümölcstermesztésben mintegy 20 mérsékelt égövi gyümölcsfaj ter
mesztéshez kedvezőek az ökológiai adottságok. A halmozottan hátrányos helyzetű ré
giók foglalkoztatási gondjainak enyhítésében a kézimunka-igényes gyümölcstermesz
tés kiemelt szerepet játszik a jövőben is. A gyümölcsfajok közül mennyiségileg és a 
gyümölcsfogyasztásban betöltött szerepe alapján távlatilag is az alma lesz a meghatá
rozó gyümölcsünk. Különleges minőségűnek és harmonikus beltartalmi értékűnek, 
ezért joggal nevezhető hungaricum-jellegű gyümölcsnek a magyar alma, meggy, kaj
szi, szamóca és málna, amelyeket eredettanúsító márkanévvel célszerű forgalmazni. 
Hazánk EU-csatlakozása után várhatóan legjövedelmezőbben értékesíthető gyümölcs
fajok a meggy, cseresznye, korai érésű szilva, kajszi, dió, málna és a bodza lesznek. 
Az integrált gyümölcstermesztés általánosan elterjed az ezredforduló első évtizedének 
fordulójára.

Hazánkban szőlőtermesztéssel és borászattal versenyképesen csak minőségi bor 
termelésére alkalmas termőhelyeken lehet a jövőben foglalkozni, mert az EU-csatla- 
kozás után várhatóan csak a minőségi szőlőtermesztés és borászat fejlesztésének lesz
nek jó esélyei. Az asztali tömegborok piaci versenyében a mediterrán országok pozí
ciója sokkal előnyösebb. A magyar szőlőtermesztést az ültetvényszerkezet és műve
lésmód, valamint a fajtahasználat tekintetében még középtávon is a sokszínűség fogja 
jellemezni. A csemegeszőlő-termesztésének részaránya szerény lesz. A szőlőtermés 
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több mint 90%-a borként kerül feldolgozásra, ezért a szőlőtermesztés csak a ráépülő 
borászattal együtt lehet eredményes. A hazánkban előállított minőségi fehérborok, meg
felelő marketing tevékenységgel, versenyképesek lehetnek a világpiacokon. A nyugat
európai országok gyakorlatának megfelelően a hazai borvidékeken a falusi turizmus és 
vendéglátás jelentős fejlődése következhet be.

Az ökológiai adottságaink között termesztett és begyűjtött gyógy- és illóolajos 
növények minőségük alapján világhírnévre tettek szert és tradicionálisan hungaricum 
termékként jelennek meg az export piacokon. Nemzetközi előrejelzések szerint ab
szolút és relatív értelemben is folyamatosan nő a felhasznált gyógy- és egészségmeg
őrző táplálkozáskiegészítő és speciális rendeltetésű termékek aránya. A növekedés 
üteme várhatóan a 21. század első évtizedeiben is folytatódik, ami az első évtized vé
gére további évi 30-50 ezer tonna drogtöbblet előállítását feltételezi. Magyarország 
részaránya az EU országokba irányuló gyógynövény-exportban jelentős. Jelenlegi ter
melésünk csak akkor növelhető, ha átgondoltabban hasznosítjuk a hazai ökológiai po
tenciál lehetőségeit, s a mezőgazdasági termelés más ágazatai által gazdaságosan nem 
művelhető területeket gyógy- és illóolajos növénykultúrákkal hasznosítjuk. Szükséges 
az ágazat biológiai alapjainak, termesztési és feldolgozási technológiájának fejleszté
se, valamint a korszerű minőségbiztosítási és tanúsítási rendszer bevezetése.

A hazai dísznövénytermesztés többszáz növénykultúrával foglalkozik, tevékeny
ségi köre rendkívül szerteágazó. A dísznövények felhasználása erősen és egyenletesen 
növekszik, amelynek nagyságrendje elérheti az évi 10-12%-ot. A szabadföldi termesz
tésben és különösen a növényházi virágok forgalmában világméretű szakosodás alakul 
ki. A magyar dísznövénytermesztés a díszfaiskolai termékek, az évelő dísznövények, a 
szárazvirág és virágmagtermesztés, cserepes virágos dísznövények és virágpalánták 
előállításában versenyképes termelést folytathat. Hazánk Kelet- és Közép-Európában 
a dísznövénytermesztésben és a dísznövénytermékek kereskedelmében regionális köz
ponttá válhat.

5.6.3.2. 2000. június 22.
Helyszín: az MTA Díszterme

Kozma Pál 80 éves1

1 Az előadások teljes szövege a Csorna Zs.-Balogh 1. (2000): Millenniumi szőlős-boros könyvben jelent 
meg. Szőlő és Bor Magyarországon. Agroinform Kiadó, Budapest.

A rendezvény levezető elnöke Balázs Sándor az MTA rendes tagja volt.
Az elnöki köszöntőt Dohy János az MTA rendes tagja tartotta.
„Az ünnepelt Kozma Pál életútja” címmel Balogh István,
„Az oktató és tudományszervező Kozma Pál” címmel Papp János,
„Kozma Pál a szőlészet fejlesztésében kifejtett munkássága” címmel Diófási Lajos, 
„Kozma Pál virágbiológiai kutatásai” címmel Nyéki József és Soltész Miklós, 
„Kozma Pál intra- és interspecifikus keresztezéses szőlönemesítö munkássága” 
címmel Velich István tartott előadást.
Az előadásokat az ünnepelt válasza, majd hozzászólások követték.
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5.6.4. Vitaülések, emlékülések és ezek tárgya (rövid ismertetés)

5.6.4.1. 2000. április 27.
Helyszín: Magyar Tudományos Akadémia

Okályi Iván emlékülés, születésének 100. évfordulójára

Nagy megtiszteltetés érte a magyar kertész-társadalmat, amikor az FVM miniszter 
támogatásával Okályi Iván emléktáblát avathatott az FVM árkádjai alatt 2000. novem
ber 19-én. A művészileg magas színvonalon megformált emléktábla Csíkszentmihályi 
Róbert szobrászművész alkotása, amit Balázs Sándor leplezett le. Okályi Iván életútját 
Probocskai Endre méltatta.

5.6.4.2. 2000. április 19.
Helyszín: Magyar Tudományos Akadémia

Mészöly Gyula emlékülés, születésének 90. évfordulóján

5.6.4.3. 2000. június 7.
Helyszín: SZIE Kísérleti Üzem, Soroksár

Kerekes József emlékülés, születésének 75. évfordulóján

Bizottsági és albizottság! vitaülések fontosabb állásfoglalásainak témakörei:
- Termelők regisztrációja, teljeskörű adatszolgáltatás bevezetése,
- Információs rendszerek kiépítése, működtetése,
- Elő kell mozdítani a kedvező birtokszerkezet kialakítását, a termelő szervezetek 

(TÉSz) megalakulását,
- FVM támogatásával független ágazati szaktanácsadás létrehozása 7 regionális köz

ponttal és speciális képzéssel,
- A minőségellenőrzés és minőségtanúsítás rendszerének hazai kiszélesítése, a kiváló 

magyar élelmiszerek propagálása,
- Újra meg kell teremteni a technológia-fejlesztést szolgáló hazai kutatóbázisokat, s a 

fejlesztéseket költségelemzésre alapozva kell tervezni,
- A terméktanácsok (HNT) koordináló szerepének erősítése,
- A hazai jogszabályok, előírások harmonizálása az EU direktívákkal, 
~ A főkertészek szerepének erősítése az FVM hivatalokban.
~ Oktatás:

- Regionális oktatási stratégia kidolgozása,
- Az okleveles kertészmérnök és üzemmérnöki képzés közötti különbségek meg

fogalmazása,
- Az egyetemeknek a szaktanácsadás központjaivá kellene válniuk,
- Az oktatási intézmények és a gyakorlat kapcsolatát tekintve a jelenlegi pályá

zati formák nem kedveznek,
- Kedvező változás, hogy az állandó agrár-felsőoktatás szakkollégiuma létrejött, 
- Kívánatos lenne, hogy a nemzeti agrárprogramba beépüljön az oktatás, hiszen 

a politikai megbecsülés is a gazdasági súlynak megfelelően alakul,
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- A speciális kertészeti szakképzés megerősítése az egyetemi integráció után is,
- Az agrár-felsőoktatási intézmények finanszírozásával kapcsolatos problémák, 

aggályok, állásfoglalások megküldése az illetékes fórumokhoz,
- Javaslat megfogalmazása a Kertészettudományi Kar vezetése felé, a kertészeti 

témájú szakdolgozatok arányának növelésére,
- A technikusok és szakmunkások gyakorlati képzésének erősítése,
- Továbbképző tanfolyamok szervezése.

5.6.5. Közreműködés az MTA Doktora cím elnyerésében

Balázs Sándor az MTA rendes tagja a Kertészeti Bizottság ülésein rendszeresen 
kitér erre a sürgető feladatunkra. Minden számításba jöhető minősített oktatót, kutatót 
megkerestünk. Többen jelezték, hogy szívesen vállalkoznának az MTA Doktora cím 
megszerzésére.

A tudományos minősítés helyzete pl. a Szőlészeti - Borászati Albizottságban:
MTA rendes tagja: Kozma Pál
MTA Doktora: Csepregi Pál, Zilai János, Pólyák Dezső, Diófási Lajos
Kandidátus + PhD: szőlészet 21 fő, borászat 10 fő

A 60 év felettiek aránya (%):
MTA Doktora: 100%
Kandidátus + PhD: szőlészet 38%, borászat 20%

5.6.6. A Kertészeti Bizottság kapcsolatai a köztestületi tagokkal

Az MTA Agrártudományok Osztálya Elnökségének fölhívására a Kertészeti Bi
zottság és Albizottságai megkerestek (személyesen vagy levélben) minden szakterületi 
minősítettet, hogy jelentkezzenek köztestületi tagnak, illetve hogy működjenek közre 
az MTA munkájában. Igen szép eredményt értünk el, összesen 29 fő jelentkezett, akik 
között már több PhD fokozattal bíró is van.

5.6.7. Külföldi meghívottak és azok látogatásának eredményei

Richard Styles, TU-Wien tanszékvezető
4 éves együttműködési megállapodás alapján magyar és osztrák diákok közös 

műhelymunkája városi szabadterek tervezésében, 2000. november 14.

Prof. DipL-Ing. János Koppándy, Bauhaus Universitát Weimar
Előadás a Tájépítészeti Karon „Városépítés természetes eszközökkel” címmel, 

2000. május 30.

Grate Nahammer, az Osztrák Kertészeti Tanács elnökhelyettese. Ausztria EU csat
lakozással kapcsolatos tapasztalatairól tartott előadást.

Entente Florarae osztrák és szlovén képviselői. Tapasztalatcserére érkeztek.
A Hortus Hungaricus megtekintésére érkeztek a Kárpát medence országainak 

dísznövénytermesztéssel foglalkozó képviselői (Szlovénia, Horvátország, Jugoszlávia, 
Ausztria, Ukrajna, Románia).
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5.6.8. Külföldi tanulmányutak

Schmidt Gábor: Bulgáriában a dísznövények szaporítását tanulmányozta.
Schmidt Gábor: Az Entente Florarae (Virágos Európáért) mozgalom keretében 

négy országban járt tanulmányúton.
Baloghné Ormos Ilona: Az Entente Florarae (Virágos Európáért) mozgalom ke

retében öt országban járt, mint a bírálóbizottság tagja.
Nyéki József: N világ számos országában (Izraeltől - Argentínáig) tanulmányozta 

a kertészet, a gyümölcstermesztés helyzetét.
Balogh István, Bényei Ferenc, Lőrincz András: Görögország szőlő- és borgazda

ságát tanulmányozták.
A Zöldségtermesztési Albizottság 26 fős csoportja spanyolországi szakmai tanul

mányúton vett részt.

5.6.9. Jelentősebb publikációk
Tankönyv, szakkönyv, jegyzet

Balázs S.: Zöldséghajtatók kézikönyve (elfogadott kézirat).
Balogh I.-Tóthné Surányi K. (2000): A kálium szerepe és jelentősége a szőlőter

mesztésben. Jász Nyomda és Kiadó, Budapest.
Bényei F.-Lőrincz A.-Sz. Nagy L. (2000): Szőlőtermesztés. Mezőgazda Kiadó, Budapest.
Csorna Zs.-Balogh I. (2000): Millenniumi szőlős-boros könyv. Szőlő és Bor Magyar

országon. Agroinform Kiadó, Budapest.
Nagy J. (2000): A zöldborsó. Dinasztia Kiadó, Budapest.
Nagy J.: A dinnye termesztése. Mezőgazdaság Szaktudás Kiadó, Budapest.
Terbe I. (2000): Levélzöldség félék. Dinasztia Kiadó, Budapest.
Csonthéjas gyümölcsfajták c. reprezentatív fajtaismertető könyv. A GyDKF KHT 50. 

éves jubileumi kiadványa.

5.6.10. Kitüntetések, elismerések az év folyamán

Balázs Sándor a Szent István Egyetem Aranyérmét kapta.
Az év dísznövénykertésze címet kapták:

Dobay Imre,
Hegede István,
Márk Gergely,
Schendl András,
Szabó János.

Nyéki József a Magyar Köztársasági Érdemérem Tisztikeresztjét kapta.

5.6.11. Kapcsolatok a hazai és a külföldi kutatási, oktatási intézményekkel

Hazaiak:
Az Albizottság napi, jó kapcsolatot tart fent a fontosabb hazai oktatási, kutatási 

intézményekkel, valamint a tudományos és érdekvédelmi egyesületekkel, mint pl. 
SZIE társtanszékei, Kecskeméti Főiskola Kertészeti Főiskolai Kar Zöldségtermesztési 
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Tanszéke, Országos Mezőgazdasági Minősítő Intézet, Zöldségtermesztési Kutató 
Intézet Rt., FVM főosztályai, FVM Agrármarketing Centrum, Magyar Agrárkamara, 
Magyar Agrártudományi Egyesület Műanyagok a Mezőgazdaságban Szakosztálya, 
Magyar Kertészeti Tanács, Magyar Kertészeti Tudományos Tanács, Magyar Zöldség- 
Gyümölcs Terméktanács, Agrárgazdasági Kutató és Informatikai Intézet, Országgyű
lés Mezőgazdasági Bizottsága, Nyíregyházi Főiskola Kertészeti Tanszéke, Debreceni 
Univerzitás Agrárcentrum Kertészeti Tanszék, Nyugat-Magyarországi Egyetem Ker
tészeti Tanszék, Veszprémi Egyetem Kertészeti Tanszék - Keszthely, Fűszerpaprika 
Kutató és Fejlesztő Kft., Tessedik Sámuel Főiskola Mezőgazdasági Főiskolai Kar - 
Mezőtúr, Szarvasi Főiskolai Kar - Szarvas.

MTA Növénykémiai, Kemotaxonómiai Munkacsoport (újonnan alakult),
MTA Botanikai Albizottság,
Magyar Kertészeti Tanács,
Magyar Kertészeti Tudományos Társaság,
Magyar Gyógyszerészeti Társaság Gyógynövény Szakosztály,
Magyar Fitoterápiás Társaság,
Gyógynövény Szövetség és Terméktanács stb.

Külföldiek:
Bauhaus Universitát - Weimar
Elumboldt Universitát zu Berlin

vendégelőadások, doktorandusz és hallgatói cseregyakorlatok, közös kutatások 
TU-Wien

hallgatói közös tervpályázat, kutatási együttműködés
BOKU-Wien

doktoranduszok gyakorlatai, közös hallgatói kutatómunka, opponensi együtt
működés az IFLA és az ICOMOS nemzetközi bizottságaiban néhányan tiszt
ségviselők a bizottság tagjai közül, az IFLA, ICOMOS, Sigma Xi tudományos 
társaságok hazai bizottságaiban is vannak a bizottságból aktív résztvevők.

International Society of Horticultural Science Floricultural Session
International Plánt Propagator Society
European Scientific Cooperation on Phytotherapy
Federation International of Pharmacists, Section of Medicina! and Aromatic Plants 
International Society of Horticultural Sciences
International Council of Medicina! and Aromatic Plants
Gesellschaft für Arzneipflanzenforschung
IUCN Medicina! Plants Speciálist Group
Továbbá mintegy 25 külföldi egyetem, elsősorban Kertészeti, Farmakognóziai és 
Botanikai Tanszékei.

5.6.12. Egyebek

MTA Doktori Tanács tagjának választotta a Közgyűlés Papp János alelnökünket. 
A Kertészeti Bizottság és Albizottságai nevében köszönjük az oktatási és kutatási 
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intézményeknek, hogy működési keret, fillér nélkül is, befogadnak, támogatnak min
ket. Köszönjük a termelő gazdaságoknak, az értékesítőknek, azaz mindenkinek, hogy 
rendezvényeinknek helyet adnak, hogy közreműködésükkel segítik a tudomány fenn
maradását. Külön ki kell emelni az előadókat, akik térítés nélkül vállalják, hogy felké
szüljenek, hogy a helyszínre utazzanak, hogy vitát vezessenek, hogy sokszor kiélezett 
helyzetben (mint pl. a jövedéki törvény és következményei) is helyt álljanak.

Nem szabad megfeledkeznünk az MTA Agrártudományok Osztálya Titkárságán 
dolgozókról sem, köszönjük a napi gondok megoldását, a türelmet, a segítőkészséget.

5.7. MEZŐGAZDASÁGI VÍZGAZDÁLKODÁSI BIZOTTSÁG

A Bizottság az 1960-as években jött létre Mezőgazdasági Üzemi Vízgazdálkodási 
Bizottság néven, és működött folyamatosan 1990-ig. Ekkor összevonták a Talajtani és 
Agrokémiai Bizottsággal, majd 1996-ban alakult újjá jelenlegi nevén. Tipikusan inter
diszciplináris bizottság, amely a mezőgazdaságban fölmerülő víz-problémákkal fog
lalkozó akadémiai köztestületi tagokat és más, elsősorban a tudományos kutatás és az 
oktatás területén működő szakembereket igyekszik összefogni, hogy segítségükkel 
előmozdítsa a szakterület és a kapcsolódó ágazatok fejlődésének/fejlesztésének tudo
mányos megalapozását. Állandó tagjai között megtalálhatók a növénytermesztés, a 
kertészet, a hidrológia, a meteorológia, az ökonómia, a talajtan, a gépészet, a halászat 
és más szakterületek vízgazdálkodással foglalkozó képviselői, de tanácskozó tagok
ként meghívást kapnak a bizottsági munkában való részvételre a mezőgazdasági víz
gazdálkodásban érintett államigazgatási, irányítási és végrehajtó szervek munkatársai is. 
A Bizottság - teljes összhangban az Osztály küldetés-nyilatkozatával, tevékenységé
nek irányelveivel és munkatervével - szoros kapcsolatok kiépítésére törekszik a vízzel 
és a vízgazdálkodással foglalkozó egyéb akadémiai bizottságokkal éppúgy, mint az 
Agrártudományok Osztályának többi tudományos bizottságával, testületével.

A Bizottság üléseinek, illetve rendezvényeinek napirendjére rendszeresen olyan 
kérdéseket tűz, amelyek egyrészt az aktuális szakmai problémákkal függenek össze, 
másrészt a tudományosság szempontjából érdemelnek figyelmet. Igyekszik komplex 
szemléletet érvényesíteni az egyes kérdések megtárgyalása során, vagyis a problémát 
mindig több oldalról megvilágítva bemutatni, illetve megoldásának lehetőségeit ösz- 
szetett módon keresni.

5.7.1. A bizottsági ülések időpontja, helyszíne és napirendi pontjai

5.7.1.1. 2000. január 17. MTA székház, Díszterem- Felolvasó ülés

Napirend
Vízgazdálkodás - mezőgazdasági vízgazdálkodás - öntözés
Előadó: Cselőtei László, az MTA rendes tagja, a bizottság elnöke
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5.7.1.2. 2000. június 6. Hortobágyi Halgazdaság - Kihelyezett ülés

Napirend
A tógazdaságok tervezése és szerepük a mezőgazdasági vízgazdálkodásban.
A tározók jelentősége a Tisza-völgy vízkészlet-gazdálkodásában és az árvízvé
delemben.
Beszámoló az ezévi árvízről és a védekezés tapasztalatairól.

Állásfoglalást lásd az 5.7.2.1. pontban.
Előadók: lásd az 5.7.3.2. pontot.
Emlékeztető: lásd alább.

5.7.1.3. 2000. november 14. MTA székház, Nagyterem - Kiemelt osztály
rendezvény: 4 bizottság közös rendezvénye

Napirend
A vízgyűjtőre alapozott gazdálkodás-tervezés.

Állásfoglalást lásd az 5.7.2.2. pontban.
Előadók: lásd az 5.7.3.3. pontot.
Emlékeztető: lásd alább.

5.7.2. A bizottság állásfoglalásai a tudományterületet érintő kérdésekben

5.7.2.1. 2000. június 6. Kihelyezett ülés a Hortobágyi Halgazdaságban

A Bizottság a feltárt, ismertetett információk, tényadatok alapján, azok megvita
tása nyomán annak a meggyőződésének ad hangot, hogy a hazai Tisza-szakasz árvíz
védelme tározással érdemben nem javítható. A vízgyűjtő hegyvidéki részén az árvízi 
tározási lehetőségek - a helyi körülmények miatt - lényegesen már nem növelhetők. 
A hazai területen pedig az árvízi szükségtározók csak a kisebb folyók (Körösök, 
Zagyva, Tárná) árvízvédelmi helyzetét javíthatják, de magára a Tiszára nem lehetnek 
érdemi befolyással.

A Tisza-völgy vízgazdálkodási helyzete - egy újabb tartós aszályos időszakban - 
ismét kritikussá válhat. A mezőgazdaság vízigényei a külföldi és hazai tározással csak 
részben és csak átmenetileg fedezhetők, hosszabb távon pedig csak más vízgazdálko
dási megoldással (vízátvezetéssel) elégíthetők ki.

A Bizottság támogatja azt a javaslatot, amelyet a Szent István Egyetem Nemzetközi 
Tisza Program (SZÍNÉT) keretében dolgoztak ki a korszerűsített fok-gazdálkodási 
modellek kialakítására a Tisza-völgyben, különösen a Közép-Tisza-vidéken, ahol minta
területek jelölhetők ki és nemzetközi összefogással megvalósíthatósági tanulmány len
ne készíthető a javaslat konkretizálására.

5.7.2.2. 2000. november 14. Kiemelt osztályrendezvény az MTA székházában

A négy bizottság által közösen rendezett előadóülésen elhangzottak összegzése
ként a szervezők úgy foglaltak állást, hogy a vízgyűjtőre alapozott gazdálkodás
tervezés jó alapja nem csak a vízgazdálkodás, hanem mind a területhasználat, mind a 
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területfejlesztés hosszabb távú tervezésének, hiszen a vízgyűjtőnként és részvízgyűj
tőnként eltérő helyi adottságokat lehet segítségével komplexen kimutatni és összegez
ni, ami nagy segítséget jelenthet nem csupán a rendelkezésre álló vízkészlet legjobb 
fölhasználását és a vizek jó állapotban való megtartását illetően, hanem a gazdálkodás 
legjobb helyi gyakorlatának kialakításában és ugyanakkor az adott környezeti értékek 
megőrzésében is. Az ülést rendező bizottságok támogatják a vízgyűjtő-gazdálkodási 
tervezés EU-konform hazai jogszabályi rendezését, a módszertani kérdések tisztázása 
céljából ún. pilot-projekt kijelölését (lehetőleg nemzetközi vízgyűjtőn), vízgyűjtő
feltárási útmutató és tervezési segédletek kidolgozását, valamint olyan oktatási/képzési 
akcióprogram kialakítását és elindítását, amely az összes érintett és érdekelt számára 
lehetővé teszi a tervezési és megvalósítási folyamat minden részletének megismerését 
az egységes és hatékony alkalmazás érdekében.

5.7.3. A bizottság ülésein elhangzott előadások és megemlékezések

5.7.3.1. 2000. január 17. Felolvasó ülés az MTA székházában

Vízgazdálkodás - mezőgazdasági vízgazdálkodás - öntözés 
Előadó: Cselőtei László, az MTA rendes tagja, a bizottság elnöke 
Felkért hozzászólók: Ligetvári Ferenc, az MTA Doktora

Ijjas István, egyetemi tanár
Tomcsányi Pál, az MTA rendes tagja

5.7.3.2. 2000. június 6. Kihelyezett ülés a Hortobágyi Halgazdaságban

A tógazdaságok tervezése és szerepük a mezőgazdasági vízgazdálkodásban 
Előadó: Müller Tibor igazgató (Hortobágyi Halgazdaság)

A tározók jelentősége a Tisza-völgy vízkészlet-gazdálkodásában és árvízvédel
mében
Előadó: Szlávik Lajos (VITUKI)

Beszámoló az ezévi tiszai árvízről és a védekezés tapasztalatairól
Előadó: Váradi József (KHVM.)

5.7.3.3. 2000. november 14. Kiemelt osztályrendezvény 4 bizottság részvételével 
az MTA székházában

A vízgyűjtő-gazdálkodás tervezés bevezetése Magyarországon
Előadó: íjjas István (BMGE)

A területfejlesztés céljai és feladatai hazánkban
Előadó: Sinóros-Szabó Botond főigazgató (FVM OTFK.)
Felkért hozzászólók:
Szász Gábor (DE)

A vízgyűjtő-gazdálkodási tervezés és az időjárás kapcsolatai
Várallyay György (MTA TAKI)
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A vízgyüjtö-gazdálkodási tervezés talajtani megalapozása
Jolánkai Márton (SZIE)

A vízgyűjtő-gazdálkodás tervezés hatása a növénytermesztés tervezésére és 
gyakorlatára

Cselőtei László (SZIE)
A kertészet kapcsolódása a vízgyüjtö-gazdálkodási tervezéshez

5.7.4. A bizottság közreműködése más testület által szervezett tudományos 
rendezvényen

5.7.4.1. 2000. március 22. A vízgazdálkodás szerepe a Dél-Alföldi Régió 
területfejlesztésében
Röszke, MTA Szegedi Akadémiai Bizottság

5.7.4.2. 2000. április 12-15. Közép- és Kelet-európai Aszálycsökkentési
Workshop
Budapest-Felsőgöd, FVM Konferencia Központ

5.7.4.3. 2000. június 1-3. Vízgazdálkodás a 21. században, különös tekin
tettel Európára 
EWRA-ERWG-TECHWARE Konferencia 
Budapest, VITUKI

5.7.4.4. 2000. augusztus 25. Páter Károly centenáriumi emlékülés 
Gödöllő, Szent István Egyetem

5.7.4.5. 2000. november 9. Berényi Dénes centenáriumi emlékülés
Debrecen, MTA Debreceni Akadémiai Bizottság

5.7.4.6. 2000. november 24. Tudományos ülés a 80 éves Stefanovits Pál kö
szöntése alkalmából
Gödöllő, Szent István Egyetem

5.7.5. A bizottság kapcsolatai hazai és külföldi szervezetekkel

ICID Magyar Nemzeti Bizottság, Budapest

ICID Európai Regionális Aszály Munkacsoport (ERWTD)

5.7.6. A bizottság által szervezett felolvasó ülések összefoglalói

2000. január 17. Felolvasó ülés az MTA székházában

Az elhangzott előadás részletes anyaga - Tomcsányi Pál hozzászólásával együtt - 
külön közleményben jelent meg.
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5.7.7. Személyi hírek, kitüntetések

Ligetvári Ferenc, a bizottság alelnöke környezetvédelmi miniszteri kinevezést 
kapott.

A bizottsági tagok tárgyévi kitüntetéséről nincs tudomásunk.

5.8. NÖVÉNYNEMESÍTÉSI BIZOTTSÁG

5.8.1. Bizottsági ülések

5.8.1.1. 2000. február 9.

A megelőző ülésen kitűzött feladatok és tevékenységek értékelése mellett fő té
mánk a hazai biotechnológiai kutatások és a gyakorlati nemesítés kapcsolatának elem
zése volt.

Ezzel párhuzamosan az Agrártudományok Osztálya állásfoglalásunkat kérte 
Kondorost Adám az MTA rendes tagja által készített elaborátummal kapcsolatban, 
amely a hazai funkcionális genomika projekt meghirdetését tartalmazta.

Februári ülésünkön a fenti témák vitaindításaként Dudits Dénes és Balázs Ervin 
akadémikusok tartottak előadásokat.

A molekuláris nemesítés szervesen kapcsolódik a hazai nemzeti stratégiai mun
kákhoz, amelyek a Kormány előtt vannak. Nemesítőink többsége már bekapcsolódott 
ebbe a munkába, sok intézetben fejlesztik a biotechnológiai és molekuláris genetikai 
laboratóriumokat.

Az FVM és Környezetvédelmi Minisztérium rendelkezésére állnak a programok. 
Ezek megalkotásában a hazai tudományos élet jelentős személyiségei szerepeltek 
(Dudits D., Balázs E., Heszky L., Bedő Z.).

Jelentős szerep hárul a szegedi és gödöllői biotechnológiai központokra a hazai 
hálózat kiépítésében - a biotechnológiai kutatások és a gyakorlati nemesítés össze
kapcsolásában. A hazai funkcionális genomika projekt - támaszkodva a hazai genetikai 
diverzitásból eredő prioritásokra - fontos bázisa lehet európai stratégiánknak. A fenti 
konklúziók kialakításában Barnabás B., Dudits D., Balázs E., Szél S., Bálint A., Dohy J. 
és Velich 1. vettek részt.

5.8.1.2. 2000. október 11.

Az akadémiai doktori pályázat bírálata, az akadémiai doktori követelményrendszer 
módosítása, a VII. Növénynemesítési Tudományos Napok szervezése, illetve a válság
ba került nemesítő intézetek helyzetének megvitatása szerepelt a napirenden.

A növénynemesítők akadémiai doktori minősítésében nagyobb szerepet kell kap
nia a fajtának, szabadalmaknak - illetve a pontrendszer módosítása teszi lehetővé a 
jobb összehasonlíthatóságot és értékelést.

A kutatóintézeti hálózatot súlyosan érintette négy intézet válsághelyzete (Debre
ceni Egyetem Kutató Központja - Nyíregyháza és Kutatóintézete - Karcag, a SZIE 
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Mezőgazdasági Kutató Intézete - Kompolt és a Kaposvári Egyetem Kutató Intézete - 
Iregszemcse).

Bizottságunk levélben kereste fel az illetékes tárcákat (FVM, KM), hogy az Oktatá
si Minisztériumhoz tartozó intézmények helyzetét orvosolja. Levelünkben fenti kérés
sel kapcsolatban a következőket írtuk.

Valamennyi kutatóintézet esetében közös probléma, hogy az OM a 2000. évi költ
ségvetési támogatásuk drasztikus csökkentésére kényszerült, így müködésképességük 
veszélybe került. Ezek az intézetek nemzeti kincsünk részét képezik. Megalakításuk 
több évtizeddel ezelőtt régiófejlesztési céllal történt, és ezt a funkciót évtizedeken ke
resztül el is látták. Megszűnésük óriási vesztesége lenne a magyar mezőgazdaságnak.

Ha az OM nem tudja azokat jelentőségükhöz méltó módon funkciójukban meg
tartani, akkor ezeket az intézeteket át kellene helyezni az FVM hatáskörébe, és ott 
megbízni feladatokkal, ellátni anyagi eszközökkel és a vidékfejlesztés szolgálatába 
állítani. Leépülésük esetén kutatóbázis nélkül marad az egész alföldi és észak-magyar
országi régió, ami ellentétes a mai vidékfejlesztési koncepcióval.

Az MTA Növénynemesítési Bizottság kötelességének tartja erre a vészhelyzetre 
felhívni mindhárom illetékes miniszter figyelmét és kérni beavatkozásukat e pótolha
tatlan veszteség elkerülésére.

Levelünkre a Környezetvédelmi Minisztériumtól kaptunk választ (Skultéty Sándor 
közigazgatási államtitkártól), amelyben támogatásukról biztosítanak. Kiemelt támoga
tási bázist jelenthet a környezettudományi pályázati rendszer kiszélesítése, az Orszá
gos Környezettudományi és Természetvédelmi Kutatási projektek (K+F prioritások).

5.8.2. A bizottság állásfoglalása, programja

A bizottság munkatervében kiemelt helyen szerepeltetjük (ami egész évi tevé
kenységünket is meghatározta) a hazai nemesítés válsághelyzetének feltárását, illetve 
a kitörési pontok megfogalmazását.

Az ennek érdekében felvázolt program néhány sarokpontját a következő össze
foglalás tartalmazza:
• a magyar nemesítés EU státuszának meghatározása

- prioritások, arculat, speciális minőség
- elismert iskolák támogatása
- új projektek kialakítása
- támogatási rendszerek optimalizálása (K+F, OMFB, MKM, MTA, FVM)
- összehangolása (prioritások elsőbbsége stb.)
- piacorientált intézetek támogatása (nemzeti prioritások veszélyeztetettsége)

• a hazai nemesítésü fajták innovációja, verseny képessége

• szakember utánpótlás
- nemesítés
- köztestület, DSc képviselet
- MTA bizottság
- MTA
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- fiatal nemesítők regisztrálása, tudományos és szakmai előmenetel-követés
- közgyűlési képviselők regisztrálása
- egyetemi, posztgraduális, PhD-prioritással bíró témák exponálása
- tudományos iskolák fenntartása, kialakítása, státuszok helyzete (pl. MTA)

• szorosabb együttműködés - „konszenzus”
- magyar nemesítők társadalmával
- Magyar Nemesítők Egyesületével
- MTA Agrártudományok Osztályával
- más tudományos bizottságokkal (pl. Állatnemesítőkkel - közös program)
- köztestületekkel
- DSc képviselőkkel

• molekuláris nemesítés és biotechnológia
- spontaneitás helyett nemzeti stratégia (cél- és feladatösszehangolás)

• Agráregyetemi integráció
- egyetemek szerepe, feladata (kutatási háttér, képzés)
- új stratégiák kialakítása

5.8.3. Rendezvények

5.8.3.1. 2000. március 8-9.

A 2000. év kiemelkedő eseménye volt a VI. Növénynemesítési Tudományos Napok 
rendezvény, az MTA székházában. A rendezvény Bizottságunk, a Magyar Növény- 
nemesítök Egyesülete, a MAE Genetikai Szakosztálya és az Országos Mezőgazdasági 
Minősítő Intézet közös szervezésében zajlott. A szervező bizottság tagjai Velich I., 
Bedő Z., Bállá L., Kertész Z., Bódis L. és Sutka J. voltak.

A konferencián a 8 plenáris előadás mellett 50 tudományos előadás hangzott el és 
55 poszter mutatta be a legújabb eredményeket.

A magyar növénynemesítés egyes ágazatai (különösen a kertészeti nemesítésen 
belül) mélypontra kerültek, tovább nem terhelhetők, és az EU-csatlakozás által tá
masztott kihívások ebben a helyzetben súlyos veszélyeket rejtenek. A kidolgozott, il
letve munka alatt álló stratégiák - megfelelő állami támogatással (FVM, Környezet
védelmi Minisztérium, Oktatási Minisztérium, MTA) visszafordíthatják e tendenciákat. 
Emellett a jelenlegi konferencia plenáris ülése is azt bizonyította, hogy a magyar nö
vénynemesítés jó szövetségesekre talált, hiszen itt és most az interdiszciplinaritás, a 
közös gondolkodás és cselekvés, a kézfogás gesztusa nyilvánult meg.

Pepó Pál környezetvédelmi miniszter megnyitó beszéde biztató képét vetítette fel 
annak a felismerésnek és elismerésnek, hogy a magyar növénynemesítés fontos szerepet 
játszik és játszhat a környezetvédelemben, az életminőség javításában. Bízhatunk a 
Környezetvédelmi Minisztérium és a hazai nemesítő társadalom gyümölcsöző együtt
működésében.
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Dohy János akadémikus, osztályelnök előadása jó példázta azt a gondolatot, hogy 
a rokon- és társtudományok sokat tanulhatnak egymástól; a szaktudományok speciali
zálódása válaszfalakat épített, egyre kisebb az áthallás, a közös gondolkodás.

Kovács Ferenc akadémikus szereplése és előadása tovább erősítette ezt a törekvést. 
Nem lehet eléggé kiemelni a jelentőségét annak, hogy a hazai tudományos életben 
(szükebben saját szakterületünkön) megjelent az interdiszciplinaritás igénye. Fogéko
nyak lettünk egymás véleményére, tanácsaira. Ezzel a lehetőséggel jobban kell élnünk 
ajövőben.

Dudits Dénes és Balázs Ervin akadémikusok, a klasszikus és „molekuláris” ne
mesítés egymásra utaltságának hangoztatásával, a közös stratégiák kidolgozásával, új 
lehetőségeket vázoltak fel. A két szakterület közeledése, összefogása nagy előrelépést 
biztosíthat. A növénynemesítés tárt karokkal várja a hazai, sikeres biotechnológiai is
koláktól az alkalmazható ideákat, módszereket, géneket.

A hazai növénynemesítés nem mondhat le - különösen a nemzeti stratégiát érintő 
területeken - az állam szellemi és anyagi támogatásáról. Megnyugtató érzés, hogy a 
Földművelésügyi és Vidékfejlesztési Minisztérium egyetért ezzel a törekvéssel. Pécsi 
Mária főosztályvezető-helyettes, stratégiákat bemutató előadása, biztató fejlesztéseket 
körvonalazott.

Bódis László főigazgató-helyettes (OMMI) kemény, de tárgyilagos beszámolója a 
hazai és európai fajtahelyzet átvilágítására épült. A nemesítő társadalom optimizmusa 
továbbra is töretlen: bízik a magyar tradíciókban, és abban, hogy ez Európa számára is 
fontos, ez Európát is érdekli!

A biodiverzitás, kiemelten a hazai nemesítés fontos bázisát képező kárpát-medencei 
források feltárása, megvédése, nemzeti stratégiánk egyik értékes alapja. Holly László 
igazgató (Agrobotanikai Intézet) előadása ezt a felelősségvállalást szemléltette. A neme
sítő társadalomnak kiemelkedő szerep jut ebben a munkában.

A magyar növénynemesítők hatodik tudományos konferenciája egy nehéz, de 
reményteli és eredményekben gazdag év méltó lezárását jelentette.

A tudományos konferenciáról a Mag - Kutatás, Termesztés, Kereskedelem folyó
irat 2000. áprilisi száma közölt részletesebb ismertetőt.

5.8.3.2. 2000. augusztus 4.

Bizottságunk másik nagy rendezvénye a vándorgyűlés volt.
A Magyar Növénynemesítők Egyesülete, az MTA Növénynemesítési Bizottsága 

és az MTA Agrártörténeti és Faluszociológiai Bizottsága Medgyesegyházán rendezte 
meg Millenniumi Vándorgyűlését. A rendezvény célja Baross László emlékének ápo
lása és munkásságának megismerése volt. Előadók Bállá László (Baross László mun
kássága) és Matúz János (Baross László és a bánkúti növényfajták) voltak. A délelőtti 
program Baross László sírhelyének megkoszorúzásával zárult. A délutáni program a 
medgyesegyházi Dinnyefesztivál szakmai programjában való részvétel volt, előadók 
voltak: Velich István professzor (Dinnyekultúra Magyarországon), Bisztray György 
(A dinnye nemesítése), Nagy József (A dinnye termesztése) és Pénzes Béla (A dinnye 
védelme) egyetemi docensek, SZIE.
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A szakmai rendezvény vitája a hazai dinnyekultúra fejlesztésének lehetőségeit vá
zolta fel, különös tekintettel a hazai nemesítésre, amely az utóbbi években visszaesett.

5.8.3.3. 2000. november 20.

A Magyar Növénynemesítők Egyesülete Bizottságunk bevonásával kibővített 
ülésen foglalkozott az Országos Mezőgazdasági Minősítő Intézet fajtavizsgálati terve
zésének véleményezésével. Az OMMI több alkalommal jelezte az FVM felé, hogy 
túlzottnak tartja a fajtabejelentések számát, illetve a fajtavizsgálatok és listán tartás 
költségeinek lényeges emelését tervezi.

A javaslat súlyosan érinti a hazai növénynemesítő intézeteket.
A kibővített ülés - az OMMI képviselőinek beszámolói után - állást foglalt a 

fajtaszám-korlátozások, illetve a költségnövelések témákban.
A Magyar Növénynemesítők Egyesülete elkészítette ajánlását, amely a hazai ne

mesítés megfelelő védelmét szorgalmazza, különös tekintettel az EU-csatlakozással 
járó változásokra. Az OMMI-val fennálló érdekazonosságok lehetővé teszik az egysé
ges álláspontok kialakítását, amely az illetékes tárcák támogató együttműködését kéri és 
igényli. Különösen fontos terület a fajta vizsgálatok költségeinek arányosítása (a hazai 
nemesítők állami támogatása, amely a külföldiekkel szembeni diszkriminációt szün
tetné meg).

5.8.4. Vita- és emlékülések, köszöntések

Bizottságunk aktív szerepet vállalt az MTA májusi jubileumi közgyűléséhez kap
csolódó, az Agrártudományok Osztálya által szervezett „Korszakváltások és kihívások 
a magyar agrártudományokban” című tudományos tanácskozáson. A növénynemesítés 
és biotechnológia szakterületet Dudits Dénes akadémikus mutatta be (az anyag össze
állításában Bocsa Iván, Balázs Ervin, Heszky László, Matúz János és Velich István 
vettek részt).

Bizottságunk a Kertészeti Bizottsággal együttműködve részt vett Kozma Pál aka
démikus 80 éves születésnapi köszöntésén, Velich István előadásában nemesítési mun
káját és eredményeit ismertette. Az előadás kibővített anyaga a Millenniumi Szőlő- 
Boroskönyvben jelent meg (Agroinform Budapest, 2000). Az előadók és hozzászólók 
nagy tisztelettel adóztak Kozma professzor életművének.

A 2000. évben bizottságunk tagjai emlékbeszédekkel tisztelegtek elődeink emlé
kének. Jánossy Andor halálának 25., Mészöly Gyula születésének 90., illetve Sedlmayr 
Kurt születésének 100. évfordulóját ünnepeltük (előadók voltak: Heszky László, Far
kas József és Bocsa Iván).

5.8.5. MTA doktori cselekmények

Bizottságunk két doktori pályázatot értékelt. Az 1999. november 9-én tartott ülé
sünkön állásfoglalást határoztunk meg Galiba Gábor akadémiai doktori pályázatával 
kapcsolatban. Doktori értekezésének címe: A fagyállóságot és ozmoregulációt szabá
lyozó gének térképezése a búza 5A kromoszómáján. Az opponensi vélemények és a 
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bizottsági tagság értékelése alapján a szavazás a következő pontszámokat eredményezte: 
13 fő összesen 36 pontot adott, ami 92,30%-os támogatásnak felel meg. A bizottság 
állásfoglalását továbbítottuk Dohy János osztályelnöknek, 1999 novemberében.

A 2000. november 25-én tartott ülésünkön foglalkoztunk Pollhamer Ernöné dok
tori pályázatának értékelésével. Disszertációjának címe: Az egészségesebb táplálkozás 
elősegítése, fajtától a késztermékig. A 17 érvényes szavazat alapján 34 pontot kapott, 
ami 66,6%-os támogatást jelent. A bizottság állásfoglalását 2000. decemberében továb
bította Dohy János osztályelnöknek.

5.8.6. Jelentősebb publikációk

Dudits D., Heszky L. (2000): Növényi biotechnológia és géntechnológia. Agro- 
inform Kiadó, Budapest.

Hajósné Novák M. (1999): Genetikai variabilitás a növénynemesítésben, mole
kuláris diagnosztika. Mezőgazdasági Kiadó, Budapest.

Bizottságunk tagjai jelentős munkát végeznek a Növénytermelés (Bocsa Iván), az 
Acta Agronomica (Sutka József), a Cereal Rés. Com. (Kertész Zoltán, Matúz János, 
Frank József, Szél Sándor), valamint a I. J. Hort. Sci. (Velich István) folyóiratok szer
kesztésében.

5.8.7. Elismerések, kitünetések

Akadémiai Szabadalmi Nívódíjban részesült Matúz János, a mezőgazdasági tu
dományok kandidátusa, kiemelkedő nemesítő munkájáért.

Az FVM által gondozott Fleischmann-díjat ebben az évben három nemesítő 
kaptak: Gergácz Elemér, Apostol János és Vágó Mihály.

Darányi Ignác Díjat kapott Kiss Árpád a növénynemesítés terén végzett nemzet
közileg is elismert munkájáért. A Triticale (növényfajta) világon elsőként való előál
lításáért.

A 2001. év jelentős országos rendezvénye lesz a január 23-24-ére szervezett 
VII. Növénynemesítési Tudományos Napok, az MTA székházában, Budapesten.
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5.9. NÖVÉNYTERMESZTÉSI BIZOTTSÁG

5.9.1. Bizottsági ülések

5.9.1.1. 2000. március 9.

Napirend
Tartamkísérletek helyzete, eredményei, az eredmények hasznosítása, a tartam
kísérletek fejlesztésének lehetőségei.
A Veszprémi Egyetem Georgikon Mezőgazdaságtudományi Karon (Keszthely) 
megtartott bizottsági ülésen Kismányoky Tamás egyetemi tanár, tanszékvezető és 
Ragasits István egyetemi tanár, intézetigazgató adott áttekintést a Keszthelyen 
található széles körű növénytermesztési tartamkísérletekről.

A továbbiakban részletes ismertetések hangzottak el az OETK, a debreceni, sze
gedi, martonvásári, gödöllői, nyíregyházi, kompolti és egyéb termőhelyeken található 
tartamkísérletekről.

A bizottság tagjai egybehangzóan megállapították, hogy a növénytermesztési 
tartamkísérletek kimagasló nemzeti értéket jelentenek. A jelenlegi tragikus finanszíro
zási feltételek alapvető megváltoztatását a bizottság tagjai messzemenően támogatták.

A bizottsági ülés az MTA Növénytermesztési Bizottságának és az MTA Agro
kémiai és Talajtani Bizottságának közös szervezésében valósult meg.

5.9.1.2. 2000. június 8.

Napirend
A gabonanövények nemesítési és agrotechnikai kutatásainak eredményei a Sze
gedi Gabonakutató Kht-ban.

A Szegedi Gabonakutató Kht. tudományos-kutató és gyakorlati tevékenységét 
Matuz János ügyvezető igazgató ismertette a bizottság tagjai számára. A széles körű 
nemesítési és agrotechnikai kutatások közül részletesen szólt a kiemelkedő jelentőség
gel bíró kalászos gabona (őszi búza, durumbúza, őszi árpa, tavaszi árpa, zab, tritikale, 
rozs) és kukorica projektekről. A tenyészkerti és agrotechnikai kísérletek gyakorlati 
bejárása során Petróczi István és Széli Endre tudományos osztályvezetők tájékoztatták 
a bizottság tagjait a nemesítési alapanyagokról, a nemesítés klasszikus és új módsze
reiről, a fajta- és hibridjelöltekről, a fajta- és hibridspecifikus agrotechnikai és egyéb 
termesztéstechnológiai kísérletekről.

5.9.1.3. 2000. június 21.

Napirend
A növénytermesztési diszciplínák oktatásának helyzete a felsőoktatás integrált 
rendszerében. Kihelyezett ülés a Szent István Egyetemen, Gödöllőn.

A vitaindító előadásában Jolánkai Márton egyetemi tanár, intézetigazgató rész
letes áttekintést adott a Szent István Egyetem karain folyó graduális, posztgraduális és 
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PhD képzés tartalmi és strukturális helyzetéről, az elért eredményekről és az integráció 
kapcsán jelentkező gondokról. Hangsúlyozta a különböző főiskolákon és egyetemeken 
működő növénytermesztési, földművelési és gyepgazdálkodási tanszékek együttmű
ködésének, a tananyagok összehangolásának, a képzésben résztvevők áthal Igathatósága 
feltételei megteremtésének fontosságát. A bizottság tagjai egyértelműen támogatták a 
növénytermesztési diszciplínák oktatásának minőségbiztosítási rendszerét, az elméleti 
és gyakorlati oktatás szinkronjának erősítését, az agrároktatás társadalmi presztízsének 
növelését. Ennek érdekében a bizottság tagjai olyan civilszervezet létrehozását kezde
ményezték, amely a főhatóságok, a társadalom rétegei felé kellő súllyal tudja a disz- 
ciplinaterületek eredményét és problémáit megjeleníteni.

5.9.1.4. 2000. november 28.

Napirend
Kutatási pályázati rendszer áttekintése a növénytermesztési diszciplinaterületeken.

A pályázati rendszerek strukturális és tartalmi kérdéseiről Győrffy Béla akadémi
kus tartott részletes elemzést. Kiemelte a Nemzeti Kutatási Pályázat újszerűségét, a 
kutatási eredmények innovációjának fontosságát. A bizottság tagjai egyetértettek ab
ban, hogy erősíteni szükséges a növénytermesztési tudományos műhelyek együttmű
ködésének hatékonyságát, törekedni szükséges a kutatásokban az interdiszciplináris 
jelleg elmélyítésére.

5.9.2. Vitaülések, emlékülések

5.9.2.1. 2000. október 10.

Tudományos ülés Bocz Ernő egyetemi tanár születésének 80. évfordulóján. A tudo
mányos ülés az MTA székházában került megrendezésre. A tudományos ülésen 300 fő 
vett részt. A rendezvényre tudományos publikációkat tartalmazó könyv került kiadásra. 
A tudományos ülésen Bocz professzor úr áttekintést adott oktató-kutatói pályájának 
meghatározó állomásairól, az általa elért kiemelkedő eredményekről. A pályatársak és 
tanítványok korreferátumokban méltatták Bocz professzor úr alkotó tevékenységét.

5.9.2.2. 2000. november 28.

Tudományos ülés Gyárfás József születésének 125. éves évfordulójára. A tudomá
nyos ülés a Nyugat-Magyarországi Egyetem Mezőgazdaság-tudományi karán (Moson
magyaróvár) került megrendezésre. Az előadások és korreferátumok részletesen be
mutatták és értékelték Gyárfás József sokoldalú, kiemelkedő, a hazai és nemzetközi 
növénytermesztésben meghatározó jelentőségű munkásságát.

5.9.3. Bizottsági állásfoglalások

• A hazai növénytermesztés jövőbeli fejlesztési stratégiájának kidolgozása, hosszú 
távú megalapozása alapvető feladat, melynek részletes kimunkálásában a Növény
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termesztési Bizottság tagjai aktív szerepet kívánnak betölteni. A fejlesztés tudomá
nyos-szakmai megalapozottsága biztosított, annak finanszírozási lehetőségei meg
teremthetők.

• Kiemelkedően fontos feladat a hazai növénytermesztés EU konform fejlesztési 
pályáinak biztosítása. Ebben alapvető szerepet kell hogy kapjon a fenntarthatóság, 
a minőség, a hatékonyság és a környezetvédelem.

• A növénytermesztés jövőbeli fejlesztésében elengedhetetlenül fontos egyrészt a ku
tatási eredmények hatékony hasznosítása, másrészt a K+F tevékenységek, projek
tek bővítése.

• Alapvető fontosságúnak ítélhető meg az, hogy a Nemzeti Kutatási Programban az 
agrárkutatások (benne a növénytermesztési diszciplinaterületek kutatásai) megfe
lelő súllyal szerepeljenek. A tartamkísérletek kiemelkedő nemzeti értéket képvi
selnek, fenntartásuk messzemenően indokolt, megszűnésük pótolhatatlan a rövid és 
hosszú távú kutatások szempontjából egyaránt.

• A bizottság támogatja olyan komplex, multidiszciplináris kutatási programok kiírá
sát a szaktárcánál és tárcaközi együttműködés keretében, amelyek lehetővé teszik a 
növénytermesztés multifunkciós jellegének erősítését. A bizottság fontosnak ítélte 
meg a növénytermesztési kutatási pályázati rendszer továbbfejlesztését, a pályázati 
döntésekben a bizottság véleményének érvényesítését, olyan pályázati rendszerek 
kidolgozását, amelyek a szakmai stratégiák megalapozását, a prioritások megvaló
sítását szolgálják.

• A hazai integrált felsőoktatási rendszerben az agárfelsőoktatás fontos szerepet tölt 
be, amelynek jövőbeli erősítése kívánatos az integrált egyetemeken és főiskolákon 
működő szaktanszékek szakmai kapcsolatrendszerének, valamint az Oktatási Mi
nisztériumhoz és a Földművelésügyi és Vidékfejlesztési Minisztériumhoz fűződő 
kapcsolatok sokoldalú fejlesztésével. A graduális, posztgraduális és PhD képzés
ben a minőségi képzés személyi és tárgyi feltételeinek továbbfejlesztése elodázha
tatlan feladat. A gyakorlati képzés, az ahhoz kapcsolódó tanüzemi rendszer kiala
kítását, feltételrendszerének megteremtését is alapvető feladatnak tekinti a bizott
ság már a közeljövőben.

5.9.4. Közreműködés az MTA Doktora cím elnyerésében

A bizottság az alábbiakban működött közre az MTA Doktora cím elnyerésében.
• Pesti Miklós: Fajtaspecifikus termesztéstechnológiák és nemesítési, fajtafenntartási 

módszerek kidolgozása gombabetegségekkel szemben ellenálló növényfajtákra. 
Bizottsági állásfoglalás: Az eljárást az MTA Biotechnológiai Bizottságához utalta át.

• Solymosi Péter: Gyomfajok szubspecifikus herbicid-rezisztenciájának sajátosságai, 
gyomszabályozás növényekből származó természetes vegyületekkel.

Bizottsági állásfoglalás: Az eljárás megindítását a bizottság támogatta. Az értekezés 
az MTA Agrártudományok Osztályának állásfoglalása alapján átkerült az MTA 
Növényvédelmi Bizottságához.
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• Birkás Márta: A talajtömörödés kialakulása Magyarországon, következményei, 
megelőzésének és enyhítésének lehetőségei.

Bizottsági állásfoglalás: A bizottság az eljárás megindítását 100%-osan támogatta.

5.9.5. A bizottsághoz tartozó MTA köztestületi tagok és a bizottság kapcsolatai

Az MTA Növénytermesztési Bizottsága nagy hangsúlyt fektet az MTA köztestü
leti tagok munkásságának bemutatására, évfordulós rendezvények, tudományos vita
ülések megtartására (Bocz, Ernő professor emeritus 80. éves köszöntése, tudományos 
vitaülés megtartása).

5.9.6. Külföldi tanulmányutak

A bizottság számos tagja több külföldi rendezvényen vett részt az elmúlt év folya
mán, melyek közül a legfontosabbak: III. Növénytermesztési Világkonferencia (Német
ország). XII. CIEC kongresszus (Románia). Talajművelők Társaságának XV. Nemzet
közi Konferenciája (USA). Nemzetközi Növénytermesztési Konferencia (Szlovákia).

A konferenciákon a bizottság tagjai előadásokkal és poszterekkel eredményesen 
vettek részt.

5.9.7. Kitüntetések, elismerések

Az elmúlt évben Bocz Ernő professor emeritus „Arany János Közalapítvány a 
Tudományért” közlapítványi nagydíjban részesült.

5.9.8. Kapcsolatok kutatási, oktatási intézményekkel

Az MTA Növénytermesztési Bizottsága alapvető fontosságúnak tartja a szoros, 
élő és érdemi kapcsolatok folyamatos bővítését, fejlesztését az oktatási és kutatási in
tézményekkel. Ennek szellemében kiváló szakmai kapcsolatokat alakítottunk ki vala
mennyi integrált egyetemi és főiskolai kar szakmai tanszékeivel, az önálló (MTA Mező
gazdasági Kutató Intézet, Martonvásár, Gabonakutató Kht., Szeged) és egyetemi ke
retek között működő kutató intézetekkel (Kompolt, Nyíregyháza, Karcag stb.). Ezeket 
az erős kapcsolatokat jól jelzik a bizottsági kihelyezett ülések az elmúlt év folyamán. 
A bizottság ugyanakkor fontosnak tartja a minisztériumokkal és az innovációs folyamat 
meghatározó szereplőivel való kapcsolatok további fejlesztését, amelyet az állandó 
meghívottak státuszának kialakításával is szeretne erősíteni.
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5.10. NÖVÉNYVÉDELMI BIZOTTSÁG

5.10.1. A bizottsági ülések napirendjei

5.10.1.1. 2000. március 7.

Napirend
1. Emlékezés id. Dohy Jánosra (Kuroli Géza)
2. Benedek Pál: intézeti beszámoló és „Gyümölcsfajok és mézelő méhek”
3. Kuroli Géza: levéltetvek kártétele öt növényfajban
4. Reisinger Péter: szaktanácsadás a NYME-n

Az ülésre a Nyugat-Magyarországi Egyetem Mezőgazdaságtudományi Karán Mo
sonmagyaróváron került sor.

Ördög Vince, egyetemi tanár, dékán köszöntötte a Bizottságot. Kiemelte, hogy a 
nagy múltú, de az integrációt követően teljesen új szervezeti keretek között működő 
Mezőgazdaságtudományi Kar vezetése megkülönböztetett figyelmet kíván fordítani a 
tudományos kutatásra, és ebben segítséget remél a Magyar Tudományos Akadémia 
testületétől, bizottságaitól, intézményhálózatától. Elsőrendű belső feladatuknak tekin
tik a fiatalítást, valamint a személyi állomány korszerűsítését, képzettségi színvonalá
nak javítását, az oktatók és kutatók részarányának növelését.

Ezt követően Horváth József elnök köszöntötte azokat a bizottsági tagokat, vala
mint a növény védelem területén dolgozó azon köztestületi tagokat, akik 1999-ben ki
tüntetésben részesültek tudományos, felsőoktatási, szakigazgatási és innovációs mun
kájuk elismeréseként.

Bensőséges ünnepség szelleme hatotta át az első napirendi pontot. A Bizottság 
megemlékezett id. Dohy (Göllner) Jánosról születésének 95., halálának 10. évfordu
lója alkalmából. Kuroli Géza professzor - aki tanítványa, utódja és mártír-társa volt 
Dohy tanár úrnak - felemelő beszédben méltatta az ünnepeltet. Id. Dohy János a Deb
receni Gazdasági Akadémián kezdte pályafutását, ahol a növény termesztés területén 
dolgozott, majd a Magyaróvári Gazdasági Akadémia Növénytani Tanszékére került 
tanársegédként. Eszak-Erdély visszatérte után Kolozsvárra helyezték, s a Gazdasági 
Akadémia Növénytani és Növényegészségügyi Tanszékének vezetésével bízták meg. 
A háború után először Keszthelyre került, majd nyilvános rendkívüli tanári kinevezést 
kapott az Agrártudományi Egyetem Mezőgazdasági Kara Debreceni Osztályára, ahol 
a Növénykórtani Tanszéket vezette. Később a Kisvárdai Növénynemesítő Telepen 
dolgozott önálló kutatóként; itt növénykórtani laboratóriumot szervezett. Miután újra 
megnyílt a Mosonmagyaróvári Mezőgazdasági Akadémia, 1954-ben kinevezték a Nö
vénykórtani és Állattani Tanszék vezetőjévé tanszékvezető főiskolai tanárként, s meg
bízták az Akadémia igazgató-helyettesi teendőinek végzésével is. Az 1956-os forra
dalom és szabadságharc leverése után, 1957. januárjában „rendteremtő” tanácsülést 
hívtak össze az Akadémián, ahol - a nyilvánvaló igazságtalanságok láttán, a megtorlá
sok elleni tiltakozásul - Dohy János lemondott igazgatóhelyettesi tisztéről. A bosszú
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nem maradt el: koncepciós per keretében a népbíróság 10-éves börtönbüntetésre ítélte. 
A börtönből csak 1962-ben szabadulhatott, de pályafutását derékba törték. Minthogy 
hallatlan tudására és szakértelmére szükség volt, a Keszthelyi Agrártudományi Főis
kola Rinyatamási Burgonyanemesítő Telepén kapott munkát műszaki ügyintézőként. 
A megaláztatásnak szánt beosztás ellenére itt is értékes alkotói munkát végzett a bur- 
gonyanemesítés és a növénykórtan területén. Néhány évvel később a Növényvédelmi 
Kutató Intézet Keszthelyi Laboratóriumába helyezték át, innen vonult nyugállomány
ba 1969-ben, mint tudományos ügyintéző. Pályatársai, tanítványai és azok a fiatalabb 
kutatók, akik a közelében dolgozhattak szeretettel emlékeznek rá. Máig tartó tisztelet 
övezi rendkívüli munkabírásáért, példás családi életéért, a tudomány iránti mély el
kötelezettségéért. Id. Dohy János tanár úr, aki agrármérnökök nemzedékeit tanította, 
példaképül szolgál mind a mostani, mind az eljövendő nemzedékek számára. A hozzá
szólók közül Horváth József a hatvanas évek elején történt keszthelyi találkozásuk 
emlékét idézte fel, az igazságtalan börtönbüntetésből alig szabadult ember töretlen 
akaratára, hitére és küldetéstudatára emlékezve, Király Zoltán a finom modorú idő
sebb kollégára emlékezett, kiemelve Dohy tanár úr azon különös képességét, hogy a 
tőle kapott (szakmai, tudományos) kritikát a megbíráltak akár méltatásnak is érezhet
ték, Sáringer Gyula a közeli munkatársak által megtapasztalt üde humoráért méltatta a 
magyar növényvédelem e nagy egyéniségét. Végezetül a Bizottság egyhangúlag elfo
gadta azt az elnöki javaslatot, amely szerint az MTA Növényvédelmi Bizottsága és a 
Nyugat-Magyarországi Egyetem Mezőgazdaságtudományi Kara közösen állítson emlék
táblát id. Dohy János születésének 100. évfordulója alkalmából, Mosonmagyaróvárott, 
2005-ben.

Második napirendi pontként Benedek Pál, a Nyugat-Magyarországi Egyetem 
Mezőgazdaság-tudományi Kara Biológiai és Környezettudományi Intézetének igazga
tója ismertette az Intézet tevékenységét. Az Intézetet négy tanszék alkotja, az Agro
meteorológiai és Vízgazdálkodási Tanszék, az Állattani Tanszék, a Növénytani Tan
szék és a Talajtani Tanszék. Színes, sokirányú oktatási tevékenységet folytatnak, mér
nöki, szakmérnöki és doktori szinten egyaránt. A szokásos alapozó tantárgyakon kívül 
különlegességekkel is szolgálnak, így például oktatnak Agroklimatológiát, Rovar
ökológiát, Prognosztikát, Rovarmegporzást, Gombaismeretet és Térinformatikát. Főbb 
kutatási témáik - „Az éghajlati változékonyság hatása a termesztett növényekre”, 
„A gyümölcsfajok rovarmegporzása és a megporzó rovarok ökológiája”, „A gyomnö
vényzet változásai a Szigetköz térségében”, „A klímaváltozás hatása az európai gyom
flórára”, „Dunántúli talajok mikroelem és nehézfém tartalmának hosszú távú változá
sai”, „Digitális terepmodell felhasználása az eróziós veszteségek és a tápanyag- 
kimosódás becslésére” - mind híven tükrözik és szolgálják a régió mezőgazdaságának 
és környezet-gazdálkodásának ügyét, és biztosítják a nemzetközi élvonalba tartozó ve
zető oktatók alkotó tevékenységének kiteljesedését.

Benedek Pál külön előadást is tartott „Gyümölcsfajok, -fajták és mézelő méhek” 
címmel. Az előadás főbb mondanivalóját az alábbiakban foglaljuk össze. A gyümölcs
fajok rovarmegporzása szinte kizárólag a házi méhek tevékenységének köszönhető. 
Ennek egyrészt az az oka, hogy a virágzás a kora tavaszi időszakra esik, amikor még 
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csak kevés vadméhfaj repül, másrészt az, hogy a valóban hatékony megporzó rovarok 
közül a mézelő méh az egyetlen faj, amely kellő egyedszámban koncentrálható az 
üzemi gyümölcsösök jó megporzása érdekében. Napjainkban különleges kihívást je
lent a nagy állománysürüségű gyümölcsösök megporzása. Ezekben az állományokban 
ugyanis a rovarmegporzást jól szabályozható technológiai elemmé kell formálni, hi
szen e nélkül a termesztés gazdaságtalanná válik. Új szemléletű kutatásra van tehát 
szükség, amelynek keretében (1) meg kell ismerni a gyümölcsfajok és -fajták méh- 
megporzást befolyásoló tulajdonságait, (2) fel kell tárni a méhek viselkedését és an
nak különbségeit az egyes gyümölcsfajokon és -fajtákon, és (3) ezt az ismeretanyagot 
fel kell használni a meglevő ültetvények termésének fokozására, valamint a létesíten
dő új ültetvények tervezésére. Jeles hazai gyümölcstermesztő szakemberekkel közösen 
folytatott felmérések alapján új, lényeges felismerések születtek a méh-megporzás te
rén. Megállapították, hogy a méhek viselkedése határozottan eltérő a különböző gyü
mölcsfajok virágain. Körtefán kizárólag pollengyűjtő méhek jelennek meg, míg alma
fán, szilvafán és birsen viszonylag kiegyenlített a pollen- és nektárgyüjtők aránya; a 
korán virágzó csonthéjasokon a nektárgyűjtő méhek kerülnek túlsúlyba. Megállapí
tották azt is, hogy a méhek viselkedését a virágokon elsősorban a nektártermelés be
folyásolja, mivel a nektár mennyiségét és a cukortöménységet képesek jól felismerni 
(azonosítani), míg a pollentermelés bőségét kevésbé érzékelik. Döntően befolyásolja a 
méhek viselkedését a virágrészek relatív helyzete. Ott, ahol szabad tér van a porzó
szálak és a szirmok között (a porzók mereven felállók), ott megporzás nélküli, ún. ol
dalazó nektárgyűjtés válhat uralkodóvá. A virágnyílási sorrendnek is nagy szerepe van 
a viráglátogatottságban. A látogatottság az ún. centripetális típus esetében a legna
gyobb. A virágállandóság (amit pollenhűségnek is neveznek) kiemelkedően magas 
körtén, elég jelentős kajszin, viszont kisebb fokú almán és meggyen; ez utóbbiak ese
tében az egyéb növények elvonó hatása nagyobb lehet. Bizonyították azt is, hogy ön- 
termékenyülö gyümölcsfajokon is feltétele a termésnek a méhmegporzás. Igaz ugyan, 
hogy ezeken a fajokon a méhmegporzás kisebb fokú korlátozása nem befolyásolja je
lentősen a termést, az erős korlátozásnak azonban már jól mérhető negatív hatása van. 
A kísérletek egyértelmű tanúsága szerint intenzív méhmegporzás biztosításával lehe
tőség van arra, hogy a gyümölcsfa állományokat ért részleges bimbó-, illetve virágká
rosodás esetén is megfelelő terméskötődést érjenek el, hiszen a hatékony megporzás 
képes legalább részlegesen kiegyenlíteni az elpusztult virágok hiányából eredő termés
veszteséget.

Kuroli Géza tanszékvezető egyetemi tanár a Növényvédelmi Tanszék tevékeny
ségét ismertette. Sikerrel oldották meg a három fő diszciplína, a növénykórtan, a nö
vényvédelmi állattan és a herbológia harmonikus művelését. A mérnöki képzésen kí
vül hatéves levelező képzést is végeznek, és kiegészítő képzést folytatnak Duna- 
szerdahelyen. A Tanszék jelentős részt vállalt a „Precíziós növénytermesztés” c. dok
tori program kidolgozásában és működtetésében.

Kuroli professzor részletes ismertetést adott a Tanszék legjelentősebb tudomá
nyos témájáról „A levéltetvek rajzása és egyedszám változása 1982-1998 között öt 
növényállományban” címmel. Csaknem két évtizeden keresztül vizsgálták az őszi bű- 
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zán, a kukoricán, a cukorrépán, a burgonyán és a lóbabon kárt okozó levéltetű fajok 
egyedszám változását és a rajzásmenet alakulását. Búzán összesen 29 levéltetű-faj 
előfordulását figyelték meg, közülük nagy egyedszámban szaporodnak el azok a fajok 
(Diuraphis noxia, Metopolophium dirhodum, Rhopalosiphum padi, Schizaphis gra- 
minum, Sitobion avenae), amelyeknek ez a növény tartós táplálékforrásul szolgál. 
A holociklikusan fejlődő levéltetvek első szárnyas egyedeinek megtelepedésére április 
második dekádjától lehet számítani, az egyedszámcsúcs június második dekádjában 
alakul ki. Évente változik a fajok dominanciája: 1994-96. között a R. padi, 1993-ban és 
1997-ben a M. dirhodum, 1998-ban pedig a S. avenae volt a leggyakoribb. Az anholo- 
ciklikusan áttelelő levéltetvek okozta termésveszteség meghaladta a holociklikusan 
fejlődők kártételét, amely súlyos esetben elérhette az 58-82%-os szemtömeg veszteséget. 
A kukoricát többnyire ugyanazok a levéltetű fajok károsították, mint amelyek az őszi 
búzát. A levéltetvek rajzáscsúcsa június 10. és július 10., valamint szeptember 10. és 
október 10. között jelentkezett. Kiemelkedő évjárat volt az 1993-as, amikor növényen
ként átlagosan 38 levéltetű károsított. Kukoricán 1996-ban a M. dirhodum volt a do
mináns faj, a többi évben azonban a R. padi fordult elő a legnagyobb egyedszámban. 
A cukorrépán táplálkozó levéltetvek között az Aphis fabae és a Myzus persicae fajok
nak van kiemelkedő szerepük. Az első szárnyas példányok megtelepedésére május el
ső dekádjában lehet számítani, az egyedszámcsúcs általában június harmadik dekádjá
ban figyelhető meg. A levéltetű populációban 1993-1998 között csaknem mindig az 
A. fabae fajnak volt domináns szerepe, 1996-ban viszont a M. persicae fordult elő a 
legnagyobb egyedszámban. A levéltetvek táplálkozása és vírusterjesztő tevékenysége 
30-50%-kal csökkentheti a cukorrépa gyökértermését. Burgonyában 25 levéltetű faj 
előfordulását figyelték meg, háromnak (M. persicae, Aphis nasturtii, Macrosiphum 
euphorbiae) van gazdasági jelentősége. Többnyire a M. persicae dominál a burgonya 
állományokban, de 1994-ben és 1997-ben az A. nasturtii volt a leggyakoribb. Az egyed
számcsúcs június első dekádjában jelentkezik, és ez egybeesik a növényállomány zá
ródásával. Ekkor az állományon belül 20-25°C a hőmérséklet, 70-80% között relatív 
páratartalom mellett. Ezek az ökológiai feltételek zavarmentessé teszik a levéltetvek 
fejlődését szemben az állományon kívül uralkodó feltételekkel (35°C, 40-45% relatív 
páratartalom). Virágzás után csökken a levéltetvek egyedszáma a lombozat elöregedé
sével arányosan. Lóbabon az A. fabae dominál. Azokban az években, amikor a növé- 
nyenkénti levéltetű egyedszám 800-1500 között mozog, 54-96%-os termésveszteség
gel kell számolni. Még abban az esetben is 11-33%-os veszteség jelentkezett, ha a nö- 
vényenkénti levéltetű egyedszám 9 és 25 között változott. A levéltetvek populáció di
namikájának tanulmányozása lehetővé teszi az okszerű, környezetkímélő növényvé
delmi technológiák kidolgozását és alkalmazását.

Végezetül Reisinger Péter professzor a Szaktanácsadási Intézet igazgatója szólt a 
növényvédelmi szakmérnök-képzésben végzett munkáról. Növényi Táplálkozás, Nö
vényvédelmi Minőségbiztosítás, Növényvédelmi Biotechnológia, Növényvédelmi Kör
nyezetgazdálkodás címmel új, speciális tantárgyakat hirdettek meg, ezzel is hozzá kí
vánnak járulni a hallgatók sokoldalú és korszerű képzéséhez. Küldetésnek tekintik az 
általuk kiadott, népszerű és nagyon igényesen szerkesztett folyóiratot, a Növényvé
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delmi Tanácsokat, amely különös hangsúllyal foglalkozik a kisalföldi régióra jellemző 
kérdésekkel. Kérte a Bizottság szakmai támogatását a Magyar Gyomkutatás és tech
nológia c. folyóirat elindításához. 2000 tavaszán az MTA Agrártudományok Osztálya 
Növényvédelmi Bizottsága erkölcsi támogatást nyújtott a tudományos-jellegü szaklap 
megjelentetéséhez. A kiadvány első száma 2000 decemberében elkészült. Valamennyi 
hozzászóló üdvözölte ezt a kezdeményezést, a Bizottság minden szakmai támogatást 
megad a lapnak, de javasolja, hogy nevét Magyarországi Gyomkutatásra módosítsák.

5.10.1.2. 2000. szeptember 18.

Napirend
1. Matúz János: a Gabonatermesztési Kutatóintézet munkája
2. Mesterházy Ákos: a kalászfuzáriózissal szembeni rezisztenciára történő 

nemesítés eredményei

A Bizottság második, egész napos ülésére Szegeden, a Gabonatermesztési Kutató
intézet Kht-ban került sor.

Matúz János, az MTA Doktora, cégvezető igazgató elmondta, hogy az intézmény 
a gabonafélék, olaj- és fehérjenövények, zöldségfélék nemesítésének, termesztési 
vizsgálatainak egyik legjelentősebb hazai bázisa, teljes egészében a Földművelésügyi 
és Vidékfejlesztési Minisztérium tulajdonában van. A biológiai alapok fejlesztésével 
1924 óta állnak a magyar mezőgazdaság szolgálatában. Jelenleg Magyarországon több, 
mint 150, külföldön, 23 országban 90 minősített fajtával, hibriddel rendelkeznek. 
Ezek együttes vetésterülete megközelíti az évi 1,5 millió hektárt. Éves árbevételük 1,5 
milliárd forint körül mozog, ennek 80-90%-át saját forrásból (jog- és licencdíjakból, 
vetőmag értékesítésből) biztosítják. A fennmaradó részt a Földművelésügyi és Vidék
fejlesztési Minisztérium által támogatott közhasznú kutatások adják. A jelenleg 350 főt 
meghaladó létszámmal tizenkét helyszínen, 1700 ha saját területen folyik nemesitől, 
termesztői és laboratóriumi tevékenység. A társaság vetömagüzemmel is rendelkezik, 
az érdekeltségükbe tartozó szekszárdi Üzletház Kft. a vetőmag kereskedelemben je
lent támpontot. Az intézet által létrehozott biológiai alap döntő hányada szabadalmi 
oltalommal védett fajta, hibrid, beltenyésztett vonal, speciális kutatási eljárás. Külön 
figyelmet fordítanak a növényi betegségek elleni rezisztencia-nemesítésre, minőségi 
összefüggések vizsgálatára, a növényvédő szerek és a környezetkímélő technológiák 
kérdéseire, valamint a biotechnológia eredményeinek alkalmazására. Nemzetközi el
ismertségüket jelzi, hogy Nagy-Britanniában az olajlen állomány felét szegedi fajták 
adják, Franciaországban a szegedi napraforgó hibrid vetőmag keresett árucikk, búza
fajtáikat kiterjedten termesztik Horvátországban, Szlovákiában, Szlovéniában és Ro
mániában.

Mesterházy Ákos tudományos tanácsadó a búzában folyó, kalászfuzáriózis ellen 
irányuló rezisztencia-nemesítési programról adott tájékoztatót. Az 1970-ben jelentke
zett nagy FHjarÍM/n-járványt követően indult erőteljes nemesítői munka e betegség 
visszaszorítására. Ellenálló fajtákat azért érdemes termeszteni, mert ily módon lehet 
csökkenteni a vegyszeres kezelések számát. Ennek nemcsak környezetvédelmi szem
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pontból van nagy jelentősége, hanem gazdaságossági megfontolásokból is. A búzában 
ugyanis egyetlen növényvédelmi kezelés költsége 0,5 t szemtermés értékével ér fel, s 
a termesztők emiatt csak a legszükségesebb esetben alkalmaznak fungicid kezelést. 
A kalászfuzáriózis elleni rezisztencia genetikai háttere igen összetett és részben feltá
ratlan. Minthogy nincs összefüggés a csíranövény korban értékelhető ellenállósága és a 
kalász ellenállósága között, a fiatalkori szelekció nem megoldott. Legalább 7-8 Fusa- 
rium-faf köztük a F. culmorum, F. graminearum, F. avenaceum és a F. poae képes a 
búzakalászt fertőzni, de az egyik gombafaj elleni ellenállóság a másik fajjal szemben is 
érvényesül; a kalászfuzáriózissal szembeni rezisztencia tehát nem fajspecifikus. A meg
vizsgált őszi búza fajták közül a közepesnél jobb ellenállóságot mutatott a „Ringó Star” 
és a „Bence”, ezek a fajták azonban rossz lisztminőségük és más betegségek iránti fo
gékonyságuk miatt nem alkalmasak tömegtermesztésre. Néhány ázsiai eredetű tavaszi 
búzafajta viszont kitűnő rezisztenciaforrásként szolgálhat. A Sumey-3 fajta leszárma
zottai között több, kalászfuzáriózissal szemben rezisztens vonalat találtak. Egy japán 
fajta, a „Nobeoka Bozu” is kitűnő eredményeket mutatott, s ez a fajta agronómiái tu
lajdonságait tekintve is értékesnek bizonyult. Az Intézet nemesítő csoportja ma már 
több rezisztens vonallal is rendelkezik. Örvendetes, hogy ezekben a növényekben ki
sebb mértékű a mykotoxin felhalmozódás akkor is, ha mérsékelt Ftwarmm-fertőzés éri 
őket. A legújabb felmérések során 10 olyan fajtát azonosítottak, amelyek jobb kalász- 
fuzáriózis-ellenállóságot mutatnak, mint a köztermesztésben levő vezető fajták; az 
utóbbiakat tehát fokozatosan fel lehet váltani az előbbiekkel.

A vezető előadáshoz korreferátumok kapcsolódtak. Csősz Lászlóné a rozsda- és 
lisztharmat-rezisztencia kérdéseiről szólt, és beszélt a molekuláris markereken alapuló 
szelekció bevezetésére tett lépésekről. Papp Mária a vetésfehérítő bogár elleni rezisz
tencia-nemesítés legújabb eredményeit ismertette, Toldiné Tóth Éva pedig a kukorica 
aktuális növénykórtani problémáit vázolta fel.

A hozzászólók közül Horváth József tolmácsolta a Bizottság elismerését, felhívta 
a figyelmet a különböző területen dolgozó kutatók együttműködésének fontosságára, 
és arra, hogy a hazai növénynemesítő bázisok nemzeti kincsnek tekinthetők, megőrzé
sük és támogatásuk alapvető magyar érdek.

5.10.2. A Bizottság egyéb rendezvényei

5.10.2.1. 2000. február 22-23.

A Bizottság, a Magyar Agrártudományi Egyesület Növényvédelmi Társaságával 
közösen rendezte meg a 46. Növényvédelmi Tudományos Napokat. A rendezvény
nek a Magyar Tudományos Akadémia adott otthont. A plenáris ülésen Kádár Aurél a 
vegyszeres gyomirtás hazai történetéről és várható alakulásáról, Tóth Ádám Magyar
ország szántóföldi gyomnövényzetének változásáról, Hartmann Ferenc a rezisztens 
gyomnövény biotípusok hazai jelentőségéről tartott előadást. A konferencia szakmai 
sikerét bizonyítja, hogy három szekcióban (Agrozoológia, Növénykórtan és Gyomnö
vények, Gyomszabályozás, Gyomirtás) összesen 121 előadást tartottak és 22 posztert
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mutattak be a növényvédelmi kutatás-fejlesztés különböző területein (akadémiai ku
tatóhelyeken, a földművelésügyi tárcához tartozó intézményekben, egyetemeken és a 
növényvédelmi hálózat állomásain) dolgozó szakemberek.

5.10.2.2. 2000. június 22.

A Veszprémi Egyetem Burgonyakutatási Osztályával, az MTA Pécsi Akadémiai 
Bizottságának Növényorvosi Munkabizottságával és a MAE Növénykórtani Szakosz
tályával együttműködve a Bizottság „Burgonyatermesztési tanácskozást és bemu
tatót” rendezett Keszthelyen, a burgonya környezetkímélő integrált termesztésének 
növényvédelmi kérdései tárgykörben.

5.10.2.3. 2000. október 20.

A Veszprémi Akadémiai Bizottság Növényvédelmi Munkabizottságával és a Pécsi 
Akadémiai Bizottság Növényorvosi Munkabizottságával közösen tudományos ülést 
szervezett a Bizottság „Erdészeti növényvédelmi kutatások” címmel a BEFAG Rt. 
huszárokelőpusztai vadászházában.

Vájná László a Növényegészségügyi és Talajvédelmi Állomások szakembereinek 
tartott mikológiái, módszertani, diagnosztikai továbbképző szemináriumot 2000. feb
ruárjában.

5.10.3. Közreműködés az MTA Doktora cím elnyerésében

A Bizottság mosonmagyaróvári ülésén egyhangúlag elfogadta az MTA Doktora 
fokozatra pályázók elé támasztott, a növényvédelmi tudomány jellegzetességeit és 
adottságait szem előtt tartó követelmény-rendszert. Eszerint a DSc fokozat elnyerésére 
a pályázótól elvárható, hogy a PhD, illetve kandidátusi fokozat megszerzése után meg
jelent (közlésre elfogadott) és a tudományra nézve új eredményeket ismertető dolgoza
tainak kumulatív impakt faktora (halmozott hatásértéke) elérje a 8-at. Csak a Science 
Citation Index által számított impakt faktor fogadtató el. Legalább 10 olyan, teljes ter
jedelmű dolgozata legyen, amely a tudományterület (és a társtudományok) nemzetkö
zileg jegyzett (SCI által szemlézett) folyóiratá(ai)ban jelent meg. Pályázó - teljes 
munkásságára nézve - rendelkezzék 200 független hivatkozással, mely hivatkozások 
magyar és külföldi folyóiratokban, kézikönyvekben jelentek meg. A Bizottság értékes, 
kiegészítő teljesítményként ismeri el magyar és idegen nyelvű folyóiratcikkek, szak
könyvek, tankönyvek, jegyzetek írását, illetve szerkesztését, valamint a hazai és nem
zetközi konferenciákon való részvételt, e konferenciák kiadványaiban megjelent teljes 
terjedelmű dolgozatokat.

A Bizottság még 1999-ben vizsgálta Sülé Sándor doktori habitusát, és azt kiváló
nak találta. A Sülé Sándor által készített értekezés nyilvános védése 2000. februárjá
ban sikerrel megtörtént. Mosonmagyaróvári ülésén (2000. március 7-én) értékelte a 
Bizottság Hürgés György és Solymosi Péter habitusát, és a kérelmezők által benyújtott 
anyagot nem találta alkalmasnak a doktori cím elnyerésére.
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5.10.4. Jelentősebb külföldi tanulmányutak

Basky Zsuzsa a Dél-Afrikai Köztársaságban töltött kéthónapos tanulmányútján 
búzafajták levéltetű-fogékonyságát tanulmányozta, Kozár Ferenc Franciaországban az 
Ortheziidae pajzstetü család világ-revízióján dolgozott ugyancsak két hónapon keresz
tül, Kőmíves Tamás a herbicidek környezeti átalakulását tanulmányozta Kaliforniában 
2000. június-szeptember között, Szőcs Gábor hat hónapot töltött Svédországban a ku
koricamoly kémiai kommunikációjának tanulmányozása céljából.

5.10.5. Jelentősebb publikációk

Balázs, E., Galante, E., Lynch, J. M., Schepers, J. S., Toutant, J. P., Werner, A., Werry, 
P. A. T. J. (2000): Biological resource management - Connecting Science and policy. 
Springer—INRA, Berlin, 319 p.

Barna, B., Király, Z. (eds.) (2000): Proceedings of the 10,h Cereal Rusts and Powdery 
Mildews Conference. Budapest, August 28 - September 1, 2000. Acta Phyto- 
pathologica et Entomologica Hungarica 35, 435 p.

Béres Imre, Hunyadi Károly, Kazinczi Gabriella (2000): Gyomnövények, gyomirtás, 
gyombiológia. Mezőgazda Kiadó, Budapest 2000. 630 p.

Horváth József, Gáborjányi Richard (1999): Növényvírusok és virológiái vizsgálati 
módszerek. Mezőgazda Kiadó, Budapest, 346 p. (tényleges megjelenés 2000-ben)

A terjedelmes listából, helyszűke miatt, most csak a könyveket és a nagyobb lé
legzetű kiadványokat említettük.

5.10.6. Személyi hírek, kitüntetések

Balázs Ervint Széchenyi Díjjal tüntették ki, Benedek Pál elnyerte az FVM és az 
Agroinform Kiadó által alapított Publikációs Díjat (a „kertészeti tudományért”), Érsek 
Tibor kapta a MAE-NT Növénykórtani Szakosztálya által alapított Linhart György 
Emlékérmet, Hornok László miniszteri elismerő oklevelet (FVM) kapott, Király Zoltánt 
a Debreceni Egyetemen tiszteletbeli doktorrá avatták, Vájná Lászlót Horváth Géza 
Emlékéremmel tüntette ki a MAE Növényvédelmi Társasága.

5.10.7. Nemzetközi rendezvények

Két jelentős nemzetközi konferencia rendezésében vállaltak meghatározó szere
pet a Bizottság tagjai.

Mosonmagyaróvárott, 2000. július 10-14. között rendezték meg a megporzási világ
konferenciát (8,h International Pollination Symposium) 30 országból érkezett 90 részt
vevővel; a Szervező Bizottság elnöke Benedek Pál volt.

Barna Balázs és Király Zoltán szervezte a 10. Gabonarozsda és Lisztharmat Kon
ferenciát (2000. augusztus 28. - szeptember 1.), és ők szerkesztették a kongresszus ki
adványát.

256



5.11. TALAJTANI ÉS AGROKÉMIAI BIZOTTSÁG

5.11.1. A bizottsági ülések napirendjei

5.11.1.1. 2000. február 23.

Az Elnök és a Titkár beszámolt a Bizottság újraválasztása (1999. szeptember 15.) 
óta eltelt időszak tevékenységéről. Várallyay György tájékoztatást nyújtott az MTA 
Agrártudományok Osztályának 2002. júliusáig terjedő időszakra kidolgozott munka
tervéről, kiemelve a tudományos bizottságok megnövekedett felelősségét szakterületük 
tudományos-koncepcionális irányításában, s ezzel kapcsolatos sokoldalú feladatait. 
Ismertette a Bizottság 1999. évi tevékenységéről készített összeállítást, amelyet a Bi
zottság - kisebb kiegészítésekkel - egyhangúlag elfogadott. A résztvevők ezután meg
vitatták, s aktív véleménycserét követően kialakították és elfogadták a Bizottság kö
vetkező két évre szóló munkatervét. Ez egyaránt tartalmazta a tervezett munkaülések, 
vitaülések, ankétok, emlékülések tematikáját, időbeni ütemezését és felelőseit; a 
szakterület fontosabb tudományos kérdéseinek megoldására irányuló koncepcionális 
feladatokat; a tudományos minősítés aktuális feladatait, ezen belül a tudományos tel
jesítmény objektivitásra törekvő értékelésének lehetőségeit; hazai és nemzetközi kap
csolatrendszerünk fejlesztését más akadémiai fórumokkal, tudományos bizottságok
kal, szervezetekkel, intézményekkel.

A Bizottság tagjai felkérést kaptak, hogy fogalmazzanak meg olyan tématerülete
ket, amelyeket kiemelt jelentőségűnek, s ennek megfelelően prioritásra érdemesnek 
tartanak. A beérkező (sajnos kevés) javaslat eredményesen segítette a szakterület pa
radigmaváltásának és új kihívásainak megfogalmazását, amelyre Stefanovits Pál, 
Várallyay György és Németh Tamás kapott felkérést. Az elkészített összefoglalás a 
Magyar Tudományos Akadémia Közgyűlése keretében az MTA Agrártudományok 
Osztálya által rendezett „Korszakváltás és kihívások a magyar agrártudományokban” 
című rendezvényen (2000. május 16.) került ismertetésre. Előadója Németh Tamás volt.

Az ülés második napirendi pontjaként Várallyay György nyújtott tájékoztást a 
Bizottság nemzetközi kapcsolatairól. Kiemelt részletességgel szólt az ICSU tagszerve
zetté váló Nemzetközi Talajtani Unió (International Union of Soil Sciences) tevé
kenységéről, tervezett - jelentős - tudományos, szerkezeti és szervezeti változásairól, 
amelyek a magyar talajtani-agrokémiai szakember társadalom részéről is paradigma
váltást jelentenek, új lehetőségeket nyújtanak és új feladatokat fogalmaznak meg. 
A Bizottság felelősségi köre ezen a területen is jelentősen kiterjed és erősebbé válik, 
hisz a szakterület hazai szakember társadalmának képviseletét az lUSS-ben - mint 
ICSU tagszervezetben - végeredményben az MTA Talajtani és Agrokémiai Bizottsága 
látja el a jövőben.

Kapcsolódott ehhez Blaskó Lajosnak, a MAE Talajtani Társaság újonnan megvá
lasztott elnökének tájékoztatója a Talajtani Társaság új vezetőinek megválasztásáról. 
A Talajtani Társaság elnöke Blaskó Lajos, titkára Szabóné Kele Gabriella, szervező- 
titkára Morvái Balázs lett. Stefanovits Pált örökös tiszteletbeli elnökké, az elnökségről 
leköszönő Várallyay Györgyöt tiszteletbeli elnökké választották.

257



Bejelentésre került, hogy az MTA Talajtani és Agrokémiai Kutatóintézetének tu
dományos folyóiratát - az Agrokémia és Talajtant - 2000. évtől kezdve nem a MAE 
Talajtani Társaságának, hanem az MTA Agrártudományok Osztályának közreműkö
désével jelentetik meg.

5.11.1.2. 2000. szeptember 4.

A bizottság értékelte első félévi tevékenységét és pontosította a második félév 
feladatait. Várallyay György részletes tájékoztatást nyújtott a Nemzetközi Talajtani 
Unió Bangkokban (Thaiföld) megrendezett nemzetközi rendezvényéről. Ennek első 
része (2000. április 17-18.) egy nemzetközi szimpózium volt „Paradigmaváltás a talaj
tanban, kihívások a XXL század küszöbén” címmel. Jóleső érzéssel vehettük tudomá
sul, hogy az elkészített magyar koncepció mennyire jól leképezi a nemzetközi trende
ket a jövő kiemelt fontosságú (s ezért hazai és nemzetközi prioritást érdemlő) tudo
mányos irányait illetően. A szimpózium anyaga azóta nyomtatásban is megjelent.

A rendezvény második része az IUSS kongresszusok közti vezetőségi ülése volt, 
amelyen Várallyay György, mint az IUSS Szabályzat Bizottságának (Committee on 
Statute and Structure, CSS) tagja vett részt. A háromnapos ülés (április 19-21.) két fő 
témája az IUSS új tudományos szerkezetének és szervezeti szabályzatának a megvita
tása és a következő kongresszuson elfogadásra előterjeszteni tervezett „végleges” 
változatának kidolgozása és elfogadása; illetve a 2002. augusztus 14-20. között Bang
kokban megrendezésre kerülő XVII. Kongresszusának előkészítése (szimpóziumok el
fogadása, program kialakítása, helyszíni szemle) volt. Az azóta nyomtatott formában 
is megérkezett körlevél alapján szakembereink máris készülhetnek a magyar talajtani
agrokémiai tudomány kongresszuson történő - hagyományosan magas színvonalú - 
képviseletére.

Ezt követően tájékoztatók hangzottak el az MTA új levelező tagjai megválasztá
sának előkészületeiről; a tudományos minősítés követelményrendszeréről; a már meg
tartott és a közeljövőben tervezett rendezvényekről (Várallyay György)-, valamint a 
Talajtani Társaság szakosztályainak és vezetőségének megújításáról (Blaskó Lajos, 
Szabóné Kele Gabriella).

5.11.2. Vitaülések, szakmai rendezvények

5.11.2.1. 2000. március 19-20-án tudományos munkaértekezlet került megrende
zésre Keszthelyen az MTA Növénytermesztési Bizottságával együttmködve, a „Tartam- 
kísérletek” helyzetéről és jövőjéről. A szabadföldi tartamkísérletekkel rendelkező in
tézmények illetékes szakemberei tájékoztatást nyújtottak kísérleteikről, azok koncep
ciójáról és tematikájáról, főbb eredményeiről. Különös figyelmet fordítottak a tartam
kísérletek pótolhatatlan nemzeti kincskénti értékeinek bemutatására, s nyomós (s re
mélhetőleg meggyőző) érveket sorakoztattak fel azok korszerű folytatásának szüksé
gességére és növekvő jelentőségére. A beszámolókat követő igen élénk és magas 
színvonalú, éles szakmai vita, eszmecsere ezeket az érveket gazdagította, erősítette, 
támasztotta alá különböző szempontokból.
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A szabadföldi tartamkísérletekkel kapcsolatos szinte minden kérdés szóba került. 
Köztük olyan nagyjelentőségű problémák, mint a kísérletek szükségessége, folytatá
sának indokoltsága; fejlesztésének dillemái: bővítés vagy szűkítés?; stabilitás vagy 
rugalmasság?; a kezelések számának racionálási lehetőségei; a kísérletek tervezésé
nek, fenntartásának ésszerű szervezeti keretei; a kísérleti adatok szerzői joga, nyilvá
nosságának, hozzáférhetőségének, felhasználhatóságának jogi és etikai vonatkozásai; 
a kísérleti eredmények tér- és időbeni kiterjeszthetőségének lehetőségei és korlátái; a 
kísérleti adatok és tapasztalatok sokcélú és sokirányú felhasználási lehetőségei a mező
gazdasági termelésben, termelésirányításban, szaktanácsadásban, területfejlesztésben, 
környezetvédelemben és más területeken; a kísérletek finanszírozásának lehetséges 
forrásai és azok hozzáférhetősége (központi költségvetési támogatás, pályázatok, szak
tanácsadás stb.). A tanácskozás végkövetkeztetése egy mondatban összefoglalható: 
A szabadföldi tartamkísérletek mással nem pótolhatók, nélkülözhetetlen és felbecsül
hetetlen nemzeti értéket képviselnek, amelyek fenntartása központi forrásokból finan
szírozandó állami feladat, nemzeti kötelesség.

5.11.2.2. 2000. október 16-án a bizottság egésznapos OTKA beszámoló és vita
napot rendezett Gödöllőn a Szent István Egyetemen. A cél kettős volt:
- lehetőség nyújtása OTKA témákon dolgozó - elsősorban fiatal - talajtani-agroké

miai szakembereknek kutatómunkájuk és tudományos eredményeik nyílt vitafóru
mon történő megvitatására;

- annak áttekintése, hogy az elnyert OTKA témák mennyire felelnek meg a kor új' ki
hívásainak, a szakterülettel szembeni hazai elvárásoknak és nemzetközi trendeknek, 
s mennyire fedik le az ezeknek megfelelő szakmai spektrumot.

A vitanapon az alábbi munkák kerültek bemutatásra:
1. Rajkainé Végh Krisztina (MTA TAKI): Gyökérzet növekedési, morfológiai és táp

anyagfelvételi jellemzői.
2. Heltai György (SZIE, Gödöllő): Különböző nitrogénforrások (műtrágyák, szerves 

anyagok) hatásának talajökológiai-környezetvédelmi értékelése l5N-indikációval.
T Lehoczky Éva (VE GMK): Meszezés hatása a növényi nehézfémfelvételre, külö

nös tekintettel a Cd-ra.
4. Kovács Gábor-Bidló András (NYME, Sopron): Tűlevelek tápelemtartalma és a 

termőhelyek közötti kapcsolat.
5. Cserni Imre (KF KFK): Tápelemmozgás modellezése és mérése a talajban zöldség

növények alatt.
6. Tamás János (DE ATC): Talajterhelhetőségi modell alkalmazása térinformatikai 

módszerekkel.
2. Csuhák Mária (DE ATC): Az oldható szerves fémkomplexek mennyiségének és 

stabilitásának vizsgálata különböző talajok folyadékfázisában.
8. Sisák István (VE GMK): Az Országos Műtrágyázás! Tartamkísérletek különböző 

foszforállapotú talajaiból előállított ülepedési diagramok vizsgálata.
Makó András (VE GMK): A talaj szilárd fázisa és a szerves folyadékok kölcsön
hatása.
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10. Barczi Attila (SZIE, Gödöllő): Talajok védetté nyilvánítását megalapozó vizsgálati 
koncepció.

A rendezvény mindkét célnak megfelelt. Viszonylag nagy számú érdeklődő je
lenlétében zajlott; lehetőséget nyújtott - gyakran éles - szakmai vitákra; nagyon sok 
koncepcionális, szakmai, tartalmi, formai, technikai, sőt pszichikai következtetés le
vonására nyújtott lehetőséget; s érdekes keresztmetszetét nyújtotta a hazai talajtani
agrokémiai kutatásoknak.

5.11.2.3. 2000. november 14-én az MTA Mezőgazdasági Vízgazdálkodási Bi
zottsága - az MTA Kertészeti Bizottságával, Növénytermesztési Bizottságával, vala
mint Talajtani és Agrokémiai Bizottságával együttműködve - vitafórumot rendezett 
a Magyar Tudományos Akadémián „A vízgyűjtő-gazdálkodás tervezés” kérdéseiről. 
A vitaindító előadásokat Ijjas István (BMGE) és Sinóros Szabó Botond (FVM OTFK) 
tartották, amelyet a különböző szakterületek részéről Szász Gábor (DE), Várallyay 
György (MTA TAKI); Jolánkai Márton (SZIE) és Cselőtei László (SZIE) korreferá
tumai egészítettek ki, majd élénk vita követett. Ebben a tartalmas és magasszínvonalú 
eszmecserében megfogalmazódott, hogy az igazán racionális területhasználati, tervezői 
munkának a vízgyűjtő területek lehetnének ideális természeti alapegységei, mert jól 
definiáltak, a különbzöö szintű döntések meghozatalára többoldalúan előnyös rend
szert alkotnak, s a természeti viszonyokhoz szorosan kapcsolódnak az adott terület 
gazdasági és szociális viszonyai. Az ésszerű koncepció megvalósítását azonban nagy
mértékben megnehezíti, hogy jelenleg közigazgatási egységekre állnak rendelkezésre 
a szükséges adatok; az adatszolgáltatás, irányítás, tervezés egyaránt erre a közigazga
tási mátrixra épül, amely az esetek nagy részében sajnos nem esik egybe a természet
földrajzi, illetve vízgyűjtő terület határokkal. Ebből adódik az az előnytelen helyzet, 
hogy a közigazgatási határok (település, megye, régió), a vízgyűjtő határok, a termé
szetvédelmi határok, valamint az ezekre épülő intézményrendszerek különböző területi 
mozaikokra épülnek, ami gyakran komoly koordinációs problémákat, sőt konfliktuso
kat eredményez, s megnehezíti a fenntartható fejlődést célul kitűző integrált terület
használat-irányítást.

5.11.3. Tudományos jubileumi és emlékülések

5.11.3.1. 2000. február 3-án a Veszprémi Egyetem Georgikon Mezőgazdaság- 
tudományi Karának Agrokémiai és Talajtani Intézete rendezett jubileumi ülést a 70 éves 
Máté Ferenc tiszteletére Keszthelyen, „Talaj - mezőgazdaság - környezet” címmel. 
A születésnapi köszöntések után Máté Ferenc volt és jelenlegi munkatársai részéről 
13 tudományos előadást hangzott el - Máté Ferenc eddigi sikeres tudományos tevé
kenységének és a jubileumi ülés címének megfelelő - igen széles tematikai spektrum
ban. A rendezvény tudományos tartalmán túlmenően annak közvetlen baráti légköre 
remélhetőleg nemcsak a résztvevőknek, hanem az ünnepeknek is tartós és kedves 
emlék marad.

5.11.3.2. 2000. április 27-én az MTA Talajtani és Agrokémiai Kutatóintézete tu
dományos emlékülést rendezett di Gléria János születésének 100. évfordulója alkal
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mából. A nagy sikerű emlékülésen di Gléria János hajdani munkatársai, tanítványai 
és családjának képviselőin kívül nagyszámú szakember vett részt, akik tisztelték di 
Gléria Jánost, olvasták munkáit, tanultak (és tanulnak) ezekből, s esetleg személyesen 
is ismerték kedves egyéniségét. Németh Tamás intézeti igazgató megnyitó üdvözlését 
követően az emlékülésen hat előadást hangzott el.
- Stefanovits Pál: di Gléria János szerepe a magyar talajtanban.
- Máté Ferenc: Izotóptechnika alkalmazása a talajtanban.
- Filep György: Határfelületi reakciók talajkolloidokon.
- Murányi Attila: A talaj- és gyökérkömyezeti savanyúság.
- Sarkadi János: Agrokémiai kutatások di Gléria munkásságában.
- Rajkainé Végh Krisztina: Növények tápanyagfelvételének vizsgálata.

Az előadásokat kötetlen szakmai eszmecsere követte.

5.11.3.3. 2000. augusztus 25-én a SZIE Mezőgazdaság- és Környezettudományi 
Karával történő közös szervezésben került sor a „100 éve született Páter Károly" cí
mű emlékülésre Gödöllőn, a Szent István Egyetemi Napok keretében. Filep György 
megnyitója és Szendrő Péter rektor üdvözlése után Fekete József (az emlékülés szer
vezője) ismertette Páter Károly életét és munkásságát. Majd nyolc Páter Károlyra 
emlékező előadás következett.
- Blaskó Lajos: Szikes talajok és javításuk.
- Stefanovits Pál: Páter Károly szerepe a tudományos közéletben.
- Dombóvári János: A víz és a talaj termékenység.
- Várallyay György: Páter Károly hallgatója voltam.
- Nyíri László: Emlékeim Páter Károlyról.
- Vermes László: Páter Károly, mint tanár.
- Gerei László: Páter Károly, mint tudományos vezető.
- Szegi József: Emlékezés Páter Károlyra.

Az ülésszakot követően annak résztvevői megkoszorúzták Páter Károly emlék
tábláját. Az emlékülés anyaga a SZIE kiadványaként, Fekete József szerkesztésében 
nyomtatásban is megjelent.

5.11.3.4. 2000. október 4-én a Bizottság az MTA Agrártudományok Osztályával, 
a MAE Talajtani Társaságával, és a Nyugat-Magyarországi Egyetem Mezőgazdaság
tudományi Karával együttműködésben centenáriumi emlékülést szervezett id. Várallyay 
György születésének 100. évfordulója alkalmából Mosonmagyaróváron. Az emlék
ülést az MTA Agrártudományok Osztálya nevében Stefanovits Pál nyitotta meg. 
Ezután a Nyugat-Magyarországi Egyetem Mezőgazdaság-tudományi Kara részéről Ör
dög Vince dékán emlékezett meg id. Várallyay Györgyről és köszöntette az emlékülés 
résztvevőit. Mosonmagyaróvár városa nevében Stipkovits Pál polgármester mondott 
méltató szavakat a város ismert tudósáról, akiről utcát is elneveztek. A centenáriumi 
emlékülésen több mint száz érdeklődő vett részt: régi pályatársak, id. Várallyay György 
tudományos iskolájának mai követői, talajtani, agrokémiai és növénytermesztési szak
emberek, az ünnepelt családjának és rokonságának tagjai, érdeklődők.
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Id. Várallyay György tudományos munkásságát nyolc előadás mutatta be, értékelte: 
- Várallyay György: Apám.
- Szűcs Mihály: id. Várallyay György óvári munkássága.
- Sarkadi János: A talaj P- és K-állapotának vizsgálata.
- Loch Jakab: A talaj N-ellátottságának megítélése
- Kádár Imre: A hazai műtrágyázási szaktanácsadás.
- Füleky György: A magyaróvári iskola szerepe a XX. századi agrokémiai tudományban. 
- Stefanovits Pál: id. Várallyay György talajtérképezés terén kifejtett munkássága.
- Győrffy Béla: id. Várallyay György növénytermesztési kutatásai.

A tudományos ülésszak után a résztvevők megkoszorúzták id. Várallyay György 
sírját a mosonmagyaróvári temetőben. Az óriási érdeklődéssel kísért és emberközeli, 
bensőséges atmoszférában lezajlott centenáriumi emlékülés a résztvevők egybehangzó 
értékelése szerint méltó volt id. Várallyay György tevékenységéhez és emberi karakte
réhez. Kitünően tükrözte id. Várallyay György előrelátó probléma-érzékenységét, lé
nyeglátását, következetességét, szakmai elhivatottságát, bátor véleményalkotását, ér
vekre alapozott vitakészségét, igényességét, emberi tartását. A tudományos előadások 
nagyon sok, ma is aktuális szakmai következtetés levonására nyújtottak lehetőséget, 
frissítettek fel ma is érvényes gondolatokat, elképzeléseket. Az emlékülés a rendező 
intézmény, sőt a város számára jelentős esemény, a résztvevők számára pedig mara
dandó emléket jelentett.

Az elhangzott előadások anyaga - közkívánatra - az Agrokémia és Talajtan jubi
leumi (50.) évfolyamának 1-2. számában rövidesen nyomtatásban is megjelenik.

5.11.3.5. 2000. november 24-én a Bizottság „A talaj térképezés és talaj osztályo
zás jelene, múltja, jövője” című tudományos ülésszakkal köszöntötte Stefanovits Pált 
80. születésnapján. A Talajtani Társasággal, a Szent István Egyetemmel és a Talaj
védelmi Alapítvánnyal közösen Gödöllőn megrendezett ünnepi tudományos ülésen 
Stefanovits Pált köszöntötték a Magyar Tudományos Akadémiának, az MTA Agrártudo
mányok Osztályának, az MTA Talajtani és Agrokémiai Bizottságának, a Szent István 
Egyetemnek, a Földművelési és Vidékfejlesztési Minisztériumnak, a MAE Talajtani 
Társaságának, valamint a Talajvédelmi Alapítvány képviselői. A tudományos konfe
rencia megnyitó előadását az ünnepelt, Stefanovits Pál tartotta „A talaj térképezés és a 
talajosztályozás kölcsönhatása” címmel. Ezt követően Stefanovits Pál talajtani iskolá
jának régebbi, mai (és jövőbeni) tagjai tartottak hét előadást.
- Várallyay György: Kisméretarányú talajtérképek Magyarországon és azok felhasz

nálási lehetőségei.
- Szabóné Kele Gabriella: Nagyméretarányú talajtérképezés története.
- Szabó József Pásztor László, Bakacsi Zsófia, Csökli Gabriella: A Kreybig-féle át- 

nézetes talajtérképek digitális reambulációja.
- Máté Ferenc, Tóth Gergely: Talajosztályozás - talajminősítés.
- Németh Tamás, Szabó József, Pásztor László, Bakacsi Zsófia: Kis- és nagyméret

arányú talajtani információk szerepe a Nemzeti Agrár-Környezetgazdálkodási Prog
ramban.
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- Michéli Erika: Nemzetközi talajosztályozási rendszerek és adatbázisok.
- Dobos Endre: Pedometria és digitális domborzati modellek használata a talajtérké

pezésben.

Ezután a társtudományok képviselői, valamint a volt talajtani szakmérnök- és 
PhD-hallgatók köszöntötték Stefanovits Pált. A szakember társadalom egyértelmű ér
tékelése szerint a sikeres rendezvény méltó volt Stefanovits Pál kiemelkedő tudomá
nyos tevékenységéhez, iskolateremtő egyéniségéhez, közvetlen emberi karakteréhez.

A nagy érdeklődéssel kísért rendezvény szakmai anyaga a Talajvédelmi Alapít
vány kiadásában nyomtatásban is megjelenik.

5.11.4. Kitüntetések, elismerések az év folyamán

• Dombóvári Jánost az Ukrán Mezőgazdasági Tudományos Akadémia külföldi tag
jává választotta.

• Láng István és Várallyay György számára a Debreceni Agrártudományi Egyetem 
javaslata alapján a Debreceni Egyetem (újjáalakulása után elsőként) „Honoris causa” 
díszdoktori címet adományozott. A díszoklevél átadására 2000. május 2-án került 
sor Debrecenben, amely alkalomból Láng István és Várallyay György „A talaj 
kettős funkciója: Természeti erőforrás-termőhely” címmel tartott nagy sikerű kö
zös előadást. Ennek szerkesztett anyaga a Debreceni Egyetem Agrártudományi 
Centrumának kiadványaként a közeljövőben nyomtatásban is megjelenik.

• Máté Ferencet a Talajtani Társaság „Treitz Péter Emlékéremmel” tüntette ki, 
amelynek átadására Keszthelyen került sor 2000. február 3-án, a 70 éves Máté Fe
renc tiszteletére rendezett jubileumi ülésen.

• Loch Jakabot a Berlini Humbold Egyetem Mezőgazdasági Kara nemzetközileg el
ismert tudományos eredményeiért és az intézmények közti tudományos kapcsolatok 
kialakítása és fejlesztése terén kifejtett sikeres munkájáért „Albert Dániel THAER 
Emlékéremmel” tüntette ki.

• Loch Jakabnak „Hatvani István Díjat” ítélt oda Debrecen városa kiemelkedő tudo
mányos, oktatási és egyetemfejlesztési munkásságáért, valamint a Debreceni Egye
tem megalakulása során kifejtett értékes tevékenységéért.

• Stefanovits Pálnak a MAE Talajtani Társasága „Mezőgazdaság fejlesztésért MAE 
Emlékérmet” adományozott a hazai talajtani tudomány fejlesztése terén kifejtett 
fáradhatatlan és páratlanul eredményes tudományos munkásságáért, valamint ma
gas színvonalú oktatási, nevelési és ismeretterjesztési tevékenységéért. Az Emlék
érem átadására a 2000. november 24-i jubileumi tudományos ülésen került sor.

5.11.5. Hazai és nemzetközi kapcsolatok

A bizottság tudatosan építette és fejlesztette hazai és nemzetközi kapcsolatait. 
Ez kiterjedt a Magyar Tudományos Akadémia, elsősorban az MTA Agrártudományok 
Osztálya más bizottságaira, a MAE Talajtani Társaságára és más MTESZ tagszerve
zetekre, valamint a tudományos, oktatási, szakigazgatási és szaktanácsadási intézmé
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nyékre egyaránt, megkülönböztetett figyelmet fordítva az integrált egyetemekkel tör
ténő sokoldalú együttműködésre.

A Bizottság nemzetközi kapcsolatai elsősorban az ICSU-tagszervezetté váló Nem
zetközi Talajtani Unióval (IUSS) és a Nemzetközi Műtrágyázás! Központtal (CIEC) 
voltak - hagyományosan - erősek és folyamatosak, de jelentős figyelmet fordítottunk 
egyéb nemzetközi szervezetekkel (ISTRO, ESSC, CIGR, ICID, FAO) történő magyar 
együttműködésben fennálló hatékony közreműködésre is. A magyar talajtani-agrokémiai 
tudomány iránti élénk és eredményeit elismerő érdeklődés bizonyítja, hogy a jövő év
ben Magyarország rendezi az I. „Talaj és Archeológia” című nemzetközi konferenciát 
Százhalombattán (május 30. - július 3., Füleky György)', októberben igen jelentős 
nemzetközi konferenciát szervezünk „Talajosztályozás 2001 - a jövő talajosztályozási 
rendszerének alapjai” témakörben (október 9-12., Michéli Erika)', 2003-ra pedig meg
kaptuk az ESSC (European Society of Soil Conservation) LV. Kongresszusának ren
dezési jogát. A Német Talajtani Társaság Ausztriával közösen Bécsben megrendezett 
kongresszusa után kétnapos szakmai kirándulást (2001. szeptember 8-9., Várallyay 
György, Bidló Gábor) szervezünk az érdeklődőknek Sopron környékén és a Kisal
földön.
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6. AZ OSZTÁLY ÁLTAL KOORDINÁLT (6.1.-6.5.)
ÉS A KOMPLEX (Ó.6.-6.7.) OSZTÁLYKÖZI TUDOMÁNYOS 

BIZOTTSÁGOK ÜLÉSEI, ÁLLÁSFOGLALÁSAI, 
HATÁROZATAI ÉS RENDEZVÉNYEI

6.1. AGRÁRTÖRTÉNETI ÉS FALUSZOCIOLÓGIAI BIZOTTSÁG

6.1.1. Bizottsági ülések

6.1.1.1. 2000. február 21.

Napirend
1. Tervek, elképzelések az új akadémiai ciklus időtartamára (Pölöskei Ferenc)
2. Az Agrártörténeti Szemle helyzete (Zsarnóczay Sándor)

ad 1. Pölöskei Ferenc elnök tájékoztatást adott arról, hogy az MTA Agrártudo
mányok Osztálya felkérésére alakult ki a bizottság összetétele, amely ezen a napon 
megalakultnak tekintette magát.

A bizottság tagjai aktívan részt vettek az első napirendi pont vitájában. Számos 
javaslatot tettek, kiegészítve ezzel az elnökség által tett előterjesztést. Mindezek alap
ján az alábbi célkitűzések fogalmazódtak meg:
a) Támogatják a Magyar Agrártörténeti Életrajzok IV. kötetének kiadását. Az ezzel 

kapcsolatos elképzelések elkészültek, azok a bizottság március 27-i ülésén kerülnek 
kiosztásra.

b) Az Általános Mezőgazdasági Összeírás munkálatairól tájékoztatást ad a Központi 
Statisztikai Hivatal tárgyban illetékes főosztályvezetője.

c) Részt kívánnak venni a mezőgazdasággal kapcsolatos stratégiai kutatásokban.
d) Folytatni kívánják az agrártörténeti emlékek védelme érdekében korábban indított 

munkálatokat.
e) Tudományos munkájukban fontosnak tartják néhány téma kidolgozását, illetve az 

azokban való részvételt
- földtulajdon és földhasználat,
- az átalakuló falu agrárnépessége,
- a magyar mezőgazdaság és nemzetközi környezete a múltban és a jelenben.

0 Feladatuknak tekintik az agrárium terén kiemelkedő tevékenységet kifejtő tudósok 
kerek évfordulóiról való megemlékezéseket.

g) Más bizottságokkal együttműködve javasolják a hazai növénynemesítéssel kapcso
latos teendők vizsgálatát.

h) A következő ciklusban szükségesnek tartják alkalmanként és témák szerint vidéki 
helyszínen tartani a soros bizottsági ülést.

265



i) Indokolt kidolgozni azon témák sorát, amelyekkel a bizottság megjelenhet a tudo
mányos közéletben, pL a Magyar Tudomány Napján, akadémiai közgyűléseken.

ad 2. Zsamóczai Sándor ismertette az Agrártörténeti Szemlével kapcsolatos anyagi 
és személyi kérdéseket.

6.1.1.2. 2000. október 5.

Napirend
1. Időszerű kérdések megbeszélése (Pölöskei Ferenc, Romány Pál)
2. Az Agrártörténeti és az Agrárközgazdasági Bizottság együttműködésének lehe

tőségei (Az AMÖ tanulságai) (Szűcs István)
3. Beszámoló az Agrártörténeti Életrajzok IV. kötetéről (Fehér György)
4. Egyebek

ad 1. Pölöskei Ferenc bejelenti, a Bizottság élhet Szabadalmi Nívódíjra való ja
vaslattal. A Bizottság nem él ezzel a lehetőséggel.

Romány Pál javasolja, hogy a Bizottság forduljon Torgyán József miniszter 
úrhoz, hogy adjon pénzügyi támogatást Darányi Ignác szobrának újraöntéséhez, a 
Hunyadi szobor áthelyezéséhez, továbbá az Agrártörténeti Életrajzok IV. kötetének 
kiadásához.

Romány Pál javaslatot tesz, hogy az Agrárközgazdasági Napok rendezvényeit 
2-3 évenként újítsák fel. Ugyancsak javasolja, hogy október 16-án az Élelmiszeripari 
Világnapról történjék megemlékezés.

A Bizottság álláspontja szerint bizonyos szempontból előnyös lenne, ha egyes 
kérdésekben a II. és a IV. Osztály egyeztetné álláspontját.

ad 2. Szűcs István tájékoztatja a Bizottságot az összeírás tanulságairól. Megítélése 
szerint az összeírásnak a birtok- és földhasználati viszonyokat tartalmazó része sike
resnek mondható. Ugyancsak korrektnek ítéli meg a művelési ágak, a vetésterület, a 
munkaerő-ellátottság, az állatállomány, az állat- és eszközállomány felmérését. Az ösz- 
szeírásból azonban a mezőgazdaság teljesítményéről csak áttételesen lehet adatokhoz 
jutni. Az előadó pozitív folyamatként értékeli, hogy a mezőgazdaságban megindult a 
birtokkoncentrálódási folyamat. Ugyancsak elkezdődött a kisgazdaságok kiegészítő 
gazdasággá történő átalakulása is.

Előadása második részében javaslattal él arra vonatkozólag, hogy az Agrárköz
gazdasági Bizottság és az Agrártörténeti és Faluszociológiai Bizottság kössön együtt
működési megállapodást. Ennek tervezetét Romány Pál és Szűcs István fogja elkészíteni.

Az elmondottak után élénk vita bontakozott ki, amelynek keretében Pölöskei Fe
renc javasolja, hogy a két bizottság közös rendezvény keretében emlékezzék meg a 
falukutatókról.

Szakács Sándor szintén üdvözli az együttműködés lehetőségét. Felhívta a jelen
lévők figyelmét, hogy a rendszerváltásról, az Európai Közösségről, valamint a csatla
kozásról nem készült még tudományosan megalapozott kutatás, sőt még elemzés sem. 
Paradox helyzet, hogy éppen az agráriumról tudunk a legkevesebbet.
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Zsarnóczai Sándor tájékoztatja a jelenlévőket, hogy a Szent István Egyetem no
vember 9-10-én a mezőgazdaság jövőjét, a szövetkezeteket és a földtulajdont érintő 
kérdésekben tart tudományos konferenciát.

Pölöskei Ferenc annak a véleményének adott hangot, hogy Erdeiről mint tudósról 
és nem mint politikusról történjék megemlékezés. Javaslatot tesz arra vonatkozólag, 
hogy más szakmai egyesületekkel együtt 2001-ben vitát lehetne rendezni Erdei szocio
lógiai kutatásairól, e tudományterületen végzett munkásságáról.

Bellon Tibor a Pölöskei Ferenc által javasolt rendezvény színhelyéül Szegedet 
ajánlja, mivel Erdei munkásságának középpontjában az Alföld-probléma állt.

ad 3. Fehér György beszámol az eddig végzett előkészítő munkákról. Az Agrár
történeti és Faluszociológiai Bizottság elkészítette javaslatát a kötetbe bekerülő sze
mélyekre vonatkozóan, amelyet elküldött Dohy János osztályelnök úrnak. Az osztály
elnök úr a listát továbbította az Osztály minden bizottságának és véleményt, illetve ki
egészítést kért a pótkötetbe bekerülő személyekre vonatkozóan.

ad 4. Fehér Dezső bejelenti, hogy az Állattenyésztési Bizottság november 21-én 
Csukás Zoltánról tart felolvasó ülést.

Gunst Péter, az Agrártörténeti Szemle főszerkesztője adott tájékoztatást a folyó
iratról. Zsarnóczai Sándor korábbi főszerkesztő visszalépése után ő kapott a feladatok 
ellátására megbízást. A megjelenést illetően változás történt, hiszen a folyóirat irá
nyítása az Agrártörténeti és Faluszociológiai Bizottság irányítása alá került. A folyó
irat finanszírozását illetően kifejezte aggodalmát, mivel az utolsó szám megjelenési 
költsége közel duplája az előző évinek. Adminisztrációs hiba folytán az MTA költ
ségvetési körlevelét a IV. Osztály nem kapta meg. Ily módon fennáll az a veszély, 
hogy a 2000. évfolyam költségei nem biztosíthatók. Hangsúlyozta továbbá, hogy a 
folyóirat lemaradását be kell hozni, ami megítélése szerint 1-2 évbe is beletelik. Gunst 
Péter főszerkesztő javaslatot teszt a szerkesztő bizottság összetételére vonatkozóan. 
Javaslatát a Bizottság egyhangúlag elfogadja, ennek értelmében a folyóirat megjelené
sét Gunst Péter főszerkesztése és Fehér György szerkesztése mellett Cselőtei László, 
Hoffmann Tamás, Orosz István, Pach Zsigmond Pál, Pölöskei Ferenc, Székely György, 
Szuhay Miklós és Romány Pál alkotják.

Pölöskei Ferenc hangsúlyozza, hogy a zavartalan munkához a főszerkesztő auto
nómiája elengedhetetlen.

6.1.1.3. 2000. december 11.

Napirend
1. Tájékoztató a faluszociológiai kutatások állásáról (Kulcsár László)
2. Javaslat agrártörténeti kiadványok (könyvsorozat) előkészítésére (Hoffmann 

Tamás)

ad 1. Kulcsár László bevezetőjében utal arra, hogy e témakörben egy átfogó írás
beli anyag készítését tervezi, mivel a kutatásoknak a jövőben új területeket is kell 
érintenie. Ilyen feltárásra váró téma többek között: az Európai Unió kihívásai Magyar
országon.
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Az elmúlt évtized változásaiból következően a magyar vidéki társadalom és gazda
ság állapota komplex kutatást igényel. Megítélése szerint a Regionális Kutatások Köz
pontjában végzett feltárások nem hasznosulnak sem a tudományban, sem pedig a köz
igazgatásban. Abban az esetben, ha e kutatások az érdekeltek számára elérhetők len
nének, jobban támaszkodhatnának eredményeikre. A kutatásokkal kapcsolatos forrá
sok és dokumentumok őrzésének helyéül javasolja az MTA-t, vagy az FVM-et, de jó
nak tartja akár a Népjóléti Minisztériumot is. Meggyőződése szerint a legszélesebb 
értelemben vett faluszociológiai kutatásokra van szükség, hiszen az uniós csatlakozás 
legkényesebb területe a mezőgazdaság és a vidék. Az előadó javasolja, hogy az elkö
vetkező időszak feladatairól a Bizottság készítsen szakmai előterjesztést. Továbbá fel
hívja a figyelmet arra, hogy az elvégzendő feladatok intézményi hátterét is meg kell 
teremteni. Nem könnyíti a diszciplína helyzetét, hogy hiányzik egy színvonalas publi
kációs orgánum. E hiány pótlását tervezi a Szent István Egyetem. Az előadó kéri, hogy a 
kiadvány megjelenését támogassa a Bizottság. Befejezésül javasolja, hogy a Bizottság 
a jövő év első felében tűzze napirendre a faluszociológia helyzetét és a tennivalókat 
tárgyaló kérdéskört.

Az előadás nyomán élénk vita bontakozott ki a faluszociológia múltjáról, jelen és 
jövőbeli feladatairól (Pölöskei Ferenc, Orosz István, Kovács Teréz, Kovách Imre, 
Romány Pál, Hoffmann Tamás).

ad 2. A Bizottság több javaslatot megvitatott, végül a Romány Pál által elkészített 
tervezetet beépítette Hoffmann Tamás írásbeli tervezetébe. A Bizottság ebben a téma
körben az alábbi javaslatokat fogadta el:

1. A szakmának és az érdeklődő olvasóközönségnek egyaránt szüksége volna arra, 
hogy folytatódjék a 15 kötetet megért „Agrártörténeti Tanulmányok” (Budapest, 
Akadémiai Kiadó, Szerkeszti az Agrártörténeti Szemle Szerkesztőbizottsága, szer
kesztő: Gunst Péter és Hoffmann Tamás. 1975-1989) kiadványsorozat.

2. Ebben az időszakban a folyóirat egy idegen nyelvű Supplementum-mal jelent meg 
minden évben. Ez azonban egy évtized óta megszűnt a kiadó, a támogatás átszer
vezése miatt. Az idegen nyelven megjelentethető kötet hiánya rontja a szakma 
nemzetközi pozícióját.

3. A terjedelem a régi. Az évi terjedelem maximum 50 ív. Ebben a keretben egy - 40 
ívet meg nem haladó - könyv és vagy két kisebb füzet jelenne meg.

4. A kiadványok zömmel magyar nyelven jelennének meg.
5. Egyes kötetek valamilyen világnyelven (vagy nyelveken) kerülnének piacra. Ha a) 

a magyar szerző könyvének mondanivalója, a benne foglalt tudományos eredmény 
nemzetközileg hézagpótló értékű, b) ha - a tudomány fejlődése szempontjából - 
különösen aktuális téma feldolgozására egy nemzetközi szerzőgárdát lehet meg
nyerni. Ebben a változatban lehetne közzétenni valamely magyarországi konferen
cia anyagát is. Minden kötet tartalmazna egy rövid - egy oldalt meg nem haladó - 
kivonatot idegen nyelven.

6. Magyar nyelven kell közzétenni olyan kézikönyv értékű monográfiákat is, ame
lyek a hazai olvasóközönség tájékozottságát jelentősen elősegítik.
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7. A kiadványsorozat címe egy alcímmel egészülne ki (Bibliotheca Historae Rerum 
Rusticarum) utalással a folyóiratra és a külföldi könyvtárakban történő címfelvé
telezést stb. megkönnyítendő.

8. A szerkesztők együttese kiegészülne az alábbiakban megnevezett tagokkal: Cselőtei 
László, Romány Pál és a Magyar Mezőgazdasági Múzeum mindenkori főigazgatója.

9. A kiadványok olcsó kivitelben, PC-n előállítható szöveggel, valamint képekkel és 
fűzve készülnének. A példányszám 500 és 1000 közötti. (Az utóbbi a múzeumi 
vezetőknek.)

10. A sorozatot az Osiris Könyvkiadó gondozza (beleértve a tévesztést is). Minden egyes 
kiadványra külön szerződést lehetne kötni - esetenként eltérő haszonkulccsal.

11. A magyar szerzők honoráriumot kapnak és 5 tiszteletpéldányt. A külföldiek hono
ráriumot nem kapnak. Gyűjteményes kötetek dolgozataiból minden egyes szerzőt 
dolgozatonként 30 db különlenyomat illet meg.

12. Az Agrártörténeti Szemle szerkesztőbizottsága a Magyar Tudományos Akadémiá
tól, nemkülönben a Földművelésügyi és Vidékfejlesztési Minisztériumtól mind
összesen évi 1,5 millió Ft szponzori támogatást kér. Pénzügytechnikailag a Magyar 
Mezőgazdasági Múzeum kezeli az összeget.

13. A kortárs agrártudósok és -szakemberek portréinak megírása.

6.1.2. A bizottsági ülésen elhangzott előadások

A 2000. október 5-i bizottsági ülésen hangzott el Szűcs István „Az Agrártörténeti 
és az Agrárközgazdasági Bizottság együttműködésének lehetőségei. Az Általános Me
zőgazdasági Összeírás tanulságai” című előadása (lásd a 6.1.1.2. fejezet 2. pontját).

6.1.3. Közös rendezvények

2000. május 10-11. - Nagykőrös - „Az Alföld gazdasága” című kétnapos konfe
rencia az Arany János Múzeummal közös rendezvény.

Ennek keretében történeti, szociológiai és néprajzi előadások foglalkoztak a tér
ség történetével és mai problémáival.

2000. augusztus 4. - Bánkút - „Baross László emlékülés"
A Magyar Növénynemesítők Egyesületével közös rendezvény során az előadók 

emlékeztek a magyar növénynemesítés nagy alakja születésének 135. évfordulójára. 
Az ünnepség keretében átadták a felújított Baross-emlékszobát.

6.2. ÁLLATKÍSÉRLETI BIZOTTSÁG

Az AKTB 2000. évi tevékenysége az előre meghatározott tervektől országos ér
dekek miatt eltért. AZ FVM keretében ugyanis megalakult az Állatvédelmi Tanács
adó Testület és az Állatkísérleti Tudományos Etikai Tanács és az ezekben való 
részvétel, az Állatvédelmi Törvény végrehajtásának ügyében történő tevékenység, az 
AKTB tagjait nagymértékben lefoglalta.
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Az AKTB tagjai közül 8 főt kért fel a FVM a fenti szervezet tagjául. A szervezet 
első (Csányi Vilmos) és második (Visnyei László) elnöke, illetve az Állatkísérleti Tu
dományos Tanács elnöke (Nagy Sándor) és alelnökei (Furka István és Berták Lóránd) 
is az AKTB tagjai. Ez nagymértékben segítette a FVM-t az Állatvédelmi Törvény 
végrehajtásának beindításában. Természetesen ez az országos ügy elsőbbséget kellett 
kapjon az AKTB tervei rovására. Egyben jelentette azonban azt is, hogy az AKTB 
által képviselt elvek érvényesüljenek. így a tudományos szempontok fontos, mondhat
ni döntő szerepet kaptak az állatvédelemmel kapcsolatos gyakorlati tevékenységben. 
Beindult az állatkísérleti tevékenység országos engedélyezési és ellenőrzési rendszere, 
melynek kimunkálását gyakorlatilag az AKTB tagjai végezték. A kialakult rendszer, 
kisebb hiányosságoktól eltekintve már gyakorlatilag megfelel az EU előírásoknak, 
ajánlásoknak. Az AKTB tagjainak vezető szerepe a FVM keretében működő, Tanács
adó Testületben, illetve Tudományos Etikai Tanácsban egyben lehetővé teszi az Ál
latvédelmi Törvényben, illetve annak végrehajtási utasításában rejlő hibák feltárását, 
illetve ezek későbbi javítási lehetőségeinek előkészítését, de biztosítja a sajátosan hazai 
érdekek és lehetőségek legmesszebbmenő érvényesítését is. így remélhető, hogy állat
védelmi rendszerünk elveiben megfelel az EU elvárásainak, de ne szolgai másolata le
gyen a brüsszeli - a nyugati országok szempontjai alapján kimunkált - „direktíváknak”. 
Az AKTB illetve az FVM testületéiben résztvevő tagjai továbbra is segíteni fogják az 
állatvédelem országos ügyeit. Az AKTB korábbi megalakulása tehát nagymértékben 
hozzájárult az EU szellemű, az FVM keretébe utalt, állatvédelmi tevékenység beindí
tásához és eddigi eredményeihez.

Az AKTB ülésein megtárgyalta „Az MTA álláspontjai állatok tudományos célra 
történő felhasználásról” c. előterjesztést, de a Bizottságon belüli nézeteltérések miatt 
- noha szükség lenne rá - ez még nem nyert végleges alakot.

Az AKTB javaslatára elkezdődött a kísérleti állatokkal és állatkísérletek alapkér
déseivel foglalkozó négy részes összefoglaló cikksorozat (Kállai László műve) közlé
se a Magyar Állatorvosok Lapjában. Megjelent hasonló témakörű kis kiadvány (Kál
lai László: Laborállat tanulmány) is a Charles River Magyarország Rt. gondozásában. 
Az AKTB egyik tagja (Fekete Sándor) vezetésével lefordításra és kiadásra került egy 
holland munkacsoport által írt könyv (Principles of Laboratory Animál Science). 
Mindezek nagymértékben hozzájárulnak az állatkísérleti tevékenységgel foglalkozók 
szakmai ismereteinek bővítéséhez és az EU kívánalmaknak, illetve a hazai Állatvé
delmi Törvény előírásainak megfelelőbb közgondolkodás kialakulásához.

Az AKTB több alkalommal foglalkozott a kísérleti állatokkal dolgozók felső-, 
közép- és alsó szintű oktatásának helyzetével. Sajnos ebben az ügyben nem sikerült 
jelentős előrelépést tenni. Jelen év feladata lesz e több szintű képzés újratárgyalása és 
az ügy kimozdítása több évtizedes elmaradott helyzetéből. Az EU elvárásoknak és a 
hazai állatvédelmi törvény előírásainak ugyanis nem lehet maradéktalanul eleget tenni 
a szakképzés hivatalos formáinak kialakítása nélkül.

Az AKTB-re 2001-ben igen fontos feladatok várnak. így meg kell teremteni, il
letve újra fel kell venni a kapcsolatot az ENSZ és az Egészségügyi Világszervezet 
(WHO) közös nemzetközi szervezetével az „International Council fór Laboratory
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Animál Sciences”-szel (ICLAS). Korábban két választási szakaszban az ICLAS 10 ta
gú kormányzó tanácsának magyar tagja is volt (Berták Lóránd). Az AKTB egyik tagja 
(Kállai László) pedig éveken át Magyarország képviselője volt az ICLAS-ban.

Értékelni kell az állatvédelmi törvény végrehajtásának eddigi tapasztalatait. Ja
vaslatot kell tenni a nem megfelelő részek módosítására, kijavítására. Az érdekelt tu
dományos osztályok szempontjait figyelembe véve át kell szervezni az AKTB-t, mert 
néhány választott tagja, más irányú elfoglaltsága miatt, ígérete ellenére, egyáltalán 
nem tud részt venni az üléseken. Az FVM képviselőjét, újabb (vidéki) beosztása miatt 
fel kell menteni tagságából és helyette a FVM új jelöltjét kell az AKTB tagjai közé 
sorolni. Be kell venni az AKTB munkájába valamelyik hazai állatvédő szervezet tu
dományos szintű képviselőjét is.

Elérkezett az ideje annak is, hogy az állatkísérletekkel kapcsolatos oktatást vala
milyen módon hivatalossá, elismertté („akkreditáció”) kell tenni. Ehhez az AKTB-nek 
kell javaslatot tenni az illetékes szerveknek.

6.3. BIOMETRIAI-BIOMA TEMATIKAI BIZOTTSÁG

6.3.1. Bizottsági ülések

6.3.1.1. 2000. március 28.

Napirend
1. A XX. IBC-n való magyar részvétel áttekintése
2. A lehetséges akadémikusi jelölések bizottsági támogatása
3. Nemzetközi kapcsolatok
4. Egyebek

Sajnos az IBC-n összesen két magyar vesz részt, ami jelentős visszaesés a múlt
hoz képest. Harnos Zsolt tart előadást, amelynek címe Statistical Analysis of Climatic 
Variability. Az előzetes közvélemény-kutatás szerint Berzsenyi Zoltánnak és Rudas 
Péternek volt esélye akadémikusi jelölésre. Mindketten tagjai a Bizottságnak. A Bi
zottság mindkettőjük jelölését egyhangúlag támogatta.

6.3.1.2. 2000. június 6.

Napirend
I. Tájékoztató az MTA aktuális kérdéseiről
2. Biometria a biológia oktatásában és a biológiai kutatásokban
3. Nemzetközi ügyek
4. Egyebek

6.3.2. Rendezvények

Az MTA 2000. évi Közgyűléséhez kapcsolódó tudományos ülésszakok keretében 
Harnos Zsolt két előadást tartott:
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1. Informatika az agrártudományokban
MTA Agrártudományok Osztálya

2. A kockázati tényezők elemzése a növénytermesztésben
MTA Matematikai Tudományok Osztálya

6.3.3. Nemzetközi kapcsolatok

Nemzetközi kapcsolataink 2000-ben is jól alakultak.
Baráth Erzsébet 2000 végéig az International Biometric Societies főtitkára. Tóth- 

mérész Béla az IBS Magyar Régió elnöke, és Lőkös Klára az IBC Council tagjai.
Az IBS magyar „correspondent”-je Barabásné Martos Júlia.
Két nemzetközi folyóirat szerkesztőbizottságában veszünk részt: Baráth Erszébet 

a Journal of Mathematical Methods in Biosciences és Harnos Zsolt a Journal of Agri- 
cultural, Biological and Environmental Statistics c. folyóirat szerkesztőbizottsági tagja.

6.3.4. Külföldi oktatók PhD programokban

Dieter Rasch a Wageningeni Agrártudományi Egyetem professzora kísérletterve
zések témakörében tartott egyhetes intenzív kurzust a Szent István Egyetem doktoran- 
duszai számára.

6.3.5. Nemzetközi rendezvény

Biometria a XX. IBC tükrében

A Nemzetközi Biometriai Társaság 2000-ben San Franciscóban (Berkeley Univer
sity) rendezte meg XX. Világkonferenciáját.

Az IBC-n mintegy ötszázan vettek részt, magyar részről csak ketten: Baráth Er
zsébet az IBS főtitkára és Harnos Zsolt, aki Statistical Analysis of Climatic Variability 
címmel előadást tartott.

Az IBC-n elhangzott előadások újra bizonyították azt a folyamatot, hogy a klasz- 
szikus biometriai kutatások súlypontjában jelentős eltolódás van, új területek alakul
nak ki, illetve különülnek el.

Mit jelent ez?
Két-három évtizeddel ezelőtt a biometriai kutatásokban nagy szerepe volt a me

zőgazdasági alkalmazásoknak (kísérlettervezés, növényvédelem, tápanyagellátás stb.), 
s lényegesen kisebb az orvosi, gyógyszerészeti vizsgálatoknak. Mára teljes átrendező
dés következett be. Az AIDS, a rák, az epidemiológiai, a genetikai, a gyógyszerészeti 
stb. kutatások adják a biometriai alkalmazások döntő hányadát. Ez két tényezővel ma
gyarázható:
- az egészségügyhöz kapcsolódó kutatások mögött óriási pénzek vannak, s ennek 

megfelelően nagyon erős biometriai iskolák alakulnak ki a fejlett országokban,
- az agrártudományok területén a kutatások eltolódtak a környezetvédelem, környezet

gazdálkodás, és a sokszor matematikai modellezésen alapuló szaktanácsadás felé. 
Ennek megfelelően új tudományterületek alakulnak ki, s a hagyományos biometriai, 
biomatematikai kutatások is ezekhez kapcsolódnak. Ilyen új területek többek között 
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a környezet statisztika (environmetrics) az ökológiai modellezés, a mezőgazdasági 
rendszerelemzés, a kockázatelemzés, a klímaváltozással összefüggő kutatások stb.

Ezek a témák egyre ritkábban jelennek meg az IBS rendezvényein, viszont ugyan
akkor új nemzetközi tudományos szervezetek alakulnak ki, tartanak tanácskozásokat.

Ilyen eltolódás Magyarországon is megfigyelhető. Bár az egyetemi oktatásban 
még majdnem kizárólagosan a klasszikus biometria elemei szerepelnek, a kutatások a 
tágabb értelemben vett modellezés irányába tolódtak el. Sajnos itthon ezek a kutatások 
nem kapnak megfelelő támogatást, elismerést. Tudományterületi besorolásuk nehéz, s 
így az elfogadott szakmai testületekben való érdekképviselet sem megoldott. Ez vo
natkozik a tudományos továbbképzésre is, ugyanis ezek az új tudományterületek nem 
szerepelnek a tudományági besorolásban, következésképp az e téren működő progra
mok értékelése sem megoldott. Ezen célszerű lenne változtatni.

6.4. MARKETING BIZOTTSÁG

6.4.1. A bizottsági ülések idejének, tárgysorozatának, a lefolytatott viták 
lényegének ismertetése, állásfoglalások

A hároméves akadémiai ciklus középső szakaszának konszolidált (egy teljes nap
tári évet átfogó) szakasza a tervek szerint alakult. A bizottság és a három albizottság 
együttesen 14 rendezvényt tud maga mögött, amelyeken több száz résztvevő is meg
fordult. A külső meghívottak számára is elérhető nagy rendezvények mellett az aka
démiai szervezeti életet tükröző, szűkebb bizottsági ülésekre is sor került. Az össze
foglaló táblázatban szereplő 14 eseményből

4 volt szűk körű bizottsági, albizottsági ülés,
3 volt bizottsági rendezvény,
5-ben volt társrendezője is a bizottsági eseménynek,
2-ben volt külföldi előadás.

A Marketing Bizottság és Albizottságai ülései, rendezvényei 2000-ben

Időpont Helyszín Napirendi pont

Marketing Bizottság

1. Május 3. MTA székház, 
III. cm. Tanácsterem

Bruce 1. Newman: „A politika tömegmarketingje - 
demokrácia a gyártott imázsok korában”

2. Június 20.

3. November 14.

4- December 18.

MTA székház 
Képes terem 

MTA székház 
Képes terem 

MTA székház 
Képes terem

Albizottságok 2000. évi munkaprogramja. 
Agrármarketing Albizottság elnökválasztás.

Magyar Kázmér: „A marketing jelene és jövője” 
előadás és vita.

„A közösségi marketing feltételei és környezete a 
mezőgazdaságban” témakörben nyilvános konfe
rencia az AMC-vel közös szervezésben
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Időpont Helyszín Napirendi pont

Általános Marketingelméleti Albizottság
5. Március 9. MTA székház 

Képes Terem
Az Albizottság hosszú távú szerepe, törekvéseinek 
vitája, éves feladatok véglegesítése.

6. Június 8. MTA székház 
Képes Terem

PhD disszertációk téziseinek ismertetése 
(Kenesei Zsófia, Kolos Krisztina).

7. Október 26. MTA székház 
Képes Terem

Szakmai vita a marketing tudomány fejlődéséről. 
Vitaindító: Tomcsányi Pál, Szennyessy Judit, kor
referátum Piskóti István.

Agrármarketing és Arutechnológiai Albizottság
8. Február 24. OMMI Degen terem Az Albizottság 2000. évi munktervének megvitatása 

és elfogadása, az AMC 2000. évi tervének szakmai 
vitája.

9. Október 26. Eszterházy Károly 
Főiskola, Eger

„A bormarketing helyzete és perspektívái Magyar
országon” címmel szakmai tudományos nap az 
Eszterházy Károly főiskolával közös szervezésben.

10. November 10. Szent István Egyetem
Gödöllő

,A kooperáció, a koordináció és az integráció szere
pe és lehetőségei az agrár és a vidéki gazdaságban” 
konferencia, Marketing és piac szekció társrende
zése.

11. December 5. OMMI Degen terem Az AMC 2001. évi tervének szakmai vitája.

Logisztikai Albizottság

12. Február 9. ZMNE, BKNYK
Konferencia terem

A hároméves program megvitatása. Állandó meghí
vottak és titkár választás. Együttműködés a MPV-vel.

13. Június 20. MTA székház 
Nagyterem

„Logisztika a felsőfokú szakképzésben és a PhD 
képzésben” szakmai program, amely során nyolc 
előadás hangzott el.

14. Október 24. SZIE
Bp. Villányi út

„Az élelmiszergazdaság időszerű logisztikai prob
lémái” szakmai program
Társrendező: Magyar Élelmezésipari Tudományos 
Egyesület Közgazdasági Szakosztály.

15. December 15. ZMNE, VSZTK Kibővített vezetőségi ülés

Az első csoportba tartozó zártkörű albizottság! rendezvényekre az albizottságok 
szervezésében az év elején került sor. (Lásd a táblázat 5, 8 és 12. tételét.) Ezeken az 
albizottság! tagok megvitatták a hároméves programot, ily módon lehetőség volt a 
hosszabb ciklusban megvalósítandó célkitűzésekről is gondolatokat cserélni. A szak
mai véleménycsere fórumának megteremtése mellett kikristályosodtak azok a kulcste
rületek, amelyek elsősorban foglalkoztatják a tudomány képviselőit. A konferenciák 
és a munkaviták rendezése mellett felmerült egy igényes marketingelméleti könyv 
szerkesztésének a gondolta is, amelyben a hazai kutatások sajátosságait jelenítenénk 
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meg. Valószínűleg erre a hároméves akadémiai ciklus utolsó esztendejében kerülhetne 
sor, ismétlődő jelleggel. Az Akadémia által kezdeményezett „Stratégiai kutatások az 
ezredfordulón” sorozat jöhetne számításba egy lehetséges formaként.

A Marketing Bizottság június 2-i ülésén került sor a három albizottság munka
tervének összehangolására, a lehetséges közös, illetve nagyrendezvények témájának a 
körvonalazására. Menedzselhető munkaszervezésnek tűnik, hogy mindig vagy egy-egy 
albizottság vezetői vagy a Bizottság vezetői felelősök a programért függetlenül attól, 
hogy milyen kör számára tesszük hozzáférhetővé az eredményt.

6.4.2. Nagyrendezvények, előadások, viták lényege, megállapításai

6.4.2.1. Marketing Bizottság

December 18. „A közösségi marketing feltételei és környezete a mezőgazdaság
ban” címmel az FVM Agrármarketing Centrummal közös szervezésben öt előadás 
hangzott el.
Hegedűs Miklós (GKI, igazgató): Az agrárszektor fejlesztésének kérdései.
Bercsényi László (AMC, ügyvezető igazgató): Az FVM-AMC Kht. szerepe a közös

ségi marketingben.
Tóth Gedeon (AMC, főosztályvezető): A közösségi marketing eszközrendszere a ma

gyar agrárgazdaságban.
Mártonffy Béla (Magyar Zöldség-Gyümölcs Terméktanács igazgató): A terméktaná

csok feladatai és lehetőségei a közösségi marketingben.
Jakab István (MAGOSZ, elnök): Érdekképviselet a mezőgazdaságban.

A konferencia bevezetőjét Tomcsányi Pál akadémikus tartotta, amelyben kiemelte, 
hogy az Európai Unióhoz való csatlakozás előkészítésében nagy szerepe van a közös
ségi marketingnek. A külföldi, elsősorban német példák alapján kezd kialakulni egy 
sajátos magyar megoldás is, amelyet a kormányzat aktívan támogat. A tartalmas vita 
lezárásaként Tomcsányi akadémikus kiemelte, hogy valószínűleg a gazdaság más 
szektoraiban is pozitív fogadtatásra találna az AMC-hez hasonló kezdeményezés.

6.4.2.2. Általános Marketingelméleti Albizottság

Június 8. „PhD disszertációk tézisismertetöelőadásai és vitája”
Az ülésen a marketing két fiatal, tudományos minősítését a közelmúltban szerzett 

kolléga szakmai téziseinek ismertetésére, vitájára került sor. Kenesei Zsófia „Vertiká
lis marketingkapcsolatok elemzése és mérése a kereskedelmi banki tevékenységben”, 
illetve Kolos Krisztina „Észlelt kockázat és kockázatkezelési stratégiák a fogyasztói 
szolgáltatásoknál” című disszertációjuk téziseit prezentálták egy-egy félórás előadás 
keretében.

A vitában hozzászólók (Bauer András, Józsa László, Komáromi Nándor, Piskóti 
István, Veress Zoltán) egyrészt kérdéseket tettek fel a disszertáció témájában végzett 
kutatások módszertani kérdéseiről, másrészt elismerésüket kifejezve a dolgozatokkal 
kapcsolatban javaslatokat fogalmaztak meg a téma kutatásának további lehetőségeire 
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vonatkozóan. Az ülésen résztvevő PhD hallgatók különösen tanulságosnak ítélték a 
vitát.

Október 26. Szakmai vita a marketing tudomány fejlődéséről

Vitaindító előadást Tomcsányi Pál akadémikus, a Marketing Bizottság elnöke és 
Szennyessy Judit albizottságunk alelnöke tartott, melyben részletesen elemezték a mar
keting tudomány-kritériumoknak való megfelelését, fejlődési szakaszait, s megállapí
tásra került, hogy a marketing sajátos, paradigma előtti állapotban van, melynek jel
lemzője, hogy a gyakorlat nem ritkán megelőzte az elméletet. A vitaindítót követően 
korreferátum hangzott el (Piskóti István) a marketing nemzetközi fejlődési szakaszai és 
tudományos súlypontjai témában. Az igen élénk vitában (Gyöngyössy Zoltán, Veress 
Zoltán, Liska György, Kárpáti László, Turcsányi Károly, Kenesei Zsófia, Orosdy Béla) 
többen többször is véleményt nyilvánítva, számos kérdés, - többek között a marketing 
tudomány gyakorlat-orientáltsága, az elmélet és gyakorlat szinkronitása, a vevőorien
táció alapelv és annak súlypontváltozásai, az egyes marketing részterületek eltérő tu
dományossága, a marketing viszonya más tudományterületekhez - került felvetésre, 
megvitatásra.

Az ülés résztvevői egyöntetűen üdvözölték az albizottság ezen vitával megkezdett 
törekvését, hogy a nevéhez és küldetéséhez híven, a marketing tudomány olyan alap
vető elméleti kérdései kerülnek „házon belüli”megvitatásra, melyben még nincs egy
séges felfogás a szakmában sem itthon, sem külföldön. Többen javasolták, hogy a kö
vetkező évben rendszerességgel folytatódjék, résztémák áttekintésével a vitasorozat.

6.4.2.3. Agrármarketing és Arutechnológiai Albizottság

Az Albizottság 2000. évi rendezvényeire az volt jellemző, hogy kivétel nélkül 
mind a négy alkalommal társszervezők is megjelentek. A 2000. év az AMC éve volt, 
minthogy míg a Marketing Bizottság az Akadémián a közösségi marketingről szerve
zett konferenciát, addig az Albizottság február 24-én az AMC 2000. évi, december 5-én 
pedig a 2001. évi tervének szűk körű szakmai vitáját rendezte meg az OMMI Degen 
Termében. A gyakorlati teendők meghatározása elméleti összefüggésekre támaszkod
va nagyobb sikerrel kecsegtet. A vitában felmerültek a különböző termékcsoportok 
(pl. alma, méz, hús, konzervek stb.) világpiaci sikerességét előmozdító marketingesz
közök alkalmazásának finanszírozási lehetőségei is.

Az albizottság két nagyszabású konferenciájának megrendezésére, társszervezők
kel közösen Egerben és Gödöllőn került sor. Mindkét hely lehetőséget teremtett a he
lyi viszonyok és intézmények megismerésére is a résztvevők számára.

Október 26. Tudományos szakmai nap rendezése az Eszterházy Károly Főiskolával 
közösen (Eger)

Cím: A bormarketing helyzete és perspektívái Magyarországon
Előadások:
Dula Bence, hegybíró:

Az egri borvidék marketing helyzetértékelése, problémák és kihívások
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Komáromi Nándor tanszékvezető, egyetemi docens, SZIE:
Módszertani problémák és tapasztalatok a bormarketing kutatásban

Lehota József egyetemi tanár, tanszékvezető, SZIE:
Szektorstratégiai összefüggések a bormarketingben

November 10. Konferencia SZIE GTK-val társrendezésben (Gödöllő)

A kooperáció, a koordináció és az integráció szerepe és lehetőségei az agrár- és a 
vidéki gazdaságban

Marketing és piaci szekcióban elhangzott előadások:
1. Szabó Márton tudományos fömunkatárs

Új koordinációs pólus a friss zöldség-gyümölcs ágazatban: az üzletláncok
2. Pitlik László egyetemi adjunktus

Integráció és koordináció az információ-marketingben
3. Pósa Orsolya - Kokovai Ildikó - Szilvási Mihály - Szakály Zoltán

N disztribúciós rendszer sajátosságai a kecsketej-termékek piacán
4. Papp János egyetemi docens - Komáromi Nándor egyetemi docens 

Feladatmegosztás és együttműködés a marketingszervezetek és agrobusiness vál
lalatai között

5. Szakács Attila PhD hallgató - Papp János egyetemi docens - Komáromi Nándor 
egyetemi docens
Termékfelelősség és minőségbiztosítás kapcsolatában rejlő lehetőségek az 
agrobusiness területén

6. Szabó Gábor egyetemi adjunktus
Szövetkezeti vertikális koordináció és integráció az élelmiszergazdaságban

7. Tömpe Ferenc egyetemi adjunktus
A vertikális piackoordináció problémái az élelmiszergazdaságban

8. Pénzes Györgyné főiskolai docens
Szerkezetváltás az élelmiszer kiskereskedelemben

9. Lehota József egyetemi tanár
A vertikális koordináció és a szerződéses kapcsolatok a búza és vágósertés verti
kumban

10. Jassó Katalin PhD hallgató
A holland aukciós piac rendszer kialakulása, fejlődése és kooperációs lehetőségei

11. Szabó Zoltán PhD hallgató - Lajos Attila PhD hallgató
A bevásárló központok koordinációs szerepe a megváltozott vásárlói szokásokban

6.4.2.4. Logisztikai Albizottság

A Logisztikai Albizottság a szakterület interdiszciplináris jellegét hangsúlyozva 
két olyan eseményt szervezett, amelyek megközelítésében vagy tárgyában közösséget 
futattak a két másik albizottság rendezvényeivel.
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Június 20. „Logisztika a felsőfokú szakképzésben és a PhD képzésben ” 
szakmai konferencia

A program célja az volt, hogy áttekintést adjon a felsőfokú logisztikai képzésről, 
fórumot teremtsen a különböző szakterületek, valamint az aktuális kérdések megisme
résére, ösztönözze az együttműködést. Ennek szellemében négy intézmény vezető pro
fesszorai (az Albizottság tagjai) számoltak be tapasztalataikról, majd ugyanezen in
tézmények egy-egy PhD ösztöndíjasa számolt be kutatási témájáról.

Előadók voltak: Chikán Attila (BKÁE), Cselényi József (ME), Tamai Júlia (BME), 
Turcsányi Károly (ZMNE).

PhD hallgatói előadók:
Gyarmati József (ZMNE): Logisztikai operációkutatás
Szabó Ferenc (BME): A logisztikai központok szerepe az áruszállítási láncok 

fejlesztésében
Vernyik Attila (ME): Virtuális vállalatok modellezése kisvállalatok beszerzési és 

elosztási, logisztikai feladataira
Wimmer Ágnes (BKÁE): Teljesítménymérés az értékteremtés szolgálatában

A szakmai fórumot Turcsányi Károly albizottsági elnök vezette és zárszavában 
megállapította, hogy az eszmecsere és a személyes találkozás lehetőséget adott a kap
csolódó pontok feltérképezéséhez és későbbi együttműködéshez.

Október 23. Az élelmiszergazdaság időszerű logisztikai problémái
Turcsányi Károly: Megnyitó
Hajdú Istvánná CSc, tanszékvezető, (Magyar Elelmezésipari Tudományos Egye

sület Közgazdasági Szakosztály elnöke): A logisztikai szemlélet helye és 
szerepe az élelmiszeripari szakemberek képzésében

Somogyi Sándor-Kocsondi József-Kajár Karolina, PhD (Veszprémi Egyetem): 
Az élelmiszergazdaság logisztikai problémái a korszerű rendszerszemlé
let tükrében

Vízvári Béla CSc, Kovács Gergely (ELTE Operációkutatási Tanszék): A dinami
kus agrárpiacok megismerése és szabályozása

Lakner Zoltán CSc: A gazdaságpolitikai eszközrendszer lehetséges szerepe az 
élelmiszergazdaság logisztikai rendszerének fejlesztésében

A vitában az előadók több oldalról is elemezték a logisztikai szemléletmód érvé
nyesítésének lehetőségeit - mind a mikroszférában, mind a gazdaságpolitikában.

6.4.3. Vitaülések, emlékülések

Az előző pontban ismertettük a vitaüléseket, emlékülésre viszont nem került sor 
2000-ben.

6.4.4. Közreműködés az MTA Doktora cím elnyerésében

A Bizottsághoz az elmúlt esztendőben nem érkezett ilyen jellegű megkeresés- 
Ugyanakkor a bizottsági üléseken elhangzott, hogy át kellene gondolnunk azt az eljá' 
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rásrendet, amelyet egy marketing témájú doktori cselekmény benyújtásakor követnünk 
kellene. Az interdiszciplináris bizottság jellegéből adódóan ugyanis potenciális jelölt
jeink többségének a IX. osztályhoz kellene benyújtania értekezését.

6.4.5. A bizottsághoz tartozó MTA köztestületi tagok és a bizottság kapcsolatai

Az MTA köztestületi tagjainak 1999-es nyilvántartása szerinti a Marketing Bi
zottságnak 27 regisztrált köztestületi tagja van. A ténylegesen működő Marketing Bi
zottság 20 tagjából 10 fő szerepel az előző 27-ben. Ez azt jelenti, hogy az interdisz
ciplináris érdeklődés miatt az egyének nagyon szerteágazó tudományterületekben ér
dekeltek, így különböző helyeken regisztráltatták magukat. Célunk, hogy a jövőben 
aktív tagjaink többsége a köztestületi tagságnál is a Marketing Bizottságot válassza, 
illetve az újonnan PhD-t szerzettek is belépjenek a testületbe.

6.4.6. Külföldi meghívottak és a külföldi vendégek látogatásának eredményei

Bizottságunk munkájában nagy hangsúlyt helyez a világ vezető marketing tudó
sainak magyarországi látogatására és találkozására tagjainkkal. 2000-ben 3 jeles ku
tatóval ismerkedhettünk meg Ukrajnából, az USA-ból és Svájcból. Közös bennük, 
hogy a magyar olvasó már találkozhatott magyar nyelven is a könyveikkel.

A Logisztikai Albizottság a ZMNE-vel közösen fogadta Bojko Mikola Mikola- 
jovicsot, az Ungvári Nemzeti Egyetem professzorát, aki a globalizáció és a logisztika 
címmel tartott előadást.

Május 3. Bruce 1. Newman (De Paul University, USA): „A politika tömegmarke
tingje - demokrácia a gyártott imázsok korában” címmel tartott előadást. A témában 
több sikeres könyvet megjelentető szerző beszámolt a politikai marketing kialakulásá
ról, illetve az európai demokráciák politikai életére gyakorolt hatásáról. Az 1996-os 
Clinton kampánystáb kommunikációs stratégiai tanácsadójának tapasztalatait érdeke
sen egészítette ki két hazai korreferátum. Andor László a BKAE adjunktusa a hazai 
politikai rendszert vette elemzés alá Bruce professzor gondolati rendszerét követve. 
Manchin Róbert a Gallup Intézet elnökhelyettese pedig az empirikus kutatások, a po
litikai közvélemény-kutatás oldaláról szemlélve tett érdekes megállapításokat. Egyér
telmű következtetésként fogalmazták meg, hogy a marketing koncepció érvényesülé
sének van tere a politikatudományban is.

November 14. Magyar Kázmér (Zürich): „A marketing jelene és jövője”
A „Marketing mint tudományág” témakörben korábban tartott rendezvényekbe 

illeszkedően került sor a Marketing Bizottság nyílt összejövetelére. A kerekasztal- 
beszélgetésen 11 fő bizottsági tag és 11 fő külső meghívott vett részt.

Vitaindítóként Magyar Kázmér felvázolt néhány jellemzőt, amely a marketing
helyzetet az új évszázad elején meghatározza. Kiinduló tézise szerint nincs trend el
lentrend nélkül. Minden irányzat kitermeli az ellenirányzatát. Sokat beszélünk az üz
leti méretek növekedéséről. Ezzel szemben realitás a „small is beautiful” elv is, azaz a 
kis- és közepes vállalkozások térnyerése. Az Internet eufória most kezd kibontakozni, 
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de hamarosan visszatérünk az alaptevékenységekre is. Vízió nélkül nehezen lehetünk 
sikeresek, volt egy másik fontos kiindulópontja a téziseknek.

A felvezetést élénk vita követte, amelyben 12 fő szólt hozzá, fejtette ki a vélemé
nyét. Miután egy-egy fő többször is hozzászólt, ezért csupán a vita súlypontjait fog
lalnánk össze.

A marketing interdiszciplináris jellegét emelték ki többen. Az elmúlt évszázad 
marketing története azt mutatta, hogy az agrártudományok területéről indulva (1904) 
majd a közgazdaságtan hatókörébe kerülve (1950-60-as évek) a XX. század végére a 
pszichológia látszik a legnagyobb hatást kifejteni a marketingre. A racionális és az ér
zelmi befolyásolás mindig szerepet fog játszani, de ez utóbbi látszik most primátust 
szerezni.

Egy másik vitatéma a kommunikáció, illetve a marketing-kommunikáció tár
sadalmi hatásait illetően bontakozott ki. Egyesek szívesen ecsetelték a kereskedelmi 
televíziózás, a tömegmédia káros, szellemi leépüléshez vezető hatását. Mások mérsé
keltebben fogalmaztak és inkább a világnézetekben érvényesülő trendeket látták fel
ismerni. Azt, amit a globalizáció, a multinacionális cégek előtérbe kerülése jelent ha
zánk és sok más ország számára. A reklám fogyasztói megítélését kutató vizsgálatok 
szerint a magyar emberek nem ellenségesek a reklámmal szemben. Differenciált tehát 
az a kép ami itt elénk tárul.

A szerteágazó vita záró gondolataként Magyar Kázmér a márka jelentőségére 
hívta fel a figyelmet. Hangsúlyozta, hogy minden egyén és maga az ország is márkáz
ható, és oda kell figyelnünk az országimázs, az országkép alakulására. A korábbi ked
vezőtlenebb megítélés után ma megint jó a külföld véleménye Magyarországról. Ezt 
kellene megőrizni és továbbfejleszteni a hagyományos magyar kreativitással, illetve a 
vízióval. 10 évvel ezelőtt, amikor idehaza járt, akkor a magyar kollégáktól kapta a 
legjobb gondolatokat.

6.4.7. Külföldi tanulmányutak és ezek beszámolói

Bizottságunk nem szervezett ilyen utat, viszont biztatta tagjait az európai és nem
zetközi társaságok rendezvényein való megjelenésre. Rotterdamban került sor az Eu
rópai Marketing Akadémia (EMAC) éves konferenciájára, amelyen közel 400 fő vett 
részt 30 országból. Hazánkat 3 fő képviselte Bauer András és Berács József bizottsá
gunk tagja, valamint Gyulavári Tamás (BKAE) PhD hallgató. Berács József a Marke
ting Bizottság titkára a volt szocialista Kelet-Közép Európából egyedüliként képviseli 
Magyarországot az EMAC Végrehajtó Bizottságában. A konferencia tematikusán na
gyon gazdag, szinte minden irányzat képviselői megtalálhatók, a modellezőktől a makró- 
marketingesekig. Berács József szerzőtársaival két előadással is szerepelt a program
ban. Egyrészt az Aston Egyetemről (UK) Graham Hooley-va\ a marketingorientáció 
témakörével, másrészt a Carleton Egyetemről (Kanada) Nick Papadopoulos profesz- 
szorral és más szerzőtársakkal az országimázs kutatással.

Jelenleg nem folyik szisztematikus adatgyűjtés arról, hogy tagjaink hol és milyen 
témában szerepelnek nemzetközi konferenciákon. A jövő feladata, hogy ezt az adatbá
zist is létrehozzuk.
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6.4.8. Jelentősebb publikációk (könyvek) felsorolása

A 90-es évek második felében egyre több magyar marketing szakkönyv jelent 
meg. Ennek hatására is döntött úgy az Általános Marketingelméleti albizottság, hogy 
pályázatot ír ki „az elmúlt évtized legbefolyásosabb marketing könyvének” a címére. 
A pályázati kiírás feltételei most konkretizálódnak, de jó alkalmat ad majd a megje
lent könyvek áttekintésére. Az év marketing cikke díj odaítélése a Marketing Oktatók 
Klubja által történik, de Bizottságunk tagjai részt vesznek az értékelésben.

6.4.9. Kitüntetések, elismerések az év folyamán

Az MTA Marketing Bizottság Logisztikai Albizottság javaslatára 2000-ben Aka
démiai Szabadalmi Nívódíjban részesült Kende György.

6.4.10. Kapcsolatok a hazai és külföldi kutatási, oktatási intézményekkel

Informális információgyűjtés alapján úgy becsüljük, hogy tagjaink - akiknek 
többsége oktatási intézményekben dolgozik - rendszeres kapcsolatot ápol külföldi társ
intézményekkel, de erről nincs részletes tudásunk. Ugyanakkor nem lenne lényegtelen 
azt tudni, hogy pl. érdeklődésünk milyen országra, országcsoportra koncentrálódik, 
milyen mértékű kutatási együttműködések léteznek.

6.4.11. Egyebek

Az új esztendőben szorosabb kapcsolatot kell ápolnunk a IX. Gazdaság- és Jog
tudományok Osztályával, különös tekintettel arra, hogy az új akadémiai tudományi 
besorolásnál megjelent a „gazdálkodási” (= business, management) terület is, amely
nek a marketing az egyik legfontosabb területe.

6.5. MEZŐGAZDASÁGI BIOTECHNOLÓGIAI BIZOTTSÁG

6.5.1. Bizottsági ülés

A bizottság a tárgyévben két, egésznapos tudományos vitaülést rendezett.

6.5.1.1. 2000. február 28.
E napon a Központi Élelmiszeripari Kutatóintézet tudományos tevékenységével 

ismerkedett meg a bizottság. Tudományos előadások és laboratóriumi bemutatók kere
tében ismertetésre és megvitatásra kerültek az intézetben folyó élelmiszer-biotechno
lógiával és élelmiszer-biztonsággal kapcsolatos kutatások, valamint az intézet PR te
vékenysége az egészséges életmódot, táplálkozást szolgáló élelmiszeripari termékek 
népszerűsítésében.

6.5.1.2. 2000. november 21.

A virágos növények és állatok ivaros szaporodása biotechnológiájának aktuális 
problémáit vitatta meg a bizottság az MTA Mezőgazdasági Kutatóintézetében, Mar- 
tonvásáron. Vitaindító tudományos előadások és az ezekhez kapcsolódó korreferátu
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mok rávilágítottak a növényi és állati gaméták in vitro manipulációs lehetőségeire, az 
evolúció különböző szintjein álló organizmusok ivaros szaporodásában lévő hasonló
ságokra és ezek gyakorlati (nemesítési) célú felhasználására a dihaploid növényektől 
az embrióklónozásig.

Tudományos üléseinken a bizottsági tagokon kívül a fogadó intézetek kutatói és a 
témák iránt érdeklődő meghívott köztestületi tagok is részt vettek.

6.5.2. Tudományos rendezvény

A bizottság védnöke volt a Szent István Egyetem Budai Karok által szervezett 
Lippay János emlékülésnek (2000. november 6-7).

6.5.3. MTA doktori ügyek

A Mezőgazdasági Biotechnológiai Bizottság kidolgozta az MTA Doktora cím meg
szerzéséhez szükséges követelményrendszerét, figyelembe véve a szakterület sajátos
ságait, interdiszciplináris jellegét a biológia és az agrártudományok között. A bizott
ság két doktori cselekmény véleményezését végezte el 2000. október 31-i ülésén.

6.5.4. Hazai és külföldi szakmai kapcsolatok

A bizottság tagjai aktívan részt vesznek a felsőoktatásban és a különböző doktori 
iskolák tevékenységében. Többen közülük tagjai különböző hazai és külföldi tudomá
nyos szervezetnek, COST akcióknak és európai network programoknak. A megújult 
bizottság tagjai nagy érdeklődéssel és aktivitással vesznek részt a munkában, részvé
telük aránya az üléseken kb. 60%. Minimális azoknak a tagoknak a száma, akik egyet
len összejövetelen sem jelentek meg.

A továbbiakban is folytatni kívánjuk a tudományos vitaülések szervezését első
sorban a transzgénikus organizmusok és a környezetvédelmi problémák témakörében.

6.6. ÉLELMISZERTUDOMÁNYI KOMPLEX BIZOTTSÁG

6.6.1. Bizottsági ülés (2000. október 31.)

Az MTA Élelmiszertudományi Komplex Bizottság 2000-ben egy ülést tartott az 
MTA Központi Kémiai Kutató Intézetében. Megvitatta az „Élelmiszeripar hozzájáru
lása az agrárium Széchenyi tervéhez” című anyagot. Az anyag kitért az élelmiszer
biztonság helyzetére, az élelmiszer szabályozás jogrendszerére, a piac, a fogyasztóvé
delem, a marketing növekvő szerepére. Az előterjesztés benyújtásra került az FVM 
Élelmiszeripari Főosztályához tárcaszintű egyeztetésre.

Ezenkívül a Komplex Bizottság vezetősége kidolgozta és megvitatta a „Beszá
moló az élelmiszertudomány területéről a kémiai kutatások stratégiájának kialakításá
hoz” c. témát.

Továbbra is megrendezésre kerültek a MÉTE-vel és a Központi Élelmiszeripari 
Kutató Intézettel közösen szervezett Élelmiszer-tudományi Tudományos Kollokviumok.
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6.6.2. Tudományos rendezvény

Május 25-26-án került sor az ÉKB minden második évben tartott nagy rendez
vényre a XIII. Élelmiszer-tudományi Konferencia megrendezésére. A konferencia fő 
témakörei a megkülönböztetett élelmiszerek (hungaricumok), a származás és eredet
védett termékek vizsgálata, a funkcionális élelmiszerek és a táplálkozástudomány és 
az élelmiszer-biztonság vizsgálata, a funkcionális élelmiszerek és a táplálkozástudo
mány és az élelmiszer-biztonság voltak.

6.6.3. Munkabizottságok ülései

6.6.3.1. A Biomérnöki Munkabizottság egy munkabizottsági ülést tartott (2000. 
október 6.) Debrecenben a 9. Fermentációs Kollokviumhoz csatlakozva. Áttekintették 
a fermentációs kutatás, termelés és oktatás helyzetét. Külföldi előadók részvételével 
két előadói ülést rendeztek. Az MBE Biotechnológiai Szakosztállyal közösen megszer
vezték a 9. Fermentációs Kollokviumot, melyen 25 előadás hangzott el. 26 posztert 
állítottak ki és 120 résztvevő volt. Két hallgatónak ítélték oda a Fiatal Biotechnológus 
díjat.

6.6.3.2. Az Élelmiszer-analitikai Munkabizottság két ülést tartott. Április 18-án a 
BME-n az élelmiszertudományi képzés a felsőoktatásban témakörével foglalkoztak, 
november 29-én az MTA Automatikus Elemzési Munkabizottsággal együttes ülésen a 
minta előkészítési módszerekkel és az elektronikus orral végzett vizsgálatokkal fog
lalkoztak. Tagjaik részt vettek a XIII. Élelmiszer Minőségellenőrzési Tudományos Kon
ferencián, Székesfehérváron és több nemzetközi konferencián (IIC, Ausztrália; Gluten 
Workshop Bristol, Euroanalysis XI. Lisszabon).

6.6.3.3. Az Élelmiszer-mikrobiológiai Munkabizottság két ülést tartott. Április 6-án 
a Szent István Egyetem tanszékei számoltak be mikrobiológiai jellegű kutatási ered
ményeikről. November 15-én a Szegedi Tudományegyetem Élelmiszeripari Főiskolai 
Karán a probiotikumokkal és funkcionális élelmiszerekkel és az élelmiszerekben vég
bemenő mikrobiológiai folyamatok modellezésével foglalkoztak.

6.6.3.4. Az Élelmiszerfehérje-kémiai Munkabizottság egy ülést tartott, melyen az 
élelmiszerfehérje kutatás magyarországi helyzetét elemezték. A munkabizottság tagjai 
több hazai és nemzetközi konferencián ismertették tudományos eredményeiket és te
vékenyen részt vettek a PhD képzésben.

6.6.3.5. A Mikroelem Munkabizottság augusztus 31-én és szeptember 1 -jén ren
dezte meg a IX. Mikroelem Szimpóziumot, melyen 35 résztvevő, köztük 15 külföldi 
vendég volt, 13 előadás hangzott el és 10 posztert mutattak be.

6.6.3.6. A Lipidkémiai Munkabizottság október 30-i ülésén az anabolikus szteroi- 
dok analitikai módszereivel és a tiltott gyógyszercsoportokkal, tiltott módszerekkel és 
korlátozás alá eső szerekkel foglalkozott. A munkabizottság tagjai részt vettek a Táp
lálkozás-tudományi Konferencia és több PhD és doktori értekezés vitáján.
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6.6.3.7. A Poliszacharid-kémiai Munkabizottság két ülést tartott, mindkettő egy- 
egy PhD védéssel volt összekötve. Ezenkívül az üzemmel közösen Workshop-ot szer
veztek, melyen külföldi előadók is részt vettek.

6.6.3.8. A Táplálkozás-tudományi Munkabizottság két ülést tartott (március 28. 
és november 30.), melyek főleg két téma köré koncentrálódtak:

- ajánlások a magyarországi élelmezés- és táplálkozáspolitika kialakításához, a 
magyarországi élelmezés- és táplálkozáspolitikai irányelvei,

- a Magyar Táplálékallergia és Táplálékintolerancia Adatbank létrehozása.

A Munkabizottság tagjai előadások tartásával aktívan vettek részt a Magyar Táp
lálkozás-tudományi Társaság XXV. Vándorgyűlésén.

A Szívbarát Program végrehajtásának egyik nagy eredménye Hajós Gyöngyi és 
Zajkás Gábor szerkesztésében készült kiadvány: A táplálkozás egészségkönyve.

ad 6.6.3.8. „Egészségmegőrző táplálkozás”
- tudományos rendezvény bevezető előadása
Vízi E. Szilveszter, az MTA alelnöke

Tisztelt Konferencia!
A magyar demográfiai viszonyok a civilizált világon belül az egyik legrosszabb 

helyen állnak. Magyarországon 1999-ben a halálozás 14,2 ezrelék, a születési arány
szám 9,4 ezrelék volt. 1999-ben a férfiak születéskor várható élettartama 66,3 év volt 
- ugyanannyit, mint az 1930-as években - a nőké 75,1 év volt. Ez azt jelenti, hogy a 
saját történelmünkhöz képest évtizedekkel léptünk vissza! Magyarország népessége a 
80-as évek óta, amikor is 10,7 millió volt, folyamatosan csökken. A népesség fogyá
sában jelentős szerepet játszik a rendkívül magas halandóság. Ez különösen a férfiak 
esetében jelentős, amit jól mutat a születéskor várható átlagos élettartam alakulása, 
amely még a nőknél is messze elmarad az Európai Unió tagországainak adataitól. Az 
1990-es évek riasztó jelensége, hogy a 30 és 40 éves korban lévő férfiak után az ezek
hez a generációkhoz tartozó nők várható élettartama is visszaesőben van. A férfiak és 
a nők várható átlagos élettartama közötti különbség megközelítette a 10 évet, míg az 
ország válságövezeteinek halandósági mutatói a fejlődő országokéival vetekednek. 
1999-ben Magyarországon egy ma születendő gyermek életesélye 70,6 év (66,3 év a 
fiúgyermeké és 75,1 év a leánygyermeké). Ausztriában 77,4 év, Portugáliában 75,0, 
Németországban 76,8, Angliában 77,9 és Japánban 80,2 év. Ezek az adatok arra utal
nak, hogy a magyar népesség demográfiai krízist él át. A halálozási adatokat jól tük
rözik a rendkívül rossz morbiditási adatok, amelyek viszont a lakosság drámaian meg
romlott életminőségét bizonyítják.

Az egészségügy, az orvostudomány nem egyedül felel az emberek, vagy egy 
nemzet egészségi állapotáért, életminőségéért. Az öröklött adottságok, a környezet 
állapota, az életkörülmények, az egyéni életmód, a táplálkozás és sok más tényező is 
döntő szerepet játszik ebben. Az orvostudomány eredményei, az egészséges tudomá
nyosan megalapozott szemlélete (egészséges táplálkozás és életmód) azonban meg 
kell hogy jelenjen a politika és a gazdaság, de mindenekelőtt az oktatás és a nevelés 
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területén. Az orvos- és egészségtudomány művelőinek is meg kell érteniük: az egész
ségért nem csupán közvetlenül az egészségügyi intézményrendszeren belül kell tenni, 
hanem azt jóval meghaladó keretek között is. A megelőzésben együtt kell működni a 
szakemberek (pl. szociológusok, pedagógusok, táplálkozásbiológusok) és a társada
lom széles körével és a társadalomtudományok területén szerzett tapasztalatokat is fel 
kell használni.

A magyar orvostársadalomra egy rendkívül nehéz etikai probléma nehezedik: az 
orvosnak szinte a betegek mellett kell nap, mint nap döntenie a kezelés mennyiségéről 
és minőségéről (műtét vagy nem műtét, olcsóbb vagy drágább gyógyszer, olcsó vagy 
drága diagnosztika stb.) úgy, hogy figyelembe kell vennie a rendelkezésre álló anyagi 
lehetőségeket. Azaz a szakmailag szükséges, gazdaságilag lehetséges és etikailag még 
elfogadható orvosi gyakorlatot kellene folytatnia.

Tehát milyen kezelést és milyen mértékben lehet alkalmazni a szolidaritás alapon 
működő társadalombiztosítás terhére. A magyar egészségügyi ellátás sürgősen orvos- 
landó problémája, hogy nem állít szakmai korlátokat az orvosok, kórházak számára, 
hanem megszabja, hogy mennyit lehet költeni, azaz az ellátás minőségét és mennyisé
gét gazdasági előírásokkal korlátozza. A rendelkezésre álló források elosztását tehát 
kizárólag az egészségügyi ellátásban dolgozókra, az orvosokra, illetve az ápoló sze
mélyzetre bízza. Ez nap, mint nap súlyos etikai problémákat vet fel, morálisan aláásva 
az egészségügyi ellátásban dolgozók döntéseit, amelynek alapvető indítéka - még ma 
is! - a beteg, elesett emberen való segíteni akarás. Itt most nem említjük azt, hogy a 
megalázóan alacsony fizetések pótlását jelentő zsebbe dugott jövedelmi kiegészítések 
(paraszolvencia) hogyan befolyásolják a szolidaritás elvén alapuló orvosi, beteg ápo
lási tevékenységet, hogy hogyan alázza meg azt, aki adja és aki kapja, hogy ez hogyan 
hitelteleníti a hivatását teljesítő orvos és ápoló személyzet munkáját. Az orvos-beteg 
(és az ápoló-beteg) kapcsolatot meg kell óvni a gazdasági meggondolásoktól és meg 
kell hagyni annak, ami a lényege: hivatásszerűen végezett, szakértelemmel párosuló 
gyógyító tevékenység.

6.7. ÁLTALÁNOS MIKROBIOLÓGIAI KOMPLEX BIZOTTSÁG

A Bizottság és Tanácsadó Testületé 2000. év folyamán összesen hat alkalommal 
(II. 23., III. 30., V. 24., X. 4., XL 29., XII. 13.) ülésezett. Az üléseken összesen 47 nagy
előadás hangzott el és került megvitatásra. A résztvevők száma esetenként 80-140 volt. 
Az Általános Mikrobiológiai Bizottság az ÁNTSZ-szel és a Magyar Környezetvédel
mi Egyesülettel 2000. május 24-én az Akadémia székházában „A Tisza ökológiai rend
szerének helyreállítása a kémiai katasztrófa után” címmel egész napos vitaülést rende
zett. A 18 előadás és az azokat követő rendkívül élénk vita teljes anyaga a „Budapest 
Közegészségügy” folyóirat XXXIL évf. 3. számában, a 223-329. oldalakon jelent meg. 
Jelen pillanatban ez az anyag a tiszai környezeti katasztrófa leghitelesebb tudományos 
szintű ismertetése és a jövőben is kútforrásként szolgál majd.

Az Általános Mikrobiológiai Komplex Bizottság védnökségével 2000-ben elin
dult az önálló Mikológiái Munkabizottság tevékenysége.
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7. AZ AGRÁRTUDOMÁNYOK OSZTÁLYA 
ELHUNYT AKADÉMIKUSAI TISZTELETÉRE TARTOTT 

JUBILEUMI EMLÉKÜLÉSEK, EMLÉKBESZÉDEK

7.1. BÉLÁK SÁNDOR ÉLETE ÉS MUNKÁSSÁGA
Bocz Ernő
(Elhangzott 2000. június 17-én az MTA székházában)

Bélák Sándor 1919. április 20-án Enyingen született. Veszprémben a Piarista Gim
náziumban tanult és érettségizett. Egyetemi diplomáját a József Nádor Műszaki és 
Gazdaságtudományi Egyetem Mezőgazdaság-tudományi Karán szerezte.

Bélák Sándor szervező- és vezetőkészsége már korán, mind a középiskolai kollé
giumi, mind az egyetem ifjúsági életében, szervezeteiben kitűnt. Egyben a tudomá
nyos munka iránti fogékonysága az egyetemen korán jelentkezett. Az agrármérnöki 
diplomájának megszerzése évében, 1941-ben „A mezőgazdasági piacok viszonyai” 
címmel egyetemi doktorátust szerzett.

Mezőgazdasági pályáját a diószegi cukorgyár gazdaságában gazdatisztként kezdte. 
A háborút követően termelési felügyelőként tevékenykedett.

Bélák Sándor életében a legnagyobb fordulatot 1950-ben a tudományos pályára 
kerülése hozta, amikor a Délnyugat-Dunántúli Mezőgazdasági Kísérleti Intézetbe került. 
Kemenessy Ernő professzornak köszönhető, hogy felismerte képességeit, s munkatár
sának fogadta, és bevonta széleskörű talajtermékenységi és termesztési kutatásaiba, 
elsősorban a Keszthely térségében elterülő nagy lápterület hasznosíthatóságának vizs
gálataiba.

Bélák Sándor 1955-ben „A Balaton környéki láptalajok tulajdonsága, vízrendezése 
és mezőgazdasági hasznosítása” címmel kandidátusi tudományos fokozatot szerzett.

A lápkutatások bővítésével s újabb kutatók -, pl. Tóth András - bevonásával a 
láp kutatásában nemzetközileg is kiemelkedő eredményeket értek el.

Bélák Sándor nemzetközi együttműködést épített ki a „Bremeni Állami Lápku
tató Intézet”-tel. Elnöke volt az „Internationale Moor- und Torf Gesellschaft”-nak. 
Alapító tagként működött közre az „Internationale Peat Society” megalapításában Hel
sinkiben, amelynek elnökhelyettese volt haláláig.

Kutatómunkája egyidejűleg kiterjedt a Délnyugat-Dunántúli Mezőgazdasági Kí
sérleti Intézet tájjellegű kutatási feladataira is. Életének jelentős és kiemelkedő tudo
mányos alkotó munkája volt a „Nyugatmagyarországi pseudoglejes barna erdőtalajok 
javítása és hasznosítása”. Az Őrség és a határ-menti területek tartoznak ebbe a talaj
csoportba. Ennek a tájnak a talajok termőképessége, illetve a termesztett növények 
termése az 1935-ös években csak fele volt az országos átlagnak.

Bélák Sándor további kiemelkedő kutatómunkát folytatott a Délnyugat-Dunántúl, 
illetve a Dunántúl nagyobb hányadát kitevő erodált erdőtalajok javításával és mező
gazdasági hasznosításával.
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A mezőgazdasági tudomány doktori értekezését „A nagyüzemi mezőgazdasági 
termelés előfeltételei és főbb irányelvei a Nyugat-Magyarországi erodált erdőségi ta
lajokon” címmel védte meg.

Az O általa kidolgozott és bevezetett javítási eljárások hatékonysága még ma is 
érzékelhető. Jellemző aktivitására, hogy a kutatási eredmények minél teljesebb elter- 
jeszthetősége érdekében e témában széles körben tartott előadásainak száma: 72.

Bélák Sándor az 1956-os forradalom után sokat küzdött a társadalmi igazságos
ság fenntartásáért. A veszélyekkel nem törődve elérte, hogy a forradalom retorziója 
során elítélt professzorokat, tanárokat az ország legkülönbözőbb kutatóhelyein alkal
mazzák, míg végül is évek múltán a politikai szigor enyhülésével többségük visszatér
hetett munkahelyére.

Bélák Sándor feladatát, munkásságát a továbbiakban meghatványozta az a for
dulat, hogy a vidéki ősi agrár-felsőoktatási intézmények reaktiválódtak, és Keszthe
lyen is 1959-ben a kísérleti intézet az Akadémiával egyesült.

Bélák Sándor vezetésével 1959-ben a Délnyugat-Dunántúli Mezőgazdasági Kí
sérleti Intézet is beolvadt a keszthelyi oktatási intézménybe, és a kutatási osztályok az 
azonos tanszékekhez csatlakoztak. Az oktatási feladatok ellátása mellett a kutató
munka a tanszéki keretben is folytatódott, és minden tanszék, mint önálló kutatóhely 
is szerepelt.

Keszthely kutatómunkájának méretét jelzi, hogy egyesüléskor a 77 oktatója mel
lett 31 munkatársnak fő feladata maradt a kutatás.

A Keszthelyi Kísérleti Intézetnek annak idején a legtöbb tájjellegű kutatóhelye 
volt. Ilyen volt Mariettapuszta, Szentgyörgyvölgy, később a burgonya-nemesítö bázis 
Rinyatamási és Csőpuszta.

Bélák Sándor a Keszthelyi Mezőgazdasági Akadémián az oktató-nevelő munká
ját 1958-ban a Gyakorlati Tanszék vezetőjeként, mint egyetemi docens kezdte meg. 
Az Akadémia és a Kutatóintézet egyesítésekor 1959-ben az akadémia igazgatóhelyet
tese lett, és tanszékvezetőként egyben a tangazdaság igazgatói teendőit is ellátta.

Bélák Sándor 1960-tól az Akadémia igazgatójaként a két intézmény egyesülésé
ből származó kezdeti heterogenitást - nagy áttekintő és átfogó készségével - eltüntette. 
A sikeresebb oktatási feladat megvalósítása érdekében az oktatás, kutatás és gyakorlat 
egységét kitűnően megalkotta.

A kormányzat 1962-ben a három ősi akadémiát Mezőgazdasági Főiskolai rangra 
emelte. Bélák Sándort egyidejűleg egyetemi tanárnak nevezték ki, s a szokásos há
roméves időtartamra egyben a Keszthelyi Agrártudományi Főiskola rektora lett. Az 
akadémiáknak főiskolai rangra emelésében Bélák Sándor tevékenységének jelentős 
szerepe volt.

Az előzőekben említett oktatás minőségét elismerve mind a három főiskola a 
végzős hallgatóknak az Agrártudományi Egyetem Mezögazdaságtudományi Karával 
egyenrangú agrármérnöki képesítést adott.

A felsőoktatási intézmények oktatási szintjének folyamatos emelésével párhuza
mosan a kormányzat - a nemzetközileg egységes ősi hagyományok általánosítása mi
att - 1963-ban a főiskolák rektorainak is az ünnepségeken a rektori lánc viselését ál
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talánossá tette. Bélák Sándor gondosan vigyázott a hagyományok megőrzésére, a 
keszthelyi rektori láncnak az emblémáját az eredeti „Georgikoni-embléma” mintájára 
készítette el. A láncon lévő érmen a közismert georgikoni mondás olvasható: „Vive 
memor nostri rigidi servator honesti” „Éljen emlékünkben szilárdan a becsület szol
gálata!”

Bélák Sándor életútját az állandóan növekvő feladatok vállalása és azok maga
biztos megoldása jellemezte. Különösen az oktatási feladatok ellátása volt számára 
szent. Érdekes összeesés, hogy Bélák Sándor és társszerzői - Ács Antal, Kovács László - 
egységes tankönyve „Mezőgazdasági üzemek vezetése” címmel akkor jelent meg, 
amikor mind a hárman egyidőben rektorok voltak.

Az oktatás, a szervezés mellett a tudomány fejlesztése is nagyon fontos, perma
nens feladata volt. Bélák Sándor örök érdeme, hogy - 1956-ot követően - 1957-ben a 
„Georgikon Napok”-at életre hívta, hogy Európa szerte általánosan ismertté tegye a 
magyar nemzet oktatási kultúra fejlesztő tevékenységét, a világ első mezőgazdasági 
felsőoktatás létesítését, a Georgikon 1797. évi alapítását. A Georgikon napok létesíté
sével célja volt egyben egy olyan tudományos fórum megteremtése, amelyen a hazai 
és nemzetközileg fontosabb kutatási témákat meg lehetett vitatni.

A Georgikont követően csak 1818-ban alapították az első mezőgazdasági felső
oktatási intézményt Stuttgart-Hohenheimben, amikor hazánkban Mosonmagyaróváron 
már a második agrárfelsőoktatási intézmény létesült. Később a Mosonmagyaróvári 
Mezőgazdasági Akadémia - a bécsi Landwirtschaftliche Hochschule elődeként - 
Ausztria agrár-felsőoktatás igényét ellátta.

Az érettségivel rendelkező fiatalok a Georgikonban kezdetben latin, majd német 
nyelven tanultak. Csak az 1848-as szabadságharc után tértek át a magyar nyelvű ok
tatásra.

A XIV. Georgikon Napra esett a Georgikon alapításának 175. évfordulója. Ezen 
a jubileumi rendezvényen hihetetlenül nagy volt a részvétel és az érdeklődés. Tizen
négy országból 19 külföldi egyetem és kutatóintézet, valamint 18 hazai felsőoktatási 
intézmény hivatalosan képviseltette magát.

A jubileum alkalmából Bélák Sándor óriási energiával feltárta a Georgikon gya
korlati oktatására, illetve a gazdálkodás gyakorlatára rávilágító „Georgikon Majormú- 
zeum”-ot, és egyben restauráltatta az ősi Georgikon oktatási célját szolgáló épületeket, 
létesítményeket.

Ugyancsak a jubileum alkalmával a hazai mezőgazdasági tudományok úttörőinek, 
akik egyben a georgikon első professzorai is voltak, szobrot emeltetett. Ezzel egyben 
hagyományt teremtett a Keszthelyen munkásságukkal kiemelkedő professzorok szob
rainak a további felállítására is.

Bélák Sándor mindenre kiterjedő figyelmének köszönhető, hogy újból életre hívta 
a Georgikon ifjúsági alkotómunkáját ösztönző ifjúsági önképző „Georgikon Kör”-ét. 
A Georgikon Kör rendezvényei eseményszámba menőek voltak, mivel az összejöve
teleken a tanári kar tagjai is rendszeresen részt vettek. A „Georgikon Kör” elnöke az 
intézmény egy-egy hallgatója volt. A kiváló tudományos előadásokat a „védelnök tanár” 
javaslatára beírták a kör „Aranykönyv”-ébe.
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Az ismert szakemberek közül annak idején, mint hallgató, Láng Géza elnöke volt 
a Georgikon Körnek. A Georgikon Kör utolsó elnöke magam voltam, sajnos az akkori 
népi kollégiumi mozgalom a Georgikon Kört megszüntette.

Bélák Sándor alkotásaival nagy mérföldköveket hagyott maga után!
Az első rektori turnusát követő három év után 1968-tól újból rektornak válasz

tották.
Keszthelyen a szakmérnök-képzés kibontakoztatása nagyon sikeres volt.
A Keszthelyi Növényvédelmi Kutató Intézet messzemenően biztosította a növény

védelmi üzemmérnöki szak sikeres, elmélyültebb képzését.
Az agrárkémikus szakképzés létesítése a képzés helyeinek és az adott ismeretek 

legmegfelelőbb időben való biztosítása miatt mindeneket felülmúlt.
Bélák Sándor sokoldalú tudományos és közéleti munkásságának is köszönhetően 

a 21/1968. sz. törvényerejű kormányrendelet életre hívta a vidéki egyetemeket.
Az ősi agrártudományi felsőoktatási vidéki intézmények 1954-től kezdve 14 év 

alatt tudták csak elérni, hogy az akadémiai lépcsőről indulva 1968-ban újból vissza
nyerjék az 1949-ben elvesztett egyetemi rangjukat.

A Keszthelyi Agrártudományi Egyetem - Bélák Sándor egyetemi rektor vezeté
sével - négy karral kezdte meg működését: Keszthelyi Agrártudományi Egyetem, Mo
sonmagyaróvári Agrártudományi Egyetem, Körmendi Agrártudományi Főiskola, Nagy
kanizsai Agrártudományi Főiskola.

Erre az időre esett hazánk növénytermesztésének ugrásszerű fejlesztéseként a 
törvényerőre emelt húszéves terv feladatul tűzte a hazai termések két-kétésfélszeresére 
növelésével az Európához való felzárkózásunkat!

Ennek a gigantikus tervnek a teljesíthetősége miatt a kormányzat a kutatás korábbi 
elaprózottságának felszámolása végett javaslatainkra a „Tudománypolitikai irányel- 
vek”-ben egységes, komplex együttműködésre „kötelezte” nem csak a növénytermesz
tésnek a talajerő-gazdálkodáshoz közelebbről felzárkózó tudományokat, hanem a nö
vénytermesztésbe nagyon szélesen beintegrálódó összes tudományokat is.

Keszthelynek - a húszéves tervet közvetlenül segítő - három célprogramos kuta
tási feladata volt:

1. A talajerő-gazdálkodás kérdéseinek komplex vizsgálata
2. A burgonyanemesítés és termesztés komplex kutatása
3. Az állami gazdáságok és termelőszövetkezetek vezetésfejlesztése.

Az első kutatási programban 24 intézmény működött együtt. A burgonya témá
ban 8, a nagyüzemek vezetésfejlesztésében 14 intézmény kapcsolódott be.

A mezőgazdasági nagyüzemek vezetésfejlesztése az új nagyüzemek új konstruk
ciója miatt - mindenben nagy intenzitású pénzügyi, kémiai, műszaki stb. feltételek 
mellett - nem empirikus, hanem elmélyült tudományos kutatóelemezést, új tudomány
ág megteremtését igényelte. Bélák Sándor, mint ennek a témának a vezetője, lehetővé 
tette egy új tudományág kollektív megteremtését és folyamatos továbbfejlődését.
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A szívós, kiemelkedő oktató, kutató munka gyümölcse 1970-ben beérett. Bélák 
Sándort a nemzetközileg is elismert tudományos munkásságáért a Max Planck Társa
ság 1970-ben tiszteletbeli tagjává választotta. A Magyar Tudományos Akadémiának 
ugyancsak ebben az évben levelező tagja lett, és 1970-től 1980-ig a Mezőgazdasági 
Üzemtani és Üzemvezetési Bizottság elnöke volt.

Bélák Sándor az a ritka személyiség volt, aki képes volt az erők összefogására és 
a szellemi kapacitások aktivizálására.

Az egész világmindenséget s magát a társadalmat is egy nagy törvény tartja ösz- 
sze. Bélák Sándor egész életében csak ennek a törvénynek engedelmeskedett, és ta
lentumával, s a rábízott feladatok megoldásával kitűnően sáfárkodott.

Néhány kiemelt adat és gondolat Nemes Kornélia egyetemi adjunktus (Keszthely) 
emlékbeszédéből:

Bélák Sándor oktató- és nevelő munkája1

1 Az előadás kivonata.

Nemes Kornélia

Bélák Sándor 1970 és 1972 között az Üzemtani Tanszék vezetője is volt. Üzem
vezetés néven vezetési ismereteket oktattak a hatvanas évek közepén. Mai szóhaszná
lattal: menedzserképzés folyt, az O kezdeményezésére! Az agrár-felsőoktatás élenjáró 
volt e téren, az egyéb természettudományos-mérnöki képzések tananyagából jóval ké
sőbb került be önálló diszciplínaként.

Előadásain a hallgatók - sokszor elsőként - értesülhettek a mezőgazdaság makro
szintű irányításával kapcsolatos kérdésekről, hiszen Professzor Úr az Országgyűlés 
Mezőgazdasági Bizottságának elnöke volt ez időben.

A Magyar Mezőgazdasági Múzeum kezdeményezésére néhai Donáth Ferenc úr 
koordinálásával - aki ’56 után ott kapott állást - készültek termelőszövetkezetek tör
ténetét feldolgozó tanulmányok, keszthelyi kollégák részvételével is.

Tagja volt az Országos Vezetőtovábbképzési Tudományos tanácsnak.
1971-ben tartotta székfoglaló előadását a Magyar Tudományos Akadémián „A ve

zetéstudományjelentősége a mezőgazdasági nagyüzemekben” címmel.
Bélák Sándor kezdeményezte, hogy a Felsőoktatási Pedagógiai Kutatóközpont 

munkatársai több alkalommal is végezzenek pszichológiai vizsgálatot hallgatóink kö
rében.

Bélák Sándor, a nevelő. Nem választható szét az ember direkt módon, hiszen ne
velt elegáns megjelenésével, kulturált beszédével, udvariasságával és pontosságával, 
ezt elvárta tőlünk, munkatársaitól és a hallgatóktól is. Nem lehetett megelőzni a kö
szönésben. Türelmes volt és fegyelmezett még akkor is, amikor már egészsége egyre 
romlott. Nem panaszkodott, sőt...

290



7.2. SZÁZ ÉVE SZÜLETETT CSUKÁS ZOLTÁN PROFESSZOR
Bodó Imre
(Elhangzott 2000. november 21-én az MTA székházában)

Csukás professzor 1900-ban született, hatása korai halála után, máig is él, tehát 
azt mondhatjuk, hogy élete és műve átöleli az egész huszadik századot. Ezért a század 
legvégén mindenképpen méltó, hogy megemlékezzünk róla.

Győrött született, 5 gyermekes református lelkészi családban. Ez egész életére 
meghatározó volt, a sok testvér és a református lelkészi család kétségtelenül tartást és 
küzdőképességet adott neki egész életén át. Elmondhatjuk a régi latin közmondással 
„beati sunt bene nati”, boldogok, akik jó helyre születtek. Ez nagyobb távlatban még 
akkor is igaz, ha ezt a származást nem minden időben írták a káderlap pozitív oldalára.

Elemi iskolába Siómaroson és Nagyrákoson járt. Nem szabad lebecsülni ezeket 
az éveket sem, a modem pedagógia ún. vívmányaira gondolva, hiszen jól tudjuk, hogy 
egy-egy falusi tanító milyen kitűnő nevelést és példát tudott adni tanítványainak. Na
gyon sok akadémikus volt és van még a Magyar Tudományos Akadémián, aki pala
táblán tanulta a betűvetést.

Ezután a pápai Református Főgimnáziumban végezte középiskoláit, majd a Ma
gyaróvári Gazdasági Akadémiára iratkozott be és fejezte be tanulmányait, ahol akkor 
Újhelyi Imre volt az igazgató. Ezután, engedve az állattenyésztés iránti vonzalmának 
az Állatorvosi Főiskolán folytatta tanulmányait és ott is diplomát kapott, Wellmann 
Oszkártól tanulva az állattenyésztést és takarmányozástant. Ehhez már a maga erejé
ből szerzett ösztöndíjat, illetve támogatást. Később, már állásban volt, amikor harma
dik diplomáját is megkapta a Királyi Magyar Egyetem Közgazdasági Karán. 1931-ben 
közgazdasági és mezőgazdaság tudományi doktori oklevelet szerzett.

Ez az előképzettség nagyon komoly tudományos alkotó életre predestinálta Csu
kás Zoltánt. A mezőgazdaság, és ezen belül az állattenyésztés szempontjából legfon
tosabb elemek mind szerepeltek előtanulmányaiban: a biológiai alapok, a termelés, 
beleértve a növénytermesztést és állattenyésztést egyaránt, valamint a gazdasági, pénz
ügyi szempontok egyaránt fontosak ahhoz, hogy valaki az állattenyésztésben igazán 
sikeres legyen.

A tanítómesterek is fontosak egy-egy tudós pályafutásában, Wellmann és Újhelyi 
Imre mellett nem elhanyagolható, hogy tudományos pályafutását Schandl József pro
fesszor mellett kezdte, mint tanársegéd, egy 1931-ben elnyert pályázat révén, majd 
1933-ban adjunktussá nevezték ki. Innen kapott meghívást a Magyaróvári Gazdasági 
Akadémiára, az intézmény állattenyésztési tanszékének vezetésére.

Ebben az időben elsősorban a takarmányozás élettani vonatkozásaival foglalko
zott, főképpen a baromfi és a tehén szakszerű táplálásának kérdései foglalkoztatták, és 
már csírájában a később naggyá kifejlesztett ivadékvizsgálat is témái között szerepelt. 
Ekkor jelent meg „A gazdasági baromfiak tenyésztése” és „A tehén takarmányozása” 
c. könyve.

1938-ban elfogadta a Debrecen-Pallagi Gazdasági Akadémiára szóló meghívást, 
ahol természetesen az állattenyésztést oktatta és ezt a tanszéket vezette. Sokoldalúsá
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gára viszont jellemző, hogy 1940-től a Tisza István Tudományegyetemen az állattan 
oktatásával is megbízták, amelyet Hankó Bélának Kolozsvárra való áthelyezésével 
vett át.

Csukás professzor debreceni időszaka nagyon termékeny volt. Elsősorban a táj 
adta témakörökkel foglalkozott, így az alföldi lehetőségek közötti legeltetés problé
mái, a magyar szürke szarvasmarha és tágabb értelemben a podóliai fajtacsoport hasz
nosítása és jövője foglalkoztatta és tanítványai is ilyen munkákat végeztek. Figyelme 
kiterjedt a szomszéd tájegységre is, foglalkozott az országhoz visszatért Kárpátalja 
állattenyésztésével és a borzderes fajtával is. Emellett olyan régi témái is előtérbe ke
rültek, mint a fehérje táphatása a szervezetben, az évszak befolyása a csirkék anyag
forgalmára, a konstitúció és a hasznos élettartam, mint ennek értékmérője, ami azután 
később egyik legnevezetesebb munkája lett.

Érdekes és kevéssé ismert, hogy a lótenyésztés kérdéseivel is foglalkozott. A há
ború után a munka lovak jelentősége rendkívül nagy volt a földosztás után, amikor a 
kisparaszti gazdálkodás, később csalfának bizonyuló távlatai nyíltak meg az ország és 
a gazdák előtt. Csukás Zoltán rendkívül éles elmével tett különbséget a lovak teljesít
ménye és tehetsége között. Az állattenyésztésben fontos törvényeket, a genetikai és a 
környezeti hatás megkülönböztetését alkalmazta ezen a területen is. A tejtermelés 
különböző kérdéseivel is behatóan foglalkozott. Érdekelte a laktációs görbe, a tej ösz- 
szetételének részletei és a tejellenőrzési módszerek használhatósága és kritikája is. 
Témája volt még a sertéstenyésztéssel kapcsolatban a szaporaság gazdaságilag rend
kívül fontos kérdése és az ezt befolyásoló környezeti és genetikai tényezők vizsgálata 
is. Sok cikke jelent meg minderről a szaklapokban. Az addig végzett szakirodalmi 
munkásságáért Meskó Pál írói díjjal tüntették ki.

A Budapesti Magyar Királyi József Nádor Műszaki és Gazdaságtudományi Egye
tem Mezőgazdasági és Állatorvosi Kara Állatorvosi Osztálya Állattenyésztési Tan
székének vezetője Wellmann Oszkár 1943-ban meghalt. Schandl professzor csak rövid 
időre vállalta ezt a munkát és 1944-ben, már meglehetősen nehéz háborús helyzetben, 
a tanári kar teljes egyetértésben Csukás Zoltánt jelölte utódjának.

A háborús nehézségek leküzdése után megkezdve az állatorvostan-hallgatók ta
nítását, öt féléves tantárgy keretében oktatta az állattenyésztést és takarmányozástant. 
Előadásaira a logikusan felépített körmondatok voltak jellemzőek, amelyek a legkor
szerűbb ismereteket tartalmazták. A tanulást jegyzetek és tankönyvek írásával segí
tette elő. A „Baromfitenyésztés” és „Takarmányozástan” c. tankönyvei évtizedeken át 
nemcsak az egyetemisták és állatorvosok, hanem az agráregyetemen tanuló és végzett 
gazdák számára is nélkülözhetetlen tankönyvek, majd a gyakorlatban is használható 
segédkönyvek voltak. A takarmányadagok összeállítását az ötvenes években végzett 
állatorvosok és gazdák az Ö könyvének segítségével végezték hosszú éveken át.

Csukás professzor kitűnően beszélt németül és angolul. Ennek köszönhetően tett 
tanulmányutakat és különböző konferenciákon képviselte Magyarországot. így Angliá
ban takarmányozási, baromfitenyésztési és tejgazdasági kérdéseket tanulmányozott. 
Olaszországban mintagazdaságokat, állattenyésztési intézeteket látogatott meg és kü
lönös figyelemmel volt az ottani podóliai fajták iránt, hiszen ezek rokona, a hazai ma
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gyár szürke marha, sorsa különösen érdekelte. Az a megállapítása, hogy a podóliai 
fajtacsoport és benne a magyar szürke szarvasmarha nem a tejtermelés, hanem a hús
termelés területén lehet sikeres, ma is teljes mértékben érvényes. Milánóban a mester
séges termékenyítés témakörét tanulmányozta, amikor az ottani szaporodásbiológiai 
kongresszuson vett részt, hiszen az olaszok Telesforo Bonadonna professzor vezeté
sével előrehaladtak ezen a területen. Hazajövet ezek után nagy szerepe volt a mester
séges termékenyítés és a hazai ivadékvizsgálat megindításában.

Részt tudott venni Csukás professzor, Horn Artúrral együtt azon a zürichi meg
beszélésen is, amelyen elhatározták az Európai Állattenyésztők Szövetségének, ennek 
a máig is sikerrel működő szervezetnek a megalapítását.

Nyelvtudása lehetővé tette, hogy külföldi útjain egyrészt méltóan képviselje a 
magyar tudományt, másrészt pedig hazahozza azt, amit a külföldön tapasztaltakból 
hasznosítani lehetett.

Tapasztalatait cikkekben és olaszországi útjáról szóló kis könyvben osztotta meg 
a hazai szakemberekkel.

Nemzetközi tudományos tevékenysége nyilván sokkal tovább is tarthatott volna 
és sokkal nagyobb hatású lehetett volna, ha a lassan kibontakozó hidegháború, majd 
betegsége nem vetett volna véget ennek és nem tette volna egyoldalúvá nemzetközi 
kapcsolatainkat az ötvenes években.

Csukás professzor életművéhez szorosan hozzátartozik kutatási és kutatásszerve
ző munkája. Már debreceni évei alatt kísérleti gazdaságot szervezett Hajdúnánáson. 
1949-ben elnöke lett az új Mezőgazdasági Kutató Központ Szarvasmarha-tenyésztési 
Osztályának és az MTA Állattenyésztési Főbizottságának és még sok hazai és külföldi 
bizottságban és szerkesztőségben volt meghatározó szerepe. Elért eredményei, külö
nösen az a munka, amit az idős és nagy életteljesítményű tehenekkel végzett, olyan 
jelentős, hogy ez külön megemlékezésre érdemes az évforduló során. Munkáját a hi
vatalos szervek is elismerték. 1952-ben elnyerte a mezőgazdasági tudományok doktora 
címet és 1954-ben az Akadémia levelező tagjai közé választotta. 1953-ban Munka Vö
rös Zászló érdemrendet, majd a következő esztendőben Kossuth-díjat kapott.

Oktatói tevékenységét, a kísérleti munka irányítását betegsége miatt gyengülő 
testi erővel, de teljes szellemi frissességgel, hősies kitartással folytatta. Ebben segítsé
gére voltak tanítványai, illetve közvetlen munkatársai és családja, akik segítették a 
közlekedésben, utazásban, az előadások megtartásában.

Betegségén operációval igyekeztek segíteni Zürichben és Freiburgban is. Tanít
ványainak nagy szerepe volt abban is, hogy ezekre a külföldi műtétekre egyáltalán sor 
kerülhetett, ami abban az időben egyáltalán nem volt könnyű dolog. Sajnos egy elesés 
utáni combnyaktörést követő komplikáció miatt 1957-ben nagyon fiatalon halt meg.

Csukás professzor tudását és előrelátását igazolják azok a megállapításai, kutatási 
eredményei, amelyek napjainkban kezdenek igazán fontosakká válni. így például az 
öreg tehenekkel végzett munka, a kiváló konstitúció és a másodlagos tulajdonságok 
fontosságát most kezdjük igazán fölismerni, amikor a nagy teljesítményre törő egyol
dalú szelekció a teheneket rövid életűvé teszi. A podóliai fajták azóta kibontakozó 
története is tökéletesen igazolja akkori megállapításait. A ló munkájához kapcsolódó 

293



világos okfejtése is alkalmas volt arra, hogy tavaly egy finnországi, a lovak elsősorban 
erdei munkájával kapcsolatos konferenciáján szóba kerüljön.

Csukás Zoltán rövid, de munkában és eredményekben gazdag életére, sikeres 
pályafutására és munkáira emlékezünk. Ebben az a furcsa, hogy akik ma emlékezünk 
Rá, mint tudományágunk nagy öregjére, szinte mindnyájan idősebbek vagyunk, mint 
Ő, amikor meghalt. De igazán csak az a fontos, hogy amit ránk hagyott, azt folytassuk 
becsülettel és a Tőle tanult szívós kitartással.

7.3. EMLÉKEZÉS FEHÉR DÁNIEL AKADÉMIKUSRA
SZÜLETÉSÉNEK 110 ÉVES ÉVFORDULÓJÁN

Sólymos Rezső erdőmérnök, az MTA levelező tagja, az MTA Agrártudományok 
Osztályának elnökhelyettese, Fehér Dániel tanítványa

(Emlékbeszéd az MTA Agrártudományok Osztálya és a NYME által
2000. október 17-én Sopronban rendezett emlékülésen)

A Magyar Tudományos Akadémia Elnöksége úgy határozott, hogy az elhunyt 
akadémikusok születésének kerek számú évfordulóin felújítja a régi szokást, amely 
szerint emlékülések keretében fejezzük ki tiszteletünket egykori tagtársaink iránt. Az 
elnökségi kezdeményezést Akadémiánk valamennyi Osztálya teljes egyetértéssel fo
gadta. Ma már általánossá váltak ezek az emlékülések az MTA Agrártudományok 
Osztályán is. Mi erdészek sem maradtunk ki a sorból. Az Akadémia központi épületé
ben és a soproni Egyetemünkön tartott rendezvényeinken tisztelegtünk Divald Adolf, 
Kaán Károly, Fekete Lajos, Fekete Zoltán és Bedő Albert emléke előtt.

2000. október 17-én Fehér Dániel akadémikusra, születésének 110 évfordulójá
hoz kapcsolódóan emlékezünk. Vele zárjuk az. elhunyt erdész akadémikusokra való 
megemlékezések, emlékbeszédek sorát, akik valamennyien az MTA levelező tagjai 
voltak. Az Akadémia 175 éves története folyamán eddig 9 erdész tagot választott. Kö
zel 20 esztendős időszakonként került sor az erdészettudomány művelőinek ilyen 
szintű megbecsülésére. Talán ez is egy tényezője annak a kiemelt megbecsülésnek, 
amelyet egykori akadémikusaink iránt érzünk.

Fehér Dániel életútja

1890. október 27-én a Győr megyei Tenkepusztán agrár értelmiségi családban 
született. A Budapesten töltött elemi és középiskolai évek után 1908 és 1912 között 
volt a Selmecbányái Bányászati és Erdészeti Főiskola hallgatója. 10 esztendős segéd
mérnöki szolgálat után 1922-ben nevezték ki m. kir. erdőmérnökké. 1913-14-ben a 
berlini egyetemen dolgozott, amelynek a Filozófiai Karán folytatta tanulmányait. Az 
első világháború alatt vasútépítő mérnökként teljesített szolgálatot. 1918-ban főiskolai 
tanársegéddé nevezték ki a Selmecbányái Bányászati és Erdészeti Főiskola Növényta
ni Tanszékére. 1918 februárjától a bécsi egyetem ösztöndíjasaként dolgozott és vizs
gáinak sikeres letétele után 1920-ban növényélettanból és kémiából sikeres doktori 
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szigorlatot tett, amelynek nyomán a filozófia doktorává avatták. A Főiskola 1919. évi 
Sopronba történt átköltözése után 1921-ben adjunktus, 1923-ban rendkívüli, majd 
1926-ban rendes tanár és a Főiskola egyetemi Karrá történt átszervezése után a Mű
egyetem Bánya-, Kohó- és Erdőmérnöki Kara Erdőmérnöki Osztálya Növénytani In
tézetének professzora lett. 1949-1951-ig a legkritikusabb időszakban volt a Kar dé
kánja. 1951-től az 1955. február 17-én bekövetkezett haláláig a Magyar Tudományos 
Akadémia Soproni Talajbiológiai Osztályát, illetve Laboratóriumát vezette. Az 50-es 
évek tudományos elismeréseként a „kiemelt tudós”-ok közé sorolták, majd a Tudomá
nyos Minősítő Bizottságtól megkapta a biológiai tudományok doktora fokozatot. 
Legmagasabb tudományos elismertségét 1954-ben nyerte el, amikor az MTA levelező 
tagjaként az akadémikusok sorába választották.

A húszas és a harmincas években tanulmányúton járt a skandináv államokban, 
Német-, Francia- és Olaszországban, Csehszlovákiában számos kongresszuson vett 
részt, ahol előadásokat tartott. 1930-ban a lappföldi erdők tanulmányozására norvég - 
magyar expedíciót szervezett, 1934-ben, 1936-ban szaharai expedícióban, 1938-ban 
Észak- és Dél-Olaszországban tanulmányúton vett részt.

Itthon 1938-ban Tolna megyében Talajbiológiai laboratóriumot, majd 1944-ben 
Kisújszálláson Növény- és Talajélettani Kísérleti Állomást létesített. 1943-tól az FM 
Talajjavító Bizottságának lett tagja.

Nemzetközi elismertségét jelzi, hogy 1950-ben Stockholmban a VII. Nemzetközi 
Botanikai Kongresszus az Ökológiai Osztály alelnökévé, a Finn Természettudományi 
és Erdészettudományi Társulat levelező tagjává választotta.

Munkásságának középpontja Sopron volt, ahol közel négy évtizeden át végezte 
tudományos kutató munkáját és szolgálta az erdőmérnökképzést, a hazai erdészeti fel
sőoktatás fejlesztését. Egyetemi botanikus kertünk létrehozása és fejlesztése is az Ő 
nevéhez fűződik. A főiskolai könyvtárának 1924 és 1930 között igazgatója volt.

Fehér Dániel az iskola teremtő kutató

Fehér Dániel akadémikus az erdészettudomány, a talajbiológia, a növényanató
mia, ökológia és élettan, a sugárzás biológia itthon és külföldön egyaránt elismert tu
dósa, iskola teremtő vezető kutatója, professzora volt. Sok vonatkozásban megillette 
Öt a polihisztor jelző. Kutatásainak fő témái az alacsonyabb és a magasabb rendű nö
vények, elsősorban a fák és az erdők voltak.

Kutatási eredményeit kétszáznál több tanulmányban, tizenhárom könyvben pub
likálta, amelyek napjainkban is az adott tudományterület kiemelkedő forrásmunkáinak 
számítanak. Kiterjedten foglalkozott az akác összehasonlító szövettanával, a gazdasá
gi növények hő és víz gazdálkodásával, növekedésük időszakos változásával. A hazai 
erdőtalajok vizsgálata jelentette számára a legfontosabb kutatási területet. Kutatási 
eredményeinek legértékesebb része ehhez a témakörhöz kapcsolódik. Vizsgálatait a 
mezőgazdasági területekre is kiterjesztette. Kísérletei főleg a talajok összetételére, re
akciójára és elektromos vezetőképességére, nitrogén, foszfor, káli és humusz tartal
mának biológiai vonatkozásaira, a talaj lélegzésre, a növények CO2 gazdálkodására, a 
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talajélet és a klimatikus tényezők közötti konnexusok feltárására irányultak. Nevéhez 
fűződik a sokszor idézett „R” faktor, amely megállapítása szerint a talaj lélegzés inten
zitásával mérhető talaj-biológiai tevékenység arányos a talaj hőmérsékletnek és a tíz
szeres víztartalomnak az összegével. Ennek a maximuma a nyár közepén van. Többek 
között ki kell emelni az erdőtalajok moszat és gomba flórájával, ezek elterjedésével és 
a moszatok asszimilációjával kapcsolatos kutatásait. A természeti alaptörvények fel
ismerése és meghatározása volt valamennyi téma kutatásának a lényeges mozgató ru
gója. Ez irányú törekvései ma is időt állók. Az erdei ökoszisztéma egészében, az erdő 
talajában, csupán a faállományban gondolkodott. A biocönotikus konnexusok feltárá
sában kitüntetett szerepet szánt a legkevésbé háborgatott erdei biocönózisnak, amely- 
lyel együtt vizsgálta a kultúrerdők jellemzőit is. Korszerű, ökológiai szemlélettel ku
tatta az alapösszefüggéseket.

Kutatási eredményeinek megvitatása során kemény harcot folytatott az általa 
felismert igazságok elfogadtatásáért. Ennek során sebeket kapott és osztott, de tudo
mányos meggyőződéséhez mindig hű maradt. Nagy vitát váltott ki azon állítása, amely 
szerint az összes elemek radioaktív sugarakat bocsátanak ki, amelyek a csíranövények 
tropisztikus görbülésével mérhetők.

Az előbbiekben már volt szó irodalmi munkásságáról, amelyre a kutatói tevé
kenység vázlatos ismertetésének befejezéseként vissza kell, hogy térjek, mégpedig 
legjelesebb könyveinek a felsorolásával. 1930-ban jelent meg Kémia, 1931-ben Ta
lajtan, 1928-1935-ben a háromkötetes Növénytan könyve. 1933-ban Berlinben adták 
ki „Az erdőtalaj mikrobiológiája” című könyvét. Élete fő müve az 1954-ben kiadott 
„Talajbiológia” volt, amely világviszonylatban elismert kiemelkedő alkotás. Legje
lentősebb könyvének írása közben egészsége fokozatosan romlott. Szerencsére még 
megérhette a megjelenését és széles körű elismerését.

Egy rövid emlékbeszéd keretében lehetetlen összefoglalni Fehér Dániel akadé
mikusnak, a kiváló erdész-tudósnak tudományos tevékenységét. Az előbbiekben is
mertetettek csupán néhány kiemelt témára vonatkozhattak és korántsem nyújthatják e 
gazdag tudományos életpályája teljességét. Egy zseniális elmét, az erdészeti tudomá
nyos élet egyik meghatározó egyéniségét aligha lehet néhány oldalon kellően méltatni. 
Akadémiánk elnökségének az emlékülésekkel az volt a célja, hogy tiszteletet ébreszt
ve emlékezzünk nagy elődeinkre. Ezt szolgálják a mai emlékülés soron következő elő
adásai, amelyek arra hivatottak, hogy Fehér Dániel iskolateremtő munkáját, oktatói 
tevékenységét részletezzék. Én csak arról szeretnék még emlékezni, hogy:

Fehér Dániel tanítványa voltam

Mondanivalóm eddigi kiemelt témája a kiváló akadémikus tudományos tevé
kenységének áttekintése és méltatása volt. Reményeim szerint a szemelvényszerűen 
felsoroltak, - bár csak egy töredékét képezik a nagy életműnek - kellően indokolják 
azt az elismerést, hogy a Magyar Tudományos Akadémia tagjai közé választották.

Szeretnék az elmondottakhoz néhány gondolatot fűzni úgy is, mint Fehér pro
fesszor egykori tanítványa. 1947 szeptemberében reményekkel és bizakodással léptem 
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át az akkori Műegyetem Bánya-, Kohó- és Erdőmérnöki Karának kapuját. Akkor még 
Szent Imre kollégistaként kezdhettem. A kollégiummal átellenben a Szent Imre tér 
másik oldalán lakott Fehér professzor úr, akivel az Ifjúsági Körben sorra kerülő balek 
vizsgára menet találkozhattam Délceg termetű, kemény kalapú és esernyővel járó úr
nak köszönthettem először „Jó Szerencsét”-tel. Firmáim sokat regéltek a diák nyelven 
„Dani”-nak tisztelt professzorról, aki jó szívéről, segíteni akarásáról és rejtett humorá
ról, egyedülálló előadásairól és vizsgáztatási módszereiről vált közkedvelté a hallgató
ság körében.

Egyetemünknek abban az időben is kiváló professzorai voltak, akikre fél évszá
zad távlatából e helyen és alkalommal a hálás tanítvány tiszteletével és szeretetével 
emlékezem. 1947-1951 között voltam Alma Műterünk hallgatója. Politikai problémák 
tömkelegé, - a szerzetes Rendek feloszlatásától a Szent Imre kollégium megszünteté
sén a Selmeci Ifjúsági Kör feloszlatásán át a Mindszenti bíboros-hercegprímás mel
letti és elleni tüntetésekig - tették zaklatottá az UNRA segélyből főzött zabpehely és 
babfőzelékkel táplált vegyes életünket. Feszültséggel, egyszer félelemmel, máskor fia
talos daccal teli egyetemi óráinkon Professzoraink példát mutattak tisztességből, 
szakma és hazaszeretetből. Fehér Dániellel együtt olyan nagyszerű professzorok oktat
tak bennünket, mint: Sébor János, Walek Károly, Magyar Pál, Győrffy János, Staszney 
Albert, Boleman Géza, Lámfalussy Sándor, Fekete Zoltán, Adamovics László, Winkler 
Oszkár, Lessenyi Ferenc, Kövessi Ferenc, Proszt János, Botvay Károly, Bokor Rezső.

Ötven esztendő eredményeit és gondjait tekintve, a félévszázados, sokszor embert 
próbáló nehéz időkben is átsegített a legnagyobb problémákon az a nemes selmeci - 
soproni szellem, amelyet professzoraink nem csak hirdettek, hanem meg is éltek még 
akkor is, amikor 1951-ben tragikus módon és igazságtalanul távolították el egyete
münkről évfolyamunk felét. Azóta az eltávolítottak is erdőmérnöki oklevelet szereztek 
és eredményes pályát futottak be. Ezeknek az eseményeknek az egyik túlélőjeként 
emlékezhettem ma Fehér Dánielre, akire mint egykori professzoromra és kiváló aka
démikus elődömre hálás szívvel és őszinte nagyrabecsüléssel gondolok mindenkor.

7.4. JÁNOSSY ANDOR AZ AGROBOTANIKAI INTÉZET ALAPÍTÓJA

Holly László, Agrobotanikai Intézet, Tápiószele
(Elhangzott 2000. május 4-én a Mezőgazdasági Múzeumban)

Jánossy Andor akadémikus a tápiószelei Agrobotanikai Intézet alapítója és halá
láig igazgatója Szombathelyen született 1908. augusztus 20-án, értelmiségi szülök 
gyermekeként. Apja Jánossy Gábor Vas megye árvaszékének elnöke volt, akit 1926- 
1934 között, a celldömölki választási kerület országgyűlési képviselőjévé választottak. 
Édesanyja: Magassy Sarolta. Elemi- és középiskoláit Szombathelyen végezte (1915- 
1926). Az érettségi után, 1926 őszén felvették a budapesti Közgazdaságtudományi 
Egyetem Mezőgazdasági Karára, ahol 1930 júniusában végzett. A több mint négy év
tizedes munkásságát gyakorló gazdászként kezdte. Mint gazdasági segédtiszt a nyír
bátori Mándy-féle uradalomban (1931-1933), majd 1933-tól 1937-ig a Mezőhegyesi 
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Állami Ménesbirtokon, mint ideiglenes gyakornok tevékenykedett. Itt nagy érdeklő
déssel foglalkozott a növénytermesztés és a növénynemesítés elméleti és gyakorlati 
kérdéseivel. A fajtakérdést Székács Elemér útmutatásai alapján kezdte tanulmányozni. 
A magyar búzafajták kialakulását és élettani problémáit kutatta. Az egyetemi doktori 
címet 1933-ban, még gyakornok korában szerezte meg „summa cum laude” minősítés
sel. Disszertációját agrárgazdaságtani témában írta. Mezőhegyesről Miskolcra került a 
Megyei Gazdasági Felügyelőséghez, majd 1938 szeptemberében Budapestre helyezték 
az Állami Növénytermelési Hivatalhoz, ahol mint termesztési és elitvetőmag-termesz- 
tési gazdasági segédfelügyelő bizonyította kiváló szervezőképességét. Itt az állami 
növénynemesítő telepek és az elitvetőmag-szaporítások irányítása volt a fő feladata. 
Ebben az időszakban szervezte meg Fleischmann Rudolf irányítása mellett az állami 
növénynemesítő telepek és a magánnemesítő-telepek közül Bánkút, Lovászpatona és 
Hatvan elitvetőmag-szaporítási tevékenységét. 1940 és 1945 között gazdasági felügyelő, 
majd 1944-ben a Növénytermelési Hivatal vezetőjévé nevezték ki.

1939-ben házasodott meg, felesége Ulbrich Ilona. Három fiúgyermekük született: 
András (1940), Gábor (1944) és Balázs (1947).

A háború után részt vesz a nemesítő telepek munkájának beindításában és átszer
vezésében. Az állami kezelésbe vett magánnemesítő-telepeken megszervezi és elindít
ja a minőségi vetőmagtermesztést. A Növénytermelési Hivatal 1949. szeptember 1-jén 
beolvadt a Növénynemesítési és Növénytermesztési Kutató Intézetbe, ahol Jánossy 
Andor a Fajtaelismerési osztály vezetője lett. Az osztályt 1951-ben az FM Kísérletügyi 
Központjával, majd 1952-ben az Országos Vetőmagvizsgáló Intézettel vonták össze, 
és ezzel egy időben Jánossy Andort az Intézet igazgatójának nevezték ki. A Fajta
elismerési osztály tovább működött, majd 1953. január 1-jétől mint önálló költségve
tési szerv a Kertészeti Kutató Intézet keretében folytatta tevékenységét. „Általános 
Növényfajtakísérleti Osztály” néven. Ebből az osztályból alakították ki 1954 júniusá
ban az Országos Növényfajtakísérleti Intézetet. Már az ötvenes évek elején foglalkoz
ni kezdett a fajtakísérletezés és a növényfajta-minősítés kérdéseivel. Kidolgozta ennek 
korszerű módszereit és szabályzatát. Felhasználta ehhez a munkához a nagy elődök 
tapasztalatát, mindenekelőtt Fleischmann Rudolfét, Baross Lászlóét, Székács Elemérét, 
Grábner Emilét és másokét. A Fajtakísérleti Intézetet 1959-ig vezette, közben a fenti 
beosztás mellett megbízták, 1955 és 1957 között az FM Kísérletügyi Főigazgatóságá
nak vezetésével is.

Mezőgazdasági kandidátusi értekezését 1956-ban védte meg „Adatok egyes kul
túrnövények nemesített és tájfajtáinak értékeléséhez” címmel. Ebben és más munkái
ban kortársait megelőzve mutatott rá a tájfajták értékére a növénynemesítésben, kuta
tásban és oktatásban. 1959. május 16-án megbízást kapott az Országos Agrobotanikai 
Intézet megszervezésére. Az intézet az Országos Növényfajtakísérleti Intézet fajta
gyűjteményes osztályából alakult. Időben felismerte, hogy a tájfajták begyűjtését sür
gősen el kell végezni, mert a nagyüzemi gazdálkodás terjedésével ezek rövid idő alatt 
eltűnnek a köztermesztésből. Az Országos Agrobotanikai Intézetben munkatársaival 
gyűjtőutakat szervezett, elsősorban a magyar kukorica, vöröshere és lucerna tájfajták 
felkutatására és megmentésére. A vöröshere tájfajtákat felhasználta az Európa több 
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országában is elismert és termesztett Hungaropoly és Tápiopoly (Tápió tetraploid) 
tetraploid vöröshere fajták előállításához. Ezek a fajták 1967-ben és 1970-ben kaptak 
állami elismerést.

Különös gondot fordított az Agrobotanikai Intézet nemzetközi kapcsolatainak fej
lesztésére. Elindította és kiadta az Intézet tudományos folyóiratát, az „Agrobotaniká”-t 
(1959), és a társintézetekkel folytatott alapanyagcserét szolgáló intézeti mag kataló
gust, az „Index Seminum”-ot.

Az eltérő klímaigényű gyűjtemények fenntartására és vizsgálatára három telepet 
létesített. Egyet Szombathely mellett Táplánszentkereszten, egyet a Bakony hegyei kö
zött Lókúton és végül a harmadikat a Nyírségben, Nagykállón.

1965-ben védte meg a mezőgazdasági tudomány doktori értekezését „A vörös
here termelésfejlesztés kérdései, nemesítői kiindulási anyag előállítása” témában. Szá
mos tudományos és ismeretterjesztő cikke fémjelzi munkásságát. Három társszerzővel 
írta meg „A magyar kukoricafajták és termesztésük” című könyvet, amely 1957-ben 
jelent meg. 1963-ban adták ki „A vöröshere termesztése és nemesítése” c. könyvét, 
majd 1968-ban és 1971-ben a munkatársai közreműködésével írt „Herefajok termesz
tése és nemesítése” (1968), valamint a „Vicia fajok termesztése és nemesítés” (1971) 
monográfiáit. 1966-ban ugyancsak társszerzőkkel közösen szerkesztették a Biometriai 
értelmező szótárt.

Deutsch Miklóssal közösen állították elő a Taplánszentkereszti vörösherefajtát, 
mely 1958-ban kapott állami elismerést. A tetraploid vöröshere fajtákon kívül Jánossy 
Andor nevéhez fűződik a Tápiószelei 1-es és Tápiószelei 2-es lucemafajták, a Kemenes
aljái bíborhere és a Tápláni tavaszi árpa előállítása.

A Magyar Tudományos Akadémia 1969-ben levelező tagjává választotta, aktívan 
vett részt az Akadémia különböző bizottságainak (MTA Növénynemesítési Bizottság, 
Mezőgazdasági Metodikai Munkabizottság) munkájában. Tagja volt a Magyar Bioló
giai Társaságnak, a TIT-nek, az Agrártudományi Egyesületnek. Szerkesztő bizottsági 
tagja volt az Acta Agronomica, az Élet és Tudomány című folyóiratoknak és a Kultúr- 
flórának. Széles körű elméleti és gyakorlati tapasztalatait készségesen osztotta meg a 
fiatal szakemberekkel. Csaknem tíz éven át tartott előadásokat a debreceni és a gö
döllői agrártudományi egyetemeken, és részt vett a vizsgáztató bizottságok munkájá
ban is. A Debreceni Agrártudományi Egyetem 1968-ban címzetes egyetemi tanári cí
met adományozott részére oktatói munkásságának elismeréseként, majd 1971-ben az 
Európai Növénynemesítők Szövetségének alelnökévé választották meg.

Az EUCARPIA kongresszusát 1974-ben az ö irányításával rendezték meg Buda
pesten (1974. június 24-29.). Ettől kezdve haláláig az EUCARPIA elnöki tisztét látta el.

A hazai nagy elődök mellett példaképe volt Vavilov orosz genetikus a kultúrnö
vény géncentrum elmélet kidolgozója, akinek munkásságát nagyra értékelte. A ma
gyarországi növényi génbank kialakításának szükségességére - figyelembe véve a kül
földi eredményeket is - egyre több helyen hívta fel a figyelmet. Beszélt a rádióban, a 
televízióban, az újságok több cikkben közölték a génbankról szóló terveit, elképzelé
seit. Az MTA és a MTESZ közös rendezésében a Környezetvédelmi Szakmai Napo
kon (Víz-levegő-élet ’73) „A rezervációk jelentősége a géntartalékok szempontjából, 
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génbankok” címmel tartott előadást. Ebben rámutatott arra, „hogy a génbankok rend
szere az értékes és változatos növényi populációk megőrzésével messzemenően hoz
zájárul a természetvédelem, az élő környezet fenntartásához”. „A tápiószelei fajta
gyűjteményekkel folytatott kutatómunka és -tevékenység tulajdonképpen a növényi 
génbank munkának egyszerűbb formája” - hangoztatta több alkalommal.

Most 25 éve, fájdalmasan korán, életének 67. évében, 1975. május 4-én, rövid 
betegség után hunyt el, Budapesten.

7.5. MEGEMLÉKEZÉS LÁNG GÉZÁRÓL

Győrffy Béla, az MTA rendes tagja
(Elhangzott 2000. szeptember 10-én Martonvásáron)

Láng Géza nemcsak szorgalmas, eredményes kutató volt, aki gyűjtötte, értékelte 
és publikálta kísérleteinek adatait, hanem kiválóan tudta szintetizálni saját és kortársai 
munkásságát. Mindig nagy figyelmet és gondot fordított a részletekre, de át tudta te
kinteni és átfogni a növénytermesztés egészét. Tudományos pályája fokozatosan for
málódott kutatásainak tárgyai mentén, logikai folyamatban a magyar növénytermesz
tés igényei szerint, de sosem ragadtatta el magát az éppen divatos elméletektől és 
irányzatokról. Nem lelkesedett az új gondolatokért, pusztán azért, mert újak voltak. 
De mindig támogatta és segítette a racionális, jól megalapozott, új gondolatokat.

Személyisége finom ötvözete volt egy széles látókörű, művelt gondolkodónak, a 
kiváló kutatónak, és a részletekre is ügyelő szívós munkásnak. Olyan tudós volt, aki 
bölcsen figyelembe vette és alkalmazkodott a realitásokhoz, de mindig hű maradt 
szakmája alapelveihez, és sosem tévesztette szem elől hazánk mezőgazdasága egészé
nek érdekeit.

Megalkudott és alkalmazkodott az adott kor elvárásaihoz és kívánalmaihoz, hogy hű 
tudjon maradni szakmája alapelveihez, és abban ne térjen el elveitől és ne alkudjon meg.

Láng Géza személyiségében karakterének két fő jellemvonása a kísérletező ku
tató és a szintetizáló tudós elme harmonikusan egyesült.

A kísérletező kutató segítette a nagyobb összefüggésekben gondolkodó tudós el
mét. Hadd idézzem erre vonatkozóan egyik utolsó beszélgetésünket. Ezen felmerült 
köztünk a foszfor túltrágyázás. Én javasoltam, hogy fel kellene lépnünk ellene. Láng 
Géza bölcsen a következőket mondotta: „Ne szóljunk most még semmit, jobb helyen 
van az a foszfor a magyar földben, mint a Kóla-félszigeten.”

Mint a Magyar Tudományos Akadémia Növénytermesztési Bizottságának elnöke 
méltán követte nagy elődeinek, Surányi Jánosnak és Obermayer Ernőnek példáját. 
Vitáink elfogulatlan szervezésében és vezetésében, vitáink összefoglalásában mindig 
csodáltuk lényegre törő meglátásait.

Kutatásainak fő vonulata a talaj termékenységének növeléséhez kötődik. Ez volt 
a témája első tudományos közleményének is. Foglalkozott a foszforműtrágyák haté
konyságával, trágyaerjesztéssel, a füves vetésforgó elméletével, talajvédelemmel, a 
talajmüvelés irányelveivel. A ’60-as évek közepétől tevékenységét az országos egysé
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ges trágyázási tartamkísérletek beindítására, szervezésére és értékelésére koncentrálta. 
Akadémiai székfoglalójában a növénytermesztés problémáit elemezte az intenzív trá
gyázási rendszerben. A VII. Nemzetközi Trágyázási Kongresszuson a növénytáplálás 
elméleti alapjaival, a szerves- és műtrágyák használatának nemzetközi gyakorlatával 
foglalkozott.

A növénytermesztés általános kérdései mellett, mint a trágyázás, talajművelés, ve
tésforgó, behatóan tanulmányozta főbb növényeink (búza, kukorica, cukorrépa, bur
gonya) termesztés-technológiájának fontosabb elemeit. Csak csodálni lehetett, miként 
tudta áttekinteni és művelni a növénytermesztést ilyen széles területét. Kutatásainak 
eredményét és tapasztalatait a növénytermesztésről szóló tankönyvekben és a Növény
termesztés Kézikönyvében összegezte. Láng Gézában egyesült a kiváló kutató, a nagy
szerű tanárral.

Tudományszervezési és irányítási tevékenységét a mély demokratizmus és a tole
rancia hatotta át, akár az MTA Agrártudományi Osztályának és Növénytermesztési 
Bizottságának elnöki, vagy az Egyetem rektori székében.

Láng Géza életműve jobb és eredményesebb, gondosabb és szebb kutató és ok
tató munkára ösztönöz. Cselekedjünk úgy, és ezzel tisztelgünk igazán emlékének!

A kutató és tudós elmét jellemzi az előretekintés, az új tendenciák felmérése és 
az, hogy gyakran kell vállalni az árral való szembenűszást is. Láng Géza példája an
nak a tudósnak, aki időben felismerte a jövő tendenciáit az adott helyzet elemzéséből 
kiindulva. Mint az Akadémia Növénytermesztési Bizottságának elnöke támogatta azt 
a kezdeményezést akkor, amikor a növénytermesztők az ökológia és a növénytermesz
tés kapcsolatát már rég felismerték. Hadd idézzek az MTA Növénytermesztési Bizott
ság 1968. február 6-án megtartott ülésének az Osztályközleményekben publikált anya
gából: „A természettudományok felosztásában a növénytermesztés felfogható úgy is, 
mint a kultúrnövények ökológiája. ” Környezetvédő körökben divatos talajvédelemről 
beszélni. De az Akadémia Növénytermesztési Bizottságának elnöke Surányi János már 
1960-ban akadémiai székfoglalójában felvetette: „Pályám vége felé, mind nagyobb 
érdeklődéssel fordultam talajvédettség vagy növényvédettség és a talajvédelem felé. 
En ugyan már elég korán megláttam, és így elégszer tapasztaltam, amit sajnos soha
sem részesítenek kellő figyelemben. Ami pedig a talajvédelmet, a talajpusztulást illeti, 
az erózióval és a deflációval, hiába okoztak ezek nemzeti katasztrófákat, általános el
szegényedést világméretekben, mint átokkal vert balga teremtmény, az ember nem fi
gyelt fel rájuk és nem tett ellenük intézkedéseket. ”

Az MTA Növénytermesztési Bizottsága a ’60-as években aktívan részt vett a me
zőgazdaság kemizációjának és az iparszerű növénytermesztési rendszerek kialakításá
nak elméleti és kutatási megalapozásában. De amikor a túlzások jelentkeztek a ’70-es 
évek közepén, 1974 februárjában a Láng Géza által vezetett vitában már áttekintettük 
a vetésforgót megalapozó növénytermesztési elméleteket és azoknak kritikáját.

Idézek a publikált anyagból: „A növénytermesztés gyakorlata rövidesen válaszút 
elé kerül. Néhány éven belül a műtrágya felhasználás eléri az optimálisát, és ha a 
gyakorlat felé időben nem adunk jelzéseket és javaslatokat, előre látható a termések 
stagnálása. A gyakorlatban a technizálás és a kemizálás fejlődésével párhuzamosan 
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olyan nézetek uralkodnak, hogy ha nagyobb termést akarunk elérni, akkor szántsunk 
az eddiginél mélyebben, adjunk még több műtrágyát, növeljük a kukorica növényszá
mát, ha sok a gyom, fokozzuk a herbicid adagját, növeljük a traktorok lóerejét 140-ről 
250-re, szélesítsük tovább a munkagépeket stb. Megítélésem szerint ez a koncepció 
rövidesen felülvizsgálandó. ”

Ma országos kiemelt téma az életminőséggel foglalkozó kutatás. Ezek természe
tesen érintik táplálkozásunk minőségét is. Láng Géza az Agrártudományi Osztály akkori 
elnöke, a Növénytermesztési Bizottság 1974. november 20-i ülésén foglalkozott a mű
trágyázás higiénéjével. Ebben már foglalkozott a ma is vitatott aktuális problémával.

„ Felvetődik a kérdés, vajon a műtrágyázásnak ez a magas szintje nem zavarja-e 
meg a táplálkozási láncot, nem okoz-e az élelmiszerek összetételében, minőségében 
olyan változást, amely az ember egészségére káros. Továbbá, a talajok bőséges táp
anyagellátása nem veszélyezteti-e álló- és folyóvizeink tisztaságát, élővilágát, nem 
szennyezi-e az altalajvíz és a felületen elfolyó víz révén az ivóvizeket. ”

Láng Géza munkásságát az is jellemezte, hogy növénytermesztő elődei példájá
ból okulva nagyban hozzájárult a növénytermesztők körében a béke és együttműködés 
megteremtéséhez.

Láng Géza szakmai életútját Hamvas Bélának egyik tanulmányából vett idézettel 
jellemezhetném.

„A föld éppen olyan megdolgozott és humanizált fokon áll, mint az ember. És 
rendkívüli szerepe van annak, hogy az elért színvonalat az egyik nemzedék a másiknak 
átadja ... érintetlen élettér nincs. A föld primér termékenységét régen elvesztette, de 
olyan gondozott, hogy átlag termékenysége a szűzföldeknél jobb. Mindig újabb és 
újabb termelési lehetőségek nyílnak meg. A mezőgazdaság nyelvén ez az intenzív bel
terjesség.

Ahol nincs civilizáció, ott a természetet kirabolják, nem művelik. Ahol civilizáció 
van, ott nemesedés van, a növény és az állatfajtáktól az emberi tulajdonságokig.

Széchenyi nem akart mást, mint Nyugatot az egész országra kiterjeszteni, az in
tenzív kultiváltságot megteremteni, hogy a nyugati polgárosultságba az egész ma
gyarságot beolvassza. Gondolaitért ezért lelkesedtek olyan sokan, és ezért ellenkeztek 
vele olyan sokan.

A természetet csak a civilizált ember tartja paradicsomnak, és a rousseauizmus 
jellegzetesen városi magatartás, éspedig egyik legkéseibb városiasság. ”

Úgy gondolom, hogy Láng Géza növénytermesztői és kutatói munkássága beleillik 
a Hamvas Béla által megfogalmazott gondolatokba. Láng Géza emlékének azzal tisz
telgünk legjobban, ha kutatásainkat Láng Géza gondolatainak szellemében folytatjuk, 
a mai kor kihívásainak szellemében.

Miben látjuk ma a mezőgazdaság - benne a növénytermesztés - jövő útját? Ez 
ma a precíziós mezőgazdaságot jelenti. Ez magában foglalja a termőhelyhez alkal
mazkodó termesztést. Táblán belül változó technológiát, integrált növényvédelmet, 
csúcstechnológiát, távérzékelést, térinformatikát, geostatisztikát, a növénytermesztés 
gépesítésének változását, az elektronika és az információs technika vívmányainak beha
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tolását a növénytermesztésbe. Talajtérképek mellett terméstérképek készítését. Termés
modellezést. Talajtérképek összevetését terméstérképekkel. Kártevők, gyomok, beteg
ségek, táblán vagy dűlőn belüli eloszlásának törvényszerűségeit.

Miként Láng Géza reagált korai kihívásaira, ugyanúgy kell nekünk is, mezőgazda
ságunk mai száz gondja mellett, nem megfeledkezni a jövő építéséről.

7.6. MÉSZÖLY GYULA A TUDOMÁNYSZERVEZŐ ÉS INTÉZETI
IGAZGATÓ

Hodossi Sándor, az MTA Doktora, egyetemi tanár
(Elhangzott 2000. április 19-én az MTA székházában)

Mészöly Gyulának - született 1910-ben - küzdelmes gyermekkor, sikerekben gaz
dag alkotó élet, és tragikusan gyors elmúlás jutott osztályrészül.

Édesapja - aki Vöröspusztán, a ma Horvátországhoz tartozó Suhopoljén gazda
tiszt volt - az első világháborúban elesett.

Családja - a kor szokása szerint - megtakarított pénzét hadikölcsönbe fektette, 
amely a háborúval együtt elveszett.

Ez alapjaiban rendítette meg az apa és kereső nélkül hátramaradt, immár vagyon
talan család életét. Gyakran betegeskedő özvegy édesanyja képtelen volt gyermekei 
felnevelését és taníttatását biztosítani.

A 12 éves Mészöly Gyula - fiútestvéreivel együtt - átmenetileg hadiárva gondozó 
intézetbe került.

Itt végezte el a gimnázium 4 osztályát. Majd a kisebb anyagi megterhelést - ke
vesebb tandíjfizetési kötelezettséget jelentő - és azonnal szakmát is adó bajai közép
fokú kertészeti tanintézetben folytatta tanulmányait.

Mészöly Gyula már ekkor felismerte - tehetősebb, de gyengébb képességű és ta
nulni rest osztálytársainak korrepetitoraként - hogy számára a boldogulás egyedüli 
útja a töretlen akarat és a munka. Az osztályrészéül jutott szakmával, a kertészettel ez 
idő tájt nemcsak megbarátkozott, de el is jegyezte magát örökre vele.

Amikor felsőfokú tanulmányok folytatására is lehetősége nyílott, a budapesti 
kertészeti tanintézetbe iratkozott be, és itt szerzett oklevelet.

Pályakezdő diplomásként rövid ideig Érden egy gyümölcsösben, majd a szentesi 
Mauthner gazdaságban dolgozott.

Sorsdöntő fordulatot hoz életében az 1936-os esztendő. Meghívják hajdan volt 
képző intézményébe, a Bajai Középfokú Kertészeti Tanintézetbe szaktanárnak.

Itteni működése során érdeklődése már egyértelműen a zöldségtermesztés felé 
irányul. Az oktató, kísérletező Mészöly Gyulára pedig egyre jobban felfigyelt a szakma. 
1940-ben Kecskemétre hívják gazdasági tanárnak az akkortájt életre hívott Gazdasági 
Szaktanító Intézetbe.

Ettől kezdve Mészöly Gyula neve összekapcsolódik Kecskeméttel, amely alkotó 
munkájának, tudományszervező és intézetépítő tevékenységének is színtere lesz.
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Ő maga erről később így vallott: „Itt Kecskeméten jegyeztem el magam, azt hi
szen örökre a paradicsommal, de akkor még nem tudtam erről és nem is sejtettem. Azt 
hittem, csak állomás lesz az életemben.”

A sors azonban úgy látszik, ezt a várost rendelte számára. 1941-ben Kecskemét 
vezetésében felmerült egy zöldségágazat fejlesztését szolgáló kísérleti telep létesíté
sének gondolata - a már meglévő gyümölcstermesztési bázis mintájára. Ezen elkép
zelés találkozott az akkori Földművelésügyi Minisztérium Kertgazdasági Ügyosztá
lyának szándékával is, és a korábban már tervezett zöldségkutató bázis helyszínéül 
Kecskemétre esett a választás. Ehhez a város 1942-ben 17 hektár területet biztosított. 
A tervek elkészítésére - majd a telep vezetésére Mészöly Gyula kertészeti intéző ka
pott megbízást - kertészeti felügyelői rangban.

A jövendő kutatóbázis feladataként tájfajtánként begyűjtése, értékelése, fajtakí
sérletek beállítása került meghatározásra.

1944-ben - ebből építkezve - már megkezdődhetett a tulajdonképpeni nemesítés, 
a szelekciós munka is.

A sikeres első lépések eredményeit azonban kettétörte a második világháború 
pusztítása. Minden tönkrement.

A háború viharai elől Budapestre menekült Mészöly Gyula azonban visszatért 
Kecskemétre és elölről kezdett mindent.

1947-ben már az egész ország felfigyelt az itt folyó paradicsom kutatásra és a 
Földművelésügyi Minisztérium anyagilag is támogatta azt.

1948-ban pedig már hivatalosan is a paradicsomnemesítés lett a telep fő feladata.
1949-ben a Mezőgazdasági Tudományos Központ a Földművelésügyi Miniszté

riumtól átvette a telepet és jó minőségű konzervipari paradicsomfajták előállítását, 
valamint a Cecei paprika és a Kecskeméti hamvas uborka fajták fenntartó nemesítését 
jelölte meg annak feladatául.

Mészöly Gyula életében ez időtől kezdve egybekapcsolódott a tudomány aktív 
személyes művelése a feladatok teljesítésének megszervezése és az intézmény építke
zés. Fáradságot nem ismerő áldozatos munkával egyszerre lett sikeres nemesítő és a 
tevékenységének méltó keretet adó intézet szervezője, alapítója. 1952-ben már állami 
elismerésre kerültek első paradicsomfajtái, a Kecskeméti 363 és a Kecskeméti 366. 
múltjának tudatos, szinte dacos vállalása, a 363-as szám, amely hadiárva gondozó in
tézmény lakójaként azonosítója volt.

A munka intenzitása később sem csökkent, 1954-ben már országos fajtakísérle
tekbe került a Kecskeméti 42 és a Kecskeméti törpe fajta.

Nemcsak a nemesítés, az intézmény építkezés is folytatódott.
1955-ben megalakult a Duna-Tisza közi Mezőgazdasági Kísérleti Intézet, amely

ben 3 tudományos osztály a Zöldségtermesztési és Nemesítési, a Növénytermesztési- 
(Kecskemét-Parasztfőiskola), valamint a Gyümölcstermesztési és Kertgazdasági (Cegléd) 
működött.

Az intézet vezetésével Mészöly Gyulát bízták meg, aki egy évvel később 1956- 
ban paradicsomnemesítő tevékenységéért már Kossuth-díjat kapott. Az általa vezetett 
intézmény sikeres működése további részleg hozzácsatolását eredményezte. 1958-ban 
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a Duna-Tisza közi Mezőgazdasági Kísérleti Intézethez került a kalocsai Fűszerpaprika 
Nemesítési és Termesztési Osztály.

1963-ban pedig Kecskeméten felépült az évi 10 t termelési kapacitású paradicsom 
vetőmag előállító üzem. Ezzel Mészöly Gyula régi álma valósult meg. Egy intézmény 
adhatott keretet a paradicsom nemesítésnek, a fajta fenntartásnak és a kereskedelmi 
célú vetőmag előállításnak.

Mészöly Gyula ez idő tájt jutott arra a felismerésre is, hogy az intézmény tovább 
fejlődéséhez már új, fiatal munkatársakra is szüksége van.

Kezdetben más intézményekben már szárnyaikat bontogató fiatal munkatársakat, 
majd később pályakezdő diplomásokat vett fel.

Ettől kezdve új arculata bontakozott és teljesedett ki - a tudományos műhely szer
vezői, az iskolateremtőé.

Munkatársait igen jó szemmel választotta meg, komoly munkára fogta őket, fi
gyelemmel kísérte és segítette szakmai, tudományos előmenetelüket.

Teljesítményt várt tőlük - egy olyan társadalmi közegben, amelyben a munkához 
való jog hegemóniája háttérbe szorította az értelmes munkát, az értékteremtő, emberi 
tevékenységet.

Precíz, pontos munkát követelt, de ebben elsősorban O maga mutatott példát.
Nem volt személytelen munkahelyi vezető. Tudomány szervező és intézmény

építő tevékenységét is áthatotta mély humanizmusa. Szerette és megbecsülte munka
társait. Odafigyelt gondjaikra, családi problémáikra, alakította pályájukat és segítette 
őket.

A tettre kész fiatal munkatársakkal gyarapodott intézmény egyre többet vállalt és 
teljesített. Mészöly Gyula figyelme nemcsak a fajták előállításáig terjedt. Vertikumban 
gondolkodott. Számolt a gyakorlat igényeivel is, sőt ezen a területen is vállalta a kez
deményező szerepet. Erre szabadjon egyetlen példa felvillantásával utalni, amely a tu
dományszervező Mészöly Gyula gyakorlat érzékenységét szemlélteti.

Az 1960-as évek paradicsom nemesítőinek nagy kihívása volt az igénytelen, na
gyon korai, de zöldtalpas és igen rossz konzervipari nyersanyagnak minősülő bolgár 
No 10 x Bizon paradicsomfajta leváltása, kiszorítása a termesztésből. Ez hosszú ideig 
senkinek sem sikerült. Majd egyszerre 3 erre alkalmas hibrid is feltűnt az országos 
fajtakísérletekben.

A fajtaminősítő szakemberek sem tudtak közülük választani. Jelezték azonban, 
hogy azt fogják állami fajtaelismerésre javasolni, amelyből előbb lesz biztosított az 
üzemi fajtakísérletekhez szükséges 1-2 kg vetőmag. Ez július hónapban történt a mag
ra pedig már a következő év február végére, március elejére szükség volt.

Mészöly Gyula azonban nem ismert lehetetlent. Megbízta egyik fiatal munkatár
sát, átengedve részére az egyik üvegházi részleget, hogy a kért vetőmagot tavaszra ál
lítsa elő. A majdnem lehetetlen valóra vált, tavaszra 2,5 kg vetőmag állt rendelkezésre 
az üzemi kísérletekhez. A fajta pedig - a Kecskeméti 3 heterózis - még abban az év
ben állami minősítést kapott.

Mészöly Gyula azonban még itt sem állt meg. A vetőmagot előállító munkatársát 
megbízta a Vetőmag Vállalat keretében történő vetőmag-előállítás megszervezésével 
is. így sikerült évi 7-800 kg kapacitású hibridmag előállító bázist kialakítani.
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A hajdanvolt fiatal munkatárs, aki hibrid vetőmag előállításban közreműködött - 
én voltam. Maradandó élményem, hogy megtapasztalhattam Mészöly Gyula mellett, 
hogy aki igazán akar valamit, annak számára nem léteznek korlátok.

Az 1960-as és az 1970-es évek fordulóján a korábbi témás kutatást a program, 
illetve a feladatterv kutatás váltotta fel.

Ez témafelelős intézmények és bedolgozó intézményi hálózat kialakításával járt 
együtt, és így kívánták a munka hatékonyságát javítani. Míg sok intézmény csak be
dolgozó, a Duna-Tisza közi Mezőgazdasági Kísérleti Intézet a paradicsom kutatási 
program és az uborka kutatási feladat felelős koordinátora lett.

A Mészöly Gyula irányításával az új feladatokat is sikeresen megoldó intézményt 
- a profiltisztítás során - 1971-ben Zöldségtermesztési Kutató Intézetté szervezték át.

Ezzel Mészöly Gyula kiteljesedett. Eredményes nemesítőként az egész ország által 
ismert és elismert sikeres tudományszervezőként, iskolateremtőként, intézmény veze
tőként a neve fogalommá vált a szakmában.

Munkásságát, eredményeit nemcsak a szakmai és a tudományos közvélemény, de 
a társadalom is - amelyben élt és dolgozott - tisztelte, elismerte és különböző tudo
mányos fokozatok, illetve díjak adományozásával honorálta.

1953-ban a mezőgazdasági tudomány kandidátusa, 1964-ben a biológiai tudomány 
doktora lett. A Magyar Tudományos Akadémia 1967-ben levelező, 1968-ban rendes 
tagjává választotta.

Szakmai sikerei szinte törvényszerűen jelölték ki helyét a közéletben is. Az MTA 
Növénynemesítési Bizottságának elnöke, Kertészeti Bizottságának tagja volt. Hosszú 
időn keresztül - 1953-tól haláláig - országgyűlési képviselő. Ez utóbbi tisztségét is 
komolyan vette. Választó körzetének a szó primer értelmében is szószólója volt. 
Rendszeresen tartott fogadó napjain a térség gondjairól folyamatosan tájékozódott, és 
a Parlamentben, továbbá országos fórumokon adott hangot választói jelzéseinek.

Harcolt a Duna-Tisza csatorna megépítéséért, a szakemberek értelmes foglal
koztatásáért és megbecsüléséért is.

Egy rendezvényen elhangzott felszólalásában szó szerint így fogalmazott: „dip
lomás agrárértelmiségünk elhanyagolása, meg nem becsülése úgy minősíthető, mint a 
megtermelt gabona betakarításának elmulasztása. Megtermeljük, de nem hajolunk le 
érte”.

Az egykori vidéki kísérleti telepet 30 év alatt nemzetközi hírű ágazati kutató inté
zetté fejlesztő, sikeres nemesítő és közéleti ember Mészöly Gyula 60 éves korára egy
re jobban elfáradt. Egy ismerős újságírónak, akivel összetalálkozott, és aki hogyléte 
felöl érdeklődött, így válaszolt. „Ahogy ilyen idős korában lehet az ember. Egy kicsit 
fáradtan, néha lehangoltan. Egyre többet gondol arra, hogy mennyit végzett el, mire 
lesz még ideje, képessége, ereje.”

Közben az egészségi állapota is fokozatosan romlik. Intézetvezetői tisztéről le
mond, utódjára egy szakmai szempontból rendezett, jól képzett kutatókat foglalkoz
tató továbbfejleszthető intézményt hagyott.

Ö maga, tervei szerint, a továbbiakban már csak a tudományos munkának kívánta 
szenteli hátralévő életét. Amikor arról faggatták, miként értékeli Mészöly Gyula, a tu
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dós, saját életútját, így válaszolt: „Nem kedvelem a tudós szót. Növénynemesítő a hi
vatásom, s arra törekszem, hogy segítsek megvalósítani a gyakorlatban mindazt, amik
re a tudomány eredményei és a mi gazdálkodásunk körülményei módot adnak.” Azt 
hiszem munkásságának ars poeticáját nem lehetne találóbban és tömörebben megfo
galmazni.

További terveinek megvalósítására azonban már a sors nem adott neki időt. A 
betegség súlyosabb és gyorsabb lefolyású volt, mint ahogy Ő maga és mi, munkatársai 
gondoltuk.

1974-ben 64 éves korában eltávozott közülünk. Halála - egészségi állapotát is
merve - nem volt ugyan váratlan, de mégis megdöbbentő volt, hogy milyen tragikus 
gyorsasággal következett be.

Munkássága ma is példaértékű lehet. Emlékét nemcsak egy utcanév őrzi Kecs
keméten, de egykori munkatársai, tanítványai is. Nem felejtjük a tőle kapott útmuta
tást, hiszen az egész életre szóló volt. Hálás szívvel gondolunk rá, és kegyelettel őriz
zük emlékét.

Az emlékülésen további három értékes, méltató előadás hangzott el:1
Farkas József: Mészöly Gyula a paradicsomnemesítő
Márkus Ferenc: A fűszerpaprika kutatás és nemesítés helyzete és feladatai 
Lévai Péter: Mészöly Gyula, a kecskeméti felsőfokú kertészeti oktatás 

megalapítója

7.7. SEDLMAYR KURT SZÜLETÉSÉNEK 100. ÉVFORDULÓJA

Bocsa Iván, az MTA rendes tagja
(Elhangzott 2000. december 11-én az MTA székházában)

Sedlmayr Kurt 1900. augusztus 31-én született a mai burgenlandi, akkori Sopron 
megyei Szarvkőn (Hornstein) és nem Szarvaskőn, amint azt egy-két életrajzírója közli, 
mert ez utóbbi Eger mellett van, Szarvkő viszont Kismarton (Eisenstadt) közvetlen 
közelében, légvonalban éppen 300 km-re nyugatra Szarvaskőtől.

Középiskoláit a magyar történelemből is jól ismert Döblingben (Széchenyi) vé
gezte, majd beiratkozott a Hochschule für Bodenkulturba, egyetemi rangú főiskolába, 
amely a Monarchia leghíresebb mezőgazdasági felsőfokú tanintézménye volt. Itt szer
zett diplomát 1923-ban. Növénynemesítéstanból és genetikából annál a világhírű 
Erich von Tschhermák-SeyseneggnéX hallgatott és vizsgázott, aki a Mendeli törvények 
egyik újrafelfedezője volt. Bécsi diplomáját még az évben Debrecenben nosztrifikál- 
tatta. 1926-ban doktorált „Elemente einer exakter Sortenkunde bei Weizen” című 
doktori disszertációjával, amelyben kimutatta, hogy a búzafajtáknál az állománysűrű
ség döntő tényező a terméskialakulás szempontjából, de egyéb terméskialakító ténye
zők szerepét is tisztázta. Ezután az ún. „inasévek” következtek. Hosszabb időt töltött

Ezeknek az előadásoknak teljes szövege Osztályunkon az érdeklődők rendelkezésére áll. 
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Dániában, az USA-ban, Kanadában, Hollandiában és Németországban. Helyenként, 
mint pl. Dániában egy parasztgazdánál dolgozott.

Több magyar mezőgazdasági üzemben is megfordult, mindenütt cukorrépa ter
mesztéssel is foglalkozva. Végül 1926-ban az azóta már megszűnt büki cukorgyárnál 
kapott állást, ahol leendő feleségével, Fuchs Margittal, ismerkedett meg és 1928-ban 
kötött házasságot. A házasságból két fiú és két lány született. A legidősebb, Sedlmayr 
Tamás édesapja hivatását folytatta, az MTA martonvásári Mezőgazdasági Kutató In
tézetében növénynemesítő lett, a kiváló kukoricanemesítőnk Pap Endre mellett 1956- 
ig, míg a fiatalabb Sedlmayr János építészmérnök és művészettörténész. Sedlmayr 
Tamás külföldre távozott és végül 1961-től Einbeckbe (akkori Nyugat-Németország) 
került, ahol a KWS (Klein-Wanzlebener Saatzucht) világhírű cég főnemesítöje lett és 
több mint 40 cukorrépafajtát állított elő.

Sedlmayr 1930-ig volt a büki cukorgyár alkalmazásában, amikor is a gazdasági 
világválság folytán csődbe került gyártól kénytelen volt megválni.

Még abban az évben bérbe vette a Csornai Premontrei Rend Lédeci (ma Sopron- 
horpács) kb. 160 ha földjét, ahol azonnal megkezdte a cukorrépa nemesítést. Sokáig 
segítsége nem volt, majd 1936-ban Csitkovics Antal, később, az 1940-es évek elején 
odakerült, ma azt mondanánk, hogy vetőmagmenedzser és marketingesnek Bánlaki 
Sándor, majd 1945-ben Varga András, végül 1948-ban egyetlen diplomásként Csapodi 
Gyuláné, legutoljára lennemesítőként Wein Károly csatlakozott a csapathoz. Magassy 
Lajost 1953-ban helyezték Sopronhorpácsra mint aspiránst, aki később az Intézet fő- 
nemesítője és igazgatója lett. Sedlmayr kezdte kiépíteni iskoláját Magassy Lajossal és 
Kovács Andrással, utóbbi szintén 1951-től kezdve aspiráns volt, mint növénykórtanos 
és még 1956 előtt megszerezte a kandidátusi fokozatot. Sajnos ez a folyamat Sedlmayr 
eltávozásával hosszú időre megszűnt. Meg kell emlékeznünk Csapodi Gyuláról is, aki 
csirázásélettani és vetőmag ügyekben volt kompetens.

Az idő Sedlmayrt igazolta. Azt is mondhatjuk, hogy O volt az első rezisztencia
nemesítő Magyarországon, amennyiben már 1936-ban állami elismerést kapott a BÉTA 
Y-19 Cercospora rezisztens és a BETAC-242-es fajtája, amely Cercospora toleráns 
volt, és ezzel bebizonyította, hogy Magyarországon is lehet kiváló cukorrépa fajtákat 
nemesíteni.

így érte őt 1945, az újjáépítés és a bővítés gondolata, amely még néhány évig vá
ratott magára. 1950-ben felajánlotta az Üzemet az államnak, amit elfogadtak, vagy 
államosították, ezt már nem lehet tisztázni, a lényeg, hogy meghagyták igazgatónak, 
sőt Kossuth-díjat kapott. Másodszor 1953-ban kapott Kossuth-díjat.

A Kossuth-díj - mint már említettük - elsősorban Sopronhorpácsnak, de közvet
ve az egész magyar növénynemesítésnek jól jött, mert enyhítette Liszenko nyomását a 
hazai növénynemesítőkre, így Pap Endre nyugodtan folytathatta a tiltott beltenyészté- 
ses kukoricanemesítést, ő pedig még Győrffy Barnának 1939-40-ben adott megbízást 
a tetraploid répák előállítására, ami Európában az első ilyen próbálkozás volt, és amit 
Győrffy Barna az 1950-es évek elejéig tovább folytathatott.

Ez az európai formátumú növénynemesítő és genetikus éppen egy generációval 
volt fiatalabb, mint az arany-team, hogy ne mondjam a másra lefoglalt aranycsapatot 
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(Székács, Fleischmann, Baross, Legány, Grábner). Míg azonban pl. Fleischmann az 
empíria helyett az akkor ismert tudományos módszereket igyekezett a növénynemesí
tésben alkalmazni, addig Sedlmayr egy generációval később már teljesen új nemesíté- 
si módszert - a poliploidiát vezette be, amelyet ma is sikerrel alkalmaznak a cukorrépa 
nemesítők. Vagyis az egy generációs különbség egy óriási ugrást jelentett a növény
nemesítés fegyvertárában. Bár a liszenkoizmus káros hatása Sedlmayr tudománypoli
tikai és a magyar növénynemesítésben szervező munkájára is sokáig negatívan hatott, 
de mégsem tudta elvonni szellemi energiáját az akkor forradalmian új módszerek 
alalkazásától (poliploidia, rekurrens reciprok szelekció stb.) és az új nemesítési cél „a 
monogermitás” bevezetésétől a répanemesítésben.

Sedlmayr az 1956-os forradalom bukása után elhagyta Magyarországot és Bécs 
mellett telepedett le, tovább folytatva répanemesítési munkásságát 1965. május 1-jén 
bekövetkezett korai haláláig.

Kétségtelen, hogy messze kimagaslott az agrárosztály akadémikusai közül, és bizo
nyára ő lett volna hosszú ideig az abszolút első, a primus inter pares, ha itthon marad.

Bécs mellett Esslingenben építette ki másodszor kutató bázisát a dán Maribo cég 
segítségével.

1952-ben egy nagy beruházási programba fogott (körmagtár, üvegházak, citoló
giai laborok stb.). Mindez már akkor nyugati mércével is a legkorszerűbb volt, vagyis 
ő a legkorszerűbb technikát, infrastruktúrát már akkor megálmodta és megvalósította, 
amikor még Nyugat-Európában mindez csak szunnyadóban volt.

Sedlmayr óriási társadalmi és tudományos tekintélyét a Magyar Tudományos 
Akadémia 1951-ben levelező tagsággal, majd 1953-ban rendes tagsággal honorálta, 
1954-ben pedig az akadémia elnökségébe választották. Mint már említettük, minderre 
neki nem volt szüksége, hanem inkább a liszenkoizmus által fojtogatott magyar nö
vénynemesítésnek. A tudományos akadémiai tagsággal és a Kossuth-díjakkal felvér
tezve sikerrel tompította a liszenkoizmus hatását, amely már kezdett gyengülni a 
Szovjetunióban is, miután 1955-ben szovjet össz-szövetségi konferenciát rendeztek a 
kukorica beltenyésztett törzseinek a hibrid kukoricanemesítésben való felhasználásá
ról (Hadzsinov). így lehetővé vált a Pap Endre által nemesített Mv-5-ös kukorica
hibrid előállítása, és az ugyancsak Európában az elsők között bevezetett poliploid répa
nemesítés. így nemesítette a Béta Poli 1 és Béta Poli 3 triploid fajtákat. Sedlmayrnak 
köszönhető, hogy ezután egyetlen nemesítenek sem esett bántódása az újabb nyugati 
módszerek itthoni alkalmazása miatt. Erről ír egyébként a Sopronhorpácsi Intézet 
fennállásának 60. évében, 1989-ben Magassy Lajos, az általa kiadott és szerkesztett 
kitűnő könyvben.

A magyar növénynemesítés ébredésével 1950-ben megalakult az FM Mezőgaz
dasági Tudományos Központjának tudományos tanácsa, amely csaknem kizárólag nö- 
vénynemesítőkből állt. Elnöke Sedlmayr Kurt volt, titkára Bánlaki Sándor. Ennek az 
önigazgatási szervezetnek elég nagy hatásköre volt mind tematikus, mind pedig a mi
nisztérium tanácsadó szerveként. A tudományos tanács 1954-ig működött, amikor is 
Kurnik Ernő vezetésével megalakult az FM Kísérleti és Propaganda Főosztálya, amely 
1955-ben létrehozta a táj intézeteket. Üléseit mindig más-más növénynemesítő telepen 
tartotta.
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Távozása után 1957-ben megfosztották akadémiai tagságától, amit 1989-ben a 
rendszerváltás során jóvátettek post mortem rehabilitásával.

Egyoldalúak és igazságtalanok lennénk, ha Sedlmayr Kiírtról csak mint cukorré
pa nemesítőröl emlékeznénk meg. A közel rokon takarmányrépa Rózsaszínű Béta faj
tája megdöntött minden termesztési rekordot: 1944-ben ismerték el és az 1999-es nem
zeti fajtalistán még szerepelt, vagyis 45 évig. Foglalkozott még pannonbükköny ne
mesítéssel is, amely kisüzemi viszonyok között fontos, korán betakarítható, a búzával 
jól társítható takarmánynövény volt: a fajta BÉTA pannonbükkönyként vált ismertté. 
Két tavaszi bükköny fajtát nemesített, a BÉTA 11-et (1949) és a BÉTA 14-es (1957), 
amelyek a maguk idejében fontos szerepet játszottak a kisüzemek takarmányozásának 
biztosításában. Kiváló olajlen fajtái voltak a BÉTA 201 (1955) és az Olajözön (1959). 
Itt egy pillanatra meg kell állnunk. O kéthasznú, ún. kompromissz lenfajtákat is neme
sített, ilyen volt a BÉTA 88 (1945) és BÉTA 91 (1947). Helyes koncepciója szerint a 
kéthasznú ún. kompromissz leneknek meg lett volna a háború utáni nyomorúságos 
időkben a létjogosultságuk, azonban a lenipar ettől elzárkózott, így a két fajta - ke
reslet hiányában - nem tudott elterjedni. E fajták ui. kevesebb olajat és kevesebb ros
tot adtak, mint a valódi olajlenek és rostlenek.

Külön sikeres fejezet az őszi árpa nemesítése. A Lédeci BÉTA őszi árpa fajta egy 
bőtermő, fagy- és télálló típus, igen jó alkalmazkodóképességű volt, még az észak
magyarországi Füzesabony térségében is hosszú évekre meghonosodott, és egyik őse 
lett a Kompolti korainak, amelyet ma is kiterjedten termesztenek. Hosszú időn át az 
ország egyetlen őszi árpa fajtája volt, mert a Mezőhegyesi fagyérzékeny volt.

Végül meg kell emlékeznünk a BÉTA Bánkúti búzáról. A Bánkúti búza megho
nosítása és a nyugati humid irányba történő szelektálása nem hozta meg a várt ered
ményt, mert Sopronhorpácson nem lehet Bánkúti minőséget előállítani. Az intenzitás
hoz a szalmája sem volt elég szilárd. Gondoljuk meg, a Bánkúti búzák az Alföld szü
löttei. így aztán a BÉTA Bánkúti nem tudott Nyugat-Magyarországon tért hódítani.

Sedlmayr Holly Sándorral együtt egy cikória fajtát is nemesített, amelyet 1962- 
ben ismertek el.

Irodalmi munkássága 1956-ig nem volt különösen terjedelmes és gazdag ahhoz 
az úttörő és kezdeményező szerephez képest, amelyet a hazai növénynemesítésben 
játszott. Mintegy 95 cikk jelent meg, részben németül, utóbbiak a Dér Züchter és a 
Zeitschrift fúr Pflanzenzüchtungban. Igen jelentős szerepet játszott a Magyarország 
Kulturflórája c. monografikus sorozat elindításában Jávorka Sándorral együtt, ahol a 
próbafiizetek sorában ő írta a Len füzetet és korábban az 1947-es kiadású Villax-féle 
Növénynemesítéstan c. könyvben a Cukorrépa fejezetet. 1956 után is számos értékes 
publikációja jelent meg külföldön német nyelven, amelyek közül kiemelkedik a répa
nemesítés történetéről és metodikájáról írt összefoglaló cikke (Fortschritte auf dem Ge- 
biet dér Rübenzüchtung. Zeitschr. F. Pfzüchtg.), valamint a monogerm cukorrépa fajták 
nemesítésének kérdéseiről megjelent különösen nagyjelentőségű cikke a Züchter-ben.

Sopronhorpács 1955-ig Kísérleti Gazdaságként működött, 1955-ben Növényter
mesztési és Növénynemesítési Kísérleti Intézetté lépett elő, amelynek hivatalosan is 
elismerték a kísérleti-kutató feladatait és jellegét, majd 1970-ben Répatermesztési 
Kutató Intézetté alakult.
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Ám Sedlmayr nemcsak az országban és Európában volt elismert kutató, hanem 
kis községe is teljes mértékben befogadta őt. Sopronhorpács szellemi fejlődését előse
gítendő kulturális alapítványt tett a község javára, amely ma is létezik.

Sedlmayr Kurt az újabbkori növénynemesítésünk kimagasló alakja, úttörő mun
kásságával bebizonyította, hogy világcégekkel is konkurrenciaképes a magyar növény
nemesítés olyan növényfajok nemesítésének esetében is, melyeknek nem volt hazánk
ban hagyománya. Tudományszervezési és tudománypolitikai vonatkozásban pedig fel
mérhetetlen szerepe volt.

Születésének 100 éves fordulóját a magyar növénynemesítők főhajtással, kegye
lettel és tisztelettel ünnepük.

7.8. SZENT-IVÁNYI TAMÁS (1920-1991) TUDOMÁNYOS ÉS OKTATÓ
MUNKÁJA
Varga János
(Elhangzott 2000. május 10-én)

Szent-Iványi Tamás 1920. november 2-án született Szentivánlaborfalván (Három
szék megyében), értelmiségi családban. Az elemi iskolát szülőfalujában, a középis
kolát részben Brassóban, részben pedig Sepsiszentgyörgyön végezte. Ezt követően 
1942-ben Kolozsvárott mezőgazdasági főiskolai oklevelet szerzett.

Még ugyanebben az évben beiratkozott a József Nádor Műszaki és Gazdaságtu
dományi Egyetem állatorvosi osztályára, ahol 1946-ban szerzett állatorvosi oklevelet. 
Első munkahelye alma materünk Állattenyésztéstani Tanszéke volt, ahol rövid ideig 
Csukás Zoltán professzor tanársegédeként dolgozott. Itt készítette el genetikai témájú 
értekezését, amellyel 1946-ban állatorvos-doktori oklevelet szerzett. Ezt követően a 
Benedek László-fé\e Oltóanyag-termelő Intézetben, 1948-tól pedig a Phylaxiában dol
gozott, ahol megismerkedett a különféle oltóanyagok termelésének technikájával. 
Közben három hónapot Angliában a Weybridge-i Központi Állategészségügyi Inté
zetben töltött tanulmányúton. A Phylaxiából 1950-ben Manninger Rezső professzor 
tanintézetünk Járványtani Tanszékére hívta meg, ahol 1956 nyaráig egyetemi adjunk
tusi, majd ezt követően az MTA kutatói státuszában dolgozott. Felsőfokú nyelvvizsgát 
tett angol, német, francia és román nyelvből. 1970 és 1975 között öt évet a FAO római 
központjában dolgozott, mint az állategészségügyi osztály helyettes vezetője.

Szakreferense volt a fertőző betegségeknek és az állatorvosi szakoktatásnak. 
A zoonosisok vonatkozásában összekötő feladatot látott el a WHO és a FAO között. 
A FAO-nál töltött évek alatt főként a fejlődő országokban szervezte és irányította a 
diagnosztikai laboratóriumok felépítését és berendezését. Tevékenyen részt vett szá
mos fontos fertőző betegség (a keleti marhavész, a ragadós száj- és körömfájás, a juh- 
himlő, a bluetongue, az afrikai lópestis, a sertéspestis stb.) elleni védekezési program 
kidolgozásában, nemzetközi méretű, gyakorlati megvalósításában.

Szakmai feladatainak ellátása közben megfordult a világ számos országában, 
több alkalommal járt Afrikában, Délkelet-Ázsia országaiban, Mexikóban. A FAO-ban 
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szerzett szakmai ismereteit, nemzetközi tapasztalatait, széles körű tájékozottságát, 
személyes ismeretségeit és emberi kapcsolatait később az oktatás és a fertőző betegsé
gek elleni hazai védekezés érdekében is nagyon jól kamatoztatta.

Külföldi szolgálat után 1976. július elsejével nevezték ki egyetemi tanárrá, s egy
ben megbízták a Járványtani Tanszék vezetésével. Tanszékvezetői munkakörét nyug
díjban vonulásáig, 1985 decemberéig töltötte be.

Az állatorvos-tudomány kandidátusa fokozatot 1952-ben, a doktorit pedig 1965- 
ben, „Vizsgálatok a sertések enterovírusos fertőzöttségéről” című értekezésével sze
rezte meg. 1973-ban az MTA levelező tagjává, 1977-ben a Leopoldina Német Termé
szettudományi Akadémia tagjává választották. 1979 óta az MTA rendes tagja, szék
foglaló előadásait a járványos állatbetegségek elleni védekezés időszerű nemzetközi 
és hazai vonatkozásainak a témaköréből tartotta.

Kutatómunkájában az immungenetika és a járványtan számos területén dolgozott, 
beleértve a fertőző betegségek oktanát, az ellenük való védekezés lehetőségeit is. 
Kezdetben az állatgenetika területén a magyar tarka jellegváltozataival (egyetemi 
doktori értekezés, 1946), majd az immungenetikai területen a sertés és a szarvasmarha 
vércsoportrendszereivel foglalkozott. Szabó Istvánnal elsőként írta le az újszülött 
malacok vércsoport-összeférhetetlenség okozta haemolyticus icterusát és tisztázták 
annak genetikai és immunológiai alapjait. Az MTA megbízás alapján az 50-es évek 
végén munkatársaival együtt megindították a hazai szarvasmarha vércsoport meghatá
rozási munkát, előállították az ehhez szükséges immunsavókat. Ezért a munkáért Aka
démiai Díjban részesültek. A fertőző baktériumos és vírusos állatbetegségek területé
ről egyaránt jelentek meg dolgozatai. Kezdetben főként bakteriológiai témákkal, így a 
malacok paratyphusának oktanával, a sertésorbánc baktériumok szelektív tenyésztésé
vel, szerotípusaival, azok elterjedtségével, a sugárgomba-betegséggel, a juhok entero- 
toxaemiájának előfordulásával, oktanával, s a betegség elleni védekezéssel, a lépfene 
elleni vakcinával stb. foglalkozott.

Szabó Istvánnal együtt elsőként írták le a malacok általuk „fertőző elhalásos bél- 
gyulladás”-nak nevezett kórképét, tisztázták oktanát és kidolgozták a betegség elleni 
védekezésben máig használt Cl. Perfringens-C-t tartalmazó oltóanyagot. A MÉM állat
egészségügyi és élelmiszerhigiéniai főosztályának felkérésére részt vett a hazai szarvas
marha-állományok gümőkórtól és brucellosistól való mentesítésének megszervezésé
ben, diagnosztikai és járványtani kérdéseinek tisztázásában, továbbá az ezzel kapcso
latos széles körű továbbképzési munkában.

Külföldi és hazai aspiránsok vezetőjeként foglalkozott a mycobacteriumok osztá
lyozásával, baromfi adenovírusokkal és a brucellosis szerodiagnosztikájával.

Az 1950-es évek vége óta kutatómunkája főként egyes vírusos betegségekkel kap
csolatos kérdések tisztázására irányult. Manninger professzor megbízásából Bartha 
Adorjánnal együtt az 1950-es évek végén a járványtani tanszéken létrehozták az első 
hazai állatorvosi víruskutató laboratóriumot. Ezt követően több éven át a sertések 
enterovírusainak vizsgálatával, citopatológiai és szerológiai alapokon történő osztá
lyozásával foglalkozott (doktori értekezés, 1965). Munkatársaival együtt foglalkozott 
az Aujeszky-féle betegség vírusával, a sertés és szarvasmarha légző- és emésztőszervi 
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betegségeiben szerepet játszó vírusok diagnosztikájával. A transmissibilis gastro- 
eneteritis (TGE) első hazai megállapítása után, munkatársaival együtt foglalkozott a 
TGE vírusának tenyésztésével, a betegség járványtan! és immunológiai viszonyaival, 
majd attenuált vakcinát állítottak elő a betegség elleni aktív immunizálás céljára.

Tanári és tanszékvezetői kinevezését követően, 1976-tól idejének nagy részét a 
járványtan és részben a mikrobiológia oktatása kötötte le. Szeretett és tudott is oktatni. 
Járványtan óráit élmény volt hallgatni. Egy-egy fertőző betegség előadásakor nemcsak 
a betegségre vonatkozó hazai adatokat és tapasztalatokat ismertette, hanem beszélt 
azok nemzetközi helyzetéről, előfordulásáról, a védekezésben más országok által kö
vetett gyakorlatról. Kitért az egyes betegségek zoonosis jellegére, közegészségügyi, s 
a szükséges mértékben élelmiszerhigiéniai, esetenként állategészségügyi igazgatási 
vagy szavatossági vonatkozásaira is. Igen nagyfokú volt szakirodalmi tájékozottsága, 
több tucat folyóiratot olvasott rendszeresen. A rendszeres folyóirat olvasásra, a szak
irodalom nyomon követésére munkatársait is ösztönözte. Tanártársai és diákjai egya
ránt becsülték és szerették. Ez utóbbit bizonyítja, hogy 1981-1985 között minden év
ben elnyerte az V. évfolyamon a hallgatók által odaítélt „az év legjobb oktatója” címet 
és az ezzel járó plakettet. Számos esetben tartott vendégelőadást a Bécsi Állatorvos
tudományi Egyetemen és a Hannoveri Állatorvosi Főiskolán.

Az egyetemi tanári kar nagyra becsült tagjaként részt vett az egyetem életének 
irányításában. Jelentős részt vállalt az egyetemen a szakállatorvos-, továbbá a me
gyékben szervezett állatorvos-továbbképzésben. Igen jó szakmai és emberi kapcsola
tokat alakított ki a MÉM Állategészségügyi és Élelmiszer-higiéniai Főosztályával, 
felkérésükre számos szakkérdés megoldásában nyújtott segítséget.

A tanszék oktató-kutató munkájának irányításában, munkatársaival való kapcso
latában a szakmai tevékenység, a nagyfokú munkabírás és a pontosság jellemezte. 
Szakmai iránymutatása és tanácsai mellett igyekezett tanszékén a nyugodt munkavég
zés anyagi és technikai feltételeit is biztosítani.

Több mint 140 szakközleménye jelent meg magyar és külföldi szaklapokban. 
Számos egyetemi jegyzetet, könyvrészletet és könyvet írt. Ez utóbbiak közül kiemel
kedik Mészáros Jánossal együtt írt „A háziállatok fertőző betegségei” című 1985-ben 
megjelent, régóta várt tankönyve.

Tagja volt számos hazai és külföldi szakmai társaságnak, munkabizottságnak, ha
zai és külföldi szakfolyóiratok szerkesztőbizottságának. Tagja volt a Magyar Mikro
biológiai Társaság elnökségének. A Magyar Mikrobiológiai Társaság 1978-ban szak
mai és egyesületi munkája elismeréseként részére ítélte a Manninger Rezső-emlék- 
érmet. Elért tudományos eredményeinek elismerése volt az Elnöki Tanács által 1980- 
ban adományozott Munka Érdemrend arany fokozata. A Magyar Agrártudományi Egye
sület 1981-ben munkája elismeréséül neki adományozta Hutyra Ferenc-emiékérmet. 
1983-ban Mészáros János és Kovács Ferenc akadémikusokkal együtt megosztva Ál
lami Díj kitüntetésben részesült. 1984-ben az Állatorvos-tudományi Egyetem kiváló 
oktató munkájának elismeréseként Dr. Marék József-emlékérmet adományozta neki. 
1985-ben az NSZK Állatorvosok Társasága levelező tagjává választotta.
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Bár Szent-Iványi Tamás 1985-ben nyugdíjba vonult, kapcsolata a tanszékkel egé
szen 1991. áprilisban bekövetkezett haláláig szoros maradt. Nyugdíjas éveiben is 
szinte minden nap, egészen a legutolsó napokig, bejárt a tanszékre, segített különféle 
szakanyagok megfogalmazásában, összeállításában, s időnként egyetemi órákat is át
vállalt. Munkabírását azonban betegsége, amelyről a kívülállók szinte nem is vettek 
észre semmit, fokozatosan aláásta.

Halála a szakma és az egész állatorvosi kar számára súlyos veszteséget jelentett.
Szent-Iványi Tamás nagyszerű ember, kiváló kutató és tanár volt, aki maradandó 

nyomokat hagyott mindazok emlékezetében, akik ismerték.

7.9. ZIMMERMANN ÁGOSTON PROFESSZORRA EMLÉKEZVE...

Kováts Jenő ny. megyei főállatorvos
(Elhangzott 2000. december 5-én a SZIE Állatorvos-tudományi Karának Aulájában)

Hálás feladat az egykori tanítványnak visszaemlékezni szeretett professzorára, 
Zimmermann Ágostonra, a kiváló emberre, a jeles oktatóra és az élenjáró tudósra. 
Messze kell az emlékezéssel visszamenni.

61 évvel ezelőtt, 1939-ben, mint friss érettségizett zalai diák, beiratkoztam az ak
kor 83 éves önállóságát immár 5 éve elvesztett és a József Nádor Műszaki és Gazda
ságtudományi Egyetemhez csatolt Állatorvos-tudományi Karra. Mint tapasztalatlan 
vidéki fiúnak minden új volt. Elsősorban az Alma Mater hangulata, a szépen ápolt 
park, benne a kiváló állatorvos-professzorok mellszobraival, a Parlament kiváló épí
tője, Steindl Imre által emelt díszes épületekkel, az előadásokat tartó, majd bennünket 
vizsgáztató, félisteneknek tekintett professzorokkal.

Ismeretes, hogy a tanév elején az elsőévesek, a gólyák ugratása, vagy éppen meg
félemlítése a felsőbb évesek bevett szokása volt. Itt is első helyen szerepelt Zimmer
mann professzor úrral történő ijesztgetés. Vad történetek keringtek szigoráról, az 
anatómia nehéz stúdiumáról, a demonstrációnak nevezett heti beszámolókról. Feszült 
hangulatban vártuk az első órát.

250 hallgató iratkozott be az első évfolyamra. Már akkor tudtuk, hogy a második 
évre ennek csak a fele fog átmenni, a harmadik évre pedig tovább csökken majd a lét
szám. Ennyien nem is fértünk el a viszonylag nagy anatómiai tanterem padsoraiban, 
sokan kénytelenek voltak a lépcsőn ülni. Kinyílt az ajtó és bevonult Zimmermann pro
fesszor, utána a slepp, azaz a tanársegédek és végül János, az altiszt. A professzor te
kintélyes megjelenésű, komoly, idős úr volt, akinek kinézete az évek során mit sem 
változott. Megkezdődött az első óra és mi feszülten figyeltünk.

A Zimmermann professzorra történő emlékezés három vonalon haladhat: emléke
zés az oktatóra, emlékezés a tudósra és emlékezés az emberre.

Vegyük először az oktatót. Kiváló előadó volt, akit a nehéz tantárgy, az anatómia 
felülmúlhatatlan ismerete mellett szónoki képessége és a hallgatóság figyelmének ma
radéktalan lekötése is jellemzett.
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Idézem itt a Magyar Országos Állatorvos Egyesület 1940. március 31-én tartott 
ülésén elmondott üdvözlő szavaiból a következőket: „Mi nem mesterembereket igye
kezünk képezni, nem ügyességek, fogások elsajátítása az, amire tanítunk, hanem tu
dományos ismeretek alapján jól képzett szakembereket nevelünk. Súlyt helyezünk 
különösen a kari öntudat, a hűség, a kollégialitás fejlesztésére. Nálunk rend és fegye
lem uralkodik, megköveteljük a tekintélytiszteletet is, az idősebbek megbecsülésére 
irányítva az ifjúság lelkét. Mi nemcsak azt hangoztatjuk, 'helyet az ifjúságnak’, ha
nem azt, hogy 'fejet az ifjúságnak’, megértő, jól képzett, fegyelmezett agyvelővel.” 
Eddig az idézet.

Mint előadó, jól tudta, hogy a nehéz, latin és görög kifejezésekkel teli téma ha
mar kimeríti a hallgatóság figyelmét, ezért apró, néha komikus fogásokkal igyekezett 
a lankadó hallgatóságot ébren tartani. Ilyen volt pl., hogy hirtelen megtántorodott és 
nekiesett a táblának. Ez persze nagy zajjal járt. Az első órákon az elöl ülők még ug
rottak segíteni, de addigra Zimmermann professzor már ismét délcegen állt. Célját vi
szont elérte, még az is felkapta a fejét, aki bóbiskolni kezdett. Még egy ilyen figye
lemkeltő fogását kell megemlítenem. Ki volt téve az asztalra egy jókora kutyacsont
váz. Ha fokozni akarta a figyelmet, akkor ezt a szegény csontvázat püfölte nádpálcá
jával, máris mindenki feszülten figyelt. Az anatómia nehéz tárgyát élvezetesen adta 
elő, bőséges képanyaggal és számos preparátum bemutatásával kísérve. így, aki az 
előadásokon figyelt és a demonstrációkra kellően felkészült, viszonylag könnyebben 
sajátította el a terjedelmes, nehéz anyagot. Zimmermann professzor személyében 
megismertük a tanítványt kiválóan irányító oktatót, sugárzott belőle a spiritus rector 
szelleme, a tárgyilagosságra, a lekiismeretes, alapos megfigyelésre, biztos következ
tetésre nevelés.

Néhány szót kell ejteni a demonstrációkról, ezek végeredményben heti, gyakor
lati beszámolók voltak. Témája párhuzamos volt a héten leadott anyaggal. Itt Zimmer
mann professzor úr, természetesen megfelelő kísérettel a háta mögött, végighaladt a 
márványasztalok előtt és minden egyes hallgatónak egy vagy több kérdést tett fel az 
asztalra kitett demonstratív anyaggal kapcsolatban. A válaszok eredményét, vagy ép
pen eredménytelenségét kis jegyzetfüzetébe írta be. Idéznem kell itt az első demonst
rációk egyikén elhangzott mondatát: „Ha valaki a demonstrációkon rendszeresen jól 
szerepel, annak a szigorlaton nagyon nehéz lesz megbuknia.” És ez így is volt.

Nem fukarkodott a demonstrációkon jó felelet esetén a dicsérettel sem. Az egyik 
csonttani demonstráción a ló patacsontját nyomta a kezembe és arról faggatott. Na
gyon megtanultam és a feleletem végén csak annyit mondott: „Kováts úr, maga úgy 
tud, hogy magából még adjunktus lesz.” De kifakadt, ha valaki következetesen felké
születlenül jelent meg. Egyik megjegyzésével így dorongolta a delikvenst: „Persze, ez 
a maga tatár koponyájába nem megy bele.”

Oktatói tevékenységének kitűnő kísérője volt remek tankönyve „A háziállatok 
anatómiája”, mely hű tükörképe volt előadásainak. Meg kell itt említenem a lapok al
ján található apróbetűs, kiegészítő szöveg-magyarázatokat. Aki ezeket a demonstráción 
vagy a szigorlaton idézni tudta, máris megnyerte Zimmermann professzor úr tetszését.
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Ismét saját esetemről kell megemlékeznem. Az anatómia szigorlaton gyakorlati 
kérdésnek a ló térdizületét kaptam, és amikor a kereszteződő szalagokkal kapcsolat
ban megemlítettem az apróbetüből ismert memotechnikai meghatározást: AE-PI, azaz 
anterius extemum, posterius internum, Zimmermann professzor úr máris félbeszakított 
és mehettem a következő kérdésre. De az apróbetűben pajzánkodni is szeretett. Min
dig elmondotta Vulpianusnak az apróbetűs jegyzetben található mondását a per és a 
nőstény kutya nemi szervének az összehasonlításáról: „Lis est, ut vulva canina, 
introitus facilis, exitus difficilis.” Ha már a humorról beszélünk, meg kell említeni a 
Zimmermann-nótát, melyet mulatozásaik közepette a diákok mindig elénekeltek. Ez 
valahogyan így hangzott:

„Tizenkét lódoktor kesereg magában.
De sok foramen van a lókoponyában,
Ezt megtanulni nem lehet,
Vén Zimmermann, Isten veled.”

Vitathatatlan, ha a diákok egy professzorukról dalt énekelnek, akkor azt szeretik 
és népszerű előttük.

De nézzük a tanítvány szemével Zimmermann professzort, a tudóst. Szakterületé
nek nemcsak kiváló ismerője és oktatója volt, hanem neves művelője is. Folyamatosan 
építette az anatómia tudományának az épületét és nemcsak maga végzett e téren ki
váló munkát, hanem tág kutatási teret biztosított beosztott munkatársainak és számos 
témát dolgoztatott fel az intézetét előszeretettel felkereső doktoranduszokkal. Ezzel 
nem csak részterületeket tisztázott, de számos preparátummal, képpel gyarapította az 
intézet gyűjteményét. Kiváló ténykedést fejtett ki a mezőgazdasági egyetemen és a 
bölcsész-karon is. Mi, akkori hallgatók úgy emlegettük Zimmermann professzort, mint 
az állatorvos-tudomány nagy polihisztorát.

A tudományos munka fontosságát beszédeiben ismételten kihangsúlyozta. Ezekből 
néhány idézet: „A tudományos munka sikere jellembeli tulajdonságoktól is függ és a 
szakembernek egyetemes, általános műveltségre is szüksége van.” Vagy másutt: „Aki 
szereti a tudományt és komolyan foglalkozik vele, az szükségképpen szerény marad, 
mert minél többet tanul, annál inkább látja, hogy mennyit kellene, vagy lehetne még 
tanulnia és tudnia; az igazi tudomány szerénységre vezet.” Ismét másutt: „Aki egyszer 
érezte, illetőleg élvezte azt az örömet, melyet a tudományos kutatás, egy újabb részlet 
megállapítása, vagy ennek értelmezése nyújt, az megérti, hogy az elhivatás tudatában, 
elvonulva a világ zajától, a csendes, nyugodt munkaalkalom többre becsülhető, maga
sabb értelmet kölcsönöz, mint a mindennapi életben való érvényesülés, a külsőségek, 
vagy egymagában a vagyongyűjtés.” Eddig az idézetek.

Itt meg kell emlékeznem egy magánjellegű kapcsolatról, mely engem, a hallgatót 
Zimmermann professzor úrral összekötött. Az első tanév vége felé, ma már nem tu
dom hogyan, tudomást szerzett arról, hogy jól gépelek és írógépem is van. Ekkor ud
variasan felkért, hogy legyek segítségére rektori és tudományos beszédeinek a legé- 
pelésében. Természetesen igent mondtam. A mai napig is őrzöm rektori beszédeinek 
tőle kapott gyűjteményes kiadását, benne az ajánlással: „Tisztelete jeléül a szerző.”
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Különösen megragadott beszédei közül a Királyi Magyar Természettudományi 
Társulat 1940. március 7-én tartott ülésén elmondott elnöki beszéde „az élet ritmusá
ról”. Engedtessék meg, hogy itt kissé hosszabban idézzek a beszédből:

„A természetben minden össze van kötve egymással, minden kapcsolódik, min
den változik, egyik átmegy a másikba, de a jelenségek egymásutánjának szemléleté
ben, ebben a végtelen szövevényességben és bonyolultságban szabályszerűség nyilvá
nul meg. Minden történés, vonatkozzék akár a végtelenség csillagvilágára, akár egy 
élő szervezetre, vagy akár csak egy molekulára is, összefügg egymással, egyik a mási
kat követi. Az időközi megismétlődést mesterszóval periodicitásnak nevezik és azt a 
szabályszerűséget, mellyel a hasonló jelenségek időközben mutatkoznak és megfi
gyelhetők, ritmusnak.

A ritmus ősi jelensége régóta ismert, nemcsak biológiai, az élő szervezetre jel
lemző sajátság, hanem az életteleneken is megfigyelhető, a természetben mindenütt 
ismétlődő folyamatokat ismerhetünk fel. Örökös a hullámzás, a habok felemelkednek 
és leszállnak, a nap és a hold vonzására 12 óránkénti időközökben az apály és a da
gály visszatér, a nappal és az éjjel szabályosan változik egymással, amint a Föld a Nap 
és a saját tengelye körül forog. A madárszámy csapkodása a repülés alkalmával, a szív 
működése, a lélegzés stb. mindannyian ritmusos jelenségek.” A mélységesen vallásos 
Zimmermann professzor itt Mécs László, a papköltő oly megkapó versét, a Mindenség 
balladája című költeményét idézi.

És mi a helyzet Zimmermann professzorral, az emberrel? Hamar rájöttünk már 
gólya korunkban, hogy a vele kapcsolatos ijesztgetések alig állják meg a helyüket, ha 
tanulmányaink során becsülettel helytállónk. Igazságos, becsületes, igaz embernek is
mertük meg. Nem emlékezem, hogy valakit igazságtalanul megbuktatott volna. Meg
követelte az anatómia alapos ismeretét, de sohasem a vizsgázó pillanatnyi produkciója 
alapján ítélt. Ajtaja mindig nyitva állt a problémáival jelentkező hallgató előtt, és az 
arra érdemeseket nemcsak tekintélyével, hanem sokszor anyagilag is támogatta, külö
nösen a jól tanuló, szegény diákok esetében.

Komoly, tudós külseje érző, nemes szívet takart. Szó nélkül tudomásul vette, 
hogy egyes tanársegédei a háború vége felé zsidó származású hallgatókat bujtattak az 
anatómia épületének a padlásán, életüket mentve ezzel.

Mint rektor, a Műegyetemhez 1934-ben átsorolt különböző fakultások között ke
letkezett feszültségeket is igyekezett feloldani. 1940. október 13-án tartott rektori be
számolójában többek között a következőket mondotta: „Minden átszervezés akadályok 
leküzdésével jár, számolni kell ilyenkor kisebb nagyobb zökkenőkkel. A tradíciókkal bí
ró, a gyakorlatban jól bevált, többé-kevésbé konzervatív főiskolai és egyetemi intéz
ményeknek a fúzió alkalmával áldozatokat kellett hozni. Mindegyik osztálynak meg
vannak a maga bajai, ki nem elégített igényei, melyeket egymagában nem orvosolhat, 
hanem az egyesülésben kell keresni ehhez az erőt a sorsközösség felismerése, az össz
hang ápolása útján. A József Nádor Műegyetemen ne hegemónia, hanem harmónia ural
kodjék, kölcsönös tisztelet és megértés, teljes paritás, teljes lojalitás, az egyenlő elbá
nás elvének igazságos érvényesítése, hogy a nap itt mindenkire egyformán süssön.”
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Már az előbbiekben is említettem, hogy Zimmermann professzorból nem hiány
zott a humor sem. Egy hallgató, akinek az apja magas miniszteriális beosztásban volt, 
talán éppen erre való tekintettel, nem nagyon igyekezett a szigorlatra felkészülni és 
háromszor is megbukott. Amikor az utolsó lehetőséggel, a kormányzói engedéllyel 
jelentkezett, Zimmermann professzor úr a vizsgára sötét ruhában jelent meg. A vizsga 
kezdetén ünnepélyesen felállt, felolvasta a kormányzói engedélyt, majd így folytatta: 
„Ha a Kormányzó úr őfőméltósága úgy óhajtja, hogy önből állatorvos legyen, én nem 
ellenzem. Kérem, ön átment”. Ezzel vége is volt a vizsgának. - Abban az időben még 
járt a Rottenbiller utcában a 27-es villamos. Zimmermann professzor úr is ezzel szo
kott hazaindulni. Egyszer a kalauz a lassan közeledő professzort imigyen siettette: Si
essen öregúr, a hallgató urak már türelmetlenek. Nem szólt semmit, csak mosolygott 
bajusza alatt.

Végül néhány szót kell szólni János altisztről is. O készítette be az előadásokra 
az ábrákat és a preparátumokat, ő súgott a demonstrációkon és a szigorlaton. Kiválóan 
ismerte az anyagot. Régi bútordarab volt az intézetben. Zimmermann professzor, aki 
ismerte János altiszt diákokat segítő tevékenységét, egyszer a következőképpen nyilat
kozott: „Ebben az intézetben csak két ember tudja igazán az anatómiát, én és a János.”

Szédületes volt Zimmermann professzor emlékezőtehetsége, szinte minden hall
gatóra emlékezett az első órák után. Elképedve hallgattuk az egyik katalógus alkalmá
val: X úr, maga a múltkor nem itt ült az első padban, hanem fenn a hegyen”, azaz a 
felső padsorban.

Visszaemlékezésemet egy szívszorító történettel kell befejeznem. 1946 tavaszán 
kerültem haza amerikai fogságból, és mint nyugati hadifoglyot megbízhatatlannak mi
nősítettek, sőt külön igazoló bizottság elé kellett állni, hogy miért mentem nyugatra. 
Munkahelyemre nem mehettem vissza, sőt a következő képviselőválasztáson szavazati 
jogom sem lehetett. Letelepedtem hát szűkebb hazám, Zala megye legszegényebb vi
dékén, Göcsejben, mint magánállatorvos. 1946 telén kaptam Zimmermann professzor 
úrtól egy levelet, melynek lesújtó első mondatát idézem: „Kedves kolléga úr, küldjön 
valami ennivalót, mert éhezünk.” Már disznóöléses időszak volt, összecsomagoltam 
kolbászt, sonkát, szalonnát és elküldtem. Postafordultával jött a köszönőlevél és a vi
szonzás. Tudta, hogy akkor a német nyelv mellé elkezdtem tanulni az angolt is. Kül
dött hát egy német kiadású, Drezdában, 1894-ben megjelent angol nyelvkönyvet „Lehr- 
gang dér Englischen Sprache”. Kitűnő könyv volt, már a 70. kiadás. Mindmáig őrzöm 
a muzeális kötetet.

Tisztelt hölgyeim és uraim! Röviden igyekeztem a tanítvány szemszögéből visz- 
szaemlékezni kiváló tanáromra, Zimmermann Ágoston professzor úrra. Válogatni kel
lett a sok emlék között, mert a sort még hosszasan lehetne folytatni.

Elnézést kérek, ha előadásom helyenként csapongó volt, de ez a visszaemlékezé
sek velejáró hibája. A lényeg az, hogy mi, egykori diákjai Zimmermann professzorra 
mindig a legnagyobb tisztelettel és szeretettel emlékezünk.
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8. A SZAKTERÜLET FEJLŐDÉSE 
A NEMZETKÖZI KONFERENCIÁK TÜKRÉBEN

8.1. AZ ALKALMAZOTT ÁLLATGENETIKAI KUTATÁSOK
FŐ IRÁNYAI AZ ÁLLATTENYÉSZTŐK
EURÓPAI SZÖVETSÉGÉNEK KONFERENCIÁJÁN

(Hága, 2000. augusztus)

Dohy János, az MTA rendes tagja

Az Állattenyésztők Európai Szövetsége (EAAP) 2000. évi tudományos konferen
ciája az állattenyésztés-tudomány - és határterületei - nagy nemzetközi seregszemléje 
volt, amely világkonferencia jellegét öltötte.

Az EAAP Genetikai Bizottságának munkájában vettem részt, mint e bizottság 
magyar tagozatának tagja (korábban elnöke). Az EAAP e legnagyobb Bizottságának 
tanácskozásain 42 ország szakemberei vettek részt, összesen 191 előadással és posz
terrel. Ezek közül 42 munka nemzetközi együttműködésben készült, került bemutatás
ra és megvitatásra.

Magyar részről e bizottság keretében 6 előadás és poszter szerepelt, saját mun
kánk: Szabó, F. - Lengyel, Z. - Wagenhoffer, Zs. - Dohy, J.: „Correlation values of 
the most important traits of beef cattle” címmel került bemutatásra.

A tudományos konferencia absztrakt kötete nyomtatásban megjelent és az ér
deklődő szakemberek rendelkezésére áll.

Az állatnemesítést szolgáló genetikai kutatások fő irányait jól jellemezték a Ge
netikai Bizottság üléseinek témakörei, amelyek a következők voltak:
1. A molekuláris genetika fejlődése és alkalmazása
2. Szabadon választott témájú előadások
3. A nemesítő munka alkalmazkodása a legkülönbözőbb környezeti feltételekhez 

(együttes ülés a Szarvasmarha-tenyésztési és Sertéstenyésztési Bizottsággal)
4. Kategóriákba sorolható (ún. küszöb-) értékmérő tulajdonságok a nemesítési prog

ramokban
5. Genetikai analízisek, szabad témájú előadások
6. A genetikai elmélet ellenőrzése és statisztikai modellek értékelése.

A tapasztalatok rövid összefoglalása és javaslatok

Gyors ütemben fejlődnek és szaporodnak a nemzetközi kutatócsoportok, gyakran 
számos fejlett és „fejlődő” ország specialistáinak részvételével és munkamegosztásá
val. Ezekben a kutatócsoportokban - amelyek egyre nagyobb szellemi és anyagi tőke
koncentrációt testesítenek meg - erősíteni kell a magyar részvételt, törekedve az 
egyenrangúság kivívására és megtartására!
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Az interdiszciplináris kutatócsoportok multidiszciplináris feladatmegoldásokra 
törekednek, a gyakorlatban és az elméletben egyaránt hasznosítható eredményeket 
tűzve ki célul.

Látványosan és széleskörűen fejlődnek a géntérképezést, a genomanalíziseket, a 
markerek segítségével végezhető szelekciót szolgáló komplex kutatások, amelyek ma 
már nem csak a fejlett, hanem a „fejlődő” országok vezető kutatóhelyeire is jellemzőek.

Fontos és időszerű feladat a genetikai elmélet(ek) felülvizsgálata és ellenőrzése a 
gyakorlatban, a korszerű matematikai-statisztikai (biometriai) módszerek értékelésé
vel együttesen.

A legmodernebb - és gyorsan fejlődő - molekuláris genetikai és informatikai 
módszerekre és eredményekre támaszkodó kutatások mellett újra napirendre kerülnek 
és nagy hangsúlyt kapnak a hagyományos értékmérő tulajdonságok és azok összefüg
gés-rendszereinek (genetikai, fenotípusos és környezeti korrelációinak) újraértékelése, 
felülvizsgálata korszerű eszközökkel és módszerekkel (pl. a gépi fejhetőség, a nehéz- 
ellés, a tejtermelés perzisztenciája, az „állóképesség”, az életteljesítmény stb.), külö
nös tekintettel a „fenntartható fejlődés” követelményeire.

Nagy figyelmet fordítanak világszerte a genotípus x környezet kölcsönhatások 
(interakciók) korszerű, sokoldalú vizsgálatára és hasznosítására, különös tekintettel a 
diverzifikált környezeti (incl. közgazdasági) feltételrendszerekhez jól alkalmazkodó 
állattípusok (genotípus-csoportok) kiválasztásának és racionális hasznosításának nö
vekvőjelentőségére.

Az állatnemesítés „globalizálódása” sok új feladatot ró a kutatásra, fokozva annak 
nemzetközi jellegét és sürgetve az eredmények konvertálhatóságát, pl. a tenyészérték- 
becslési eredmények nemzetközi összehasonlíthatóságát és hasznosítását.

A röviden vázolt nemzetközi trendekhez időveszteség nélkül és hatékonyan kell 
alkalmazkodni a magyar kutatásnak és szakemberképzésnek is, erőteljesen serkentve a 
fiatal szakemberek ez irányú hatékony tevékenységét, megteremtve érdekeltségüket 
ebben a jövőt formáló munkában.

A tudományos konferencia gazdag, sokrétű anyaga rendkívül értékes tárháza a 
graduális és posztgraduális (incl. doktori) szakemberképzésnek, amely nem nélkülöz
heti ezeknek az eredményeknek és fejlődési trendeknek szisztemikus feldolgozását és 
racionális hasznosítását egyetemeinken, főiskoláinkon és kutatóintézeteinkben, vala
mint a szaktanácsadás keretében.

Az Állattenyésztők Európai Szövetségének 2001. évi konferenciája augusztusban 
Budapesten kerül megrendezésre. A Genetikai és a Szarvasmarha-tenyésztési Bizottság 
együttes ülésének (augusztus 29.) témája a nemesítőmunka globalizációja és a gén
tartalékok hasznosítása (vitavezető: Dohy János). Nagy megtiszteltetés hazánk számára, 
hogy ez a nagyjelentőségű nemzetközi tanácskozás immár harmadszor lesz Magyaror
szágon (1970: Gödöllő, 1986: Budapest, 2001: Budapest). Ennek tapasztalatairól majd 
ugyancsak beszámolunk szakembereink széles táborának.
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8.2. BESZÁMOLÓ A HAMBURGI III. NEMZETKÖZI 
KULTÚRNÖVÉNYTUDOMÁNYI KONGRESSZUSRÓL 
(HAMBURGI NYILATKOZAT)
Heszky László, az MTA levelező tagja

Az Európai Agronómiái Társaság (European Society fór Agronomy) Hamburg
ban rendezte Meeting Future, Humán Needs címmel 3. Nemzetközi Konferenciáját 
(3rd International Crop Science Congress). A konferencián a 3. szekcióhoz (Diversity 
in Agro-Ecosystems) kapcsolódóan Pást, present and future of plánt genetic diversity 
in the Hungárián agriculture című poszterrel vettünk részt, melynek szerzői Heszky L., 
Bódis L., Kiss J. és Kiss E. voltak részben a SZIE Genetikai Tanszékéről, részben a 
Mezőgazdasági Minősítő Intézetből.

A konferencia bizonyította, hogy a „Crop Science-nek” (alkalmazott növénytu
dománynak vagy kultúrnövény-tudománynak) meghatározó szerepe van a Föld népes
sége élelmiszerrel való ellátásában, a termelés és a természeti környezet fenntartható
ságában, valamint a természeti erőforrások megőrzésében. Az ökológiai szemlélet, 
valamint a molekuláris és informatikai technológiák terjedése forradalmi változást 
eredményeznek a növénytermesztési tudományokban már a jelenben is. Ezért a konfe
rencián résztvevők elhatároztuk, hogy megalakítjuk az International Crop Science 
Society-t (ICS), első időszakban USA székhellyel. Megszavaztuk, hogy a ICS Kong
resszusa 4 évente kerüljön megrendezésre. Az ICS következő 4. konferenciáját 2004- 
ben Ausztráliában Brisban-ban fogja tartani.

Az International Crop Science Society megalakulása felveti annak szükségessé
gét, hogy Magyarországon is megalakuljon az ennek megfelelő társaság. A nevének 
meghatározása azonban problémát jelent. A magam részéről - a lehetséges alternatí
vákat figyelembe véve - a Kultúrnövény Tudományos Társaság vagy az Alkalmazott 
Növény tudományi Társaság elnevezést tudnám ajánlani. Megfelelő egyeztetés után 
javaslatot fogok tenni a magyar illetékeseknek, illetve egy összejövetelt fogok java
solni az érintett tudósoknak, abból a célból, hogy hazánkban is megalakítsuk a kultúr
növény-tudományos társaság magyarországi szervezetét.

Figyelemmel a konferencia méreteire, a résztvevők, előadások és poszterek nagy 
számára, eltekintek a legújabb eredmények bemutatásától, helyette a konferencia záró
ülésén elfogadott nyilatkozatot (Declaration of Hamburg) ismertetem.

HAMBURGI NYILATKOZAT (Declaration of Hamburg) 
(3rd International Crop Science Gongress 2000. Hamburg)

Bevezetés

A 2020-ra várhatóan 8 milliárdos földi népesség élelmiszerekkel való ellátása a 
kutatás, az oktatás és a műszaki fejlesztés együttműködésének erősítését igényli mind 
a fejlett, mind a fejlődő országokban. Ebben a folyamatban az oktatásnak kiemelkedő 
szerepe lesz azért, hogy a termelők, a fogyasztók és a vezetők minden részletre kiter
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jedően tájékozottak legyenek a mezőgazdaság kihívásairól, illetve az új technológiák 
adta lehetőségekről.

A jövő generációinak igényei csak a fenntartható mezőgazdasági termeléssel lesz
nek kielégíthetők, melynek magában kell foglalnia a kiváló minőségű élelmiszer és 
takarmány, valamint az ipari alapanyag előállítását, továbbá a termőterület, a vízellá
tás és a biodiverzitás csökkenésének megfelelő kezelését.

Az alkalmazott növénytudományok 3. Nemzetközi Kongresszusa kiemelten ke
zelte azt a tényt, hogy az élelmiszerbiztonság fenntartása a jövőben csak a fenntart
ható mezőgazdasági termeléssel, valamint a természeti erőforrások megőrzésével le
hetséges. Ez szükségessé teszi az ökológiai szempontok figyelembevételét a növény
termelési folyamatokban, különösen az erőforrásokban szegény, valamint érzékeny 
környezeti feltételekkel rendelkező országokban.

A jövőben integrált és multidiszciplínáris megközelítésre van szükség az alkal
mazott növénytudományokban, melyek a kutatási eredmények gyakorlati alkalmazá
sán keresztül lehetővé teszik a termelő üzemekben, gazdaságokban a termelés fokozá
sát, az erőforrások megőrzését mind regionális, mind globális szinten.

Javaslatok
1. Az alkalmazott növénytudományok szolgáltatják azokat az új ismereteket, me

lyek megalapozzák a minőségi élelmiszer és takarmány előállítást, továbbá az ipari- és 
energiacélú biomassza termelést. Az alkalmazott növénytudományoknak kiemelten 
fontos szerepük van az emberi lét és élet minőségének javításában, mert eredménye
iktől függ, hogy a fenntartható és biztonságos élelmiszertermelést, valamint megújít
ható erőforrásokat képesek leszünk-e olyan mértékben növelni, ami meg fog felelni a 
jövő globális igényeinek.

2. Az egyre terjedő szegénység, továbbá az emberiség gyorsan növekvő igényei
nek több és jobb élelmiszerrel való biztonságos kielégítése állandóan növekvő prob
lémát jelent különösen a fejlődő országokban.

3. A világ élelmiszer ellátása sok régióban már napjainkban is a rendelkezésre 
álló víz mennyiségének függvénye, az emberekben ezért egyre nagyobb félelmet kelt 
annak a tudata, hogy a jövőben viszont még több vízre lenne szükség. A mérsékelten 
száraz és félsivatagi területeken tehát kulcskérdés az öntözéses termelési rendszerekben 
a víztakarékos technológiák kutatása, valamint a szárazságtűrő növények nemesítése.

4. A kórokozók és a kártevők által okozott óriási veszteségeket úgy kell mérsé
kelni, hogy közben a felhasznált peszticidek mennyiségét csökkentsük. E célból fej
leszteni kell az integrált növényvédelmi technológiákat, valamint ökológiai alapú fenn
tartható növénytermesztési rendszereket kell kidolgozni.

5. A növénynemesítés gyorsítása, továbbá környezetbarát - növényi eredetű - 
biocidek előállítása a növényi genomanah'zis (strukturális és funkcionális) kutatások 
fejlesztését és eredményeinek közzétételét igényli.

6. A jövőben minden államnak és magán kutató intézménynek és azok kutatóinak 
részt kellene venniük az új, modern molekuláris technikák alkalmazásával kapcsolatos 
társadalmi vitákban, abból a célból, hogy a társadalom tagjai pontos és szakszerű tájé
koztatást kaphassanak az alkalmazás lehetséges előnyeiről és hátrányairól.
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7. Az emberi egészség védelme érdekében kiemelt prioritást kell kapnia a jövő
ben az egészségre veszélytelen élelmiszerek és takarmányok előállításának, valamint 
az azt biztosító ellenőrzési rendszereknek, a növényi alapanyag-termeléstől a szállítá
son, feldolgozáson és tároláson keresztül egészen a kereskedelmi termékig.

8. A fejlett északi és fejlődő déli államok között a legújabb tudományos ismere
tekben és modern technológiákban mutatkozó szakadékot célszerű lenne áthidalni 
részben az állami, részben a magánszektor nagyobb arányú támogatásával (oktatás, 
kutatás, továbbképzés) és technológiai transzferrel.

9. A környezetgazdálkodásban és a környezetvédelemben erősíteni és hangsúlyozni 
kell a farmerek szerepét. E célból a kutatásban és az oktatásban nagyobb súlyt kell 
kapnia annak a szemléletformálásnak, mely a mezőgazdasági termelést egyre inkább 
környezet- és talaj használatként értelmezi.

10. A jövőben az új növénytudományi ismereteket, kutatási eszközöket és meg
közelítéseket kombinálni kellene a legújabb kommunikációs és informatikai technoló
giákkal, valamint térinformatikai eredményekkel, abból a célból, hogy elősegítsük a 
környezeti hatások jobb megértését és elősegítsük a természeti erőforrások hatéko
nyabb felhasználását.

A 3. Kultúrnövény-tudományi Kongresszus résztvevői elő kívánják segíteni a 
párbeszédet a legvitatottabb témákban, mint pl. az új technológiák alkalmazása vagy a 
természeti erőforrásokkal való jobb gazdálkodás. Álláspontjuk az, hogy ezeken a te
rületeken csak a tudományosan bizonyított ismereteken alapuló nyílt párbeszéd vezet
het eredményre, illetve eredményezhet hatékony politikát és szabályozást.

8.3. MOLEKULÁRIS NÖVÉNYKÓRTANI SZIMPÓZIUMON KÍNÁBAN

Király Zoltán és Klement Zoltán, az MTA rendes tagjai

A 4lh International Symposium on Plánt Pathology and Biotechnology c. konfe
rencia szervezői felkérték Király Zoltánt és Klement Zoltánt előadás tartására, a 2000. 
november 5-9-ig Hangzhouban, Kínában tartott tudományos összejövetelen.

Hangzhou kb. 200 km-re délre fekszik Shanghai-tóL Csaknem 2 milliós nagyvá
ros, amelynek egyeteme, a Zhejiang University és a Kínai Növénykórtani Társaság 
rendezte a szimpóziumot. Az egyetemnek igen jó nemzetközi kapcsolatai vannak, 
amelyet a neves növényi molekuláris biológus professzor (előző rektor), Debao Li in
dított el, és irányít jelenleg is. Mindkettőnket meglepett a kínai kutatók modernsége és 
munkájuk magas színvonala. Ez nyilván annak a következménye, hogy kb. 30 év óta 
igen nagy számban küldenek ki fiatal tudósokat a fejlett nyugati és keleti (pl. Japán) 
országokba tanulmányútra, illetve a PhD fokozat megszerzésére. Ezek jó része ugyan 
sajnos nem tér haza, de a visszatértek még így is igen nagy számban vannak ahhoz, 
hogy befolyást gyakorolhassanak a hazai tudományos irányzatokra. A kint letelepe
dettek is visszajárnak az anyaországba, és tartják a kapcsolatot az otthoni kutatókkal. 
Nagy jelentőségű az a tény, hogy a doktori fokozatot szerzett fiatalok sokáig szoros 
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kapcsolatot tartanak fent egykori nyugati és keleti professzoraikkal. A szóbanforgó 
szimpózium külföldi résztvevőinek nagy része éppen azokból a tudósokból rekrutáló- 
dott, akiknél kínai doktoranduszok dolgoztak 3-5 éven keresztül, és a kínai fél dokto- 
rálása után már közös dolgozataik jelentek meg.

A szimpózium csak részben volt klasszikus növénykórtani jellegű. Az elhangzott 
előadások túlnyomó része a molekuláris növénypathológia tárgykörében hangzott el. 
Érdekes volt látni és tapasztalni azt, hogy Kínában is hódít egyes fontos növénykórtani 
kérdések molekuláris biológiai megközelítése. Az egyik idősebb kínai növénypatholó- 
gus professzor (jelenlegi dékán a mezőgazdaságtudományi karon) elmondta nekünk, 
hogy jelenleg alig tud doktoranduszokat bevonni a munkájába, mert minden fiatal a 
molekuláris növénykórtan felé vonzódik, és a klasszikus irányzat alig érdekel egy-két 
hallgatót. Ez számunkra is tanulságos történet, mert rávilágít arra, hogy az agrártudo
mányok megváltoztak vagy legalábbis megváltozó félben vannak, mind nyugaton, 
mind keleten! Ezt, úgy érezzük, mindenkinek tudomásul kellene venni, és abba kelle
ne hagyni a biotechnológiai és molekuláris irányzat szidását, tisztán szokatlansága 
miatt. Természetesen ez csupán azt jelentené, hogy elismerjük a klasszikus és a mole
kuláris irányzatokat, mint egymást kiegészítő tudományos megközelítést, és nem ál
lítjuk szembe egymással a régit és az újat, mert mindkettőre szükség van! Az említett 
kínai professzor egyébként ismerte mindkettőnk korábbi könyvét a Methods in Plánt 
Pathology c. munkát, amelyet kínai nyelvre is lefordítottak. Ebből a kínai változatból 
oktatott az elmúlt évtizedekben a Zhejiang University-n.

A témák szerteágazóak voltak. Mind a vírus-, mind a baktériumos illetve gombás 
fertőzések okozta biokémiai és molekuláris változásokkal foglalkoztak az előadások. 
Különös hangsúlyt nyert a rezisztencia különböző formáinak tárgyalása. Saját előadá
sunk címe a következő volt: Király Zoltán és mtársai: Systemic acquired resistance and 
the up-regulated antioxidant system. Kle ment Zoltán és mtársai: Early local induced 
resistance of plants activated by bacteria.

Egyik kiemelkedő előadást R. Dudler és P. Schweizer (Növénybiológiai Intézet, 
Zürichi Egyetem) tartotta: A transient assay system fór the functional assessment of 
defense-related genes in wheat címmel. Szerzők fiatal búzaleveleket bombáztak olyan 
wolfrám-részecskékkel, amelyek felületére egyes tesztelésre kiszemelt géneket és a 
GUS reporter gént tartalmazó plazmidokat rétegeztek. A leveleket megfertőzték a búza 
lisztharmat gomba konídiumaival, és 40 órát várakoztak. Ezt követően a GUS enzim
aktivitás kimutatására és az epidermisben élő gomba kimutatására festéseket alkal
maztak. Mikroszkóposán értékelték a gomba fejlettségét, illetve gátoltságát a külön
böző transzgének jelenléte esetében. A vizsgálatok szerint számos bevitt gén nem be
folyásolta a gomba behatolását az epidermisz-sejtekbe. Érdekes volt azonban az, hogy 
az egyik ismeretlen funkciójú fehérjét (WC 15) kódoló transzgén, a kitináz, a glukóz- 
oxidáz, egy feltételezett peroxidáz és egy germin-szerű fehérjét, a GLP2a-t kódoló 
gén aktiválódása a fertőzés hatására, szignifikánsan gátolta a gomba behatolását az 
epidermisz-sejtekbe. Ezeknek a géneknek fertőzés utáni aktiválása során képződött 
proteinek szerepet kaphatnak a rezisztencia kialakításában. Újabb, még be nem feje
zett kutatásaik azt mutatják, hogy az R.NS interferenciával (RNAi) vagyis a kettős 
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szálú RN S-technikával előidézett gén-szuppresszió is felhasználható az ellenállóság
ban valóban szerepet játszó gének felismerésére. Például, az RNS-interferenciával 
gátolt Mlo gén (amely a rassz-specifikus rezisztencia negatív regulatora) az ún. mlo 
általános rezisztenciához hasonló ellenállóságot eredményezett. Ebben az esetben te
hát a negatív regulátort gátolták, amelynek eredménye az mlo típusú általános ellen
állóság kialakulása. Ha az előbb említett GLP2a gént RNAi-technikával gátolták, fo
gékonyság alakult ki a lisztharmattal szemben. Ez ellentéte tehát a GLP2a gén akti
válódása esetében észlelt rezisztenciának. Ez a két módszer lehetővé teszi azt, hogy a 
rezisztenciában szerepet vivő géneket funkcionálisan vizsgálhassuk, valamint lehetővé 
teszi azt is, hogy racionálisan tervezhessünk olyan transzgenikus növényeket, amelyek 
ellenállóak a búza lisztharmat betegségével szemben.

Egyébként mindkettőnket meglepett Kína gyors fejlődése, ami nemcsak a számos, 
szép stílusban épült felhőkarcolóban és szép lakóházak tömegében, hanem az elegáns 
üzletek sokaságában, választékában, és modem, többszintes úthálózatában is megnyil
vánul. Különösen mély benyomást tett ránk Sanghai rohamos, világvárosi fejlődése, 
ami szemünkben New York látványosságával is vetekszik.

8.4. A GENETIKA HOZZÁJÁRULÁSA A TARTAMOS 
(FENNTARTHATÓ) ERDŐGAZDÁLKODÁSHOZ
- AZ 1998-AS PEKINGI VILÁG-KONZULTÁCIÓ AJÁNLÁSAI
Mátyás Csaba, NYME Erdőmérnöki Kar, Környezettudományi Intézet, 
az Erdészeti Bizottság elnöke

A különböző tudományterületek közül alighanem az atomfizika az egyetlen, 
amely a huszadik század során a genetikához hasonló viharos fejlődésen ment ke
resztül, és megítélése hasonlóan ambivalens, sokszor szélsőséges a fejlett országok 
társadalmaiban. Nem kivétel ez alól az erdészeti genetika sem.

Az erdészeti genetikai és nemesítési kutatás a második világháborút követően, és 
különösen az elmúlt két évtizedben soha nem látott gyorsasággal produkált egyre 
több, egyre újszerűbb eredményeket. A sors különös fintora, hogy a szakterület gyors 
fejlődésével szinte egy időben egyre növekvő tábora támad az erdei ökoszisztémákba 
való beavatkozás minden formáját elutasító mozgalmaknak. Nem lehet véletlen, hogy 
az utóbbi években a kutatások súlypontja a gyakorlati, nemesítést szolgáló feladatoktól 
egyre inkább áttevődött az elméleti, illetőleg a természetvédelmet szolgáló területekre.

Az erdészeti erőforrások globális állapotát tekintve (lásd az ábrát), mindezek el
lenére kevéssé valószínű, hogy az erdészeti genetika eredményei a jövőben inkább a 
természetvédelemben kerülnének felhasználásra. Legalább négy olyan jelentős globá
lis kihívással kell számolni a következő évtizedekben, amely az erdészeti kutatás, és 
azon belül az erdészeti genetika és nemesítés erőteljes fejlesztését fogja igényelni:
• az erdészeti (és ezen belül az erdészeti genetikai) erőforrások katasztrofális fogyása 

és degradációja a fejlődő világban, amely elsősorban a népességrobbanás egyenes 
következménye;
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• ezzel összefüggésben súlyos tűzifahiány ugyanezekben a térségekben (a szegény 
országok energiaválsága);

• az erdőterületek környezeti károsodása a fejlett országokban; továbbá
• az előrejelzett éghajlati bizonytalanság erdőtakaróra gyakorolt hatása.

A Föld erdőterülete (mrd. ha) és az emberi népesség 
(mrd. fő) alakulása

Mind a négy problémakör jelentős hatással van (vagy a jövőben lesz) az erdők 
kiterjedésére, összetételére és egészségi állapotára, ezen keresztül az erdőgazdálkodás 
lehetőségeire. A megfelelő stratégia kialakítása érdekében az erdei ökoszisztémákban 
zajló genetikai folyamatok minél alaposabb feltárása szükséges, mindenekelőtt a fa
fajok alkalmazkodóképessége és az ellenálló képessége tekintetében. A szűkös és a 
közeljövőben aligha bővülő kutatási kapacitások ismeretében ez csak tovább növeli 
annak szükségességét, hogy tovább mélyítsük a nemzetközi együttműködést a kuta
tásban, és koordináljuk, egyeztessük a megoldandó feladatokat.

Az Erdő-Kutató Intézmények Nemzetközi Szervezete (International Union of 
Forest Research Institutions) az erdészeti genetikai kutatás expanzív korszakában há
rom genetikai és nemesítési világkonzultációt szervezett. Az elsőt Stockholmban (1963), 
a másodikat Washingtonban (1969), a harmadikat Canberrában (1977). Bár számtalan, 
részterületekkel foglalkozó tematikus konferenciát szerveztek azóta, az elmúlt két év
tizedben nem került sor olyan világ-konzultáció szervezésére, amely áttekinti a globá
lisanjelentkező problémákat és meghatározza a legfontosabb kutatási feladatokat.

E sorok írója (mint a genetikai és génmegörzési kutatás nemzetközi koordinátora 
a lUFRO-ban) 1996-ban tett javaslatot egy ilyen konferencia megszervezésére, amely
nek előkészítésére, a koncepció és a tartalmi keretek kidolgozására a szervezettől fel
kérést kapott. A IUFRO-FAO konferenciára 1998. augusztusában, Pekingben, került 
sor. A helyi szervezést a Kínai Tudományos Akadémia részéről Prof. Hong Jusheng 
koordinálta.

A világ-konzultáció célja a jelenlegi és várható tudományos eredmények és áram
latok áttekintése, prioritások meghatározása volt. Elemeztük az erdészeti genetika sze
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repét a jövő erdőgazdálkodásában, valamint a genetikai kutatás problémáit és megol
dási lehetőségeit.

Az egyes szakterületek megvitatására a világ élenjáró szakembereit hívtuk össze. 
A konzultáció deklarált célkitűzése volt, hogy a fejlett országokban elért eredménye
ket meg kell osztani a fejlődő világgal, ahol a legsürgősebb az alkalmazásuk. Az erdé
szettel foglalkozó döntéshozók, politikusok számára fontos üzenet, hogy az erdészeti 
erőforrások tartamossága (fenntartható hasznosítása) a genetika figyelembevétele nél
kül nem lehet teljes.

A konferencia felkért előadóival közösen a témáról könyv készült, amely a közel
múltban jelent meg (Mátyás Cs. (szerk.): Forest Genetics and Sustainability). A világ
konzultáció megállapításai és ajánlásai a szaksajtóban megjelentek (Mátyás 1998, 
Teissier et ah, 1999), itt néhány pontban foglalom össze a legfontosabb megállapítá
sokat.

1. Világos prioritásokat kell kitűzni
A genomika és biotechnológia lehetőségei az erdészet területén is jelentős előrelé
pést ígérnek. A kutatást azonban hatékonysági okokból néhány, ültetvényszerűén 
kezelt fafajra kell koncentrálni. Az alkalmazás csak akkor lehet igazán eredményes, 
ha a molekuláris genetikát fel lehet használni a kvantitatív tulajdonságok elemzésé
re. A molekuláris technikák mellett változatlan fontosságú a származási és más kö
zös tenyészkerti kísérletek folytatása. Jelen pillanatban a prioritások bizonyos fokú 
torzulása tapasztalható, aminek oka elsősorban a kutatási projektek rövid lejárata, 
az erdészetben alapvetően fontos hosszabb időtávlatok hiánya.

2. Az adaptációs potenciál feltárása a legsürgetőbb feladat
Az adaptációs készség meghatározására új módszerek vannak kialakulóban. A tere
pi kísérletekben nagy szükség van a genetikai markerek alkalmazására. Különös fi
gyelmet kell szentelni a különböző fajok adaptációs stratégiája közötti eltéréseknek. 
A modell-fajok eredményei nem általánosíthatók. A marker-alkalmazás tekinteté
ben további kutatásra van szükség a populáció-dinamika és különösen a reproduk
ciós folyamatok jellemzésére. Általános a vélemény, hogy a fiziológia bevonásával 
sürgősen meg kell szüntetni a genetikai markerek alkalmazási lehetőségei és az 
adaptív tulajdonságok expressziója közötti szakadékot. A kvantitatív tulajdonságok 
(QTL) és rezisztencia-génhelyek genetikai térképezése sürgető feladat.
A környezeti feltételek globálisan változóban vannak. Az alkalmazkodóképesség 
megőrzése az erdei ökoszisztémák fenntarthatóságának kulcsa. A környezetváltozás
sal foglalkozó kutatásokban ezért a genetikai diverzitás szerepének vizsgálata köz
ponti helyet kell kapjon. Az ökológiai, ökoszisztéma kutatásokba is jobban integrál
ni kell a genetika szempontjait.

3. Hozamfokozás a természetesség és a genetikai diverzitás fenntartása mellett
A természetes és természetszerű erdők védelmében a növekvő faigény teljesítése 
kizárólag az ültetvényes termesztés gyors fejlesztése révén oldható meg. A helye
sen tervezett és kezelt ültetvények ökológiai stabilitása nem szükségszerűen rosz- 
szabb, mint a természetes ökoszisztémáké. Az ültetvények segítségével az intenzív 
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gazdálkodás a teljes erdőterület töredékére koncentrálható, a hozamok fokozása 
mellett. A genetikai diverzitás egészének fenntartása (a genetikai tartamosság) csak 
úgy lehetséges, ha ezek az elvek a természetközeli gazdálkodás minden fázisában 
beépülnek, a szaporítóanyag-forgalmazástól a felújító vágásig. Jelenleg hiányosak 
az ismeretek az erdőművelés géneróziót kiváltó hatásáról. Mielőbb megfelelő indi
kátorok kidolgozására van szükség, amelyek az adaptív potenciál beszűkülését je
lezni képesek.

4. Az erdészeti genetikai erőforrások megőrzése intézményes lépéseket igényel
A gazdálkodási és a szakhatósági szintek mindegyikén fel kell hívni a figyelmet a 
génmegőrzés fontosságára. A genetikai diverzitás, a génáramlás, a szaporodási, pá
rosodási rendszerek feltárása ehhez elengedhetetlen. A genetikai markerek ebben 
hasznos segédeszköznek bizonyultak, de emellett nem szabad megfeledkezni az 
adaptív, mennyiségi jellemzőkről sem.
A génmegőrzés nemzeti feladatait csak nemzetközi kooperációba ágyazva célszerű 
megvalósítani. Ehhez regionális hálózatok kiépítése szükséges. A FAO koordináló 
szerepe ebben továbbra is nélkülözhetetlen.
A biodiverzitás-konvencióban lefektetett elvek a közeljövőben jelentős hatással 
lesznek a nemzeti genetikai erőforrások felett gyakorolt jogokra. Sürgős feladat vi
lágos, egyszerű és igazságos szabályozás kidolgozása a hozzáférhetőség és a nem
zetközi csere feltételeire. Ugyanez vonatkozik a genetikailag módosított szerveze
tek (GMO-k) felhasználására is.

5. A genetikai kutatások finanszírozása
A genetikai-nemesítési kutatások állami támogatottsága különböző okok miatt a 
fejlett világban csökkenő tendenciát mutat. Több országban (pl. Új-Zélandban) a 
kutatást nagymértékben privatizálták. A trópusi országok jó részében a kutatási ka
pacitások teljesen elégtelenek. Az erdészeti kutatás jellegéből adódóan feltétlenül 
szükség van a hosszabb távon biztonságos finanszírozásra, és a támogatások fenn
tartására. Ebben az állami és magánszektor, valamint alapítványi források együtt
működésére van szükség.

8.5. ERDŐTELEPÍTÉSI PROGRAMOK MAGYARORSZÁGON
- EGY SIKERTÖRTÉNET
(Afforestation Programmes in Hungary - A Story of Success)

Sólymos Rezső, az MTA levelező tagja
(Freiburg, Németország, 2000. február 14-18.)

Magyarországon az első világháborút követően kezdték el szervezetten az új er
dők létesítését, az erdőterület növelését. Ennek eredményeként az ország erdőterülete 
az 1920. évi 1,1 millió ha-ról 1999-re 1,8 millió ha-ra emelkedett, az erdősültség 
12%-ról 19%-ra növekedett. 1920-1945 között mintegy 50 ezer ha, 1946-1989 kö
zött 600 ezer ha, 1990-1999 között 50 ezer ha erdőtelepítés valósult meg. Az erdők 
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élöfakészlete az 1950. évi 150 millió m3-ről 1999-re 320 millió m3-re, az évi fanöve- 
dék 3 millió m3-ről 11,5 millió m3-re, a kitermelhető évi famennyiség 3 millió m3-ről 
8,5 millió m3-re emelkedett. Az erdők élőfakészletében a levegő széndioxidjából lekö
tött carbon mennyisége mintegy 90 millió t. Az évi fanövedék további 3 millió t-át köt le, 
csökkentve a légszennyezés mértékét és az üvegházhatást. A 21. század első felében, 
2000-2035 között, EU pénzügyi támogatás esetén, további 700 ezer ha erdőtelepítés 
várható. Abban az esetben, ha ez megvalósul, az ország erdőterülete 2,5 millió ha, 
erdősültsége 26% lesz. Ez megfelel az optimálisnak tartott aránynak.

Az erdőtelepítések eredményeként kedvezőbbé válik a kívánatos ökológiai ténye
zők fenntartása, illetve helyreállítása és tartamos hasznosítása, a természet- és a kör
nyezetvédelem állapota, valamint a többcélú, természetközeli erdőgazdálkodás által 
nyújtott szociális, közcélú szolgáltatások mértéke és minősége. Növekszik a megter
melhető környezetbarát fa mennyisége, javul a faellátást. A mezőgazdasági termelés 
szerkezete és mennyisége jobban megfelel az EU követelményeknek. Végeredményben 
a lakosság jólétét szolgálja ez a 21. századi erdőtelepítési program, miként ezt a 20. 
században Magyarországon megvalósított erdőtelepítések eredményei vitathatatlanul 
igazolták.

Az elért eredményekben jelentős szerepe volt az erdészeti kutatásnak. A jövő ter
veinek tudományos megalapozásában az MTA keretében folyó Magyarország az ez
redfordulón című stratégiai kutatási program vállalt meghatározó szerepet.

Az előbbiekben összefoglalt eredményeket és azok előfeltételeit részletezem a kö
vetkezőkben.

Ökológiai adottságok, erdők és erdőtelepítések

Magyarország 93 ezer km2-es területének ökológiai adottságai kedvezőek a mező- 
és az erdőgazdálkodás számára. 19%-át borítják erdők, amelyek területe 1,8 millió ha. 
Magyarország legnagyobb része, közel 70%-a síkvidéki. Ugyanennyi a 0-10 fokos 
lejtésű területek részaránya is. A 400 m-nél magasabb hegységek területének aránya 
csupán 2%. Három nagy éghajlati tartomány: az óceáni, a mediterráni és a kontinen
tális klíma befolyásolja éghajlatát. Éghajlati vonatkozásban az erdő szempontjából 
alapvető a vízellátás. Elsősorban a hasznosítható víz mennyiségétől függ az erdőfel
újítás és az új erdők telepítése is. Az évi csapadék átlagosan 400-500 mm között van, 
a középhőmérséklet 9-10°C közötti. A levegő páratartalma a csapadék, a tengerszint 
feletti magasság és a kitettség függvényében változik. A relatív páratartalomnak a jú
liusban 14 órakor mért átlaga szerint Magyarország területe négy klíma zónára oszt
ható, mégpedig:
- a 60%-nál magasabb légnedvességü területek: bükkös klíma, ahova az ország erdő

területének a 9,3%-a tartozik,
- az 55-60% közötti légnedvességü területek: gyertyános tölgyes klíma, ahova az er

dőterület 38,5%-a tartozik,
- az 50-55% közötti légnedvességü területek: kocsánytalan tölgyes, cseres klíma, ahova 

az erdőterület 27,3%-a tartozik,
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- az 50%-nál alacsonyabb légnedvességü területek: erdőssztyepp klíma, ahova az er
dőterület 24,9%-a tartozik.

Az erdőterületnek a 80%-a többlet vízhatástól független termőhely, ahol a nö
vényzet kizárólag a talaj által tárolható vízmennyiséggel rendelkezik. A talajok 43%-a 
kedvezőtlen, 26%-a közepes és 31%-a jó vízgazdálkodású. Az erdőknek több mint a 
fele barna erdőtalajon áll. 22% a váztalajok aránya. Az ország természeti erőforrás va
gyonának több mint a felét a termőtalaj alkotja.

A természetföldrajzi határhelyzetből, a megkésett iparosodásból és urbanizáció
ból fakadóan viszonylag magas az élővilág faj gazdagsága, a földkerekség átlagának 
közel a 15-szöröse. Mintegy 3000 növény és 42000 állatfaj számára nyújt élőhelyet. 
Az erdei fa és cserje fajok száma megközelíti a 200-at.

Magyarország jelenlegi 1,8 millió ha erdőterülete a történelem folyamán sokat 
változott. A 20. század második felében az erdőtelepítések hatása volt a legnagyobb. 
Ennek köszönhető, hogy a világ erdőleltárának az adatai szerint az erdősültség növe
kedése, arányait tekintve, a világ ranglista élén helyezkedik el. Az ökológiai adottságok 
szerint a lombos fafajok, elsősorban a nemes tölgyek, a bükk, a gyertyán alkotják az 
őshonos fafajok körét, amelyek az erdőterületnek közel a 60%-át borítják. A lombos 
fafajok aránya 84,9%, a fenyőké 15,1%, a következő megoszlásban: Tölgyek 22%, 
Cser 11,3%, Bükk 6,3%, Gyertyán 6%, Akác 20,1%, Egyéb kemény 4%, Nemes nyár 
6,8%, Hazai nyár 2,8%, Fűz 1,4%, Éger 2,9%, Egyéb lágy 1,3%, Erdeifenyő 9,1%, 
Feketefenyő 4,2%, Egyéb fenyő 1,8%. A nem őshonos fafajok elsősorban a sík vidék 
tereit alkotják.

Az erdők és a területhasznosítás

Az erdők az ország területének hasznosításában növekvő szerepet játszanak, 
amelyet az 1. táblázat adatai igazolnak.

1. táblázat A területhasznosítás alakulása Magyarországon (%)

1938 1990 1994 1996
Mezőgazdasági területek 81,2 69,6 65,8 66,5
Erdőterület 11,9 18,2 19,0 19,0
Termőterület 93,4 88,5 85,5 86,2
Művelésből kivont terület 6,6 11,5 14,5 13,8

A rövid és nem teljes ökológiai vonatkozású áttekintéssel azt is érzékeltetni kí
vántam, hogy a hamarosan EU tagállammá váló Magyarország ökológiai adottságai a 
mező- és erdőgazdálkodás számára az EU tagállamok átlagánál jóval kedvezőbbek. 
Ezt igazolja az is, hogy amíg a világ mezőgazdasági földterületének 36-37%-a, az EU 
tagállamokénak a 42-44%-a, addig Magyarországénak az 51 %-a művelhető. „Elméle
tileg” az ország területének akár a 80%-a is hasznosítható lenne erdőgazdálkodás út
ján. A valóságban ez úgy alakult, hogy az 1000 esztendővel ezelőtti államalapítás 
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idején Magyarország területének mintegy 40%-át borították erdők, amelyek területe a 
20. századig különböző mértékben csökkent, az első világháború idején 7,3 millió ha 
volt. Ez a háborút követő trianoni békeszerződés alapján 1,1 millió ha-ra csökkent, 
amelynek következtében az erdőben való bőséget felváltotta az erdőben való szegény
ség, a faexportot a faimport, az erdei munkalehetőséget pedig a munkanélküliség.

Az ország legértékesebb erdei a szomszédos államokhoz kerültek. Súlyosbította a 
helyzetet az, hogy a fenyők aránya 24%-ról 4,1%-ra csökkent, amelynek következté
ben a belföldi erdők a hazai fenyőfa felhasználásnak csupán a 10%-át tudták fedezni, 
a 90% import útján került be az országba.

A kedvezőtlen erdőgazdasági és faellátási helyzet javítására új erdészetpolitikai 
koncepciót dolgoztak ki, amelyben az erdőtelepítés kiemelt szerepet kapott. 1923-ban 
lépett életbe az alföldfásítási törvény, amely elsősorban a fátlan alföldi homokterüle
tek erdővel való hasznosítását kívánta elősegíteni. Ez a hasznosítás már nem csak a 
hiányzó fa megtermelését szolgálta, hanem kiemelt hangsúlyt kapott az erdők védel
mi, egészségvédő, közjóléti szerepe is.

A magyarországi erdőtelepítések sorozata gyakorlatilag az első és a második világ
háború között kezdődött és tart napjainkig. Reményeink szerint a következő évszázad
ban tovább folytatódik. Ezek az erdőtelepítések minden esetben a földterület racioná
lis hasznosítását, az erdőterület növelését szolgálták, de nem kizárólagosan. A kezdeti 
időszakban az erdők fatermésének a növelése és az ország faellátása kapott nagyobb 
hangsúlyt. Emellett fokozatosan növekedett és az ezredfordulóra elsőrendű szerepet 
kapott az erdőtelepítések közjóléti, környezet- és természetvédelmi szerepe és szol
gáltatásai. Mindezek figyelembevételével a magyarországi erdőtelepítéseket célszerű 
négy időszak szerint csoportosítani, mégpedig:
1. időszak 1920-1945: Az erdőtelepítések, az alföldfásítás beindítása
2. időszak 1946-1989: Az erdőtelepítések „aranykora”
3. időszak 1990-1999: Átmeneti időszak a rendszerváltás után
4. időszak 2000-2035: Új nemzeti erdőtelepítési program EU támogatással.

Valamennyi időszak terveinek összeállítása és a tervek megvalósítása során az 
erdészeti kutatás eredményeit széles körben hasznosították. Az erdőtelepítéssel kap
csolatos kutatások kiemelt szerepet kaptak.

Az 1. erdőtelepítési időszak: 1920-1945

Az időszak kezdetén Magyarország Európa erdőben legszegényebb országai közé 
tartozott. A szegénység általános gazdasági értelemben véve is jellemezte az első vi
lágháborúban vesztes országot. Ennek ellenére készült el az első erdőtelepítési prog
ram, amelynek fő célja a fátlan alföldi homokvidék erdőgazdálkodás útján való hasz
nosítása, a futóhomok megfékezése, a további defláció és erózió megelőzése, valamint 
az egészségvédelem volt. Az alföldfásítás kimondottan védelmi jellege mellett a prog
ram kidolgozói a fahiány mérséklését, a táj, a lakóhely kedvező arculatának kialakítá
sát és új munkahelyek létesítését is várták az erdőtelepítésektől. Ez a program azon
ban csak szerény mértékben valósult meg. A negyedszázados időszak folyamán mint
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egy 50 ezer ha új erdőt létesítettek elsősorban a Duna-Tisza közötti és a Tiszántúli 
homok-vidéken és szikes területeken. Az ország akkori nehéz gazdasági helyzete csak 
ezt tette lehetővé. Abban az időszakban ez is jelentős eredménynek számított.

A faínség természetes velejárója volt az, hogy az erdőtelepítések legfontosabb 
fafaja az akác és a nyár, valamint a fenyő lett. A földtulajdonosok ezektől a fafajoktól 
remélték a mielőbbi eredményt. A vezető szerepe az akácé volt és az maradt napjain
kig, amelyet kedvező tulajdonságaival, termőhely igényével és gyors növekedésével 
lehet magyarázni. Ez a fafaj, bár nem őshonos, hamarosan zöld védősávot alkotott az 
alföldi tanyák, települések körül, amelyeken át korábban fék nélkül száguldott a ho
mokot magával ragadó szél. Nagyobb erdők létesítésére sok lehetőség egyébként sem 
volt, mert a kisbirtokos parasztság nem szívesen vált meg a szerény megélhetést 
nyújtó szántójától, legelőjétől. A községek és a városok (Kecskemét, Szeged, Debre
cen stb.), valamint az állam tulajdonában levő nagyobb földterületek beerdősítésével 
alakult ki az a néhány nagyobb, 2000-3000 ha körüli összefüggő erdőterület, ahol már 
a korszerűbb erdőművelésre is mód nyílott.

Az erdőtelepítések területi méretei nem voltak ugyan hatalmasak, hatásuk és je
lentőségük mégis messze túlnőtt kiterjedésük mértékénél. Valójában ekkor indult el az 
a magyarországi erdőtelepítési, országos fásítási program, amely a második világhá
ború után érte el csúcspontját, és amely azóta is folyamatosan tart, bár mértéke, módja 
és céljai változtak. A lakosság a felnövekvő fiatal erdők sokoldalú hasznát és szépsé
gét egyre többre értékelte, az erdőt és a fát megszerette. így érkezett el a második vi
lágháború, amely egyben az első erdőtelepítési időszaknak is a végét jelentette. A há
borús események már nem csak a régi erdőket, hanem az új erdőtelepítéseket is káro
sították.

A 2. erdőtelepítési időszak: 1945-1999

A második világháború befejezésekor Magyarországnak kilenc millió lakosa és 
1,12 millió ha erdeje volt, ami 12,1% erdősültségnek felel meg. Az ország gazdasági 
és politikai helyzetét alapvetően meghatározta, hogy az ún. „keleti blokk”-ba került, 
ahol az állam vált a legnagyobb tulajdonossá. Az erdők 90%-a is állami tulajdonba ke
rült. A mezőgazdasági földterületek jelentős részét is államosították, vagy termelőszö
vetkezeti kezelésbe vettek, megszüntetve a föld magán tulajdonlását. A piacgazdasá
got felváltotta a tervgazdaság, ahol a piac törvényei helyett központi szabályozással 
irányították a gazdaságot. A korábbi magán nagybirtokok helyén létrejöttek az első 
mező- és erdőgazdasági nagyüzemek. A termőföld hasznosítása, a termelés szerkezete 
az állami akaratnak megfelelően alakult. Megkezdődött a háború által okozott károk 
helyreállítása az erdők területén is. A gazdasági károk nagyobb részének felszámolása 
után olyan termésfejlesztési programokat dolgoztak ki, amelyek a helyi adottságokon 
túlmenően a többi keleti országgal való együttműködéshez is igazodtak szovjet eliga
zítási szerint.

Szerencsésnek mondható, hogy az erdészeti szakemberek jelentős része korábban 
olyan nagyobb magán erdőbirtok területén dolgozott, ahol a nagyüzemi erdőgazdálko
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dást illetően bőséges tapasztalatokat szerzett. Nem politikai, hanem szakmai, hivatás
beli elkötelezettségükből fakadóan láttak ők hozzá a háború utáni magyar erdőgazda
ság felépítéséhez és fejlesztési programjának kidolgozásához. Ebben a programban 
kiemelt helyet kapott az új erdőtelepítés, amelynek elsődleges célja a faimport terhei
nek csökkentése, az ország faellátásának megjavítása volt. A fenyőfa felhasználás 
90%-át szovjet importból fedezték. Ugyanakkor nagyobb mezőgazdasági földterületek 
szabadultak fel, kerültek ki az élelmiszer termelésből. Ezek hasznosítására az erdő 
ígérte a legkedvezőbb lehetőséget. A termelőszövetkezetek erőltetett létrehozását köve
tően nagyobb számú mezőgazdasági munkaerő szabadult fel olyan vidékeken, ahol a 
mező- és erdőgazdaságon kívül alig akadt más munkalehetőség (Kelet-Magyarország). 
Mindezek a szempontok hatással voltak azokra a politikusokra is, akik döntöttek az 
állami pénzek felhasználásáról, az állami támogatások mértékéről. A munkanélküliség 
politikai felfogásukkal szemben állt. Az alacsonyabb képzettségű falusi munkaerő szá
mára kedvező foglalkoztatási lehetőséget ígért az erdőtelepítés. Ezért is született meg 
a döntés az erdőtelepítések teljes körű finanszírozásáról, korábban soha nem tapasztalt 
mértékéről. Az eredmény nem maradt el. Az időszak végére mintegy 600 ezer ha új 
erdőtelepítés teljesült, az ország erdősültsége 18,2%-ra emelkedett. így vált lehetővé, 
hogy az 1923-ban megfogalmazott alföldfásítási program egy negyedszázad múltán 
ország fásítási, országos erdőtelepítési programmá bővüljön. Az volt a hosszabb távú 
cél, hogy Magyarország elérje a 19. és a 20. század fordulójának erdősültségét, meg
közelítően a 24-25%-ot.

Ennek az időszaknak meghatározó jelentőségű kormányzati intézkedése volt az 
1040/1954. évi kormányhatározat, amely az erdőgazdaság fejlesztéséről szólt, amely
nek hatása kiterjedt úgyszólván a 20. század második felének erdőgazdálkodására. Az 
erdőtelepítés a fejlesztés központi témája volt, amelynek célját a kormányhatározat a 
következőkben jelölte meg:
- a fatermés növelése, az ország faellátásának javítása, a gyorsan növő fafajok: a ne

mes nyárak, az akác és a fenyők termesztésének felkarolása,
- a természet- és a környezetvédelmi, valamint a szociális vonatkozású erdei szolgál

tatások és kedvező hatások bővítése.

A nagyszabású erdőtelepítési program megvalósításának alapvető előfeltétele 
volt a szükséges szaporítóanyag (mag és csemete) megtermelése. Rövid idő alatt sike
rült elérni, hogy genetikai szempontból is megfelelő szaporítóanyag álljon rendelke
zésre évente mintegy 20-25 ezer ha erdő telepítéséhez. Az újonnan létesített 1700 
csemetekertben, 3900 ha területen megtermelték az erdőtelepítésekhez szükséges évi 
300 millió csemetét, ezenfelül kielégítették az erdőfelújítások és a rontott erdők átala
kításának csemete szükségletét is.

Az időszak folyamán az erdőtelepítéseknek köszönhetően az erdőterület 1,1 mil
lió ha-ról 1,7 millió ha-ra nőtt. Ennek megfelelően megváltozott az erdők korosztály 
összetétele. 1989-ben az 1-40 éves erdők területének aránya meghaladta a 60%-ot. Az 
erdők fafaj összetételének aránya és az egyes fafajok térfoglalása a 2. táblázatban 
foglaltak szerint alakult.
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2. táblázat Az erdők fafaj összetétele (%/ha)

1948 1980 1990
Tölgyek 26,5/283 23,1/339 23,0/356
Csertölgy 18,0/192 12,2/179 11,4/176
Bükk 9,5/101 6,8/99 6,6/103
Gyertyán 9,6/102 7,0/103 6,1/95
Akác 18,7/199 18,3/268 18,8/291
Nyárak 3,2/34 10,7/157 9,6/150
Egyéb lombos 8,2/88 8,0/118 8,8/137
Fenyők 6,3/68 13,9/205 15,7/243

Az erdők élőfakészlete ebben az időszakban megkétszereződött, 150 millió m3- 
ről 288 millió m3-re növekedett. Hasonlóan alakult az évi fanövedék, a kitermelhető 
famennyiség és az ország belföldről származó faanyaggal való ellátottsága is. 1950- 
ben az évi fakitermelés 3,1 millió m3, 1989-ben 8 millió m3 volt. Ezek a számok is 
igazolják, hogy az erdőtelepítések 2. időszaka ebből a szempontból a magyar erdészet 
eddigi történetének legeredményesebb szakasza volt. Az erdőtelepítések finanszírozá
sa 100%-ban állami költségvetésből történt. A fatermési, fakitermelési eredményeken 
túlmenően jelentkeztek az új erdőtelepítések más, jelentőségükben gyorsan növekvő 
hasznai és szolgáltatásai is. Az élelmiszer túltermelés nemzetközi szintű gondjai is 
igazolták, hogy helyes volt a mezőgazdasági termelésből kivont határ termőhelyeket 
erdővel hasznosítani.

Az erdőtelepítések második időszaka az 1989/90-ben bekövetkezett és régóta várt 
politikai rendszerváltással zárult. Az ország lakossága meghaladta már a 10,3 millió 
lélekszámot. A lakosság remélte és óhajtotta a rendszerváltozást, amely váratlan gyor
sasággal érkezett, amelyre ezért kellően felkészülni sem lehetett. Ezért nevezhető az 
ezredfordulóig tartó évtized átmeneti időszaknak.

A 3. erdőtelepítési időszak: 1990-1999 (átmeneti időszak)

A rendszerváltás az erdőtelepítések területén is változásokkal járt. A változások 
egyik oka a tulajdonviszonyok és a mezőgazdaság helyzetének megváltozása volt. A má
sik okot az erdőtelepítések teljes körű állami finanszírozásának módosítása szolgál
tatta. Az időszak kezdetétől az állam csak a telepítési költségek egy hányadát vállalta, 
többek között azért, mert erre a célra elegendő pénz nem állt rendelkezésre. A harma
dik ok az EU-ba való belépési szándék és a tagsággal járó kötelezettségek teljesítése, 
továbbá a várható előnyök teljes hasznosítására való törekvés, az EU támogatások el
nyerésére való felkészülés.

A rendszerváltást megelőző évtizedben a „keleti viszonylatban” első helyen álló 
magyar mezőgazdaság a „keleti blokk” felbomlásával elvesztette jelentős felvevő piaca
it, ezért a termelés a korábbiaknak mintegy a 30%-ára esett vissza. Ennek ellenére 
tartós maradt az élelmiszer túltermelésből fakadó válsághelyzet. Folyamatosan bővült 
a művelés nélkül hagyott mezőgazdasági földek területe. A korábbi termelőszövetke
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zetek felbomlásával és a kárpótlás során magántulajdonba adott földek megművelésé
vel járó gondok (eszköz, szakismeret és tőkehiány) az elavult parlag területek sokasá
ga révén is láthatóvá váltak.

Halaszthatatlanná vált a racionális földhasználat ismételt áttekintése azért is, mert 
az előrejelzések szerint az EU tagság esetén a szántóföld területének mintegy 16-17%-án 
szűnik meg az élelmiszertermelés. A becslések szerint több mint 1 millió ha művelés
ből kivont vagy kivonható mezőgazdasági földterület vár hasznosításra.

Az agroökológiai potenciál felmérése során az illetékes szakemberek közel két 
évtizede már jelezték a földhasznosítást illető gondok növekedését. Már akkor 800 
ezer ha-t meghaladó terület erdőtelepítéssel való hasznosítását javasolták. Mindezek 
figyelembevételével 1987-ben egy újabb erdőtelepítési programot hagyott jóvá a 
Kormány, amely szerint 1991-2000 között 150 ezer ha új erdőtelepítést irányoztak elő. 
Erre vonatkozóan országos terv készült, amelyet a rendszerváltás után 1991-ben egy 
újabb kormányhatározat erősített meg. A tervezett erdőtelepítésnek azonban ebben az 
átmeneti időszakban csupán a harmada valósult meg. Ennek egyik oka a föld tulajdon
viszonyok rendezetlensége, a másik az állami anyagi támogatás csökkenése volt. A má
sodik évezred utolsó évtizedében alig több mint 50 ezer ha új erdő létesült.

A felsorolt problémák mellett ki kell emelni azt is, hogy az évezred végére szem
léletbeli változások is jelentkeztek. Felerősödött az erdőtelepítések tervezésében is az 
ökológiai szemlélet, valamint a környezetvédelmi, táj fejlesztési és szociális szem
pontok szerepe.

Az ismertetett gondok miatt is átmeneti időszaknak kell ezt az évtizedet tekinteni, 
amely megteremtette a lehetőségét annak, hogy a 21. század első felére az eddigieknél 
is nagyobb erdőtelepítési programot irányozzunk elő. A program kidolgozása az idő
szak folyamán kezdődött el.

A tervezett 4. erdőtelepítési időszak: 2000-2035

A magyarországi agroökológiai potenciál felmérésére és a további vizsgálatokra ala
pozva készült az eddigi legnagyobb erdőtelepítési terv, amely 2035-ig mintegy 700 ezer 
ha új erdő létesítését irányozza elő. Ez évente átlagosan 20 ezer ha erdőtelepítést jelent, 
amelynek megvalósítására a szakmai lehetőségek adottak, de a szükséges pénz még 
hiányzik. Az 1950-es években kézi munkával a magyar erdészet képes volt 25 ezer ha-t 
telepíteni évente. Azóta az erdőtelepítések gépesítése, technikai színvonala rendkívül 
sokat fejlődött, a gépesítettség aránya a sík vidéken közel 100%-ra emelkedett.

A terv szerint az. újabb erdőtelepítések 75%-a gazdasági, 25%-a védelmi rendel
tetésű lesz. Megvalósulása esetén a várható gazdasági-társadalmi hasznát illetően ki
emeljük a következőket:
- a földhasznosítás, a mezőgazdasági termelés szerkezete kedvezőbb lesz,
- újabb jövedelemforrás és munkalehetőségek jönnek létre,
- javul az ország fával való ellátottsága, csökken a faimport,
- növekszik a vidék turisztikai vonzereje, rekreációs lehetősége és szépsége, 
- a környezet, az élővilág állapota kedvezőbbé válik.
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Várható, hogy az őshonos fafajok kívánatos felkarolása nem lesz kellő mértékű. 
Az erdőtelepítésre kerülő földterületek legnagyobb része a sík vidéki, alföldi tájakon 
magán tulajdonban van. A kisbirtokos parasztok, farmerek a leggyorsabb eredményt 
ígérő akácot és nemes nyárasokat részesítik előnyben.

A 21. század első felére tervezett erdőtelepítési program földrészletekre (parcel
lákra) vonatkozó átfogó tervezési és lebonyolítási feladatait a Földművelési és Vidék
fejlesztési Minisztérium Erdészeti Hivatala, illetve az irányítása alatt működő Állami 
Erdészeti Szolgálat 10 regionális igazgatósága koordinálja, illetve látja el. Az erdőt 
létesíteni kívánó földtulajdonos kiviteli tervet kell, hogy készíttessen. Ennek jóváha
gyásától függ az állami pénzügyi támogatás. A terveknek illeszkednie kell az adott 
térség terület és településfejlesztési terveibe.

A 700 ezer ha-os erdőtelepítési program megvalósításához az EU anyagi támo
gatása szükséges. 1996-ban nyújtotta be Magyarország Brüsszelben az első, 150 ezer 
ha-ra vonatkozó pályázatát. Támogatást erre nem kapott. Ennek az eredménytelenség
nek az ellenére tovább folyik a tervezés, valamint a felkészülés arra, hogy a 2002-ben 
várható EU tagságot követően megkapja Magyarország a 700 ezer ha erdőtelepítéshez 
szükséges pénzügyi támogatást. Ennek az erdőtelepítésnek nem csak Magyarországra 
nézve, hanem nemzetközi viszonylatban is kedvező hatásai lesznek.
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9. AKADÉMIAI TISZTELETI ÉS KÜLSŐ TAGSÁG

9.1. Stanley R. Johnson1 tiszteleti tag székfoglalója:

1 Az lowa-i Állami Egyetem rektorhelyettese.

Koncentráció és stratégia a biotechnológiai iparban
(Elhangzott 2000. november 28-án az Akadémia székhazában)

Bevezető

A mezőgazdasági biotechnológiai iparban a koncentráció gyors ütemben zajlik. 
Mind több tanulmány készül a koncentráció iramáról és a koncentrálódás hatásairól 
(pl. Harl (2000), Hayenga (1998), RÁFI (1999)). A koncentrációs minták behatóbb 
vizsgálata szembetűnő különbségeket tár fel a mezőgazdasági biotechnológiai ipar ve
zető vállalatai által követett stratégiákban. A legnagyobb vállalatok közül négy (Dow 
Chemical, DuPont, Monsanto, Novartis) hasznos példával szolgál a koncentráció le
folyásáról, valamint - a koncentráció motivációi új fogalmainak segítségével - lehető
séget kínál a múltbéli viselkedés jobb megértésére és a lehetséges jövőbeni lépések 
előrejelzésére. Az új fogalmak a stratégia viselkedés, a tökéletlen szerződés és a tulaj
donjog elmélete közelmúltbéli fejlődésének eredményeként születtek (pl. Grossman 
és Hart (1986), valamint Aghion és Tirolé (1994)).

Ezen új fogalmakat a koncentrációs minták teljesebb magyarázatára használjuk. 
Vizsgálatunk különösképpen a szerződő felek által minden releváns eshetőséget magá
ban foglaló szerződések megírásának elmulasztására, valamint - ehhez kapcsolódóan 
- a szerződés tárgyát nem képező befektetési döntések stratégiai komplementaritására 
és helyettesíthetőségére terjed ki. Emellett mérlegeljük a koncentráció hagyományos 
motivációit is, a piaci erőt és technológiai hatékonyságot. Az új fogalmak igen jól al
kalmazhatók a csúcstechnológiát képviselő vállalatok vagy szervezetek egyesítésének 
tanulmányozásához, ahol a menedzserek/vezető tudományos szakemberek esetleg ne
hezen sokszorosítják a siker szempontjából kritikus speciális szakismereteket és ké
pességeket. A koncentráció különböző mechanizmusai mögött a motiváció részben az, 
hogy a helyhez talán nem kötődő menedzsereket/vezető tudományos szakembereket a 
vállalkozás sikerének biztosítására ösztönözzék. Az együttműködési és szabadalmi meg
állapodások, vegyes vállalkozások és stratégiai partnerség egytől egyig a teljes akvizí
ció, mint koncentrációs mechanizmus, alternatívái.

Ösztönzés és koncentrációs mechanizmus

A koncentrációs minták magyarázatát stilizált döntéssorozat kontextusában írták 
le (részleteket lásd Johnson és Melkonian (2000)). A két stratégiai fél (továbbiakban 
menedzserek) speciális tudását az általuk menedzselt vagyontárggyal együtt valami
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lyen közös kutatási fejlesztési (K+F)/marketing projekt megvalósítására használja. A 
menedzserek először a befektetésről döntenek. A befektetések szintje kihat a kutatás
fejlesztési vállalkozás várható sikerére. Befektetésnek értendő például a két mene
dzser K+F projektre fordított ideje és fáradozásai, vagy a saját információk egymás 
közötti cseréje. Mivel a befektetésekig hosszú út vezethet, a kimenetel pedig igen bi
zonytalan, szerződéses rendezésnél nehéz minden kritikus eshetőséget körülírni. Az 
eredő újítás természete és megtérülése gyakran ugyancsak bizonytalan.

Elemzésünkben így e befektetések nem képezik szerződés tárgyát, ezért a két 
menedzser ezekről egymástól függetlenül és egyidőben dönt (vagyis lépéseik nem ko
ordináltak). Ha a vállalkozás sikeres (pl. a vállalkozásból a piacon potenciálisan fel
használható újítás származik), akkor a két fél az eredmény kiaknázására törekszik. 
Példának okáért, egyik vagy mindkét vállalatnak is lehetnek a feldolgozás terén mű
ködő cégei, amelyek hasznát vehetik az újításnak. A koordinált intézkedéseknek van
nak előnyei. Ha ezek az új termék kibocsátásának szintjét érintik, a koordináció ered
ménye a két vállalat magasabb összesített nyeresége lehet. Igaz, ha a két vállalatnak 
más a tulajdonosa, a koordinációt esetleg nehéz folytatni (pl. törvénybe ütközhet). Az 
intézkedések megtétele előtt, a vállakózás eredményének felhasználása érdekében a 
két fél a tulajdonjog megosztásáról a kezdeti megállapodás újratárgyalása mellett 
dönthet. E ponton az újítás felhasználásához rendelkezésre álló kapacitások alapján 
mindkét vállalat újraértékelheti a vállalkozást.

A menedzserek kezdeti befektetéseit áthatja az implicit játszma későbbi lefoly
tatása. Mivel a menedzserek/vezető tudományos szakemberek inputja a vállalkozás si
kere szempontjából kritikus, a koncentráció mechanizmusának megfelelő módon kell 
ösztönöznie a menedzsereket a befektetésre. Ilyen ösztönzés a tulajdonjogok kezdeti 
(befektetési döntéseket megelőző) megosztása. Különbséget teszünk a fizikai vagyon 
(jelen esetben vállalatok) és újítás tulajdonjoga között. Egy vállalat felvásárlása auto
matikusan tulajdonjogot biztosít az adott vállalat vagyonának felhasználásával előál
lított minden innovációhoz. A két vállalat birtoklása szintén lehetővé teszi, hogy a tu
lajdonos koordinált intézkedéseket tegyen, amelyek kiaknázzák a K+F vállalkozás 
eredményeit (pl. piaci erő).

A két menedzser úgy dönthet, hogy a fizikai vagyon tulajdonjogának cseréje he
lyett az újítás tulajdonjogának megosztásával nyújt optimális ösztönzést. Ez esetben 
több választási lehetőségük is van. Az újítás kizárólagos felhasználásának jogát az 
egyik félre ruházhatják, vagy olyan tulajdonjogi megoldást is alkalmazhatnak, ahol az 
újítást mindkét menedzsernek jogában áll felhasználni. A tulajdonjogok nagyobbik ré
szének egyik menedzserre történő átruházása jobban ösztönzi azt a befektetésre.

A befektetések egymást stratégiailag kiegészítik (helyettesítik), ha az egyik me
nedzser befektetésének marginális előnye a másik menedzser befektetésének függvé
nyében növekszik (csökken). Ugyanezen elgondolások érvényesek a játszma későbbi 
szakaszában megtett lépésekre. A befektetések különbözhetnek „fontosságuk” (a vál
lalkozás sikerére gyakorolt hatás) tekintetében. így a menedzserek kezdeti befektetései 
azok viszonylagos fontosságától, kiegészíthetőségétől (helyettesíthetőségétől), vala
mint az újítás felhasználásához rendelkezésre álló kapacitástól függenek. A befekte
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tésre ösztönző erőre ugyancsak kihat a tulajdonosváltással átruházható megtérülések 
(pl. a cég nyeresége) viszonylagos nagysága és a menedzserek magántermészetű 
megtérülései. A magántermészetű megtérülések közvetlenül a menedzsereknél jelent
keznek és tulajdonosváltással nem átruházhatók. E megtérülések tükrözhetik például 
egy menedzser elégedettségét a jól végzett munkával, fáradozásaival, a feladatával 
megbirkózni képes adminisztrátor arculatával, vagy akár a sikeres közös projektben 
megszerzett tudás jövőbeni alkalmazásából származó hasznával.

A koncentrációs minták és a mechanizmusok megválasztása a vállalkozás fentebb 
említett jellemzőihez, továbbá a piaci erőhöz és technikai hatékonysághoz kötődik, 
amelyek utóbbiakra a mezőgazdaságon belüli koncentráció korábbi empirikus elemzé
se eddig leginkább összpontosított IHarl (2000), Hayenga (1998)/.

Megfigyelések

• Ha egy menedzser befektetésének a vállalkozás sikerére gyakorolt hatása fontos, 
akkor számára a magas ösztönzés optimális.

• Ha egy menedzser magántermészetű megtérülése a másik menedzser magántermé
szetű megtérüléséhez, illetve a vagyontárgy birtoklásából származó, átruházható 
megtérüléshez mérve jelentős, akkor számára a magas ösztönzés optimális.

• Ha az intézkedések koordinált választásából számos előny származik, akkor való
színűleg olyan koncentrációs mechanizmus lesz optimális, amely minden tulaj
donjogot az egyik menedzserre ruház. Más szóval, az egyik vállalat felvásárlása 
optimális.

• Ha a menedzserek egymás befektetéseit könnyen helyettesíthetik, akkor valószí
nűleg olyan koncentrációs mechanizmus lesz optimális, amely a tulajdonjogok na
gyobb részét az egyik menedzserre ruházza.

• Ha a két menedzser befektetései jói kiegészítik egymást, akkor valószínűleg olyan 
tulajdonosi struktúra lesz optimális, amely mindkét menedzsert továbbra is befek
tetésre ösztönzi. Az esetek többségében ez a dezintegrált tulajdonosi struktúrában 
valósítható meg.

• A vállalkozás sikerét követő újratárgyalás lehetősége alkalmat kínál arra, hogy a 
vegyes vállalat nyereségének növelése érdekében a tulajdonjogok kezdeti megosz
tásán módosítsanak. A tulajdonjogok befektetési döntéshozatal utáni újbóli ki
egyensúlyozása, mint mechanizmus fontos lehet a menedzserek további befekteté
sekre való ösztönzésében.

Koncentrációs minták

A vizsgált négy vállalat koncentrációs mintáit a kördiagrammok szemléltetik. 
Ezek feltűnően különbözőek. A Dow esetében az elsődleges mechanizmus a felvásár
lás és tulajdonosváltás volt (az 1996 és 2000 közötti időszak 25 koncentrációs intéz
kedésének 52 százaléka). A DuPont leggyakrabban az együttműködési és szabadalmi 
megállapodási mechanizmust alkalmazta, összesen 22 intézkedésből az esetek 59 szá
zalékában. A felvásárlások és tulajdonosváltás jellemezte a Monsanto aktivitását, ösz- 
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szesen 36 intézkedésből az esetek 50 százalékában. Az együttműködési és szabadalmi 
megállapodásokat használta leginkább a Novartis, összesen 17 intézkedésből az esetek 
47 százalékában. E koncentrációs mechanizmusok választását az alaphelyzet és a 
vállalatok stratégiai céljai egyaránt befolyásolták.

Dow Chemical
A Dow Chemical Company a globális tudomány és technika alkalmazásával gyárt 

vegyszereket, műanyagokat és mezőgazdasági termékeket, illetve nyújt szolgáltatáso
kat. A Dow mezőgazdasági termékeket előállító leány vállalata, a Dow AgroSciences 
LLC a növénytermesztés, gyomok, rovarok és növénybetegségek leküzdéséhez, to
vábbá ipari és hétköznapi kártevők irtásához fejleszt, gyárt és értékesít termékeket.

A Dow legnagyobb akvizíciója a Mycogen progresszív felvásárlása volt. E kon
centrációs lépésével piacot szerzett, ugyanakkor megőrizte a Mycogen-vezetés ko
moly közreműködését, ami a Dow koncentrált teljesítményének sikeréhez fontosnak 
tűnt. „Jerry Caulder nélkül ma nem lenne Mycogen”, jegyezte meg Hein (Dow), ami
kor a Dow felvásárolta a Mycogen-t. „Nem csak megformálta a jövőképet és felépí
tette a társaságot, hanem szerepe volt egy új iparág megteremtésében. A DowElanco 
részvényesként és stratégiai szövetségesként egyaránt szerencsés, hogy ilyen alapokra 
építheti azt, ami hitünk szerint az egyik vezető mezőgazdasági ipari társaság lesz.” 
(sajtóközlemény, Dow honlap)

A többi akvizíciónál a Dow vegyipari üzletágának és termékeinek piaci terjesz
kedése („E felvásárlást az eladások növelésére és termékkínálatunk bővítésére hasz
náljuk a 30 milliárd dolláros globális növénytermesztési piacon, amely mind népesebb 
bolygónkon alapvető szerepet játszik a jövő életminőségében”, fűzte hozzá Hagaman 
a Dow Sentrachem bekebelezéséhez.) és viszonylag kicsi vetőmag és biotechnológiai 
cégek megszerzése játszott szerepet. A biotechnológiai kapacitás jó részét megállapo
dásokkal vagy szerződéses rendezéssel kaparintották meg. E megállapodások a leg
több esetben olyan társaságokkal születtek, amelyek a Dow feldolgozás terén működő 
érdekeltségeinek nem versenytársai. Emlékezzünk, hogy szerződések és megállapodá
sok megőrizhetik a menedzserek/vezető tudományos szakemberek aktív részvételét.

DuPont
A DuPont nagy teljesítményű anyagok, speciális vegyszerek, gyógyszerek és bio

technológiai termékek gyártója. A Pioneer Hi-Bred International felvásárlásával a 
DuPont a világ legnagyobb vetőmag gyártó társasága lett. A DuPont a negyedik leg
nagyobb agrokémiai társaság is. Az Agriculture and Nutrition Division a rovar- és 
gyomirtó, valamint gombaölő szereket gyártó Crop Protection Products (CP), illetve a 
takarmányokat, élelmiszer-összetevőket és -adalékokat, továbbá bioszármazék ipari 
anyagokat gyártó, újonnan létrehozott Nutrition and Health (N&H) részlegekből épül 
fel. A Pioneer közel 70 országban termel és értékesít hibrid kukorica vetőmagot, ezen 
kívül rozs, napraforgó, szójabab, lucerna, repce és búza hibrid és feljavított változato
kat, valamint az abraktakarmány és gabona feldolgozásához használt adalékanyagokat 
is kínál.
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A DuPont esetében a megállapodások és szerződések voltak számszakilag a leg
fontosabb koncentrációs mechanizmusok. A DuPont először nyilvánvalóan a techno
lógia kifejlesztésére törekedett a különböző kisebb cégekkel kötött megállapodások 
keretében, amelyekben a menedzserei/vezető tudományos szakemberei fontosak voltak; 
azután technológiája és marketing rendszere miatt a nagy falat Pioneer felvásárlása 
következett („E tranzakció tovább növeli a már kitűnő technológiai platformot és mar
keting kapacitást, miközben a termékeket gyorsabban juttathatjuk piacra és nagyobb 
értéket szállíthatunk a mezőgazdaságnak és élelmiszeriparnak”, mondotta Charles 
O. Holliday, Jr., DuPont elnök és vezérigazgató (sajtóközlemény, DuPont honlap)). 
A DuPont vegyesvállalatai egyaránt foglalkoztak termékfejlesztéssel és marketinggel. 
A menedzseri szakértelem komplementaritására és helyettesíthetőségére úgy lehet te
kinteni, mint a megállapodások, vegyesvállakozások és felvásárlások közötti válasz
tást befolyásoló tényezőre. („Kiváló kapcsolatunk a Pioneer-ral az elmúlt 18 hónap
ban még inkább erősödött, így további szinergiákat hozhattunk létre a DuPont bio
technológia, kémia és genetika, valamint a Pioneer vezető piaci pozíciója, kutatási és 
fejlesztési adottságai integrálásával. A végeredmény a részvényárfolyam jelentős 
emelkedése kell legyen”, tette hozzá Holliday. (sajtóközlemény, DuPont honlap))

Monsanto
A Monsanto biológiai és orvostudományi vállalat, amely „eltökélt, hogy a mező

gazdaság, táplálkozás és egészségügy között a tudomány és technika általános formái
nak megosztásával megoldásokat találjon az élelem és egészség iránti növekvő globá
lis igényekre” (Monsanto honlap). A vállalat nagy értékű mezőgazdasági termékeket, 
gyógyszereket és élelmiszer-összetevőket gyárt és értékesít. A Monsanto a második 
legnagyobb vetőmagtermelő és harmadik legnagyobb agrokémiai társaság a világon 
(RÁFI, 1998).

A Monsanto leginkább felvásárlásokon keresztül lett a mezőgazdasági biotech
nológia egyik vezető vállalata. Az akvizíciókba és más cégekkel létrehozott partnersé
gekbe 1996 óta több, mint 6,6 milliárd dollárt fektetett. A Monsanto jelenleg nagy
számú nemzeti és nemzetközi leány vállalattal bír, amelyek közül a legtöbbet 1996 
után szerezte meg. A belföldi piacon technológiát (ide értve a genetikai anyagokat) és 
értékesítési rendszereket szerzett meg. Külföldön jó részt a piacot és értékesítési rend
szereket vásárolt. Szinte minden bekebelezett cég a Monsanto-val azonos üzleti tevé
kenységet folytatott. E lépések egybecsengenek azon elgondolással, miszerint a Mon
santo menedzsmentjét igen könnyen helyettesíteni lehetett a felvásárolt társaságok 
menedzsmentjével. („Ezen akvizíciók ugyancsak fontos részét képezik a Monsanto 
biológiai és orvostudományi stratégiájának. A Monsanto új biológiai és orvostudomá
nyi társaság létrehozásán dolgozik, amelyben összevonja a már meglévő mezőgazda
sági, élelmiszeripari és gyógyszeripari érdekeltségeit, és amely e területek szinergiáit 
megragadó üzletet fejleszt ki.” (sajtóközlemény, Monsanto honlap))

Kisebb és igen specializált (K+F) cégekkel együttműködési megállapodásokat 
kötöttek, ami alátámasztja a komplementer társaságok megállapodásokon keresztüli 
kihasználásáról alkotott feltevést. E vállalkozások nem bírtak a feldolgozás terén mű
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ködő érdekeltségekkel. Jóllehet, amikor a társaságok menedzsmentje/vezető tudomá
nyos szakemberei kiegészítik egymást és ugyanazon feldolgozási vonalon érdekeltek, 
a megfelelő koncentrációs lépés a felvásárlás lehet („Örülünk, hogy a Monsanto fel
ismerte az Agracetus értékét és technológiai vezető szerepét olyan területeken, ame
lyek nagyon jól kiegészítik a Monsanto mezőgazdasági biotechnológiai üzletágát.” 
(sajtóközlemény, Monsanto honlap))

A Monsanto és Pharmacia & Upjohn 1999 decemberében jelentették be, hogy a 
Pharmacia létrehozása végett egyesülnek. A vállalkozás 2000. április 3-án indult. Az 
összevonás során a Monsanto mezőgazdasági üzletágának kezdetben legfeljebb 19,9 
százalékát eladásra kínálják a nagyközönségnek. A mezőgazdasági üzletág önálló jogi 
személlyé válik, külön igazgatótanáccsal és saját, nyilvánosan forgalmazott részvé
nyekkel. A Monsanto felvásárolt vetőmagtermelő, agrokémiai és biotechnológiai tár
saságaiból egy nagy mezőgazdasági ipari egység alakulhatott ki (a részvényeik szét
osztása az anyacég részvényesei között folyamatban), amely hátrahagyta a gyógyszer
gyártásra összpontosító Pharmacia-t.

A mezőgazdasági üzletág részvényeinek szétosztása a legkevésbé konzisztens 
azon elképzeléssel, miszerint a lényeges helyettesíthetőségek és az egymásrautaltság a 
gyógyszeriparral nem materializálódtak. (Hassan úr elmondta: „E kombinációt arra 
tervezték, hogy az üzlet növekedését és a részvények értékének emelkedését rövid és 
hosszútávon egyaránt megvalósítsa. Egy gyorsan növekvő gyógyszeripari vállalatot 
hozunk létre, amely a marketing és eladások terén globális vezető pozíciót élvez, ma
gasabb szintű K+F platformot és a legvonzóbb növekedési kilátásokat mondhat magáé
nak, beleértve több, átütő piaci potenciállal rendelkező terméket is. Ugyanakkor olyan 
struktúrát alapozunk meg, amely a mezőgazdasági tevékenységeinknek hatáskört és 
önállóságot biztosít, hogy erős tőkeszerkezetre és a közvetlen részvényesi befekteté
sek potenciáljára támaszkodó, komoly növekedési lehetőséggel rendelkező, független, 
vezető piaci szereplő lehessen.” (sajtóközlemény, Monsanto honlap))

Novartis
A Novartis két bázeli (Svájc) székhelyű vállalat, a Ciba-Geigy Ltd. és a Sandoz 

Ltd. egyesítésével jött létre 1996 december 20-án. A Novartis biológiai és orvostudo
mányi vállalat, amely az egészségvédelem (gyógyszerek, általános termékek, CIBA 
Vision), a fogyasztói egészség (fogyasztói és állategészségügy), valamint a mezőgaz
daság (növényvédelem és vetőmagok) terén tevékeny. A Novartis Agribusiness egy
ségét a Ciba Crop Protection és Sandoz Agro összevonásával hivatalosan 1997 január
jában alakították ki.

Az Agribusiness két osztálya a Novartis Crop Protection, Inc. és a Novartis Seeds, 
Inc. A Novartis Crop Protection elsősorban rovar- és gyomirtó, valamint gombaölő 
szereket fejleszt, gyárt és terít. A Novartis Crop Protection 1998-ban vezető pozíció
ban volt a gombaölő, második helyen állt a gyomirtó és ötödik helyen a rovarirtó szerek 
piacán. A Novartis Seeds a világ második legnagyobb vetőmagtermelöje; kukorica-, 
cukorrépa-, olajnövény-, zöldség- és virágmagokat értékesíti.
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A Novartist létrehozó egyesítés mögött nyilvánvalóan a helyettesíthetőség volt a 
hajtóerő. Az újonnan alapított Novartis vezetése szerint a két egyenlő fél összeolvadá
sának számos potenciális előnye lehet. Miként azt Dr. Krauer, a Novartis igazgatóta
nácsának elnöke elmondta: „A szakmai tudás, pénzügyi erősségek és innovatív képes
ségek tekintetében tökéletesen illeszkedő két szervezet, konstruktívan együttműködik 
egy új, óriási növekedési potenciállal rendelkező társaság kialakításában.” (sajtóköz
lemény, Novartis honlap) A piaci erő megszerzése mindemellett ugyancsak befolyá
solta a két vállalat egyesítéséről hozott döntést. Miként azt Dr. Vasella, a Novartis el
nöke megjegyezte: „A két vállalat stratégiailag ragyogóan kiegészíti egymást, ami fo
kozza piaci erőnket és forrásokat szabadít fel a további terjeszkedéshez.” (sajtóközle
mény, Novartis honlap)

A Novartis 1997-ben 910 millió dollárért felvásárolta a Merck Crop Production 
üzletét. Az ezt követő bekebelezések - a Sturdy Grow Hybrids csíraplazma-aktiváinak 
kivételével - mind a piacszerzés miatt történtek. A szerződéseket csúcstechnológiai 
kutatásnál alkalmazták és olyan partnereket vontak be, amelyek feldolgozói érdekelt
ségei a mezőgazdasági termékek piacán nem versengtek a Novartis-szal. A Novartis 
számszakilag kevesebb felvásárlást hajtott végre, mint a másik három vállalat. Ez 
ugyancsak igaz a lefolytatott akvizíciók összértékére.

A Novartis és AstraZeneca 1999 decemberében megegyeztek a Novartis Crop 
Protection és Seed üzletágak, illetve a Zeneca Agrochemicals összevonásában és ezek 
részvényeinek szétosztásában, hogy létrehozzák a világ első kifejezetten mezőgazda
sági ipari társaságát, amely a pro forma összesített eladásokkal 7,9 milliárd dolláros 
forgalmat bonyolít (1998-as adatok). A részvények szétosztása 2000 második felében 
fejeződik be. A bázeli központú új vállalat elnevezése Syngenta AG („Syngenta”) lesz. 
A Syngenta részvényeinek 61 százalékát a Novartis, 39 százalékát pedig az AstraZeneca 
részvényesei kapják. A Novartis és Zeneca Agrochemicals döntése párhuzamos a 
Monsanto és Pharmacia & Upjohn lépésével. A mezőgazdasági és gyógyszeripar kö
zötti lehetséges szinergiák, úgy tűnik, egyik esetben sem materializálódtak.

Következtetések

A koncentrációt olyan elméleti keretbe foglaltuk, amely magyarázattal szolgál 
négy kulcsfontosságú biotechnológiai ipari vállalat stratégiai döntéseire. E magyarázat 
következetessége azt sejteti, hogy a stratégiai viselkedés (amely magában foglalja a 
menedzserek/vezető tudományos szakemberek ösztönzését), a tökéletlen szerződések, 
a szerződés tárgyát nem képező befektetések és tulajdonjogok komplementaritása és 
helyettesíthetősége felhasználhatók a jövőbeni koncentrációs törekvések előrejelzésére. 
Ezen elméleti keret továbbá alapot nyújt az iparág teljesítményének megváltoztatása 
miatt végrehajtott beavatkozások következményeinek vizsgálatához.

(Fordította: Potori Norbert, Agrárgazdasági Kutató és Informatikai Intézet)
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9.2. AJÁNLÁSOK AKADÉMIAI TISZTELETI ÉS KÜLSŐ TAGSÁGRA

9.2.1. AJÁNLÁS AKADÉMIAI TISZTELETI TAGSÁGRA

Név: Boyazoglu, Jean
Állampolgárság: görög

Születési idő, hely: 1937. Alexandria
Tudományos cím: a Francia Mezőgazdasági Akadémia, 

a Spanyol Királyi Állatorvosi Akadémia és 
a Dél-Afrikai Tudományos és Művészeti Akadémia rendes tagja

Tudományterület: Állattenyésztés, genetika, agrárközgazdaság

Munkahely: European Association fór Animál Production (EAAP);
International Committee fór Animál Recording (ICAR);
World Association of Animál Production (WAAP)

Levelezési cím: EAAP/ICAR/WAAP
ViaNomentana 134
1-11162 Rome(Italy)
E-mail: boyazoglu@eaap.org

Telefon: 39 06 86329141
Fax: 39 06 86329263

INDOKLÁS

1937-ben Alexandriában, Egyiptomban született, görög szülőktől. Ugyanitt érett
ségizett 1956-ban. Agrár diplomáját Pretoriában (Dél-Afrika) szerezte, posztgraduális 
tanulmányait Párizsban (Franciaország), majd Thessalonikiben (Görögország) végez
te, az általános mezőgazdaság, genetika és állattenyésztés, közgazdaságtan és nemzet
közi kereskedelmi tudomány körében.

Az egyetemi diploma megszerzése után, 1960-tól 1973-ig kutatási tisztviselő, 
majd igazgató volt a Dél-afrikai Mezőgazdasági Minisztérium Műszaki Szaktanács
adási és Kutatási Osztályán (SADATS), valamint az Állattenyésztési és Szarvasmar
ha-tenyésztési Kutatóintézetben. Ezt követően (1973-1986) tanácsadóként dolgozott 
kutatási és agrárműszaki területen Európában, Közel-Keleten és Eszak-Amerikában. 
A SADATS-nál betöltött munkájáról 1986 áprilisában mondott le.

1986-tól 1993-ig a Rómában székelő Európai Állattenyésztők Társaságának (EAAP), 
az Állattörzskönyvezök Nemzetközi Bizottságának (ICAR) és az Állattenyésztők Világ
szövetségének (WAAP) főtitkára. 1993 májusa óta vezető tisztségviselő (kutatás és 
műszaki fejlesztés) a FAO Fenntartható Fejlődés Osztályán és a Mezőgazdasági Szövet
kezeti Kutatóhálózat Európai Rendszerének (REU-ESCORENA), valamint a Régiók- 
közötti (Európa, Közel-Kelet) Kutatási Hálózatok koordinátora.

1997-ben visszahívták az EAAP-hoz ügyvezető alelnöknek, illetve az ICAR és 
WAAP főtitkárának.

344

mailto:boyazoglu@eaap.org


1979-től egyetemi adjunktus az Állattenyésztési Tanszéken, a Thessaloniki Aris- 
totheles Egyetem (Görögország) Mezőgazdasági Karán. 1973-tól 1983-ig ugyanitt 
műszaki főtanácsadó és a Gaboni Hústermelési Szolgálat Igazgatótanácsának tagja. 
Meghatalmazottja az Észak-amerikai Húsipari Intézetnek (1984-1988), elnöke a Nem
zetközi Kecsketenyésztési Társaságnak (1984-1988), alelnöke a Nemzetközi Szőlő és 
Bor Szövetségnek (1986-1989), elnöke a Mediterrán Agrártudományok Nemzetközi 
Központja Tudományos Tanácsadó Bizottságának (1992-1996), alapító tagja és jelen
leg is tagja a Természettudományi és Vadászati Múzeum (Párizs) Tanácsának.

A 70-es évek elején kis számú kutatóval együtt létrehozta a Földközi-tengeri Me
dence Állattenyésztési Ágazatának fejlesztésére irányuló együttműködési programot 
(„Philoetios”), az EAAP/CIHEAM/FAO szövetséget, míg a 90-es évek elején megalakí
totta a Közép- és Kelet-európai Állattenyésztési Különleges Bizottságot (EAAP/FAO). 
Ezeknek a munkáknak jelentős hatása volt az állattenyésztés-mezőgazdaság fejlődésére 
a két régióban, mindkettő még ma is fennáll másféle formában.

Tagja volt (1993-1997), jelenleg pedig elnöke (1997-2002) az Európai Bizottság 
Mezőgazdasági Termékek Fajtatulajdonságait Vizsgáló, Törzskönyvezési és Földrajzi 
Hovatartozását Ellenőrző Bizottságnak.

1996 óta főszerkesztője a „Livestock Production Science” c. folyóiratnak és 1991 óta 
a két szerkesztő egyike az Animál Genetic Resources Information Bulletin (FAO/UNEP) 
c. lapnál.

Tagja a Francia Mezőgazdasági Akadémiának (Párizs), a Spanyol Királyi Állat
orvostudományi Akadémiának (Madrid), a Dél-afrikai Tudományos és Művészeti Aka
démiának (Pretoria), a Nemzetközi Bor Akadémiának (Genf), valamint az USA Tudo
mányos és Technológiai Tanácsának (Washington, DC),

Levezető tagja a Georgofili Akadémiának (Firenze), a Piemonti Mezőgazdasági 
Akadémiának (Torino), az Olasz Szőlő és Bor Akadémiának (Sienna), a Francia Állat
orvosi Akadémiának (Párizs);

Tiszteleti tagja a Román Mezőgazdasági és Erdészeti Akadémiának.

Tudományos kitüntetései és díjai: Belgiumban a koronarend tiszti fokozata, Fran
ciaországban a Nemzeti Mezőgazdasági Érdemrend lovagi, tiszti, majd parancsnoki 
fokozata, Gabonban Nemzeti Érdemrend, az Egyesült Államokban a Nemzetközi Ál
lattenyésztési és Mezőgazdasági Bouffault Díj, továbbá Dél-Afrikában öt, Olaszor
szágban két, Egyiptomban, Németországban és Romániában 1-1 magas kitüntetést, 
illetve díjat kapott.

Tizenöt tudományos társaság tagja, közülük többnek alapító tagja.
Folyékonyan beszél angolul, franciául, olaszul, görögül és afrikai nyelveken; ír és 

olvas flamandul, németül, spanyolul és arabul.
Szerzője 250 tudományos és műszaki közleménynek, beszámolónak az állatte

nyésztés, a kiegészítő mezőgazdasági rendszerek és biodiverzitás, a mezőgazdasági 
termékek szőlő- és borkultúrák eredeti területéről.

Jean Boyazoglu mindenkor szívügyének tekintette a volt szocialista országok ál
lattenyésztési oktatóinak és kutatóinak támogatását, elsősorban azáltal, hogy segítette 
bekapcsolódásukat az Európai Állattenyésztők Szövetségének munkájában.
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Jean Boyazoglu kezdeményezte azt, hogy az Európai Állattenyésztők Szövetsége 
hozzon létre egy olyan munkacsoportot, amely Közép- és Kelet-Európa mezőgazdasá
gának és állattenyésztésének jövőbeni változásaival foglalkozzon, elsősorban az Európai 
Unióhoz való csatlakozás követelményei szempontjából. Meghatározó szerepe volt 
abban, hogy a munkacsoport első ülését a FAO és az IMF szakembereinek bevonásá
val Magyarországon szervezzék 1990-ben. Tevékenységének köszönhetően a munka
csoport a mai napig aktívan dolgozik.

Jean Boyazoglu az Európai Állattenyésztők Szövetsége ügyvezető alelnökeként 
mindig gondosan ügyelt arra, hogy a szövetség bizottságainak vezetőségében, az ad 
hoc munkabizottságokban, valamint a különböző céllal létrehozott egyéb munkabi
zottságokban Európa északi, déli, nyugati és keleti országai megfelelően képviseltes
sék magukat. Tevékenységének köszönhető, hogy a Szövetség munkáját meghatározó 
ún. Study Commission vezetőségében elnökként, elnökhelyettesként, illetve titkárként 
számos arra érdemes magyar szakember kapott szerepet.

Egyik kezdeményezője volt annak, hogy az ENSZ Mezőgazdasági és Élelmezési 
Szervezete (FAO) létesítsen Közép-, illetve Kelet-Európábán egy olyan regionális hi
vatalt, amely a térség mezőgazdaságának és állattenyésztésének fejlesztését hivatott 
elősegíteni. Meghatározó szerepe volt abban, hogy ezt a hivatalt Budapesten hozták 
létre.
Budapest, 2000. szeptember 4.

Dohy János az MTA rendes tagja Horn Péter az MTA rendes tagja

9.2.2. AJÁNLÁS AKADÉMIAI KÜLSŐ TAGSÁGRA

9.2.2.1.

Ajelölt neve: 
Állampolgársága: 
Születési idő és hely: 
Tudományos fokozat: 
Tudományterület: 
Munkahely:

Levelezési cím: 
Telefon/fax:

Maliga Pál
magyar
Budapest, 1946. február 23.
genetika professzor
növényi molekuláris genetika
Waksman Institute, Rutgers, The State University of New
Jersey, USA
190 Frelinghuysen Road, Piscataway, NJ 08854-8020
1 732 445 5329, 1 732 445 5735

INDOKLÁS

Maliga Pál 1946-ban született Budapesten. Szükebb szakterülete a növényi mole
kuláris genetika, ezen belül a kloroplasztisz molekuláris biológia és biotechnológia. 
1988-tól genetika professzor a Waksmann Intézetben, amely az Amerikai Egyesült 
Államokbeli Rutgers New Jersey Állami Egyetem része.

Tudományos pályafutását az MTA Szegedi Biológiai Központjában kezdte 
(1971-1982). Szegedi munkacsoportja világviszonylatban is újszerű sejtbiológiai 
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módszereket fejlesztett ki a plasztisz- és mitokondriumgenom manipulációjára dohány 
modellrendszerben. E módszereket plasztisz és mitokondriális genomok közötti gene
tikai rekombináció tanulmányozására használták.

A Rutgers Egyetemen, korábbi sejtbiológiai tapasztalatait felhasználva, munka
csoportja a világon elsőként módszereket dolgozott ki, melyekkel magasabb rendű nö
vények plasztiszgenomjába idegen DNS-t lehet beépíteni. E módszereket felhasználva 
kimutatták, hogy a magasabb rendű növények plasztiszaiban két független RNS- 
polimeráz található. Jellemezték a két RNS-polimeráz által felismert promotereket, és 
kimutatták, hogy a két RNS-polimeráz funkcionálisan különböző géncsoportokat ír át 
RNS-sé. Elméleti kutatásai kiterjedtek a plasztisz RNS utólagos módosítása (RNA 
editing) törvényszerűségeinek feltárására is. Gyakorlati szempontból hasznosak a mun
kacsoportja által kifejlesztett plasztisz- és mag-transzformációs vektorok, amelyek ma
gas szintű fehérjetermelést tesznek lehetővé gazdasági növényekben.

Kutatási eredményeit eddig 87 közleményben és 34 összefoglalóban írta le, va
lamint két könyvet szerkesztett. Munkássága 11 szabadalom alapját képezte, amelyek 
közül a plasztisz-transzformációs módszer szabadalma 1999-ben elnyerte a New Jer
sey Kutatási és Fejlesztési Tanács Thomas Aiwa Edison Szabadalmi Díját.

Iskolateremtő munkájának köszönhetően magyar munkatársai és tanítványai je
lentős szerepet játszanak a hazai biotechnológiai fejlesztésekben.
Szeged, 2000. augusztus 14.

Dudits Dénes r. tag

9.2.2.2.

Balázs Ervin lev. tag Heszky László lev. tag

INDOKLÁS

Név:
Állampolgársága:

Somogyi Árpád 
német

Születési idő, hely: 1937. augusztus 27., Környe
Tudományos cím: PhD, Professzor
Tudományterület: kémiai carcinogenesis, farmakológia-toxikológia, 

élelmiszer- és egészségbiztonsági folyamatellenőrzés
Levelezési cím: EU Commission, Directorate General fór Health and 

Consumer Protection, Evaluation of Health Risks Rue 
de la Lói 200, B-1049 Bruxelles, Belgium

Somogyi Árpád 1937-ben született Környén. Állatorvosi diplomát (summa cum 
laude minősítéssel) az akkor Állatorvosi Főiskolán, Budapesten szerzett 1959-ben. 
1959-1963 között az Élelmiszeripari Higiéniai Ellenőrző Szolgálat pápai húsipari mik
robiológiai laboratóriumának vezetője, majd 1963-1965 között a Német Szövetségi 
Köztársaság Húsipari Kutatóintézete (Kulmbac) bakteriológiai és hisztológiai osztá
lyát vezeti.

1966-1970 között Selye János professzor mellett, a Montreali Egyetem Orvosi 
Fakultásának Orvostudományi és Kísérleti Sebészeti Intézetében folytat PhD tanul
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mányokat és szerez fokozatot. Ezt követően (1970-1972) a Hofmann La Roche, Bio
kémiai Intézetében, N. J. USA, rákkutatással foglalkozik, majd 1973-1976 között az 
USA Nebraskai Egyetem Orvostudományi Fakultásának Eppley Rákkutató Intézeté
ben osztályvezető professzorként, a molekuláris carcinogenezis területén folytatja 
kutatásait.

1975-1987 között Berlinben a világhírű Bundesgesundheitsamt (BGA) osztályve
zetőjeként a takarmányok gyógyszer- és egyéb maradványanyagainak területén végez 
kutatások, majd 1987-1994 között a BGA Max von Pettenkofer Intézetének (Berlin) 
igazgatója. 1994-1998 között - ugyancsak berlini székhellyel - a Német Közegész
ségügyi, Fogyasztóvédelmi és Állategészségügyi Intézetek (BGVV) főigazgatója, 
majd 1998-tól Brüsszelben az EU Bizottság Egészségügyi és Fogyasztóvédelmi Fő
igazgatóságán az egészségügyi kockázatelemzési osztályát vezeti.

Tudományos és irányító munkát az alábbi főbb területeken végzett:
1. Selye professzorral - több mint 20 publikációban - közzétett eredményeik 

nagy figyelmet keltettek a kémiai szennyező anyagok (policiklikus aromatikus szén
hidrogének, nitrozaminok) toxikológiai hatása és ezek kivédésének lehetőségei terüle
tén, melyek a legrangosabb lapokban (Science, Natúré, Cancer Research) jelentek meg. 
További, a plurikauzális betegségek, táplálkozási ártalmak megelőzése terén - Selye 
professzorral végzett munkássága ugyancsak úttörő jellegű volt.

2. Az élelmiszerbiztonságot befolyásoló tényezők és ezek népegészségügyi kö
vetkezményei, a környezet kémiai anyagokkal való terhelésének szerepe a carcino- 
genezisben, valamint a takarmánykiegészítők humánegészségügyi kockázatbecslése.

3. Jelenleg Brüsszelben, az EU Bizottságban a természet- és társadalomtudomá
nyok, valamint a politika egymásra hatását (pl. BSE, Dioxin) vizsgálja.

Eredményeit, megfigyeléseit eddig 149 tudományos közleményben ismertette, me
lyek túlnyomó többsége magas impakt faktorú lapokban jelent meg. Ezenkívül 7 könyv 
és könyvrészlet szerzője, valamint a nemzetközi kongresszusok gyakori és szívesen 
hívott előadója.

Nemzetközi tudományos társaságokban és szerkesztőbizottságokban viselt 
legjelentősebb tisztségei:
- az Élelmezésügyi és Dietetikai Kódex Bizottság FAO/WHO Élelmiszerszabvány 

Programjának elnöke,
- az Európai toxikológiai Fórum alelnöke,
- a Német Kozmetikai és Műanyag Bizottságok elnöke
- Egészségügyi és Környezetvédelmi Továbbképző Központ (Berlin) igazgatósági 

tagja,
- Táplálkozási és Dietetikai Társulat (VFED, Berlin) igazgatósági tagja,
- az INRS tudományos Tanácsadó Testületének tagja,
- WHO Élelmiszerbiztonsági Szakértők Tanácsadó Testületének tagja,
- Spanyol Állatorvosi Tudományos Akadémia tagja,
- Szakterületi szerkesztője a „Teratogenesis Carcinogenesis Mutagenesis” lapnak, 
- Szerkesztőségi tagja a „Lebensmittel und Recht’’ c. lapnak.
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Kapcsolata a magyar tudományos élettel:
- Több kormányszintű rendezvényen (Antall József, Horn Gyula és Orbán Viktor mi

niszterelnökök meghívására), valamint az MTA Agrártudományok Osztálya és a 
Magyarok Világszövetsége meghívása alapján számos egyéb hazai tudományos ren
dezvényen tartott előadást.

- Több német kormánydelegáció magyarországi programjában szakértőként vett részt.
- A fordulat éve óta több magyar minisztérium (földművelés, környezetvédelem, nép

egészségügy) kérte fel hivatalos tanácsadónak.
- Az 1980-as évektől számos magyar professzort, fiatal oktatót, kutatót és hallgatót 

fogadott Berlinben az általa vezetett intézetekben.
- A SZIE Állatorvos-tudományi Kar gyógyszertan-toxikológiai, takarmányozástani és 

élelmiszerhigiéniai tanszékeinek évek óta rendszeres tanácsadója.
- Jelenlegi brüsszeli EU bizottsági beosztásából adódóan is számos magyar szakértőt 

és kutatót segített tanácsaival.

Somogyi Árpádot - nemzetközileg kiemelkedő kutatói és tudományos közéleti 
munkássága, valamint a magyar tudományos élet számos területén megnyilvánuló ön
zetlen segítőkészsége alapján - a Magyar Tudományos Akadémia külső tagjául jó szív
vel ajánljuk.

Kovács Ferenc r. tag Mészáros János r. tag Lapis Károly r. tag Nagy Béla lev. tag
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10. SZEMÉLYI HÍREK
J

10.1. KITÜNTETÉSEK, ELISMERÉSEK
Magyar János, az MTA rendes tagja, 2000. november 3-án, a „Magyar Tudo

mány Napja” alkalmából Darányi Ignác Díjat kapott.

Mészáros János, az MTA rendes tagja, 2000. november 3-án, a „Magyar Tudo
mány Napja” alkalmából Darányi Ignác Díjat kapott.

Doctor honoris causa kitüntetésben részesült:
Király Zoltán, Láng István, Tomcsányi Pál és Várallyay György a Debreceni
Egyetemtől.
Balázs Ervin, az MTA lev. tagja Széchenyi Díjat kapott.

350



11. A KÖNYV- ÉS FÖLYÓIRATKIADÁS HELYZETE

11.1. Klement Zoltán, az MTA rendes tagja, az Osztály könyvfelelösének 
éves beszámolója
A 2000. évben a könyvek és folyóiratok kiadása az osztály elfogadott javaslata 

alapján történt.
2000-ben megjelent könyvek:
Balázs Ervin és Dudás Dénes (szerk.): Molekuláris növénybiológia
Beke János: A szemeskukorica-szárítás folyamatának elemzése
Czimber Gyula és Varga János: A rozsnok (Magyarország kultúrflórája sorozat)
Kovács Margit: A tippan (Magyarország kultúrflórája sorozat)
Petri Gizella: A macskagyökér (Magyarország kultúrflórája sorozat)

2001 -es évre áthúzódik:
Kozma Pál: A szőlő és termesztése (I. kötet imprimatúra)

A tervezett Kozma, Nyéki, Soltész és Szabó: A mérsékelt égövi gyümölcsfajok és 
szőlő virágzása, termékenyülése és fajtatársítása című könyv kézirata a kiadóhoz nem 
érkezett meg, ezért ezt a könyvet a 2001. évi kiadási tervbe újra bevettük.

Megtisztelő, hogy az Akadémiai Kiadó Nívó Díjban részesítette a Balázs Ervin és 
Dudits Dénes szerkesztésében megjelent Molekuláris növénybiológia című könyvet.

A IV. (Agrártudományi) Osztály 2001. évi könyv- és folyóirat kiadása, 
fontossági sorrend szerint

eFt

1. Osztálytájékoztató (évkönyv, 2000) 1.490

2. Acták
A. Agronomica 1.110
A. Phytopathologica 600
A. Veterinaria 1.600

3. Agrártörténeti Szemle 900

4. Agrokémia és Talajtan 300

5. Kukúrflóra sorozat 900
Tomcsányi A. és Turcsányi G.: 
Az árpa.

6. Agrárműszaki sorozat 500
Sembery Péter: Mezőgazdasági termények 
dielektromos tulajdonságai
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7. Jakucs Erzsébet és Vájná László: Mikológia 800
(a IV. Osztály részéről igényelt összeg)

8. Burgerné Gimes Anna: 1.300
A közép-európai átalakuló országok gazdasága 
és mezőgazdasága

9. Kozma, Nyéki, Soltész és Szabó: 1.426
A mérsékelt égövi gyümölcsfajok és szőlő virágzása, 
termékenyülése és fajtatársítása

Összesen 10.926 eFt

2001. évi keretösszeg 10.185 eFt

A fent felsorolt kiadványok közlésére, az MTA Könyv- és Folyóiratkiadó Bizott
ságának javaslatára, az MTA a 2001. évre 10.185 eFt-ot biztosít. Ennek a könyvkeret
nek a felhasználása új rend szerint történik. Eszerint a könyv- és folyóirat anyagi bo
nyolítását az Osztály titkársága végzi. A számlát az előállító (kiadó stb.) nyújtja be. A 
munka elvégzését és szakmai indokoltságát az Osztály könyvfelelőse igazolja. Előleg 
számlát is lehet kérni, azonban március vége előtt az első félévi kifizetésre lehetőség 
nincsen. Az MTA Könyv- és Folyóiratkiadó Bizottságánál lévő pénzt úgy kell kezelni, 
mintha folyószámla lenne, ahonnan az év folyamán a kifizetések bármikor lehívhatók. 
A folyóiratoknál a számlakezelés szintén a fentiek szerint történik.

11.2. AZ OSZTÁLY TAGJAINAK 2000-BEN MEGJELENT KÖNYVEI

Balázs E., Galante E., Lynch J. M., Schepers J. S., Toutant J. P., Wemer D., Werry P. A.
Th. J. (eds.): Biological Resource Management - Connecting Science and Policy. 
INRA-SPRINGER 1-319.

Iványi I., Bocsa L: A rostkender termesztésének környezetgazdálkodási összefüggései 
a regionális vidék- és mezőgazdaság fejlesztésében. VII. Nemzetközi Agrár
ökonómiai Tudományos Napok, SZIE Gazdálkodási és Mezőgazdasági Főisko
lai Kar, Gyöngyös, 2. kötet, 97-102.

Csáki Cs.: Agricultural Reforms in Central and Eastern Europe and the Former Soviet 
Union: Status and Perspectives. Agricultural Economics, 22 (2000) 37-54.

Csáki Cs.: A világkereskedelmi tárgyalások újabb fordulója és a magyar agrárgazdaság, 
III. Nemzetközi Agrárpiaci Kilátások 1999. AKII kiadvány pp. 11-25. (2000).

Csáki Cs.: Land Reform and Agroprocessing Privatization in Bulgária. Society and 
Economy (BKÁE lapja) 2000/1. szám.

Dohy J.: Genetika állattenyésztőknek. Mezőgazda Kiadó, Budapest, 342. p. („Az év 
szerzője” címmel kitüntetve).

Dudits D., Heszky L.: Növényi biotechnológia és géntechnológia . Agroinform Kiadó, 
Budapest, p. 312.

Dudits D.: Gene technology in the Hungárián Plánt Biology Research and Crop 
Improvement. In: Use of Agriculturally Important Genes in Biotechnology (ed.
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Hrazdina, G.), IOS Press Amsterdam, The Netherlands, Nato Sciences Series A: 
Life Sciences 319: 1-6.

Barnabás B., Pónya Zs., Finy P., Solymoss M., Tímár L, Fehér A., Dudits D.: Micro- 
manipulation of gametic cells of cereals In: Use of Agriculturally Important 
Genes in Biotechnology (ed. Hrazdina, G.), IOS Press Amsterdam, The Nether
lands, Nato Sciences Series A: Life Sciences 319: 76-79.

Horváth V. G., Oberschall A., Deák M., Sass L., Vass L, Barna B., Király Z., Hideg 
É., Fehér A. and Dudits D.: Crop improvement by transgenic technology. In: 
Use of Agriculturally Important Genes in Biotechnology (ed. Hrazdina, G.), 
IOS Press Amsterdam, The Netherlands, Nato Sciences Series A: Life Sciences 
319: 85-90.

Mórocz S., Omirulleh S., Donn G., Szarka B., Ladányi M., Albrecht L., Dudits D.: 
Field experiments with transgenic maize in Hungary in 1993-94. In: Use of 
Agriculturally Important Genes in Biotechnology (ed. Hrazdina, G.), IOS Press 
Amsterdam, The Netherlands, Nato Sciences Series A: Life Sciences 319: 98- 
102.

Harnos Zs., Bussay A., Harnos N.: Modelling climate change impacts on wheat and 
potato in Hungary (Ch. 19) in Climate change, climatic variablity and Agriculture 
in Europe Eds. T. E. Downing, P. A. Harrison, R. E. Butterfield and K. G. 
Lonsdale Enviromental Change Unit, University od Oxford 2000, (349-367 pp).

Harnos Zs. at al: Review and comparison of scaling-up methods in Climate change, 
climatic variablity and Agriculture in Europe Eds. T. E. Downing, P. A. Hamson, 
R. E. Butterfield and K. G. Lonsdale Enviromental Change Unit, University of 
Oxford 2000, (393-415 pp).

Harnos Zs.: Statistical Analysis of Climatic Variablity XXth International Biometric 
Conference, San Francisco, 2000.

Gyulai G., L. Szemán, A. Idnurm, L. Heszky, J. Janovszky: Fibre content analysis of 
reed canary grass (Phalaris arundinacea L.) somaclones. In. Soegaard K. et al. 
(eds) Grassland Science in Europe, EGF, Vol. 5, pp. 244-246.

Kiss E., Veres A., Varga Á., Galli Z., Nagy N., Heszky L., Tóth E., Hrazdina G.: Trans- 
formation of Carnation: Agrobacterium-mediated Transformation of Carnation 
with Antisense 1-aminocyclopropane-l-carboxylate Synthase (ÁCS) Gene. In: 
Use of Agriculturally Important Genes in Biotechnology 91-97. (ed. Hrazdina, G.), 
IOS Press, Nato Sciences Series Amsterdam, Berlin, Oxford, Tokyo, Washington 
D.C.

Pumhauser L., Gyulai G., Tar M., Csősz, Mesterházy Á., Heszky L.: Use of Molecular 
Markers in Wheat Breeding fór Disease Resistance. In: Use of Agriculturally 
Important Genes in Biotechnology 52-57. (ed. Hrazdina, G.), IOS Press, Nato 
Sciences Series Amsterdam, Berlin, Oxford, Tokyo, Washington D.C.

Gyulai G., A. Idnurm, L. Heszky, J. Kiss, J. Janovszky: Natural and induced genetic 
diversity of reed canarygrass (Phalaris arundinaceae L.). Az agrobiodiverzitás 
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megőrzése és hasznosítása (Jánossy Andor Emlékülés Kiadványa) Budapest, 
pp. 145-149.

Heszky L., Bódis L., Kiss E., Kiss J.: A kultúrflóra biodiverzitása Magyarországon. 
In: Az agrobiodiverzitás megőrzése és hasznosítása (Jánossy Andor Emlékülés 
Kiadványa) Budapest, pp. 357-362.

Mázikné Tőkei K., Kiss E., Kertész Z., Pauk J., Törjék O., Heszky L.: Búzafajták és 
DH analógjaik homogenitásának citológiai vizsgálata. Az agrobiodiverzitás 
megőrzése és hasznosítása (Jánossy Andor Emlékülés Kiadványa) Budapest, 
pp. 405-410.

Törjék O., Kiss E., Mázikné Tőkei K., Hutvágner Gy., Silhavy D., Bánfalvi Zs., Kertész 
Z., Pauk J., Heszky L.: Búzafajták és DH analógjaik homogenitásának mole
kuláris vizsgálata. Az agrobiodiverzitás megőrzése és hasznosítása (Jánossy 
Andor Emlékülés Kiadványa) Budapest, pp. 397-404.

Horn P.: Állattenyésztés 2. Tankönyv. Baromfi, haszongalamb. Mezőgazda Kiadó, 
Budapest, p 429.

Horn P.: Állattenyésztés 3. Tankönyv. Sertés, nyúl, prémesállatok, hal. Mezőgazda 
Kiadó, Budapest, p 420.

Király Z.: New aspects of breeding crops fór disease resistance. The role of anti- 
oxidants In: Use of Agriculturally Important Genes in Biotechnology (ed. 
Hrazdina, G.), IOS Press Amsterdam, pp. 124-130.

Horváth G. V., Oberschall A., Deák M., Sáli L., Vass I., Barna B., Király Z., Hideg É., 
Fehér A. and Dudits D.: Stop improvement by transgenic technology. In: Use 
of Agriculturally Important Genes in Biotechnology (ed. Hrazdina, G.), IOS 
Press Amsterdam, pp. 85-90.

Baranyai G., Sem Sz., Láng L: Környezetvédelem pp. 387-471. Gazdasági szektorok 
és jogharmonizáció. Budapest, OSIRIS Kiadó, p. 547.

Nádasy M., Sáringer Gy., Lucskai A., Pékár Sz., Fodor A., Budai Cs. and Klein M. G.: 
The effects of predatory nematodes fór harmful insects (Melolonthidae, Noctuidae, 
Blattidae) in Hungary. - 25,h International Symposium on Nematology, Herzliya, 
Israel, 32 p.

Sáringer Gy.: Csípő szúnyog kutatás a Balaton térségében. In: Somlyódy L. és 
Banczerowski J-né: A Balaton kutatásának 1999. évi eredményei. MTA, Buda
pest 1-196, ebből 170-177.

Sáringer Gy.: Előszó. In: Fischl G. szerk., A biológiai növényvédelem alapjai. Mező
gazda Kiadó, Budapest 1-139, ebből 2-3.

Sólymos R.: Erdőfelújítás és erdőnevelés a természetközeli erdőgazdálkodásban. Mező
gazdasági Szaktudás Kiadó, 1-394 p.

Sólymos R.: Emlékezés Bedő Albertre, MTA kiadvány 1-97 p.
Tomcsányi P.: Általános kutatásmódszertan. Egyetemi tankönyv. SZIE - OMMI, 475 p.
Antal E., Járó Z., Somogyi S., Várallyay Gy.: A XIX. századi folyószabályozások és 

ármentesítés földrajzi és ökológiai hatásai, Budapest MTA Földrajztudományi 
Kutatóintézet.
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12. AZ OSZTÁLYHOZ TARTOZÓ MAGYAR 
PARAZITOLÓGUSOK TÁRSASÁGÁNAK 2000. ÉVI MUNKÁJA

Farkas Róbert elnök

A Társaság elnökségi ülései és rendkívüli közgyűlése

A Társaság 1999. december 9-én Budapesten megtartott közgyűlésén megvá
lasztott 11 tagú elnöksége először 2000. január 19-én ült össze, ahol az MPT új elnö
kének Farkas Róbert egyetemi docenst (Szent István Egyetem Állatorvos-tudományi 
Kar Parazitológiai és Állattani Tanszék, Budapest), főtitkárának Véghné Szénási Zsu
zsanna egyetemi docenst (Szent-Györgyi Albert Orvostudományi Egyetem Központi 
Klinikai Mikrobiológiai Laboratórium, Szeged) választotta meg.

A következő elnökségi ülésre 2000. március 24-én a Magyar Természettudomá
nyi Múzeumban került sor. Az elnök ismertette a Társaság tevékenységével kapcso
latos elképzeléseit. Ennek során kitért az ügyviteli feladatok korszerűsítésére, a Társa
ság pénzügyi helyzetére, a tagtoborzás fontosságára, a bel- és külföldi kapcsolatok 
bővítésére, továbbá a Társaság tudományos tevékenységével összefüggő feladatokra. 
Az elnökség egyetértett abban, hogy a Társaság együttműködési megállapodásokat 
kössön különféle cégekkel, továbbá, hogy elkészüljön a Társaság Internetes honlapja. 
Az elnökségi döntés értelmében az MPT díjat alapított a SZIE ÁOTK TDK keretében 
készülő parazitológiai témájú, legjobbnak ítélt dolgozat jutalmazására. Az ülésen ha
tározat született arról, hogy szükség van a Társaság Alapszabályának átdolgozására, 
és az új Alapszabálynak egy rendkívüli közgyűlésen történő megvitatására és elfoga
dására.

A 2000. október 27-i elnökségi ülés a SZIE ÁOTK parazitológiai és állattani tan
székén zajlott le. Az elnök ismertette a Társaság ügyintézésével kapcsolatos intézke
déseket, a taglétszám és a tagdíjfizetés alakulását, továbbá röviden beszámolt az addig 
megrendezett két tudományos ülésről. Megemlítette, hogy a Társaság tudományos
szakmai együttműködést kötött nyolc hazai céggel. Az elnökség megbeszélte a Társa
ság új honlapjával (http://bio.univet.hu/mpt/index.htm) kapcsolatos további feladato
kat és terveket. Az elnökség megvitatta, és elfogadta a Társaság új Alapszabályának 
tervezetét és döntött a rendkívüli közgyűlés 2000. november 30-ára történő összehívá
sáról, amit egy újabb tudományos rendezvény megtartásával terveztek összekötni.

A rendkívüli közgyűlésre 2000. november 30-án a Magyar Természettudományi 
Múzeum új kiállítási épületében került sor. Az elnök bevezetőjében arra mutatott rá, 
hogy a Társaság érvényben lévő Alapszabályát közel 37 évvel korábban, 1963. de
cember 16-án, az MPT alakuló közgyűlése hagyta jóvá. Megemlítette, hogy az eltelt 
időszakban bekövetkezett politikai és gazdasági változások mellett a legutóbbi köz
gyűlési határozatok (tagdíj emelése, elnökség létszámának csökkentése), valamint 
egyes feladatok szabályozatlanságai szükségessé tették az új Alapszabály kidolgozá
sát. A Társaság megjelent tagjai egyhangúlag elfogadták a Társaság új Alapszabályát, 

355

http://bio.univet.hu/mpt/index.htm


ami a közgyűlés jegyzőkönyvével együtt beadásra került a Fővárosi Bíróságra jóváha
gyás céljából.

A Társaság tudományos rendezvényei

Az MTA Agrártudományok Osztályával és a Biológiai Tudományok Osztályával 
közös szervezésben került sor 2000. április 27-én „Kártevő kétszárnyúak és az elle
nük irányuló védekezés” címmel tudományos ülésre. Ennek helyszíne a Magyar Tu
dományos Akadémia székházának egyik felolvasóterme volt. Ezen az ülésen hat tudo
mányos előadás hangzott el, köztük egy osztrák kutatóé.

„A kullancsok és az általuk terjesztett kórokozók” címmel megtartott tudomá
nyos ülés a SZIE AOTK aulájában zajlott le 2000. május 18-án. Ennek megszervezé
sét a Társaság mellett a Rhone Vet Kft, a Magyar Állatorvosi Kamara és a SZIE 
ÁOTK támogatta. A nagy érdeklődéssel kísért rendezvényen a két nemzetközi hírű 
előadó {Albert Ahn, USA és Georges Fayet, Franciaország) mellett három magyar 
szakember is előadást tartott.

2000. június 1. és 2. között zajlott Gyulán a járványügyi-klinikai parazitológusok 
munkaértekezlete. A kétnapos rendezvényen 16 előadás hangzott el. Jankó Mária 
(„Johan Béla” Országos Epidemiológiai Központ), Társaságunk tagja zárta be „A pa- 
razitológiai laboratóriumok időszerű kérdései” című összefoglalásával.

A Szegedi Tudományegyetem Központi Klinikai Mikrobiológiai Laboratóriuma 
a Magyar Parazitológiai Társasággal és a Trio-Lab Kft-vel közösen 2000. október 11- 
12-én térítésmentes továbbképző tanfolyamot rendezett az ország humán parazitológiai 
laboratóriumai vezetőinek „Újabb módszerek a parazitózisok laboratóriumi diag
nosztizálásában” címmel. A tanfolyam vezetője Társaságunk főtitkára, Véghné Szénási 
Zsuzsanna egyetemi docens volt.

A 2000. év utolsó rendezvényére november 30-án került sor, a Társaság rendkí
vüli közgyűlését követően. A „Beszéljünk a mételyekről” címmel megtartott tudo
mányos ülés helyszíne a Magyar Természettudományi Múzeum kiállítási épületében 
volt. Ennek keretében Társaságunk tiszteletbeli tagja, a mételyek nemzetközileg elis
mert szakértője, Boray József, Ausztráliában élő állatorvos tartott bevezető előadást, 
majd hazai szakemberek számoltak be a mételyekkel kapcsolatos itthoni kutatások 
eredményeiről.

Külföldi kapcsolatok

A lengyelországi Poznanban 2000. szeptember elején megrendezett nemzetközi 
parazitológus kongresszuson (EMOP) hazánkból négy szakember vett részt, köztük 
Társaságunk főtitkára, Véghné Szénási Zsuzsanna és Kassai Tibor elnökségi tag.

Személyi hírek, kitüntetések

A MTA Elnöksége „kiemelkedő tudományos eredményeiért” megosztott Akadé
miai Díjban részesítette Társaságunk korábbi elnökét, Kassai Tibor ny. egyetemi ta
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nárt, az állatorvos-tudomány doktorát. A díj átadására az MTA millenniumi ünnepi 
közgyűlésén, 2000. május 8-án került sor.

Az elnökség 2000. október 27-i ülésén a Társaság elnöksége és tagsága nevében 
Farkas Róbert elnök köszöntötte Kassai Tibor ny. egyetemi tanárt, a Társaság elnök
ségi tagját 70. születésnapja alkalmából, és átadta a Társaság ajándékát. A korábbi el
nök életútját méltató megemlékezést az MPT a Magyar Állatorvosok Lapja 2000. évi 
decemberi számában jelentette meg.

Az elnökség egyhangú döntése alapján a Magyar Parazitológusok Társasága a 
Társaság emlékérmét adományozta Boray József (Ausztrália) állatorvosnak, aki 1987 
óta a Társaság tiszteletbeli tagja. Az emlékérem átadására a 2000. november 30-án 
megtartott tudományos ülésen került sor, ahol a kitüntetett, előadás keretében, áttekin
tést adott öt évtizede folyó kutatómunkájáról.

A lengyelországi Poznanban 2000. szeptember elején megrendezett nemzetközi 
parazitológus kongresszuson (EMOP) az Európai Parazitológusok Szövetsége által 
alapított díjak (Young Scientist Awards) közül a „Research in Applied Parasitology” 
kategória fő díját Eszterbauer Edit (MTA Állatorvos-tudományi Kutatóintézete, Bu
dapest) nyerte el.

A Magyar Infektológiai Társaság 35 év alattiak számára kiírt pályázati felhívásá
ra Horváth Katalin IV. éves biológus hallgató, Társaságunk tagja, Véghné Szénási 
Zsuzsanna diákkörös hallgatója nyújtott be pályázatot. A „A gastrointestinalis rend
szer infect eredetű megbetegedései” témakörben „Entamoebosis” című dolgozatával a 
2. díjat nyerte el.

Egyebek

\z. év szeptemberében jelent meg az elnökség 10 oldalas Tájékoztatója, amelyből 
a Társaság tagjai tájékozódhatnak az elnökség és a Társaság munkájáról, a hazai para- 
zitológiai kutatás és oktatás eredményeiről és eseményeiről, a személyi hírekről, a 
nemzetközi rendezvények időpontjairól és az időközben megjelent kiadványokról.

„Miben látja szerepét a Magyar Parazitológusok Társasága 
a parazitológia hazai fejlesztésében?”

A Magyar Parazitológusok Társasága 1964-ben azzal a céllal alakult, hogy támo
gassa a parazitológia művelését, táplálja a szakterület problémáit iránti érdeklődést, 
segítse elő az ezekről való közös gondolkodást és vitát, segítse a parazitológiai kép
zést, terjessze az újabban elért eredményeket, és kapcsolatokat ápoljon hazai és nem
zetközi szervezetekkel. A Társaság, amely a Magyar Tudományos Akadémia égisze alatt 
jött létre, különösen fontosnak tartja az MTA-hoz fűződő kapcsolatait.

A Társaság a fenti céloknak megfelelően feladatának tartja, hogy elemzéseket, 
állásfoglalásokat készítsen tudománypolitikai döntésekhez, kapcsolatokat teremtsen és 
tartson fenn más tudományos társaságokkal az interdiszciplináris feladatok (pl. zoo- 
nózisok leküzdése)eredményesebb megoldása érdekében. Társaságunk tudományos 
üléseket, szakmai továbbképzéseket szervez és támogatja a szakmai ismeretterjesztést 
szolgáló kiadványok létrehozását és terjesztését.
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A Társaság fontos törekvése, hogy integrálja az állatorvosi, orvosi és zoológiái 
szakterületeken folyó parazitológiai tevékenységet, és elősegíti ezek arányos fejlődését.

Az állatorvosi parazitológia korszakváltás határához érkezett. Ennek oka az ún. 
organikus gazdálkodási módszerek elterjedése, amely erősen korlátozza az antipara- 
zitikumok és peszticidek megelőző célzatú használatát. Az új helyzetben sürgető az 
igény olyan korszerű, ökológiai szemléleten alapuló védekezési módszerek és straté
giák kidolgozására, amelyek fertőzött környezetben vegyszerek használata nélkül is 
biztosítják az állati termékek gazdaságos előállítását.

A humán parazitózisok elleni védekezés hatékonyabbá tétele érdekében támogat
nunk kell a parazitológus specialisták képzését, és az ANTSZ laboratóriumi hálózatá
ban dolgozók szakmai továbbképzését.

Hazai kutatók is hozzájárulnak az elméleti parazitológia fejlődéséhez; ez Társa
ságunk részéről különös figyelmet érdemel. A külső- és belső élősködő fajok óriási 
faji diverzitása miatt a Magyar Természettudományi Múzeum Állattára továbbra is a 
parazitákkal kapcsolatos alapkutatás egyik fontos bázisa. Hosszú távú célként is meg
jelölhető az, hogy fejlődjenek a meglévő gyűjtemények, a múzeumi anyagokon taxo
nómiai vizsgálatokat végezzenek, illetve folytatódjék egyes gerinces gazdacsoportok 
belső élősködő férgeinek populációdinamikai vizsgálata. Tavaink és élővizeink bioló
giai állapotvédelme, a halpusztulások okainak feltárása szempontjából is fontos feladat 
az MTA Állatorvos-tudományi Kutatóintézete halkórtani kutatócsoportja koncepció
zus parazitológiai kutatásainak a támogatása.

A Társaság fontosnak tekinti a vérszívó ízeltlábúak és más, humán- és állategész
ségügyi szempontból káros fajok előfordulásával, életmódjával stb. kapcsolatos alap
kutatásokat, az ellenük felhasznált biocidekkel szemben kialakuló rezisztencia tanul
mányozását, továbbá azoknak a szelektív, környezetbarát eljárásoknak a kidolgozását 
és gyakorlatba való bevezetését, amelyekkel az integrált kártevő-mentesítés rendsze
rében az ilyen károsítok eredményesen visszaszoríthatok.

A parazitológiai tudomány Magyarországon elért eredményei elismertek a nem
zetközi szakkörökben, elsősorban néhai Kotlán Sándor akadémikus és tanítványai 
munkásságának köszönhetően. A Társaság a maga tevékenységével hatékonyan szol
gálta és a jövőben is szolgálni kívánja az új eredményeknek hazai és nemzetközi 
megismertetését. Társaságunk a korábbi években több nagy nemzetközi kongresszus 
sikeres megrendezésével járult hozzá a magyar tudomány jó hírnevének erősítéséhez. 
Egyes tagtársaink nemzetközi parazitológiai szervezetek vezető testületéiben vállalnak 
fontos szerepet.

Az utóbbi évtizedben a hazai parazitológia - bizonyos szervezeti változások, a 
forrásszegénység, a kutatói létszám apadása, a kiképzett fiataloknak szakterületünkön 
való megtartása terén tapasztalható gondok következtében - történetének nehéz idő
szakát éli. Ahhoz, hogy Társaságunk a kor kihívásainak megfelelően láthassa el vállalt 
feladatait, meg kell vizsgálnia a parazitológiai szaktevékenységet érintő tudománypo
litikai helyzetet, és ennek alapján meg kell határoznia az időszerű teendőket. Ennek 
szellemében végzi munkáját Társaságunk nemrég megújított elnöksége. Tagságának 
összetétele, eddigi működésének tapasztalatai Társaságunkat képessé teszik arra, hogy 
tartósan hasznos szereplője legyen a hazai tudományos és társadalmi közéletnek.

358



MELLÉKLET

1. AGRÁR-STRATÉGIAI PROGRAMOK
Tudományos Együttműködési Megállapodás 

a Magyar Tudományos Akadémia 
és a Földművelésügyi és Vidékfejlesztési Minisztérium között

A Magyar Tudományos Akadémia (MTA) és a Földművelésügyi és Vidékfejlesz
tési Minisztérium (FVM) a magyar agrárértelmiség nemzetközileg elismert szaktudá
sára építve, tudományos együttműködési megállapodást köt az élelmiszergazdaság 
működésének segítésére, fejlesztésének szolgálatára, az FVM stratégiája érvényesülé
sének hatékony elősegítésére, a kutatások eredményességének a fokozására, a leg
újabb tudományos ismeretek alkalmazott módszerekben, eljárásokban és rendszerek
ben megtestesülő megvalósítására.

A felek a következőkben állapodnak meg:
1. A szerződés hatálya alatt együttműködnek az élelmiszergazdaság modernizációja, a 

terület- és vidékfejlesztés, az európai integráció, az élelmiszer- és környezetbizton
ság: biológiai, ökológiai, műszaki, ökonómiai összefüggései, a világpiac globális 
viszonyaihoz való alkalmazkodás koncepcionális kérdéseinek és gyakorlati megol
dási alternatíváinak kidolgozásában.

2. Az 1. pont alatti kérdések rövid- és középtávú megoldására a felek kutatási progra
mokat, feladatokat dolgoznak ki, melyek kiterjednek a kistérségekre és a mikrokör- 
nyezetekre adaptált projektek tudományos megalapozására is. Ezek részleteit, bele
értve az FVM részéről az MTA számára szóló megrendeléseket, azok konkrét ösz- 
szegeit és nagyságrendjeit is, a javaslatok megvitatásának módját, a megvalósítás 
feltételeit az e szerződésben meghatározott felelős szervezetek, illetve személyek 
dolgozzák ki.

3. Elősegítik a mértékadó szellemi műhelyek, egyetemek, főiskolák, agrárkutató- és 
fejlesztő intézmények közvetlen kapcsolatát, valamint együttműködését a közös 
feladatok és programok megvalósításában.

4. Folyamatosan összegezik és értékelik az agrárstratégiai jelentőségű tudományos 
eredményeket, e célból szakértői konferenciákat rendeznek hazai és külföldi tudó
sok bevonásával.

5. Az együttműködési megállapodásban rögzített feladatok koordinálására, időarányos 
ellenőrzésére, illetve a tájékoztatásra és a szükséges intézkedések megtételére az 
MTA - Kovács Ferenc osztályelnök együttműködésével - az Elnöki Titkárságot és 
vezetőjét, Pannonhalmi Kálmánt, az FVM az Országos Területfejlesztési Központot 
és vezetőjét, Sinóros-Szabó Botondot jelölik ki.

6. A jelen szerződésben meghatározott feladatok megvalósítását az MTA és az FVM 
évente közösen értékeli.

(Aláírók: a Magyar Tudományos Akadémia elnöke és a földművelésügyi és vidékfej
lesztési miniszter)
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Az MTA-FVM Tudományos Együttműködési Megállapodás Programja 
(Kiemelt fontosságú projektek megvalósításának tudományos alapozása) 

2000-2002

Az FVM és az MTA képviselői a szükséges egyeztetéseket követően Programot 
dolgoztak ki. A program aktuális, megoldást sürgető, kiemelt fontosságú projektekből 
tevődik össze, melyek az agár-, terület- és vidékfejlesztést kívánják szolgálni.

A Program projektjei és felelősei
1. Az energiahordozó biomassza hasznosítás lehetőségeinek feltárása 

Sinóros-Szabó Botond, az MTA Doktora, főigazgató
2. Az agrárgazdaság területi és üzemi struktúrájának, valamint földhasználatának op

timalizálása
Láng István, akadémikus, elnöki tanácsadó

3. A tápláléklánc elemeiben és az élelmiszerekben lévő toxikus anyagok tartalmának 
tolerálható, EU-konforn határértékeinek megállapítása, az élelmiszerbiztonság ér
dekében.

Kovács Ferenc, kutató professzor, akadémikus
4. Kertészeti ágazatok - gyümölcs, zöldség - piacorientált fejlesztésének felgyorsítása 

Nyéki József, az MTA Doktora, tudományos főtanácsadó
5. Piac- és versenyképes állati termékek előállítása, valamint felgyorsítása biotech

nológiai eljárásokkal
Dohy János, egyetemi tanár, akadémikus
Horn Péter, egyetemi tanár, akadémikus

6. Komplex fejlesztési minta-modell kidolgozás a keleti háromhatár-szegletben 
Nagy János, az MTA Doktora, egyetemi tanár

7. Az agrárgazdálkodás, az agrártársadalom hagyománya és a vidék 
Glatz Ferenc, az MTA elnöke, akadémikus

8. A fejlesztési projektek és feladatok összefoglaló értékelése
Kovács Ferenc, kutató professzor, akadémikus

A Program projektjeinek és feladatainak célját, tartalmát, várható eredményét és 
felelőseit tartalmazó összeállításokat mellékeljük.

Az FVM a Program megoldásához évente 30 millió forintot bocsát rendelkezésre.
Az adott évi munkatervet, annak finanszírozását, valamint teljesítését és elszámo

lását külön megállapodás szabályozza.

(Aláírók: Tamás Károly, Dohy János, Sinóros-Szabó Botond, Kovács Ferenc)
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2. TÁJÉKOZTATÓ A DARÁNYI IGNÁC SZAKKURATÓRIUM 
HÁROMÉVES MUNKÁJÁRÓL

I.

Darányi Ignác volt földművelésügyi miniszter (1895-1900, 1906-1910) személyi
ségét és munkásságát születésének 150. évfordulója alkalmából rendezett emlékkonfe
rencia előadásainak anyaga mutatja be. (Kiadó: Magyar Mezőgazdasági Múzeum, 
2000. Szerkesztő: Fehér György, 150 p.), amely vitathatatlanná teszi az MTA Agrár
tudományok Osztálya előkészületi munkáját és az 1997. évi kezdeményezését a Dará
nyi Ignác Díj alapítására, és ugyancsak az O nevével fémjelzett „Kerekasztal” (MTA 
Klub minden hónap harmadik csütörtökjén 16 óráról) létrehozására. Köszönetünket 
fejezzük ki a támogatóknak.

A három év tapasztalata egyértelműen bizonyítja a díj rangjának emelkedő ten
denciáját. Az Osztály, a tudományos bizottságok és a testületi tagok ma már ismerik a 
díj lényegét, értékét, a díjazottak nevét. Utóbbiakat az Osztály éves kiadványában 
rendszeresen közzé tesszük. A díjazottak neve és a díj odaítélését szolgáló rövid szak
mai indoklás a díjazott tudományterületét képviselő szaklapokban is megjelenik.

A Darányi Ignác Szakkuratórium személyi összetételét az Arany János Közalapít
vány a Tudományért Kuratórium 1997-ben hagyta jóvá, melyet az Agrártudományok 
Osztálya is megerősített. A Szakkuratórium személyi összetétele során arra töreked
tünk, hogy abban minden, az osztályhoz tartozó tudományterület képviselve legyen. 
Elnök: Kovács Ferenc, az MTA rendes tagja. Tagok: Bedő Zoltán, az MTA Doktora, 
Dohy János, az MTA rendes tagja, Papp János, az MTA Doktora és Szűcs István, az 
MTA Doktora. A Szakkuratórium önállóan működik, döntéseiről azonban az Osztály
üléseken minden esetben tájékoztatást adunk. Az együttműködés eddig harmonikus volt.

II.

A javaslatok és a díj odaítélésének szempontjai

A javaslatok az Osztály, egyes tudományos bizottságok, akadémián kívüli tudo
mányos testületek, valamint a Kuratórium egyes tagjainak előterjesztése alapján ke
rültek elbírálásra. A díjat eddig elnyerők az alábbi kategóriákba sorolhatók.

Az első csoportba az Akadémia azon tagjai tartoznak, akik az osztályon belül év
tizedek óta nagyon tiszteletreméltó munkát végeztek vagy végeznek (pl. tud. biz. el
nöki teendők) és ezt akadémiai elismerésként kívántuk honorálni (Dimény Imre, Ma
gyar János, Mészáros János rendes tagok).

A második csoportba azok sorolhatók, akik már többször voltak tagjelöltek, tudo
mányos és tudománypolitikai munkájuk kiemelkedő, de megválasztásukra még nem 
került sor (Bodó Imre, Bokori József, Schmidt János, Vinczeffy Imre, az MTA Doktorai).

A harmadik mérlegelési szempont olyan személyekre vonatkozott, akik tudomány
területükön hazai, közülük egyesek nemzetközi, szempontból is kiemelkedőt alkottak, 
kandidátusi vagy egyetemi doktori fokozattal rendelkeznek (Kiss Árpád, Szárközi Pé-
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tér, Csete László). Utóbbi kettő kiemelkedő tud. szervezési, tud. közéleti „Népoktatói” 
munkát is végzett, tudományos munkája mellett. A díj odaítéléséről eddig valamennyi 
személyre vonatkozóan egyhangú döntés született.

III.

A posztgraduális képzésben (PhD) résztvevő, utánpótlás szempontjából ígéretes 
személyek közül eddig nyolcán részesültek ösztöndíjban. Volt, aki már megvédte ér
tekezését, ígéretes személy, de a munkahelyén még nem volt álláslehetősége. Volt, aki 
védés előtt állt, vagy a hároméves képzést befejezte és értekezésén dolgozik.

A javaslat előterjesztésére az Agrártudományi Egyetemeken (Fakultásokon) a to
vábbképzést irányító vezetőt kértük fel (rektorhelyettes, dékánhelyettes). A javaslato
kat tehát az oktatási intézmények tették 1-2 személyre, utóbbi esetben a sorrendet is 
ők határozták meg. A Kuratórium tagjai egyetértettek azzal az elvvel, hogy lehetőleg 
minden egyetem (fakultás) egy-egy jelöltje részesüljön ösztöndíjban, a javaslat mellett 
szereplő publikációs lista alapján. Nem kíséreltünk meg értéket összehasonlítani, pl. 
az erdészet és az állatorvos-tudomány között.

így eddig valamennyi agrár-felsőoktatási intézmény egy-egy jelöltje részesült 
ösztöndíjban. Igen jóleső érzés, hogy eddig négyen úgy köszönték meg az elismerést, 
hogy megküldték PhD értekezésük téziseit és a védésre is meghívtak.

Összefoglalva a díj és az ösztöndíj odaítélésének eddigi tapasztalatait, mindkettő 
a hőn óhajtott tudományos elismerést, a múlt elismerését, a jövő építését szolgálja, 
tehát nemes missziót teljesít. A Szakkuratórium és az Osztály nevében is hálásan meg
köszönjük a lehetőséget, a támogatást és a példásan egyszerű, ugyanakkor igen haté
kony adminisztrációs eljárást.

IV.

A tapasztalatok alapján felvetődő kérdések

1. Megoszlanak a vélemények és az egyes szakkuratóriumok gyakorlata is atekin- 
tetben, hogy az MTA tagjai a jövőben kapjanak-e díjat. Egyes kuratóriumokban a tag
ság kizáró ok?

2. Nem kellene-e maximálni az évente kiadható díjak számát, megelőzve a deval
válódás veszélyét?

3. Milyen legyen a rendelkezésre álló összeg elosztásának aránya az életmunkás
ságért adható és a posztgraduális képzésben résztvevők között?

4. A PhD képzésben résztvevők köréből azok pályázati anyaga gazdagabb, akik 
támogatott kutatóhelyen, vagy kutatóintézetben dolgoznak. Továbbiakban is a telje
sítményt vegyük alapul?

5. Tekintettel a fokozódó érdeklődésre, szükséges-e változtatni a díj odaítélésének 
eddigi módszerén?

6. Indokolt-e változtatni a Szakkuratórium létszámán, összetételén?
(Aláíró: Kovács Ferenc, az MTA rendes tagja, a Szakkuratórium elnöke)
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Kivonat az Arany János Közalapítvány a Tudományért kuratóriuma 
2000. december 4-én tartott üléséről készített Emlékeztetőből

A viták lényegét és a határozatokat az alábbiakban foglaljuk össze:
1. napirendi pont: A Darányi Ignác szakkuratórium beszámolója az eddigi tevé

kenységéről
A szakkuratórium elnöke Kovács Ferenc akadémikus írásos jelentést állított össze, 

amelyben konkrétan összefoglalta a korábbi munkásságot és néhány kérdést fogalma
zott meg a jövőt illetően.

A Kuratórium tagjai elismerően nyilatkoztak a szakkuratórium működéséről. Úgy 
ítélték meg, hogy 2001-től a szakkuratóriumi díj összege 400 ezer forint legyen. Helye
selték azt a gyakorlatot, hogy a szakkuratórium önállóan döntsön a fiatal kutatóknak 
adandó ösztöndíjak odaítéléséről, illetve egyes tudományos rendezvények támogatásá
ról. Kívánatosnak tartotta a Kuratórium, hogy a szakkuratóriumok hirdessék meg az 
Akadémiai Értesítőben a jelölési és pályázási lehetőségeket és ezzel párhuzamosan a 
tudományos bizottságoktól is kérjenek be javaslatokat.

A viták során általános jelleggel merült fel a szakkuratóriumok újraválasztásának 
kérdése.

2001 elején a Kuratórium kérni fogja az illetékes osztályokat, hogy tegyenek ja
vaslatot a szakkuratóriumok összetételére, a 2001-2004 időszakra. Egyszeri újravá
lasztás minden tag esetében lehetséges, de célszerű törekedni a rotációs elv bizonyos 
mértékű érvényesítésére.

15/200. (XII. 4.) sz. határozat
A Kuratórium megvitatta és elfogadta a Darányi Ignác szakkuratórium jelentését 

az eddig végzett tevékenységéről. A Kuratórium elismerését és köszönetét fejezi ki a 
szakkuratórium elnökének és tagjainak.

2001-től kezdve a Kuratórium a szakkuratóriumi díjak összegét négymillió fo
rintban állapítja meg.
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3. AZ ÁLLATORVOS-TUDOMÁNY ÉS AZ ÁLLAT-EGÉSZSÉGÜGY 
KIEMELTEN FONTOS FELADATAI

Az állatorvos-tudományi kutatások eredményein alapuló állat-egészségügyi szol
gálat alapvetően orvosi szemlélettel az alábbi feladatokat látja el a világ fejlett orszá
gaiban.
1. A fertőző és járványos betegségek elleni védekezés, melynek különös jelentőséget 

ad Magyarország földrajzi helyzete, és várható időn belül az EU új „schengeni” 
határa.

2. Szolgáltató (gyógyító és preventív) munkáján keresztül nemzetgazdasági szempont
ból is meghatározó értékteremtő, értékmegőrző és egészségügyi szempontból fontos 
feladatokat lát el.

3. Az élelmiszerek és alapanyagaik fogyasztói biztonságát szolgáló munkájával igen 
fontos népegészségügyi prevenciót teljesít, amely lényeges eleme az életminőségnek.

4. Az állati eredetű élelmiszer termelésben az egész termékpályán az exportigények, a 
környezet és állatvédelem deklarálója.

A részleteket illetően az egyes fertőző betegségektől való mentesség érdekében 
sürgősen tisztázni kell azokat a folyamatosan növekvő követelményeket támasztó di
agnosztikai módszereket, amelyek alkalmazását az EU szabályok előírják. Biztosítani 
kell, hogy a hazánkban alkalmazott diagnosztikai módszerek EU-konformok legyenek.

Még nagyobb gondot jelent azoknak a módszereknek a megismerése és gyakor
lati bevezetése, amelyek biztosítják, hogy a majdani EU közösség határán ne juthas
sanak be bizonyos kórokozókkal fertőzött állatok vagy állati termékek.

Jelentős állat-egészségügyi feladatot is jelent az állatról-emberre terjedő betegsé
gek állatokban való felismerését szolgáló diagnosztikai módszerek kidolgozása, meg
honosítása is (pl. salmonellosis, BSE, mycotoxinok stb.), mert ezek nélkül e betegsé
gek csak akkor válnak felismerhetővé, ha már az emberben jelentkeznek.

Sürgős igény az exportképes, ún. hungarikum élelmiszerek biztonsági vizsgálati 
módszereinek kidolgozása, minthogy ezekre nézve nincsenek nemzetközi előírások.

A fenti, kiemelkedően fontos területeken folyamatosan növekvő igényeknek 
elmélyült és nemzetközileg jól beágyazott, államilag támogatott és összehangolt 
kutatások nélkül megfelelni nem lehet.

(Aláírók: Dohy János az MTA rendes tagja, osztályelnök, Kovács Ferenc az MTA 
rendes tagja, Mészáros János az MTA rendes tagja, Nagy Béla az MTA levelező tagja)

- MAGYAR
TUDOMÁNYOS AKADÉMIA

KÖNYVTARA
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